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مردي از نژاد پاکان... / ديباچه
پيام حضرت امام خميني)ره( به مناسبت حادثه هفتم تير

حادثه هفتم تير در کلام مقام معظم رهبري 
گفت وشنود شاهد ياران با حجت الاسلام محمدعلي صدوقي پيرامون ابعاد مختلف شخصيتي شهيد پاک نژاد 

گفت وشنود شاهد ياران با حجت الاسلام کاظم راشد يزدي
گفتاري از آيت الله سيدجواد مدرسي يزدي 

سخنراني آيت الله نعيم آبادي در سالروز شهادت شهيد پاک نژاد 
گفت وشنود شاهد ياران با حجت الاسلام سيداحمد دعايی يزدي

گفت وشنود شاهد ياران با دکتر محمدرضا عارف درباره شهيد پاک نژاد
شهيد پاک نژاد، اسوة اخلاق و مردم  داري / به قلم سعيد غياثي ندوشن

گفت وشنود شاهد ياران با دکتر سيدعباس پاک نژاد پيرامون خود ايشان و شهيد دکتر سيدرضا پاک نژاد
گفت وشنود شاهد ياران با دکتر سيدحسن پاک نژاد درباره دو برادر شهيدش 

شهيد دکتر پاک نژاد در قامت يك همسر، در گفت وشنود شاهد ياران با زهراسيمين دخت کني
گفت وشنود شاهد ياران با چهار تن از فرزندان شهيد سيدرضا پاک نژاد

گفت وشنود شاهد ياران با محمدعلي سازمند و بي بي شمس حکمتي مقدم 
گفت وشنود شاهد ياران با حجت الاسلام شيخ باقر عجمين

گفت وشنود شاهد ياران با شيخ نصرالله نادرزاده، مسؤول صندوق قرض الحسنه ولي عصر)عج(
گفت وشنود شاهد ياران با محمدعلي صابرها، هم محله اي و  يکي از بيماران شهيد پاک نژاد

گفت وشنود شاهد ياران با سعيد غياثي ندوشن، پژوهش گر
گفت وشنود شاهد ياران با زهرا مقصودي، پژوهش گر 

گفت وشنود اختصاصي شاهد ياران با علي اکبر شيرسليميان، پژوهش گر
گفت وشنود با جواد اردکاني، کارگردان سريال تلويزيوني شهيد پاک نژاد

گفت وشنود شاهد ياران با حجت الاسلام سيدمحمدعلي صدرالسادات 
گفت وشنود شاهد ياران با دکتر علي محمد سادات اخوي، شاگرد و از نزديکان شهيد پاک نژاد

گفت وشنود شاهد ياران با مهندس غلامعلي سفيد، استاندار اسبق يزد
گفت وشنود شاهد ياران با محمدحسن خورشيدنام

گفت وگو با اسکندر اصلاني، رئيس اسبق شوراي شهر يزد
گفت وشنود شاهد ياران با دکتر منصور رفيعي، دوست و همکار شهيد پاک نژاد

گفت وشنود شاهد ياران با دکتر وزيري از هم دوره اي ها و دوستان نزديك شهيد پاک نژاد
گفت وشنود شاهد ياران با دکتر محمد صالحي، رئيس دانشکده پزشکي امام علي)ع(

گفت  وشنود شاهد ياران با دکتر جلال مجيبيان، دوست و همکار دکتر پاک نژاد
گفت وشنود شاهد ياران با دکتر ولي شاهي، دانش آموز و همکار شهيد پاک نژاد

گفت وشنود شاهد ياران با خليل الله خطيبي، همکار شهيد پاک نژاد
گفت وشنود شاهد ياران با خانم درخشنده شهيدزاده، پيرامون زندگي شهيد پاک نژاد

گفت وشنود شاهد ياران با محمدرضا رهاوي، نامه رسان اداره و همکار شهيد پاک نژاد
گفت و شنود شاهد ياران با کمال الدين عز آبادي) مکي(، همکار شهيد پاک نژاد در تأمين اجتماعي

گفت وشنود شاهد ياران با رباب  دانازاده، همکار و آشناي خانوادگي شهيد پاک نژاد
گفت وشنود شاهد ياران با بمان علي  مجلسي  نيا، همکار شهيد پاک نژاد

روايت 16 سال همکاري با شهيد پاک نژاد از زبان شعبان علي اميني زاد در گفت وشنود با شاهد ياران
گفت وشنود شاهد ياران با انتظاري، مسؤول کتابخانة وزيري يزد

گفت وشنود شاهد ياران با علي محمد مقدسي، دوست شهيد
گفت وشنود شاهد ياران با علي اکبر رضازاده، از دوستان شهيد 

گفت وشنود شاهد ياران با غلام علي دادرس، يکي از دوستان شهيد پاک نژاد
گفت وشنود شاهد ياران با احمد زرکش،  از دوستان شهيد

گفت و شنود شاهد ياران با عباس خوبياري، معلم بازنشسته يزدي
گفت وشنود شاهد ياران با اکبر نصيرزاده، هم نشين شهيد

گفت وشنود شاهد ياران با رضا بانکي، از کسبه محل
گفت وشنود شاهد ياران با عبدالقادر قادري، هم محلي شهيد پاک نژاد

گفت وشنود شاهد ياران با علي مهيني، دوست دکتر پاک نژاد
گفت وشنود شاهد ياران با رضا سلطان زاده / مدير اسبق آموزش و پرورش يزد
گفت وشنود شاهد ياران با عباس زائرالحسيني، پيرامون شهيد سيدرضا پاک نژاد

گفت وشنود شاهد ياران با سيد باقر باقي زاده پيرامون زندگي شهيد پاک نژاد
گفت وشنود شاهد ياران با علي اکبر رئوف درباره شهيد پاک نژاد

نطق هاي پيش از دستور شهيد پاک نژاد
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تاري��خ انقاب اس��امي، دربردارندة نام و ش��رح فعاليت ها، 
مبارزات، مجاهدت ها و جان فشاني هاي ياران خميني  کبير - 

رضوان الله تعالي عليه- اس��ت. 
اين انقاب، مبارزه اي همه جانبه عليه ظلم و س��تم و استبداد 
ديرينه داخلي و استعمار خارجي بود که عمدة مبارزان آن را 
افرادي با صبغة فرهنگي و مذهبي تش��کيل مي دادند. بديهي 
اس��ت که از اين دو گرانيگاه فرهنگ��ي جامعه - يعني حوزه 
و دانش��گاه- افراد زيادي نداي حض��رت امام خميني)ره( را 

لبيک گفتند و به س��لک ياران و همراهان ايش��ان پيوس��تند. 
دکتر س��يدرضا پاک نژاد، پزش��ک حاذق يزدي، از زمرة اين 
مب��ارزان بود. او از بطن خان��واده اي متدين در دارالعبادة يزد 
برخاس��ت و کوش��يد تا ضمن آموختن علوم جديد روز، از 
عل��وم ديني ني��ز غافل نماندََ. اتفاقاً ترکيب دلچس��ب اين دو 
عرصه در وجود دکتر پاک نژاد متبلور ش��د و از او شخصيتي 
در يادماندني س��اخت که در هر دو عرص��ه نامش به احترام 
برده مي ش��ود. کس��ب علم در نزد او و اندوختن چنته اش از 
دان��ش آکادميک، بي��ش از هر چيز از او پزش��کي دين دار و 
متدين س��اخت که تش��ويقش مي کرد تا در جذب نيروهاي 
بالقوه اي که در اين حوزه حضور داش��تند به س��مت دين و 
دين داري کوشش کند. از س��وي ديگر، عنايت اين فرهيختة 
متدين به مفاهيم ديني و معارف اس��امي، از وي نويسنده اي 
ساخت با گنجينه اي از تأليفات غني و ده ها جلد کتاب ارزنده 
و آموزنده و در رأس آن ها مجموعة »اولين دانشگاه، آخرين 
پيامب��ر)ص(« که هنوز هم منبعي درخور براي چنگ انداختن 

به مفاهيم ارزش��مند معنوي و الهي به ش��مار مي رود.
با هم��ه اين ها، طبيعي ب��ود که دکتر س��يدرضا پاک نژاد، در 
جايگاه پزش��کي با چنين پش��توانة فرهنگي اي در حيطه کار 
و فعاليت هاي اجتماعي، به نمونه اي مثال زدني تبديل ش��ود. 
پاک نژاد، با درهم آميختن اخاقيات و معنويات پرُبار اسامي 
با دانش و تخصص خويش، حرفه پزش��کي را براي خود به 
وس��يله اي تبديل کرد که هدف از به کار بردن آن صددرصد 
خدمت به مردم بود. او نه تنها از کسي بابت معاينه و معالجه 
پولي دريافت نمي کرد، که حتي هزينه داروي نيازمندان بيمار 

را ني��ز تأمي��ن مي ک��رد.
در کن��ار هم��ه اين ه��ا، دکتر پاک ن��ژاد، با توجه ب��ه مراودة 
مداومش با ش��هيد مح��راب حضرت آي��ت الله صدوقي)ره( 
ک��ه پلي ارتباطي بي��ن مبارزان يزد و اس��تان هاي هم جوار با 
حضرت امام به ش��مار مي رفت، در طول شکل گيري نهضت 
انقابي امام، با انقاب خميني)ره( همراه شد و در اين زمينه 

نقش��ي درخور در خطة مادري اش يزد ايفا کرد. 
بنابر به توصيه ش��هيد صدوقي و ديگر ياران همش��هري بود 

که پاک نژاد، پس از پيروزي انقاب ش��کوه مند اس��امي که 
عرص��ة کار و عم��ل فراهم ش��د، با رأي محکم م��ردم يزد، 
وکالت آن ها را در نخس��تين دوره مجلس ش��وراي اس��امي 
ب��ر عهده گرفت. در آن جا نيز - با اس��تناد ب��ه دو نطق پيش 
از دس��توري که از ايش��ان بر جاي و به يادگار مانده است- 
دس��ت از تداوم خدمت به مردم ننشس��ت و اگر دست هاي 
ش��يطان صفت ب��ه کار نمي افتاد و فاجعة هفت��م تيرماه 1360 
در حزب جمهوري اس��امي را رقم نمي زد، مردمان اين مرز 
و بوم، بيش��تر مي توانس��تند از خدمات ش��ايگان اين فرزند 

خويش بهره مند ش��وند. 
خان��وادة پاک ن��ژاد در آن حادثة غم ب��ار و تأثيرگذار، فرزند 
ديگ��ري از ميان پس��ران متعهد و متخص��ص خويش را نيز 
از دس��ت داد. اين غيورمرد، کس��ي نبود جز دکتر سيدمحمد 
پاک ن��ژاد ک��ه درس خوان��ده آلمان ب��ود و پ��س از پيروزي 

انقاب، براي خدمت مس��تقيم به نظام نوپاي 
اس��امي به ايران بازگشته بود. اين دو 

عزيز در ش��رايطي به درجه اعاي 
شهادت رسيدند که ديگر فرزند 

اي��ن خان��واده، يعن��ي دکت��ر 
س��يدعباس پاک نژاد، در آن 
زم��ان مفقودالاث��ر ب��ود و 
سال ها بعد از شهادت دو 
ب��رادر مذکور، ب��ه همراه 
به  آزادگان سرافراز  خيل 
بازگشت  اس��امي  ميهن 
پاک ن��ژاد،  خان��واده  ت��ا 
دو  حض��ور  از  لااق��ل 
فرزند ديگرش��ان در کنار 

خود بهره مند باش��ند. 
روح همه ش��هداي اسام - 

به وي��ژه دو ش��هيد عزيز اين 
راه ش��ان  و  ش��اد  خانواده- 

پرره��رو ب��اد. 
 

    س��ردبير 

مردي از نژاد پاكان ...
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يادمانشهيددكترسيدرضاپاكنژاد
شماره46/شهريور1388

بسم اللّه الرحمن الرحيم
اناللهّه و انااليه راجعون

ملت��ي که براي اقامة عدل اس��امي و اج��راي احکام قرآن 
مجيد و کوتاه کردن دست جنايتکاران ابرقدرت و زيستن با 
اس��تقال و آزادي قيام نموده است، خود را براي شهادت و 
شهيد دادن آماده نموده است و به خود باکي راه نمي دهد که 
دست جنايت ابرقدرت ها از آستين مشتي جنايتکار حرفه اي 
بيرون آيد و بهترين فرزندان راستين او را به شهادت رساند. 
مگر شهادت ارثي نيست که از مواليان ما که حيات را عقيده 
و جهاد مي دانس��تند و در راه مکتب پرافتخار اسام با خون 
خود و جوانان عزيز خود از آن پاس��داري مي کردند به ملت 
شهيدپرور ما رسيده است؟ مگر عزت و شرف و ارزش هاي 
انس��اني، گوهرهاي گرانبهايي نيستند که اساف صالح اين 
مکتب، عمر خود و ياران خود را در راه حراست و نگهباني 

از آن وقف نمودند؟ 
مگر ما پيروان پاکان س��رباخته در راه هدف نيس��تيم که از 
ش��هادت عزيزان خود به دل ترديدي راه دهيم؟ مگر دشمن 
قدرت آن دارد که با جنايت خود مکارم و ارزش هاي انساني 
ش��هيدان عزيز ما را از آنان س��لب کند؟ مگر دش��من هاي 
فضيل��ت مي توانند جز اين خرقة خاکي را از دوس��تان خدا 
و عاش��قان حقيقت بگيرند؟ بگذار اين ددمنشان که جز به 
من و ماهاي خود نمي انديش��ند و ياکلون کما تاکل الانعام 
)بخشي از آية 12 سورة محمد: »همانند حيوانات مي خورند 
)و مي درند(«.( عاشقان راه حق را از بند طبيعت رهانده و به 

فضاي آزاد جوار معشوق برسانند. 
ننگ ت��ان ب��اد اي تفاله ه��اي ش��يطان، و عارت��ان ب��اد اي 
خودفروختگان به جنايتکاران بين المللي که در س��وراخ ها 
خزي��ده و در مقابل ملتي که در برابر ابرقدرت ها برخاس��ته 
اس��ت، به خرابکاري هاي جاهانه پرداخته ايد. عيب بزرگ 
شما و هواداران تان آن است که نه از اسام و قدرت معنوي 
آن و نه از ملت مسلمان و انگيزة فداکاري او اطاعي داريد. 

ش��ما ملتي را که براي سقوط رژيم پليد پهلوي و رها شدن 
از اسارت شيطان بزرگ ده ها جوان عزيز خود را فدا کرد و 
با شجاعت بي مانند ايستاد و خم به ابرو نياورد، نشناخته ايد. 
ش��ما ملتي را که معلولان ش��ان در تخت هاي بيمارستان ها 
آرزوي شهادت مي کنند و ياران را به شهادت دعوت مي کنند، 
نشناخته ايد. شما کوردلان با آن که ديده ايد با شهادت رساندن 
شخصيت هاي بزرگ صفوف فداکاران در راه اسام فشرده تر 
و ع��زم آنان مصمم تر مي ش��ود، مي خواهيد با به ش��هادت 
رساندن عزيزان ما اين ملت فداکار را از صحنه بيرون کنيد. 
شما تا توانس��ته ايد به فرزندان اسام چون شهيد بهشتي و 
ش��هداي عزيز مجلس و کابينه با حربة ناسزا و تهمت هاي 
ناجوانمردانه حمل��ه کرديد که آن ها را از ملت جدا کنيد، و 
اکنون که آن حربه از کار افتاد و کوس رس��وايي همه تان بر 
سر بازارها زده شد، در سوراخ ها خزيده و دست به جناياتي 
ابلهانه زده ايد که به خيال خام خود ملت شهيدپرور و فداکار 
را با اين اعمال وحشيانه بترسانيد، و نمي دانيد که در قاموس 
شهادت واژة وحشت نيس��ت. اکنون اسام به اين شهيدان 
و ش��هيدپروران افتخار مي کند و با سرافرازي همة مردم را 
دعوت به پايداري مي نمايد، و ما مصمم هس��تيم که روزي 

رخش ببينيم و اين جان که از اوست تسليم وي کنيم. 
ملت ايران در اين فاجعة بزرگ 72 تن بي گناه به عدد شهداي 
کربا از دست داد. ملت ايران سرافراز است که مرداني را به 
جامعه تقديم مي کند که خود را وقف خدمت به اس��ام و 
مسلمين کرده بودند و دشمنان خلق گروهي را شهيد نمودند 
که براي مشورت در مصالح کشور گرد هم آمده بودند. ملت 
عزيز، اين کوردلان مدعي مجاهدت براي خلق، ) اش��اره به 
سازمان تروريستي منافقين، که نام خود را سازمان مجاهدين 
خلق نهاده اند.( گروهي را از خلق گرفتند که از خدمت گزاران 
فعال و صديق خلق بودند. گيرم که شما با شهيد بهشتي که 
مظلوم زيست و مظلوم مُرد و خار در چشم دشمنان اسام و 
خصوص شما بود دشمني سرسختانه داشتيد، با بيش از هفتاد 

نفر بي گناه که بسياري شان از بهترين خدمت گزاران خلق و 
مخالف سرسخت با دشمنان کشور و ملت بودند چه دشمني 
داش��تيد؟ جز آن که ش��ما با اسم خلق از دشمنان خلق و راه 
صاف کنان چپاول گران ش��رق و غرب مي باشيد. ما گر چه 
دوستان و عزيزان وفاداري را از دست داديم که هر يک براي 
ملت ستم ديده استوانة بسيار قوي و پشتوانة ارزشمند بودند، 
ما گر چه برادران بسيار متعهدي را از دست داديم که اشداء 
علي الکفار رحماء بينهم )بخشي از آية 29 سورة فتح: »محمد 
رس��ول اللهّه و الذين معه اش��داء علي الکف��ار رحماء بينهم، 
محمد)ص( فرستادة خداست و کساني که با اويند، بر کفار 
سخت مي گيرند و به خويشتن مهربانند«.( بودند و براي ملت 
مظلوم و نهادهاي انقابي سدي استوار و شجره اي ثمربخش 
به شمار مي رفتند، لکن سيل خروشان خلق و امواج شکنندة 
ملت با اتحاد و اتکال به خداي بزرگ هر کمبودي را جبران 
خواهد کرد. ملت ايران با اعتماد به قدرت لايزال قادر متعال 
هم چون دريايي مواج به پيش مي رود و در مقابل ابرقدرت ها 
و تفاله هاي آنان با صفي مرصوص )استوار و محکم( ايستاده 
است، و شما درماندگان عاجز را که در سوراخ ها خزيده ايد 
و نفس هاي آخر را مي کش��يد به جهنم مي فرستد و خداوند 

بزرگ پشت و پناه اين کشور و ملت است. 
اين جانب بار ديگر اين ضايعة عظيم را به حضور بقيه اللهّه - 
ارواحنال��ه الفداء - و ملت هاي مظلوم جهان و ملت رزمندة 
ايران تبريک و تسليت عرض مي کنم. من با بازماندگان شريف 
و عزيز اين ش��هدا در غم و سوگ شريک و رحمت واسعة 
خداوند رحمان را براي اين مظلومان و صبر و ش��کيبايي را 
براي بازماندگان محترم آنان از درگاه خداوند متعال خواستارم. 
رحمت خدا و درود بي پايان ملت بر ش��هداي انقاب از 15 
خرداد 1342 تا 7 تيرماه 1360، و سام و تحيت بر مظلومان 

جهان و مظلومان ايران در طول تاريخ.
روح الل الموسوي الخميني

پيام حضرت امام خميني )ره( به مناسبت حادثه هفتم تير

در قاموس شهادت 
واژه وحشت نيست ...
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از س��خنان مقام معظم رهبري در ديدار اعضاي س��تاد 
برگزاري مراسم هفتم تير در تاريخ ۱۳۶۹/۰۳/۲۹

 فاجعه شهادت هفتاد و دو تن از شخصيت هاي برجسته و 
محبوب مردم در حادثه هفتم تير نشانه بي رحمي، کينه توزي 
و خباثت دشمنان انقاب و جمهوري اسامي ايران است.
کينه توزاني که نام معارض سياس��ي بر خود نهاده بودند با 
هدف به دست گرفتن قدرت تا آن جا پيش رفتند که حاضر 
ش��دند با خباثت تمام تروريسم را در خدمت نابود کردن 
شخصيت هاي برجس��ته اي همانند شهيد مظلوم آيت الله 

بهشتي به کار گيرند.
حادثه هفتم تير نه تنها به خاموش ش��دن ش��عله انقاب 
نيانجاميد بلکه به واس��طه آن انق��اب اوج گرفت و مردم 

مصمم تر و صفوف شان مستحکم تر شد.
دشمنان ما در آن روز تصميم داشتند تمامي چهره هاي مؤثر 
و معروف انقاب را به شهادت برسانند. با شهادت استاد 
مطهري مشخص ش��د که براي مسؤولين انقاب امنيت 
نيست و خطر به طور جدي آنان را تهديد مي کند اما مردم 
و مس��ؤولين با اعتقاد به راه خود و با پشتيباني و حمايت 
يکديگر ايس��تادند و انقاب را به پيش بردند و اين خود 

نشانه صداقت و حقانيت انقاب است.
از فرموده ه��اي حض��رت آيت الل خامن��ه اي در ديدار 
خانواده ه��اي ش��هداي هفتم تير، قضات و مس��ؤولين 
دستگاه قضائي و جمعي از مردم استان لرستان در تاريخ 

 ۱۳۶۸/۰۴/۰۷
در اي��ن ماجرا مدعي��ان طرفداري از م��ردم و خلق و نيز 
قدرت ه��اي جهان��ي مدعي حق��وق بش��ر و ضديت با 
تروريسم افشاء شدند. اين فاجعه و حوادث نظير آن پردة 
غليظ ريا، دروغ و خدعه گروهک هاي مدعي حمايت از 
م��ردم و انقاب را پاره کرد و ملت ايران چهرة منافقين و 
گروهک هاي ديگري که با همه ارزش هاي انساني ضديت 
داشتند را شناختند و اين از برکات خون شهداي هفتم تير 
اس��ت که خون پاک آن ه��ا دامان گروک هاي وابس��ته را 

گرفت.
از بيانات رهبر معظم انقلاب اسلامي  در اجتماع بزرگ 

مردم يزد در تاريخ  ۱۳۸۶/۱۰/۱۲
شهر شما و استان شما - برادران و خواهران عزيز يزدي! 
- مرکز دانش، مرکز هنر، مرکز کار و تاش و ابتکار، مرکز 
ايمان و دين باوري اس��ت. همواره مردم عزيز شهر يزد و 
استان يزد را به عنوان مردمي بااستعداد، نجيب، سرشار از 

ايمان و باور ديني، سرشار از نيروي کار و ابتکار و تحرک 
و آماده در همة ميدان هايي که در طول تاريخ معاصر ما از 
ملت ايران انتظار مي رفته است، هم قبل از انقاب به چشم 
ديديم؛ تجربه کرديم، هم بعد از پيروزي انقاب، مردم يزد 
درخشيدند؛ در عرصه هاي دفاع مقدس، در عرصة دفاع از 
هويت انقاب اسامي و پس از پايان دفاع مقدس، تا امروز 
هم در عرصة دفاع از ارزش هايي که مورد تهاجم سياسي و 
فرهنگي دشمنان قرار گرفته بود. در همة اين ميدان ها، مردم 
عزيز يزد را پابه رکاب، آماده به کار، کمربسته و داراي عزم و 

تصميم مشاهده کرديم و آزموديم.
م��ن فراموش نمي کنم آن روزهايي ک��ه هنوز ملت ايران 
شهد پيروزي را نچشيده بود؛ مردم شهرهاي مختلف اين 
کشور هر کدام به قدر توانايي شان، به قدر همت شان براي به 
س��رانجام رساندن اين حرکت عظيم کاري مي کردند، من 
آمدم يزد. وضعيتي که در ش��هر يزد م��ن ديدم، براي من 
شگفت آور بود. آن روحية پرتپش انقابي در کنار نظم و 
انضباط و آرامش و متانت. در اين شهر من مرحوم آيت اللهَّه 

ش��هيد صدوق��ي را - در آن دوره نه ب��ه عنوان فقط يک 
روحاني برجس��ته در يک ش��هر بلکه به عنوان يک رهبر 
ديني و سياسي و فرهنگي؛ يک رهبر انقابي تمام عيار در 
اين شهر يزد و در شهرهاي سرتاسر استان - مشاهده کردم 
و احساس کردم. چند روزي من در يزد بودم، وضع شهر 
را ديدم. از تبعيد مي آمدم، شهرهاي ديگر را هم ديده بودم 
و بعد ديدم؛ اما وضع يزد بدون اغراق يک وضع استثنائي 
بود. دربارة مناقب مردم عزيز يزد لازم است مثل مني آن چه 
را که مي بيند و مي داند و احساس مي کند، مخلصانه با شما 

م��ردم يزد و با ملت ايران – آن چه لازم اس��ت - در ميان 
گذارد.

من همواره در همة ش��هرهاي اين کش��ور با مردم وقتي 
مواجه ش��دم، بر روي اين مطل��ب تکيه کردم که مردم ما 
اين مردمِ داراي ريشه هاي عميق تاريخي، علمي و فرهنگي 
و سياس��ي - بايد شناسنامة خودشان را، شهر خودشان را 
به درستي و دقت بشناسند؛ قدر خودشان را بدانند. اگر از 
مناقب شهر يزد و مردم يزد و استان يزد سخن مي گوييم، 
براي اين ش��هر يزد همان طوري که اشاره کردم، شهر علم 
است. نام آوردن از علماي يزد در رشته هاي مختلف علوم، 
به خصوص علوم ديني، س��اعت ها وقت مي برد که انسان 
فقط اس��م اين ها را بياورد و ياد مختصري از آن ها بکند. 
اين فقط مربوط به گذشته نيست. زمان خود ما، در دوران 
تحصيات ديني خود ما، در دوران فعاليت هاي اجتماعي 
خود ما، در همين استان، علماي برجسته، شخصيت هاي 
برجس��ته، چهره هاي درخش��ان بودند. ام��روز هم وقتي 
نگاه مي کنيم، مي بينيم اس��تان يزد در طول چهارده س��ال 
پي درپي بيشترين نسبت قبولي در دانشگاه ها را نسبت به 
شرکت کنندگان در کنکور سراسري کشور ارائه دادند. اين 
چيز کمي نيست، اين نش��ان دهندة اين است که استعداد 
علمي، استعداد دانشمند شدن، استعداد نخبه شدن، استعداد 
تبديل شدن به بازوان توانا و مغزهاي متفکري که مي تواند 
اي��ن ملت را تکان بدهد و به س��وي آينده اي که انقاب 
اسامي براي او ترس��يم کرده است به پيش ببرد، در اين 
استان فراوان است. جوان يزدي، مرد و زن يزدي، روحاني 
يزدي، روشنفکر يزدي، استاد يزدي بايد قدر اين استعداد 
را بداند. و همه بدانند که شکر اين نعمت، در شناختن آن، 

در به کار گرفتن آن، در راه اندازي آن است.
تجربة مردم يزد و اس��تان يزد در دفاع مقدس هم تجربة 
موفقي بود. مردم يزد تو خانه ها ننشستند تا براي پيروزي 
رزمن��دگان فقط دعا کنند؛ وارد ميدان جنگ ش��دند. من 
فرام��وش نمي کنم در جبهة نبرد، تي��پ الغدير و پادگان 
الغدير يزدي ها يکي از بهترين، قوي ترين، پرخطرپذيرترين 
و منضبط ترين مجموعه هاي نظامي اي بود که ما در ميدان 
جنگ ديديم. شهداي برجستة شما، جانبازان شما، آزادگان 
سرافراز شما، خانواده هاي صبور آن ها، همه شواهد صدقي 
هستند بر اين حضور شجاعانة مردم يزد در ميدان خطر، آن 

وقتي که به آن ها نياز هست.

دش�منان م�ا در آن روز تصميم داش�تند 
تمامي چهره هاي مؤثر و معروف انقلاب را به 
شهادت برسانند. با شهادت استاد مطهري 
مش�خص ش�د كه براي مس�ؤولين انقلاب 
امنيت نيس�ت و خطر به طور جدي آنان را 
تهديد مي كند اما مردم و مسؤولين با اعتقاد 
به راه خود و با پشتيباني و حمايت يكديگر 
ايس�تادند و انقلاب را به پيش بردند و اين 
خود نشانه صداقت و حقانيت انقلاب است.

حادثه هفتم تير در كلام مقام معظم رهبري

به  واسطه اين حادثه
 انقلاب اوج گرفت...
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براي شروع از نوع و چگونگي رابطة شهيد صدوقي 
با شهيد پاک نژاد براي مان بگوييد.

ش��هيد پاک ن��ژاد و ش��هيد صدوقي، به دلي��ل رابطة 
فاميل��ي اي که داش��تند، ش��ناخت و نزديکي خاصي 
بين ش��ان برقرار بود. در حقيق��ت، اين رابطة فاميلي، 
آن چه را که به عنوان ش��ناخت، که مدنظر شماست، 

بسيار غنا بخشيده و محکم تر کرده بود.
يقين��اً اي��ن موض��وع باع��ث ش��ده ب��ود ت��ا در 
تصميم  گيري هاي ش��هيد صدوقي نسبت به شهيد 
پاک نژاد، اعتماد وجود داشته باشد و هم فکري هاي 
آن ها نيز در گسترة وسيع تري شکل گيرد. آيا امکان 
توصيف بيش��تر اين رابطه براي خوانندگان مشتاق 

»شاهد ياران« وجود دارد؟ 
همان طور که اش��اره کردم، اين ارتب��اط، هم ارتباط 
فاميلي بود و هم اين که با توجه به ش��ناخت ش��هيد 
صدوقي از تديّهن و خلوص ش��هيد پاک نژاد، ارتباطي 
دوس��تانه و بسيار نزديک به ش��مار مي رفت. همين 
موضوع، باعث ش��ده بود که شهيد صدوقي در کمال 
اعتماد، بسياري از امور و تصميم  گيري ها را با خيالي 
آسوده و دلي آکنده از اعتماد به شهيد پاک نژاد واگذار 
کنند. اين موضوع از ابعاد مختلف قابل ذکر است؛ به 
عنوان مثال اگر قرار بود که صندوق قرض الحسنه اي 
تأسيس شود، شهيد پاک نژاد از طرف شهيد صدوقي 
به عنوان يکي از اعضاي اصلي هيأت مؤسس حضور 
داش��تند. به همين ترتيب، اگر قرار بود بيمارس��تاني 

تأسيس ش��ود، باز هم شهيد پاک نژاد به عنوان فردي 
آگاه و معتمد، از س��وي ش��هيد صدوق��ي در اجرا و 
پيش برد کار حضور داش��تند. حتي زماني که پس از 
پيروزي انقاب اس��امي تصميم گرفتند تا  دانشگاه 
تأس��يس کنند، ش��هيد پاک نژاد، ک��ه از نظر علمي و 
خلوص مورد توجه خاص شهيد صدوقي بودند، به 
عنوان يکي از افراد اصلي در تأسيس دانشگاه حضور 

داش��تند. هم چني��ن در ابعاد اجتماع��ي و مردمي نيز 
ش��هيد پاک نژاد با شهيد صدوقي هماهنگي و ارتباط 
مس��تقيمي داشتند، به طوري که افراد مختلفي که توان 
مالي مناسب نداش��تند و از عهدة تأمين مالي درماني 
خ��ود يا خانواده ش��ان برنمي آمدند، شناس��ايي و در 
زمينه هاي مختلف همياري مي ش��دند؛ مثاً اگر فرد 

بيماري به دکتر مراجعه مي کرد و ايش��ان تش��خيص 
مي دادند که او به کمک مالي احتياج دارد، به داروخانة 
خاصي معرفي مي ش��د تا داروهاي خ��ود را به طور 
راي��گان دريافت کند و نيز ماه به م��اه اين وجوه، از 
طريق ش��هيد صدوقي به نوعي پرداخت مي شد. اين 
روابط در خصوص مس��ائل سياس��ي، چه در دوران 
مب��ارزه و چه پ��س از پيروزي، نيز ادامه داش��ت. در 
حقيقت، شهيد پاک نژاد، پل ارتباطي شهيد صدوقي با 
بسياري از مسؤولان و مديران بود، چرا که مصلحت 
ايجاب مي کرد تا ش��هيد صدوقي ارتباط مستقيمي با 
آن ها برقرار نکنند. پس، در چنين ش��رايطي به فردي 
نياز اس��ت تا از نظر همة جوانب، قابل اعتماد باشد. 
از ديدگاه شهيد صدوقي، شهيد پاک نژاد به طور کامل 

داراي چنين ويژگي اي بودند.
اگر ما ارتباط ش��هيد صدوقي با شهيد پاک نژاد را 
در ابعاد مختلف مدنظر بگيريم و چراغ راه مان قرار 
دهيم، با توجه به اين مس��ائل ام��روز، چه تعبير و 

تعريفي مي توان از آن عنوان کرد؟
آن چ��ه در اي��ن خصوص ش��رح مي دهم، ج��دا از 
وجه علمي ش��هيد پاک نژاد خواهد بود. در حقيقت، 
ش��هيد صدوقي بن��ا را بر س��عه صدر که س��فارشِ 
خاص اس��ام اس��ت قرار داده بودند. ايشان با توجه 
ب��ه توانايي ها و قابليت هاي يک ف��رد، وظايفي را بر 
عهدة آن ش��خص قرار مي دادند و در اين مس��ير نيز 
دي��دي فراتر از نگاه هاي جناحي يا گروهي را به کار 

در ابعاد اجتماعي و مردمي نيز ش�هيد 
پاک نژاد با ش�هيد صدوقي هماهنگي و 
ارتباط مس�تقيمي داشتند، به طوري كه 
اف�راد مختلفي كه توان مالي مناس�ب 
نداشتند و از عهدة تأمين مالي درماني 
خ�ود ي�ا خانواده ش�ان برنمي آمدن�د، 
شناس�ايي و در زمينه ه�اي مختل�ف 

همياري مي شدند

گفت وشنود شاهد ياران با حجت الاسلام محمدعلي صدوقي
 پيرامون ابعاد مختلف شخصيتي شهيد پاک نژاد و رابطه ايشان با شهيد صدوقي

رابطه اي مبتني بر اعتماد کامل...

درآمد
شنيدن جزئيات و خاطرات مربوط به ارتباط مهم، تاريخي 
و تأثيرگذار دو بزرگ شهر يزد در انقلاب اسلامي، يعني 
شهيدان صدوقي و پاک نژاد، از زبان فرزند سوم شهيد محراب 
به خودي خود جذاب و دلنشين است. امام جمعه امروز يزد كه 
بر جايگاه پدر بزرگوارش تکيه زده، به خوبي فضاي رابطه آن 
دو عزيز بهشتي را به تصوير مي كشد؛ به علاوه اين كه از سر 
لطف مجلة شاهد ياران را نيز تأييد مي كند و راه مؤثر حفظ 
مقام و جايگاه شهدا را تلاش هاي اين چنيني در پاسداشت نام 

و ياد آن ها مي داند. 
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مي بستند و اين ديدگاه همان چيزي است که امروزه 
کمت��ر مورد توج��ه قرار مي گيرد. ش��هيد صدوقي و 
پيروشان ش��هيد پاک نژاد، در اين خصوص، مسيري 
مش��ترک را طي مي کردند و هرگز تقسيم بندي اي را 
که به عبارت خودي و غيرخودي  مي انجامد، پيش رو 
قرار نمي دادند. اين نکته، نکته اي است که امروزه بايد 
بيش��تر مورد توجه قرار گيرد و همان طور که اش��اره 
کرديد، بهترين نمونه هاي آن نيز اس��وه هايي هم چون 

شهيد صدوقي و شهيد پاک نژاد مي تواند باشد.
از ارتباط   خودتان با شهيد پاک نژاد هم بگوييد.

نس��بت فاميلي اي که در ابتدا اش��اره کردم، به هرحال 
بين من و شهيد پاک نژاد هم ارتباط نزديک تري برقرار 
مي کرد. البته فاصلة سني من و ايشان بسيار زياد بود، 
اما از آن جا که در بسياري از جلسات به همراه شهيد 
صدوق��ي بودم و هم چنين افتخار حضور داش��تم، با 
شهيد پاک نژاد و خصوصيات ش��ان بيشتر آشنا  شدم 
که اين براي��م از جذابيت خاص خود برخوردار بود 

و هست.
براساس آن همراهي ها و حضور در محافلي که هر 
دو شهيد بزرگوار حضور داشتند، امروزه با گذشت 
اين س��ال ها، آن رابطه را چگونه تعبير  و تفس��ير 

مي کنيد؟  

در يک کلمه بايد به »اعتماد« اشاره کنم. رابطة شهيد 
صدوقي با ش��هيد پاک نژاد چنان که در ابتداي بحث 
اش��اره کردم، مبتني بر اعتماد مطل��ق بود. آموزه هاي 
ديني و ش��خصيتي ش��هيد پاک نژاد به گونه اي بود که 
اعتم��اد خاص ش��هيد صدوقي را جلب ک��رده بود، 
به طوري که در واگذاري بس��ياري از امور به ايشان با 

آرامش خيال عمل مي کردند. 
توضيح شما اين سؤال را در ذهن پديد مي آورد که 
با توجه به زمان و مکان و نيز با توجه به اسوه هايي 
چون ش��هيد صدوقي و شهيد پاک نژاد، به موضوع 
مب��ارزه - که هرگز از اس��لام و به تب��ع آن نيز از 
انقلاب اسلامي خارج نشده اند يا به عبارتي شرايط 
رويارويي با دشمن يعني رژيم طاغوت اجازه نداده 

است که خارج شوند- چگونه بايد نگاه کرد؟
در دوران ش��هيد صدوقي و شهيد پاک نژاد، مبارزه از 
مختص��ات خاص خود برخ��وردار بود. در حقيقت، 
يک انس��جام کلي در امر مبارزه وجود داشت. به اين 
معن��ا که در آن زمان، همة مبارزان در مقابل يک نظام 
قرار داش��تند و هيچ مبارزي در اين دس��تگاه و نظام 
قرار نداش��ت. اين مبارزه تحت رهبري حضرت امام 
خمين��ي)ره( که همگان بنا به جايگاه فقهي و مردمي 
ايش��ان را پذيرفته بودند، مس��ير خود را طي مي کرد. 
در ش��رايط فعلي، اين روند، ش��رايط و ويژگي هاي 
خاص متفاوتي بر خود گرفته اس��ت. نظام اسامي، 
قانون اساسي و رهبري به طور مشخص مورد پذيرش 
همگان بايد باش��د و در سايه اين قواعد بايد حرکت 
کرد ت��ا به نتيجة مطلوب رس��يد. قاعدت��اً در چنين 
شرايطي اختاف نظرها و سايق از جوانب مختلف 
به وج��ود مي آي��د که اگر بنا را بر پذيرش س��ه اصل 
ياد ش��ده ق��رار دهيم، مي توان گام به س��مت صعود 
برداش��ت، اما اگر بنابر رد ي��ا مردودخواندن ديگري 
قرار گيرد، به طورکلي نظام آس��يب پذير خواهد شد. 
بنابراين در شرايط فعلي بايد بنا را بر سعه صدر قرار 
داد و نيز پذي��رش و تحمل افکار مختلف. در چنين 
شرايطي يقيناً مي توان نظامي به مراتب قدرت مندتر و 

استوارتر داشت. 

گفته مي ش��ود جامعه اي که اس��طوره هاي خود را 
فراموش مي کند دچار آسيب هاي بسياري مي شود 
و ما متأسفانه بسياري از اين اسطوره  ها - هم چون 
شهيد پاک نژاد- را به دست فراموشي سپرده ايم. از 
نظر ش��ما براي مقابله با اي��ن آفت چه بايد کرد و 

چگونه بايد از چنين آسيبي درامان ماند؟
به هرحال، گذشت زمان موجب فراموشي بسياري از 
مسائل مي شود که اين، خواه ناخواه اتفاق مي افتد، مگر 
در مورد کساني که وسعت خدمات و شخصيتي شان 
چنان بزرگ باش��د تا هم چون بوعلي س��ينا يا مولانا 
و از اين دس��ت افراد درگذر زمان فراموش نش��وند. 
ام��ا در خصوص آن چ��ه ما داريم، ش��ايد بهترين و 
چه بس��ا تنها راه، همان کاري باشد که شما در شاهد 
ياران انجام مي دهيد. بازگويي وسعت شخصيتي اين 
بزرگواران و آن چه کرده اند، مي تواند بهترين راه براي 
زنده نگاه داش��تن ياد و خاطره ايش��ان باشد که به حق 
بخش��ي از تاريخ ما را ش��امل مي ش��وند. رسانه ها و 
مطبوعات، بزرگ ترين رسالت را در اين مسير به عهده 
دارن��د و من از اين که اين زحمات را ش��ما متحمل 
مي شويد و در اين مسير گام برمي داريد، به سهم خود 
س��پاس گزاري و قدرداني مي کنم و آرزوي موفقيت 

براي شما و دوستان تان دارم.
در پايان مي خواهم يک سؤال خصوصي مطرح کنم 
و آن اين که شنيده ام اصولاً کمتر مصاحبه مي کنيد 
و در رس��انه هاي عمومي کمتر ظاهر مي شويد، اما 
در دع��وت ما براي صحبت در خصوص ش��هيد 
پاک ن��ژاد مخالفتي نکرديد و صراحت��اً اين کار را 
قبول کرديد. آيا دليل آن نام ش��هيد پاک نژاد نبوده 

است؟
اص��ولاً  تمايلي به مصاحبه و اب��راز عقيده روزانه در 
خصوص مس��ائل جاري و حضور رس��انه اي مداوم 
ندارم که البته ش��ايد اين کار ب��ه هيچ وجه براي من 
حُسن تلقي نشود، اما از آن جا که نسبت به بنياد شهيد 
و ش��هدا هميشه احترام خاصي قائل بوده ام و در اين 
مورد به خصوص، با توجه ب��ه ارادت و احترامي که 
نسبت به شهيد پاک نژاد و خانوادة محترم ايشان قائل 
هستم، خود را موظف به قبول مصاحبه و پاسخ گويي 
به س��ؤالات شما ديدم تا در راهي که قدم برداشته ايد 

من هم سهيم باشم. 

در دوران ش�هيد صدوق�ي و ش�هيد 
پاک نژاد، مبارزه از مختصات خاص خود 
برخوردار بود. در حقيقت، يک انسجام 
كل�ي در امر مب�ارزه وجود داش�ت. به 
اين معنا ك�ه در آن زمان، همة مبارزان 
در مقابل يک نظام قرار داش�تند و هيچ 
مب�ارزي در اين دس�تگاه و نظ�ام قرار 
نداشت. اين مبارزه تحت رهبري حضرت 
امام خميني)ره( كه همگان بنا به جايگاه 
فقهي و مردمي ايشان را پذيرفته بودند، 

مسير خود را طي مي كرد.
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مردم کوش��ا و پرتلاش اين شهر، آيا به سياست هم 
علاقه دارند؟

همان گون��ه ک��ه از لحاظ اقتصادي مردمان بس��يار دانا 
و مقتصدي هس��تند، تصوري مي ش��ود که نبايد با اين 
روحيات اهل سياست باش��ند، ولي  اتفاقاً  سياسي هم 
هستند و ش��امة سياسي آن ها خيلي هم قوي است از 
سياسيون درشت گذش��ته يزدي، افراد زيادي بوده اند 
که به مقامات بس��يار بالاي سياسي هم دست يافته اند. 
ب و گروه که در جاهاي  به عاوه، مسأله حزب و تخرُّ
ديگر ناآش��نا ب��وده،  در اين ج��ا داراي طرفداراني هم 

بودند.
در گذشته، ارتباط مردم با حضرت امام و روحانيون 

به چه گونه  اي بود؟
در قديم، ش��هر به منوال خاص خودش اداره مي شد، 
تا اين که نهضت و انقاب اس��امي به راه افتاد. من به 
ي��اد دارم که بعد از ارتحال مرح��وم آيت الله العظمي 
بروجردي، بيش��تر م��ردم، وقتي به مراج��ع مختلف 
رج��وع مي  کردند، به تدريج که اس��م حض��رت امام 
خميني)رضي(  برده مي  شد،  بس��ياري از آن ها به امام 
گرايش پيدا کردند، زيرا مي  دانس��تند که حضرت امام 
در يک سطح روش��ن سياسي قرار دارند، مردم هم با 
اين مزاج انس داشتند، خيلي  ها مقلد ايشان شدند و در 
س��ال هاي 1340 تا 1342 کانون هاي بسيار خوبي براي 
طرفداري از امام تشکيل مي  شد. بزرگان شهر معمولاً 
 به سمت مسائل سياسي تمايل داشتند. روحانيوني که 
تمايات سياس��ي داش��تند، مورد حمايت قاطع مردم 
واقع مي  ش��دند. برخي از روحاني��ون بزرگ هم وارد 
ش��هر ش��دند که با اين کار خود تحول بزرگي  ايجاد 
کردند که يکي از آنان حضرت آيت  الله صدوقي بودند 
که در دهه چهل به اين جا آمدند و با بنيه سياس��ي هم 
وارد همين مسأله شدند و مورد استقبال قرار گرفتند. 
البته از لحاظ دين و ديانت هم نس��بت به روحانيوني 
که نسبت به مسائل سياسي کم عنايت بودند، بي عاقه 

نبودند ولي مزاج غالب مردم،  سياسي بود. در آن زمان 
م��ن دوران جواني را طي مي کردم و کنجکاو بودم که 
از مسائل سر در بياورم، با اولين کسي که در اين قضايا 
آشنا شدم، مرحوم آيت الله خاتمي بودند که در اردکان 
زندگي مي  کردند. ايشان روحاني بسيار روشني بودند، 
ما هم جوان بوديم و اين روحيه را دوس��ت داش��تيم. 
من يادم اس��ت که در آن زم��ان معدود روحانيوني را 
که ديدم پاي راديو نشس��ته باشد، آيت الله خاتمي بود 
که يک دس��تگاه راديو آندريا داشتند. راديويي که در 
آن زم��ان رايج بود. و م��ن گاهي که به هر بهانه  اي به 

اردکان مي رفتم و خدمت ايش��ان مي رسيدم، مي  ديدم 
که به راديو بي بي س��ي گوش مي دهند و ما تا آن زمان 
با اين راديو آش��نا نبوديم، و اين بنيه سياسي و مذهبي 
را من از ايش��ان دارم. بع��د هم که با آيت الله صدوقي 
آشنا شدم و ايشان هم از لحاظ سياسي و هم از لحاظ 
فق��ه و اصول در درجة عالي بودن��د و از رفقاي امام 
هم محس��وب مي شدند و ما از قبل هم اين مطلب را 

مي دانستيم.
البته، با اولين کسي که بنده در يزد به طور خصوصي و 

ش��خصي و در حوزه دين و سياست آشنا شدم، آقاي 
دکتر پاک نژاد بود. 

جريان گروه حجتيه و آشنايي شما با شهيد پاک نژاد 
از چه قرار بود؟

در آن زم��ان گروه��ي به نام انجم��ن حجتيه فعاليت 
بسياري داش��تند. چند فرد ديندار و مذهبي اين شهر 
به وس��يله هدايت هاي آقاي پاک نژاد ديندار شدند. من 
اطاع زيادي ن��دارم که امروزه اعض��اي اين انجمن 
چ��ه مي گويند ولي در آن زم��ان انقابي بودند و اگر 
کسي ذره اي ضد روشن فکري و مخالف فعاليت هاي 
انقابي بود، از س��وي آنان طرد مي شد. اگر مايي بر 
س��ر منبر مطلبي بر وفق دس��تگاه حاکمه مي گفت، از 
سوي اين افراد ش��ديداً مورد تعرض قرار مي گرفت. 
منتها يک حالت مايم��ت و نرمي در آن ها بود که با 
دستگاه روبه رو نمي شدند و شايد هم در آن زمان اين 
مسأله مصلحت بوده، زيرا روبه روشدن مساوي بود با 
نابودشدن و آن ها براي بقاي اين انجمن و فعاليت آن 
چه زحماتي کش��يدند. خدا رحمت کند، آقايي به نام 
فتاحي را که که ش��بانه روز در اين مسير با يک حزب 
سياسي به نام بهائيت مبارزه مي کرد و در خال آن هم 
تش��کيل جلسه مي دادند و مسائل سياسي هم به نرمي 

و آرامش مطرح مي شد.
از دکتر پاک نژاد براي ما بيشتر بگوييد.

من ه��م در ديدارهايم با دکتر پاک نژاد مس��ائل ديني 
را از ايشان س��ؤال مي کردم و ايشان هم مسائل قديم 
را ب��ا مس��ائل جديد تطبيق مي دادند و چون پزش��ک 
هم بودند، اين مس��ائل اس��امي را مي نوشتند که در 
آن روزه��ا اولين کتاب خود را ش��روع ک��رده بودند 
به ن��ام »اولين دانش��گاه، آخرين پيامبر«. بس��ياري از 
مش��کاتي را که در دبيرس��تان براي م��ا پيش مي آمد  
يا دانش آموزان از ما مي پرس��يدند، ما از ايشان سؤال 
مي کرديم و کتاب هاي ايشان هم بسيار مفيد و راه گشا 
بود و هس��ت. در ابتدا من مي گفتم که کتاب هاي شما 

م�ن ه�م در ديدارهاي�م با دكت�ر پاک نژاد 
مس�ائل ديني را از ايشان سؤال مي كردم و 
ايش�ان هم مسائل قديم را با مسائل جديد 
تطبيق مي دادند و چون پزشک هم بودند، 
اين مسائل اسلامي را مي نوشتند كه در آن 
روزها اولين كتاب خود را شروع كرده بودند 
به نام »اولين دانش�گاه، آخري�ن پيامبر«. 
بس�ياري از مش�كلاتي را كه در دبيرستان 
براي ما پي�ش مي آمد  يا دانش آموزان از ما 

مي پرسيدند، ما از ايشان سؤال مي كرديم.

گفت وشنود شاهد ياران با حجت الاسلام كاظم راشد يزدي

 پزشك آشنا به مسائل اسلامي...

درآمد
يزد قلب پاک، تپنده و گرم ايران زمين است، با مردماني دانا، سخت

كوش، صميمي و با فرهنگي غني كه  در دل گرماي كوير و بادگيرهاي 
خنك روزگار مي گذارنند. شهري كه بزرگاني چون شهيد پاک نژاد 
و روحاني گران قدري مانند سومين شهيد محراب آيت الله صدوقي 
را به ايران اسلامي معرفي كرده است. براي گفت وگو درباره شهيد 
پاک نژاد خدمت استاد گران قدر و روحاني شناخته شده رسانه، حضرت 

حجت الاسلام راشد يزدي رسيديم، اين گفتگو را بخوانيد: 
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تعقيد لفظي زيادي دارد – يعني به فارسي روان نوشته 
نش��ده- و ايش��ان مي گفتند که در چاپ هاي بعد رفع 
مي ش��ود و در اواخر به قلم خيلي خوبي دست يافته 
بودن��د. گاهي اوقات که خود من ب��ه منبر مي رفتم و 
آياتي از قرآن را تفسير مي کردم، صائب و خوب بود. 
دکتر پاک ن��ژاد از اطرافيان آقاي صدوقي هم بودند و 
از محضر آيت الله صدوق��ي خيلي بهره بردند و آقاي 
صدوقي در تقويت دکتر و محترم ش��مردن ايشان هر 
کاري مي کردند. يعني يکي از اعضاي همه جلسه هاي 
ش��هيد صدوقي، کس��اني بودن��د که به بنيه سياس��ي 

خدمت زيادي کردند.
ش��هيد پاک نژاد تاش هاي ارزش��مندي در اين مسير 
انجام مي داد و يک پزشک واقعاً مردمي بود. معروف 
بود که فقرا پيش ايش��ان مي روند و درمان مي ش��وند. 
اي��ن خصلت مردمي بودن ايش��ان باعث ش��د که بعد 
از انق��اب در انتخاب��ات دوره اول مجلس،  با اين که 
رقباي کارايي هم داش��ت، رأي ايش��ان بيشتر از همه 
ب��ود و موفق ش��د و به مجل��س راه پيدا ک��رد و در 
آن جا هم خدماتي داش��ت ک��ه آن حادثه غم انگيز در 
حزب جمهوري اتفاق افتاد. اولين سرپرس��ت حزب 
جمه��وري اس��امي در ي��زد من بودم ک��ه حضرت 
آي��ت الله خامنه اي من را معرفي کردند و کاس آن را 
رفتم و بعد عمارتي بود در باغ ملي که دفتر حزب را 
در آن جا داي��ر کرديم. گروه هاي مختلف، خيلي ما را 
اذيت مي کردند، مخصوص��اً گروهي به نام مجاهدين 
خلق که بعد معروف به منافقين شدند، شديداً با حزب 
جمهوري مخالفت مي کردند و به ما ضربه مي زدند و 
يکي از کارهايي که مرحوم صدوقي انجام دادند، اين 
ب��ود که از ابتداي امر، اين افراد را قبول نداش��تند. از 
همان ش��ب هاي انقاب، آقاي صدوقي آنان را مورد 
مؤاخذه مس��تمر قرار مي داد. يعني با آن ذهن قوي اي 
که داشتند، از همان ابتداي امر اين منافقين را شناختند 
و ب��ا آن ها مبارزه مي   کردند. حت��ي بعد از انقاب که 
دادگاه انقاب تش��کيل مي ش��د،  منافقين بازهم قصد 
نفوذ داش��تند که وجود پر نعمت آقاي صدوقي مانع 
نفوذ آنان ش��د و بحمدالله دادگاه ه��اي خوبي هم در 

شهر يزد داير شده بود.
در زمان انقلاب، رهبري ديني و سياس��ي مردم يزد 

را چه کساني عهده دار بودند؟

آيت الله صدوقي رهبري ديني و سياسي مردم شهر يزد 
را به خوبي بر عه��ده گرفته بودند و يکي از بازوهاي 
ايش��ان هم آقاي دکتر پاک نژاد بود. آقاي دکتر هم قلم 
و هم قدم مؤثري داش��ت و به امور مردم رس��يدگي 
مي کرد و خدمات ش��اياني هم انج��ام داد و ما هم به 
ايش��ان ارادت داشتيم و اين ش��هر به وجود اين افراد 
و به دلي��ل وج��ود اين افراد مزين ش��د و نفع فراوني 
عايد مردم و شهر يزد شد. ما يزدي ها به داشتن چنين 
اف��رادي افتخار مي کنيم و اميدواريم خداوند تبارک و 
تعال��ي، ارواح طيب��ه آنان را با پيامب��ر و آل پيامبر)ع( 

محشور بفرمايد.
آي��ا عمال رژيم از ش��هر يزد کس��ي را ه��م تبعيد 

کردند؟
 اح��دي از روحانيون منطقه يزد،  از اين ش��هر تبعيد 

نشدند. کساني را داشته  ايم که در خارج از منطقه يزد 
بودند، مثل ش��هر قم که به آن جا تبعيد شدند، ولي از 
اين جا کس��ي تبعيد نشد،  به جز اين که مرا يکي دو بار 
تبعيد کردن��د، آن هم به دليل جوان��ي و عدم پختگي 
فکري و سياس��ي بود و تيغ حکومت کارگر بود. البته 
مثاً آقاي صدوقي را نمي توانس��تند تبعيد کنند، ولي 
ما چ��ون از اطرافيان ايش��ان بوديم، م��ورد آزار قرار 
مي گرفتيم. حتي در کتاب »ياران امام به روايت اسناد 
س��اواک« ثبت شده اس��ت که فاني در ساواک رسماً 
اعتراف کرده اس��ت که به ايشان يعني آقاي صدوقي 
نمي توان دس��ت زد، زيرا بلوا مي شود، ولي اطرافيان 

ايشان مثل فان کس را مي توان دستگير کرد. خاصه، 
ما را گرفتند و ابتدا نصيحت مان مي کردند و بعد تنبيه، 
و در آخر هم کتک و شکنجه اعمال مي شد. به هرحال 
ما به امر آقاي صدوقي منبر مي رفتيم و به امر ايش��ان 

حرکت مي کرديم.
چه کس��اني از روحانيون مبارزين عليه طاغوت به 

شهر يزد تبعيد شدند؟
مرح��وم آيت الله العظمي فاضل لنکراني خيلي از علما 
به اين ش��هر تبعيد شدند و تا آن جا که من به ياد دارم 
آقاي فاض��ل و آقاي آيت الله ص��ادقِ روحاني بودند. 
آقاي ديگري که از ازمنه پيش��ين به اين جا آمده بودند 
و من نزد ايش��ان مي رفتم، آيت الله حاج سيدعلي اکبر 
برقعي بودند. ايش��ان در زماني که کنفرانس��ي به نام 
صلح وين در اتريش تش��کيل ش��ده ب��ود، دو نفر از 
روحاني��ون خاف نظ��ر آيت الله بروجردي ش��رکت 
ک��رده بودند که يکي حاج ش��يخ محمد باقر کمره اي 
و ديگري حاج سيدعلي اکبر برقعي بودند و وقتي هم 
که از آن کنفرانس برگش��تند دولت آنان را تبعيد کرد. 
البته تبعيد حاج سيدعلي اکبر، طولاني نبود، ولي وقتي 
زمان تبعيد به پايان رس��يد،  ايش��ان ديگر بازنگشت. 
چون يزد،  شهر زندگي بود و هست، ايشان در اين جا 
ماندگار شد. بسياري از مديران که از خارج هم به يزد 
مي آيند، بعد از مدتي در اين جا رحل اقامت مي افکنند 
و قدم بر چش��م ما مي گذارن��د و مي مانند. البته افراد 
ديگري ني��ز به اين جا تبعيد ش��دند و حتي به زندان 
ش��هر يزد افتادند، مثل تعدادي از افراد مذهبي و ملّهي 
که من هم چند بار س��عي ک��ردم به ديدن آن ها بروم، 

ولي موفق نشدم.
يک ع��ده اي هم بودند ب��ه نام کردها ک��ه در حدود 
ش��صت س��ال قبل به اين جا تبعيد ش��دند که به نام 
تبعيدي ها مع��روف بودند و با وضع بس��يار بدي در 
کاروانسراهاي ش��هر اس��کان مي يافتند و براي امرار 
معاش خود کارهايي از قبيل درس��ت کردن آب بنات 
انجام مي دادند. فرزندان آن ها هم هنوز در اين ش��هر 
هس��تند و يکي از اهداف حکومت اي��ن بود که اين 
گ��روه از اف��راد را با مردم ش��هر مخل��وط کند که تا 
ح��دي هم موفق ش��د. اين نکته را ه��م ذکر کنم که 
تبعيدي هايي که روحاني نبودند و به اين جا آمدند، دو 
گروه بودند يک گروه همين کردها که توضيح دادم و 
ديگري ترک هايي که اهل آذربايجان شوروي بودند و 

بعد هم تعدادي از آن ها به قرقيزستان رفتند.
ل ش��ما هم  در زم��ان برگزاري انتخابات مجلس اوّه
کانديداي ش��هر يزد بودي��د، لطفاً  توضيح  دهيد که 

چه شد.
 در مسائل انتخابات مجلس در اين شهر، من حضور 
بس��يار کم رنگي داش��تم و با فشار دوس��تان آمدم به 
انتخاب��ات و اخت��اف رأي من با آقاي پاک نژاد س��ه 
چهار هزار رأي بود. يعني من سي و هشت هزار رأي 
آوردم و آق��اي پاک نژاد چهل و س��ه يا چهل و چهار 
هزار رأي، - البته ش��هر يزد جمعيت زيادي نداشت- 
من بافاصله حس کردم که خدا مرا نجات داده است، 
چون اصاً  عاقه اي به اين مس��أله نداشتم و به همين 
دلي��ل هيچ گونه فعاليتي نک��ردم و يک ريال هم خرج 
تبليغ��ات خود نکردم و يک منب��ر نرفتم و حتي يک 
س��خنراني هم انجام ندادم، ولي ايشان فعاليت کردند 
و الحمدالله بر من هم برتري داشتند و رأي آوردند و 
چون مي بايس��ت نفر ديگري هم در انتخابات حضور 

داشته باشد،  من شرکت کرده بودم. 

ش�هيد پاک نژاد تلاش هاي ارزشمندي در 
اين مسير انجام مي داد و يک پزشک واقعاً 
مردمي بود. معروف بود كه فقرا پيش ايشان 
مي رون�د و درم�ان مي ش�وند. اين خصلت 
مردمي بودن ايش�ان باعث ش�د كه بعد از 
انق�لاب در انتخاب�ات دوره اول مجل�س،  با 
اين كه رقباي كارايي هم داشت، رأي ايشان 
بيش�تر از همه بود و موفق شد و به مجلس 
راه پيدا كرد و در آن جا هم خدماتي داشت 
كه آن حادثه غم انگي�ز در حزب جمهوري 

اتفاق افتاد. 
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م��ا با خانواده پاک نژاد، از طريق م��ادري فاميل بوديم 
و م��ادر ش��هيد از خان��وادة مدرس��ي ها ب��ود، به اين 
صورت که ايش��ان نوه حاج مي��رزا محمدعلي بود. از 
دوران کودکي، يعني تقريباً در دورة دبستان، همديگر 
را مي ش��ناختيم. من دو تا سرمش��ق از ايشان دارم که 
دادند پدر بزرگ شان براي مان بنويسند، چون ايشان به 
خوش خطي مع��روف بودند - حاج ميرزا محمدعلي 
پدربزرگ مادري ش��ان- از دورة نوجواني مش��خص 
بود که ش��هيد پاک نژاد،  يک آدم معمولي نيست.  مثاً 
زماني که ما به ده بالا آمده بوديم، گاهي که در يک باغ 
يا دو باغ بوديم، خيلي با هم انس داش��تيم. حاج سيد 
مدرسي، پدر سيدابوالحسن که ساکن نجف بود، آمده 
بود به ده بالا، ايش��ان مي گف��ت: اگر صحبت از کربا 
و بحث ه��اي اين چنيني اس��ت، من مي آي��م، ولي اگر 
صحبت معمولي اس��ت، نمي آيم. اعاميه اي را که در 
زمان کشتار مردم ابرقو نوشته اند، ببينيد، آقاي پاک نژاد 
ب��ه قلم خودش نوش��ت و براي ما هم فرس��تاده بود. 
ايش��ان در کارهاي علمي اي که انجام مي داد، به لحاظ 
ديني بيش��تر به بنده مراجعه مي کرد و احاديثي که در 
خصوص خوردني ها و آش��اميدني ها و خواص آن ها 
بود، از من مي پرسيد. آن ها در ده بالا ساکن بودند و در 
آن جا به مس��أله اي برمي خورند، برادرشان را از ده بالا 
مي فرس��تند پيش ما که راه حل اين مسأله چيست و در 
واقع س��ؤال خود را مي کردند. بيشتر نوشته هاي ايشان 
حاصل زحمت خودشان بوده است و اولين کسي بوده 
اس��ت که دوره طب را با احادي��ث و روايات منطبق 
کرده و در واقع کار بس��يار بزرگي انجام داده اس��ت. 
گاهي مواقع مي رفتم به مطب ايش��ان و آن نوشته ها را 

مي خواندم. از صفات ايشان يکي اين که بسيار رحيم و 
بسيار بي بديل بود. يک بار رفتم مطب شان براي معاينه 
و معالجه ده تومان دادم، ديدم دوان دوان پشت سر من 
رسيدند و 5 تومان از آن را پس دادند. گفتم من خودم 
اي��ن پول را با رضايت داده ام. گفتند: خير، بگيريد من 
اين   طوري عادت مي کنم! ايش��ان نسخه ها را حواله به 
داروخان��ه مي ک��رد تا دارو را به راي��گان بدهند. دکتر 
پاک نژاد، چون کسي در يزد نبود يا کم بود، بيشتر کتب 
را از من مي گرفت مثل کتاب وسائل و کتب ديگر. در 
دوران مب��ارزات انقابي، مرک��ز نهضت در يزد، خانه 
آقاي صدوقي بود. در انتخابات نخستين دوره مجلس 
شوراي اسامي نيز بنده دکتر پاک نژاد را اصلح از همه 
مي دانس��تم و اطاعيه اي در تأييدشان براي انتخابات 
نوشتم و آقاي عاقه بند هم حاشيه آن را نوشتند. دکتر 
پاک نژاد، س��وابق اصلحيت را داشتند، خوب بودند، نه 
اين که خوب بودن ش��ان فقط ناش��ي از فريادرسي به 

بيچارگان و درماندگان باش��د. مثاً ب��ا ما مي آمدند به 
ده ب��الا آب مي گرفتند براي ي��ک پيرزني مي آوردند؛ 
چ��ون آن زمان آب کم بود. در مطب دکتر پاک نژاد که 
مطب جمع و جور و مختصري بود، بيش��تر کساني که 
درمانده بودند به ايش��ان مراجعه مي کردند، چون دکتر 
اهل ماديات نبود، بنده، نه در گذش��ته و نه هم اکنون، 
سراغ ندارم کسي مانند ايشان بوده باشد. آشناي اي که 
با من و کتب و مجاتي که در دسترس��م بود، در بعد 
ديني به ايش��ان کمک مي کرد. بعد از نماينده شدن هم 
مي آم��د و در خانه ما را مي زد و مي گفت: فرمايش��ي 
داري��د؟ مي گفتم چرا پياده آمده ايد؟ مي گفت: به خانه 
شما، بايد پياده بيايي. با آقاي صدوقي، جداي از اين که 
فاميل بودند، بس��يار به ايش��ان نزديک بودند. بس��يار 
متواضع و افتادهِ حال بودند، هيچ وقت با کس��ي جنگ 
و دعوا نداش��تند. گاه، مسائلي بود که مثاً ما به ايشان 
مي گفتيم که خيلي اين شاخ و آن شاخ نرو و سعي کن 
مطالب را منسجم کني. کتاب هاي ايشان بهترين شاهد 
در اثبات پرُ مطالعه بودن دکتر پاک نژاد اس��ت. پشتکار 
زيادي داش��ت و جلسات زيادي عليه بابيت و بهائيت 
در يزد برگزار مي شد که در آن ها حضور مؤثر داشت؛ 
البته بنده نبودم در اين جلسات. ايشان کتب زيادي را 
مطالعه مي کرد؛ از جمله کتب فقهي، کتاب فارس��يه و 
غي��ره. وقتي که جنازه مطه��رش ر ا به يزد آوردند، از 
فرودگاه تا خلد برين يک سره جمعيت بود. يکي آقاي 
صدوقي و ديگري هم آق��اي پاک نژاد بودند که موقع 
شهادت، چنين تشييع جنازه اي براي آن ها برگزار شد. 
تا قيامت مانند او پيدا نمي شود چون هيچ گاه اعتقادي 

به ماديات نداشت.  

از دورة نوجوان�ي مش�خص بود كه ش�هيد 
پاک نژاد،  ي�ک آدم معمولي نيس�ت.  مثلًا 
زماني كه ما ب�ه ده بالا آم�ده بوديم، گاهي 
ك�ه در يک ب�اغ يا دو باغ بودي�م، خيلي با 
هم انس داش�تيم. حاج سيد مدرسي، پدر 
سيدابوالحسن كه س�اكن نجف بود، آمده 
بود به ده بالا، ايش�ان مي گفت: اگر صحبت 
از كربلا و بحث هاي اين چنيني اس�ت، من 
مي آي�م، ول�ي اگر صحبت معمولي اس�ت، 

نمي آيم.

آيت الله سيدجواد مدرسي يزدي از شهيد پاک نژاد مي گويد:

اعتقادي به 
ماديات نداشت...

درآمد
مرحوم آيت الله سيدجواد مدرسي يزدي از علماي برجسته استان يزد بود كه 
مدت 70 سال در راه خدمت به حوزه علميه و مردم تلاش كرد و سرانجام در 

سن 84 سالگي در پاييز سال 1387 در اثر بيماري درگذشت.
ب��ه فرموده حضرت آي��ت الله خامنه اي: »تقوا و پارس��ايي اين چهرة منور 
روحاني و خدمات ايشان در ارشاد و هدايت مردم آن سامان و حضور فعال در 
صحنه هاي انقلاب براي نسل جوان روحاني و همة كساني كه توفيق آشنايي با 
ايشان را داشتند، درس آموز و فراموش نشدني است.«  در متن ذيل كه حاصل 
تلاش پژوهش گر جوان و ارجمند، سعيد غياثي ندوشن است، مرحوم آيت الله 
سيدجواد مدرسي يزدي، در آخرين سال هاي عمر پربركتش، از رابطه خود با 

شهيد دكتر سيدرضا پاک نژاد گفته است. 
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تجلي��ل از ش��هداي هفت تي��ر و ش��هيد صدوقي و 
ش��هيدان ديگ��ر، تجليل از اس��ام اس��ت. آن ها به 
تجليل ما نياز ندارند. ما سالي يک بار دور هم جمع 
مي ش��ويم و مراس��مي برگزار مي کنيم، درحالي که 
آن ها نزد خدا روزي مي خورند و جايگاه شان روشن 
اس��ت. درواقع ما هستيم که نيازمنديم تا از آن ها ياد 
و تجلي��ل کنيم، چراکه زندگي کردن با ياد و خاطره 
آن ها، باعث مي ش��ود تا دشمن نتواند ما را شکست 
دهد. ما هس��تيم که با تجليل از آن ها بهترين الگو را 
به فرزندان مان ارائه مي دهيم و راه درس��ت زندگي 
را به آن ها مي آموزيم. ما به شهدا محتاجيم، شهدا به 
ما احتياج ندارند. آن ها »عند ربهم يرزقون« هستند؛ 
زندگي که بالاتر از آن قابل تصور نيس��ت، اما ما که 
در زمي��ن زندگي مي کنيم، به دس��تگيري آن ها نياز 
داريم تا زمين گير نش��ويم. برگزاري جلس��اتي مثل 
پانزده خ��رداد، هفتم تير که نام و ياد ش��هيدان در آن 

بلند مي شود، قطعاً براي مردم ما ضرورت دارد. 
موضوع��ي که امروز قص��د دارم درباره آن صحبت 
کنم، پيرامون آيه شريفه »هل يستوي الذين يعلمون 

و الذين لايعلمون« است.
س��ؤالي که در اين آيه مطرح شده، استفهام انکاري 
است. آيه مي فرمايد آيا کساني که مي دانند با کساني 
که نمي دانند برابر هس��تند؟ خير، برابر نيس��تند. اين 
آيه دو بعُد دارد: اولين بعُد آن، نکته اي است که من 
فکر مي کنم عموم مستمعان به محض خواندن آيه،  
متوجه اين بعُد ش��دند، بع��دي که به جايگاه علم و 

عالم اش��اره مي کند. آيا کسي که مي داند با کسي که 
نمي داند مس��اوي است؟ خير، رتبه اش بالاتر »يرفع 
الذي��ن آمنوا منکم« درجات اي��ن رتبه بالاتر را خدا 
بي حس��اب ب��ه او نداده، رتبه اي اس��ت که خودش 

گرفته. شهيد صدوقي از دوران کودکي رفت و طلبه 
ش��د. از اين درس ب��ه آن درس، از اي��ن حوزه به 
آن حوزه. آيا او با کس��ي که درس نخوانده مساوي 
اس��ت؟ خير. شهيد بهش��تي طلبه شد و در طريقت 
علمي بلوغ پيدا کرد. از اين جا به آن جا، از اين حوزه 
به آن حوزه، از اين درس به آن درس تا اين که ش��د 
“بهشتي”. آيا بهش��تي و پاک نژاد با ديگران مساوي 
هستند؟ خير. اگر مساوي باشند ظلم است. هم نزد 
خدا مساوي نيستند، هم در جامعه بايد جايگاه اين 
عالمان ديده بش��ود. مرحوم بيرجندي - رضوان الله 

عليه- در کتاب »ضد فارسي بودن« که کتاب بسيار 
ارزشمندي اس��ت و خواندنش را به همه پويندگان 
توصي��ه مي کنم. جايگاه حديث��ي مرحوم بيرجندي 
مهم تر از جايگاه محدث قمي است. محدث، فردي 
قوي و نيرومند در بحث حديث شناسي است. ايشان 
در يکي از فرازهاي کتاب ش��ان بيان مي کنند نگاه به 
منزل عالم، عبادت است؛ همان نکته اي که آيه »هل 
يس��توي الذين يعلمون و الذي��ن لايعلمون« هم بر 
آن تأکي��د دارد. در بعد بالاتري مي گويد: در حديث 
معتب��ر ديگري داريم که نگاه به دَرِ منزل عالم ثواب 
صد رکعت نماز دارد. عالم عمرش را مصرف کرده. 
او براي رس��يدن به جاه و مقام حرکت نکرده، بلکه 

آگاهانه به سوي خدا حرکت کرده است.
آيه »هل يس��توي الذين يعلمون و الذين لايعلمون« 
بعُ��د ديگري هم دارد که بس��يار مهم اس��ت. و آن 
اين ک��ه عالم زحمت کش��يده، اما اين ک��ه در اين جا 
عالم مذهبي مورد نظر اس��ت ي��ا عالم غيرمذهبي؟ 
باي��د گفت که در اين مورد حتماً  عالم مذهبي مورد 
نظر بوده اس��ت، ولي مانعي وج��ود ندارد که کلمه 

»يعلمون« علوم مختلف را شامل شود. 
اگ��ر اين اتفاق در يک جامعه بيفتد که مردم، عالم و 
جاهل را با همديگر مساوي بدانند و گاهي نادان را 
بر دانا ترجيح دهند، پايه هاي جامعه بر هم مي ريزد. 
ب��ه عنوان مثال فرض کني��د متخصص قلبي در يزد 
هس��ت، اما کسي به جاي اين که، موقع قلب درد، به 
او رجوع کند، بيايد به بن��ده بگويد نعيم آبادي، من 

حوادث نو، مس�ائل نو و گناهان جديد، 
انحراف�ات جدي�د را ايج�اد مي كن�د و 
چون جديد است، جامعه از آن ها مطلع 
نيست، بنابراين وظيفه عالمان است تا با 
علم ش�ان، مردم را آگاه كنند. در چنين 
مواردي اس�ت ك�ه نقش ام�ام و امثال 
ش�هيد صدوق�ي و بهش�تي و پاک نژاد 

مشخص مي شود

شهيد پاک نژاد از زبان آيت الله غلامعلي نعيم آبادي، امام جمعه بندر عباس 

پاک نژاد، الگوي
 روشنفکران مذهبي است...

درآمد
آنچه مي خوانيد متن پياده ش��ده يك سخنراني است 
كه در تاريخ 1385/4/7 مصادف با بيست و پنجمين 
س��الروز ش��هادت ش��هيد پاک نژاد در دفتر مركزي 
حزب جمهوري اس��لامي توس��ط آيت الله غلامعلي 

نعيم آبادي، امام جمعه بندرعباس ايراد شده است.
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قلبم ناراحت اس��ت، چه کار باي��د بکنم؟ اين فرد 
ه��م به من ظلم ک��رده، هم به آن پزش��ک و هم به 
خودش. عالم ديني هست، حوزه علميه هم هست، 
کس��اني که يک عمر از جواني، ميان س��الي و پيري 
آن ها خرج فهم دين ش��ده فراوانن��د، ولي مردم در 
بحث هاي اسامي سراغ پزشکان مي روند. به سراغ 
کساني  که عمرش��ان در جامعه شناسي صرف شده 
اس��ت. قبل از انقاب، دام پزش��کي ب��ود که ادعاي 
اسام شناس��ي مي ک��رد، تعدادي از م��ردم هم به او 
متمايل ش��ده بودند، درحالي که اين کار هم ظلم به 
آن دام پزشک است، هم ظلم به عالمان ديني است، 

هم ظلم به خودش است. 
ام��ا آيه »ه��ل يس��توي الذي��ن يعلم��ون و الذين 
لايعلمون« تصريح مي کند که دين را از دين شناس، 
بايد آموخت، نه کس��ي که علم ندارد و فقط ادعاي 
دانش��مندي مي کند. مکاش��فه تاريخ، مدعيان نبوت 
فراواني را به ما نش��ان مي دهد، اما ادعاي آن ها دليل 
بر پيامبربودن شان نيست. بايد تفحص کرد که افراد، 
در چه زمينه و رش��ته اي تخصص دارند تا انس��ان، 
در همان رش��ته به آن ها مراجعه کند. اگر اين اصل 
رعايت مي ش��د، اين همه نغمه هاي ناساز در جامعه 

ما جاري نمي شد.
ش��خصيت عظيم��ي مثل ش��هيد صدوق��ي را از ما 
گرفتند ت��ا جوانان به جاي اين که دين را از آيت الله 
صدوقي ه��ا بياموزن��د، از يک مش��ت ش��ياد به نام 
منافقين خل��ق بياموزند که ترور را ب��ه جوانان ياد 
مي داد. اگر اين آيه در جامعه جاري و ساري شود، 
بس��ياري از مش��کات ما حل مي ش��ود. آيا دانايان 
و نادانان مس��اوي هس��تند؟ آقاي پزشک در رشته 
خودش داناست، اما در رشته من نادان است. من در 
رش��ته خودم دانا هستم، در جامعه شناسي نادانم. آيا 
من و جامعه شناس در جامعه شناسي يا فقه مساوي 
هس��تيم؟ قبل و بعد از انقاب، يکي از بزرگ ترين 
خطراتي که متوجه جامعه شد، همين مسأله بود که 
هر کس��ي قلم به دست گرفت و با الفاظ، کلمات و 
تعابير جديد به نام اس��ام مطلبي نوش��ت. بعد هم 
مردم، او را به عنوان اسام شناس مي پذيرفتند. الآن 
در زمان خودمان، دندان پزشک مدعي اسام شناسي 
داريم. او ب��ه جاي اين که ب��رود دندان هاي خراب 
مردم را اصاح کند، مي آيد عقايد درس��ت مردم را 
خراب مي کند. ش��ايد اين کار از او بعيد نباشد، اما 
از کس��ي که به او مراجعه مي کند، بايد تعجب کرد. 
اي��ن، يک بخش آيه »هل يس��توي الذين يعلمون و 
الذين لايعلمون« اس��ت. يک بعُد ديگر آيه که کم تر 
م��ورد توجه قرار گرفته اس��ت، مي توان��د به خود 
عالمان اش��اره داشته باش��د، يعني اي عالم، آيا تو با 
غيرعالم يکي هس��تي؟ آيا مسؤوليت تو که مي داني 
با آن کس که نمي داند، مس��اوي است؟ اصاً نادان، 
راه هاي هدايت را نمي داند و از نش��انه هاي انحراف 
در جامع��ه خبر ن��دارد، پس عالمي ک��ه مي داند، با 
او مس��اوي نيس��ت. در اين بعُد اس��ت که جايگاه 
صدوقي و بهش��تي و پاک نژاد مشخص مي شود. در 
اين بعُد اس��ت که مي بيني برخي مي دانند اما نسبت 
به دانسته هاي ش��ان تعهد ندارند، بعضي مي دانند و 

نسبت به داشته هاي شان تعهد دارند.
وقتي کارهاي خاف در ش��کل نو و کهنه مشخص 
است، نيازي به اظهار علم ندارد. جامعه مي داند که 

دروغ، غيبت يا تهمت حرام است، اما وقتي گناه به 
ش��کل تازه آشکار ش��ود، جامعه از آن اطاع ندارد 
و اين جاس��ت که عالم بايد ب��ه روي صحنه بيايد و 
علمش را آش��کار کند. مثل اس��تفاده از موادمخدر 
که همانند ديگر محرمات، حرام اس��ت. نمي ش��ود 
کسي حکم شراب را بداند و حکم ترياک را نداند. 
خدا دس��ت هاي ناپاکي را که اين  مواد را در جامعه 
رواج مي دهند، لعنت کند. کراک، قطعاً از ش��راب و 
محرمات ديگر حرام تر اس��ت. مسؤولي در سازمان 
بهش��ت زهرا گفته اس��ت که ما از غسل دادن بدن 
کراکي ها معذوريم، اگر به اين بدن ها دس��ت بزنند، 

متاشي مي شود. 
حوادث نو، مس��ائل نو و گناهان جديد، انحرافات 
جديد را ايجاد مي کند و چون جديد اس��ت، جامعه 
از آن ها مطلع نيس��ت، بنابراين وظيفه عالمان است 
تا با علم ش��ان، مردم را آگاه کنند. در چنين مواردي 
است که نقش امام و امثال شهيد صدوقي و بهشتي 
و پاک نژاد مشخص مي شود؛ چهره هاي مردانه اي که 
وارد مبارزه با بدعت ها و حرکت هاي ناسالم شدند 
و تا پاي جان ايس��تادند، از اي��ن نوع افراد در زمان 

امام و در قم فراوان بودند. 
آيه »هل يس��توي الذين يعلمون و الذين لايعلمون« 
به اين معناست که اگر نعيم آبادي مي داند که کاري 
خاف اس��ت، بايد داد بزند، تا کس��ي که نمي داند 
هم بفهمد و داد بزن��د. اما اگر من به وظيفه ام عمل 
نکن��م، نمي توانم جواب امام زمان)ع��ج( را بدهم. 
کربا رفتن براي ش��ما مس��تحب است، اما مرحوم 
مقدس اربيلي ب��ه کربا که مي رفت، نمازش را هم 
کامل و هم شکسته مي خواند. ايشان مي گفت کربا 
رفتن برايش مس��تحب، اما نوش��تن فقه شيعي بر او 
واجب اس��ت. او دلش را ترک واجب کرد و سنت 

را به جا آورد. 
اما روش��نفکران منحرف، اصال��ت را به علم دادند 
و هرگاه که نتوانس��تند کام وحي را بفهمند، آن را 
توجيه کردند. يک زمان، گفتند فرشتگان و مائکه، 
نيروه��اي قادر طبيعت هس��تند و منظ��ور از جن، 
موجوداتي است که در جنگل زندگي مي کنند. آن ها 
وحي ريشه دار را رها کردند و علم متحول را قبول 
کردند. البته ما هم علم را قبول داريم اما به اندازه. 

ش��هيد بزرگوار، دکتر س��يدرضا پاک نژاد در مقدمه 
کتاب ارزشمند خود يعني »اولين دانشگاه و آخرين 
پيامبر« مي گويد که من اين کتاب را ننوش��تم، براي 
اين که بگويم احکام اس��امي عظم��ت دارد، چون 
ف��ان دانش��مند آن ها را گفته اس��ت. يعني ش��هيد 
پاک نژاد هم اصالت را به وحي مي داده است. تفاوت 
بين روشنفکران منحرف و روشنفکران راستين، در 

تفاوت نگاه آن ها به اصالت وحي و علم است.
خوش��بختانه نماينده ش��ما، ش��هيد عزيز ش��ما در 
شهرتان و يکي از شهداي عزير هفتم تير -رضوان الله 
تعالي عليه- به اصالت وحي قائل بود و علم را تبع 
وحي مي دانست. من به يزد تبريک مي گويم، به دليل 
وجود ش��خصيتي مثل آي��ت الله صدوقي که الگوي 
عالمان ديني اس��ت و به وجود ش��هيد پاک نژاد که 
الگوي روش��نفکران مذهبي است؛ رحمه الله عليهما 

و علي جميع الشهدا.

شهيد بزرگوار، دكتر سيدرضا پاک نژاد 
در مقدم�ه كتاب ارزش�مند خود يعني 
»اولي�ن دانش�گاه و آخري�ن پيامب�ر« 
مي گويد كه من اين كتاب را ننوش�تم، 
ب�راي اين ك�ه بگوي�م احكام اس�لامي 
عظمت دارد، چون فلان دانشمند آن ها 
را گفته است. يعني شهيد پاک نژاد هم 
اصالت را به وحي مي داده است. تفاوت 
بين روشنفكران منحرف و روشنفكران 
راستين، در تفاوت نگاه آن ها به اصالت 

وحي و علم است.
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لطفاً به اختصار خودتان را معرفی کنيد. شما تا چه حد 
با خانواده شهيد دکتر پاک نژاد آشنا بوديد؟

اين جان��ب س��يد احم��د دعايی ي��زدی، فرزن��د مرحوم 
ثقه  المحدثين واعظ متعظ هس��تم، که ايشان يکی از ائمه 
جماعت و اهل مح��راب يزد و يکی از واعظان و ذاکران 
زمان معاصر خودشان بودند. گفتنی است حالات مرحوم 
پ��درم، در اين فرصت مختصر نمی گنجد و زمان و وقت 
بيش تری را می طلبد. بنده در دوران جوانی ام با پدر دکتر 
پاک نژاد �� مرحوم آسيد ابوالقاسم پاک نژاد �� که يکی از 
خوبان، نيکان و س��ادات بودند و مورد توجه اقشار مردم، 
مخصوصاً روحانيت زمان خودش، آش��نايی تام و تمامی 
داشتم. ازجمله روحانيونی که با مرحوم پدر دکتر پاک نژاد 
مراودت و مجالست پيوسته داشتند، يکی بالاخص مرحوم 
آيت الله حاج شيخ غامرضا فقيه خراسانی بودند و بعد از 
آن ها مرحوم شهيد صدوقی- اعلی الله مقامه- که از قم به 

يزد مراجعت کردند. 
چرا بعد از س��ال ها، سرانجام آيت الل صدوقی از قم به 

يزد بازگشتند؟
زي��را زادگاه مرح��وم صدوق��ی در ي��زد ب��ود و ايش��ان 
س��اليانی برای کس��ب معارف و تحصي��ل در حوزه، نزد 
روحاني��ت مقدس قم، از زمان مرحوم آيت الله مؤس��س، 
ح��اج عبدالکريم حائری و آي��ات و حجج و مراجع بعد 
از مرحوم حائ��ری يزدی تا زمان مرحوم آيت الله العظمی 
بروجردی، در قم به س��ر می بردند. آيت الله صدوقی يکی 
از مدرسين بنام و ش��خصيت های علمی حوزه علميه قم 

به شمار می رفتند. ايشان برای يک جريان دوره انتخابات 
مجلس )دوره هفدهم(، در زمان مصدق و مرحوم کاشانی 
�� رحمه الله عليه �� از قم به يزد آمدند و بعد از آن جريان، 
در يزد توقف کردند؛ و تا زمان شاه و تا زمان شهادت شان 
در يزد به ترويج اسام و حيات بخشی مسلمين و خدمات 

اجتماعی موفق مشغول بودند.
زمان آش��نايی ش��ما با آيت الل متأخرتر بوده است يا با 

دکتر پاک نژاد؟ 
لازم ب��ه ذکر اس��ت ک��ه مخصوصاً پدر ش��هيد پاک نژاد، 
قرابت��ی هم گويا با مرح��وم آيت الله صدوقی داش��تند و 
بيش ت��ر مورد توجه و احترام مرحوم صدوقی قرار گرفته 
بودند. قب��ل از آن که آيت الله صدوقی به ي��زد بيايند، من 
آقای سيد ابوالقاسم پاک نژاد را می شناختم و البته با فرزند 

عزيزشان مرحوم ش��هيد پاک نژاد هم در آن زمان آشنايی 
معمولی داشتيم. بعدها که آيت الله صدوقی در يزد متوقف 
ش��دند و قصد توقف دائمی در يزد کردند، دامنه مراودت 
و آش��نايی ما با دکتر پاک نژاد هم بيش��تر ش��د. بر جميع 
آحاد مردم آش��کار اس��ت که آيت الله صدوقی، عالمی به 
تمام معنا مروج، زنده، مدير، متحرک و مدبر و فاضلی به 
تمام معنا بافضيلت بودند. ايش��ان وقتی شروع به کارهای 
اجتماعی و خدمات اجتماعی کردند، ازجمله کس��انی که 
ش��بانه روز در خدمت ش��ان گرم فعاليت های خداپسندانه 
ب��ود، مرح��وم دکتر پاک ن��ژاد بودند. ما ه��م در آن زمان 
ازجمل��ه خدمت گزاران ناچي��ز و از ش��اگردان بی مقدار 
مرحوم آيت الله صدوقی محس��وب می شديم. اين بود که 
در جلسات و محافل، خيلی با مرحوم پاک نژاد آمدوشد و 

نشست و برخاست داشتيم.
آيا به نظر ش��ما، ش��غل طبابت برای ش��هيد پاک نژاد، 
زمينه مؤثری برای اعتلای درجات ايمان قلبی ايش��ان 

محسوب می شد؟
اول اين که ايشان طبيب حاذق و بابصيرتی بود و همان طور 
که حضرت صادق)ع( فرموده اند: برای هر شهری سه چيز 
لازم است، عالم ناطق ورع و امير خير مطاع و طبيب بصير 
ثقه، برای اداره کردن هر ش��هر و اجتماعی، س��ه گروه از 
افراد لازم اس��ت: يک عالم دانا و دانش��مندی که گوينده 
و دي��ن دار باش��د، يکی هم اميری که اس��تاندار، فرماندار 
يا رئيس نيروی انتظامی باش��د؛ هر ک��س که مديريت و 
ام��ارت دارد. امير يک هم خيّهر باش��د و هم مردم حرفش 

ايشان وقتی شروع به كارهای اجتماعی 
و خدم�ات اجتماع�ی كردن�د، ازجمله 
كس�انی كه ش�بانه روز در خدمت شان 
گ�رم فعاليت ه�ای خداپس�ندانه بود، 
مرحوم دكتر پاک ن�ژاد بودند. ما هم در 
آن زمان ازجمله خدمت گ�زاران ناچيز 
و از ش�اگردان بی مقدار مرحوم آيت الله 

صدوقی محسوب می شديم.

گفت وشنود شاهد ياران با 
حجت الاسلام سيد احمد دعايی يزدي

براي خدمت روز و شب
 نمي شناخت... 

درآمد
حجت الاسلام سيد احمد دعايی يزدي، از واعظان، ذاكران و اهالی 
محراب شهر يزد است كه از ديرباز با خانواده شهيد دكتر پاک نژاد 

آشنايی و مراوده و مؤانست داشته  است.
ايش��ان كه دكتر پاک نژاد را به لحاظ برخورداری از اخلاق عبادی، 
انسانی متعبد و متهجد می داند، معتقد است كه حالت های آميخته به 
خشوع و خضوع در روح و اعمال آن شهيد بزرگوار چنان برجسته 
و واقعی به نظر می آمد كه حتی مراتب تحصيلی و مقام های عاليه  
اجتماعی ايشان را هم معطوف به خود كرده بود. دعايی، با نقل برخی 
از خاطرات خود و بيان حالت ها، رفتارها، اخلاقيات و عمل كردهای 
شهيد پاک نژاد، به برخی از جنبه های كرامت ايشان اشاره می كند و 
ضمن ارزيابي علاقه همگانی مردم به دكتر پاک نژاد، آن را مربوط 
به وديعه ميمون و مباركی می داند كه خداوند در وجود ايشان قرار 
داده بود. از ديد آقای دعايی، ابعاد معنوی شخصيت دكتر پاک نژاد، 
چنان وس��يع و متصل به ذات مبارک پيامب��ر)ص( و ائمه)ع( بوده 
است كه مراجع عالی قدر نيز طی ديدارهای شان با ايشان، از پای بندی 
دكتر پاک نژاد به جنبه های مختلف معنويت دينی به وجد می آمدند. 
دعايی كه در س��فرهای متعددی، همراه شهيد پاک نژاد بوده  است، 
قابليت ها، درايت ها و هوشمندی ايشان را در فعاليت های سياسی و 
اجتماع��ی، مثال زدنی می داند و مهم ت��ر از آن؛ اين كه هنوز هم در 
نخس��تين دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی در استان يزد، هيچ 
فردی را اصلح تر و كاردان تر و مناس��ب تر از دكتر پاک نژاد، برای 
نمايندگی مردم نمی داند. دعايی، ش��هادت دكتر پاک نژاد را نتيجه 
منطقی و قطعی ن��وع زندگی و عمل كردهايی می داند كه ش��هيد 

پاک نژاد برای خود برگزيده و اختيار كرده بود.
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را بپذيرند، مطاع باش��د، يعنی اوامرش را اطاعت کنند؛ و 
س��وم، دکتر و پزش��کی که هم امين باشد و هم ثقه باشد 
و ه��م بصير. بصيرت يعنی اين که تخصص و حذاقت در 
طبابت داشته باش��د و ثقه هم يعنی دين دار باشد، داروی 
اش��تباهی به کسی ندهد و از نظر ماديات با ضعفا، فقرا و 
مس��تمندان خوش رفتاری و خوش برخوردی داشته باشد 
و در غم و ش��ادی آن ها شريک باش��د که دکتر پاک نژاد 
در اين قس��مت، واقعاً گوی سبقت را از همگنان خودش 
رب��وده بود. به قدری ب��ه مريض هايش عنايت و عطوفت 
داشت، که کم تر کس��ی پيدا می شد که به او مراجعه کند 
و از نظر علم پزش��کی او، بهره ف��راوان و کامل عايدش 
نشود.  به عيان اخاق افتادگی و تواضع و فروتنی داشت، 
ک��ه واقعاً  نمی ش��ود وصفش کرد، آن گون��ه که جامعه و 
وضعي��ت امروزی ما هم می تواند درکش کند. طبيبی بود 
بصير، ثقه، امين، مهربان و رئوف که نماز ش��ب می خواند 
و از خداوند طلب می کرد که مريض هايش را شفا بدهد. 
او از گرفت��ن ح��ق ويزي��ت، از مريض های مس��تمند و 
مستعضفش، عاوه بر آن که امتناع می کرد، به آن ها کمک 
مالی هم می کرد. عاوه بر آن، نسحه های بيماران را حواله 
می داد به داروخانه ای که مدير آن داروخانه از دوس��تان و 
هم فکران��ش بود به نام مرحوم دکت��ر رمضان خانی، تا به 
حس��اب او به صاحب نسخه ها و بيمارها، داروی مجانی 

داده شود.
اخلاق ش��خصی � مذهبی ش��هيد پاک نژاد را چگونه 
ارزياب��ی می کنيد؟ اگر ممکن اس��ت ديدگاه خود را با 

خاطره ای که از ايشان داريد، بيان کنيد. 
دکتر پاک نژاد در اخاق عبادی، واقعاً متعبد و متهجد بود 
و به نماز جماعت و اول وقت پای بند بود. در س��فری از 
س��فرهای حج بيت الله الحرام، من با ايشان هم سفر بودم. 
در آن جا، به وضوح می ديدم، که در به کار بستن هر نکات 
و دستوراتی که هر زائرخانه خدا بايد رعايت کند، نهايت 
دقت را داشت و به طور زايدالوصفی، واجبات را رعايت 
می کرد و حتی از مستحبات اعمال زائران در سفر حج هم 
غفلت نداشت و آن ها را به نحو پسنديده ای به جا می آورد. 
در س��فرهای زيارتی ارض اقدس، مشهد مقدس هم من 
بارها با ايش��ان هم س��فر بودم، حالت خضوع و خشوعی 
داش��ت در وقت زي��ارت، کانه که حض��رت رضا)ع( را 
می دي��د. آن قدر مؤدب، با حضور قلب و با توجه تمام به 
زيارت حضرت رضا)ع( و کلماتی که در زيارت حضرت 
رض��ا)ع( بيان می کرد، التفات داش��ت ک��ه واقعاً پيدا بود 
معرفتش به امام هش��تم)ع(، بس��يار ژرف و عارفانه است 
و در حي��ن زيارتی که می خواند، آقا را هم چنان پيش  رو 
داش��ت، آن گونه ک��ه در اذن دخول حض��رت می خوانيم 
»اشهد انک تش��هد مقامی و تسمع کامی و ترَُدُّ جوابی«. 
اگر ح��الات اخاقی و عبادی ش��هيد پاک نژاد را عرض 
کنم، مردم امروز به ش��گفتی و حيرت می افتند که دکتری 
تحصيل ک��رده دارای مقام و مرتب��ت �� صاحب مناصب 
عاليه �� آن قدر متواضع باش��د. شنيده بودم که وقتی او را 
ب��رای عيادت بيماران ناتوان و افتاده برده بودند، که حتی 
نزديکان��ش هم در پرس��تاری از او، اظهار عجز و ناتوانی 
کرده بودند. آن بيمار ناتوان که همه چيزش از دست رفته 
بود، کم تر کس��ی حاضر بود از او پرس��تاری کند و او را 
نظافت کند. مرح��وم دکتر وقتی اين مريض را ديده بود، 
متوجه شده بود که نه وجدانش می گذارد از او صرف نظر 
کند و بگذرد و نه وظايف مذهبی اش به او اجازه می دهد 
که از معالجه و پرستاری و عيادتش خودداری کند يا حتی 
درمان او را به وقت ديگری موکول کند. به بازماندگانش 
پيش��نهاد داده بود که اگر اين مريض طوری باشد که من 
بتوانم محرم او بشوم، ديگر پرستاری او را خودم عهده دار 

می ش��وم و به ديگری محول نمی کنم. از جهات شرعی، 
هر طور که می ش��ده، با نوه اش محرم می شود؛ با پيرزنی 
ناتوان، در س��نين بالای عمر. وقتی مرحوم دکتر پاک نژاد 
با اين زن که برای پرستاری، شست وشو و نظافتش حتماً 
بدن��ش را باي��د می دي��د، محرم می ش��ود، ديگر خودش 
عهده دار شست وشو و پانسمان او می شود. دکتر پاک نژاد، 
م��دت يکی � دو ماه، و نه ي��ک روز و دو روز، آن چنان 
از آن زن، مراقبت و پرس��تاری می کن��د و خودش چنان 
با دقت و دل س��وزی اي زخم های بدن او را شست وشو، 
ضدعفونی و پانسمان می کند که بالاخره آن پيرزن 70-80 
ساله، روی پای خود می ايس��تد. اين، تنها نمونه ای است 
از اخاق و وجدان شهيد پاک نژاد که از مفاخر و بزرگان 
شهر ما هستند، هم از نظر طبابت و پزشکی و هم از نظر 
اجتماعی. خدمتی که ايش��ان در جن��گ تحميلی و اوايل 
سال هاي دفاع مقدس انجام دادند، در همه حال ستودنی و 
قابل تقدير است. برادر ايشان- دکتر سيدعباس پاک نژاد- 
مدت ها در زندان عراق بودند و کس��ی خبر نداش��ت، به 
ط��وری که بچه هايش ديگر مأيوس و نااميد ش��ده بودند 
از ديدار پدرش��ان. دکتر سيدعباس، قبل از اين که پيشامد 
اسارت برای ش��ان اتفاق بيفتد، در تهران توقف داشتند و 
طبابت می کردند. حتی يک دفعه که من کسالتی داشتم و به 
دکتر پاک نژاد مراجعه کردم، گفتند اگر به تهران رفتی، نزد 
اخوی هم برو تا تو را ببيند. مدتی بعد، ايشان به يزد آمده 
بودند و با دکتر قرار داشتند که به بيرون شهر بروند. وقتی 
از منزل بيرون می آيند، دکتر سيدرضا- درحالی که سوئيچ 
ماشينش را در دست گرفته بود که ماشين را روشن کند و 
سوار بشوند- کنار ماشين ها می آيد و به برادرش می گويد 
که: »با تاکس��ی به آن مح��ل می رويم.« برادرش می گويد: 
»چرا؟« دکتر می گويد: »بهتر اس��ت با تاکسی برويم.« بعد 
تاکسی می گيرند و به آن محل می روند و کارشان را انجام 
می دهند و برمی گردند. در آن حال، دکتر س��وار ماش��ين 
خودش می ش��ود و برادرش را هم س��وار می کند و دنبال 
کارهای ديگرش��ان می روند. سيد عباس از دکتر پاک نژاد 
می پرس��د: »چرا دفعه قبل س��وار ماشين نشدی و تاکسی 

گرفت��ی؟« دکتر می گويد: »وقتی آمدم بيرون، و خواس��تم 
سوار ماشين ش��وم، ديدم گربه ای با بچه هايش زير سايه 
اتومبيل من خوابيده اند. اگر اتومبيل را روش��ن می کردم، 
آرامش و آسايش اين گربه و بچه هايش، در آن هوای گرم 
به هم می خورد. لذا من از ماش��ين خودم صرف نظر کردم 
و با تاکس��ی رفتيم. حالا ديدم که گربه از زير ماشين رفته 
اس��ت و می توانم با ماشين خودم بروم.« اين قدر عواطف 

اخاقی و انسانی داشت.
از خدمات اجتماعی دکتر پاک نژاد و ارتباط ايش��ان با 
آيت الل صدوقی، اگر خاطره ای را به ياد می آوريد، آن 

را نقل کنيد.
البته دکتر در تمام کارهای مرحوم آيت الله صدوقی سهيم 
ب��ود و زير نظر ايش��ان ب��ود. صن��دوق تعاونی حضرت 
ولی عصر)ع��ج( که مرحوم آقای صدوق��ی برای وام های 
قرض الحسنه بنياد گذاری کردند، تحت نظارت و مديريت 
دکتر پاک نژاد بود. کارهای مدارس علميه مرحوم آيت الله 
صدوق��ی هم با سرپرس��تی ايش��ان انجام می ش��د. وقتی 
مرح��وم آيت الله صدوقی، نمازجمعه را از مس��جد جامع 
کبير به مسجد مااسماعيل منتقل کردند، تعمير و ساخت 
بنای مسجد جامع با سرپرس��تی آقای پاک نژاد آغاز شد. 
اين مس��جد، تعميرات و بناهايی ضروری لازم داشت که 
بايد انجام می شد، به طوری که هم پذيرای جمعيت باشد 
و هم دست ش��ويی و توالت داش��ته باش��د. مرحوم دکتر 
پاک ن��ژاد در آن زمان، از امنای اين مس��جد بود و من هم 
از خدمت گزاران و امنا بودم. او در تمام جلسات شرکت 
می کرد، به دقت راهنمايی می کرد و موجب تشويق ديگران 
و دل گرمی آن ها می ش��د. اين ها از خصوصيات اجتماعی 
او ب��ود. مرحوم پاک نژاد، آن قدر به اصاح جامعه و مردم 

توجه داشت که روزها و شب هايش را نمی شناخت. 
معروف است که دکتر پاک نژاد، به مسائل مذهبی زنان 

هم زياد اهميت می دادند.
بنده وقتی در منزل يکی از محترمان يزد، که مجالس زنانه 
داش��تند، روی منبر گفتم: شما زنان يزدی، محروميت تان 
خيلی است؛ هم از نظر دنيوی محروميت داريد و بيش تر 
از آن، از نظر اخروی. شما زن ها، مثل ديگر شهرستان ها، 
نه جای تفريحی داريد، نه محل برگزاری مجالس مذهبی 
داريد، نه پارک هايی که بتوانيد آن جا تفرج کنيد. زنان در 
ش��هرهای ديگر مثل مشهد، تهران، ش��يراز، تبريز، هم از 
نظر دنيوی بيش تر از ش��ما از نعمت ها اس��تفاده می کنند 
و هم از نظ��ر اخروی، اعتقادات ژرف ت��ری دارند. زنان 
اين ش��هرها، مجالس��ی دارند تحت سرپرستی خودشان، 
که مس��ائل مرب��وط به اخاقي��ات و مس��ائل مربوط به 
خان��ه داری و تربيت فرزندان به زن های ديگر می آموزند. 
اصولاً زن ها، از هم جنس های خودش��ان، بيش تر مطالب، 
موضوع ه��ا و راهنمايی ها را فرامی گيرن��د. وقتی از منبر 
پايي��ن آمدم، خانم محترمی ک��ه ميزبان مجلس بود و مرا 
برای س��خنرانی دعوت کرده بود، گفت: من از اين تذکر 
و راهنمايی تان خيلی خوش��حال شدم. من هم، در مدتی 
که در تهران بودم، ش��اهد اين نوع مجالس بوده ام. کاش 
در يزد هم اين گونه مجالس راه اندازی می ش��د. اگر شما 
زن ها عهده دار بشويد و يکی از شما سرپرستی و پذيرای 
خانم ه��ای ديگر را عهده دار ش��ود، م��ن می توانم خانم 
محترم��ه و معلم��ه ای را از جای ديگر بياورم تا ش��ما را 
راهنماي��ی کند. آن خانم گفت: من حاضرم، ولی در حال 
حاضر، شوهرم در سفر عمره است؛ وقتی برگردد موضوع 
را ب��ا او در ميان می گذارم و بعد به ش��ما اطاع می دهم. 
ش��وهرش که از سفر عمره برگشت، برای پذيرايی از آن 
خانم معلمه اس��تقبال کرد و به من گفتند، تا او را دعوت 
کنم. من از آن جا که وظيفه داش��تم تمام کارها را موبه مو 
به اطاع آيت الله شهيد صدوقی برسانم و از ايشان کسب 
تکليف کنم؛ رفتم خدمت ايشان و جريان را عرض کردم. 
ايش��ان خيلی خوشحال شدند، تحس��ين کردند و گفتند: 
دعوتش کن. گفتم: ح��اج آقا! اگر اجازه بدهيد، از طرف 
ش��ما او را دعوت کنم، که موضوع مهم تر باشد و رعايت 
آن خانم محترمه که س��اکن مشهد است، هم بيشتر بشود. 
گفتند: ه��ر طور صاح می دانيد. من هم از طرف مرحوم 
آيت الله صدوق��ی، آن خانم محترمه را که نام ش��ان خانم 
صفری ب��ود دعوت کردم. آن خانم ب��ه يزد آمد و جايی 
برايش در نظر گرفته ش��د که در آن جا س��خن رانی کند. 

دكتر پاک نژاد در اخ�لاق عبادی، واقعاً 
متعبد و متهجد ب�ود و به نماز جماعت 
و اول وق�ت پای بن�د بود. در س�فری از 
س�فرهای حج بي�ت الله الح�رام، من با 
ايشان هم سفر بودم. در آن جا، به وضوح 
می ديدم، كه در به كار بس�تن هر نكات 
و دس�توراتی كه ه�ر زائرخانه خدا بايد 
رعاي�ت كن�د، نهايت دقت را داش�ت و 
به طور زايدالوصف�ی، واجبات را رعايت 
می ك�رد و حت�ی از مس�تحبات اعمال 

زائران در سفر حج هم غفلت نداشت.
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س��اواک و س��ازمان امنيت، آن روز مخالفت کرد و اجازه 
تشکيل آن مجلس زنانه و سخنرانی خانم صفری را نداد. 
دکتر پاک نژاد، که خدا رحمتش کند، با آن حسن اخاق و 
رفتار مؤدبانه ای که داش��ت و مورد احترام همه بود، رفت 
پيش شخص رئيس ساواک  آن زمان يزد و اجازه تشکيل 
آن مجلس را گرفت. آن مجلس، چند روزی در مس��جد 
مرحوم رس��وليان برگزار می ش��د. چون آن جا مسجد بود 
و مح��ل رفت وآمدهای عموم��ی، آن خانم، ديگر حاضر 
نش��د در آن مس��جد صحبت کند، زيرا مردها رفت وآمد 
می کردن��د و می ترس��يدند که صدايش را بش��نوند. بعد، 
زن های ديگر آمدند در محله چهارمنار، در حسينيه ای که 
خيلی محفوظ بود و صداي��ي از آن بيرون نمی آمد. چند 
روزی هم در اين جا س��خنرانی کرد، که اثرات خوبی هم 
بخشيد. زن های يزدی از او درخواست کردند تا معلمه ای 
از طرف خودش برای آن ها بفرس��تد، که او هم فرس��تاد. 
منظورم از اين ها، شرح خدمات دکتر پاک نژاد بود نسبت 
ب��ه عموم مردم؛ چ��ه زن، چه مرد و جديت و پيش��تکار 

ايشان در اين زمينه ها.
ابعاد معنوی ش��خصيت دکت��ر پاک نژاد را نس��بت به 
مسائل روحانی و ارتباط شان با مراجع چگونه ارزيابی 

می کنيد؟
مرحوم دکتر پاک نژاد، همه وقت با علمای اعام و مراجع 
وق��ت، در ارتباط بود و همه آن ها، او را به خوبی، نيکی، 
دين داری و توجه به روايات می ش��ناختند. دکتر پاک نژاد، 
قلم عجيبی داشت و کتاب »اولين دانشگاه، آخرين پيامبر« 
او کتاب پرمحتوايی اس��ت. وقتی شهيد پاک نژاد آن کتاب 
را ب��ه من داد، من آن را به کوي��ت، برای يکی از علمای 
بزرگ که از عراق به کويت آمده بودند- حضرت آيت الله 
ح��اج آقا محمد ش��يرازی- بردم. ايش��ان آن کتاب را در 
کتابخانه شخصی شان گذاشتند، مردم هر روز از آن استفاده 
می کردند و ايش��ان توصيه می کردند ب��ه جوانان کويتی، 
مخصوصاً جوان های دانش��گاهی، که از آن کتاب استفاده 
کنند. ازجمله با مراجعی که ارتباط داش��ت يکی مرحوم 
آيت الله ميانی در مش��هد بود، که خيلی هم مورد عنايت 

ايش��ان بود. دکتر پاک نژاد، به هم��راه چند تن از رفقايش، 
ازجمله مرحوم دکتر رمضان خانی و اقای زائرالحس��ينی، 
به خدمت آيت الله رسيدند. آن ها، هنگامی که می خواهند 
از من��زل آيت الله ميانی بي��رون بيايند و هنگامی که دکتر 
پاک نژاد دست و صورت آيت الله ميانی را می بوسد، ابراز 
می کن��د که: »من حاجت مهمی دارم، از خدا بخواهيد که 
انجام بگيرد و کفايت بش��ود.« مرحوم آيت الله ميانی سر 
در گوش او گذاش��ته بودند و فرموده بودند: »حاجت تو، 
نوش��تن کتابی درباره مظلوميت علی بن ابيطالب)ع( است، 
همان که ديشب در حرم به امام رضا)ع( گفتی و امام رضا 
پذيرفتن��د که کمک کنن��د تا در نوش��تن آن کتاب موفق 
بشوی، خوش��حال باش.« بعد که از منزل آيت الله ميانی 
بي��رون می آيند، وحش��ت زده به رفقاي��ش می گويد: »من 
الآن می خواهم از تعجب شاخ دربياورم که چه طور آقای 
ميانی می دانستند که ديشب در حرم به امام رضا)ع( چه 
گفته ام.« آن کتابی که درخواس��ت نوش��تنش را کرده بود، 
کتاب مظلوم گمش��ده در سقيفه اس��ت. خدا می داند که 
دکت��ر پاک نژاد از لحاظ اخاقی، تا چ��ه اندازه پای بند به 

اصول بود. 
آيا خاط��ره ای از حضور دکتر پاک ن��ژاد در انتخابات 
نخس��تين دوره مجلس داريد که برای خوانندگان نقل 

کنيد؟
در دوره نخس��ت مجل��س ش��ورای 
اس��امی، ازجمله کس��انی ک��ه نامزد 
نمايندگی اس��تان يزد شد و الحمدالله 
مردم هم به او رأی دادند و به مجلس 
رفت، مرحوم دکتر پاک نژاد بود. چون 
م��ن با او خيل��ی مؤانس��ت و رفاقت 
داشتم، اغلب در س��فر و در حضر، با 
ه��م بوديم و مراوده هاي��ی با يکديگر 
داشتيم و کارهای مشترکي با همديگر 
می کردي��م، ازجمل��ه کمک ب��ه تهيه 
روايات يا ريش��ه يابی روايات و خيلی 
درحالی که  روزی  ديگ��ر.  تحقيق��ات 
هم��راه هم، از خيابان ب��ه طرف منزل 
آقای صدوق��ی می رفتيم، به من گفت: 
»دعايی، ش��نيده ام که خودت را برای 
مجلس شورای اسامی نامزد کرده ای. 
اگر تو نامزد بشوی من ديگر انصراف 
می دهم.« گفت��م: »آقای دکتر، اش��تباه 
می کنی، خدا مي  داند که اصاً در خيال 
من نيست که نماينده بشوم، اصاً من 
خ��ودم را لايق اين کاره��ا نمی دانم و 
درايت اي��ن کارها را ندارم. اين کارها 
مخصوص افراد خاصی اس��ت. من نه 
درايت اين کار را دارم و نه قابليتش را 

در خودم می بينم و نه هرگز تصميم آن را داشته ام. هر که 
به شما گفته، اش��تباه کرده و البته مناسب تر از همه، برای 
نمايندگی مردم، شما هس��تيد.« آن سال که آقای پاک نژاد 
نامزده نمايندگی ش��د، آقای راشد يزدی هم نامزد شدند، 

ولی با رأی مردم، دکتر پاک نژاد به مجلس راه پيدا کرد.
آيا از برخورد ش��ديد آقای صدوقی با شهيد پاک نژاد، 

در قبل از انقلاب، چيزی به ياد داريد؟
زمان قبل از پيروزی انقاب، بايد وکای مجلس اس��تعفا 
می دادند از وکالت. يکی از وکای مجلس آن وقت، دکتر 
بقايی يزدی ب��ود که هم با دکتر پاک نژاد خيلی آش��نايی 
و صميميت داش��ت و ه��م با من، چون پ��در و مادرش 
در محل��ه ای بودند که ما هم س��اکن آن ه��ا بوديم، باعث 
رفت وآم��د و آش��نايی ما با يکديگر ش��ده ب��ود. مرحوم 
پاک نژاد عص��ر آن روز از طرف آيت الله صدوقی به دکتر 
بقايی گفته بود که از نمايندگی مجلس استعفا بدهد و او 
به دلايل��ی نپذيرفته بود. روز بعد، در جلس��ه ای که همه 
حاضر بودند، آقای صدوق��ی به دکتر پاک نژاد گفتند: »به 
دکتر بقايی تلفن کردی؟« گفت: »بله.« گفتند: »چه گفت؟« 
گفت: »قبول نکرد اس��تعفا بدهد.« آق��ای صدوقی تقريباً 
ناراحت شدند و با تعرض به دکتر گفتند: »برخيز و دوباره 

تلفن کن!« و دستوراتی به او دادند.
آن روز من احس��اس کردم که پاک نژاد، بنا به مسائلی که 
در نظ��ر داش��ت و ارتباطات اخاقی که با همه داش��ت، 
نمی خواه��د فرمايش هاي تند آقای صدوق��ی را به دکتر 
بقايی بازگو کند. من ک��ه در آن جا بودم، بافاصله گفتم: 
»من تلفن می کن��م و فرمايش هاي آقای صدوقی را انجام 
می دهم.« بعد گوش��ی تلف��ن را گرفتم و ب��ا دکتر بقايی 
صحب��ت کردم؛ بعضی وقت ها هم س��کوت می کردم که 
ببين��م آقای صدوقی چه می گويند تا من آن حرف ها را به 
دکت��ر بقايی بگويم؛ بعد هم جواب های دکتر بقايی را هم 
بلند می گفتم، تا آقای صدوق��ی، دکتر پاک نژاد و ديگران 
هم آن ها را بش��نوند. در خاتمه آن مجلس، دکتر پاک نژاد 
از من تشکر کرد که هم خواسته های آقای صدوقی عملی 
ش��ده بود و هم جواب های او را شنيده بودند. به هرحال، 
دکت��ر پاک نژاد، در بطن تم��ام رويدادهای انقاب و امور 
دينی بود. خدا می داند چند نفر با توصيه های او از خدمت 
نظام وظيفه در آن دوران، مرخصی گرفته بودند، يا معاف 

شده بودند.
در يکی از سفرهای حج که شما به مکه مشرف شديد، 
آق��ای دکتر حضور داش��ته اند. اگر از اين همس��فری 

خاطره ای داريد، بيان کنيد.
من س��فرهای متعددی به حج داشتم. ده سفر حج رفته ام 
که هشت سفرش پياپی بوده است. 18 بار هم به صورت 
عمره مش��رف شده ام. در يکی از سفرهای حج، ايشان در 
يک گروه بودند و من در گروه ديگری بودم. آن وقت ها، 
بر خاف حالا، خانه خدا اين همه مس��افر نداشت، راه ها 
چندان بافاصله نبود و اين مشکاتی که الآن هست آن موقع 
ديده نمی شد. در يک ساختمان چند گروه از زائران بودند 
که هر روز و هر ش��ب همديگ��ر را می ديدند، مخصوصاً 
در مسجدالحرام، مس��جدالنبی)ص(. من در آن جا، شاهد 
حض��ور قلبی و توجه خالصانه دکت��ر پاک نژاد بودم. خدا 
می داند بين صفا و مروه درحالی که داش��ت محرم می شد، 
دعاها و اذکار را با حضور قلب تمام می خواند. او معنای 
واقعی حضور قلب در آن جا را می دانس��ت. می دانست به 
کجا آمده و برای چه آمده است. می دانست بايد در آن جا 
چ��ه کاری انجام دهد. متوجه بود که بايد چگونه ش��ود 
و چگون��ه برگردد و می دانس��ت هنگامی که به وطنش و 
مح��ل کارش و زادگاهش برمی گ��ردد، چگونه تفاوت و 

دگرگونی هايی در او ايجاد شده باشد. 

مرح�وم دكتر پاک نژاد، همه وقت با علمای 
اعلام و مراجع وق�ت، در ارتباط بود و همه 
آن ه�ا، او را ب�ه خوبی، نيكی، دي�ن داری و 
توجه به روايات می شناختند. دكتر پاک نژاد، 
قلم عجيبی داشت و كتاب »اولين دانشگاه، 
آخرين پيامبر« او كتاب پرمحتوايی است. 
ش�هيد پاک نژاد آن كتاب را به من داد، من 
آن را ب�ه كويت، برای يكی از علمای بزرگ 

كه از عراق به كويت آمده بودند بردم.
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آقاي دکتر، لطفاً در خصوص رابطه خودتان با شهيد 
پاک ن��ژاد صحبت بفرماييد، اين ک��ه از چه طريقي با 

آقاي دکتر آشنا شديد؟
من متولد سال 1330 در يزد هستم و از زمان طفوليت، 
با خانواده ش��هيد دکتر پاک نژاد مأنوس بودم. ما با آقاي 
دکتر در مالمير يزد هم محله بوديم. نسبت فاميلي دوري 
هم با ايش��ان داريم. خانواده دکتر در يزد بسيار محترم 
بودن��د. پدر من ني��ز با آزاده بزرگوار دکتر س��يدعباس 

پاک نژاد، هم کاس بودند. 
پدر حضرت عالي، اکنون در قيد حيات هستند؟

بله، پدرم در يزد ساکن هستند و هنوز هم هر وقت دکتر 
سيدعباس به يزد مي روند، بعضاً با هم ماقات دارند. در 
حال حاضر به خاطر کهولت سني، حال شان زياد مساعد 
نيست. البته در س��ال هاي گذشته بسيار فعال بودند، اما 
دو س��ال اس��ت که خانه نشين ش��ده اند. خانواده دکتر، 
خانواده اي بس��يار فرهنگي اس��ت و از نظر من الگو و 
نمونه بودند، خانواده اي بسيار متدين و شاخص، و من 
از زمان طفوليت ارادت خاصي نسبت به دکتر سيدرضا 
داش��تم و خاطرات ش��يريني هم از ايش��ان دارم. شهيد 
پاک نژاد، پزشک بسيار متعهدي بودند و هرگز به طبابت 
به عنوان يک ش��غل درآمدزا ن��گاه نمي کردند. بارها و 
باره��ا، ديده بودم که ايش��ان از مريض هاي بي بضاعت 
ويزيت نمي گرفتند و حتي پول نس��خه بيمارهاي ش��ان 
را هم مي دادند. تمام عم��ر خود را به طبابت پرداختند 
و در عي��ن ح��ال از امور فرهنگي و مذهب��ي نيز غافل 
نبودند، تش��کل هاي بس��ياري را براي ج��ذب جوان ها 
همراهي و مديريت مي کردند و جوان هاي يزدي هم با 
ايشان بسيار مأنوس بودند. آشنايي بعضي ها با ايشان در 
همين تش��کل ها صورت مي گرفت و عده اي هم- مثل 
من- خارج از اي��ن محيط ها بود که ارادت پيدا کرديم. 
آقاي دکتر در يزد هم به عنوان يک پزشک متعهد و هم 

به عنوان يک چهره فرهنگي- مذهبي خدمات بسياري 
انجام دادند. در مجلس ش��وراي اس��امي هم به عنوان 
نماين��ده مردم يزد انتخاب ش��دند و - به نظر من چون 
لياقت داش��تند- س��رانجام نيز به افتخار ش��هادت نايل 
آمدند. آقاي دکتر س��يدعباس پاک نژاد، دومين برادر آن 
عزيز نيز که ش��هيد زن��ده  و آزاده بزرگوار دفاع مقدس 
ماست که منش ايشان هم زبان زد همگان است، قبل از 
انق��اب در تهران درمانگاهي داش��ت و در امور خيريه 
هم کارهاي فراواني انجام مي داد. خيلي از هم ش��هريان 
يزدي که بيماري داش��تند به ايشان مراجعه مي کردند و 
درمان مي ش��دند و نه تنها رايگان ويزيت مي شدند، که 
هزينه درمان اين بيماران را هم پرداخت مي کردند و از 
اين بابت نيز الگو بودند. بعد از اسارت نيز ويژگي هاي 
برجسته ايش��ان بارزتر شد و يادآور روحيه شهيد دکتر 

سيدرضا پاک نژاد بود.
آي��ا ش��ما با ش��هيد ديگر اي��ن خانواده ني��ز ارتباط 

داشتيد؟

خير، با دکتر سيدمحمد ارتباطي نداشتم، به خاطر اين که 
ايش��ان سال هاي سال  در خارج از کش��ور بودند. البته 
من با برادر کوچک ايشان- دکتر سيد حسن- از دوران 
طفوليت دوست بودم. به نظرم، زندگي پاک اين عزيزان 

بود که همه را مجذوب شان کرده بود. 
دوس��ت داريم ديدگاه تان را درباره مس��ير زندگي تا 

شهادت دکتر سيدرضا پاک نژاد بدانيم.
مس��يري که آن عزيز طي کرد، ناشي از فرهنگ خانواده 
ايش��ان بود. دکتر، در محيط مذهبي ي��زد پرورش پيدا 
ين آن هاس��ت که  کرد. يکي از ويژگي هاي مردم يزد تدّه
در عم��وم مردم ي��زد آن را مي بيني��د و ديگري خدمت 
کردن به هم نوعان اس��ت که اين ني��ز در اخاق اهالي 
اين شهر مشهود اس��ت. هر دو اين ويژگي ها در شهيد 
بارز بود. ويژگي ديگر ايش��ان تعبد و رابطه وي با خدا 
بود. ايمان آقاي دکتر که در آثارش��ان هم پيدا اس��ت و 
خدمت گزاري به خلق، دو ويژگي اي اس��ت که همواره 
با اين پزش��ک مؤمن همراه بود و خب، با وجود آن که 
مي توانستند امکانات خوبي تهيه کنند، اما با يک اتومبيل 
ش��ورولت نسبتاً  قراضه رفت و آمد مي کردند و اصاً به 
فکر کس��ب درآمد از راه طباب��ت نبودند.  مريض هاي 
بدحال را سريع بس��تري مي کردند و هيچ چشم داشتي 
در کار نب��ود و ش��ايد به اين دليل بود ک��ه در محله اي 
فقيرنشين زندگي مي کردند و مريض ها را با آغوش باز 
قبول مي کردند و همين منش باعث ش��د که من تحت 

تأثير ايشان باشم.
شما هم پزشک هستيد؟

خير، من استاد مخابرات هستم.
آدمي مث��ل دکتر پاک نژاد از هيچ کوشش��ي براي مردم 
دريغ نمي کرد و همين امر باعث شد که الگوي ديگران 
بش��ود و مطمئناً تأثيري که بر متولدين دهه هاي 20، 30 
و 40 گذاشتند بسيار واضح و مشهود بود، حتي کساني 

اساساً ما به تأثير و تأثر اعتقاد داريم و 
به الگوگرفتن نيز معتقديم. در اسلام 
اين مسأله به صورتي برجسته مطرح 
شده اس�ت، اين كه جامعه براساس 
يک الگو مي تواند در مسيري درست 
هداي�ت ش�ود، و ش�هيد پاک نژاد، 
الگوپذيري اش از شهيد صدوقي بالا 
بوده است. ايشان از نزديكان آيت الله 
صدوق�ي بودن�د و ارادت خاصي به 

شهيد صدوقي داشتند.

گفت وشنود شاهد ياران با دكتر محمدرضا عارف

از هيچ کوششي
 براي مردم دريغ
 نمي کرد ...

درآمد
دكتر محمد رضا عارف ، معاون اول رئيس جمهور پيش��ين و وزير 
اس��بق كابينه دولت هاي هاشمي رفس��نجاني و خاتمي، زاده يزد و 
همشهري شهيد پاک نژاد است، به علاوه اين كه نسبت فاميلي دوري 

هم با آن بزرگوار دارد.
اين دولتمرد سابق و اس��تاد دانشگاه فعلي در اين گفتگو به خوبي 
از شهيد گرانقدر هفتم تير س��خن گفته و نکاتي تازه را از زندگي 

پاک نژاد روشن كرده است، اين گفتگو را بخوانيد.
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هم که ارتباط مستقيم با دکتر نداشتند، تحت تأثير 
ايش��ان بودند. نکته بعدي اين که در ش��هري مثل 
ي��زد – البته در آن زمان- تعداد پزش��ک هايي که 
متدين باشند و هميش��ه نماز اول وقت بخوانند، 
زياد نبودند. پس وقتي دکتر پاک نژاد به مس��جد 
جامع يا حظيره مي رفتند، بدون شک مورد توجه 
قرار مي گرفتن��د. حضور دکت��ر در کنار آيت الله 
شهيد صدوقي، در محافل مذهبي، باعث شد که 
مسير درس��تي در مس��ير ارتباط با شهرشان پيدا 

کنند. 
خوب است در همين جا، از رابطه دکتر با شهيد 
صدوقي بگوييد، مسلما با تأثيرهايي که عالمي 
بزرگ��وار همچون ش��هيد صدوقي بر ايش��ان 
گذاش��تند باعث ش��د تا در اين سير و سلوک 
ب��ه مرحله نهايي يعني فيض عظماي ش��هادت 

نائل شدند. 
اساس��اً م��ا به تأثي��ر و تأث��ر اعتقاد داري��م و به 
الگوگرفت��ن نيز معتقديم. در اس��ام اين مس��أله 
به صورتي برجس��ته مطرح ش��ده اس��ت، اين که 
جامعه براس��اس يک الگو مي تواند در مس��يري 
درس��ت هداي��ت ش��ود، و ش��هيد پاک ن��ژاد، 

الگوپذيري اش از ش��هيد صدوقي بالا بوده است. ايشان 
از نزديکان آي��ت الله صدوقي بودند و ارادت خاصي به 
ش��هيد صدوقي داشتند و بسياري از جوان ها هم جذب 
شهيد صدوقي شده بودند که آقاي دکتر را هم مي توانيم 

در اين گروه قرار بدهيم.
نکته اي که درباره دکتر به چش��م مي خورد، اين اس��ت 
ک��ه هم چنان که ايش��ان در پزش��کي و علم هاي جديد 
تبحر داشتند، در علوم اسامي هم داراي شناخت کافي 

بودند.
ش��ايد يک بخش مهم از زندگي ايشان بخش فرهنگي 
بوده باش��د. به هرحال دکتر، قس��متي از عمرشان را در 
حيطه هاي فرهنگي فعاليت کردند. در فضاي س��ال هاي 
1330 ت��ا 1350 ک��ه توجه زيادي به مذهب نمي ش��د، 
ايش��ان احس��اس مي کردند که در جايي مثل دارالعباده 
يزد نياز جوان ها به مسائل فرهنگي و هدايت آن ها لازم 
اس��ت. بنابراين، بخش��ي از وقت خ��ود را صرف امور 
پزش��کي مي کردند و بخشي ديگر را به مسائل فرهنگي 
مي پرداختند. در نهايت، آثار مکتوبي که از دکتر پاک نژاد 
به يادگار مانده اس��ت، چهره و شخصيت دانشمندگونه 

ايشان را در امور فرهنگي نيز براي ما آشکار مي کند.
ش��ما هم جزو برجستگان سياسي ش��هر يزد هستيد 
و هم  داراي کرسي دانش��گاهي، به نظرتان چرا آثار 
شهيدپاک نژاد، بر خلاف بزرگاني چون شهيد مطهري، 
ش��هيد بهشتي، دکتر ش��ريعتي و ديگران، آن چنان که 

بايد و شايد انتشار پيدا نکرد.
نبايد اين ها را با هم مقايس��ه کنيم، شايد حيطه فعاليت 
افراد در ابراز ديدگاه هاي آن ها مؤثر باش��د. کسي که در 
فضاي محدود يزد فعاليت مي کند با کس��ي در فضايي 
بزرگ تر يا مثا در کل کشور کار مي کند، متفاوت است. 
ش��هيد پاک نژاد چندان سياس��ي نبود، اما چهره هايي که 
شما نام برديد- به لحاظ سياسي- بسيار شناخته شده اند. 
پس به طور طبيعي انتش��ار آثار اين دانش��مندان بيش��تر 
رونق مي گيرد. به نظر من شهيد پاک نژاد، بيشتر از آن که 
يک چهره سياس��ي باشند، نمود فرهنگي و مذهبي شان 
بيشتر آشکار بود. حتي در دهه 50 نيز ايشان زياد درگير 
مسائل سياسي نبودند، شايد يکي از دلايلي که آثار اين 
ش��هيد، آن چنان که بايد مطرح نش��د، همين بوده باشد. 
به هرحال يک چهره سياس��ي با مشکاتي روبه رو است 

و شناخته مي شود و طبيعي است که استقبال بيشتري از 
آثار او نيز بشود و اين، به هيچ وجه، دال بر اين که سطح 

کار ايشان پايين است نيست.
آقاي دکتر، به نظرم الآن، در آستانه سي امين سالگرد 
واقعه هفتم تير، جا دارد آثار ش��هيد با نگاهي وس��يع 
و دقي��ق انتش��ار پي��دا کند، آيا ش��ما اين ط��ور فکر 

نمي کنيد؟
بله، کار خوبي است و حتماً بايد اين اتفاق بيفتد. اساساً 
زندگي ش��خصي ش��هيد دکتر پاک نژاد، براي نسل هاي 
سوم و چهارم انقاب مي تواند بسيار مفيد باشد. اين که 
جوانان بدانند که براي تثبيت اين انقاب، چه خون هايي 
که تقديم ش��ده است، بدانند که براي تثبيت ارزش هاي 
نظام اسامي چه س��ختي  هايي که تحمل شده است. و 

اين دس��تاورد انسان هايي مثل ش��هيد پاک نژاد است که 
م��ا مي توانيم در آرامش و امنيت، حرکتي رو به رش��د 
و تعالي داش��ته باش��يم. به همين سبب، بنده، هيچ وقت 

وفاداري ايشان به دين و مذهب را فراموش نمي کنم. 
راجع به مبارزات ش��هيد در سال هاي قبل از انقلاب 

بفرماييد. 
همان طور که گفتم، ايش��ان يک چهره سياس��ي نبودند. 
حتي در خود يزد نيز افرادي بودند که فعاليت سياس��ي 
بيشتري نسبت به دکتر داش��تند. البته ايشان وقتي وارد 
يزد ش��دند، جايگاه خ��ود را در همه امور سياس��ي و 

فرهنگي و مذهبي تثبيت کردند.
پ��س طبيع��ي بود ک��ه به خاط��ر نزديکي و 
همراهي دکتر  با آيت الل صدوقي با مس��ائل 

سياسي درگير  شوند؟
نه، . فعاليت هاي دکتر، نمود سياس��ي نداشت. 
ش��هيد صدوقي با همه اقش��ار جامعه ارتباط 
داشت، با نخبگان و متحصصين و دانشجويان 
مراوده داش��ت و آن ه��ا را تح��ت تأثير قرار 
مي داد و ش��هيد پاک نژاد هم تحت تأثير ايشان 
ب��ود، منتها نمود فرهنگي فعاليت هاي ش��هيد 
پاک نژاد، بيش��تر از نمود کارهاي سياس��ي اش 
بود، فعاليت هاي سياس��ي دکت��ر خيلي کمتر 

نمود داشت.
از زماني که انقلاب پيروز ش��د تا زماني که 
دکتر، شهيد شدند- به عنوان يک انديشمند 

- چه تغييراتي کردند؟
تغيي��ري نکردند؛ خوش��حال بودند چيزي که 
آرزويش را داش��تند، تحقق پيدا کرده اس��ت، 
چون عموم مردم ب��اور نمي کردند که انقاب 
به اين س��رعت به پيروزي برسد، به خصوص 
مبارزاتي که در دهه 50 ش��روع و فراگير شده 
و از يک قش��ر محدود به کل جامع��ه انتقال يافته بود. 
به طور نمونه مراسم چهلم شهداي تبريز بود که در يزد 
انجام شد و استان يزد در بهار سال 1357 به طور جدي 
وارد مبارزات شد، اما باور عمومي اين نبود که انقاب 
به اين س��رعت به پيروزي برس��د و فکر مي کردند که 
براي چندين س��ال مبارزات ادامه پيدا کند و خون هاي 
زي��ادي ريخته ش��ود. وقتي 22 بهمن رس��يد و انقاب 
پيروز شد، حاکميت اسام را همه درک کردند. در يک 
فضاي خوش��حال کننده دکتر توانست مؤثرتر از گذشته 
در راه آرمان ه��اي خ��ود حرکت کند. ش��هيد پاک نژاد 
با تجربيات فراواني که داش��ت، در اس��تان يزد، بس��يار 
نقش آفري��ن بود. البته بعد از انقاب من در يزد نبودم و 
در تهران حضور داشتم و نمي توانم دربارة فعاليت هاي 
ايشان خيلي صحبت کنم. در کل، ايشان جزو چهره هاي 
ش��اخص و برجسته اي بودند که به انقاب و حاکميت 
نظام بس��يار کمک کردند و چون احساس مي کردند که 
مي توانند در راس��تاي تدوي��ن قوانين مورد نياز انقاب 
مؤثر باشند، در مجلس اول کانديدا شدند و رأي بسيار 

خوبي هم آوردند.
زمان��ي که ش��ما در تهران بوديد دکت��ر پاک نژاد هم 
- به س��بب وکالت در مجل��س- در پايتخت حضور 
داش��تند. در آن زمان ارتباط ش��ما چط��ور بود؟ آيا 

خاطره اي از ايشان داريد؟ 
من در حال حاضر خاطره اي در ذهنم نيس��ت. هميشه 
ارتباط خوبي با ايش��ان داش��تم- من همواره به ايش��ان 
ارادت داش��تم- ولي به صورت منس��جم و تشکياتي 

رابطه اي نداشتيم.
لطفاً بعد از شهادت دکتر براي مان بگوييد.

به نظر من شهادت افتخاري بود که نصيaب ايشان شد 
و البته حق ش��ان هم بود. وقتي فکر مي کنم به اين نتيجه 
مي رس��م که شهادت دکتر هم بس��يار تأثيرگذار بود. و 
جوان هاي يزد که مسير ايشان را دنبال مي کنند، از ايشان 

که به اين افتخار نايل شدند، خيلي تأثير گرفتند.
مثل آقا سيدالش��هداء)ع( که تمام زندگي ايشان يک 
طرف و ش��هادت اين بزرگوار هم يک طرف، هر دو 

به يک ميزان اثرگذار بودند. 
بله، دقيقا. من فقط وظيفه خودم  دانس��تم که درباره اين 

شهيد بزرگوار صحبت کوتاهي داشته باشم.

فعاليت هاي دكتر، نمود سياسي نداشت. 
ش�هيد صدوقي ب�ا همه اقش�ار جامعه 
ارتباط داشت، با نخبگان و متحصصين 
و دانش�جويان مراوده داشت و آن ها را 
تحت تأثير قرار مي داد و شهيد پاک نژاد 
هم تحت تأثير ايش�ان بود، منتها نمود 
فرهنگي فعاليت هاي ش�هيد پاک نژاد، 
بيشتر از نمود كارهاي سياسي اش بود، 
فعاليت هاي سياس�ي دكتر خيلي كمتر 

نمود داشت.



www.shahed.isaar.ir

16

يادمانشهيددكترسيدرضاپاكنژاد
شماره46/شهريور1388

با نگاهي به تاريخ ايران، در چند دهه اخير و به ويژه در دوران 
انقاب اسامي، شاهد حضور شخصيت هايي با ويژگي هاي 
ممتاز هستيم که هدايت جريانات مردمي را عهده دار بودند. 
اف��رادي که با تکيه بر همان خصوصيات ممتاز اخاقي و با 
روشن گري، پرورش و هدايت فکري مردم، نبض حرکت هاي 
آزادي خواهانه و استقال طلبانه اجتماع را در دست داشتند. 
افرادي که بعضاً هنوز ابعاد ش��خصيتي، اجتماعي و انقابي 

ايشان براي نسل هاي بعدي روشن نشده است.
انق��اب ايران، انقاب��ي فرهنگي و ارزش محور برخاس��ته 
از اراده آح��اد مردم و ن��ه منطقه يا گروهي خاص بود که با 
هيچ يک از انقاب هاي دنيا، قابل مقايسه نبود. در اين راستا 
نقش هر يک از اس��تان ها و مناطق مختلف کشور مثال زدني 
است. يکي از اين استان ها استان دارالعباده يزد با قدمتي بسيار 
که��ن و ديرينه و ميراث دار تمدن و هويت غني اس��امي و 
ايراني اس��ت که هم به لحاظ توليد علمي و فرهنگي و هم 
صبغه مبارزاتي نقش تأثيرگذاري را در به ثمر نشاندن حکومت 

اسامي ايفا کرده است.  
در اين ميان، يکي از ش��خصيت هايي که هدايت و رهبري 
جريان مردمي انقاب اسامي در استان يزد را در کنار شهيد 
آيت الله صدوقي عهده دار بود، شهيد دکتر سيدرضا پاک نژاد 
اس��ت. ش��خصيتي که هر چند مردم دارالعب��اده، خدمات 
فرهنگي و اجتماعي ايشان را فراموش نخواهند کرد، اما حق 
فداکاري ها و ازخودگذش��تگي هاي ايشان ادا نشده و تاش 
مؤثري در معرفي ابعاد وجودي ايشان صورت نگرفته است.

در اين مجال، به دنبال اين هستيم تا گوشه اي از ابعاد شخصيتي 
و زندگ��ي اين بزرگ م��رد را ارائه کنيم. در ابت��دا به تولد و 

ويژگي هاي شخصيتي و تحصيات ايشان مي پردازيم.
در روز سوم فروردين ماه سال 1303 هجري شمسي، مطابق 
با سوم جمادي الثاني 1343 هجري قمري ودر سالروز وفات 
حضرت زهراي مرضيه – سام الله عليها-، در خانواده حاج 
سيدابوالقاسم پاک نژاد، فرزندي ديده به جهان گشود که او را 
س��يدرضا نام نهادند. وي، در دامن مادري عفيف و دلباخته 
اهل بيت)ع( پرورش يافت. با عشق به ائمه اطهار)ع( باليد و 

رشد کرد. سيدرضا در دوران کودکي به بيماري چشمي دچار 
شد و اين بيماري به درازا کشيد.

پدر ش��هيد پاک نژاد مردي خوش برخورد، مهمان دوس��ت، 
نکت��ه دان و حاضر به جواب بود و در هر مجلس و محفلي 
که حضور مي يافت، شمع جمع بود. در طول عمر پربرکت 
خود، هميش��ه در کنار مردم و يار و غم خوار عموم بود. در 
سال هاي قحطي و کمبود موادّه غذايي به فکر مردم- عموماً- 
و به ياد فاميل و بس��تگان بود. گفته ش��ده است که در يکي 
ازسال هاي قحطي، درحالي که خود هنوز جوان بود، کيسه اي 
آرد تهيه کرد و از بيراهه فاصله يزد تا مهريز را پياده طي کرد 
تا خواهر بزرگ ترش در آن جا احساس سختي وکمبود نکند. 

در رفع اختافات محلي، هميش��ه پيش قدم بود و در هر جا 
که موردي پيش مي آمد، تا پاس��ي از شب، به رفع و رجوع 
کارها مي پرداخت و تا به نتيجه مطلوب نمي رس��يد، از پاي 

نمي نشست.
ش��هيد، تحصيات ابتدايي و مقدماتي اش را در ش��هر يزد 
گذراند. دبس��تان را در مدرس��ه اس��ام و دبيرس��تان را در 
دبيرس��تان ايران شهر گذراند و در طول دوران تحصيل خود 
نيز از ش��اگردان اس��تثنائي و ممتاز ب��ود؛ به طوري که آقاي 
صمدزاده- از هم دوره اي هاي برادر ايش��ان در آن مدرس��ه- 

چنين مي گويد:
»در دوران کودکي، بس��يار آرام و س��ر به زير بودند وقتي با 
محمد آقاي ايش��ان هم کاس بوديم، آن ها بيش��تر به دنبال 
جلسات قرآن بودند که در منزل آقاي عرب جم و ريسمانچي 
برگزار مي شد. من با محمد آقاي ايشان هم دوره بوديم وقتي 
من وارد ابتدايي شدم، خود آقاي دکتر کاس ششم بودند. ما 
در دبستان اسام که در محلة فهادان قرار گرفته بود و آقاي 
پوست فروش��ان مدير آن مدرسه بودند، تحصيل کرديم که 
مدير مدرسه بسيار مرد فروتني بود و شاگردان آن مدرسه از 
منظر مذهبي و تقوا بس��يار قوي تر از شاگردان ساير مدارس 

بودند«.)1(
انتخاب همسر و تشکيل خانواده يکي از سر فصل هاي مهم 
زندگي است. انتخاب همسري که همراه و يار و ياور در تمام 
مراحل زندگي باش��د، نقش مهمي در موفقيت شخص ايفا 
مي کند. شهيد پاک نژاد نيز از اين موهبت بي نصيب نماند و در 
طول زندگي و مبارزات و خدمات خود، هميشه حضور يک 
همراه و ياوري صبور را در کنار خود احساس مي کرد. خانم 

زهرا سيمين دخت کني در اين خصوص مي گويد:
»در س��ال 1342 با دکتر ازدواج کردم، پزش��ک عمومي اي 
بودند که در يزد زندگي مي کردند. ايشان مريضي داشتند که 
آقاي مهندس فرجياني نام داش��ت که مادرش مريض بود و 
آقاي دکتر ايش��ان را معالجه مي کردند. خانم شان با ما فاميل 
بودند، در يک جلسه اي با ايشان مي آيند تهران و آن جا بنده را 
مي بينند، من اصاً نمي دانستم که نظري دارند و مي خواهند 
پيشنهاد ازدواج مطرح کنند، ولي بعد از يک ماه از آن تاريخ، 
ايش��ان اعام کردند که مي خواهيم بياييم خواستگاري و ما 
اصاً آمادگي نداش��تيم، بالاخره آمدند و توافق حاصل شد. 
در آن زمان بنده معلم و دبير دبيرستان اماميه تهران بودم که 
زير نظر جامعه تعليمات اس��امي بود. مدرسه اي بود بسيار 
اس��امي به طوري که هي��چ مردي حق ورود به مدرس��ه را 
نداش��ت- حتي از اداره- و در آن ج��ا در زمان قديم به دليل 
مشکاتي که براي خانم ها ايجاد مي کردند، از نظر حجاب و 
ساير مسائل، شخصيت هاي مذهبي نمي گذاشتند فرزندان شان 

پدر شهيد پاک نژاد مردي خوش برخورد، 
مهمان دوست، نكته دان و حاضر به جواب 
ب�ود و در هر مجل�س و محفلي كه حضور 
مي يافت، ش�مع جمع ب�ود. در طول عمر 
پربركت خود، هميشه در كنار مردم و يار 
و غم خوار عموم بود. در سال هاي قحطي و 
كمبود موادّ غذايي به فكر مردمعموماً و به 

ياد فاميل و بستگان بود.

نگاهي به زندگي و فعاليت هاي مبارزاتي و سياسي 
شهيد   رضا پاک نژاد
* سعيد غياثي ندوشن

شهيد پاک نژاد،
 اسوة اخلاق و مردم  داري...
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درس بخوانند و من با سختي درس مي خواندم. در سال هاي 
1340 و 1341  فوق ديپلم ديني گرفتم که آقاي س��حابي و 

بازرگان آن جا را اداره مي کردند.
در دبيرس��تان اماميه که بن��ده در آن جا تدري��س مي کردم، 
فرزندان ش��خصيت هاي ديني هم اکث��راً در آن جا تحصيل 
مي کردند، به طوري که حتي دختر آقاي فلس��في شاگرد من 
بود، دختر برادرشان آقاي تنکابني و رجائي و شخصيت هاي 
ديني ديگر نيز در آن ج��ا درس مي خواندند. بعد از ازدواج، 
من به يزد آم��دم و آقاي دکتر موافق نبودند که من تدريس 
کنم، چرا که چنين مدرس��ه اي در يزد نبود و به خاطر داشتن 
فرزند، ديگر نتوانستم ادامه تدريس بدهم و از اين اتفاق هم 
بس��يار خوشحالم،  چرا که اگر چه نتوانستم به مدرسه بروم 
و فرزندان مردم را تربيت کنم، ولي توانس��تم فرزندان خود 
را به نحو شايس��ته اي تربيت کنم تا از نظر علمي و ديني به 
جايگاه هاي خوبي برسند. من نوة حاج ماعلي کني هستم که 
از روحانيون برجستة ديني بودند و توانستم شخصيت ايشان 

را در زندگي و تربيت فرزندانم الگو قرار دهم.)2(
دکتر، ديپلم خود را مي گيرد و به خاطر مسائل و مشکاتي از 
تحصيل جدا مي ماند و به بازار مي رود، اما خدا مي خواهد تا 
او در ميان مردم باش��د و دردها را حس کند. وي، از اين که 
چرا در يک جامعه اين گونه انحرافاتي را براي جوانان ايجاد 
مي کنند، اشک مي ريخت. جوانان را مي ديد که چگونه مملو 
از شور و اعتقاد به مذهب هستند و به چه صورت آن ها را به 
بيراهه مي کشانند. اين بود که نشست و فکر کرد و سرانجام 
قبول کرد که معلم ش��ود و مدت��ي به کار تدريس پرداخت. 
مرحوم پدر ايشان مي گفت : يادم نمي رود، روزي سيدرضا 
مورد تعقيب س��اواک قرار گرفته بود. به خانه آمد، گفت که 

آقا، مي خواهند مرا از کار برکنار کنند.)3(
پدر گفت که از او پرسيدم: آيا در کاس، بحث هاي سياسي 
کرده اي؟ گفت: نه، من جوانان را با مس��ائل اس��امي آشنا 
ک��رده ام. به هر تقدير، رئيس آموزش و پرورش وقت، او را 
در تنگنا قرار داد و همين باعث شد که برود و امتحان کنکور 
بدهد. اولين بار، در دانش��گاه مشهد در رشته پزشکي قبول 
شد و يک سال مشغول به تحصيات پزشکي شد، اما چون 
در آن جا امکانات تحصيلي مانند تهران نبود، سرانجام يک بار 
ديگر امتحان داد و در سال 1331 در دانشگاه تهران مشغول 

به تحصيل طب شد.)4(
برادر ش��هيد که خود نيز از تحصيل کردگان طب و پزشکي 

است، از قبولي خود و برادرش اين چنين مي گويد:
»ايش��ان، تحصيات پزش��کي اش را در سال 1337 به اتمام 
رس��اند و وقتي خدمت  آيت ��الله بروجردي رس��يده بود تا 
موضوع  تش��ريح اجساد را از ايشان اس��تفتاء کند، فرموده 
بودند: احترام ش��خص مسلمان، حياً و ميتاً، لازم است ولي 
بين علم و دين منافاتي وجود ندارد. البته بعضي علما طوري 
ديگر تفسير مي کردند. به هرحال، ايش��ان در کنکور امتحان 

داد و در مش��هد قبول ش��د و من در تهران قبول 
ش��دم. شهيد شش س��ال پس از ديپلم، بيکار بود. 
البته دو سالي مشغول به خواندن کتبي بود و خود 
را آماده مي ساخت و دو سال ديگر در تجارت خانة 
آقاي ريس��ماني در تهران مشغول به کار بود و دو 
سال در دبيرستان ايران ش��هر و دبستان اسام، که 
م��ن آن  جا درس مي خواندم، معلم بود؛ که مجموعاً 
شش سال مي گذشت. وقتي مي رفتيم تهران امتحان 
بدهيم، ديدم ايشان مشهد است و من تهران، که اين 
خود مشکاتي دارد. رفتم مشهد و در حرم، شب تا 
صبح را شروع به دعا و نمازخواندن کردم و به ياد 
دارم که تمام مفاتيح  الجنان را خواندم تا در مش��هد 
قبول ش��وم و در کنار برادرم باشم؛ هر چه دعا بود 
خواندم. وقتي صبح، رفتم مسافرخانه، رمق نداشتم، 

رفتم يزد، مادرم گفت: با قرآن تفأل بزن، ببينم چه مي ش��ود. 
قرآن را که باز ک��ردم، ديدم آية »مرج  البحرين يلتقيان« آمد. 
يعني ما اين دو دريا را با هم ماقات مي دهيم. ديدم من که 
مشهدبرو نيستم، چون تهران قبول شده ام. دکتر حفيظي- خدا 
م بيايد در  رحمت کند ايشان را- گفت: اگر بخواهد سال دوّه
اين دانشگاه، بايد کنکور امتحان بدهد. دکتر نيز کنکور امتحان 
م نشست، که ايشان در سال 1337 و بنده در  داد و در سال دوّه

سال 1338 تحصيات مان به پايان رسيد«.)5(
تأليفات و کتب

يکي از وجوه بارز و نقاط ممتاز شهيد، تأليفات و کتبي است 
که ايش��ان از خود به جا گذاش��ته است. مهم ترين اثر شهيد 
مجموعه »اولين دانشگاه، آخرين پيامبر« است که براساس تز 

دکتري خود آن را به رشته تحرير در آورده است:
»رس��اله اي که او گرف��ت، تحت عن��وان گفتارهاي طبي و 
بهداشتي اس��ام بود که با درجة ممتاز هم به پايان رسيد و 
وقتي اولين کتاب او در سال 1343 توسط انتشارات اساميه 
منتش��ر ش��د، آن را طوري تنظيم کرده بود که جلد اوّهل در 
مورد مطالبي بود که در سال اوّهل پزشکي تدريس مي شد. جلد 
دوّهم هم در مورد مطالبي بود که در سال دوّهم تدريس مي شد 
و همين طور مثاً در سال اوّهل جنين شناسي و بافت شناسي بود 
که بسيار مفصل است که در مورد اين ها نمي  خواهم توضيح 
دهم. به هرحال، مطالبي که نوشته مشتمل است بر بهداشت 
شخصي، بدن و لباس، بهداشت عمومي، تغذيه از نظر اسام، 
ازدواج و زن داري و يا کتاب ديگر او در مورد مظلوم گمشده 
در ثقيف��ه در مورد حضرت عل��ي) ع ( با يهود و قريش که 
در م��ورد پيدايش فرق مختلف که مق��داري از آن ها چاپ 
شده است. ايشان در سفري به سوئيس که براي ديدار برادر 
کوچک مان س��يدمحمد که مدت سه ماه در آن جا بود انجام 
ش��د؛ وقتي برگشت س��ه چمدان پرُ آورده بود که ما گفتيم 
لابد اين ها پر از س��وغاتي است. وقتي باز کرد، ديديم پر از 
اين برگه هاي نيم ورقه  اي است که ايشان در طول مدت سه 
ماه که رفته بود و آن کتابي که در موزه هاي لوور پاريسي و 

بريتيش ميوزيم سوئيسي و غيره آقايان به راه بودند، آن ها را 
نس��خه برداري و براي کتاب خ��ود مطالبي فراهم کرده بود. 
شايد يکي از کتبي که مفصل در مورد آن نوشته، کتابي است 
م آن ها هم در چاپ  در مورد روزه داري که ان شاء الله جلد سوّه

جديد بيرون مي   آيد«.)6(
طبابت در يزد و کمک به مستمندان 

پس از آن، دکتر به يزد آمد و برخاف برخي که فقط به دنبال 
ظواهر دنيوي شتافته بودند، در نقطه اي از محله هاي قديمي 
ي��زد مطبي باز کرد و درگاه خانه کوچکش را به روي پير و 
جوان گشوده داشت و اين گونه داشت واين گونه بود که دکتر 
تمام س��نت هاي قبل و بعد را شکس��ت و ثابت کرد که کار 
طبابت، جدا از تجارت است و از اين راه جيب  ها را انباشتن 
و در کمين مردم ضعيف نشس��تن، گناهي نابخش��ودني به 
حساب مي آيد. دکتر، با کمترين ويزيت، پذيراي بيماران بود 

و شب ها را به تأليف و تدوين کتب باارزش مي گذارند.)7( 
مدت زماني بود که چشم س��يدرضا درد مي کرد و والده اش 
مجبور بود وي را جهت مداوا به سراغ دکترها ببرد. در يکي 
از روزها که به س��وي مطب دکتر مي رود ، ناگهان صحنه اي 
دلخراش توجهش را جلب مي کند که زني کودک بيمارش 
را در کنار خود نهاده و اش��ک از چش��مانش جاري است.  
ضجه مي زند، ناله مي کند و دستش را روي زمين مي گذارد 
و با دست ديگرش سنگ را محکم بر روي آن مي زند. والده 
سيدرضا مي ايس��تد، دلش مي سوزد و مي گويد: اي زن چرا 
ناله مي کني، چرا س��نگ بر پشت دس��ت خود مي زني؟ در 
جواب مي گويد: بچه ام مدت هاست که بيمار شده و هر روز 
جاي من در مطب دکتر اس��ت. روزها بايد زحمت بکشم و 
تم��ام مزدم را خرج اين کودک کنم. م��ادر هم او را با خود 
مي برد و نسخه اش را مي گيرد و از آن جا پيش خود تصميم 
مي گيرد که کودکي را که دس��تش در دست اوست - شهيد 
سيدرضا پاک نژاد-  بفرستد تا پزشک شود و در مطب بنشيند 

و بي بضاعت ها را مجاني مداوا کند.
در يکي از روزها سيدرضا با چند تن از دوستانش در مجلسي 
نشسته است و پيرامون آينده خود مي انديشند. هرکس صحبتي 
مي کند ناگهان سيدرضا مي گويد: دوستان همه شاهد هستيم 
ک��ه از يک طرف بهائيان و طرفداران ش��ان و از طرفي ديگر 
غرب زدگانِ از اروپا و آمريکا برگشته، به فعاليت پرداخته اند 
و سلطه خويش را بر مسلمين به تدريج مي گسترانند. امروز، 
مملکت به مهندس و دکتر دردشکن و پل ساز محتاج است 
و ما بايد در حد توانايي خويش با مس��ؤوليتي که اسام بر 
دوش مان گذارده، در راه رسيدن به اهداف عاليه اسام تاش 
کنيم و پست هاي حساس را از دست اين افراد گمراه خارج 
س��ازيم. همه دوستان، حرف هاي او را تصديق مي کنند و با 
هم عهد مي بندند و تصميم مي گيرند که در آينده، شغلي را 
انتخاب کنند که به نفع اجتماع و مسلمين باشد. سيدرضا در 

آن روز مي گويد من عاقه دارم پزشک شوم.)8(
سيدرضا، پزشک مي شود و به يزد مي آيد و آن چه 
را که س��ر لوحه کار خود قرار مي دهد، خدمت به 
جامعه - به ويژه به قش��ر مستضعف و محرومين- 
است اين مطلب، از کام نزديک ترين افراد به ايشان 

استنباط مي شود:
»دکتر، در کنار طبابت خود از بيماران خود س��ؤال 
مي کردند که آي��ا مي تواني اين داروها را تهيه کني 
يا نه؟ اگر مي توانست جواب دهد که هيچ، در غير 
اين صورت، با داروخانه اي قرارداد داش��ت که هر 
نسخه اي را که بگويد، براي بيمار، رايگان حساب 
کنند و در پايان ماه، ايش��ان با داروخانه حس��اب 
مي کردند. حتي به بيمار پول مي دادند و البته ما آن 
موقع نمي دانستيم و بعدها اين مسأله را فهميديم«.

)9(

ايش�ان داروهاي�ي ك�ه ب�راي اش�انتيون 
مي آوردند، نزد داروخانه آقاي رمضان خاني 
مي گذاش�تند و ب�ه بيم�اران بي بضاع�ت 
مي دادن�د، با داروخانه قرار داش�تند و پول 
افراد را مي دادند. هميشه رأي شان به برائت 
افراد بود. خودش�ان ن�زد بيمار مي رفتند و 
بارها ش�اهد بودم كه خود پ�ول براي آن ها 
مي گذاش�تند. ايش�ان اعتقاد ب�ه خدمت 

مجاني داشت.
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دکتر رفيعي - از متخصصان قلب در اس��تان يزد- از نحوه 
طبابت شهيد چنين مي گويد:

»خ��ود بنده يکي از بيمارانش بودم. کاس هش��تم بودم که 
نزد ايشان مي رفتم، به عنوان مريض و مي ديدم که مخلصانه 
کار مي کردند. ايشان داروهايي که براي اشانتيون مي آوردند، 
نزد داروخانه آقاي رمضان خاني مي گذاش��تند و به بيماران 
بي بضاعت مي دادند، با داروخانه قرار داشتند و پول افراد را 
مي دادند. هميش��ه رأي شان به برائت افراد بود. خودشان نزد 
بيمار مي رفتند و بارها ش��اهد بودم که خود پول براي آن ها 
مي گذاشتند. ايشان اعتقاد به خدمت مجاني داشت. زيادي، 
زندگي را براي خود نمي خواست و بسيار، به بيماران کمک 
مي کرد. تازه از دانش��گاه فارغ التحصيل شده بوديم و جوان 
بوديم و آن موقع درمانگاه تأمين اجتماعي در خيابان فرخي 
بود که از آن جا با آقاي دکتر آشنا شدم. در آن درمانگاه بسيار 
فعال بودند. پزشکي را به خاطر خدمت به مردم انتخاب کرده 

بودند و براي ايشان ماديات مهم نبود«.)10(
تاش و کوش��ش و اهميت شهيد پاک نژاد براي خدمت به 
مردم بي نظير بود. دخل طبابت او هيچ گاه پر نمي ش��د، چرا 
که او طبابت نکرد؛ مگر به خاطر خدمت به مردم. محمدرضا 
انتظ��اري، از دوس��تان نزديک آن ش��هيد، اين گونه روايت 

مي کند:
» بنده، رفتم مطب و موقعي بود که آنفولانزا رواج داش��ت. 
ه��ر چه فقرا بودند، ب��ه مطب دکتر پاک ن��ژاد مي آمدند که 
مداواي شان مجاني باشد. داشتم پوسترهايي را در اتاق انتظار 
مطالعه مي ک��ردم که گفتند بيا داخل. بنده رفتم داخل، ديدم 
مريضي را معاينه کردند و پول نگرفتند. نفر بعدي، زني بود 
که گفتند: شما پول براي خريد داروها داريد؟ از نگاه پيرزن 
مش��خص بود که پولي ندارد، خود دکتر از کشوي شان پول 
برداش��تند و هزينة داروهاي آن پيرزن را دادند. بعد از پايان 
معالجه گفتند که امش��ب خيلي خسته ش��ده ام. گفتم: آقاي 
دکتر، امشب چند نفر را معاينه کرديد؟ گفتند: متجاوز از 60 
نفر. گفتم: اجازه بدهيد، مي خواهم کشوي ميز شما را ببينم. 
گفتند: نمي شود. قسم جد ايشان را دادم، هيچ موقع، ايشان از 
کش��و پول برنمي داشتند، در پايان ماه هر چه در کشوي ميز 
مي ماند، مخارج خانم و منزل خانه بود. بنده کش��و را ديدم، 
متوجه شدم که 165 ريال ،کل پول حاصل از 28 روز طبابت 
ايشان بوده است. هر کسي مي آمد، اگر پولي مي داد، ايشان 
صرف فقرا مي کردند. هم چنين، بنده از زبان يکي از دوستان 
ش��نيدم که مي فرمودند که يک بار آق��اي دکتر رمضان خاني 
نزد دکتر پاک نژاد رفتن��د و بعد از پايان صحبت آقاي دکتر 
پاک نژاد، از ايش��ان مبلغ 1000 تومان قرض کردند و گفتند 
که 1000 تومان، کافي است و کشوي ميز را کشيدند، گفتند: 
پول را داخل کش��و بينداز. دکتر رمضان خاني علت اين امر 
را جويا ش��دند که پس از اصرار دکتر رمضان خاني، ايشان 
فرموده بودند: امش��ب، شبي است که همسر بنده مي آيند و 
پول داخل کشو را بردارند، درحالي که هيچ پولي داخل کشو 
نيست و ممکن است ايشان ناراحت شوند که پس از يک ماه 

طبابت، هيچ پولي داخل کشوي ميز نيست«.)11(
دکت��ر، در کنار خود يار و ياوري هم داش��ت ک��ه او را در 

خدمت رساني به مردم محروم ياري مي کرد:
»دکتر رمضان خاني و ايشان با يکديگر مکمل هم بودند. وقتي 
آقاي دکتر مي  فهميدند که فردي پ��ول دواي خود را ندارد، 
نسخه اي مي گذاشتند و حتي پولي به او مي  دادند و نوشته  اي 
را براي آقاي دکتر رمضان خاني مي نوش��تند و مي  گفتند که 

داروخانه رازي، رايگان حساب شود«. )12(
» ايشان از هر لحاظ نمونه بودند، گفتم: هميشه وقتي نسخه اي 
مي نويسيد، دعا و وردي مي خوانيد؛ جريان چيست؟ گفتند: 
من ش��فاي بيمارم را از خداوند مي خواهم. ايش��ان هميشه 
داروهاي ارزان قيمت براي مردم مي نوشتند و بسيار بيماراني 

بودند، که به پزشکان زيادي مراجعه کرده بودند، ولي نتيجه اي 
نگرفته بودند و با يک نسخه دکتر بيماري ايشان تمام مي شد 
و خوب مي شدند. ايشان هميشه از خداوند شفاي بيمار خود 

را مي خواستند...« )13(
انه و مخلصانه خدمت مي کرد که توصيفات  شهيد، آن قدر مجدّه

زيبايي از عالمان بزرگ در موردش نقل شده است:
»مرحوم وزيري - مؤس��س کتابخانه وزيري- مي گفتند که 
آقاي دکتر پاک نژاد، حجتي براي همة پزش��کان هستند که 
در روز قيامت، خداوند مي فرمايد: مي توانس��تيد مانند دکتر 

پاک نژاد باشيد و نبوديد؛ چرا؟«)14(
تشکيل انجمن هاي ديني و ترويج دين

امام خميني)ره( در سال 1341 فرقه ضاله بهائيت را يک حزب 
سياسي خواندند و اينک که به مدد پيروزي انقاب اسامي، 
اسناد بسياري از روابط اين فرقه با صهيونيست ها افشا شده، 
صحت اين نظريه بيش از پيش اثبات گرديده است. ايشان، 
در تاريخ دهم فروردين 1341، در يک سخنراني به اين امر 
اعت��راض کردند و زماني که اعزام نمايندگان محافل بهائيان 
ايران وارد مراحل اجرايي ش��د، طي پيام ويژه اي در پاسخ به 

علماي اعام و حجج اسام يزد، فرمودند: 
»از چيزهايي که س��وء نيت دول��ت حاضر را اثبات مي کند، 
تسهياتي است که براي مسافرتِ دوهزار نفر يا بيشتر، از فرقه 
ضاله قائل شده اس��ت و به هر يک، 500 دلار ارز داده اند و 
قريب به 1200 تومان نيز تخفيف در بليت هواپيما داده اند، به 
مقصد آن که اين عده در محفلي که در لندن تشکيل مي شود و 
صددرصد ضداسامي است، شرکت کنند.« آن گاه حضرت 
امام)ره( به رخنه عوامل اسرائيل - به ويژه بهائيان- در بسياري 
از پست هاي کليدي و حساس کشور اشاره مي کنند و چنين 

هشدار مي دهند: 
»آقايان بايد توجه فرمايند که بسياري از پست هاي حساس 
به دس��ت اين فرقه اس��ت که حقيقتاً عمال اسرائيل هستند. 
خطر اسرائيل براي اسام و ايران بسيار نزديک است. پيمان 
با اسرائيل در مقابل دول اسامي يا بسته شده يا مي شود. لازم 
اس��ت علماي اعام و خطباي محترم س��اير طبقات را آگاه 
فرمايند که در موقعش بتوانيم جلوگيري کنيم. امروز روزي 

نيست که به سيره سلف صالح بتوان رفتار کرد. با سکوت و 
کناره گيري همه چيز را از دست خواهيم داد. . . «)15(

در س��ال 1341 حض��رت ام��ام خميني)ره( خط��ر نفوذ و 
گس��ترش اين فرقه منحرف در ارکان رژيم پهلوي را يادآور 

شدند و فرمودند: 
». . . اين جانب، حس��ب وظيفه ش��رعيه، به مل��ت ايران و 
مس��لمين جهان اعام خطر مي کنم، قرآن کريم و اسام در 
معرض خطر است استقال مملکت و اقتصاد آن در معرض 
قبضه صهيونيست هاس��ت که در ايران به ]صورت [ حزب 
بهائي ظاهر شدند و مدتي نخواهد گذشت که با اين سکوت 
مرگبار مس��لمين، تمام اقتصاد اين مملکت را با تأييد عمال 
خود قبضه مي کنند. . . تلويزيون ايران پايگاه جاسوسي يهود 

است و دولت ها ناظر آن هستند. . .«)16(
شهيد پاک نژاد اين خطر را که امام خميني نسبت به آن بارها 
هشدار داده بودند، بسيار مورد توجه قرار دادند و تمام همت 
خود را در روشن گري عليه فرقه بهائيت شبانه روز مصروف 
داشتند و توانستند انجمني در اين خصوص تشکيل دهند. 

مهدي اخوان دستمال چي در اين باره مي گويد:
»ايش��ان، انجمني در يزد تش��کيل دادند ک��ه عليه بهائيت، 
فعاليت هاي مذهبي انجام مي داد. اولين جلسة آن انجمن در 
منزل آقاي وزيري تشکيل شد و مرحوم شهيد صدوقي هم 
بودند بعد از قيام 15 خرداد، انجمن يزد از تهران جدا ش��د. 
ايش��ان فعاليت خود را عليه رژيم داش��تند، ولي پنهاني اين 
کار را انجام مي دادند و همة کارها و کتاب هايي که نوشتند، 

هدف شان ترويج اسام بود«.)17( 
حرکت دکتر عليه بهائيت، بي ترديد، حرکتي حساب شده و 
توأم با ظرافت و نکته س��نجي بوده اس��ت. اسناد ساواک در 

خصوص تشکيل اين جلسات چنين گزارش مي کنند:
»غروب روز 16/2/1347، آقايان دکتر پاک نژاد و دکتر همداني 
به تفت وارد ]مي ش��وند[ و به منزل حاج علي يزدان پرست 
مي روند و آقاي جسماني معلم زرتشتيان تفت و آقاي اقارب 
و دو نف��ر ديگر از دبيران تفت هم به آنان ملحق مي ش��وند 
و قرار مي گذارند در يزد منزل آقاي جعفري دبير دبيرس��تان 
جلسه اي تشکيل و در خصوص مرام بهائي و مذهب اسام 

و تشيع صحبت کنند.
شب شنبه 21/2/47 مجددا دکتر پاک نژاد و دکتر رمضان خاني 
و محمدعل��ي آم��وزگار آموزش و پرورش ي��زد و رياضي 
کارمند شهرداري يزد و چند نفر ديگر در منزل آقاي اقارب 
دبير دبيرستان شاپور تفت جلسه خصوصي داشته و مشغول 
يک سلسله تبليغات عليه بهائيان هستند که بتوانند مستمعين 
را راهنمايي کنند و امکان دارد مبلغين هم از تهران وارد يزد  

وتفت بشوند و جلسات به صورت عمومي برگزار شود.
ماحظات:

نظري��ه رهبر عمليات: -1 جلس��ات انجم��ن مزبور تحت 
عنوان )برادران بهائي ما( مدت هاست در يزد و بافق تشکيل 
مي گ��ردد و بعضاً افرادي هم از تهران جهت س��خنراني به 
اين منطقه وارد مي ش��وند. برگزاري اين جلسات تاکنون به 
صورت عمومي نبوده است. -2 دکتر پاک نژاد رئيس بهداري 
بيمه هاي اجتماعي يزد است. نامبرده سال 45 گروهي را به 
عنوان گروه علوي در يزد تش��کيل داده و آقاي شيخ محمد 
صدوقي نيز به طور غيررس��مي نظ��ارت آن را به عهده دارد. 
اين گروه فعاً فعاليت مضره اي نداش��ته و صرفاً جلس��اتي 
به منظور مبارزه عليه تبليغات بهائيان تشکيل مي دهند. دکتر 
رمضان خاني مدير داروخانه بيمه هاي تأمين اجتماعي است و 
او نيز از دوستان دکتر پاک نژاد ]است[ و با او در گروه مزبور 

همکاري دارد«.)18(
علي اکبر رئوف، رئيس فعلي جامعه تعليمات اس��امي يزد، 
در خصوص فعاليت هاي دکتر پاک نژاد در انجمن و حضور 

ايشان در آن دوران مي گويد:
»يادم اس��ت که در اولين جلس��اتي که علي��ه بهائيت بود، 
فردي بود به نام س��جادي که مي آمدند و توضيحاتي را ارائه 
مي کردند- در مورد آيات قرآن و تفاوت هاي آن با برداشتي 
که بهائيان از آن داشتند- و بعد از چند جلسه آقاي صدوقي 
و آقاي وزيري به رسم يادبود به ايشان قاليچه اي اهدا کردند. 
در متن کار، هيچ مس��أله اجتماعي و ديني اي نبود که شهيد 
صدوق��ي بدانند و آقاي دکتر پاک نژاد ندانند و در عين حال 
آقاي صدوقي دستور را صادر مي کردند و بسيار حساب شده 
کار مي کردند. در آن اوج کفر و الحاد و کمونيزم و غرق در 
بي ديني شدن، فردي مثل ايشان تکيه گاه بزرگي بودند براي 
جامعه يزدي. در مسائل فقه و اعتقادي هر کس قيام مي کرد، 
و مسأله اي يا سؤالي را مطرح مي کرد، ما خيال مان راحت بود 

دکت�ر تم�ام س�نت هاي قب�ل و بعد را 
شکس�ت و ثابت کرد ک�ه کار طبابت، 
ج�دا از تج�ارت اس�ت و از اي�ن راه 
جيب  ه�ا را انباش�تن و در کمين مردم 
ضعيف نشس�تن، گناهي نابخش�ودني 
به حس�اب مي آي�د. دکتر، ب�ا کمترين 

ويزيت، پذيراي بيماران بود.
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که آقاي دکتر پاک نژاد پاس��خ او را خواهد داد و اين مس��أله 
خيلي بزرگي بود و نمي توانم براي ايش��ان درجه اي در نظر 

بگيرم«.)19(
مشاور شهيد صدوقي

در بهم��ن ماه 1330، هم زمان با رحلت آقا ش��يخ غام رضا 
فقيه خراساني، با درخواست مردم و توصيه حضرت امام)ره( 
شهيد صدوقي به يزد رفتند و دامنه مبارزات خود را گسترش 

دادند.)20(
 ايش��ان در واقع يکي از محورهاي اصلي مبارزه محسوب 
مي شدند. اعاميه هايي در محکوميت جنايات رژيم - از جمله 
فاجعه س��ينما رکس آبادان- صادر کردند و در مورد مسائل 
مهم انقاب همواره مورد مشورت پيشتازان روحانيت مبارز 

بودند.)21(
آيت الله شهيد صدوقي در دهم رمضان 1402 هجري قمري 
)1361( جامه شهادت پوشيد. در خصوص صحبتي که مبني 
بر شهيدشدن ش��ان پيش آمده بود، فرم��وده بودند: »چه کور 
خوانده اند اين تفاله هاي جهاني که نمي دانند عاش��قان حق، 
نه تنها از شهادت نمي هراسند بلکه با آغوش باز به استقبالش 
مي روند. ش��ما مرغابي را از آب مي ترسانيد؟ ما را از شهادت 

مي ترسانيد؟............«.)22(
»در دوران انق��اب در يزد، رهبري م��ردم به عهدة آيت الله 
صدوقي بود و دکتر، واسطة مردم و آيت الله صدوقي بودند. 
هر کسي هر مش��کلي برايش پيش مي آمد، متوسل به دکتر 
پاک نژاد مي ش��د و ايشان گره گش��اي تمام مشکات مردم 
و چه��رة عالم و دانايي بودند که تمام کارهاي ش��ان از روي 
حس��اب و دقت بود و ساواک تشخيص داده بود که ايشان 
چهرة اس��تثنائي و برگزيده  و مورد احترام همه هس��تند. در 
بعضي مواقع، آقاي صدوقي براي رفع مش��کات و بعضي 
سؤالات فقهي از ايشان نظرخواهي و سؤال مي کردند و دکتر، 
بعد از مراجعه به کتابخانه با بررسي هايي که انجام مي دادند، 

سعي در پاسخ دادن به سؤال ايشان مي کردند«...)23(

آن چه مس��لم است، اين که دکتر بسيار مورد اعتماد و احترام 
شهيد صدوقي بوده است. نقش دکتر - به ويژه در ميان قشر 
تحصيل کرده دانش��گاهي و پزشکان- نقش��ي محوري در 
جريان پيروزي انقاب اسامي بوده است که شهيد بزرگوار 
آيت الله صدوقي به آن پي برده بود. برادر ش��هيد، سيدعباس 

پاک نژاد، در اين باره چنين مي گويد:
»دکتر، دربست در اختيار شهيد صدوقي بودند که در اين باره 
مي فرمودند: بعضي جاها عبا و عمامه مورد اس��تفاده است و 
بعضي جاها کت و شلوار. آن جاهايي که عبا و عمامه مورد 
نياز اس��ت، خود بنده مي روم جل��و و آن جاهايي که کت و 
ش��لوار مورد نياز است دکتر پاک نژاد را مي گويم برود جلو«.

 )24(

حجت الاسام و المسلمين صدوقي در خصوص روابط دکتر 
پاک نژاد با پدرش آيت الله شهيد صدوقي نيز چنين مي گويد:

»مرحوم شهيد صدوقي، اعتماد زيادي به پيشنهادهاي ايشان 
داشتند و پاسخ مثبت مي دادند. ايشان قطعاً آشنايي اي با مرحوم 
صدوقي داشتند که آشنايي عميقي هم بود و در زماني که در 
قم بودند و ارتباطاتي که با فدائيان اس��ام داشتند، و اثراتي 
که ايشان در دکتر داشتند، بسيار زياد بود و خواه ناخواه تأثير 

شهيد صدوقي بر دکتر پاک نژاد بسيار زياد بوده است.«.)25( 
اس��ناد بر جاي مانده از س��ازمان اطاع��ات و امنيت رژيم 
طاغ��وت نيز از همراهي ها و پي گيري هاي ش��هيد پاک نژاد 
در خصوص مسائلي که شهيد صدوقي عنوان کرده بودند، 

اين گونه روايت مي کند:
تاريخ 14 و 17/7/1357

-1 دکتر پاک نژاد با حاج محمدعلي صدوقي تماس گرفت و 
از قول هوشنگ مجلسي مديرکل آموزش و پرورش درباره 
يکي از فرهنگيان صحبت نمود و گفت مجلسي اظهار داشته: 
م��ن زبانم بريده باد که بدون اجازه »حاجي آقا« هيچ کس را 
عوض نمي کنم و حتي نمايشگاه را امروز تعطيل کردم و هر 
چي معلم ورزش مرد در دبيرس��تان دخترانه بود برداشته ام؛ 
صدوقي تش��کر کرد. -2 دکتر پاک ن��ژاد با صدوقي تماس 
گرفت و اظهار داشت: مديرکل آموزش و پرورش مي گويد: 
از طرف حاجي آقا بياييد به هنرستان صنعتي و به هنرجويان 
که تظاهر مي نمايند بگوييد دست بردارند، چون ممکن است 
به خياب��ان بروند و درگيري به وج��ود آيد. صدوقي گفت: 

برويد مانعي ندارد.
نظريه سه شنبه: دکتر پاک نژاد، رئيس انجمن تبليغات اسامي 
ضد بهائي يزد است که از ايادي حاج محمد صدوقي يکي 
از روحانيون طراز اول افراطي طرفدار خميني اس��ت که در 
چند دهه اخير روحاني مورد بحث، به عناوين مختلف، در 
سخنراني هاي خود، اهالي استان يزد را عليه دولت و رژيم، 
تحريک نموده و تا به حال، اعاميه هاي متعددي عليه رژيم 
و دول��ت و ]در[ طرفداري از خميني به امضاي خود، چاپ 
و توسط عوامل خود در سطح استان يزد توزيع و حتي ]به[ 

ساير شهرستان ها نيز ارسال داشته است«.)26( 
حضور در انتخابات مجلس

»آيت الله صدوقي، پيشنهاد کانديداي مجلس شدن را به آقاي 
دکتر کردند و مردم يزد با رضاي کامل به ايشان رأي دادند. در 
مجلس، سخنراني هاي زيادي داشتند و موضوع آن ها بيشتر 

در مسائل اسامي بود«)27(
»براي نمايندگي، ابتدا وقتي بحث مطرح ش��د، ايشان قبول 
نمي  کردند، ت��ا اين که يک روز، عده زي��ادي از مردم جمع 
ش��دند و از دکتر خواس��تند تا براي مجلس کانديدا شود و 
ايشان بعد از ديدن اين وضعيت گفتند: حالا براي من تکليف 
شرعي شده است که کانديدا شوم، و بايد برويم و مقدمات 

کار را انجام دهيم« .)28(
»در انتخابات هم با مشورت شهيد صدوقي، دکتر وارد صحنة 
انتخابات ش��د و با شناخت خوبي که مردم نسبت به ايشان 
داش��تند، وارد مجلس شدند و در آن دوران هم با تاشي که 
داش��تند، مسائل مردم و مسائل شهر را پي گيري مي کردند و 

مشکل گشاي کار آن ها بودند«.)29(
»آن چه باعث ش��ده بود دکتر کانديداي انتخابات شود، اداي 
تکليف شرعي بود. ضمناً هميشه تأکيد داشتند که رقابت، بايد 
رقابت س��المي باشد.  خودشان گفته بودند که اين جا جاي 
مبارزه نيست. ش��اهد بودم که آيت  الله سيدجواد مدرسي به 
ايشان تکليف کردند و هم چنين از مرحوم ابوي والده اجازه 
گرفتند. يادم اس��ت که يک نفر اطاعيه اي تنظيم کرده بود، 
عليه رقيب دکتر که وقتي ايشان فهميدند، گفتند که به والله 

العلي العظيم اگر منتشر شود، بنده انصراف مي دهم«.)30(
حضور در مجلس شوراي اسلامي 

تاش ه��اي دکتر پاک نژاد، در خدمت رس��اني به مردم يزد، 
ش��امل خدمات بسياري بوده است. چنان که وجود بسياري 
از امکان��ات امروز در ي��زد مرهون زحمات و پي گيري هاي 
آن شهيد است. ارائه خدمات نوين پزشکي و حل مشکات 
روزمره مردم، پي گيري براي انتقال آب به استان يزد و ساير 
م��وارد ديگر، از جمله ح��رکات و تاش هاي وي براي يزد 
اس��ت. اما در اين ميان، تواضع و افتادگي دکتر که به حق به 
عن��وان نماينده مردم، خود را از مردم جدا نکرد و با خضوع 
تمام در ميان آن ها حضور داش��ت تا هم��ه بتوانند او را در 
دسترس داشته باش��ند و مشکات شان را در ميان بگذارند. 
رفت��ار و منش اين نمايندة مخلص، گواه مطالب بيان ش��ده 

است:
»يادم مي آيد که وقتي دکتر وکيل يزد در مجلس شدند، بنده 
داشتم تخصص مي گرفتم، ايشان گفتند که شما بايد به يزد 
بازگردي، و آمدم يزد و در بيمارستان سيدالشهدا)ع( مشغول 
شدم - بيمارستاني که ايشان رئيس هيأت مديرة آن بودند- 
بخ��ش CCU آن را ايج��اد کرديم که اولين CCU در يزد 

بود«.)31( 
»در دوران نمايندگي، هميشه به يزد مي آمدند. يک روز ظهر، 
ديدم دکتر پاک نژاد در گرماي يزد با پاي پياده دارند مي آيند. 
آن موقع، اوج ترور ش��خصيت هاي انقاب بود. گفتم براي 
چي شما تنها هستيد؟ گفتند: کسي با من کار ندارد، فقط شايد 
مردم کاري داشته باشند، پياده راه افتاده ام تا اگر کاري دارند 
بگويند. هر کاري کردم که ايشان را سوار کنم، قبول نکردند 

و دوباره شب با اتوبوس به تهران بازگشتند«.)32(
دکتر پاک نژاد، در زمان وکالت خود در مجلس، دو نطق پيش 

از دستور داشته است که به موضوعات ذيل پرداخته است:
نطق پيش از دستور، درخصوص تبليغات سوء عليه انقاب 
اسامي، و مس��أله کمبود آب استان يزد و مسأله انتقال آب 

به استان يزد
جلسه بيست و دوم                                                   
چهارشنبه اول مرداد ماه 1359                                                                        
نطق پيش از دس��تور، در خصوص تفرقه افکني استعمار در 

مسائل اسامي و لزوم توجه مسؤولان به اين امر 
جلسه يکصد و بيست و چهارم   

دکت�ر بس�يار م�ورد اعتم�اد و احترام 
شهيد صدوقي بوده است. نقش دکتر 
به وي�ژه در ميان قش�ر تحصيل کرده 
دانشگاهي و پزشکان، نقشي محوري 
در جري�ان پي�روزي انقلاب اس�لامي 
بوده اس�ت که شهيد بزرگوار آيت الله 

صدوقي به آن پي برده بود.
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                         24 اسفند ماه 1359                                                            
همان ط��ور که پي��ش از اين نيز مطرح ش��د، بنابر اظهارات 
علي اکب��ر نصيرزاده، دکتر پاک ن��ژاد عضو حزب جمهوري 
اسامي نشده بودند، ولي بنابر درخواست آيت الله صدوقي با 
شهيد بهشتي همکاري مي کردند و زمينه هاي آشنايي با حزب 
جمهوري براي ايشان فراهم شد. دکتر سيدرضا پاک نژاد، در 
تاريخ هفتم تيرماه 1360 در جلس��ه ح��زب جمهوري که 
به همراه برادرش دکتر س��يدمحمد پاک نژاد در آن ش��رکت 

داشت، به مقام رفيع شهادت و آرزوي ديرين خود رسيد.
آخرين س��اعات زندگي دکتر س��يدرضا پاک ن��ژاد را آقاي 

دستمال چي اين طور بيان مي کند:
»شب شهادت شان با ايشان قرار داشتيم. همديگر را ديديم، 
ايشان گفتند که من جلسه اي دارم در حزب جمهوري و دکتر 
بهشتي هم هستند و شما هم بياييد گفتم: نه شما برويد، من 
مي آيم. گفتند: نه شما بايد بياييد. با ايشان در يک کفشداري 
قرار گذاشتيم و سر دقيقه رفتم، ولي ايشان نيامدند. يک ربع 
صبر کردم، ديدم ايش��ان نيامدند. رفتم منزل، چون منزل ما 
نزديک همان جا بود، گفتم حتماً براي شان کاري پيش آمده، 
ک��ه لحظاتي بعد صداي انفجار آمد و بعد متوجه ش��دم که  

ايشان به شهادت رسيده اند«.)33(
ويژگي هاي اخلاقي

از ويژگي هاي ممتاز ش��هيد پاک نژاد، حس��ن خلق و رفتار 
نيکو بود، به طوري که اي��ن ويژگي اش زبان زد خاص و عام 
بود. تمام تاش��ش در طول زندگي، کار براي رضاي خدا و 
خدمت به مردم بود. دوستان و نزديکان ايشان از ويژگي هاي 

ممتاز اخاقي او اين چنين نقل مي کنند:
»از دوره اي که در دانشگاه تهران مشغول تحصيل بودند، بنده 
با دکتر دوس��ت بودم و در جلسات ديني و مذهبي، جلسة 
انجمن ديني و تفسير قرآن که ايشان شرکت مي کردند، بنده 
هم شرکت مي کردم و به دکتر خيلي عاقه مند بودم. نه تنها 
بنده، بلکه س��ايرين به خاطر اخاق و منش ايشان، به دکتر 

پاک نژاد عاقه مند بودند«)34(
»شهيد پاک نژاد، از بچه هاي محله هاي ما بودند و ما با مرحوم 
پدر ايش��ان همسايه بوديم و از بچگي ايشان را مي شناختم. 
از منظر اخاقي، دکتر، از نظر گذشت و مذهب در يزد الگو 
و نمونه بودند. برخورد ايش��ان با فرزندان شان بسيار خوب 
بود. اگر فرزندان ش��ان عصباني و ناراحت بودند و پرخاش 
مي کردند، آن ها را نوازش مي کردند و بيش��تر به شان توجه 

مي کردند«.)35(
بي ترديد، آن چه مردم را به خود جذب مي کند خلق نيکو و 
حسن اخاق است، اين، خود موجب توجه روزافزون مردم 
به آن فرد مي ش��ود. آقاي ثقف��ي از برخورد و توجه مردم به 

دکتر پاک نژاد و شهيد به مردم خاطره زيبايي را نقل مي کند:
»آن چ��ه م��ن در ذهنم بود، بيش��ترين چيزي که در ش��هيد 
دي��دم، تواض��ع و فروتني ايش��ان بود. با خ��ود من آن قدر 
احترام مي کردند که بنده جداً خجالت مي کش��يدم. موضوع 
ديگر، واقعاً روحيه خدمت گزاري ايش��ان بود. مطب دکتر، 
محل خدمت گزاري به مردم بود که رايگان مردم را ويزيت 
مي کردند و حتي پول داروي افراد بي بضاعت را هم پرداخت 
مي کردند و اين واقعاً نش��ان دهندة روحيه خدمت گزاري به 
مردم بود. يک روز، ايشان آمدند استانداري، مطلبي را با بنده 
مطرح کردند و قرار بود برويم خدمت شهيد صدوقي. وقتي 
از در استانداري بيرون آمديم، خب، به هرحال بنده استاندار 
بودم و به تبع آن، مردم بايد با من س��ام و عليک مي کردند 
يا اگر  بحثي يا مش��کلي داشتند، مطرح مي کردند و بالاخره 
مردم مي دانستند که صاحب مقامي هستم. به هرحال، با دکتر 
که مي آمديم، مردم مرتب با ايشان سام و عليک مي کردند 
و مشکات خود را مطرح مي کردند و بنده مجبور بودم هر 
چند قدم که مي آمدم، بايستم تا ايشان حال و احوالي بکنند و 

جواب مردم را هم بدهند. 
تا اين که وس��ط هاي راه که 
البت��ه راه زيادي هم نبود - 
از استانداري تا منزل آقاي 
صدوق��ي- بنده به ايش��ان 
گفتم ک��ه مي خواهيد بنده 
بروم تا ش��ما هم تشريف 
بياوريد؟ چون با هر توقفي، 
ايش��ان بع��د از آن از بنده 
مي کردن��د.  عذرخواه��ي 
بن��ده، آن روز، به وضعيت 
دکت��ر غبط��ه خ��وردم که 
چطور ايشان مورد محبت 
و عاق��ه مردم ب��ود و اين 
نش��انه ش��خصيت والا و 

بزرگوارشان بود«.)36( 
احترام به پدر و مادر

»يکي از خصوصيات شهيد، تأکيد بسيار زياد ايشان بر احترام 
ب��ه پدر و مادر ب��ود و آن را جزء اعتق��ادات اصلي خود به 
حس��اب مي آورد. يک بار به بنده گف��ت: مي داني چرا مردم 
مرا دوست دارند؟ گفتم: بله، چون به مردم خدمت مي کنيد، 
مردم شما را دوست دارند. گفت: مي داني چرا خداوند توفيق 
خدمت کردن را به من داده است؟ گفتم: اين را نمي دانم. ايشان 
گفت: به خاطر احترامي است که به پدر و مادر مي گزارم. در 
س��ن 55 يا 56 س��الگي هم که با خانواده اش مي خواست به 
زيارت مش��هد برود، با اجازة پدر و مادر مي رفت و مي گفت: 
اگر آن ها مکدر باش��ند، نمي روم و ه��ر جواني را که مي ديد، 
مي گفت: اگر مي خواهي خير دنيا و آخرت را ببيني، به پدر و 
مادرت احترام بگزار، چرا که باعث خير و رونق در زندگي 
مي شود. يک بار به بنده گفتند: مي داني خداوند در قرآن فرموده: 
»و بالوالدين احسانا«، چرا گفته؟ اگر گفته بود: »و بالوالدين 
ع��دلا«، يعني اگر پدر محکم به گوش تو زد، تو هم محکم 
به گوش او بزن، تا عدل و عدالت رعايت ش��ود و اگر گفته 
بود: »و بالوالدين انصافاً«، يعني اگر پدر تو محکم به گوش 

ت��و زد، تو انصاف به خرج بده و يواش بزن. اين که خداوند 
فرموده: »و بالوالدين احسانا«، يعني اگر پدر شما به صورت 
ش��ما سيلي زد، سرت را پايين بينداز و نگاه غضب آلود هم 
نکن و خود ايشان بسيار به اين ها عمل مي کرد. ايشان هميشه 
مقيد بود. در همان س��نين 50 س��الگي و قبل و بعد از آن، 
وقتي وارد خانة پدر و مادر مي شد، تا زماني که آن ها نمي گفتند، 
نمي نشست و حتي اگر مي گفتند اين جا بخواب، جلوي آن ها 
پ��اي خود را دراز  نمي کرد و به اتاق ديگري مي رفت، تا مبادا 
بي احترامي کرده باشد و هميشه هم توجه به اين مسائل را به 

جوانان تأکيد مي کرد«.)37(
طبع شعري شهيد

دکتر پاک نژاد شعر هم مي سرود، چنان که در تذکره سخنوران 
ي��زد مي خوانيم: »پاک نژاد، طبعي سرش��ار دارد که با وجود 
مش��غوليات فراوان و وظيفه دکت��ري – که فرصت و وقت 

سخن پردازي ندارد- باز هم طبع خداداد و ذوق ادبي، دست 
از س��ر او برنمي دارد و گه گاهي لب به س��خن مي گشايد و 
از بحر موج خيز طبعش گهرهاي آبدار و شعرهاي پرمعنايي 
بيرون مي ريزد. ديواني هم داش��ته که يکي از رفقايش از او 

گرفته و بعد اظهار داشته که مفقود شده است.« 
سپس در تذکره س��خنوران به ذکر 103 بيت از اشعار دکتر 
پاک ن��ژاد در قالب غزل، قصيده و دوبيتي پرداخته اس��ت و 
در کتاب تذکره ش��عراي يزد، 6 بيت شعر از اشعاري که در 
تذکره سخنوران نيامده، ذکر گرديده است و در مجموع 109 
بيت شعر از ش��هيد پاک نژاد در اين دو کتاب ارزشمند ذکر 

شده است.)38(
تقوي و تهذيب و بي توجهي به ماديات

»هميش��ه س��ر موقع مي آمدند به نماز مي ايستادند و ايشان 
يک پزش��ک فقيه بودند. ايش��ان هميشه اين حديث رسول 
اکرم)ص( را تکرار مي کردند و مي گفتند”کسي يهود امت من 
اس��ت که صداي اذان را بشنود و به نماز نايستد”. هر کاري 

داشتند ابتدا به نماز مي ايستادند«)39(
»دکتر به عبادت و نماز بس��يار اهميت مي داد. بعد از ظهرها 
کساني که مراجعه مي  کردند، مي پرسيدند که آقاي دکتر کي به 
مطب مي آيند؟ مي گفتند بعد از نماز، و هر کسي مراجعه مي-

کرد - چه فقير، چه غني- هيچ کسي دست خالي از نزد دکتر 
بازنمي گش��ت. در همان شب هاي انتخابات، شبي، تا ساعت 
2 نيمه شب نشسته بوديم، گفتند: فاني، مي خواهم چيزي را 
برايت بگويم. گفتم: بفرماييد. گفتند: اگر مي دانستم قرار است 

نمازم به خاطر انتخابات قضا شود، کانديدا نمي شدم«.)40(
»خانة روبه رويي متعلق آقاي بلورچي بود. خواس��تيم آن را 
بخريم که آقاي دکتر خانة خود را به آن جا ببرد. ايشان گفتند 
که بخريم، ولي آيا بايد مابه التفاوتي را بپردازيم؟ گفتم: بايد 
بپردازيد، چون خانة ش��ما نسبت به آن خانه ارزش کمتري 
دارد. گفتند: چند ماهي است که پولي ندارم. گفتم: از پدرتان 
بگيري��د. گفتند: نه خير. گفتم: ابتدا بگيريد و بعد به ايش��ان 

بازگردانيد. گفتند: نه خير و نمي توانم«.)41(
» يک روز، به من گفتند که آيت  الله گلپايگاني براي من نامه 
نوش��ته  اند و گفته  اند که چون تو پزش��ک هستي و متديني، 
نظرت را در مورد اين که الکل صنعتي پاک اس��ت يا نجس 
بيان کن. بسياري از علما با ايشان درباره  اين مباحث، مذاکره 
مي کردند و از جمله اين که از طرف آيت الله مکارم در کنفرانسي 
در مورد س��قط جنين از ايشان دعوت شد، که نتايج آن هم 
در کتاب صحيفة خون چاپ شده است. يکي از افتخارات 
ايش��ان اين بود که بيش از 30 سال کاس تفسير قرآن خود 
را ت��رک نکرده بود و حتي بنده يادم مي آيد که وقتي نماينده 
بودن��د، با اتوبوس مي آمدند به، يزد صبح جمعه يزد بودند و 
بعد از ظهر جمعه، 2 ساعت مانده به غروب، کاس تفسير 

در  پاک ن�ژاد،  دکت�ر  تلاش ه�اي 
خدمت رس�اني به مردم يزد، شامل 
اس�ت.  ب�وده  بس�ياري  خدمات�ي 
چنان که وجود بس�ياري از امکانات 
ام�روز در ي�زد مره�ون زحم�ات و 

پي گيري هاي آن شهيد است.
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بود که اکثراً در منزل آقاي دکتر رمضان خاني تشکيل مي شد. 
ايشان تفسير خود را مي گفتند و بعد از آن هم سوار اتوبوس 
مي ش��دند تا صبح شنبه، به مجلس و کار نمايندگي خود هم 

برسند«.)42(
تعهد و مسؤوليت پذيري

تعهد و مسؤوليت پذيري، از ويژگي هاي ممتاز شهيد پاک نژاد 
ب��ود. در اين ب��اره محمدرضا انتظ��اري اين گونه نقل قول 

مي کند:
»حت��ي در انتخابات مجلس، وقتي برادرش��ان س��يدعباس 
پاک نژاد کانديدا ش��ده بودند، از فردي س��ؤال کردم که شما 
به چه کس��ي رأي مي دهيد؟ گفتند: به سيدعباس پاک نژاد، 
علت اين امر را جويا ش��دم، گفتند ايش��ان برادر سيدرضا 
پاک نژاد هس��تند و اين موضوع را بيان کردند که شبي حال 
همس��رم بسيار بد بود، وقتي به ايشان مراجعه کردم، گفتند: 
سريعاً همسرت را به بيمارستان بفرست. گفتم: وسيله ندارم، 
گفتند: ماشيني بگير و سريعاً به بيمارستان برو. گفتم: هزينة 
گرفتن ماشين را ندارم، ايشان پول کرايه ماشين و حتي پول 
بستري کردن همسرم را هم به من دادند. وقتي به بيمارستان 
رسيدم، ديدم که دکتر پاک نژاد زودتر رسيده اند، گفتم: آقاي 
دکتر، ش��ما بيماران زيادي داشتيد، براي چه آمديد؟ گفتند: 
با خودم گفتم که نکند ش��ما را رها کنم، در بيمارس��تان، به 
همسرت رسيدگي نکنند و ممکن است بعد از چند ساعت 
ايشان فوت کنند. خودم آمدم تا به آن ها بگويم که چکار کنند 
و خود  برگردم،  و بعد از بستري کردن و رسيدگي به همسر 
من به مطب برگش��تند. ايشان احساس مسؤوليت مي کردند 
و  هرگ��ز حاضر نبودند مريضي دس��ت خالي برود يا به او 

بي توجهي شود«.)43(
تواضع و فروتني

»ش��هيد بسيار متواضع بودند و مي گفتند: شرط العلقه ترک 
الکلفه، شرط محبت، ترک زحمت و مشقت است. دکتر، اين 
مطالب را از مرحوم وزيري آموخته بودند و نزديکي بس��يار 
زيادي با ايشان داشتند. هر کسي که به مرحوم وزيري براي 
مش��کلي مراجعه مي کرد، ايش��ان آن فرد را به دکتر معرفي 
مي کردند - گرفتاري هاي مادي، پزش��کي- و آقاي وزيري 

ايشان را به عنوان معتمد مي شناختند«.)44(
»هيچ وقت نتوانس��تيم زودتر به ايش��ان سام کنيم. در همه 
قدم ها پيش قدم بودند، حتي اگر بچه اي بود به او زودتر سام 

مي کردند و از خانواده اش سؤال مي کردند«.)45(
»ي��ک روز، از تهران تماس گرفته بودند، نزد آقاي دکتر، که 
يک نفر را از دکترهاي يزد براي گرفتن دورة تخصص به ما 
معرفي کنيد. شهيد، آقاي دکتر رفيعي - دکتر قلب- را معرفي 
کردند و ايش��ان برگش��تند و اکنون يکي از بهترين پزشکان 
يزد هس��تند و اين خدمتي بود که ش��هيد براي دکتر رفيعي 
انجام دادند؛ اين قدر خاکي و متواضع بودند. بنده، يک روز، 
احساس ناراحتي مي کردم، رفتم خدمت ايشان، ولي گفتند 
که ش��ما هيچ مشکلي نداريد، بنده اصرار داشتم که کسالت 
و بيم��اري دارم و آقاي دکتر ب��ا دکتر رفيعي تماس گرفتند 
و ايشان خودش��ان را به سرعت رساندند کتابخانه و بنده را 
کاماً معاينه کردند و گفتند که من هيچ مشکلي ندارم و اين 
نش��ان دهندة تواضع آقاي دکتر بود که به آقاي دکتر رفيعي 
گفتند و اجابت درخواست از سوي آقاي دکتر رفيعي براي 
من بسيار جالب توجه بود. تا آخر عمر، در خانة قديمي خود 
زندگي مي کردند. اگر ايشان جواب سؤالي را نمي دانستند، با 
تمام تواضع مي گفتند: مي روم مطالعه مي کنم و بعداً به شما 

اطاع مي دهم. از اين جهت مورد احترام همه بودند«.)46(
جديت و پشتکار

دومين اس��تاندار يزد پس از پيروزي انقاب اسامي، درباره 
جديت ه��ا و پي گيري هاي ش��هيد پاک ن��ژاد درخصوص 

نيازمندي هاي مردم يزد اين گونه نقل مي کند:
»يکي از چيزهايي که بن��ده لازم مي دانم اين جا مطرح کنم، 
مسأله انتقال آب از هرات و مروست يزد بود که ايشان بسيار 
پي گير بودند و اهتمام جدي نس��بت به اين مس��أله داشتند. 
بيشترين دغدغه اي که من در شهيد احساس کردم و حضرت 
آيت الله صدوقي هم در اولين ديدار آن را مطرح کردند، بحث 
آب رس��اني به استان يزد بود و جز دغدغه هاي اصلي ايشان 
بود که يک بار هم با دکتر پاک نژاد و حضرت آيت الله صدوقي 
رفتيم به منطقه جهت بازديد و مطالعه سرچش��مه هاي آب 
که البته مسائل و مش��کات زيادي هم وجود داشت.  يادم 
است که بحث ديگري که وجود داشت، موضوع کويرزدايي 
بود که از بنده، آقاي قندهاري استاندار وقت سؤالاتي کردند 
و آق��اي دکتر قبادياني پي گير مطالعات بودند و باز، ايش��ان 

موضوع کويرزدايي را هم مسأله مهمي مي دانستند«.)47(
»روز جمعه اي، ديدم کسي زنگ مي زند. ديدم دکتر پاک نژاد 
اس��ت، گفتم: بفرماييد، گف��ت: اگر ام��کان دارد، بياييد دَرِ 
کتابخان��ه )کتابخانه وزيري( را باز کني��د، چون در تهران از 
بنده س��ؤالي کرده اند و بايد جواب ايش��ان را بدهم. شهيد، 
در طول ماه رمضان به مرخصي به تهران مي رفتند، در آن جا 
بحث هايي با گروه هاي مختلف داش��ته اند که در آن وقت با 
يکي از خاخام هاي يهودي مباحثه اي داشته اند که اين مباحثه 
به مجادله کشيده مي شود و دکتر از آن جا  که خاخام يهودي 
از بزرگان اسرائيلي خود کمک خواسته بود. در اين مباحثه، 
دکتر به يزد مي آيند تا بتوانند از کتابخانه استفاده کنند. ايشان 
از من خواستند که هر چه کتاب در مورد طور سينا و مسائل 
اين چنيني داري، برايم جمع کن. بنده، ظرف يک س��اعت، 

توانس��تم 19 کتاب براي ايشان پيدا کنم. کتاب بيستم را که  
داش��تم جس��تجو مي کردم و تمام کتاب ها را روي يک ميز 
گذاش��ته بودم و صفحات مخصوص��ي را باز کرده بودم که 
ديدم صداي دکتر مي آيد و دنبال بنده مي گردند و گفتند آقاي 
انتظاري، کتابي برايم پيدا کردي؟ ايشان نشستند، تمام مطالب 
را نوشتند روي يک دفتر و خداحافظي کردند و رفتند تهران 
و در آن مباحثه پيروز بيرون آمدند و اين قدر پشتکار داشتند 
در کاره��ا و مخصوصاً به خاطر اين مبحث آمده بودند يزد«.

)48(

مردم داري و اخلاص
»از لحاظ اخاقي، شهيد در يک خانواده متدين تربيت شده 
ب��ود و با توجه به تربيت خانوادگي و ديني اي که داش��ت، 
عاقه  مند به دين، و يک مسلمان واقعي بود. در کار اخاص 
داشت و براي خدا کار مي کرد و شخصي بسيار باهوش - از 
نظر سياسي- بود و درک بسيار بالايي داشت و عاقه مند به 
حضرت امام)ره( و انق��اب و رأي حضرت امام)ره( بود«.

)49(
»بن��ده، فرزندي داش��تم که هم اکنون 44 س��ال دارد. يرقان 
داشت و دکتر پاک نژاد، شب آمدند و تا صبح بالاي سر فرزند 
بنده بودند. شهيد، اين قدر محبت داشت. ايشان گفتند: خيار 
سبز بسيار خوب است. به شان گفتم در کتاب اولين دانشگاه، 
آخرين پيامبر شما هم نوشته است، گفتند: درست است، بنده 

يادم نبود، و خوب شد شما يادآوري کرديد«.)50(
»چيزي که براي من خيلي جالب بود، اين بود که 60 درصد 
از مراجعين مريض نبودند، يک کسي کار در شيراز داشت، 
کس��ي کار در اين وزارتخانه و.... جالب اين بود که ايش��ان 
همه را معرفي مي کردند. بنده گفتم: آقاي دکتر، ش��ما اين ها 
را که معرفي مي کنيد، مي شناسيد؟ گفتند: نه، نمي شناسم، ولي 
اين مردم فکر مي کنند که مملکت در درس��ت بنده است و 
همه گوش به حرف من مي کنند، اگر معرفي نکنم دل ش��ان 
مي ش��کند. اکثراً هم تا آن جا که اطاع دارم، کارش��ان انجام 

مي شد، چون به هرحال نيت ايشان خوب بود«)51(
»روزان��ه تمام وقت خود را بع��د از طبابت به دنبال کار مردم 
بودند. شهيد، به واسطة مسؤوليتي که داشتم، نامه هاي متعددي 
مي نوشتند. يک روز به ايشان گفتم: آقاي دکتر، بعضي مواقع، 
شما نامه هايي مي نويسيد که از عهدة من خارج است. ايشان 
گفتند: نمي خواهم کسي را از خودم ناراحت کنم و اگر شما 
هم انجام نداديد، بنده ناراحت نمي ش��وم. ش��هيد، حتي در 
دوران وکالت نيز تمام تاش خود را براي مردم مي کردند و 
اگر خودشان هم نمي توانستند کاري را انجام دهند، نامة آن 
را سريعاً به وزير يا شخص مربوط ديگر مي نوشتند و پي گير 
کار مردم بودند و براي کساني تماس مي گرفتند که خيلي از 
افراد تماس نمي گرفتند و ايشان براي کار مردم بيشتر از کار 

خود دل مي سوزاندند«.)52(
يک��ي از مکان هاي��ي ک��ه مي توان اف��راد را ش��ناخت و به 
خصوصيات آن ها پي برد، محيط کاري آن هاست علي ثقفي، 
دومين استاندار يزد بعد از پيروزي انقاب اسامي، در باره 

دکتر پاک نژاد  چنين مي گويد:
»اولي��ن برخورد ما در اس��تانداري يزد بود که وقتي رفتم به 
آن جا، بعضي از آقايان آمدند، مطالبي را داش��تند که به بنده 
منتقل کنند. از جمله آن ها شهيد دکتر سيدرضا پاک نژاد بودند 
که آمدند استانداري و با هم آشنا شديم. خيلي ايشان احترام 
و ادب کردند و واقعاً بنده را شرمنده روحيات و حسن خلق 
خود کردند که ديدم چقدر انسان خدوم و متواضعي هستند. 
پي��دا بود که هيچ چي��ز براي او ارزش ن��دارد، جز خدمت 
به مردم و از طرف ديگر احترام به مس��ؤولين و کس��اني که 
مسؤوليت هايي را عهده دار بودند و خدمت گزار نظام بودند. 
آن روز ماق��ات ما طولاني نبود، ش��ايد در حد ده دقيقه يا 
يک ربع. استانداري يزد تفاوت زيادي با ساير جاهاي ديگر 

دکتر پاک نژاد شعر هم مي سرود، چنان که 
در تذک�ره س�خنوران يزد م�ي خوانيم: 
»پاک نژاد، طبعي سرشار دارد که با وجود 
مشغوليات فراوان و وظيفه دکتري – که 
فرصت و وقت س�خن پردازي ندارد- باز 
ه�م طبع خ�داداد و ذوق ادبي، دس�ت از 
سر او برنمي دارد و گه گاهي لب به سخن 

مي گشايد«.
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داش��ت و آن اين که اصولاً مردم يزد، مردمي س��خت کوش 
هس��تند و بس��يار کم توقع و با آن چه دارند، زندگي خود را 
تأمين مي کنند و لذا، خيلي با استانداري و دستگاه هاي اداري 
کاري ندارند. پس يک آرامش��ي بر استانداري حاکم بود که 
امکان فعاليت با تمرکز زياد را براي استاندار فراهم مي کرد، 
مض��اف بر اي��ن نمايندگاني که در اس��تان بودند، منِ جمله 
ايشان که از همه بزرگ تر بودند، پيدا بود که واقعاً مي خواهد 
خدم��ت و کار کند، به همين جه��ت زمينه را براي بنده که 
استاندار بودم، فراهم مي کرد تا بستر کار فراهم شود و مدتي 
که در خدمت ايش��ان بودم، مشورت خواستم در انتصابات 
و ساير مس��ائل، ايشان از همه اطاعاتش بيشتر بود که چه 
چيزي نياز منطقه و اس��تان است؛ خاصه احساس آرامش 

مي کردم و لذت مي بردم«.)53(
انصاف، عدالت و گذشت

»يک ب��ار، براي خواندن نماز رفتم به مس��جد حظيره، ديدم 
ايشان بنده را صدا زدند و گفتند: بيا با شما کار دارم. همراه 
دکت��ر، آيت الله فاضل لنکراني نيز بودند که يزد تبعيد ش��ده 
بودند. دکتر به من گفتند که آن پيرمرد  با پيرزني که در مسجد 
ايستاده است را ديده  اي؟ او مريض بود و من معاينه اش کردم، 
اين هم نس��خة اوست.  برو و نس��خه اش او را بگير و به او 
بده. گفتم باش��د بعد از نماز مي  روم. ايشان به من گفتند: نه، 
اين کار، از نماز اول وقت هم واجب تر اس��ت. بعد از چند 
لحظه، آيت  الله فاضل لنکراني به من گفتند: اگر برادر ش��ما 
معمم بود، بنده قطعاً به او اقتدا مي  کردم، چرا که در عدالتش 

هيچ شکي نداشتم«.)54(
»يک روز، مي  خواستيم با آقاي دکتر برويم به محمودآباد يزد. 
دکتر رفت کنار ماشين خود و برگشت و گفت: ماشين روشن 
نمي  شود. رفتيم محمودآباد و برگشتيم و ايشان گفتند که مي-
 خواهم بروم شهرستان صدوق، من شما را به منزل مي  رسانم 
و خودم با  ماشين  مي  روم. رفتند و يک استارت زدند، ماشين 
روشن شد! گفتم: برادر، چي شد که آن موقع ماشين روشن 
نمي ش��د و الآن به سرعت روشن شد. گفتند: حقيقت آن را 
بخواهي، آن موقع گربه  اي در زير ماش��ين خوابيده بود و در 

گرماي تابستان نخواستم اين حيوان را فراري بدهم«.)55(
»فردي تعريف مي  کرد که دکتر ماش��يني داشت و ما سوئيچ 
آن را داش��تيم و شب که ماشين را در خيابان پارک مي کرد، 

ما مي  رفتيم و سوار مي  شديم و ماشين سواري ياد مي-
 گرفتيم. يک ش��ب، پليس ما را گرف��ت و گفت: اين 
ماش��ين مال کيست؟ او ماشين را شناخت و گفت که 
ماشين آقاي دکتر است و به هرحال ما را بردند. ساعت 
س��ه نيمه شب، زنگ زدند به آقاي دکتر که ماشينت را 
دزديده بودند و ما آن را پيدا کرده ايم. دکتر، معلم چند تا 
از آن ها هم بود و در مدرسه ماشينش را سوار مي شدند. 
گفتيم ما را بزنيد، ه��ر کاري مي  خواهيد انجام دهيد، 
ولي به ايش��ان ما را نشان ندهيد دکتر آمد، اصاً به ما 
نگاه نکرد و گفت: من خودم به آن ها س��وئيچ داده ام و 
اين ها بچه هاي محلة ما هستند و به من گفته بودند که 
ماشينت را بده تا ما بنزين بزنيم و سوار بشويم، و من 
خودم ماش��ين را  دادم. ايشان رضايت داد و اصاً رو 
به ما نکرد و سفارش ما را هم کرد و رفت و ما را هم 

سريع آزاد کرد«.)56(
مشورت و همفکري

»يک شب، ايشان بنده را فراخواندند. شبي بود که فردا 
قرار بود راه پيمايي ش��ود و با افراد مشورت مي کردند، 
ايشان در هر کاري مشورت مي کردند و بنده هم اکثر 

مواقع، طرف مشورت ايشان بودم«.)57(
»دکت��ر س��رمايه اي ب��زرگ و مرجع متديني��ن بودند. 
بعضي ها خوش شان نمي آمد که  چنين افرادي در جمع 
وجود داشته باشند. س��رهنگ اشتري که نظامي دورة 
شاه بود، به دکتر گفته بود که مي دانيد شما نان چه چيزي را 
مي خوريد؟ شما نان جهل مردم را مي خوريد، مردم اگر بدانند 
بهداشت چيست و حفظ سامت کنند، مريض نمي شوند و 
سراغ شما نمي آيند. دکتر گفته بودند که مي دانيد بعضي نان 
چ��ه چيز را مي خورند؟ گفته بود: نخير. گفته بودند: بعضي 
نان بي ديني مردم را مي خورند. مردم دچار ناامني هس��تند و 
دزدي مي کنند و نظاميان بايد حضور داشته باشند تا جامعه 

را کنترل کنند«.)58(
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58- مصاحبه با علی اکبر رئوف، تابستان 1384
* نويسندة کتاب تاريخ شفاهي زندگي و مبارزات شهيد دکتر سيدرضا پاک نژاد 

»شهيد بسيار متواضع بودند و مي گفتند: 
شرط العلقه ترک الكلفه، شرط محبت، 
ترک زحمت و مش�قت است. دكتر، اين 
مطالب را از مرحوم وزيري آموخته بودند 
و نزديكي بسيار زيادي با ايشان داشتند. 
هر كس�ي كه ب�ه مرحوم وزي�ري براي 
مشكلي مراجعه مي كرد، ايشان آن فرد 

را به دكتر معرفي مي كردند.

مزار شهيد دكتر سيد رضا پاك نژاد
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حصبه اس��ت، کش��ف نش��ده بود. اين گونه بود که مجبور 
بوديم با ماءالش��عير و داروهاي گياهي بيمار را معالجه کنيم 
که حدود ش��ش، هفت ماه از پدرم پرستاري کردم و مدرسه 
نرفتم و دوره دبيرستان را هم هفت ساله به اتمام رساندم. در 
کنکور، مس��تقيماً قبول ش��دم، در رشته پزشکي عمومي در 
دانش��گاه تهران مشغول به تحصيل بودم. ناگفته نماند که در 
اصفهان و مشهد هم امتحان دادم که آن جا موفق نشدم. برادر 
بزرگ ترم س��يدرضا، يک سال قبل از من در دانشگاه مشهد 
پزش��کي قبول ش��ده بود و اين گونه بود که ايشان سال اول 
را در دانش��گاه پزشکي مشهد به تحصيل پرداخت و من در 
دانش��گاه تهران قبول شدم. يک روز، در خانه نشسته بوديم 
و مادرم گفت: اس��تخاره کنم ببينم شما دو برادر به همديگر 
مي رس��يد يا نه؟ جواب اس��تخاره مثبت آمد، اما چون رفتن 
من از تهران به مش��هد بعيد بود، فقط آمدن ايشان از مشهد 
به تهران امکان داش��ت. من سال اول دانشگاه تهران مشغول 
بودم، دکتر س��يدرضا هم سال دو پزشکي در مشهد بود؛ که 
تصميم گرفت در کنکور شرکت کند و اتفاقاً قبول هم شد. از 
طرف دانشگاه تهران گفته بودند که اگر در کنکور قبول شويد، 
مي توانيد به تهران بياييد و تحصيل کنيد و از سال دوم من و 
ايشان در تهران با هم بوديم. با سيدرضا شش سال اختاف 
داش��تيم، ايش��ان در تهران تجارت مي کرد و دو سال هم در 
يزد به تدريس پرداخت و دو س��ال هم درباره کتاب هايي که 
داشت مي نوشت، مطالعه مي کرد. ايشان هميشه يک سال از 
من جلوتر بود. خوشبختانه اين شش سال دانشکده را بدون 
اين که مش��کلي پيش بيايد گذراندم. درس سيدرضا که تمام 
ش��د، تازه بيمة تأمين اجتماعي در يزد افتتاح گرديد و ايشان 
در آن جا استخدام شدند و به يزد نقل مکان کردند و به عنوان 
پزشک عمومي نيز مشغول به کار شدند. من هم در امتحانات 

تخصصي شرکت کردم و قبول شدم. دوره تخصصي جراحي 
را يک سال در بيمارستان فيروزآبادي شهرري گذراندم. سال 
دوم را در بيمارس��تان سعادت کشان - يحياييان سابق- بودم 
و يک س��ال هم در بيمارستان هزارتخت خوابي که آن زمان 
به نام پهلوي بود - بيمارستان امام خميني فعلي- تخصص 
جراحي را گرفتم و چون خيلي روحية انقابي اي داشتم، هر 
پيش��نهادي که مي کردند قبول نمي کردم و مي گفتم: حاضر 
بروم در بيمارستان فومن کار بکنم. گفتند: چرا فومن؟ گفتم: 
بيمارستان هال احمر - شيروخورشيد سابق- چون که محل 
زندگي ميرزاکوچک خان جنگلي بود و مادر و خواهر ميرزا 
هنوز زنده بودند و هم رزمان کوچک خان در آن جا سکونت 
داشتند و من خيلي دلم مي خواست با زندگي آ ن ها آشنا بشوم؛ 
و رفتم به مدت پنج س��ال و سه ماه در آن جا مشغول طبابت 
بودم. سه روز در هفته مريض سرپايي معاينه مي کردم و سه 
روز در هفته عمل جراحي داشتم. بعد از پنج سال و سه ماه 

آقاي دکتر، راجع به خودتان صحبت کنيد؛ از نخس��تين 
روزه��اي زندگي تا به تلاش هاي علم��ي و مبارزاتي تان 

برسيم. 
من در دوازدهمين روز از نهمين ماه سال 1309 در يزد متولد 
شدم. دورة طفوليت را تا سن هفت سالگي در يزد گذراندم، 
دوره دبس��تان را نيز در همين ش��هر طي کردم. بعد از شهيد 
س��يدرضا، من فرزند دوم خانواده هس��تم. دوره شش س��اله 
ابتدايي را هفت س��اله به اتمام رساندم، به اين علت که در آن 
زمان امتحان کاس شش��م نهايي بود و من با پدر و مادر و 
همه خانواده دست جمعي رفته بوديم به کربا، براي  زيارت 
عتب��ات عاليات و زماني که لازم ب��ود در يزد براي امتحانات 
حاضر باش��م، در عراق بودم و به اين ترتيب مجبور ش��دم 
سال ششم ابتدايي را تجديد کنم. سپس به دبيرستان دينداري 
که متعلق به زرتش��تي ها بود رفتم. س��ال هشتم و نهم را در 
دبيرستان کيخسروي که از مدارس زرتشتي بود و سال ده و 
يازده و دوازده را در دبيرس��تان ايران شهر که در يزد معروف 
بود گذراندم. بعد، وارد دانشگاه شدم. اتفاقاً آن شش ساله دوره 
متوسطه را نيز در هفت سال خواندم، براي اين که پدرم دچار 
بيماري حصبه ش��ده بودند، برادر بزرگم در تهران سکونت 
داش��تند و هنوز داروي “کلرماس��ين” که داروي اختصاصي 

زماني كه من به اس�ارت رفتم، دو فرزند 
داش�تم: يك�ي هفده س�اله و ديگ�ري 
هشت ساله. وقتي برگشتم، فرزندانم مرا 
نمي شناختند. حتي بچه هاي يزد هم كه 
به ش�هيد پاک نژاد رأي داده بودند، مرا 
به ج�ا نمي آوردند. و من اي�ن را در نماز 
جمعه به همه مردم يزد گفتم كه شما مرا 
نمي شناسيد و به خاطر شهيد سيدرضا 

بوده، كه به من رأي داده ايد.

شهيد پاک نژاد در قامت يك برادر در گفت وشنود شاهد ياران با 
دكترسيدعباس پاک نژاد

روحي واحد در تکاپوي ايثار..

درآمد
آن چه دكتر س��يدعباس پاک ن��ژاد، از برهه هاي مختلف 
زندگي ش��خصي، اجتماعي، علمي و مبارزات سياسي � 
انقلابي برادر شهيد خود بر زبان مي آورد، پيش از هر چيز، 
حاكي از صداقت و فروتني آش��کار ايشان در يادآوري 
و بيان خاطرات ايشان اس��ت. دكتر سيدعباس پاک نژاد 
كه در رش��ته ط��ب، موفق به اخذ درجه تخصص ش��ده  
است، وسواس ها و دقت نظرهاي عالمانه شهيد پاک نژاد 
را در مطالعه و بررس��ي هاي دامنه دار علوم طبيعي و علوم 
مذهبي و ارتباط هاي تطبيقي آن ها را، با ذكر مس��تندات 
آموزنده اي از نحوه تجس��س و پي گيري خستگي ناپذير 
ايش��ان، بازگو مي كند. دكتر سيدعباس پاک نژاد، ضمن 
يادآوري تلاش ها و فعاليت هاي علمي شهيد پاک نژاد، در 
ايران و چند كش��ور ديگر جهان، مي كوشد گرايش هاي 
حاكم بر جامعه دانشجويي و دانشگاه هاي ايران، در زمان 
پهلوي را با فضاي مسلط بر دانشگاه هاي بعد از انقلابي را 
از ديدگاه هاي تاريخي و جامعه شناس��ي مورد بررسي و 
مقايسه قرار دهد. دكتر پاک نژاد، كه طي سال هاي دفاع 
مقدس و بعد از آن �� براي مدت هاي طولاني در اس��ارت 
نيروهاي رژيم بعثي عراق به س��ر برده اند �� از چگونگي 
مطلع ش��دن از ش��هادت ش��هيد پاک نژاد در انفجار دفتر 
مركزي حزب جمهوري اس��لامي مي گويد و اين كه اين 
واقعه هولناک، چه اثرات زيان بار و درعين حال سترگي 
را بر روحيه و افکارش گذاش��ت اس��ت. وي، با فروتني 
دلنشين و اثرگذاري، شؤونات علمي و مراتب اجتماعي 
امروز خود را، به تمامي مديون رفتارهاي انسان دوس��تانه 
و عمل كردهاي مؤمنانه برادر شهيد خود، دكتر سيدرضا 
پاک نژاد مي داند. اين گفت وگو در دو بخش تهيه ش��ده 
است: بخش نخست راجع به زندگي سيدعباس از آغاز تا 
دوران اس��ارت، وكالت مجلس و امروز، و بخش دوم به 
تمامي به شهيد سيدرضا پاک نژاد پرداخته و اشاراتي نيز به 

شهيد سيدمحمد پاک نژاد داشته است.
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که به تهران آمدم، در مرکز درماني تراب قلهک مش��غول به 
کار شدم، 12 سال مشغول به کار بودم که در همين اثنا مسير 

انقاب شکل گرفت. 
شما هم وارد مبارزات شديد؟

در همين راه پيمايي و مبارزات بودم. بعضي وقت ها هم افرادي 
را که گلوله مي خوردند مداوا مي کردم. 

تخصص تان را هم گرفته بوديد؟ 
بله، تخصص جراحي عمومي گرفته بودم. 

تخصص در ارتوپدي چطور؟
خير، در اين باره من فقط با يک دکتر به نام محمود مس��عود 
به مدت س��ه سال ارتوپدي کار کردم و در مطب خصوصي 
ايش��ان مشغول بودم، صبح تا س��اعت چهار به طور رسمي 
در بيمارس��تان امام خميني فعلي بودم و ارتوپدي را به طور 

خصوصي انجام مي دادم که اتفاقاً به درد من هم خورد.
آيا در مبارزات با دکتر سيدرضا همکاري داشتيد؟ 

آقاي س��يدرضا در کارهاي علمي بود، سخنراني مي کرد، در 
مجالس حضور داشت و در انجمن ها شرکت مي کرد. من در 
تهران مشغول تحصيل بودم و ايشان در يزد بود و ما در يک 
زمان با همديگر همکاري مس��تقيم نداشتيم. تا زمان انقاب 
ک��ه در مرکز درماني تراب در هم��ان خيابان دولت، قلهک 
هش��تم »ش��هيد کاه دوز فعلي« که ژنرال  هاپکينز آمريکايي 
ترور ش��د، يکي ديگر از رؤس��اي در حد بالاي ايران نيز در 
آن جا به قتل رس��يد. آن جا منطقه بسيار حساسي بود، خود 
من در مرکز درماني تراب تحت نظر بودم که دو نفر از همان 
مرک��ز را به نام هاي دکتر صادق��ي و ژريهي گرفتند و حکم 
اعدام دکتر صادقي را صادر کردند و س��پس طبق نامه اي که 
توسط فرح ديبا نوشته شد، حکم اعدام را به حبس ابد تبديل 
کردند و صادقي تا زمان پيروزي انقاب در زندان بود. دکتر 
ژريهي که به جنگ رفتند و اسير شدند هنوز هم برنگشته اند، 
شايد مفقودالاثر شده باشند و افرادي که در زندان هاي عراق 
و دس��تگاه هاي ايمني نفوذ دارند، هنوز به اين نام، کس��ي را 
پيدا نکرده اند. چندي��ن مرتبه نيز افرادي را که گلوله خورده 
بودن��د، درمان ک��ردم و از اين بابت تحت نظر بودم. يکي از 
کساني که آن جا کار مي کرد، مأمور واحد هشتم ساواک بود 
که بعد از پيروزي انقاب به گفت: »حکم جلب تو را سرتيپ 
افشار صادر کرده بود، منتها چون انقاب در وسط راه بود، ما 
نمي خواستيم مشکلي به مشکات مان اضافه شود، گفتيم که 
بعد از سرکوب کردن انقاب تو را هم دستگير خواهيم کرد.« 

من تا اين مرحله پيش رفتم. 
بعد از انقلاب تا فاصله اسارت بر شما چه گذشت؟

انقاب که پيروز شد، من خواب ديدم که در خيابان حرکت 
مي کنم و حضرت امام)ره( تعقيبم مي کنند و من از ايشان فرار 
کردم، رفتم داخل منزل معظمٌ  له که ايشان هم در آن جا حضور 
داش��تند؛ خاصه هر جا مي رفتم، حضرت امام)ره( حضور 
داش��تند. فردا صبح، موضوع را با پدر خدا بيامرزم که هنوز 
زنده بود، در ميان گذاشتم و ايشان گفتند: »کاري است مربوط 
به امام، فوري آن را بپذير.« فرداي آن روز، به س��ر کار رفتم 
که پسر آيت الله طاهري که در قلهک ساکن بودند و به امامت 
نماز مسجد قلهک اشتغال داشتند پيش من آمدند. گفتند که 
آقاي جواد منصوري که در حال حاضر سفير ايران در چين 
هستند، به همراه آيت الله لاهوتي، مي خواهند شما را ماقات 
کنند. به دفتر کار اين آقايان رفتم و گفتم: چه فرمايشي داريد؟ 
آقاي منصوري که فرمانده س��پاه پاسداران بود، به من گفت 
که اين نامه را بگير، و مسؤوليت بهداري سپاه پاسداران را به 
من محول کردند و من هم در پادگان عش��رت آباد و پادگان 
س��عادت آباد، شروع به سازمان دهي تشکيات بهداري سپاه 
کردم. البته آن زمان هنوز جنگ هاي کردس��تان شروع نشده 
بود. خود من هم رفتم به قصر ش��يرين و در کردس��تان و به 
بچه هايي که آن جا بودند کمک هاي اوليه را آموزش مي دادم. 
يک بسته بندي هايي درست کرده بوديم به عنوان کمک اوليه و 
محتواي سرم ضد مار، چون که سربازاني که در آن جا فعاليت 

مي کردند مورد گزش مار قرار مي گرفتند. آن ها خود س��رم 
را مي کشيدند و به عضله شان تزريق مي کردند تا مانع خطر 
 ش��وند. به همديگر خون نيز تزريق مي کردند. تا مهر 1359 
ک��ه رژيم بعثي عراق، 6 فرودگاه ايران را يک جا بمباران کرد 
و حضرت ام��ام زمان آماده باش دادند، من هم روز دوازدهم 
جنگ براي س��امان دهي مرزها به بالاي شهر خرم شهر رفتم، 
به طوري با چشم غيرمسلح مي توانستيم پايگاه ها و سنگرهاي 
عراقي را ببينم. البته آن ها هم چند عدد موشک پرتاب کردند 
که به ما برخورد نکرد و برگش��تيم آبادان براي س��امان دهي 
بهداري که ديديم راه مان را بس��تند؛ در همان محلي که الآن 
کوي فرهنگيان ساخته شده است. در آن زمان ما اسير شديم، 
بعد از اسارت توسط لنج ما را منتقل کردند به آن طرف رود 
کارون و از آن ج��ا هم ب��ه اردوگاه تنومه رفتيم. 170 روز در 
تنومه بوديم، سپس چند روز در سلول زندان هاي زبير بوديم. 
مدت دو سال، من را به ستاد سازمان امنيت رژيم بعث منتقل 
کردند. در سال 1359 در سازمان استخبارات که همان سازمان 
امنيت عراق است، در اتاقي قرمز که هيچ راه نفوذي به خارج 

نداشت، حبسم کردند که داستان مفصلي دارد. 
آن ها فهميدند که شما چه کسي هستيد؟ آيا لباس فرم تن 

شما بود؟
نه، من هرگز لباس فرم پزشکي نمي پوشيدم، البته مي خواستم 
در آن جا بپوشم و آرم پزشکي هم بزنم، ولي موقع حرکت پايم 
سُر خورد و نپوشيدم. دفعة بعد، نمي دانم که چي شد، آستين 
پيراهنم پاره ش��د و ما هم آستين کوتاه پوشيديم؛ شلوار لي و 
ريش خود را هم تراشيده بودم و ساعت و انگشترم نيز دستم 
بود و اصاً شبيه سپاهي ها نبودم. زماني که اسير شدم و من را 
محاکمه کردند، گفتم: پزشک هستم، چون مي دانستم که وقتي 
پزشک ها را اسير مي کنند، چهار ماه نگاه شان مي دارند تا نقل و 
انتقالات ارتش صورت بگيرد و اطاعات مخصوص به جبهه 
سوزانده ش��ود. زماني که برادر ناتني صدام، من را محاکمه 
مي ک��رد، گفت: »اين جا من قان��ون تعيين مي کنم نه صليب 
س��رخ.« گفتم: خيلي خوب، و در آخر گفت که من نظامي 
هستم يا نه؟ من گفتم: مشخصات آدرس  خانه مان را به شما 
مي دهم که بدهيد به خلق عرب در خوزستان، تا اين جمله را 
گفتم شروع کرد به فحش دادن و گفت که خوزستان ديگر مال 

ماست و براي آن جا، استاندار، بلديه و رئيس نظميه انتخاب 
کرده اي��م. گفتم: خب، من آدرس خانه ام را مي دهم و ش��ما 
بپرسيد که نظامي هستم يا نيستم. من گفته بودم خلق عرب 
در خوزستان از دوستان تان هستند، پس آدرس مي دهم تا از 
طريق آن ها پي گيري کنيد، ولي نگران هم بودم که يک وقت، 
خانواده ام نگويند که رئيس بهداري سپاه پاسداران هستم که 
خوش��بختانه عراقي ها هم پي گير نشده بودند و من دو سال 
در اس��تخبارات بودم. دو سال در سلول زندان ابوغريب که 
لطف الهي شامل حال من شد که شناخته نشدم و اگر بعضي 
از ايراني ها که با بعثي ها همکاري مي کردند، مي گفتند که من 
رئيس بهداري سپاه هستم، يا اعدام  شدم يا تا حالا آن جا مانده 
ب��ودم. بعد از آن که زنداني بودن من در ابوغريب تمام ش��د، 

منتقلم کردند به اردوگاه الانبار، تقريباً سال 1363 بود.
آيا در آن مدت خانواده تان از شما باخبر بودند؟ 

خانواده ام فکر مي کردند، که من شهيد شده ام. 
از برادران ت��ان که در حزب ش��هيد ش��ده بودند، خبري 

داشتيد؟ 
هيچ خبري نداش��تم، خصوص��اً در زندان ابوغريب که هيچ 
وسيلة ارتباطي نبود. ما چهار نفر بوديم که هيچ گونه ارتباطي 
با خارج نداشتيم. در بالاي سرمان کانال کولري بود که وقتي 
گوش داديم، فهميديم کس��اني هس��تند که فارسي صحبت 
مي کنند. گفتيم ش��ما ايراني هستيد؟ در جواب ما گفتند که 
خلبان هاي ايراني اند - 52 نفر خلبان ايراني- که گفتند خودتان 
را معرف��ي کنيد. من گفتم: دکتر پاک نژادم. در جواب گفتند: 
با دکتر پاک نژاد يزد ارتباطي داريد؟ گفتم: برادرش هس��تم. 
ناگهان ناراحت ش��دم و گفتم چرا سؤال کرديد؟ در جوابم 
گفتند که ما، کتاب  هاي آقاي دکتر را خوانده ايم، و در حقيقت 
نمي خواستند از شهادت سيدمحمد و سيدرضا چيزي به من 
بگويند که ناراحت بشوم. بعد از اردوي الانبار، به مدت چهار 
س��ال هم در موصل 3 و موصل 1 زنداني بودم. از ده س��ال، 
هفت، هش��ت روز کمتر مانده بود که اس��ارت من به پايان 

رسيد. 
در چه سالي خانواده تان فهميدند که شما اسير شده ايد؟ 

تقريباً سال 1362 بود.
از اس��ارت براي ما بگوييد، اين که در س��ال هاي سخت 

اسارت بر شما گذشت؟ 
ببينيد، ما باور داش��تيم و ايمان، که اين دنيا موقت و ناپايدار 
است و آن دنيا پايدار، و بهتر است و اين موضوع را با قلب مان 
پذيرفته بوديم که اين دنيا خيلي هم راحت نيست،  اين گونه 
بود که هر س��ختي اي را به راحتي تحمل مي کرديم. يک روز 
وقتي وارد اتاق ش��دم يک��ي از افرادمان هم به نام س��رگرد 
ايران منش که از افراد بس��يار ش��ريف بود و هم زمان با ما به 
اسارت گرفته شده بود. وقتي من وارد اردوگاه شدم، همه - 
حتي عراقي ها- مي دانستند که دو برادرم شهيد شده اند و به من 
چيزي نمي گفتند. بعداً يکي از بچه هاي قطع نخاعي که روي 
ويلچر بود به من گفت: »اسم تو چي است؟« گفتم: پاک نژاد. 
به من گفت: با پاک نژاد يزد چه ارتباطي داريد؟ گفتم: يکي از 
فاميل هاي دور ماست. بعد، به من گفت که دو برادر شما در 
حزب جمهوري اسامي شهيد شده اند. البته من خواب هايي 
مي ديدم که مثاً مادرم در حال گريه اس��ت، يک برانکار هم 
هست که روي آن جسدي قرار داده اند ولي نمي توانستم اين 
خواب را تعبير کنم. بعدها همين س��رگرد ايران منش به من 

گفت که دو تا از برادرهايم شهيد شده اند.
ش��ما به چه طريقي خانواده تان را از اس��ارت خود مطلع 

کرديد؟
خانوادة من تا چهار سال از اسارتم خبر نداشتند. البته اين ها 
را بايد از برادرم حس��ن آقا بپرسيد که چه اتفاقي افتاد، ولي 
بعد از آن که ما را به اردوگاه الانبار انتقال دادند، هر ماه، افراد 
صليب س��رخ مي آمدند و به افرادي که جديداً به اسارت در 
آمده بودند، شيوه نوشتن نامه براي خانواده هاي شان را توضيح 
مي دادند. چهار سال بعد از اسارتم به يزد نامه نوشتم که من 

زنده هستم.
شکنجه هم مي شديد؟

من شکنجه نشدم، ولي آن ها از کتک و سيلي زدن و فحش و 
توهين و تحقير و مسائلي که با مرزهاي اخاقي و شرعي و 
انساني منافات داشت، هيچ ابايي نداشتند. البته بچه هاي منافقين 
هم که به عنوان اس��ير آن جا بودن��د و با عراقي ها همکاري 
مي کردند، با من نيز همکاري داشتند، به هرحال وجدان شان 
اجازه نمي داد که عليه هم وطن هاي شان اقدام کنند. از همين 
بچه ها، اطاعاتي به دست ما مي رسيد که ما شروع کرديم به 
سازمان دهي مبارزه منفي، يعني هر برنامه اي که مي خواستند 
پياده کنند، مواجهه مي شدند با اين که ما قباً عکس آن برنامه 
را پياده کرده  بوديم. يکي از همين بچه هايي که قبل تر عضو 

آق�اي س�يدرضا در كارهاي علم�ي بود، 
س�خنراني مي ك�رد، در مجال�س حضور 
داش�ت و در انجمن ه�ا ش�ركت مي كرد. 
ايش�ان در يزد ب�ود و ما در ي�ک زمان با 
همديگر همكاري مس�تقيم نداش�تيم. تا 
زمان انقلاب كه در مركز درماني تراب كه 
ژنرال  هاپكينز آمريكايي ترور ش�د، يكي 
ديگر از رؤس�اي در حد بالاي ايران نيز در 

آن جا به قتل رسيد.
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منافقين بود و در دفتر فرمانده کارهاي فرمانده را انجام مي داد، 
به من گفت: »آقاي دکتر، اگر بيايم ايران کمکم مي کني؟« من 
هم گفتم: ش��رط دارد، اين ک��ه دو طرفه کار کني، يعني به ما 
بگويي چه کسي را مي خواهند بزنند و يا کاربن نامه هايي را که 
انتظامات عسکر – دژبان- دور مي اندازند، جمع کني، براي ما 
بياوري. ما اين نامه ها را در آفتاب مي خوانديم و مي فهميديم 
که مثاً آقاي صبحي فاضل لطيف که خلبان يک هلي کوپتر 
بود، اسير شده اس��ت و در پايگاه پرندک تهران است. آن ها 
متوجه ش��دند که نقشه هايي که دارند، نقش بر آب مي شود، 
به دنبال اين بودند که بفهمند چه کسي جريان را اداره مي کند. 
ي��ک آقايي بود به نام اعظم که مس��ؤول اتاق پنج و يکي از 
کس��اني بود که در ش��بکه بود. به من گفت که ديگر خسته 
ش��ده ام. ديگر نمي توانم فيلم بازي کنم و من جاي خودم را 
عوض کردم و عراقي ها متوجه شده اند که سر نخ اين ماجرا 
دست من است. شبکه اي داشتيم که با منافقين ارتباط داشتند، 

خبر مي دادند و ما مبارزه منفي را آغاز مي کرديم. 
روز عاشورا بود. من داشتم با سيد موسوي و حاجي حميد که 
فرمانده سپاه همدان بود حرف مي زدم که فرمانده آمد و گفت: 
»چرا حرف مي زني؟« گفتم: مگر حرف زدن قدغن اس��ت؟ 
گفت: »بله.« يک س��يلي زير گ��وش من زد. خاصه، بعد از 
چند سيلي ديدم که دارم روي زمين مي غلتم و چند سرباز، به 
همراه يک افسر دارند کتکم مي زنند. يکي از کساني که آن جا 
بود، خليل نام داشت. او، س��اکن کويت بود و الآن در ايران 
زندگي مي کند، نمي دانم به فرمانده شان چي گفت که فرمانده 
گفت: »کافي است.« وقتي بلند شديم، ما را به زندان بردند. من 
بودم، با آقاي عرب و آقاي موس��وي، به همراه حاجي حميد 
نشس��ته بوديم و صحبت مي کرديم، که ناخودآگاه گفتم: اي 
ديوارها، شما را به خالق تان قسم مي دهم که ما را اين جا نگه 
نداريد. بعد از گفتن اين جمله، هر س��ه نفرشان من را بغل 
کرده ان��د و به گريه افتادند و به من گفتند: »دکتر، ش��ما هم 
بري��دي؟« گفتم: کجا بريده ام؟ گفتند: آدم س��الم که با ديوار 
ح��رف نمي زند. بعد به آن ها گفت��م که من با ديوار صحبت 
نکردم و ديوارها جواب دادند که به خالق مان قسم يک شب 
شما را اين جا نگه نمي داريم. بعد از اين ماجرا بچه ها گفتند 
حالا خودت را آماده کن تا يک ماه، تاريخ اس��ام را براي ما 
تعريف کني. من به بچه ها تاريخ اس��ام مي گفتم، تا فکر و 
خيال و عذاب روحي کمتر حس بش��ود. بعد ظهر عاش��ورا 
بود که گفتم: بچه ها بياييد نم��از بخوانيم. گفتند: »چه جور 
نمازي؟« گفتم: هر جور که من به ش��ما مي گويم. رو به قبله 
زانو زديم گفتم: خدايا، حسين)ع( تو آخرين نماز خودش را 
عصر عاشورا خواند، الآن هم عصر عاشوراست، نمي دانيم که 
اين آخرين نماز ماست يا نه؟ ولي ما به تبعيت از حسين)ع( 
نماز مي خوانيم. خداوندا، حس��ين)ع( تو آب نداشت، ما هم 

آب نداريم. حس��ين)ع( تو خونين بود، 
ما هم خونين هستيم. خدايا، حسين)ع( 
تو چوب و س��نگ خورد، ما هم چوب 
و سنگ خورده ايم. خدايا، حسين)ع( تو 
در چه درجاتي اس��ت، م��ا را خاک پاي 
حس��ينت قرار بده و خداي��ا، اين نماز را 
از ما بپذير. دس��ت به خاک زديم و تيمم 
کرديم که آن سه نفر شروع به گريه کردند. 
حکايت عجيبي بود، من ايستادم و گفتم 
الله اکبر، تازه گريه ام شروع شد، وقتي گفتم 
السام عليکم و رحمه الله و برکاته، گريه ام 
تمام ش��د، اين بود که ي��ا از خدا جواب 

مي گرفتيم يا الهام مي شنيديم. 
از ديوار هم جواب مي شنيديد؟

آن را هم به شما مي گويم. بچه ها گفتند: 
تو ي��ک ماه براي ما صحبت کن. خدا را 
شاهد مي گيرم، بيست دقيقه نگذشته بود 
که زندان بان در را باز کرد و گفت: بياييد 

بيرون. فرمانده آن ها که جلو ما ايستاده بود، گفت: پدرسوخته، 
فان فان شده، مي کشمت. گفتم: نمي تواني. گفت: »من اميرم 
تو اسيري.« گفتم:  تو اميرهستي و من اسيرم، اگر مي تواني مرا 
بکش. گفت: »يعني چه؟« خب، من خبر داشتم که برادرش در 
تهران اسير شده است، گفتم: اگر تو من را اين جا بکشي، يک 
ماه بعد برادرت را خاک مي کنند و در آن جا کشته خواهد شد. 
به قدري عصباني شد که با اين که چندين سرباز در اطراف او 
بودند، حتي نپرس��يد اين اطاعات را از کجا آورده اي؟ بعد، 
ب��ه حمام رفتيم، زير دوش ايس��تاديم و بدن خون آلودمان را 
شس��تيم. حالا حمام چه شکلي بود؟ يک شير آزاد در هواي 
باز، در آن هواي گرم تا آمديم به سمت اتاق خودمان، خشک 
شده بوديم؛ از بس که هوا گرم بود. بعد از اين کارها، حسابي 
ما را کتک مي زدند، ولي مي دانيد که دردها، چهل و هش��ت 
س��اعت بعد فراموش مي ش��د، اما لذت کار تا مدت ها باقي 

مي ماند.
آقاي دکتر هيچ وقت پي گيراين ماجرا نبوديد که از طريق 

پزشکي آزاد بشويد؟ 
يک دوستي که دکتر بيگدلي نام دارد و در تهران متخصص 
زنان اس��ت. ايشان همسري داش��تند که در آمريکا بود و در 
ادارة مهاجرت اقدام کرده بود و پنج س��ال نشد که آزاد شد. 
رف��ت و آمريکا و بعد ه��م به ايران بازگش��ت. من با آقاي 
بيگدلي هم دانشکده بودم و بعد به همسر من نامه نوشته بود 
که مي خواهيد کار دکتر را درس��ت کنم يا نه؟ بعد خانم من 
نوش��ته بود براي من که: چون تو به  خاطر فاطمه زهرا)س( 
در اس��ارت هستي، من حاضر نيستم فعاليتي براي آزادي ات 
بکنم و واگذار کرده ام به خدا. من50 درصد از سهم خودم را 
حاضرم در اسارت بماني، تا ببينيم مشيت خدا چه مي شود. 
ده سال درخشان زندگي ام در زماني بود که در اسارت بودم. 
باور کنيد، تمام اسراي مملکت، اسم من را که مي شنوند، به 
ياد آن خاطرات ش��يرين مي افتند. من در جواب نامه نوشتم: 
همس��ر عزيزم، از تو متشکرم. من هم با 50باقي مانده موافق 
هستم تا در اسارت بمانم. القصه، مشيت الهي بر اين بود که 

اقدامي نکنيم. 
در دوران اسارت، خداوند بسيار کمکم مي کرد. موفق بودم، 
در ساختن، آموزش، تدريس، مداوا و طبابت، اصول اخاق. 
مثاً يکي از بچه ها بود که مي گفت: »من دزد بوده ام. هر ماشين 
آخرين سيستمي را که دزدگير داشته باشد، من بدون صدا باز 
مي کنم. در ماشين را باز مي کردم، مي رفتم داخل ماشين، وقتي 
پاسبان مي رفت، من بيرون مي آمدم. يعني آدم، از من خواندن 
و نوش��تن ياد گرفت و اولين نامه اي که نوش��ت، خطاب به 
پسرش بود و در حال نوشتن داشت گريه مي کردم. اين آدم به 
جايي رسيد که گفت: »مي خواهم قرآن را حفظ کنم.« تعريف 
مي کرد که از سپاه اسلحه ژ3- دزديده و به قيمت 150 هزار 
تومان فروخته است. از سوره تبارک شروع کرده بود اين سوره 
مبارکه را در قنوت مي خواند. يکي در سلول ما بود که در حال 
حاضر بازنشستة يکي از بانک هاي کشور است. به من گفت: 
»زبانت مدام مي جنب��د، چه مي گويي؟« گفتم: زيارت وارث 
مي خوان��م. او هم بعد از دو ماه زيارت وارث را حفظ کرد و 
شرطي هم که برايش گذاشته بودم، اين بود که وقتي آمد به 
ايران، به پدر و مادر خودش هم آن را ياد بدهد. من همکاري 
داشتم که حافظ قرآن بود. قرآن را از بالا به پايين و از پايين 
به ب��الا مي خواند. هر آيه اي از قرآن را که مي گفتيم براي مان 
مي خواند. واقعاً  آن جا دانشگاه بود، من با وجود آن که 60 ساله 
بودم، به دور از چش��م عراقي ها ورزش رزمي کار مي کردم! 
براي اين که ديگران تشويق بشوند و اتفاقاً گروه هاي مختلفي 
تشکيل  شد. مثاً روي زمين خاکي مي نشستيم و مي گفتم  که 
مي خواهم درباره آپانديس حرف بزنم، يا يک روز درباره کليه 
حرف مي زدم؛ منظورم از اين کار اين بود که بچه ها س��رگرم 
بشوند و بتوانم اطاعات شان را هم زياد کنم، البته در اين کار 
خدا هم بسيار کمکم مي کرد. خدمت شما گفتم که ما آن جا 
از ماديات بريده بوديم، حتي بنده به جايي رسيده بودم که به 
زنم نامه نوش��تم: همسر شرعي من، شما از طرف من وکيل 
هس��تيد که حدود کلي اموال منقول و غيرمنقول، در 4 مرز 
شمالي و جنوبي و شرقي و غربي ايران باعرض اشاره کنيد 
و تحت اختيار ش��ما است. من ديگر خجالت مي کشيدم که 
بگويم بعد از چهل س��ال زندگي، مي خواهم طاقت بدهم، 
ول��ي فکر مي کردم که ديگر برنمي گردم، پس چرا بايد او را 
زنداني خودم بکنم، همه گونه حقي به همسرم دادم و من تا 

جايي رسيدم که از زن و فرزند بريدم.
تاکنون، خاطرات آن ده سال را نوشته ايد؟

خاطرات ده سال را در دويست و پنجاه صفحه نوشتم و در 
س��ه هزار نسخه چاپ کردم و به دوستان دادم و به کتابخانه 
هم فرستادم، ولي بخش معنوياتش را ننوشتم، چون بعضي ها 
باور نمي کردند، آن ها هم که باور داش��تند، فکر مي کردند که 
مي خواهم از خودم تعريف کنم. چشمي که مي خواهد امام 
معصوم)ع( و امام زمان)عج( را ببيند، بايد از 
خيلي ديدني ها بگ��ذرد و با معنويات پيوند 
بخورد. ارتب��اط با ائمه)ع( خودفروش��ي و 
بزرگ نمايي نيست. همه افراد، براي يک بار هم 
که شده، لطف ائمه)ع(، شامل حال شان شده 
است؛ منتها بعضي ها حساب کار دست شان 
است و مخفي نگه مي دارند و بعضي ها خير. 
مثاً: آقاي نايب کبير، براي من تعريف مي کرد 
که بارها در قبرستان به آقاي دکتر سام کرده 
و ش��هيد پاک نژاد نيز جواب سام ايشان را 
داده اس��ت. و باز مي گفت ک��ه از وقتي اين 
موضوع را براي ما تعريف کرد، ديگر جواب 
سام دکتر سيدرضا نشيند که بعد از مدت ها 

دکتر به نايب کبير گفته بود که:
هر که را اسرار حق آموختند
هر کردند و دهانش دوختند.

آقاي، دکتر سرنوشت آن منافقي که تواب 
شد چگونه بود؟

آقاي س�يدرضا در کاره�اي علمي بود، 
س�خنراني مي کرد، در مجالس حضور 
داش�ت و در انجمن ها شرکت مي کرد. 
من در تهران مش�غول تحصيل بودم و 
ايش�ان در يزد بود و ما در يک زمان با 

همديگر همکاري مستقيم نداشتيم.
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آمد ايران. وزارت اطاعات احضارش کرد، ايشان هم رفت 
و گفت که من با دکتر پاک نژاد و حاج آقا ابوترابي همکاري 
مي کرده ام. مرحوم ابوترابي هم رفت به اطاعات و در دفاع از 
ايشان گفت که با ما همکاري فراواني داشته و باعث شده بود 
که در عراق، خيلي ها کتک نخورند، خيلي ها اعدام نشوند و 

غيره. اگر دنبال مقصر مي گرديد، بفرماييد ما را دستگير کنيد!
آقاي دکت��ر از آن لحظه اي بگوييد که پ��ا به خاک ايران 
گذاش��تيد و نبودن حضرت امام)ره( و دو برادر شهيدتان 

را حس کرديد.
سال 1369 بود که وارد ايران شدم. وقتي آمديم... البته گاهي 
اوق��ات عراقي ها براي تضعيف روحيه ب��ه دروغ مي گفتند: 
مات الخميني و ما ب��اور نمي کرديم، تا اين که تلويزيون را از 
کانال هاي بغداد به کانال هاي ايران تغيير دادند و ما به حقيقت 
پي بردي��م و روزنامه کيهان را هم کپ��ي کرده و بين بچه ها 
پخش کرده بودند و دوستان و اسرا ديوانه وار حمله مي کردند 
و عراقي ها هم ديدند که شرايط عادي نيست خيلي مايم با 
ما رفتار مي کردند، تا آن که سه روز گذشت و آيت الله خامنه اي 
به رهبري رسيدند و جاي خالي امام پر شده و مملکت شکل 
گرفته بود. وقتي وارد يزد شدم، ديگر مي دانستم که دو برادر 
من شهيد شده اند و نيستند، به چند تن از دوستان نامه نوشتم 
که به پدر و مادرم دلداري بدهيد. در جواب نوشتند که شما 
ب��ه آن ها بگوييد تا به ما دلداري بدهن��د! آقاي صدوقي هم 
شهيد شده بودند که به پسرشان تسليت گفتم. به هرحال اين 
غم را تحمل کرديم و ناگفته نماند که استقبال شاياني از من 
کردند. وقتي خواستم به کار سپاهي ام برگردم، گفتند 18 امتياز 
س��رتيپ 2، 19 امتياز سرتيپ تمام، 20 امتياز سرلشکر و تو 
22 امتي��از را داري و آقاي دکتر عيوض زاده که الآن نماينده 
شهرضا هستند، درخواست درجه کردند. وقتي خدمت مقام 
معظم رهبري رسيدم ايشان فرمودند: »تو چه کار کرده اي که 
22 رتبه آورده اي؟« به ايش��ان توضيح دادم به خاطر آن که در 
س��پاه بودم و مدرک ليسانس و دکتراي تخصصي داشتم، به 
اين رتبه رس��يدم. ايشان فرمودند: من مايل نيستم، برويد در 
انتخابات شرکت کنيد. اين بود که در انتخابات دوره چهارم و 
پنجم رأي آوردم، در دوره ششم معاون آقاي خاتمي در امور 
ايثارگران بودم، در دوره هفتم نيز به دليل آن که سن من به هفتاد 

و پنج سال رسيده بود قانوناً نمي توانستم شرکت کنم.
درباره ديگر برادر شهيدتان شهيد سيدمحمد بگوييد؟

برادري بود که مثل من روحيه انقابي داشت.  آرامش نداشت. 
من و س��يدرضا و ايشان در يک خانه تحصيل کرديم. ايشان 
مدرک سيکل را که گرفت به لبنان رفت و در آن جا با گروه هاي 
مبارز همکاري داشت. حالا چقدر همکاري مي کرد، من در 
جريان نيستم و بعد به خاطر چندين مأموريت به فرانسه رفت 
که باز هم از جزئيات کارهايش باخبر نيستم و بعد در آلمان 
بود که نامه مي نوشت، تلفني هم ارتباط داشتيم و به من گفت 
که جاي ثابتي دارد و در همان بانک ژنو کار مي کرد، تا زماني 
که انقاب ش��د و گفتيم که بيايد ايران و در کشور خدمت 
بکند. از نظر اخاقي، عقيده اي ثابت و محکم داشت، حتي در 
مرکز مطالعات اسامي در آلمان که اولين رياست آن به عهدة 
آيت الله محقق بود و بعد آقاي دکتر بهش��تي و س��پس آقاي 

خالقي اين مسؤوليت را عهده دار بودند، حضور داشت. 
از بخش اول مصاحبه نکته اي مانده است که دل تان بخواهد 

تعريف کنيد؟ 
يک خاطره هم بايد بگويم و صحبت را به انتها برس��انم. در 
اردوگاه بين القفس��ين که بوديم، آقايي بود که هيکل درشتي 
داشت و بچه ها به او لقب علي کلِيِ داده بودند. او سرگروهبان 
اردوگاه ب��ود و با رکيک ترين الفاظ، بچه ها را از خودش دور 
مي کرد. يک روز، بچه ها به من گفتند که به من پيش او بروم تا 
ديگر فحش ندهد، فقط بچه ها را بزند. من گفتم که نمي روم. 
يک روز اين علي کلِيِ آمد و گفت: عباس، بيا و برو بيمارستان 
و منظورش از بيمارستان، اتاقي بود که کنارش يک پتو و يک 
تخت و يک دستگاه فشارسنج بود. گاهي اوقات هم پزشک 

اردوگاه يک گوشي هم به ما مي داد. علي وقتي آمد، اين لباس 
نظامي اش را بالا زد و جانمازي از داخل پيراهنش کشيد که 
روي آن نوش��ته شده بود: الس��ام عليک يا اباعبدالله)ع(. آن 
را په��ن کرد روي اين فرش ها، به قدري کهنه بود که زير آن 
را با حصير دوخته بودند. گفتم: اين چي اس��ت؟ گفت: من 
به مادرم گفتم يک پيرمردي هست که روزه مي گيرد و نماز 
مي خواند و اين را مادرم به شما داد. من بازوهاي او را گرفتم 
گفتم: علي، تو که از اين چنين مادري شير خورده اي، چرا به 
بچه ها اين طوري فحش مي دهي؟ گفت: من قهرمان بامنازع 
بوکس عراق هستم. هر کي وارد رينگ مي شود، در راند اول 
ناک اوت مي ش��ود. اگر من به بچه ه��ا ضربه بزنم، مي ميرند. 
براي همين اس��ت که به آن ها فحش مي دهم. همه ما مراقب 
همديگر هستيم و گزارش ارتباط هاي همديگر را مي نويسيم 
و به بالا دس��ت خود مي دهيم. من، که ديدم اين گونه است، 
ماج��را را براي ديگران تعريف کردم و گفتم بگذاريد فحش 
بدهد، کم خطرتر اس��ت! البته بعضي از مأموران هم در ظاهر 
خشن عمل مي کردند، اما کمک هايي هم داشتند و به ما کمک 

مي کردند، مثاً به ما قلم براي نوشتن مي دادند.  
***

زندگي شهيد دکتر س��يدرضا پاک نژاد در تهران، چگونه 
مي گذشت؟

شهيد پاک نژاد بعد از اخذ ديپلم، مي خواستند در رشته طب 
ادامه تحصيل دهند. در آن زمان، به ايشان گفته شده بود، اگر 
بخواهيد درس طب بخوانيد بايد براي تشريح، جسد مرده ها 
را باز کنيد، پاره کنيد و استخوان هاي جسد را براي رگ شناسي 
و استخوان شناس��ي و شريان شناسي از هم بشکافيد. ايشان، 
حکم شرعي اين عمل را از چند تن از مراجع پرسيدند. بعد 
که متوجه ش��دند اين کار از لحاظ ش��رع اسام کار درستي 
نيست و احکام الهي اجازه چنين کاري را نمي دهد، به دنبال 

آن نرفتند.
آن وقت ها، آقايي بود به نام رضا پوس��ت فروش - خداوند 
رحمتش کند- که در دبس��تان اس��ام بود، من هم در آن جا 
درس مي خواندم. آقاي پوست فروش، پيشنهاد دادند که شهيد 
پاک ن��ژاد بروند و در آن جا کار کنند. ايش��ان هم رفتند و در 
مدرس��ه مشغول به تدريس ش��د. بعد هم مدتي در مدرسه 

ايران ش��هر به اين کار ادامه دادند. ايش��ان هميشه مي گفتند: 
»هيچ کدام از اين کارها، مرا از لحاظ روحي تأمين نمي کند.« 
حدود دو سالي در مدارس اسام و ايران شهر بودند، اما اتفاق 

خاصي نيفتاد.
مرح��وم حاج عباس ريس��ماني، ک��ه آن س��ال ها در تهران 
تجارت خانه داشت و تجارت خانه اش در سراي حاج مللي 
بود و منزلش هم در ش��هر ري، با ما نشس��ت و برخاس��ت 
داشت. روزي آقاي ريسماني پيشنهاد کرد که شهيد پاک نژاد 
به تهران بيايد و نماينده او در تجارت خانه بشود و در آن جا 
کار کن��د. دکتر پاک نژاد هم به تهران آمدند و يک س��ال در 
تجارت خانه حاج عباس ريسماني کار کردند. ايشان در همان 
س��راي حاج مللي که الآن هم در تهران داير اس��ت، زندگي 
مي کردند و به علت هاي مختلف، پيوس��ته به قم و مس��جد 
جمکران مي رفتند و در مسير اين دو مکان مقدس به تهران، 

در رفت و آمد بودند.
بعد از يک س��ال، از تهران يک اس��تفتائيه تهيه و به محضر 
حضرت آيت الله بروجردي تسليم کردند، مبني بر اين که چرا 
مس��لمانان نمي توانند در رشته طب درس بخوانند و طبيب 
ش��وند، درحالي که غيرمس��لمان ها به راحت��ي درس طبابت 
مي خواندند و اين که چرا زن هاي مس��لمان و ديگر اقش��ار 
مس��لمان ما براي معالجه بايد به پزشک هاي غيرمسلمان و 
بيگانه مراجعه کنند؟ حضرت آيت الله بروجردي هم نوشتند: 
»بسم الله الرحمن الرحيم. احترام شخص مسلمان حياً و ميتاً 
واجب است، اما بين دين و علم منافاتي وجود ندارد.« ايشان 
اين موضوع را از چند تن از مراجع ش��يعه پرسيدند. بعضي 
گفتند که حکم تحصيل در رشته طب، بامانع است و بعضي 
نيز آن را مش��روط دانس��تند. بعد از کلي پرس وجو، بالاخره 

ايشان پذيرفتند که به دانشکده پزشکي بروند.
شهيد پاک نژاد، در همان زمان که دانشجوي طب بودند، مرتب 
دس��تورات طبي اسام را با اصول علمي اين رشته مطابقت 
مي دادند و هميش��ه نامه هاي انباشته ش��ده فراواني از مراجع 
ذي ص��اح ديني در اختيار داش��تند. در اين مي��ان، برادرمان 
س��يدمحمد، که ايشان هم به شهادت رس��يدند در ماجراي 
انفجار رياس��ت جمهوري، در آن زم��ان، در کاس چهارم 
دبيرستان درس مي خواند و قصد داشت براي ادامه تحصيل، 
به دانشگاهي آمريکايي بيروت برود. سال بعد، او امتحان داد 
و به آن دانشگاه رفت. بعد، از آن جا به فرانسه رفت و بعد از 
5 يا 6 ماه، به آلمان عزيمت کرد. در آن روزها سيدرضا، براي 
اين که کتابش را کامل کند، نياز به مدارک گوناگون داش��ت. 
ب��ه برادرمان تلفن زد و بعد از اخذ ويزا و دعوت نامه، س��ه 
ماه به اروپا رفت و از کش��ورهاي فرانس��ه و انگليس بازديد 
کرد، ازجمله در موزه لوور فرانس��ه و موزه بريتيش ميوزيوم 
انگلس��تان، ......... آن زمان، وس��ايل و امکانات فيلم برداري 
مهيا نبود و او، فقط نس��خه برداري مي کرد. زماني که به ايران 
بازگش��ت، دو چمدان با خود داش��ت که يکي مخصوص 
لباس هايش بود و ديگري پر بود از کاغذهاي نصفه نيمه اي که 
روي هم گذاشته بود. ايشان مي گفتند: »مدت سه ماهي که در 
اروپا بودم، به جز مواقعي که با ماشين يا هواپيما، اين طرف و 
آن ط��رف مي رفتم، بقيه اوقاتم را در موزه ها مي گذراندم و از 

کتاب هاي فارسي و عربي نسخه برداري مي کردم.«
مجات عربي، به صورت اش��تراکي براي ايش��ان ارس��ال 
مي شد، که ضمن مطالعه، از آن ها نسخه برداري هم مي کردند. 
هم اکنون نيز که ما مي خواهيم کتاب هاي شهيد پاک نژاد را بعد 
از بيست و چند سال تجديدچاپ کنيم، مي بينيم که هيچ کدام 
از آن کتاب ها احتياج به بازبيني ندارند، به غير از جلد س��وم 
کتاب که راجع به روزه است. آزمايش هاي خوني انجام شده 
در اين مدت، گواه درستي دعاوي شهيد در باب روزه گرفتن 
است. ايشان بارها مي گفتند: »اگر مي خواهيد کتاب هاي مرا 
تجديد چاپ کنيد، راضي نيس��تم، حتي جمل��ه اي از آن را 

عوض کنيد.«
بعد از آن که دوره تخصصم را به پايان رس��اندم، رفتم يزد و 

سيد محمد، برادري بود که مثل من روحيه 
انقلاب�ي داش�ت.  آرامش نداش�ت. من و 
س�يدرضا و ايش�ان در يک خانه تحصيل 
کرديم. ايشان مدرک سيکل را که گرفت 
به لبنان رفت و در آن جا با گروه هاي مبارز 
همکاري داش�ت. ح�الا چق�در همکاري 

مي کرد، من در جريان نيستم.
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مشاهده کردم که محل کار ايشان اتاق کوچکي بود که تمام 
کف آن پر بود از کاغذ. يک گوشه از اتاق هم، تشکي افتاده 
بود، با يک کوزه آب و يک ليوان در گوشه ديگر اتاق. ايشان 
دو سال را با اين وضعيت گذراندند؛ که بعد هم عنوان پزشک 

ممتاز شناخته شدند.
از دوران زندگ��ي بعد از اس��ارت تان بگوييد و تأثيرات 

حضور معنوي شهيد دکتر پاک نژاد بر روحيات خودتان.
زمان��ي ک��ه من به اس��ارت رفت��م، دو فرزند داش��تم: يکي 
هفده ساله و ديگري هشت ساله. وقتي برگشتم، فرزندانم مرا 
نمي شناختند. حتي بچه هاي يزد هم که به شهيد پاک نژاد رأي 
داده بودند، مرا به جا نمي آوردند. و من اين را در نماز جمعه به 
همه مردم يزد گفتم که شما مرا نمي شناسيد و به خاطر شهيد 
س��يدرضا بوده، که به من رأي داده ايد چون ش��ما مرا از قبل 

نديده ايد و نمي شناختيد.
الآن هم هنگامي که پيش فان وزير يا فان شخص مي روم و 
مي گويم من دکتر پاک نژاد هستم، مي گويند: مي شناسمت؛ من 
کتاب برادرتان را خوانده ام! يا فان وزير مي گويد: »زماني که 

من دانشجو بودم، کتاب برادرت را خوانده ام.«
شهيد سيدرضا پاک نژاد، با نوشتن اين کتاب و اطاعاتي جامع 
و ژرفي که در اختيار جوان ها ق��رار داده اند، درواقع جاده را 
براي فراگيري هرچه بيشتر آن ها صاف کرده اند و براي کساني 
که اس��م پاک نژاد را بر خود دارند. مي توانم بگويم، راه باز و 
همواري که پيش روي من است، به خاطر امکاناتي است که 
در اختيارم قرار دارد و آن، از جمله اثراتي است که آن شهيد 

بزرگوار در اختيار همه ما گذاشته اند.
آقاي دکتر، بيشتر از مستندات آن روز و روزگار تهران که 

شما و شهيد پاک نژاد تحصيل مي کرديد، براي ما بگوييد.
وقتي شهيد سيدرضا پاک نژاد براي ادامه تحصيل از مشهد به 
تهران آمدند، سال دوم بودند و من سال اول. ايشان اتاقکي در 
خيابان فروردين اجاره کردند. ما اغلب براي صرف صبحانه و 
ناهار، با هم مي رفتيم بيرون. يک دکان کله پزي بود که معمولاً 
به آن جا مي رفتيم و بعضي وقت ها هم، بيشتر در تابستان ها، در 
مغازه روبه روي دانشگاه، که صاحبش مردي بود به نام اصغر، 
و نان گرم براي دانش��جويان آماده مي کرد، نهار مي خورديم. 
ايش��ان در همان اي��ام، هم درس مي خواندن��د و هم کتاب 
مي نوشتند؛ هم چنين با علما، روزنامه هاي عربي و مراجع تقليد 
هم در ارتباط بودند. براي اين که به زبان عربي، بيشتر مسلط 
ش��وند، شعري تحت عنوان »الغير« را که تماماً علم صرف و 
نحو در آن وجود داش��ت، مدام مي خواندند. به موضوعات 
معطوف به احکام اسامي، عاقه وافري داشتند؛ مثاً درباره 
اين که اسام در مورد خرما و عسل چه گفته است، از مجله ها 
و کتب رايج در کشورهاي عربي استفاده مي کرد. ايشان، در 

امور مذهبي و احکام شرعي اسام، بسيار تسلط داشتند.
در آن زمان بيمارستاني در يزد بود که خانم ميرسعيدي مسؤول 
و مدير آن جا بود و اغلب افراد انگليسي زبان را پذيرش مي کرد. 
ايشان با پزش��ک هاي آن بيمارستان در ارتباط بودند و براي 
تبادل نظرهاي علمي، آن جا مي رفتند. گاهي هم پيش مي آمد 
که با کشيش ها در منزل ما بحث مي کردند؛ راجع به اسامي 
و مسيحيت. شهيد پاک نژاد از روحانيان دين مسيحي سؤالاتي 
مي کردن��د و در ادامه به آنان ثابت مي کردند که انجيل کتابي 
ا ست دست خورده و تحريف شده. آن ها هم سؤال مي کردند 
که ش��ما اين را از کجا مي دانيد؟ ايشان مي گفتند که خداوند 
فرموده اند: »ما اين کتاب را فرستاديم و خودمان هم حفظش 
مي کنيم. نه در گذشته مشکلي برايش پيش آمده نه در آينده، 
مش��کلي براي آن پيش خواهد آمد.« و بعد توضيح مي دادند 
که به خوبي در کتاب ما مسلمانان، فصاحت و باغت بياني، 
در سطح نمايان شده است که نهج الباغه حضرت علي)ع( را 
در مقايسه با قرآن کريم، اخا القرآن )برادر قرآن( لقب داده اند. 
و تصريح مي کردند که هنوز هيچ بني بشري نتوانسته است با 
اين فصاحت و باغت جمات عربي ادا کند؛ به اضافه دلايل 
ديگري که زنجيره وار ط��رح مي کردند. درباره وظايف پدر، 

نسبت به پس��ر � پدر، نسبت به دختر � مادر نسبت به پسر 
و مادر نس��بت به دختر، موارد ارزشمند و کاربردي فراواني 
بيان مي کردند. هنوز هم مطالب ايشان، براي جوانان مفيد و 

معتبر است. 
آيا در آن زمان، دکتر پاک نژاد، مانند بعضي از پزشکان و 
مؤلفان و محققان، مطالب ش��ان را براي چاپ به روزنامه 

هم مي دادند؟
ايش��ان با مجله مکتب اس��ام همکاري مي کردند. آن زمان، 
مسائلي در ارتباط با مضرات مصرف ترياک، الکل و مشروب 
از ديدگاه علمي مي نوشتند که در مجله هاي مذهبي قم منتشر 
مي شد. يک مجله بود به نام آيين اسام که ايشان گاهي با آن 

همکاري مي کردند.
با توجه به اين که، در طول دوران تحصيل، اساتيد مشترکي 

داشتيد، رابطه ايشان با اساتيد دانشگاهي چگونه بود؟
روزي، در يکي از کاس هاي دانشکده، استادي حضور داشت 
که مي گفت: »امام حسن 20 يا 30 هزار درهم گرفت و صلح 
کرد.« من گفتم: »اس��تاد اين طور نيست که شما مي گوييد.« 
گفت: »چرا اين طور نيس��ت؟« من در من��زل، موضوع را با 
برادرم در ميان گذاش��تم. برادرم گفت: »اشتباه گفته است« و 
براي يافتن مدرک، به کتاب خانه ملک، واقع در خيابان قوام 
)30 تير( رفتيم و کتاب »فاطمه و بنوها« )فاطمه و پسرها( را 
از آن جا گرفتيم. ايشان همان جا نشستند و کتاب را ورق زدند؛ 
متن معاهده اي را يافتند که براساس آن، امام فرموده بودند که 
مبلغ سي هزار درهم به بچه هايي که پدران شان در جنگ کشته 
شده اند، پرداخت شود. ما از متن آن ها معاهده، نسخه برداري 
کردي��م. هفته بعد، آن را ب��ه کاس بردم و مقابل روي دکتر 
باستان گذاشتم و گفتم: »اين کتاب و اين هم مفاد معاهده و 
مدرک مستند.« گفتند: پس چگونه است که به من، اين چنين 
تلقين کرده اند؟« و به اين ترتيب، ديگر در کاس، سازش امام 

حسن)ع( نياورد
آيا جوّه حاکم بر جامعه دانش��جويي آن زمان، برخاسته از 

گرايش هاي ماترياليستي بود؟
در آن زمان، جوّه حاکم بر فضاي دانشجويي، به نوعي، مشابه 
ح��ال و هواي تحصيلي امروز بود. ب��ا اين تفاوت که در آن 
زمان جوّه حاکم بر جهان، برخاسته از انديشه هاي کمونيسم و 
ماترياليس��م بود. در آن زمان، چون جوانان به حقيقت اسام 

پي نبرده بودند، به ش��دت احساس خاء ذهني مي کردند و 
مي خواستند چيزي را به دست آورند که تغييردهنده جامعه 
و جهان باشد. از همان زمان، رشته جديدي در پزشکي پيدا 
شد- به نام اخاق پزشکي- که بنده دو سال در تهران، رياست 
مؤسسه اخاق پزشکي را بر عهده داشتم. البته من معتقد بودم 
که جامعه اس��امي، محتاج رواج اخاق پزش��کي نيست و 
مس��يحيان، چون در تعاليم ديني شان اخاق پزشکي ندارند، 
اين رشته را انتخاب مي کنند؛ به اين دليل که پيغمبر ما)ص( 
فرموده اند که همه دين ما اخاق اس��ت و س��اير مذاهب، از 
چنين اخاق حسنه اي بي بهره اند. آن ها هم کم مي آوردند. هر 
پزش��کي که باشرف باشد بايد مريض را هم نوع خود بداند. 
آيت الله بجنوردي، ما را تشويق مي کردند که در سمينارها و 

کنفرانس هاي مربوط به اخاق پزشکي شرکت کنيم؛ به همين 
خاطر ما به مدت چهار روز مثاً به کانادا مي رفتيم. تعدادي از 
کشيش هاي جوان در آن جا بودند که مي گفتند ما اطاع زيادي 
از مقوله اخاق پزشکي نداريم، و اگر کساني بودند که آن ها را 
تشويق مي کردند و تعاليم دين ما را براي شان بيان مي کردند، 

خيلي زود به دين اسام گرايش پيدا مي کردند.
در آن ايام، آيا مباحثه اي هم بين ش��هيد پاک نژاد با س��اير 
دانش��جوياني ک��ه با گرايش هاي ايش��ان بيگان��ه بودند، 

درمي گرفت؟
ايش��ان خيلي زود با ديگر دانش��جوها بحث مي کردند - در 
زمينه هايي مانند اعجاز قرآن- مثاً مي گفتند: »به نظر شما، چند 
وقت اس��ت که ثابت شده خورشيد و ماه حرکت مي کنند؟« 
مي گفتند: »حدود 200 سال است.« مي گفت: »فرزند عبدالله، 
هيچ گاه س��يماي پدر را ندي��د و در کودکي مادرش را نيز از 
دس��ت داد. در عزاي عبدالمطلب به سوگ نشست، پابرهنه 
گوسفندچراني مي کرد، براي امرار معاش در کاروان خديجه 
هم استخدام شد، قرآن مي گويد: خورشيد جريان دارد و در 
مس��يري حرکت مي کند که داناي توانا، برايش تعيين کرده 
است. خداوند در جايي ديگر مي فرمايد: ماه و خورشيد نبايد 
به هم بخورند و خداوند آسمان ها را آفريد تا بين آن ها قرار 
گيرند. خداوند مي گويد: تمام اين کرات آس��مان و زمين را 
که آفريديم، در فلک ش��ناورند.« ايشان اين نوع بحث ها را با 

دانشجوها مي کردند.
در مورد س��مينارها و نشست هاي دکتر پاک نژاد در يزد و 

تهران، قدري توضيح دهيد.
بله، ايش��ان در تهران هم سمينار داشتند؛ ولي من همراه شان 
نبودم. حتي گاهي در خوزستان هم به نشست هاي مختلف 
اعتقادي دعوت مي ش��دند. حتي يک ش��ب در دزفول هم 

سخنراني کردند. 
شهيد، يک سري س��خنراني ها هم راجع به تنظيم خانواده 

دارند، که بسيار راه گشا و اثرگذار است.
البته دکتر پاک نژاد بس��يار فعال و پرجنب وجوش بودند؛ اما 
من، خاطرات چنداني از فعاليت ها و نشست هاي ايشان به ياد 
ندارم؛ من 10 سال اسير بودم و بخش زيادي از خاطراتم، از 
يادم رفته اس��ت. وقتي وارد ايران شدم، خيلي از رويدادها و 

اتفاق ها را از ياد برده بودم.
چگونگي تشرف شهيد سيدرضا پاک نژاد به خانه خدا را 

براي ما بازگو کنيد.
ما، مادربزرگي داش��تيم، به نام فاطمه پورمدرس، که مادر 
مادرمان بود. او از سال ها پيش، قصد و آرزوي آن را داشت 
که به زيارت خان��ه خدا برود، اما محرک و ياري کننده اي 
در اين س��فر نداشت. برادر ما، که تازه ديپلم گرفته بود، با 
مادربزرگ همراه ش��د و ه��ردو راه افتادند که راهي مکه 
ش��دند. زماني که به تهران رس��يدند - نمي دانم چرا- اما 
به آن ه��ا گفتند که با هواپيما نمي توانن��د به مکه بروند و 
بايد با خط زميني سفرش��ان را ادامه بدهند. س��وار ماشين 
ش��دند و راه افتادند به سمت عربس��تان. از راه هاي آبي � 
زميني، خودشان را به نجف مي رساندند. زماني که در حال 
مسافرت از نجف به طرف عربستان هستند، ماشين آن ها، 
دچار س��انحه مي شود و بر اثر آن هر دو دست مادربزرگ 
مي ش��کند. برادرم که در پي درمان مادربزرگ بوده است، 
مق��داري برنج توي دامنش مي ري��زد، تا آن را براي پيرزن 
بب��رد، که ناگهان جلويش را مي گيرن��د و مي گويند داري 
دزدي مي کني. ب��رادرم ماجرا را مي گويد. به هرحال، آن ها 
بالاخ��ره به مکه مي رس��ند. در همان زم��ان، در مکه هم 
ماجراي ابوطالب يزدي اتفاق افتاد. برادرم مي گفتند: »وقتي 
من آمدم بيرون، و به بازار رفتم، هنوز اين ساخت وسازها، 
کامل نش��ده بود و صفا و مروه، هنوز در حيطه بازار قرار 
داشتند.« مي گفتند: »وقتي به اصلي ترين جاي بازار رسيدم، 
ديدم جسدي خون آلود، در پارچه اي پيچيده شده بود. اين 

جسد همان ابوطالب يزدي بود.«  

شهيد پاک نژاد بعد از ديپلم، مي خواستند 
در رش�ته طب تحصيل كنند. در آن زمان، 
به ايش�ان گفتند، اگ�ر بخواهيد درس طب 
بخوانيد بايد براي تشريح، جسد مرده ها را 
باز كنيد، ايشان، حكم شرعي اين عمل را از 
چند تن از مراجع پرسيدند. بعد كه متوجه 
ش�دند اين كار از لحاظ ش�رع اس�لام كار 
درستي نيس�ت و احكام الهي اجازه چنين 

كاري را نمي دهد، به دنبال آن نرفتند.
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به بحث ارتباط جوانان با دکتر پاک نژاد بپردازيم. يک بار، 
ش��ما موضوعي را مطرح کرديد که در زمان تصدي تان 
در اداره کل ارشاد اسلامي استان يزد، فيلم ساز جواني به 
ش��ما مراجعه کرده بود. مي خواهيم از مرور همان خاطره 

شروع کنيم.
وقتي مديرکل ارش��اد يزد ب��ودم، بچه هاي »ام��ور هنري«، 
فيلم نامه اي را از قالب »انجمن سينماي جوان« آوردند که برايم 
بسيار جالب بود و عاقه مند شدم نويسنده آن را ماقات کنم. 
ابتدا مي گفتند که اين فيلم نامه رئال نيست و تخيلي است اما 
آن فيلمنامه نويس محترم براي من توضيح داد که سرگذشت 
زندگي خود او اس��ت. وي پدر و م��ادرش را در کودکي از 
دست داده و در کودکي مريض شده بوده که مادرش نزد دکتر 
پاک نژاِد مي رود و شرح حالش را مي گويد. سپس، برادرم به 
منزل آن ها مي رود و وضع بيمار و خانواده اش را که مي بيند، 
عاوه بر درمان رايگان، به آن ها کمک مالي نيز مي کند. بعد 
هم مرتباً به آن ها سر مي زده و در منزل ويزيت شان مي کرده 
و تزريق دارو انجام مي داده است تا بهبود کامل آن ها حاصل 
ش��ود. آن فرد، بعد از انقاب، براي رفتن به محل سخنراني 
سوار اتوبوس مي ش��ود، خودرويي که قرار بوده گروه آن ها 
را حمل کند، درس��ت روبه روي کوچه منزل شهيد پاک نژاد 
توقف کرده بود. مادر آن جوان گُلي به او مي دهد و مي گويد: 
»از اين گل خوب نگهداري کن، با ديدن آن به ياد من خواهي 

افتاد، سعي کن آن را برگرداني.«
جوان مي گفت: »من از داخل ماش��ين به بيرون نگاه کردم تا 
مادرم را پيدا کنم که ناگهان نگاهم افتاد به حجله اي که س��ر 
کوچه دکتر قرار داده بودند. بيش تر که دقت کردم عکس او 
را روي حجله ديدم. پايين آمدم، به سوي حجله رفتم، در آن 
لحظه بهترين چيزي که در زندگي داشتم، همان گلي بود که 

مادرم به م��ن داده بود. من آن را جلو عکس دکتر قرار دادم 
و به ايشان تقديم کردم. بعد هم خداحافظي کردم و به جبهه 
رفتم.« جوان، س��پس ادامه داد: »من اين داستان واقعي را به 
صورت فيلم نامه اي نوش��ته ام و مي خواهم آن را به صورت 

فيلم درآورم.«
به آن جوان گفتم در صورتي که بخواهد فيلم نامه اش را بسط 
و گس��ترش دهد، هر گونه کمکي که بخواهد در اختيارش 
خواهم گذاشت، اما او گفت که چون داستان فاش شده، آن 

را به صورت فيلم درنمي آورد.

در اين جا نمي خواهم مسأله ارتباط دکتر با جوانان را مطرح 
 کنم، بلکه بيش��تر، منظورم مس��أله ارتباط عاطفي ايش��ان با 
خانواده هايي است که به نحوي نيازمند بودند، که تعدادشان 
هم در يزد کم نبود. در مصاحبه هاي قبلي هم گفته ام که شهيد، 
توجه زيادي به نيازمندان داشت و عاوه بر تأمين هزينه دارو 

و درمان، کمک مالي نيز به آن ها مي کرد.
اين خاطره از زماني که ش��ما مطرح کرديد در ذهن من 
بود... مي خواس��تم مطرح ش��دن خاطره شما از آن جوان، 

مدخل اين گفت وگو باش��د که در آينده به اين موضوع 
نيز مي پردازيم. حالا هم مي خواهم از فرصت اس��تفاده و 
از ش��ما خواهش کنم ابتدا به مواردي ديگر بپردازيم که 
من يادداشت کرده ام. يادم است که يک بار ديگر، در مورد 
شهيد صدوقي و بيماري دست شان خاطره اي نقل کرديد. 

لطفاً آن را بازگو بفرماييد.
نزديک ش��هادت آيت الله صدوقي بود. ايش��ان بيماري قند 
داشتند که بسيار هم ش��ديد بود. احوال شان را پرسيدم و از 
بيماري  معظمٌ  له سؤال کردم، فرمودند: »دست راستم قطع شده 
است.« من فکر کردم اين فرمايش در خصوص بيماري قند 
آقاي صدوقي اس��ت. دست و ناخن هاي شان را معاينه کردم 
و گفتم: »ش��کر خدا مورد خاصي ندارد.« حضرت آيت الله 
فرمودند: »برادر تو که رفت، دست راست من هم قطع شد.« 

متوجه شدم که ايشان از شهادت برادرم بسيار متأثر شده اند.
اگر مي خواهيد ديدگاه ش��هيد صدوق��ي را در رابطه با برادر 
شهيدم و خانواده ما بدانيد، در اين باره مي توانيد از مصاحبه 
مفصلي که صداوس��يماي يزد با ايش��ان انجام داده، که چند 
روز قبل از ش��هادت خود آيت الله بود، خيلي خوب استفاده 
کنيد. در اين برنامه مرحوم آقاي سيدجواد مدرسي هم حضور 

داشتند.
يادم اس��ت که تشييع جنازه دکتر، بس��يار عجيب بود. آقاي 
صدوقي خودشان به تهران آمدند. گفتند: »شما چه برنامه اي 
داريد؟« ما گفتيم: »مي خواهيم پيکر شهيد را حرکت بدهيم 
و به يزد ببريم.« ايشان فرمودند: »نه. من خودم کارهاي لازم 
را انج��ام مي دهم.« ما حدود 35 نفر بوديم؛ خانواده و فاميل 
من نيز بودند. آقاي صدوقي به تعداد لازم براي ما بليت تهيه 
کردند. پيکر دکت��ر را با هواپيما آوردند و اطاعيه اي هم در 
اين باره صادر شد. با قاطعيت عرض مي کنم که آن روز تمام 

ابتدا جن�ازه محمدآقا را پي�دا نکرديم. 
پ�س از اين ک�ه ب�ه غس�ال خانه برده 
شد و جابه جا ش�د، پدرمان، ايشان را 
شناس�ايي کردن�د و آن را درحالي ک�ه 

خونين و خاکي شده بود، پيدا کردند.

گفت وشنود شاهد ياران با سيدحسن پاک نژاد 
درباره دو برادر شهيدش

گزارش سال هاي فراق...

درآمد
دكتر سيدحسن پاک نژاد فرزند آخر خانوادة پاک نژاد است. وي تحصيلات 
مقدماتي را در مدرسه اسلام و سپس در مدرسه ركينه و ايران شهر گذرانده، 
داراي ليسانس بازرگاني و فوق ليسانس مديريت دولتي است و مدرک دكتراي 
دكتر  است.  كرده   اخذ  تهران  دانشگاه  از  را  خود  سياست گذاري  مديريت 
سيدحسن پاک نژاد در مدتي كه از انقلاب اسلامي مي گذرد، سمت هاي بسياري 
داشته است و دارد. در سال 1358 مدير كل ارشاد استان يزد بوده و هم زمان 
مسؤوليت هايي را هم در سازمان حج و زيارت و حفاظت آثار باستاني بر عهده 
داشته است. سپس مشاور وزير ارشاد و مشاور رياست جمهوري در دوره رياست 
جمهوري هاشمي رفسنجاني عهده دار بوده و نيز مشاور معاون اول دوره رياست 
جمهوري خاتمي و در دولت نهم نيز مشاور  معاون اول رئيس  جمهور  بوده 
است. او در اين گفت وگوي دو قسمتي به تفصيل درباره هر دو برادر شهيدش 

كه هم زمان در حادثه هفتم تير به شهادت رسيدند سخن گفته است.
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يزد تعطيل بود. چيزي که به خاطر مي آورم، اين که با ش��هيد 
صدوقي و مرحوم پدرم، در اتومبيل بليزر آقاي حسين توفيق 
بوديم که به حظيره رس��يديم. از آقا اجازه شستن پيکرها را 
خواستند، حضور جمعيت به گونه اي بود که پيکرها در »خلد 
برين« بودند و ما هنوز در حظيره بوديم و حضور پرشور مردم 
در همه جا ما را تحت تأثير قرار داده بود و از شهرس��تان ها 
نيز به تش��ييع جنازه آمده بودند. وقتي وارد خلد برين شدم، 
آن جا خيلي شلوغ بود. مستقيماً به غسال خانه رفتم و کُتم را 
درآوردم تا کمک کنم. آقاي راشد، داشتند بدن عزيزان ما را 
مي شستند. آقاي راشد فرياد مي زدند: »دکتر، بلند شو برادرت 
آمده و به تو س��ام مي کند.« بعد نگذاشتند من جلوتر بروم، 
چراکه دس��ت يک برادرم - سيدرضا- شکسته و پشت شان 
کاماً س��وخته بود و از پيشاني برادر ديگرم - سيدمحمد- 

خونابه مي آمد. 
مرحوم پدرم، در ماشين نقل مي کردند که شبي که آن اتفاق 
افتاد، ايشان در منزل تهران نو بودند. بچه ها گفتند که حزب 
دچار انفجار شده، بياييد ببينيم چه خبر شده است و چرا بچه ها 
نيامده اند. آن ها به بيمارستان مي روند. يک بيمارستان نزديک 
پل چوبي که اکنون نام آن در خاطرم نيس��ت - بيمارس��تان 
طرفه- به علت ش��لوغي يکي از پاس��داران جلو مرا گرفت 
و گفت: »کجا مي رويد؟« ايش��ان هم که عصا و ش��ال سبز 
داش��تند، نگهبان را کنار زدند و گفتند: »دو فرزند من در مقرّه 
حزب بوده اند؛ برو کنار.« آن شخص، بسيار متأثر شد و اجازه 
ورود داد. در داخل بيمارس��تان، يکي از افرادي که روپوش 
بيمارستان داشت، براي کمک آمد و پدرم به او گفت: آمده ام 
احوال س��امتي فرزندانم را جويا ش��وم. او نام فاميل شان را 
پرس��يد. پدرم جواب داد: »پاک نژاد.« آن شخص گفت: »يک 
نف��ر را با برانکارد آورده اند که خود را پاک نژاد معرفي کرده، 

من الآن نمي دانم در چه وضعيتي است.«
ايش��ان را به بيمارس��تان هم رس��انده بودند، اما منافقين که 
خود را در بين س��اير افراد مخفي کرده بودند، با اسلحه هاي 
صداخفه کن دار بعضي از مجروحان را به ش��هادت رسانده 
بودند و من احتمال مي ده��م که برادرم محمد نيز اين گونه 
شهيد شدند، چون در غسال خانه هم از ناحيه پيشاني به طور 

مشخص خون ريزي داشتند.
من مي خواستم همين مسأله را که شما اشاره کرديد بپرسم. 
در مورد اين که آن طرح تروريستي در نهايت چگونه بود 
و اين  را که منافقين در نزديکي محل جنايت آماده بودند 
تا پس از انفجار به گونه ديگري وارد عمل شوند، توضيح 

دهيد.
اين که منافقين از شلوغي و هرج و مرج استفاده کرده باشند 
و بسياري از اين عزيزان را - در مسير بيمارستان- به شهادت 

رسانده باشند به احتمال قريب به يقين، صحت دارد.
ابت��دا، جنازه محمدآق��ا را ابتدا پيدا نکردي��م. پس از اين که 
به غس��ال خانه برده شده و جابه جا ش��د، پدرمان، ايشان را 
شناسايي کردند و آن را درحالي که خونين و خاکي شده بود، 

پيدا کردند.
مرحوم پدرتان در آن زمان براي چه کاري به تهران آمده 

بودند؟
براي اين که مدتي در آن شهر سکونت داشته باشند.

در همان دوره زماني که انفجار مقر حزب روي داد؟
بله، يادم است که برادرانم گفتند: ما مي رويم به مجلس، سپس 
به حزب و بعد به منزل برمي گرديم. حتي مادرمان پرسيدند 
که آقا براي ش��ام مي آيند؟ گفتند: »بله، سفره را پهن کنيد، ما 
برمي گرديم.« سفره پهن بود که آن خبر ناگوار را به ما دادند. 
آقاي دکتر، ماجراي پسُتي که از سوي دولت شهيد رجايي 

به برادرتان پيشنهاد شد،  چه بود؟ 
يک روز، مرحوم سيدرضا به منزل ما - همان خانه قديمي که 
در پايين شهر داشتند � آمدند، در تالار نشستند و به مرحوم 

پدرم گفتند که آقاي رجايي نامه اي براي من نوشته  و پيشنهاد 
داده ان��د به تهران ب��روم تا در مورد پسُ��ت وزارت بهداري 
مذاکره اي با هم داش��ته باشيم؛ نظر ش��ما چيست؟ مرحوم 
پدرم اين جواب را دادند: وزير و وکيل را استيضاح مي کند يا 
وکيل وزير را؟ آقاي دکتر بافاصله جواب دادند: بله، متوجه 
شدم. سپس دست در جيب شان کردند. سرنسخه  مخصوص 
طبابت خود را بيرون آوردند، و جواب نوش��تند که به علت 

اين که خانواده من در يزد هستند، نمي توانم بپذيرم.
رابطه ش��ما با آن شهيد بزرگوار چه گونه بود؟ با توجه به 

اين که رازدار ايش��ان بوديد و من اين نکته را از دوستان 
ش��نيده ام. در مورد الهامات يا آگاهي هايي که به ايش��ان 

دست داده در دوره پاياني زندگي بگوييد.
دو مورد بود. يکي اين که ايشان جلسه قرآن داشتند، روزهاي 
جمع��ه، 2 س��اعت مانده به غروب، در من��زل مرحوم دکتر 
رمضان خاني. در يکي از اين جلس��ات، آقاي دکتر ش��روع 
کردن��د توضيح��ات مفصلي از نظر علمي و ش��رعي دادند 
و به من اش��اره کردند: »حس��ن آقا، يادت باشد که من دارم 
وصيت مي کنم. مرا زير س��قف دفن نکنيد. س��نگ قبرم نيز 
از س��طح زمين بلندتر نباشد.« پرس��يدم: »چرا؟« که از نظر 
علمي پاس��خ هايي دادند و در مقابل اصرار ديگران فرمودند: 

»حداقلش اين اس��ت که اگر فرد نابينايي از آن جا رد  ش��ود، 
پايش به سنگ قبر من گير نکند که بيفتد و بگويد اين کيست 
که مردم از مرده اش هم در عذاب هستند؛ نمي خواهم کسي 
ناراحت شود.« ايشان، تأکيد کردند زير سقف دفن نشوند تا 
از آفتاب و باران و باد که نعمت هاي خداست محروم نشوند. 
از نظ��ر علمي هم در مورد تابش آفتاب و باد و باران بر قبر 
فرمودند. در همان جلسه به موضوع ديگري هم اشاره کردند 
و گفتند: »بسياري از شماها 30 سال است که با من در ارتباط 
هس��تيد و شايد 90  درصد از مس��ائل زندگي مرا بدانيد. 10  
درصد از آن را هيچ کدام از شما نمي دانيد که از اين مقدار 6  
درصد آن را پس از مرگ من خواهيد فهميد و 4  درصد بقيه 
را جز خودم و خدا، کس��ي نمي داند و نخواهد دانست. من، 
به لحاظ اين که آقاي دکتر عمدتاً در تهران بودند؛ مخصوصاً 9 
ماه قبل از آن هم اخوي ديگرمان اسير شده بودند و در عراق 

بودند، ارتباط بسيار نزديکي با ايشان داشتم.
م��ورد ديگ��ر اين که دکت��ر س��يدرضا، يک هفت��ه پيش از 
شهادت شان، با من تماس گرفتند و گفتند بيا با تو کار دارم. 
من راه افتادم و خدمت ش��ان رس��يدم. در گرماي اول تيرماه 
ايس��تادند و گفتند که حرف هايي با تو دارم؛ گفتم بفرماييد. 
اولين سؤال شان اين بود: »آيا من در حق تو کوتاهي کرده ام؟« 
پرس��يدم: »چرا اين س��ؤال را مي کنيد؟« گفتند: »مي خواهم 
مطمئن بشوم.« من به شوخي گفتم: »نه تنها کوتاهي نکرده ايد، 
بلکه خيلي هم خوبي کرده ايد.« و پرس��يدم ماجرا چيست؟ 
گفتند: »تا حالا احساس مي کردم که در ته قلبم نقطه سياهي 
اس��ت، الآن احساس مي کنم که آن س��ياهي ها پاک شده و 
آماده رفتن هستم.« پرس��يدم: »مي خواهيد به جبهه برويد؟« 
براي اين که ايشان س��ابقه جبهه داشتند. پاسخ دادند: »خير، 
من دوس��ت ندارم دنبال ش��هادت ب��روم، خوش تر دارم که 
شهادت به دنبال من بيايد. احساس مي کنم که ديگر کار من 
تمام اس��ت.« بعد، شروع کردند در مورد تمام افراد فاميل �� 
اعمّه از پ��در، مادر، برادران و غيره �� اظهارنظر و س��فارش 
کردند و از من خواستند و مرا قسم دادند که بسياري از آن ها 
بين خودمان باش��د. در مورد دوستان نيز همين طور، بعضي 
از اش��خاص را به نام ذکر مي کردند. در مورد خواب شان نيز 

از  پي�ش  دكت�ر س�يدرضا، ي�ک هفت�ه 
شهادت شان، با من تماس گرفتند و گفتند 
بيا با تو كار دارم. من راه افتادم و خدمت شان 
رس�يدم. اولين سؤال شان اين بود: »آيا من 
در حق تو كوتاهي كرده ام؟« پرسيدم: »چرا 
اين سؤال را مي كنيد؟« گفتند: »مي خواهم 
مطمئن بشوم.« من به شوخي گفتم: »نه تنها 
كوتاهي نكرده ايد، بلك�ه خيلي هم خوبي 

كرده ايد.« 

نفر چهارم از سمت راست، شهيد محمدرضا پاك نژاد.
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مطالبي گفتند، خوابي که در سال 1321 ديده بودند و اين که 
بخش��ي از آن را براي کسي نگفته اند و اکنون با من در ميان 
مي گذارند: »در کاس 11 تحصيل مي کردم. خواب ديدم که 
دارم قرآن را ورق مي زنم. ديدم در بين خطوط قرآن نوش��ته 
شده بود: سيدرضا پاک نژاد. بعضي جاها ريز، در قسمت هايي 
درش��ت تر و جاهايي هم به بزرگي خط��وط قرآن. صبح به 
مدرس��ه رفتم و هنگام بازگشت، نزديک ظهر، در اداره ماليه 
- دارايي فعلي- آقاي ميبدي را ديدم و خوابم را به ايش��ان 
گفتم. ايشان متأکداً از من پرسيدند که آيا خودت اين خواب 
را ديده اي؟ و بعد پرس��يدند: يادت است که چند جاي قرآن 
بود؟ يادت است که در چند جا، نام تو به درشتي خطوط قرآن 
نوشته شده بود؟ گفتم: نه. گفتند: هر چند تا که بوده، به تعداد 
تکرار نامت کتاب خواهي نوشت و آن تعداد که حروف به 
درشتي قرآن بود، شمار کتاب هاي قرآني است که مي ماند و 
در مجلس قانون گذاري اس��امي هم شرکت خواهي کرد.« 
ايش��ان تا اين جاي خواب را به همگان گفته بودند. به آقاي 
آتش��ي هم همين طور و اين قسمت را هم به من گفتند که 
کس��ي نمي داند و اين بود که: »آقاي ميبدي به من گفتند: در 
راه قرآن هم شهيد مي شوي. براي من محرز بود که در زمان 
انتخابات موفق مي شوم. چون ايشان به من گفته بودند که در 
مجلس قانون گذاري اسامي شرکت مي کني. اکنون هم براي 
شهادت آماده ام چون احساس مي کنم اين خواب مي خواهد 

تحقق پيدا کند و کار من تمام است.« 
خاصه، صحبت هاي بسياري کرديم؛ بسيار مفصل. سپس به 
منزل پدرمان رفتيم. من به برادرم گفتم شايد کسي باور نکند 
که ش��ما اين خواب را ديده ايد؛ در صورتي که از سوي من 
نقل بشود. دکتر، قلم و کاغذ خواستند و آن خواب را تماماً با 
خط خود نوشتند. از ايشان درخواست کردم زندگي نامه خود 
را به رشته تحرير درآورد. شروع کردند و حدود يک صفحه 
و نيم نوشتند و گفتند: »اگر زنده ماندم، بيشتر مي نويسم. در 
جاهاي ديگر هم مطالبي نوشته ام که آن ها را پيدا خواهيد کرد 

و اگر هم نماندم، همين کفايت مي کند.«
در پاس��خ اين بخش از پرس��ش تان که گفتيد من چه قدر به 
ش��هيد نزديک بودم، بايد بگويم بس��يار زياد. پس از اين که 
کتاب »مظلومي گم ش��ده در سقيفه« را توزيع کردند آيت الله 
سيدمحمدهادي مياني - از مراجع تقليد در مشهد- نامه اي 
به ايش��ان نوشتند به اين مضمون: »من اين کتاب را خواندم، 
بس��يار جالب بود و از آن خوش��م آمد. در مورد مظلوميت 
ت هم بنويس.« اين نامه نزد من بود که 2 يا 3 ماه پيش از  جدّه
اين مصاحبه، آن را به پسر ايشان )دکتر حسن( دادم. سپس، 
دکتر پاک نژاد شروع به نوشتن درباره حضرت علي)ع( کردند 
و گفتن��د: »اين را مي خواهم هديه کنم به کس��ي.« نام کتاب 
علي)ع(، مظلومي گمش��ده در س��قيفه بود. مرحوم پدرمان 
گفتند: »چه کس��ي را در نظر داري؟« گفتند: »مي خواهم آن 
را به حضرت فاطمه زهرا)س( تقديم کنم.« پرسيدند: »چرا 
ايشان؟« جواب دادند: »چون آن حضرت)س( بيشترين رنج 
را از س��قيفه کشيدند.« اول کتاب شان هم نوشتند: »تقديم به 
مادرم حضرت زهرا)س( که بيشترين رنج را از سقيفه کشيد.« 
بع��د توضيح دادند که چ��را و چگونه آن حضرت)س( اين 
رنج ها را متحمل ش��دند. به ياد دارم که همه ما بسيار متأثر 
شديم و گريه مي کرديم و حال مرحوم والده مان به هم خورد، 
که دکتر آب آوردند و به صورت ش��ان پاش��يدند و سيلي به 
صورت ش��ان زدند، تا ايش��ان به حال بيايند و خودشان نيز 

به شدت گريه مي کردند.
اين کتاب را که نوشتند، منجر به نوشتن هفت جلد ديگر، در 
ادامه آن ش��د. ظاهراً اين مجموعه کتاب، در بين اهل سنت 
ايج��اد تنش کرده ب��ود، چراکه آقاي دکتر از من خواس��تند 
شب هايي که تا ديروقت کار مي کنند نزدشان بمانم. علت را 
که جويا شدم، گفتند: »شبي، يک نفر آمده بود و مي خواست 

مرا با قمه بکشد. اتفاقاً در همان موقع يک بيمار هم آمده و 
صداي بازشدن در مطب باعث فرار فرد مهاجم شده بود.« به 
پيشنهاد ايشان، يک دستخط به در مطب زديم با اين مضمون: 
»افرادي که کارهاي غيرپزش��کي دارند، از ساعت 9 شب به 
بعد مراجعه کنند«. اين خط را دادم به آقاي رستگار نوشت و 
پس از آن، مراجعان غيرپزشکي، آخر شب ها مي آمدند. گاهي 
اوقات هم که در مطب دکتر تنها مي ش��ديم، با هم صحبت 

مي کرديم.
يکي از موارد، موضوع جبهه رفتن آقاي دکتر بوده است. 
اگر امکان دارد در اين باره بيش��تر توضيح دهيد و اين که 

ايشان در خوزستان چه فعاليتي داشتند؟
بيشتر فعاليت دکتر در آن جا سخنراني بود.

يعن��ي براي کاره��اي رزم��ي و نبرد به جبهه تش��ريف 
نمي بردند؟

خير، ايشان در شرايطي نبودند که براي انجام کارهاي رزمي 
به منطق��ه بروند، ولي براي جوانان و رزمندگان س��خنراني 

مي کردند.
با چه عنواني تشريف مي بردند؟

به عن��وان نماينده ي��زد در مجلس ش��وراي اس��امي. در 
فروردين ماه 1360 به جبهه رفتند. به ياد دارم که من، آن سال 
مديرکل ارشاد بودم و جناب غرضي هم استاندار خوزستان. 
در آن سال، آقاي دکتر حدود يک هفته به جبهه رفتند و در 

اهواز بودند.
از يک��ي از دوس��تان، به نام آقاي ره��اوي که کارمند تأمين 
اجتماعي آن زمان بود، شنيدم که آقاي دکتر پاک نژاد از ايشان 
خواستند شعارهاي انقابي را با خط خودش بنويسند. به دو 
دليل: اول اين که واقعاً خط خوبي داش��تند، دوم اين که خط 

آقاي دکتر را مي شناختند.
صحبت بر سر حضور غيرمستقيم شهيد پاک نژاد در وقايع 
انقلاب اس��لامي اس��ت و اين که ايشان به علت موقعيت 
شغلي و اجتماعي که داشتند و نزديکي با شهيد صدوقي 
مي توانستند در بعضي ماجراها و درگيري ها وساطت کنند 
و حت��ي جناح مخالف هم حرف ايش��ان را مي پذيرفتند. 
بعضي از دوستان مطلع مي گفتند ما حضور مستقيم او را 

در اوج انقلاب راه پيمايي ها مي ديديم. ش��ما از ايشان در 
زمان انقلاب در يزد چه به خاطر داريد؟

بل��ه، من کاماً يادم اس��ت. ب��ه اين صورت نب��ود که دکتر 
حضور نداشته باشند. حتي مأموريت هايي هم از طرف شهيد 
صدوقي به ايشان محول مي شد که انجام مي دادند. به ياد دارم 
روزي به اداره تأمين اجتماعي آمدند، کُت شان را با عصبانيت 
برداشتند. پرسيدم: »کجا مي رويد؟« گفتند: »مي روم ساواک که 
همه بدانند؛ پدر من را درآورده اند! س��اواک از جان من چه 
مي خواهد؟!« داخل اداره فرياد مي زدند: »مرا احضار کرده اند 

و نمي دانم ازم چه مي خواهند.«
در مبارزات انقلابي مستقيماً حضور داشتند؟

بل��ه، حضور داش��تند. اما در بعض��ي از م��وارد که صاح 

ل مي کردند. نمي دانستند باشند، اين کار را به ديگران محوّه
اگر به آرشيو ساواک مراجعه کنيد، مي بينيد در اکثر جاهايي 
که نام ش��هيد صدوقي هست، نام شهيد پاک نژاد هم هست. 
همه از حضور فعالانه ايشان در انقاب اسامي و پيروزي آن 
مطلع بودند. من زمان انقاب، در تهران بودم و فعاليت ايشان 

را کاماً به خاطر دارم که بسيار ملموس هم بود.
در مصاحبه هايي که با دوستان داشتيم، همواره در تعريف 
ماجراهاي انقلاب، نخس��تين کس��ي را که نام مي بردند، 
ش��هيد صدوقي و بلافاصله شهيد پاک نژاد بود که از اين 
عزيزان به عنوان ارکان انقلاب اسلامي در يزد و مسؤولان 
س��امان دهي فعاليت هاي انقلابي مردم منطقه ياد مي کنند. 
دوس��ت داريم در اين زمينه به مس��تندات بيشتري دست 

پيدا کنيم. 
البته، حضور ايش��ان در جريان انقاب قطعي، مش��خص و 
روشن اس��ت و هم به آن اذعان دارند. برداشت من اين بود 
که شهيد، از هوشمندي بالايي در اين زمينه برخوردار بودند 
و کياست يک مؤمن را داشتند و نمي خواستند وارد موضعي 
بشوند که بعداً نتوانند از رفتار بي طرفانه خود به نفع جامعه اي 
که تحت تأثير انقاب داش��ته درگير تشنّهج وسيعي مي شده 
است، استفاده کنند. چنان که مي بينيم طرف هاي مخالف هم 
ل مي شده اند.  براي حل مشکات جاري شان به ايشان متوسّه

موضوعات��ي که مس��ؤولان زمان طاغوت با آق��اي پاک نژاد 
مط��رح مي کردن��د دو گونه بود: گون��ه اول در خصوص با 
ش��هيد آيت الله صدوقي بود، با توجه به نفوذ شديدي که در 
يزد داش��تند و اين که مردم يزد واقعاً اعتقاد خاصي به ايشان 
داشتند. مواضعي که ش��هيد صدوقي مي گرفتند، به گونه اي 
بود که مثاً اگر مي خواستند يک طوري مشکل را حل کنند، 
باي��د از طريق دکتر ح��ل مي کردند. گونه دوم هم مس��ائل 
اجتماع��ي بود، به لحاظ احترامي که آقاي پاک نژاد در جامعه 
داشتند، مخصوصاً در بين تيپ جوان. ايشان در دبيرستان ها و 
دانشگاه ها سخنراني و تدريس مي کردند. دکتر عاقه خاصي 
به قشر جوان داشتند و آن ها نيز همين احساس را نسبت به 
او ابراز مي کردند. او مي گفت: »هميش��ه بايد به جوانان تکيه 
کرد.« اعتقادشان هم همين بود. به لحاظ ارتباطي که بين ايشان 
و مردم بود، همگان براي ايش��ان احترام خاصي قائل بودند، 
در صورتي که يک مشکل اجتماعي پيش مي آمد، درخواست 
حل اختاف مي کردند تا اين گونه مس��ائل به بحران کشيده 
نشود. مس��ؤولان و مأموران دولتي، معمولاً در اين دو زمينه 
به شهيد پاک نژاد مراجعه مي کردند که اين خود نشانه حضور 
فعال و تأثيرگذار ايشان در جريان انقاب و در بين مردم يزد 

بوده  است.
در يکي از مواردي که شنيده ام، در دوران انقاب مي خواستند 
مس��جد »برخوردار« را به اضافه مسجد جامع کرمان به آتش 
بکش��ند و در اين زمينه مشخص شد که ساواک اتفاقاتي را 
هم براي آن تدارک ديده است. در اين خصوص، اطاعاتي 
به آقاي دکتر داده مي ش��ود. ايش��ان و دکت��ر صادقي با هم 
صحبت مي کنند که س��رانجام شهيد پاک نژاد به مقامات هم 
مراجع��ه نمي کند و آيت الله صدوقي با کمک مردم مس��أله 
را حل مي کنند. مي دانيد که وقتي مس��جدجامع کرمان دچار 
آتش س��وزي شد، بسياري شهيد ش��دند و مشکاتي نيز به 
وجود آمد، ولي الحمدالله ما به علت قدرت و مديريت آيت الله 
صدوقي و ارتباط عاطفي بين مردم و دکتر پاک نژاد، کم ترين 
خسارت را در يزد ديديم. مي دانيد که بعد از قم، مراسم چهلم 
ش��هيد مصطفي خميني را در تبريز گرفتند و سپس چهلم 
شهداي تبريز را در يزد گرفتند که سومين شهري بود که اين 
مراسم در آن برگزار مي شد. در يزد، روز دهم فروردين، اين 
مراسم انجام شد. چنان که مي بينيد ما کمترين خسارت را در 
يزد داشتيم؛ حتي در جريان پيروزي انقاب. استنباط من اين 
است که اين حدّه اندک خسارات به علت مديريت شهيدان 

ب�ه ي�اد دارم روزي ب�ه اداره تأمي�ن 
اجتماعي آمدند، کُت شان را با عصبانيت 
برداشتند. پرس�يدم: »کجا مي رويد؟« 
گفتند: »مي روم ساواک که همه بدانند؛ 
پ�در م�ن را درآورده ان�د! س�اواک از 
جان من چه مي خواه�د؟!« داخل اداره 
فرياد مي زدند: »م�را احضار کرده اند و 

نمي دانم ازم چه مي خواهند.



www.shahed.isaar.ir

31

يادمانشهيددكترسيدرضاپاكنژاد
شماره46/شهريور1388

صدوقي و پاک نژاد بوده است.
يک مورد که مي تواند براي دستيابي بهتر به زندگاني شهيد 
پاک نژاد بسيار راه گشا باشد، ارتباط ايشان با افراد تبعيدشده 
توس��ط حکومت وقت به يزد بوده اس��ت؛ افرادي مانند 
مرحوم آيت الل فاضل لنکراني و ساير دوستاني که در آن 
برهه زماني فعاليت مي کردند و يزد به عنوان تبعيدگاه آنان 

مشخص شده بود. در اين زمينه چه اطلاعاتي داريد؟
برادرم با اکثرش��ان يا بهتر بگويم با همه شان ارتباط داشتند؛ 
به صورت مس��تقيم يا غيرمستقيم. من خودم آيت الله فاضل 
لنکراني را با ايش��ان دي��دم. يک روز براي نم��از مغرب و 
عش��ا به حظيره رفتم. ديدم که ي��ک مرد روحاني کنار آقاي 
دکتر نشس��ته اند. ش��هيد پاک نژاد مرا به نزد خود خواندند و 
گفتند کاري با تو دارم. از من پرسيدند: »براي چه به حظيره 
آمده اي؟« گفتم: »براي نماز.« فرمودند: »ببين، اين پيرمرد که دم 
در ايستاده، مريض است. من او را ويزيت کرده و نسخه اش 
را هم نوش��ته ام. اگر داروي او را برايش بگيري و به دستش 
برس��اني، ثوابش از نماز جماعت بيش تر اس��ت. برو و اين 
کار را انجام بده.« من روبه روي دکتر ايستاده بودم و مرحوم 
آيت الله فاضل لنکراني هم تشريف داشتند. اخوي، ما را به هم 
معرفي کرد و ايش��ان با من دست دادند. سپس گفتند: »برادر 
تو عمامه و لباس روحانيت ندارد، ولي از ديد من عادل است 
و مي توان به او اقتدا کرد.« اين گفته ش��خص آيت الله بود و 
من نيز از حسن نظرشان تشکر کردم. پس از چندين ماقات، 
خودم مس��تقيماً نزد آقاي فاضل لنکراني مي رفتم و مي ديدم 
که بسيار نسبت به اخوي بنده لطف دارند. ارتباط شان با هم 
بسيار صميمي بود. براي انجام کارهايي که داشتند، بيشتر به 
او مراجعه مي کردند. حتي بعض��ي از موارد را به من ارجاع 
مي دادند يا اين که آقاي دکتر به من مي گفتند که آقاي فاضل 
لنکراني اين کار را دارند، براي ش��ان انجام بده. ارتباط بسيار 
خوبي بود که نظير آن را با ساير مراجع مانند آيت الله العظمي 
گلپايگاني، آيت الله العظمي مرعشي نجفي و ساير آقاياني که 

از قم مي آمدند، داشتند.
اتفاقاً اين موضوع س��ؤال بعدي من است، اگر در اين باره 

بيشتر توضيح بدهيد متشکر مي شوم.
يک بار، خودش��ان نقل مي کردند که به منزل يکي از مراجع 
دين��ي در قم - فکر کنم آيت الله مرعش��ي رحمت الله عليه- 
رفتم. در آن زمان مش��غول نوش��تن کتاب يهود در س��قيفه 
بودم. آيت الله گفتند: »با يهودي ها چه طور هس��تي؟« گفتم: 
»خوبم، دارم به جاهايي مي رس��م.« پرسيدند: »به کجا داري 
مي رسي؟« گفتم: »نه تنها در سقيفه، يهوديان حضور داشته اند، 
بلکه دارم به اين نتيجه مي رس��م ک��ه دو نفر يهودي هم در 
ماجراي عاشورا حضور داشته اند.« متأسفانه عمرشان کفاف 
نکرد که اين تحقيقات  را ادامه دهند. آقاي دکتر، در اين زمينه 
با عامه عسگري هم ارتباطي بسيار نزديک داشتند و با ايشان 
کار مي کردند و اين مس��أله را به معظمٌ له نيز گفته بودند. در 
خصوص تاريخ اس��ام نيز با يکديگر همکاري داشتند، اما 
نمي دانم که ايشان در مورد يهودي ها کار کرده اند يا خير، ولي 
مي دانم که آيت الله گلپايگاني هم به ايشان نامه نوشته بودند 
به اين مضمون که با توجه به اين که تو يک پزشک هستي و 
متدين نيز هستي، مي خواهم نظرت را در مورد نجس بودن يا 
پاک بودن الکل بدانم. چون مي خواهم در اين باره فتوا بدهم.«

آيت الله ناصر مکارم شيرازي، که خدا حفظ شان کند و هنوز 
هم مرجع تقليد ما هستند، آقاي پاک نژاد را به کنفرانس سقط 
جنين معرفي کردند که به عن��وان خبرنگار در آن کنفرانس 
حضور يافتند که پس از بحث کارشناس��ي ايشان، جلسه به 

هم ريخت.
ماجرا از اين قرار بود که ظاهراً هويدا مي خواست سقط جنين 
را قانوني و مجاز اعام کند. هنگامي که وارد شديم، عده اي 
از آقايان نشس��ته بودند. يکي از آن ها که ن��ام او را به خاطر 

ندارم، بلند شد و گفت اين صورت جلسه نوشته شده و آماده 
است، فقط امضاي شما آقايان مانده تا آن را براي قانوني شدن 
به ص��ورت لايحه به مجلس ببريم. چند نفر از کارشناس��ان 
معرفي شدند که هر کدام حدود 10 دقيقه در اين باره صحبت 
کنند. عده اي آمدند. يادم مي آيد که شخصي صحبت کرد که 
مخالف بود و از نظر پزش��کي و روان شناسي بحث مي کرد. 
بعد، مجري برنامه گفت که چون آقاي دکتر پاک نژاد از راه دور 
آمده اند، مي توانند 20 دقيقه صحبت کنند. ايشان هم سخنراني 
مفصلي کردند - نزديک به 2 س��اعت- که متأس��فانه ضبط 
نشده اس��ت. پس از اتمام کنفرانس، همان مجري که گفته 
بود صورت جلسه آماده است و فقط امضاي آن مانده، دکتر 
را در آغوش گرفت و غرق بوس��ه کرد و گفت: »من تا حالا 
فقط مسلمان بودم، اما از اين لحظه به مسلمان بودنم افتخار 
مي کنم.« سپس صورت جلسه را پاره کرد و گفت بروند هر 
کاري که خودشان مي خواهند بکنند. او مرتباً شهيد پاک نژاد 
را در آغوش مي فشرد و مي بوسيد و مي گفت: »دکتر، من به 
مسلمانيم افتخار مي کنم! به خدا افتخار مي کنم که مسلمانم!« 
نام او را به ياد ندارم. جلسه به خوبي تمام شد و صورت جلسه 

پاره شد �� البته بعداً هويدا اين کار را کرد.
بعد، در دوران وزارت دکتر مرش��دي ک��ه در زمان ازهاري 
يا کس ديگري وزير بهداش��ت بودند، شهيد پاک نژاد به من 
گفتند که برو بهش بگو اگر مي خواهي خدا در دنيا و آخرت 
تو را ببخشد، الآن که وزير بهداشت هستي، اين قانون را لغو 
کن.  البته دقيقاً نمي دانم که اين سخنان را آقاي دکتر مستقيماً 
به ايشان گفتند يا کساني از طرف ايشان پيام را رساندند. آقاي 
مرشدي هم در زماني که وزير بهداري بودند، در دوران شاه 

اين قانون را لغو کرد.
يک مطايبه اي هم از شهيد دکتر پاک نژاد نقل مي کنند - در 

همين مورد- اگر امکان دارد آن را نقل کنيد.
بله، گفته بودند که اگر شما اصرار بر قانوني کردن عمل سقط 
جني��ن داريد، من هم موافقم. چراکه اي��ن کار 5000 تومان 
هزينه دارد و افراد عادي از عهده پرداخت اين مبلغ برنمي آيند. 
کس��اني توانايي پرداختن آن را دارند که يا از مقامات باشند 
يا از ثروتمندان. من هم موافقم، بگذاريد نس��ل اين ها ساقط 

بشود! اين سخن را ايشان در سخنراني اي که داشتند، رسماً 
بيان کردند.

درباره نفوذ کام آقاي پاک نژاد بر افراد عضو در فرق گمراه و 
ضاله، که من حتي شنيده بودم بعضي از افراد جامعه زرتشتي 
نيز به اين عضوي��ت در اين گروه ها تمايل پيدا کرده بودند، 
بسيار شنيده ام. اين که آن شهيد بزرگوار، بعضي از اين افراد را 
متمايل کرده بودند به خروج از اين گروه ها و حتي تش��رف 
به دين مبين اس��ام و در مورد بعضي از موارد نيز تش��رف 

مجدد به اسام.
من در اين بحث ها زياد شرکت نداشته ام، اما از تأثير ايشان در 
اين گونه موارد باخبرم. يکي از اين افراد، اسقف دهقاني بود. 
آقاي دکتر با ايش��ان بحث داشتند و نزديک بود که به اسام 

تشرف بيابد، به فرمايش خود دکتر: »نزديک بود برگردد که 
دررفت!« مي گفتند: »ديگر چيزي نمانده بود.«

ايشان هم در يزد بود؟
بله، به يزد رفت وآمد داشت. آقاي دکتر، هم از نظر شرعي و 
اسامي وارد و آگاه بودند و هم از نظر علمي، بحث استدلالي 
هم مي کردند - از همه جه��ات- و عاوه بر اين توانايي ها 
نفوذ کام هم داش��تند که يک بعُد آن بعُِد معنوي خودشان 
بود که تأثير کامي ش��ان را مضاعف مي کرد. من به ياد دارم 
افرادي را که کمونيست بودند �� و نمي توانم نام شان را ببرم 
�� براي بحث با ايشان مي آمدند. دکتر، با توده اي ها گفت وگو 
مي کرد که تأثير هم داش��ت. يکي از جوانان دانشگاهي يزد 
که در آن زمان کمونيس��ت شده بود، جلسه اي با آقاي دکتر 
پاک نژاد داشت و نتيجه آن مثبت بود، الحمدالله او اکنون آدم 

متديني است.
خب، فرصتي پيش آمد که خدمت يکي از آن افرادي که 
توسط آن شهيد بزرگوار هدايت شده بود رسيديم. البته او 
اشاره اي به اين مسأله نکرد و بنده هم آن را مطرح نمي کنم. 
از دوستاني که در جوار ما بودند شنيدم که سخنراني هاي 
آق��اي دکتر، در مدارس به گون��ه اي بود که حتي دختران 
زرتش��تي چادر دختران مسلمان را قرض مي گرفته و در 

جلسه سخنراني ايشان شرکت مي کرده اند.
بله، من هم شنيده ام.

خدمت خانمي هم رسيديم - براي مصاحبه- که مي گفتند 
که من دانش آموز بودم و شهيد پاک نژاد مي آمدند براي ما 

سخنراني مي کردند...
آيت الله صدوقي و شهيد پاک نژاد، هسته و بنياد اصلي براي 
سخنراني هاي شان را قبل از سال هاي 1346 و 1345 در يزد 
گذاشتند که تأثيرات آن ها را بر جوانان يزد چه محصل و چه 
دانشجو در محيط هاي مختلف مي بينم. تأثير زحمات اين دو 
شهيد را در بنيادگذاشتن يک هسته مرکزي و يک تشکل ديني 
در يزد مخصوصاً در برپايي مجالس مختلف به مناسبت هاي 
مختلف - مثاً در حظيره يا دانشگاه ها- مي بينيم که منجر به 
اين شد که بچه هاي ما بچه هاي مذهبي باشند. پس از انقاب 
هم مي بينيم ک��ه - اين ادعاي دور از ذهني نيس��ت- حتي 
جواناني که در يزد خيلي نمود ندارند، در اس��تان هاي ديگر 
نمونه اند و از نظرِ داشتن اعتقاد و شأن مذهبي، همين طور در 

مسائل اجرايي - شکر خدا- در وضع خوبي قرار دارند.
درب��اره انتخ��اب ب��رادر گرامي تان در مجلس ش��وراي 
اس��لامي هم بفرماييد. در اين باره همه مصاحبه شوندگان 
- متفق القول- اين موضوع را مطرح کرده اند که ايش��ان 
ع��لاوه بر تبليغاتي که کردند، انتخاب قلبي مردم يزد هم 
بودند. پس از راه يابي به مجلس همان خدماتي را که قبل 
از نمايندگي در حق مردم انجام مي دادند، ادامه دادند؛ البته 

با قدرت اجرايي بيشتر.
ايش��ان ش��خصاً عاقه اي نداش��تند که وارد چنين مقوله اي 
بشوند. مي گفتند: »من در يزد هم مي توانم خدمت کنم. همين 
جا در کنار آيت الله صدوقي مي مانم و به نويسندگي و طبابت 
مي پردازم.« منتها هم ش��هيد صدوقي و هم مرحوم آيت الله 
س��يدجواد مدرس��ي، دکتر را به اين کار مکلّهف و به او امر 
کردند. به بيان خود ش��هيد: »اي��ن آقايان و چند تن ديگر از 
بزرگان به من امر کردند.« اين ش��د ک��ه آمدند و از مرحوم 
ابوي نيز کسب اجازه کردند و گفتند: »با توجه به امر آقايان 
و مکلف ش��دن من، آيا ش��ما اجازه مي دهيد؟« سپس بدون 
تبليغات زياد در انتخابات شرکت کردند. انتخابات در شرايط 
و زمانه اي برگزار ش��د که منافقين و ساير گروه هاي ديگر - 
حتي بني صدر- هم در آن کانديدا داشتند. يکي از گفته هاي 
ايش��ان به من اين بود که فرمودند: »من به دو دليل انتخاب 
مي ش��وم: يکي اين که اين واقعه را در خواب ديده ام و ديگر 
اين که اگر به تعداد نسخه هاي رايگاني که به مردم داده ام رأي 

آيت الله ناصر مکارم ش�يرازي، که خدا 
حفظ ش�ان کند و هنوز هم مرجع تقليد 
ما هستند، آقاي پاک نژاد را به کنفرانس 
سقط جنين معرفي کردند که به عنوان 
خبرنگار در آن کنفرانس حضور يافتند 
که پس از بحث کارشناس�ي ايش�ان، 

جلسه به هم ريخت.
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بياورم، تعداد آرا، از عدد مورد نياز من بيشتر هم خواهد شد.« 
و به شوخي مي گفتند: »اگر هر نفر به تعداد نسخه هايي که از 
من به رايگان دريافت کرده بخواهد رأي به صندوق بيندازد، 
تع��داد آن 3 تا 4 برگه براي هر نفر خواهد بود!« بله، مطمئن 

بودند که انتخاب مي شوند!
ش��بي که نتايج ش��مارش آرا را اعام کردند، ساعت حدود 
1�2 بعد از نيمه ش��ب بود. ستاد انتخاباتي دکتر که روبه روي 
منزل شان هم بود، بسيار شلوغ بود. به اتفاق به منزل آقا رفتيم. 
وقتي خدمت مرحوم ابوي و والده رسيديم، تعداد رأي هايي 
را ک��ه آورده بودند، گفتند و نيز گفتن��د که براي نمايندگي 
انتخاب شده اند. س��پس به قرآن اشاره کردند و گفتند: »من 
قباً از ش��ما اجازه گرفته ام، الآن هم مي خواهم اجازه بگيرم، 
به همين قرآن قسم ياد مي کنم که اگر شما ناراحت هستيد، 
همي��ن الآن انصراف خود را اعام مي کنم.« که مرحوم ابوي 

گفتند: »خوشت باشد پسرم ان شاءالله.«
با اين همه، تبليغات آن چناني نکردند، با توجه به اين که مردم 
به دکتر عاقه داش��تند، او را يک فرد خادم مي دانستند و از 
سوابق خدمت ايشان اطاع داشتند و به علت اين که قبل از 
انتخابات، چندين سال در يزد يک فرد شناخته شده به حساب 
مي آمد و نيز با توجه به اين که انتخابات در سال 1358 انجام 
ش��د و اخوي ش��هيد حدوداً از س��ال 1336-1335 در يزد 
بودند، مي توان گفت تقريباً 22�23 سال خدمت به مردم کرده 

بودند و همگان شناخت کافي از ايشان داشتند.
از علل محبوبيت ش��هيد پاک نژاد مي توان به رفتار او با مردم 
در مطب و محيط و هم چنين برپايي و ش��رکت در جلسات 
قرآن و سخنراني اش��اره کرد. در اين باره، شخصي براي من 
نقل مي کرد که به 500 نفر از کارمندان که رياس��ت آن ها با 
او ب��ود، گفته بود که در انتخابات به آقاي دکتر پاک نژاد رأي 
بدهند و در بيان علت اين پيش��نهاد نيز اين خاطره براي شان 

بازگو کرد بود:
»روزي در منزل در کنار مادرم نشسته بودم. مادرم بيمار بود. 
از او پرس��يدم: مادر، چرا به دکت��ر مراجعه نمي کني؟ گفت 
پول ندارم. من 12 س��ال داشتم و کاري از دستم برنمي آمد. 
مادرم دستم را گرفت و گفت: بلند شو برويم به مطب دکتر 
پاک نژاد، او کس��ي اس��ت که آدم هاي بي پ��ول را هم درمان 
مي کند. مادرم، به زور، بلندم کرد و با هم رفتيم به مطب. آقاي 
دکتر پس از معاينه پرس��يد: »مادر، پول داري؟« مادرم گوشه 
چارقدش را باز کرد و گفت: »6 ريال پول دارم.« دکتر پرسيده 
بود: »آيا براي تهي��ه دارو پول داري؟« اما مادرم فکر مي کرد 
ک��ه او پول ويزيت را مي خواهد. دکت��ر، 6 ريال را گرفت و 
به من گفت بيا. من از ايشان ترسيدم و در حال فرار به دور 
م��ادرم چرخيدم. او به دنبالم دويد. دس��تم را گرفت و آن 6 
ريال را در دس��ت من گذاشت و سپس داخل نسخه نوشت 
ک��ه به داروخانه دکتر رازي برويم، و ما داروها را هم رايگان 

دريافت کرديم.
مردم يزد، ش��ناخت خوبي از دکتر دارند. حتي نسل بعد از 
ايشان هم، هنوز وقتي صحبت از ايشان مي شود، مي گويند ما 
مطالب مثبت بسيار زيادي راجع به شهيد پاک نژاد شنيده ايم. 

تصور مي کنم اين ها انعکاس کارهاي اوست.
يک بار خودشان به من گفتند: »نويسنده زياد داريم، نماينده 
زياد داريم، پزشک هم زياد داريم، اما مي داني چرا من اين طور 
مطرح شده ام؟ فقط به خاطر خدا.« بعد فرمودند: »کتاب دعا 
زياد داريم، اما چرا بايد مفاتيح  الجنان بين همه آن ها گُل کند؟ 
چون با اخاص نوشته شده است.« مطلب ديگري که به من 
گفتند و آن را بازگو مي کنم تا همگان استفاده کنند، اين است 
که فرمودند: »مي داني چرا را مردم مرا دوس��ت دارند؟ چون 
ب��ه آن ها خدمت مي کنم. مي داني چرا خدا توفيق خدمت به 
من داده؟ به خاطر احترام به پدر و مادر. به نظر من به خاطر 
احترام به پدر و مادر است که خدا توفيق خدمت به مردم را 

به ما مي دهد و محبت آدم به دل مردم مي نش��يند، من دليل 
ديگري براي آن قائل نيستم.«

در چند جاي قرآن نوشته شده است: »و بالوالدين احساناً«. در 
مورد اين جمله قرآني مي گفتند: »عدل نه تنها چيز بدي نيست، 
بلکه بسيار خوب هم هست. خداوند هم عادل است. انصاف 
هم همين طور است. چرا خداوند نفرموده بالوالدين عدلاً يا 
انصافا؟ً اگر چنين فرموده بود در صورتي که پدري سيلي به 
فرزندش بزند، عدل ايجاب مي کند که فرزند نيز در حق پدر 
چنين کند و اگر فرموده بود بالوالدين انصافاً نيز اين طور معني 
م��ي داد که اگر پدري فرزندش را محکم زد، فرزند ضربه او 
را آرام تر پاسخ دهد. اما وقتي خداوند مي فرمايد و بالوالدين 
احس��اناً، به اين معني اس��ت که اگر پدرت به تو سيلي زد، 
سرت را پايين بينداز و حتي نگاه غضب آلود هم به او نيفکن 

و برو. به اين مي گويند احسان.«
يادم اس��ت در اواخر عمرش��ان که در تهران نماينده بودند، 
مرحوم والده ما مي گفتن��د: »هر وقت که به منزل مي آمدند، 
دس��ت م��ن و آقا را مي بوس��يدند. هنگام رفت��ن نيز چنين 
مي کردند و در جواب ما که علت اين کار را جويا ش��ديم، 
گفتند روايتي از حضرت رسول)ص( ديدم با اين مضمون که 
اگر دست پدر پيرتان را ببوسيد، انگار که دست مرا بوسيده ايد. 
من مي خواهم دس��ت پيغمبر)ص( را ببوسم. پدرم از اولاد 
پيغمبر)ص( نيز است و به نيت بوسيدن دست پيغمبر)ص( 
اين کار را مي کنم. باور کنيد احترامي که ايشان براي والدين 

قائل بودند، بسيار عجيب بود.«

م��ورد ديگري ک��ه به خاطرم آمد اين اس��ت: مرحوم آقا در 
تهران بودند. بر س��ر يک موضوعي با هم حرف مان ش��د و 
م��ن صداي��م را بلند کردم. آقاي دکتر به م��ن گفتند از اتاق 
برو بيرون! خودش��ان هم آمدند و ب��ه من گفتند: »الآن تمام 
فرشته ها و مائک دارند تو را نفرين مي کنند، برو پاي پدرت 
را ببوس، رضايتش را بطلب، تا تو را دعا کند.« سپس دستم 
را گرفت و نزد پدرمان برد. من خواس��تم پاي آقا را ببوسم 
که نگذاشتند و دست ش��ان را بوسيدم و بيرون آمدم. اخوي 
آمدند و گفتند حالا فرشته ها و مائک از تو راضي اند و دارند 
دعاي��ت مي کنند. تو حق نداري با پدرت بلند صحبت کني، 
همان طور که حق نداري در خدمت پيامبر)ص( بلند صحبت 
کني. چراکه در قرآن آمده اس��ت که در خدمت پيامبر)ص( 

نبايد بلند صحبت کرد. 
***

جناب دکتر، در بخش دوم، مي خواهيم درباره شهيد دکتر 
سيدمحمد پاک نژاد صحبت بکنيم. ابتدا از خانواده پاک نژاد 
صحبت بفرماييد و اين که دکتر سيدمحمد چندمين فرزند 
خانواده بودند و از رابطة خودتان با برادر بزرگ ترتان نيز 

براي ما بگوييد.
م��ا در خانه پنج خواه��ر و برادر بوديم. پس��ر اول خانواده 
شهيد سيدرضا پاک نژاد بود و برادر دوم من دکتر سيدعباس 
پاک نژادند که مدت ها در عراق اسير بودند و در حال حاضر 
جانباز هفتاد درصد هستند. ايشان يکي از بنياد گذاران بهداري 
سپاه بودند که به همراه چند تن از پزشک ها و پرستاران براي 
بازديد از رزمنده هايي که نياز به درمان داش��تند، وارد منطقه 
دارخوين شده بودند که همان جا هم اسير رژيم بعث عراق 
ش��دند. اخوي سوم بنده ش��هيد سيدمحمد است که به طور 
مفصل درباره ايشان صحبت خواهم کرد، بعد از سيدمحمد 
همش��يره من هس��تند و بعد از خواهرم نيز من فرزند آخر 

خانواده هستم.
خود شما متولد چه سالي هستيد؟

خدمت شما عرض ش��ود که دکتر سيدمحمد متولد 1318 
بودند و من متولد 1328 هستم ايشان ده سال از بنده بزرگ تر 
هس��تند. در مورد زندگي سيدمحمد به نظر من چون دکتر 
سيدعباس حدود نه سال از ايشان بزرگترند، قطعاً خاطرات 
بيشتري به ياد دارند. سيدمحمد فرزند سوم خانواده هستند، 
ايش��ان مثل همه ما دوره ابتدايي را در مدرس��ه اس��ام يزد 
گذراندند و بعد به مدرس��ه رکينه رفتند، دوره اول دبيرستان 
را در آن جا گذراندند و سپس در دبيرستان ايران شهر به ادامه 
تحصيل پرداختند. بعد از اتمام تحصيات دبيرستان به دليل 
اين که دکتر س��يدرضا در تهران سکونت داشتند، ايشان هم 
به تهران نقل مکان کردند که با آن ها زندگي کنند، و س��پس 
تصميم گرفتند که به خارج از کشور بروند. دکتر سيدمحمد، 
اول به بيروت سفر کردند، سپس به لبنان رفتند که در آن جا 
به رشته حقوق عاقه مند شدند. ايشان بعد به بيروت رفتند و 
تصميم گرفتند که آن جا در رشته حقوق به تحصيل بپردازند، 
اما از آن جايي که مرحوم ابوي، راضي به تحصيل سيدمحمد 
در اين رش��ته نبودند، به ايش��ان نامه اي نوشتند و گفتند که 
راضي نيس��تم که شما قاضي بش��ويد؛ خوش شان نمي آمد. 
بعد از نامة ابوي، دکتر س��يدمحمد رش��ته تحصيل پزشکي 
را انتخ��اب کرد و بعدها خودش تعري��ف مي کرد که هيچ 
عاقه اي به رش��ته پزشکي نداشته است. همان موقع، ايشان 
در لبنان با امام موس��ي صدر نيز در ارتباط بودند و با گروه 
ايش��ان همکاري مي کردند. حتي زماني که ايش��ان به اروپا 
رفتن��د به فعاليت هاي خود ادامه دادن��د. مدتي هم در آلمان 
اقامت و سپس به سوئيس عزيمت کردند. به مدت 11 سال 
به ايران نيامدند و در آن جا به تحصيل مشغول بودند. مجموع 
سال هايي که ايش��ان در خارج از کشور حضور داشتند، 11 
سال بود که دو سال و نيم در لبنان بودند و سپس در آلمان و 

ز علل محبوبيت شهيد پاک نژاد مي توان 
به رفتار او با م�ردم در مطب و محيط و 
هم چنين برپايي و ش�ركت در جلسات 
قرآن و سخنراني اشاره كرد. در اين باره، 
شخصي براي من نقل مي كرد كه به 500 
نف�ر از كارمندان كه رياس�ت آن ها با او 
بود، گفته بود ك�ه در انتخابات به آقاي 

دكتر پاک نژاد رأي بدهند.
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سوئيس مشغول به تحصيل شدند.
درباره امام موس��ي صدر و همکاري دکتر س��يدمحمد با 

جنبش لبنان براي ما صحبت کنيد.
متأسفانه تنها چيزي که مي دانم اين است که سال 1356، بعد 
از خدمت سربازي، براي ادامه تحصيل پيش دکتر سيدمحمد 
رفتم و آن جا مشاهده مي کردم که هنوز با گروه هاي فلسطيني 
و امام موسي صدر در ارتباط هستند. رفت و آمد دکتر با گروه 
ايشان کاماً مشهود بود و تلفني نيز در ارتباط بودند. در اروپا 
رشتة اقتصاد را براي تحصيل انتخاب کردند و به رشته اقتصاد 
بين الملل نيز عاقه فراواني داش��تند، ولي فرصت نشد تا در 
اين رشته هم مدرک دکترا بگيرند. به دفاع از پايانه نامه  خود 
نيز نرسيدند. حالا چرا يازده سال نتوانستند به ايران سفر کنند، 
يکي از دلايل آن اين بود که شاه رفته بود به سوئيس، که در 
همان زمان عده اي از دانش��جويان مقيم اروپا از جمله ايشان 
به خاطر ديکتاتوري رژيم شاهنشاهي عليه طاغوت متحصن 
ش��ده و عکس برادرم را در يک روزنامه آلماني چاپ کرده 
بودند،  به اين دليل بود که برادرم نمي توانس��تند وارد کشور 
بشوند. شهيد محمد، بعد از يازده سال، به ايران آمدند و اولين 
باري که بعد از عزيمت به اروپا به ديدار ايش��ان رس��يديم، 
حدوداً س��ال 1349 يا سال 1350 بود که در فاصله بين سال 
1350 تا 1357 که انقاب به پيروزي رسيد، يکي دو بار نيز 
به ايران آمدند. بعد از انقاب هم ايشان تصميم گرفتند که به 

ايران بيايند و در وزارت بازرگاني مشغول به کار بشوند. 
آن دو، سه باري که به ايران سفر کردند به يزد هم آمدند؟ 
در طول اقامت شان در ايران چه کار مبارزاتي عليه رژيم 

طاغوت انجام مي دادند؟
بله، ايش��ان به يزد آمدند. سفر دکتر سيدمحمد به يزد، فقط 
جهت ديدار اقوام بود و در مورد کارهاي سياسي و مبارزات 
خود عليه شاه چيزي بروز نمي دادند تا مشکلي براي ايشان 
ايجاد نش��ود، ام��ا در اروپا که بودند، از اين بابت مش��کلي 
نداشتند و دليل اين که در ايران چيزي بروز نمي دادند، همان 

عکسي بود که روزنامه ها از مرحوم شهيد انداخته بودند.
چط��ور بود ک��ه دکتر محمد، بعد از اين س��فر تا قبل از 

پيروزي انقلاب فقط دو سه بار آمدند؟
درحقيق��ت من نمي دانم که چطور ب��ود، يا خود آقاي دکتر 
دوس��ت نداش��تند يا نمي خواس��تند که به ايران برگردند يا 
مشکل داشتند،  که بعدها مشکل ايشان برطرف شد و به ايران 

آمدند. 
متأسفانه جزئيات زندگي شهيد پاک نژاد که يازده سال از 
زندگي خودش��ان را در اروپا بودند خيلي واضح نيست 
و بخش اعظم آن پش��ت پرده مانده است. آيا اين مسأله 
به خاطر توداري و درون گرايي ش��هيد بوده است يا دليل 

ديگري نيز داشته است؟
احتمالاً به همين صورت بوده است و دليل عمده هم اين بود 
که ايشان از ما دور بودند. ايشان فقط کليات زندگي خود را 
براي ما مي گفتند، شايد مصلحت نمي دانستند که جزئيات را 
هم بازگو کنند. از نوع ارتباط هايي که داشتند، رابطه ايشان با 
گروه هاي جنبش لبنان، ما فقط در همين اندازه مي دانستيم و 
عکسي را که در روزنامه بود داشتيم و مي ديديم که عليه شاه 

هم مبارزه مي کند.
همه خانواده به اين صورت اطلاع کمي داشتند؟ به هرحال 
آن زمان برادر بزرگ ها حکم پدر را داشتند، سيدرضا هم 
که از آن ۱۱ سال چيزي نمي دانست، پي گير هم نمي شد؟

من آن زمان سن و سال کمي داشتم و اگر سيدرضا پي گير هم 
مي شدند، معمولاً چيزي نمي  گفتند، مسلماً با هم بسيار دوست 
بودند و با هم شهيد شدند. دکتر سيدعباس هم به دليل اين که 
در تهران زندگي مي کردند، از ماجراها در يزد بي خبر بودند و 
نه ماه قبل از شهادت سيدرضا و سيدمحمد، سيدعباس اسير 
شدند. ديگر، به طور کامل ارتباط ها قطع شد و اطاع دقيقي از 

زندگي سيدمحمد به من نرسيد. 
خب، رسيديم به اين قسمت که انقلاب شد و سيدمحمد 

به ايران برگشتند بعد از اين چه شد؟
ايشان در وزارت بازرگاني و در صنايع چوب و کاغذ مشغول 
به فعاليت شدند تا زماني که به شهادت رسيدند. با توجه به 
اين که سيدمحمد در جلسه هفتم تير حزب جمهوري اسامي 
ش��رکت کرد، بعدها من متوجه ش��دم که رابط بين وزارت 
بازرگاني و مجلس ش��وراي اسامي بوده اند. دکتر سيدرضا 
هم عضو کميسيون برنامه و بودجه بودند؛ اتفاقاً سيدمحمد به 
همراه دکتر سيدرضا در اين جلسه شرکت داشتند تا درباره 
مسائل اقتصادي بحث کنند که متأسفانه آن فاجعه اتفاق افتاد 
و شهيد بهشتي و هفتاد و تن - از جمله اخوي هاي بنده يعني 

سيدرضا و سيدمحمد- به شهادت رسيدند.
مي توانيد براي خوانندگان بفرماييد که شهيد سيدمحمد از 
۲۲ بهم��ن ۱۳5۷ تا هفتم تير ۱۳۶۰ که روي هم حدود دو 

سال و نيم مي شود، به چه کارهايي مشغول بودند؟
شهيد سيدمحمد، به خانواده اش که در آلمان بودند سر مي زد. 
ايش��ان در آلمان که بودند، با دختر خانمي مسلمان، ازدواج 

کردند و ثمره اين ازدواج يک دختر به نام فاطمه است که دو 
بار به همراه دکتر به ايران سفر کرد و شهيد، حتي به دخترش 
هم زبان فارسي را مي آموخت و به خاطر دارم که همراه اين 
دخترخانم به ايران عزيمت کردند و در کشور ساکن شدند.  
دکت��ر س��يدمحمد، به همراه همسرش��ان به ايران س��فر 

نکردند؟ 
خير، همسر دکتر، تا جايي که من مي دانم، به ايران نيامدند.

از دختر شهيد،  بيشتر براي ما صحبت کنيد.
دختر ش��هيد س��يدمحمد، به ايران و مخصوص��اً انقاب و 
حضرت امام بسيار عاقه داشتند و عکسي از امام زمان)عج( 
کش��يده بودند و تأکيد داش��تند به خدمت امام برويم تا اين 

عکس را به ايشان بدهند. دختر شهيد الآن بايد بيش از چهل 
سال داشته باشد. ما با ايشان ارتباط داريم، مي دانيم که در يکي 
از بانک هاي آلمان مش��غول به کار اس��ت. بسيار کم فارسي 
صحبت مي کند. به هرحال به خاطر حضور در آلمان آن چيزي 

را هم که از فارسي بلد بوده از ياد برده است.
شهيد محمد، در اين مدت دو سال چه فعاليت هاي انقلابي 

و کار سياسي و شخصي انجام مي دادند؟
بيشتر فعاليت شهيد، در زمينه تخصصي خودشان بود. ايشان 
در وزارت بازرگاني کار مي کرد. ايش��ان تدريس نداش��تند، 
به خاطر اين که هنوز در تهران مس��تقر نشده بودند و البته در 
حال فراهم آوردن مقدمات آن بودند که عضو هيأت علمي 
يکي از دانشگاه هاي بشوند و نظرهايي هم درباره تخصص 
خودشان به کميسيون مجلس يا وزارت بازرگاني به خصوص 

درباره مسائل اقتصادي ارائه مي کردند. 
هرگز به نمايندگي در مجلس فکر کرده بودند؟

نه، اصاً اين بحث ها در ميان نبود. به خاطر ندارم که هيچ گاه 
شهيد صحبتي از پست و مقام کرده باشند. 
ايشان هنگام شهادت چند سال داشتند؟

هنگام شهادت چهل و دو سال شان بودند. 
متأسفانه درباره ش��هداي هفتم تير ديگر به غير از آيت الل 
بهشتي و چند تن ديگر از شهدا تقريباً اطلاع چنداني در 
دسترس نيست، شما درباره ويژگي هاي شهيد سيدمحمد 

براي ما بگوييد.
از نظر اعتقادي فردي بس��يار محک��م و ثابت قدم بودند، در 
مجموع نوزده س��ال خارج از کش��ور زندگي کردند که من 
مدتي که در س��وئيس پيش ايشان زندگي کردم، شاهد بودم 
که ايش��ان تا چه اندازه مقيد بود، حتي الامکان نماز روزانه را 
اول وق��ت به جا مي آورد. يکي ديگر از قيودات ش��هيد اين 
ب��ود که ه��ر روز حداقل يک صفحه ق��رآن را با ترجمه آن 
مطالعه مي کردند. اين قرآن را س��يدرضا به ايشان هديه داده 
بودند و به ش��ما بگويم که از مطالعه قرآن يادداشت برداري 
هم مي کردند، به خصوص مطالب اقتصادي قرآن را به دقت 
بررسي مي کردند. چند کتاب اسامي هم به همراه خودشان 
برده بودند و مطالعه مي کردند. بسيار شوخ طبع بودند. متأسفانه 
حافظه ذهني ندارم که براي شما خاطره اي از شهيد تعريف 
کنم، اما خيلي کم پيش مي آمد که در مجلس فاميلي شوخي 
و مزاح نکنند. وقتي بزرگ تر ش��دم، حرف هاي دل شان را به 
من مي گفتند؛ آخر شب با هم صحبت مي کرديم يا اگر حرف 
خاصي داش��ت با دکتر سيدرضا ميان مي گذاشت. سيدرضا 
را مراد خودش��ان مي دانس��تند، هم از نظر علمي و هم نظر 
اقتصادي، بسيار از دکتر سيدرضا تأثير مي گرفتند. شخصيت 
درون گرايي داش��تند بسياري از مسائل را مطرح نمي کردند. 
بيش��تر مسائل را با سيدرضا در ميان مي گذاشتند و به ايشان 
عاقه مند بودند و جالب اين اس��ت که دکتر سيدرضا بارها 
به من گفته بود که سيدمحمد از همه ما خودساخته تر و آدم 
بسيار مدبري است. البته دليل سيدرضا اين بود که ايشان در 
خارج از کشور زندگي مي کردند و خودشان از پس مشکاتي 
که داشتند برمي آمدند و همين باعث شده بود که شخصيتي 

خودساخته داشته باشند.
دکتر سيدمحمد که در اروپا تحصيل کرده و در آن جا هم 

دو مدرک دکترا گرفته بودند ،  آيا تأليفاتي هم داشتند؟ 
نه، عاقه مند بود که مسائل اقتصاد اسامي را تجزيه کند و با 
توجه به تجربيات آکادميکي که داشتند، تصميم گرفته بودند 

که اقتصاد اسامي را تدوين کنند. 
آيا يادداشت يا فيش برداري اي از ايشان باقي مانده است؟ 

من به خاطر ندارم.
زمان قبل از ش��هادت و هنگام ش��هادت کجا س��کونت 

داشتند؟
در تهران بودند.

 ايشان فقط كليات زندگي خود را براي 
ما مي گفتند، شايد مصلحت نمي دانستند 
كه جزئي�ات را هم بازگو كنن�د. از نوع 
ارتباط هايي كه داش�تند، رابطه ايشان 
ب�ا گروه هاي جنبش لبن�ان، ما فقط در 
همين اندازه مي دانستيم و عكسي را كه 
در روزنامه بود داش�تيم و مي ديديم كه 

عليه شاه هم مبارزه مي كند.

شهيد دكترسيد محمد پاك نژاد.
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ايشان به خانواده شان در آلمان سر مي زدند؟ 
ايشان سالي دو بار به آلمان مسافرت مي کردند.

موقع شهادت دکتر سيدمحمد در کجا سکونت داشتند؟  
ايش��ان منزل اجاره نکرده بودند. خانة پدري ما در تهران بود 

که در آن جا زندگي مي کردند. 
بعد از ش��هادت، وس��ايلي، کاغ��ذ يادداش��تي، خاطرة 

نوشته شده اي، چيزي از ايشان پيدا شد؟
من، نه به يادداش��ت ها نگاه مي کردم و نه حتي به خاطرات 
ايشان، اما در هنگام ش��هادت قرآن کوچک خون آلودي در 

جيب شان بود که آن را بيرون آوردم.
از خاطرات و آثار ش��هيد هيچ وقت چيزي به دست شما 

رسيد؟
خير، چون بيشتر نوش��ته ها و خاطرات ايشان در آلمان بود؛  
البته در حال حاضر بعضي از يادداشت هاي دکتر سيدمحمد 

در منزل مرحوم پدرم هست. 
 نوشته هايي را که دکتر در آلمان يادداشت کردند ترجمه 

نکرده ايد؟ حجم اين نوشته ها چقدر است؟ 
درباره س��ؤال اول ش��ما بايد بگويم: خير. اما حجم نگارش 
ايشان هم نبايد زياد بوده باشد؛ راستش از آن موقع 28 سال 

مي گذرد و من چيزي زيادي به خاطر ندارم.
بعض��ي از مطالب را جايي در منزل پدر گذاش��ته ام که بايد 

بگردم و پيداي شان کنم.
مي توانيم اميدوار باش��يم که نوشته هاي اين شهيد عزيز، 

ترجمه و چاپ شود؟
توکل بر خدا، جالب اين اس��ت که شهيد، با آن که 19 سال 
خارج از کشور حضور داشتند و هنوز لهجة يزدي خودشان 
را از دس��ت نداده بودند و کاماً يزدي صحبت مي کردند و 
حتي اصطاحات خاص يزدي را هم به خوبي ادا مي کردند.

به نظر ش��ما اين به خاطر اصالت ايش��ان ب��ود يا ارتباط 
تلفني اي که با خانواده داشتند؟

ارتباط ما بيشتر به صورت نامه بود.
نامه هاي شهيد محمد را داريد؟ 

شايد داشته باشم، نمي دانم بايد منزل پدرم را بگردم. 
لهجه يزدي شهيد محمد به خاطر چه چيزي بود که حتي 

در آلمان هم حفظ شد؟ 
هيچ دليلي نمي توانم بياورم، جز اصالت، که ايشان بسيار به آن 
توجه داشت. به خاطر دارم بعد از مدت ها که آمدند ايران، با 
فاميل ها به ماقات ايشان رفته بوديم و وقتي ديديم که با لهجه 
يزدي صحبت مي کنند و حتي اصطاحات خاصي يزدي را 
به کار مي برَند، بس��يار تعجب کرديم. مي ديديم بعد از يازده 
سال که خارج از کشور سکونت داشته اند، با تسلط بر لهجه 

يزدي، صحبت مي کنند. 
خود حضرت عالي هم مدت زيادي اس��ت که در تهران 

ساکن هستيد، اما به خوبي يزدي حرف مي زنيد!
بله، من خودم 16 س��ال اس��ت که در تهران زندگي مي کنم: 
اين سفارش پدر است؛ ابوي مرحوم بنده مي گفتند: »يزد در 
کشور آبرويي دارد و شما بايد اصالت خودتان را حفظ کنيد.« 
من حتي زماني که در جلس��ات شرکت دارم، با لهجه يزدي 

صحبت مي کنم.
دکتر س��يدمحمد، ۱۹ س��ال در اروپا و کشورهاي عربي 
اقامت داش��تند.  آيا وقتي به ايران برگش��تند فعاليت هاي 
سياسي خودش��ان را ادامه دادند؟ عضو شوراي مرکزي 

حزب بودند؟
نه، ايشان اصاً عضو شوراي مرکزي حزب نبودند؛ آن شب 
به عنوان رابط حزب و مجلس رفته بودند – نه، ببخش��يد- 
ب��ه عنوان رابط، بين نماينده ه��اي مجلس در حزب حضور 

داشتند. 
دکتر سيدرضا چطور؟ ايشان هم عضو حزب نبودند؟ 

خير، دکتر س��يدرضا هم عضو حزب نبودند، ولي هر دو به 

حزب گرايش ش��ديدي داش��تند و به عاوه عاقه شديدي 
نسبت به شهيد بهشتي ابراز مي کردند. 

دکتر سيدرضا پاک نژاد شب هفتم تير نيز به چه عنواني در 
حزب حضور داشتند؟ 

به عنوان نماينده عضو کميسيون بودجة مجلس در شوراي 
مرکزي حزب حضور داشتند. 

حالا مي خواهم خاطره اي درباره شهيد سيدمحمد براي شما 
تعريف بکنم؛ در س��ال 1360 زماني که ايشان شهيد شدند، 
من مديرکل ارشاد اس��تان ارشاد يزد بودم و مسؤوليت حج 
و زيارت اس��تان نيز بر عهده من بود. مرحوم پدر گفتند که 
س��يدمحمد به حج مشرف نش��ده اند و من قصد دارم براي 
ايش��ان حج خري��داري کنم. بنده يک��ي از روحانيون را که 
خداوند طول عمر به ايش��ان اعط��ا فرمايد، انتخاب کردم و 
به نيابت از سيدمحمد با يکديگر راهي سفر حج شديم. پدر 
گفتند که مي خواهند همان طوري با اين روحاني رفتار کنند 
که انگار س��يدمحمد از سفر حج برگشته اند، و زير پاي اين 

روحاني گوسفند قرباني کردند. 
لطفاً کمي از آن حال و هوا براي ما صحبت کنيد.  

س��ال اول شهادت هر دو ش��هيد بزرگوار بود، همة ما متأثر 
بوديم، ولي در عين حال هم از اين بابت که مسأله نيابت حج 
براي سيدمحمد انجام گرفته، خوشحال بوديم. حجت الاسام 
شيخ محمدباقر عجمين که ايشان مدرس عربي بنده و دکتر 
سيدمحمد بودند و شهيد در دستخط هاي خودشان نام ايشان 
را ذکر کرده اند. من به سيدمحمد گفتم چرا نام آقاي عجمين 
را ذکر کرديد. ايشان گفتند: »اول آن که معلم عربي بوده اند.« 
حجت الاسام هم پذيرفتند که به نيابت از شهيد و همراه من 
به حج واجب مشرف بشويم. در راه بازگشت در هواپيما من 
به خواب رفتم و شهيد سيدمحمد را در خواب ديدم؛ بسيار 
شاد و خندان بود. به ايشان گفتم: »مي دانيد به همراه نايب شما 
به مکه رفته ام؟« ايشان گفت: »همه جا با شما بودم. در مکه، منا 
و مدينه با شما بودم.« بسيار خوشحال شدم. وقتي از خواب 
بيدار شدم، به آقاي عجمين گفتم: »الحمدالله حج شما قبول 
شده و کسي را که شما از طرف ايشان نايب بوديد، همه جا 
حضور داشته است.« و اين نکته بسيار شيريني بود که هنگام 

برگش��تن براي پدر و مادرم تعريف کردم و آن ها نيز بسيار 
خوشحال شدند.

در جمع هفتاد و دو تن ش��ما تنها خانواده اي هستيد که دو 
شهيد تقديم کرده ايد؟

فکر مي کنم يکي ديگر از شهدا هم بودند که اسم آن ها را در 
خاطر ندارم. 

بعد از شهادت اين دو عزيز در خانواده و در شهر يزد چه 
فضايي حاکم بود؟ 

آن زمان من مسؤول حج استان يزد بودم و در مشهد سميناري 
برگزار شد که من هم دعوت شده بودم و به رغم ميل باطني 
و به اصرار شهيد سيدرضا، در سمينار حضور يافتم و ايشان 
به من توصيه مي کردند که ارتباط خودم را قطع نکنم، چون 

باعث کم رنگ شدن ارتباط ها مي شود و در برنامة ايشان هم 
بود که با دکتر سيدمحمد به حزب بروند و به ياد دارم که آن 
زمان کساني را داشتيم که به همراه سيدمحمد و سيدرضا راهي 
فرودگاه شديم، بعد از ظهرِ پنجم تير حرکت کردم و شب به 
مش��هد مقدس رسيديم. چند تن از دوستان وزارت ارشاد و 
مديران حج نيز حضور داشتند و ماجرا را از راديوهاي خارج 
متوجه ش��دند و اين خبر را که آيت الله بهش��تي به شهادت 
رسيده اند، و از راديو اعام کردند و اسم دکتر سيدرضا را هم 
بردند، اما از دکتر سيدمحمد خبري نکردند. فرداي آن روز، 
تصميم گرفتم به حرم ام��ام رضا)ع( بروم و با تعجب ديدم 
که معاون آقاي عباس دوزاني - وزير س��ابق ارشاد- همه جا 
همراه من مي آمدند. ايشان بعد از شنيدن شهادت هفتاد و دو 
تن همراه من بود که يک وقت نکند حالم بد بشود. با هم در 
مسير حرکت مي کرديم که من ناگهان گفتم: اخوي هاي بنده؛ 
برگرديم هتل! ايشان پرسيدند: چرا؟ گفتم: دو تا از برادرهاي 
من داخل حزب هستند، بايد بروم و تلفن بکنم تا بدانم چه 
اتفاقي افتاده اس��ت؟ به هتل رسيديم و زماني که آمدم تلفن 
را بردارم، ديدم آبجوش و نبات برايم آورده اند. به منزل تلفن 
کردم، يکي از فاميل ها گوشي را برداشت که من صداي ايشان 
را شناختم، گفتم: منزل آقا ي پاک نژاد. گفتند: »بفرماييد.« گفت: 
»شما؟« گفتم: من فاني هستم، و ايشان شروع به گريه کرد 
و فقط همي��ن يک جمله را گفتم: »دو تا يا يکي؟« که آقاي 
دکتر که اطراف من بودند، گوش��ي را از دست بنده گرفتند. 
ظاهراً آقاي دکتر غفوري فرد نيز آن جا بودند که با يک پرواز 
توانستند من را راهي تهران کنند و من ظهر هشتم تير به تهران 
آمدم و دستور حضرت امام اين بود که هر شهيد بايد در شهر 

خودش دفن بشوند.
البته دوستاني هم بودند که مي گفتند دو شهيد را در مسجد 
يا حسينيه محل دفن کنيد،  ولي مرحوم پدرم گفتند: به خاطر 
آن ک��ه دکتر نماينده مردم بودند و هم ايش��ان و مردم عاقه 
وافري به دکتر سيدرضا دارند بين مردم و در خلد برين يزد 

دفن شوند. 
چرا زندگي شهيد دکتر سيدمحمد پاک نژاد در ابهام است ؟ 
چرا مثل برادر ايشان دکتر سيدرضا از طريق انتشار کتاب 
و دست نوشته هاي ايشان به مردم اطلاع رساني لازم نشده 

است؟
آخر چه راهي داشتيم، ايشان تقريبا ً نصف عمر خودشان را 
در اي��ران نبودند و فقط در ايام کودکي و نوجواني در يزد به 
سر مي بردند که به تحصيل مشغول بودند و از روزهايي که 
در آلمان اقامت داش��تند، اطاعي نداري��م و من فقط در آن 
چند ماهي که نزد ايشان در سوئيس بودم، از ارتباطات دکتر 

سيدمحمد باخبر بودم.
شهيد محمد در ايران دوستي، آشنايي داشتند؟ 

خير، دوس��ت زيادي نداش��تند و چند باري هم که به ايران 
آمدند، از فعاليت هاي مبارزاتي خود چيزي بروز نمي دادند. 
بعد از انقاب هم که عضو هيأت علمي چوب و کاغذ شدند 
که به وزارت بازرگاني وابسته بود. بعد از شهادت ايشان يکي 
از دوستان آقاي دکتر تعريف مي کرد: »روزي رفته بودم پيش 
آقاي دکت��ر، براي انجام کاري و اصرار داش��تند که ناهار را 
پيش ايشان باشم.« دوست آقاي دکتر مي  گفت : شهيد کاماً 
بي قرار و ناآرام بودند و تمام مدت از اين اتاق به اتاق ديگر 
مي رفتند و با همکاران شان صحبت مي کردند. دوست ايشان 
ادامه دادند که به دکتر گفتم: »چرا ناراحت هس��تيد؟« و دکتر 
در جواب اين دوس��ت گفته بود: »منتظر يک اتفاق هستم.« 
دوست آقاي دکتر تعريف مي کرد: »بارها از ايشان سؤال کردم 
و ايش��ان مي گفتند که منتظر اتفاقي هستند و فقط زماني که 
قرآن مي خواندن��د، آرامش پيدا مي کردند. يک صفحه قرآن 

مي خواندند و دوباره آن را مي بستند.« 
همان قرآني را که از دکتر رضا هديه گرفته بودند؟ 

ز نظ�ر اعتق�ادي ف�ردي بس�يار محكم و 
ثابت ق�دم بودن�د، در مجموع نوزده س�ال 
خارج از كشور زندگي كردند كه من مدتي 
كه در س�وئيس پيش ايشان زندگي كردم، 
شاهد بودم كه ايشان تا چه اندازه مقيد بود، 
حتي الامكان نماز روزان�ه را اول وقت به جا 
مي آورد. يكي ديگر از قيودات ش�هيد اين 
بود كه ه�ر روز حداقل يک صفحه قرآن را 

با ترجمه آن مطالعه مي كردند. 
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شايد آن قرآن بوده باشد؛ نمي دانم. اين يکي از 
ويژگي هايي است که ساعاتي قبل از شهادت 
براي ايشان پيش آمده بود. بعد از آن هم به دنبال 
دکتر سيدرضا رفتند و از آن جا هم راهي دفتر 

حزب شدند. 
در آن زمان، نه ماه مي شد که دکتر سيدعباس 
ب��ه اس��ارت رژيم بع��ث درآمده ب��ود. آيا 
در اين ب��اره با دو اخ��وي خودتان صحبت 

مي کرديد؟ اصلًا از ايشان خبري داشتيد؟
ما به مدت چهل و سه ماه از دکتر عباس هيچ 
خبري نداشتيم. اوايل که دکتر عباس اسير شده 
بود، دکتر سيدرضا نماينده مردم يزد در اولين 
دوره مجلس بودند که با دکتر عباس ش��يباني 
که خداوند ايشان را حفظ بکند تماس برقرار 
کرده و از آقاي ش��يباني خواسته بود تا از دکتر 

سيدعباس خبري براي ما بگيرند.   
واکنش دو برادر ديگر ش��ما نس��بت به اين 

اتفاق چه بوده است؟ 
همة ما تصور مي کرديم که ايشان شهيد شده اند.

عکس العمل پدر در اين موارد چه بود؟ بعد از هفتم تير، در 
فراق سه پسرشان چه رفتاري داشتند؟

فقط شاکر خداوند بود، هميشه معروف بود که ايشان بسيار 
صبور هستند.

اسم ايشان سيدابوالقاسم بود. دقيقاً نمي دانم متولد چه سالي 
بوده اند، ولي مي دانم که هنگام فوت 90 سال سن داشتند.     

خوشبختانه گويا سيدعباس را پس از آزادي ديدند و بعد 
مرحوم شدند. مادر چطور؟ 

بله، مادر من در سال 1376 درگذشت، ايشان زينب نام داشتند 
و بعد از ازدواج فاميلي پاک نژاد را انتخاب کردند، مادر هم مثل 
پدر سادات بودند و از طايفه مُدرسي ها، با حضرت آيت الله 
مدرسي نسبت فاميلي داش��تند. پدر، سيدِ موسوي بودند و 
مادر سيدِ طباطبايي. الحمدالله ايشان هم سيدعباس را ديدند 
و بعد به ديار باقي ش��تافتند. خاطره اي که از مادرم دارم اين 
است که با هم به مزار دو شهيد مي رفتيم و مادر در حال گريه 
حاليت مي طلبيدند و مي گفتند: »عباس، کاشکي مي دانستم 
کجا رفته اي، تا مي آمدم بر سر قبرت.« پدر من جز شکر کردن 
خدا هيچ چيزي نمي گفتند و اعتقاد داشتند که اين ها نعمت 
خداست و آبروي دنيا و آخرت است که به ما هديه کرده اند، 
و راضي به رضاي خدا بودند و فرزندان شان را طوري تربيت 

کردند که لياقت شهادت در راه خدا را داشته باشند.
از پدر بيشتر براي ما بگوييد؟

ايشان شغل آزاد داشتند و نقل مي کردند که پدرشان را در پنج 
سالگي از دست مي دهند و تحت سرپرستي ولي بزرگ شده 
بودند. در سن هجده سالگي ازدواج کردند و اختاف سني 
ايش��ان با مرحوم سيدرضا 19 سال بود. خدمت شما عرض 
کنم که در کس��وت روحانيت بودند، ولي روحاني نبودند و 
لباس روحانيت نمي پوش��يدند. نقل مي کردند که پيش نماز 
مس��جد بودند، چند کاس��ي هم درس خوانده و س��پس 
تحصيل را رها کرده بودند و با همان کسوت روحانيت کار 
آزاد مي کردند و به ش��دت مورد احت��رام روحانيون يزد قرار 
داشتند. پدرم، با مرحوم شهيد صدوقي دايي زاده و عموزاده 
بودند و عاقه عجيبي به هم داشتند. خاطرم هم است که هر 
بار براي مش��ورت نزد شهيد صدوقي مي رفتم، ايشان به من 
مي گفتند: »پدر، شما عقل منفصل است.« پدر، مورد احترام 
همه علماي يزد بودن��د. در خصوص مبارزه آن گونه بايد و 
شايد فعاليتي نمي کردند، ولي هرگز مانع فعاليت هاي مبارزاتي 
فرزندان شان نمي شدند، بلکه آن ها را تشويق هم مي کردند. به 
ياد دارم که چندين سري اعاميه در جيبم ديده بودند و گفتند: 
»نمي خواهم به خاطر اعاميه براي تو مشکلي پيش بيايد، اما 

اگر داري با طاغوت مب��ارزه مي کني، جلو تو را نمي گيرم.« 
علناً رضايت خودشان را مي گفتند. مادر هم همين طور بودند 
و البته ايش��ان به شدت مذهبي بودند، هم پدر و هم مادر، در 
خانواده اي روحاني بزرگ شده بودند، مخصوصاً مادر که از 
طايفه مدرسي ها بودند که همه آن ها مجتهد و روحاني بودند 

و اعتقاد داشتند به اين که بايد با طاغوت مبارزه کرد.
  خب، آقاي دکتر بفرماييد الآن که از ميان سالي عبور کرده 
و به سن ۶۰ سالگي رسيده ايد و در زمان جواني دو برادر 
خود را از دس��ت داده ايد و يک��ي از برادرهاي تان را هم 
بي اطلاع بوديد و تا مدت ها احتمال شهادت ايشان وجود 
داشت و بحمدالل به کشور بازگشتند، دوست داريم بدانيم 

 که آن دوران را چگونه پشت سر گذاشتيد؟ 
به هر صورت، ممکن است که اتفاقات رخ داده، در کوتاه مدت 
تلخ باشد، ولي مشيت خدا بر اين بود که اين حوادث پيش 
بيايد. اعتق��اد دارم که خداوند، قدرت تحمل اين اتفاق ها را 
به من داد. کلمه انسان تشکيل شده از »انُس + ان«، اگر انس 
نباش��د زندگي هيچ مفهومي ندارد. اگر نسيان هم نباشد چه 

اتفاقي مي افتد؟ پس در اين صورت، مادري که فرزند خودش 
را در جواني از دست مي دهد، بايد دست به خودکشي بزند! 
اين خداوند تبارک و تعالي است که چنين خصوصياتي را در 

انسان نهاده است تا بتواند تلخي ها را تحمل کند.
البته ش��ما ن��ه درد فراق را از ياد برده اي��د و نه خاطرات 

روزهاي خوب را فراموش کرده ايد.
نه، فراموش نکرده ام، ولي باور کنيد عنايات خداوند بيشتر از 
همه اين حوادث در نزد من جلوه مي کند. در آن شرايطي که 
بودم؛ پدر و مادري که س��ه فرزندشان را در عرض 9 ماه از 
دست دادند، فرزند بعدي آن  ها نيز دختر بودند، و البته جايگاه 
شاخصي در اجتماع داشتند و من به عنوان فرزند آخر، همة 
مسؤوليت ها و فشارها روي دوشم بود؛ هر چه فکر مي کنم؛ 

گذران��دن آن دوران س��خت جز ب��ا عنايات 
خداوند ميس��ر نمي شد. وقتي فکر مي کنم که 
در عرض نه ماه س��ه برادر بزرگ ترش را آدم 
از دست بدهد، خيلي کمرشکن است و حالا 
چطور تحمل کردم و با اين موضوع کنار آمدم؛ 
جز عنايت خدا چيز ديگري نمي توانست باشد، 
اصاً نمي شود آن را توصيف کرد. اين داستاني 
که عرض مي کنم، نمي دانم واقعيت دارد يا نه، 
لقمان از سفر برمي گشت که به او گفتند: پدرت 
مرحوم شده است. گفت: پايم شکست و بي پا 
شدم، مثل نخ تسبيح است، پدر که مي رود، بين 
افراد فاصله مي افتد. دفعه دوم گفتند که مادرت 
فوت کرده است. نقل مي کنند که گفت:  چراغ 
خانه ام خاموش شد، مادر، درواقع چراغ خانه 
است مثل شمع مي س��وزد تا فرزندان خود را 
بزرگ کند، اما روشنايي هم مي دهد. دفعه سوم 
از مسافرت برگش��ت که به او گفتند: برادرت 
مُرد. نشس��ت و گف��ت: »کمرم شکس��ت.« من نمي خواهم 
مقايس��ه کنم ولي در روز عاشورا مي بينيم که حضرت امام 
حسين)ع( - زماني که حضرت عباس)ع( شهيد شدند- آن 
جمله معروف را فرمودند: »پشتم شکست و چاره ام، بيچاره 
ش��د.« از دس��ت دادن برادر - در داستان لقمان چه واقعيت 
داشته باشد چه نداشته باشد- عين واقعيت در کربا رخ داده 
و بس��يار دشوار اس��ت. البته، قابل قياس نيست و من اصاً 
قصد ندارم مقايس��ه کنم، ولي خب برادر، برادر است ديگر. 
من در آن شرايط، سه تا از برادرهايم را که در زمان مشکات 
از آن ها کمک مي خواس��تم، يک دفعه از دست داده بودم و 
جز عنايت حضرت حق و کمک روحي آن دو شهيد، کاري 
براي تحمل اين درد نداشتم. زماني که دکتر سيدرضا شهيد 
شده بودند، بسيار ايشان را در خواب مي ديدم و دکتر به من 
مي گفت: »نگران نباش، ما همراه تو هستيم، نارحت نباش.« 
اين اتفاق چون مشيت خدا بود، عدالتش ايجاب مي کرد که 
عنايت او ش��امل حال داغ ديده بشود. من هر بار که با خودم 
درباره آن دوران فکر مي کنم، واقعيت آن اس��ت که نمي دانم 

چگونه گذشت؟ 
خاطره اي براي تان نقل مي کنم: چند روز قبل از شهادت دکتر 
س��يدرضا و سيدمحمد - 29 يا 30 خرداد -1360 بود دکتر 
چمران – خدا رحمتش کند- ش��هيد شده بود و ما داشتيم 
به همراه ابوي و والده تلويزيون تماشا مي کرديم؛ سيدمحمد 
و س��يدرضا هم بودند و دکتر س��يدعباس اسير بود. داشتند 
جنازه شهيد چمران را به همراه مارش عزا که توسط نظامي ها 
نواخته مي ش��د، تشييع مي کردند. پدر پير دکتر چمران جلو 
جن��ازه حرکت مي کردند که مرح��وم دکتر رضا به من نگاه 
کرد و گفت: »ببينيد، چقدر زيبا است.« گفتم: »چرا؟« گفت: 
»پدر پيري جلو جنازه فرزند شهيدش حرکت مي کند.« اين 
را که گفت، ناگهان به ذهنم آمد که اگر دکتر ش��هيد بشود، 
چه اتفاقاتي خواهد افتاد؟ دقيقا ً هفت روز قبل از ش��هادت 
دکتر. اگر دکتر ش��هيد بشود، چطور مي توانم تحمل بکنم؟ 
واقعاً نتوانستم تحمل بکنم. بافاصله از ذهن من عبور کرد و 
چند دقيقه، واقعاً  نتوانستم تحمل کنم. لباس پوشيدم و رفتم 
پيش يکي از همس��ايه ها که در نزديکي ما زندگي مي کرد، 
گفتم: ماشين را روشن کن، برويم خيابان چرخي بزنيم. گفت: 
»چه شده است؟« گفتم: سوار شو. آمد بيرون – او هم بعدها 
شهيده ش��د که خدا رحمتش کند- سوار ماشين که شديم 
گفتم: چنين موضوع به ذهنم رسيده، اصاً نمي توانم تحمل 
کنم و آرامش ندارم. هش��ت روز بعد، نه يک دکتر بلکه هر 
دو آن ها ش��هيد شدند و خداوند قدرت تحمل فراق آن ها را 
به ما عنايت کرد و حتي بقيه مشکات را جز خود خداوند، 

کسي حل نمي کرد.  

 دوس�ت آقاي دكتر مي  گفت : شهيد كاملًا 
بي ق�رار و ناآرام بودند و تم�ام مدت از اين 
ات�اق به ات�اق ديگر مي رفتن�د و گفته بود: 
»منتظر يک اتفاق هس�تم.« دوس�ت آقاي 
دكتر تعريف مي كرد: »بارها از ايشان سؤال 
كردم و ايشان مي گفتند كه منتظر اتفاقي 
هستند و فقط زماني كه قرآن مي خواندند، 
آرام�ش پيدا مي كردند. ي�ک صفحه قرآن 

مي خواندند و دوباره آن را مي بستند.« 

دو بردار بازمانده از 4 فرزند ذكور خانواده پاك نژاد.
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در ميان اهالی ش��هر آشنا ش��دم، فهميدم که از زندگی 
در اين ش��هر راضی هس��تم. ب��ا رفتاره��ای اکثر مردم 
مخصوص��ا خانواده های متدين يزدی و به ويژه خانواده 
آيت الله صدوقی که با ايشان فاميل هم بودند آشنا شدم 
و رابطه خيلی نزديکی داشتيم. همه  اين ها باعث شد تا 
من به ش��هر يزد و به محبت های مردم عاقه مند شوم 

و آن جا بمانم.
بخش هاي��ی از زندگ��ی ش��هيد دکت��ر پاک ن��ژاد، 
فعاليت های مبارزاتی و جنبه هايی از کتاب ها و آثار 
مکتوبی که درباره ايشان نوشته شده، موجود است؛ 
ولی خوش تر آن اس��ت که آن ه��ا را دوباره از زبان 
شما بشنويم. شهيد پاک نژاد در ماه های رمضان برای 
مطالعه و مرخصی به تهران می رفتند و به نظر می رسد 
که شروع آشنايی شما و آغاز زندگی مشترک تان از 

همان زمان بوده است.
البته ايشان در ماه های رمضان به مسافرت می رفتند، ولی 
علتش چيزی ديگر بود. دليل اصلی مسافرت ايشان، با 
توج��ه به تاريخ آن که حتم��اً بايد در ماه رمضان انجام 
می ش��د، اس��تفاده معنوی از خطابه ها و سخنرانی های 
مرحوم فلسفی بود. يک س��ال و اندی پس از ازدواج، 
ما صاح��ب فرزند ش��ديم. از همان آغ��از تولد اولين 
فرزندمان، که پس��ری بود، ايشان به اين فکر افتادند که 
پايان نامه دکترای خود را منتش��ر کنند. ابتدا درصدد آن 
برآمدند که دست نوشته های شان را برای چاپ و انتشار 
به يک روزنامه يا مجله بس��پارند که آن ها را به صورت 
پاورقی چاپ کنند. ولی به دفتر هر روزنامه يا مجله ای 
مراجعه می کردند مخصوصاً مجله خواندنی ها يا کيهان 
ي��ا اطاعات و تعداد ديگ��ری از روزنامه ها، هيچ کدام 
حاضر نمی شدند پايان نامه  ايشان را چاپ کنند. بعد از 

آن تصميم گرفتند با هزينه ش��خصی آن را چاپ کنند 
و ب��ه صورت کتاب دربياورن��د. از همان زمان که اين 
تصميم را گرفتند، مطالعات دامنه دار علمی و اس��امی 
ايشان هم شروع شد، به طوری که بيش تر وقت شان را 
صرف اين کار می کردند؛ البته به غير از س��اعات اداری 
که به طبابت اش��تغال داشتند. برنامه  کاری شان ساعت 
هشت صبح شروع می ش��د، که ايشان اغلب ساعت 6 
ي��ا 7 صبح از خانه خارج می ش��دند و ت��ا پايان وقت 
اداری ه��م در مطب می ماندن��د. در صورتی که بعضی 
از هم��کاران ديگ��ر، در طول انجام وظيف��ه ی روزانه، 
کمبود وقت داشتند، ايش��ان حتی روزانه، يک ساعت 
ه��م زودتر از معمول از خانه بيرون می رفتند و تا آخر 
وقت اداری، وظايف خود را انجام می دادند. سِمَت شان 
در يزد فقط معطوف به اداره کار بود که شامل سازمان 
تأمين اجتماعی، بهداری و تشکيات اداره کار می شد، 
که همه اين وظايف در حيطه مسؤوليت شهيد پاک نژاد 

در ابت��دا از چگونگ��ی آش��نايی تان با ش��هيد دکتر 
پاک نژاد بگوييد و اين که چگونه اين آشنايی به آغاز 
زندگی مشترک تان انجاميد، تا بعد به زندگی علمی، 

سياسی و اجتماعی ايشان بپردازيم.
آغاز آش��نايی ما در س��ال 1341 ب��ود، يعنی زمانی که 
ايش��ان برای ديدار يکی از آش��نايان ما ب��ه تهران آمده 
بودند. من با مراجعه به منزل عمويم، ايشان را در آن جا 
ماقات کردم. بعد از مدت کوتاهی، ايشان از شخصيت 
خانوادگی ما خوش شان آمد و پيشنهاد ازدواج با من را 
مطرح کردند، که خانواده  ما هم پذيرفتند و به س��رعت 
اين کار س��ر گرفت. در س��ال 1342 پس از ازدواج با 
ايش��ان به ش��هر يزد آمدم و تا اين تاريخ هم تنها برای 
ديدار اقوام و بس��تگان به تهران عزيمت کرده ام، وگرنه 
عمده دوران زندگی ما در ش��هر يزد سپری شده است. 
ايش��ان از همان آغاز رضايت مرا برای زندگی در اين 
شهر جلب کرده بود؛ بعد که کم کم با شخصيت ايشان 

ايش�ان ب�رای اقامه نم�از جماع�ت، حتماً 
به مس�جد می رفتن�د. بعد از نم�از، باز هم 
از چن�د بيمار ديگ�ر عي�ادت می كردند و 
بع�د از آن ه�م، اغلب به مجالس اس�لامی 
از قبل برنامه ريزی ش�ده ای می رفتن�د ك�ه 
آي�ت الله صدوق�ی در آن ها نق�ش محوری 
داش�ت. هم�كاری و هم فك�ری ايش�ان به 
طوری كه آيت الله صدوقی اظهار می داشتند 
كه »دكتر پاک نژاد كمک حال بزرگی است 

برای من دركارهای اسلامی.

شهيد دكتر پاک نژاد  در قامت يك همسر، در گفت وشنود
 شاهد ياران با زهراسيمين دخت كني

پاک نژاد در فکر و 
کلام م  ردم جاري است ...

درآمد
خانم زهراسيمين دخت كنی، همسر شهيد دكتر سيد 
رضا پاک نژاد، شايد شايسته ترين فردی است كه می تواند 
درباره س��ال های زندگی ش��خصی، حي��ات اجتماعی، 
روش ه��ای رفتاری، عملکردهای مردم��ی، دغدغه های 
دينی و وسواس های علمی ايشان به قضاوت بنشيند. خانم 
كنی كه از سال 1341، بعد از آشنايی با دكتر پاک نژاد، 
زندگی مشترک شان را آغاز می كنند؛ شرايط زندگی و 
فعاليت های خستگی ناپذير دكتر پاک نژاد را عرصه های 
مختلف و چندگانه زندگی، چنان ب��ه ياد می آورد و به 
گونه ای بيان می كند ك��ه آن ها به نحو مطلوبی در ذهن 
و زبان مخاطب بازس��ازی و زنده می شوند. از برگزاری 
س��اده و عاری از تجملات جش��ن عروسی خانم كنی با 
آقای دكتر پاک نژاد تا برگزاری مراس��م تش��ييع جنازه 
ش��هيد پاک نژاد فاصله زمان چندس��اله ای است كه هر 
لحظه و هر دقيقه آن، در نظر مردم اس��تان يزد و به ويژه 
در نظر س��ركار خانم كنی آكنده است از مهرورزی ها، 
ازخودگذشتگی ها؛ دين داری ها، مردم داری ها، مبارزات 
و ظلم ستيزی ها و جلوه های اعتقاد خالصانه دكتر پاک نژاد 
كه بعد از گذش��ت سال ها از شهادت آن بزرگوار، هنوز 
هم می  توان آثار و نشانه های آن را در گوشه گوشه استان 
يزد و در قلب و جان تك تك مردم آن جا جس��ت وجو 
كرد و يافت. خانم كنی كه به منزله همس��ری مهربان و 
آگاه و مادری سخت كوش و مراقب در ميان اهالی استان 
يزد مشهور و شناخته شده اس��ت؛ در اين گفت وگو، از 
زواي��ای مختلف و تازه ای، زندگی پربار دكتر پاک نژاد 
را توصيف و آشکار می كند و لحظه هايی را از زمان های 
پيش از ش��هادت ايشان و بعد از آن را به ياد می آورد كه 
هم تکان دهنده به نظر می آيند و هم اش��تياق برانگيز؛ هم 
جنبه های آموزش��ی و تربيتی در خود دارند و هم لبريز 
از نشانه های عشق همس��ری هستند و علاقه های بی پايان 

مادرانه.
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بود. ايش��ان بعد از پايان کار اداری، به خانه می آمدند و 
اس��تراحت می کردند تا زمان مغرب. سپس برای اقامه 
نماز جماعت، حتماً به مس��جد می رفتند. بعد از نماز، 
باز هم از چند بيمار ديگر عيادت می کردند و بعد از آن 
هم، اغلب به مجالس اسامی از قبل برنامه ريزی شده ای 
می رفتند مانند تفس��ير قرآن و فعاليت ها و اقداماتی که 
شخصيت آيت الله صدوقی در آن ها نقش محوری داشت. 
همکاری، تنگاتنگ و براساس هم فکری بود به طوری 
که آيت الله صدوقی اظهار می داشتند که »دکتر پاک نژاد 
کمک حال بزرگی است برای من در کارهای اسامی و 
مسؤوليت هايی که بايد انجام بدهم. و کمک های فکری 
و عملی بسياری در کارها و مسؤوليت های اسامی به 
م��ن می کنند.« آيت الله صدوقی، به دليل اطمينانی که به 
آقای دکتر داشتند، در اغلب زمينه ها، ايشان را به عنوان 
هم��کار و هم فکر خود برمی گزيدن��د و کارهای مالی، 
فکری و علمی ای که بر عهده داشتند، با ايشان در ميان 
می گذاشتند تا از ايشان کمک بگيرند. يک سال و چند 
ماه بعد از اين جريان، ش��هيد پاک نژاد نوشتن و تدوين 
کتاب خود را شروع کردند. به همين منظور اکثر اوقات، 
به کتابخانه وزيری می رفتند و آن جا مطالعه می کردند و 
وقتی به منزل می آمدند، مطالعات شان را به رشته تحرير 
درمی آوردند. البته دوستان و يارانی هم بودند که در اين 
راه، به شهيد پاک نژاد خيلی کمک می کردند و اطاعات 
لازم را جمع آوری می کردند. از علما، ش��خصيت های 
اداری و صنعتی گرفته تا افراد معمولی، در جمع آوری 
اطاعات ضروری به دکتر پاک ن��ژاد کمک می کردند، 
زيرا موضوع های متن��وع آن کتاب از لحاظ تخصصی 
به آنان کمک می کرد. عنوان آن کتاب اولين دانش��گاه، 
آخرين پيامبر بود که بيش��تر معطوف به موضوع کتاب 
بود؛ با اين وجود، کتاب به موضوعات مختلف پرداخته 
بود که مسائلی مانند خوراکی ها، بهداشت های مختلف 
را دربرمی گرفت. صحيفه گمش��ده در سقيفه عنوان اثر 
ديگری، مشتمل بر هفت جلد کتاب است. متأسفانه به 
دليل پيدانکردن دو مجلد از اين اثر، هنوز نتوانس��ته ايم 
آن را به چاپ برس��انيم. حتی در يکی از ماقات هايی 
که با حضرت آيت الله خامنه ای داش��تيم، ايشان خيلی 
تأکيد داش��تند که از ش��هدای هفتم تير، هر کس��ی که 
خاطره و نوش��ته ای دارد حتماً آن را انتش��ار بدهد که 
مردم بتوانند از آن ها اس��تفاده کنند. کتاب های ش��هيد 
پاک نژاد بيش تر مورد مصرف و برآورنده ی نياز علمی 
� فکری محققان، افراد دانش��گاهی ها و کس��انی است 
که از جنبه های نظری، موضوعات و مسائل اسامی و 
سياسی را بررسی می کنند. موضوعات اساسی و مسائل 
بنيادی مختلفی در کتاب شهيد پاک نژاد مطرح و بحث 
ش��ده اس��ت. بيش تر مراجعانی که از ما تقاضای چاپ 
کتاب می کنند، در زمره افراد تحصيل کرده، دانش��جوها 
و استادان هستند. فکر می کنم بعد از کتاب های آيت الله 
مطه��ری، اين کتاب خيلی مفيد و مورد اس��تفاده واقع 
ش��ده باش��د هم در ميان افراد معمولی جامعه و هم در 
جامعه علمی � اسامی. با اين وجود، متأسفانه هنوز هم 

نتوانسته ايم آن را برای چاپ و انتشار آماده کنيم.
کم��ی هم نحوه آش��نايی ايش��ان با خانواده  ش��ما، 
چگونگی آغاز زندگی مشترک تان و سال هايی را که 
دکتر پاک نژاد مشغول نگارش آثارشان بودند، شرح 

دهيد.
عامل آشنايی ما، وساطت يکی از نوادگان آيت الله حاج 
ماعلی کنی بود که ايش��ان، خود نيز اهل تهران بودند 
و مدت��ی قبل ب��ا آقای مهندس فرجام��ي ازدواج کرده 
بودند. ايشان تابستان ها به منزل ما می آمدند و در جمع 

خانوادگی ما حاضر می ش��دند؛ با اين که بارها مرا ديده 
بودند و از روحياتم خبر داش��تند. من در آن دوره، که 
در زمان طاغوت زندگی می کردم، بسيار معتقد به دين 
و پای بند مسائل اسامی بودم و از زمانی که به تکليف 
رس��يدم خود را موظ��ف به رعايت و انج��ام فرايض 
ش��رعی می دانس��تم و به آن ها ش��ديداً اعتقاد داش��تم. 
ايش��ان، از طرفی مرا ديده بودند ک��ه خيلی بر اجرای 
احکام اس��ام اصرار داش��تم، و از ط��رف ديگر چون 
دکتر پاک نژاد پزش��ک معالج مادر آقای فرجامی بودند، 
به نوعی در زمره  آش��نايان خانواده ما درآمدند. بالاخره 
خانم فرجامی، ايش��ان را معرفی کردند. دکتر پاک نژاد 
هم با اطمينان کامل، آمدند و قصد خود را برای ازدواج 
مطرح کردند. ما اصاً با نحوه مراس��م ازدواج در ميان 
مردم يزد آشنايی نداشتيم و نمی دانستيم که طور ديگری 
هم می ش��ود ازدواج کرد. در تهران، مراس��م ازدواج با 
تش��ريفات زيادی همراه است و کارهايی را پيش روی 
دو خان��واده قرار می دهد که انجام آن ها خيلی طولانی 
اس��ت. ايشان آمدند و خواستند در عرض 2 روز، همه 

کارهای مربوط به مراس��م ازدواج را انجام دهند، مثل 
بله برون، خريد و بالاخره عقد �� که موفق هم ش��دند. 
يعنی چون دو طرف، همديگر را ش��ناخته بودند، ديگر 
مس��أله ای نبود. يک��ی از موارد رفت��اری جالبی که در 
مراس��م ازدواج ما رخ داد، مربوط به وقتی بود که دکتر 
پاک نژاد، برای بله برون، ب��ا بزرگ ترهای خانواده آمده 
بودند تا درباره  مهريه و صداقيه صحبت کنند. ايشان از 
خانواده ما پرس��يدند که شما چقدر می خواهيد صداق 
دخترتان باش��د؟ بزرگ ترهای خان��واده ما هم جواب 
دادند: هم اندازه ديگر دخترهای خانواده که در آن يک 
س��ال ازدواج کرده بودند. همه آن ها س��ی هزار تومان 
صداق ش��ان بود. آقای دکتر گفتند: عقيده من اين است 

که صدهزار تومان باشد. دکتر پاک نژاد اصرار می کردند 
که مهري��ه من صدهزار تومان باش��د و خانواده ما هم 
می گفتند که نه، در بين ما رسم نيست مهريه را بيشتر از 
اي��ن تعيين بکنيم. بالاخره با صحبت هايی که دو طرف 
کردند، با مبلغ 50 هزار تومان موافقت ش��د. آقای دکتر 
می گفتند که در يزد رسم است که مهريه بالا باشد؛ اگر 
مهريه پايين باشد و معلوم شود که صداق زن کم است، 
برای خانواده ما بد می شود. بعدها که ازدواج کرديم، به 
من می گفتند: همه خانواده های عروس ها چانه می زنند 
که مهري��ه و صداق را بالا ببرند، خانواده ش��ما اصرار 
داش��تند که آن را پايين بياورند؛ و اين مسأله برای آن ها 
خيلی جالب بود. اين اتفاق، برای جوان های حالا بايد 
عبرت آموز باش��د و بدانند که اگر صداق بالا باش��د يا 
پايي��ن، هيچ تأثيری در سرنوش��ت زندگی آينده ش��ان 
ندارد. اگر زن و مرد، واقعاً موافق هم باش��ند و راه شان 
در زندگی يکی باش��د، يک مهريه خيلی مختصرتر از 
آن ه��م می تواند به عنوان صداق عروس تعيين ش��ود. 
اي��ن کارهايی که الآن برای ازدواج پس��رها و دخترها 
می کنند، اصاً باعث خوشبختی نمی شود و خوشبختی 
زن و م��رد را تضمين نمی کند. خيلی چيزها در زندگی 
هست که بيش تر از مهريه تضمين می کند زندگی آدم ها 

و توافقات شان را.
دامنه تضمين خوش��بختی موارد ديگری دارد که شايد 

مهريه بخش ناچيزی از آن هم نباشد. 
م��ن با آقای دس��تمالچی و س��رکار خان��م دانازاده 
ک��ه صحبت می ک��ردم، هردو به عن��وان افرادی که 
در مراس��م ازدواج ش��ما و ش��هيد پاک نژاد حضور 
داش��ته اند، تأکيد می کردند که مراسم ازدواج بسيار 
ساده بوده. بعد از آن هم حرکت از تهران به يزد. اين 
رويدادها، قابل تصويرس��ازی ذهنی  است، برای هر 
کس��ی که می شنود. اگر خاطره خاصی در اين زمينه 

داريد مشتاقيم آن را بشنويم.
آن زم��ان من دبير دبيرس��تانه اماميه ب��ودم که زير نظر 
جامعه تعليمات اس��امی اداره می ش��د. اين مدرس��ه 
کاماً اس��امی ب��ود و اصاً کارمند يا دبي��ر مرد را در 
آن دبيرس��تان نمی پذيرفتند. در آن زمان علما و عده ای 
از تحصيل کرده ه��ای متدي��ن، ب��ا توجه ب��ه فضاهای 
غيرمذهب��ی حاکم بر م��دارس، راضی نمی ش��دند که 
دخترهای ش��ان درس بخوانند؛ اما با توجه به تأس��يس 
و راه اندازی اين مدرس��ه، بعدها اج��ازه داده بودند که 
دخترهای ش��ان درس بخوانند. من آن زمان نوزده سالم 
بود و شاگردانم هفده ساله بودند. من فقط من دو سال، 
با شاگردان دبيرس��تانی ام اختاف سن داشتم. ازجمله 
شاگردانم، يکی دختر آقای فلسفی بود. ديگری، دختر 
برادر آقای فلسفی، به نام تنکابنی بود. يکی ديگر، دختر 
آقای رضايی بود. دختر آقای رس��وليان هم بود که در 
ته��ران زندگی می کردند و بعده��ا زن برادر آقای دکتر 
پاک نژاد ش��دند و خويش��اوند هم ش��ديم. دختر آقای 
مرش��د هم بودند که از اقوام آقای برخوردار بودند. هم 
روحانيون و هم متدين هايی که پولدار بودند و دل شان 
می خواست دختران شان تحصيل کنند، فرزندان خود را 
در اين مدرسه می گذاشتند. ديگر اواخر سال بود که من 
به يزد منتقل ش��دم، اما شهيد پاک نژاد راضی نشدند که 
من کار کنم و شغل دبيری را ادامه بدهم. بعد از ازدواج 
هم چون خداوند به ما ش��ش فرزند عطا فرمود، ديگر 
فرصتی نشد برای تدريس و ادامه کار من. دکتر پاک نژاد 
عقيده داشتند که اگر می خواهی اجتماعی را تربيت کنی، 
قبل از ف��رد ديگری، بچه های خ��ودت را تربيت کن، 
چراکه اجتماع بعدی را فرزندان ما می سازند. می گفتند 

به هر جای ش�هر ي�زد كه وارد بش�ويد، و 
از دكتر پاک ن�ژاد نام ببريد، مردم ش�روع 
می كنند ب�ه ذكر خي�ر ايش�ان و تأثيرات 
چشمگيری كه از هر لحاظ داشته اند. حتی 
افرادی هم كه در زمان حيات دكتر نبوده اند، 
از ايشان به نيكی ياد می كنند. كوچک ترين 
افرادی كه به لحاظ سنی و در مقايسه با سال 
شهادت دكتر پاک نژاد در اجتماع ما زندگی 
می كنند، كسانی هستند كه هنگام شهادت 

دكتر، به دنيا آمده اند. 

دكتر سيد محمد حسن پاك نژاد فرزند شهيد.
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تو می توانی ب��ا خدمت به بچه های خودت، به اجتماع 
آين��ده خدمت کنی؛ حتی اگر يک فرزند خوب تربيت 
کرده باش��ی، اجتماع آينده را خوب تربيت کرده ای. با 
اين استدلال، مرا راضی کردند که کارم را ترک کنم؛ اما 
من اصاً راضی نمی شدم و خيلی به کارم عاقه داشتم. 
من در رشته ادبيات فارسی تحصيل کرده بودم و رشته 
هن��ر را تدريس می کردم. يادم می آي��د در آن زمان که 
خودم هم می خواس��تم بروم امتحان تربيت معلم بدهم 
برای ادام��ه معلمی، پدر و مادرم اج��ازه نمی دادند که 
درس بخوان��م. حتی برای امتحان معلمی هم که رفتم، 
قص��دم اين بود ک��ه تا هر جا می ش��ود، ادامه تحصيل 
بده��م، اما در همه حال با چادر و پوش��ش اس��امی 
باش��م. قبل از آن هم، چه در زمان دبس��تان و چه زمان 
دبيرس��تان، با اصرارهايی که کردم و قولی که به پدر و 
مادرم دادم مبنی بر حفظ حجاب کامل و رعايت دقيق 
ديگر موازين اس��امی، توانستم رضايت آن ها را برای 
ادامه تحصيل جل��ب کنم. در آن زمان که زن ها، اغلب 
لباس های تنگ و اندام نما می پوش��يدند، اما من هميشه 
بلوز و دامن گشاد می پوشيدم که بدنم پيدا نباشد و اگر 
جايی مجبور می شدم چادرم را از سرم بردارم با لباسی 
باشم که هم از طرف آن ها قابل قبول باشد و هم خودم 
در آن راحت باش��م که جايی از بدنم پيدا نباشد. به ياد 
دارم، زمانی که رفتم، تا امتحان معلمی بدهم؛ اتفاقاً در 
س��الن آزمون، با چادر روی صندلی ام نشستم. يکی از 
خبرنگاران کيهان، عکس��ی از م��ن گرفت، يک عکس 
از يک روحانی و عکس��ی هم از يک خانم بی حجاب 
گرفته بود، تا در روزنامه نمايان کند که اين سه فرد، از 
سه قشر اجتماع، در امتحان آموزگاری شرکت کرده اند. 
حتی پدر و مادرم با ورودم به دانشس��رای تربيت معلم 
هم مخالفت می کردند. مدتی بع��د، برای تربيت معلم 
دين��ی دانش��جو می پذيرفتن��د که رئيس آن دانش��گاه، 
مرحوم دکتر يدالله س��حابی بود و دوتا از پسران ش��ان 
ب��ه عنوان مس��ؤولين آن جا. آقای غفوری ف��رد و آقای 
مهندس بازرگان هم از اساتيد دانشگاه بودند. خانواده ام 
با ورود من به آن ج��ا موافقت کردند. در آن زمان، هم 
دبي��ر بودم و هم بعدازظهرها به دانشس��را می رفتم. دو 
س��ال درس خواندم. بعد هم که ازدواج کردم، ديگر به 
کارم ادام��ه ندادم؛ ولی من س��ال 1340، موفق به اخذ 

مدرک فوق ديپلم شدم.
همزمان با تحصيل شما و تدريس در مدرسه اماميه، 
دکت��ر پاک نژاد ه��م در مدارس تعليمات اس��لامی 
تدريس می کردند، البته ش��ما در تهران و ايشان هم 
در يزد. جالب اين که تعدادی از دانش آموزان مدرسه 

اماميه، يزدی های مقيم تهران بودند. درست است؟
 بل��ه، از آن جمل��ه، دخترهای آقای مرش��د در آن جا 
تحصيل می کردند، که ايش��ان برادرزن آقای برخوردار 
بودن��د. دختر آقای رس��وليان هم بودن��د و خيلی های 
ديگ��ری که من الآن درس��ت به خاطر ن��دارم. من در 
آن مدرس��ه دبير بودم، و در دبيرستان آزرم که نزديک 
ميدان ش��هدای امروز اس��ت، درس هم می خواندم که 
آن وقت ها يکی از بهترين مدرسه های تهران محسوب 
می ش��د. البته در فضای آموزش��ی آن ج��ا هم حجاب 
رعايت نمی ش��د و فقط من يک نفر بودم که بر پوشش 
اس��امی و حجاب کامل خودم اصرار داشتم. حتی به 
خاطر دارم که مراسمی در مدرسه ما به نام سازمان ملل 
انجام ش��د. من در رشته ای تحصيل و تدريس می کردم 
که ه��م مجبور بودم کار کنم و هم پذيرايی از مهمانان 
را بر عهده داش��تم. زمانی که نوبت پذيرايی کردن من 
رس��يد، به جای ديگری از مدرسه رفتم، تا خودم را از 

مراس��م کنار کشيده باش��م و نتوانند مرا پيدا کنند، که 
مجبور باش��م در آن مراسم، از آن ها پذيرايی کنم. حتی 
می خواس��تند از مراسم فيلم برداری کنند، چون مدرسه 
ما، رتبه بالای آموزش��ی داشت و قصد داشتند فيلم آن 
را در سينمای درجه يک فيلم ها نمايش می دادند. موقع 
فيلم برداری، س��عی می کردم خودم را جايی در مدرسه 
پنهان کنم که از نگاه دوربين دور بمانم. نشان دادن فيلم 
ما، در س��ينما، برای خانواده ما کس��ر شأن بود. از نظر 

دينی، جايز نمی دانستيم که نگاه نامحرمان به ما بيفتد.
زمانی که ش��ما به عنوان يک شهروند تهرانی، وارد 
يزد شديد، قطعاً برخی از آداب و رسوم رفتاری مردم 
يزد هم برای ش��ما تازگی داشته است. قبل از اين که 
وارد يزد ش��ويد، به عنوان همسر شهيد پاک نژاد، آيا 

شهر يزد را نديده بوديد؟
فقط اسم و نقشه اش را در درس جغرافيا ديده بودم.

بعد از گذش��ت آن همه س��ال، موقعيت آن روزهای 

مح��ل زندگی ت��ان در يزد را برای ما ش��رح بدهيد. 
ش��ما در محله پيربرج سکونت داش��تيد؟ جايی که 
هن��وز هم به عنوان محل مط��ب آقای دکتر پاک نژاد 

می شناسند؟
آن ج��ا قبل از ازدواج ما، محل مطب بود. بعد از اين که 
ازدواج کردي��م، ب��رای آن که راحت تر باش��ند و مردم 
آس��ان تر بتوانند به ايش��ان مراجعه کنند، جای مطب را 
ع��وض کردند. چون خانه مس��کونی م��ا قديمی بود، 
تالارش را به مطب تبديل کردند که هم متصل به خانه 
بود و هم زودتر و بهتر مريض های شان را می ديدند. قبل 
از ازدواج، در محله بازار نو س��اکن بوديم که قلعه کهنه 
ناميده می ش��ود، نزديک به خيابان مسجد جامع و کمی 

دورتر از بيمارستان سيدالشهدا)ع( فعلی. 
در آغاز زندگی مش��ترک، خانه ش��ما و مطب آقای 

دکتر در محله پيربرج بود؟
نه، در محله بازار نو يا قلعه کهنه. يک س��ال و چند ماه 

بعد به اين جا آمديم.
جهيزيه و لوازم مورد استفاده زندگی را با خودتان از 
تهران به يزد آورديد؟ آيا نخستين روز زندگی را در 
خانه استيجاری آغاز کرديد يا در همان خانه قديمی 
مرحوم پاک نژاد سکونت يافتيد، در کنار پدر و مادر 

و ديگر اهالی خانواده آقای دکتر؟
همان طور که گفتم دکتر پاک نژاد، اصرار داشتند تا مهريه 
زي��ادی برايم ثبت کنند ولی با اصرار خانواده ما تعادل 
و حد وس��طی در تعيين مهريه برقرار ش��د. يزدی های 
قديم، بر اين عقيده بودند که خانواده داماد هر مقداری 
که مهريه و صداق برای عروس تعيين می کنند، بايد دو 
برابرش جهيزيه از خانواده عروس بگيرند. پذيرش اين 
ق��ول و قرار برای خانواده م��ا ممکن نبود. در آن زمان 

پ��درم کارمند اداره دارايی بود؛ 5 خواهر بوديم و پدرم 
مجب��ور بود 5 جهيزيه آماده کن��د. بنابراين خانواده ما، 
ب��ا آگاهی از عقيده مردم ي��زد، مانده بودند که چه کار 
بايد بکنند؟ آن وقت ها رس��م بودک��ه يک اتاق خواب 
می گرفتن��د، با ميهمان خانه، ناهارخوری و آش��پزخانه. 
البته اندازه و دارايی هر خانه، نسبت به ثروت هر کسی 
متفاوت بود. همان چيزها را بعضی ها گران تر و بعضی 
ارزان تر می گرفتند، ولی از تهيه و داشتن آن ها نمی شد 
امتناع کرد. مثاً آن موقع ها چراغ گازی يا خيلی چيزهای 
ديگر نبود. آن زمان اصاً يخچال وجود نداشت. بعد از 
يکی � دو سال کم کم يخچال آمد که ما هم تهيه کرديم. 
همه آن چيزهايی را که رس��م بود، ما هم آماده کرديم. 
بعد همه جهيزيه را با کاميون  حمل کردند و با همراهی 
برادرم يک برادر بيش تر نداش��تم و يکی از خدمتکاران 
پدربزرگم و 2�3 نفر ديگر، به طرف يزد فرستادند. چند 
روز قبل از اين که من به يزد بيايم وس��ايل را آوردند و 
مرتب کردند در خانه آقای دکتر که بعدها مطب ش��ان 
ش��د، واقع در خيابان امام. وقتی که وارد ش��ديم، تنها 
ماش��ين آقای دکتر بود و ماشين پسردايی شان و ماشين 
حاج احمدآقا دستمالچی، و يا شايد يک ماشين ديگر، 
که درس��ت به خاطر ندارم. خاصه 3�4 ماشين بيش تر 
نبود و اصاً نه س��روصدايی داشتيم و نه شلوغی و نه 
حرف��ی. همان جا ما عقد کردي��م، بعد از عقد، يکی دو 
روز بعد مهمان ها ماندند و برگشتند. اواخر ارديبهشت 
ب��ود که من ب��ه يزد آمدم. ب��رای آخرين بار، در س��ال 
1342، امتحان ه��ای بچه ها را گرفته ب��ودم، که به يزد 
آمدم. اتفاقاً آن س��ال هوا خيلی خوب بود و باران هم 
می باريد. همه گفتند که به خاطر قدم ش��ما بوده که در 
يزد، چني��ن بارانی در اين فصل می بارد، وگرنه در اين 
وقت س��ال، يزد چنين هوايی ندارد. بعد هم وارد منزل 
خودش��ان شديم. منزل ش��خصی دکتر پاک نژاد بود. با 
آن که ساختمان آن قديمی بود، اما آن را به خوبی تعمير 
و بازسازی کرده بودند. منزل پدر و مادرشان، به اندازه 
2�3 ايستگاه اتوبوس دورتر بود، واقع در محله وزارون. 
در آن محله، آب چاه ها شور بود. محله پيربرج نزديک 
چهارراه ميرچخماق بود. بالاخره ما وارد آن خانه شديم. 
آن زمان هم رس��م بود که وقتی عروسی را می آوردند، 
جشن می گرفتند. ما تقريباً صبح رسيديم و قرار شد که 
مراس��م جشن ورود عروس را شب برگزار کنند. رسم 
بود، ميهمانان را که دعوت کرده بودند، همان شب اول 
بيايند و عروس را ببينند. به ميهمانانی که بدون دعوت 
می آمدند، »گريخته« می گفتند. و خانه آقای دکتر سه در 
داشت. يک در داخل کوچه باز می شد، يک در جنوبی 
و يک در ش��مالی هم داش��ت. يک��ی از آقايان نيروی 
انتظامی بعدها به من اين جريان را گفت، زمانی که من 
وارد خانه شده بودم، پاسبان هايی دم در گذاشته بودند. 
آن آقا تعريف می کرد که از در جنوبی، گريخته ها وارد 
می شدند که بيايند عروسی را ببينند و از در شمالی هم 
خارج ش��وند. يک پاسبان دم اين در و يکی هم دم آن 
در ايستاده بودند. من حالم بد شد؛ بعد از اين که مرا به 
داخل اتاق بردند، خواهرم را که تازه ازدواج کرده بود، 
جای من نش��اندند و گفتند اين عروس است! اين کار 
ب��رای آن بود که جواب مردم را بدهند و مس��أله ای به 
وجود نيايد. مردم هم که عروس را نمی شناختند، فکر 
می کردند خواهرم عروس اس��ت. بعدها آن پاس��بان به 
من گفت: »به قدری خانه ش��لوغ شده بود که راه نبود 
کس��ی جلوتر برود و ما مجبور ش��ديم در را ببنديم و 
گفتيم هر وقت جمعيت، از آن در خارج ش��دند، در را 
باز می کنيم.« می گفت: »اين خيابان پهلوی �� که بعدها 

هيچ شخصی، گروهی، يا اتفاقی نمی تواند 
ش�خصيت ايش�ان را نابود كند، چون در 
دل مردم اش�تياق های معنوی مردم جای 
دارد. در مغ�ز و فك�ر و كلام م�ردم جای 
دارد. هنوز هم بعد از 25�26 س�ال كه از 
شهادت ايشان گذشته است، كوچک ترين 
خدشه ای به شخصيت و محبوبيت ايشان 

در ميان مردم وارد نشده است.
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ش��د خيابان امام خمينی)ره( �� به حدی شلوغ بود که 
جای س��وزن انداختن نبود. همه می گفتند می خواهيم 
برويم خانم دکتر پاک نژاد را ببينيم- چون آقای دکتر از 
يزد دختر نگرفته - ببينيم اين دختر خوشبخت تهرانی 
کيست که آقای دکتر حاضر ش��ده با او  ازدواج کند.« 
می گفت »ساعتی طول کشيد تا خانه خلوت شده و ما 
توانستيم دوباره در را باز کنيم. مردم اعتراض می کردند 
که چرا در را باز نمی کنيد تا ما برويم عروس��ی ببينيم.« 
آن وقت ها، اين رس��م رايجی ب��ود؛ در بين همه مردم؛ 
چه کسانی که ثروتمند و مرفه بودند يا آن ها که به لحاظ 
مالی، تهی دست بودند، حتماً بايد شبی که عروس را به 
خانه می آورند، در را باز می گذاشتند تا مردم وارد شوند 

و او را ببينند. اين، رسمی بود که عموميت داشت.
بع��د از مراس��م عروس��ی، آقای دکتر چن��د روز به 
خودش��ان مرخصی داده بودند که استراحت کنند و 

به مطب نروند؟ 
از هم��ان اولين روزهای ازدواج هم به آن صورت نبود 

که خيلی در خانه بماند.
بعد که شما وارد زندگی مشترک با آقای دکتر شديد، 
در همان خانه ای زندگی کرديد که مطب آقای دکتر 

هم همان جا بود؟
وقتی من آمدم، آن جا محل مطب نبود. بعد از يکی � دو 

سال، مطب به خانه منتقل شد.
از موقعيت و منزلت اجتماعی دکتر پاک نژاد در ميان 

مردم يزد، برای ما بگوييد. 
در زم��ان طاغوت، چون ايش��ان برخ��ی فعاليت های 
سياسی داشتند و حکومت هم از آن ها اطاع پيدا کرده 
بود، باعث شد تا ايشان را به پست های مهم تنزل دهند. 
ابتدا مس��ؤوليت ايش��ان را از مقام رياست اداره کار به 
سرپرس��ت سازمان تأمين اجتماعی کاهش دادند و بعد 
هم از آن جا، وظيفه رياست درمانگاه را عهده دار شدند؛ 
ولی مردم به گونه ای با ايش��ان روبه رو می شدند و رفتار 
می کردن��د که انگار مثاً مديرکل اس��ت. هر کاری هم 
رؤسای ادارات انجام می دادند با نظر و مشورت ايشان 

عملی می شد.
البت��ه ش��خصيت اجتماعی ش��هيد دکت��ر پاک نژاد، 
به گون��ه ای نب��ود که بر اثر تنزيل پس��ت و مقام های 

اداری متزلزل شود يا خدشه ای بر خود بپذيرد.
شخصيت دکتر، شخصيتی با ابعاد ظاهری و اداری نبود 
که کس��ی بخواهد يا بتواند ايشان در مقام های رياست 
يا مديريتی بشناس��د. ايش��ان، قبل از هر جنبه ديگری 
روحانی و معنوی بود. شخصيت ايشان ظاهری نبود و 
در باطن مردم نفوذ کرده بود. هنوز هم بعد از س��ال ها، 
نمی توان ش��خصيت آقای دکت��ر را از دل و روح مردم 
بيرون کرد. ايش��ان جايگاهی دارند که هيچ وقت محو 
نمی شود. هيچ ش��خصی، گروهی، يا اتفاقی نمی تواند 
ش��خصيت ايش��ان را نابود کن��د، چ��ون در دل مردم 
اش��تياق های معنوی مردم ج��ای دارد. در مغز و فکر و 
کام مردم جای دارد. هنوز هم بعد از 25�26 س��ال که 
از شهادت ايشان گذشته است، کوچک ترين خدشه ای 
به ش��خصيت و محبوبيت ايش��ان در مي��ان مردم وارد 
نش��ده است. به هر جای شهر يزد که وارد بشويد، و از 
دکتر پاک نژاد نام ببريد، مردم شروع می کنند به ذکر خير 
ايشان و تأثيرات چشمگيری که از هر لحاظ داشته اند. 
حتی افرادی هم که در زم��ان حيات دکتر نبوده اند، از 
ايش��ان به نيکی ياد می کنن��د. کوچک ترين افرادی که 
به لحاظ سنی و در مقايسه با سال شهادت دکتر پاک نژاد 
در اجتماع ما زندگی می کنند، کسانی هستند که هنگام 
ش��هادت دکتر، به دنيا آمده اند. يعنی افرادی که حدود 

28  س��ال دارند. اگر ش��ما به ميان اين افراد 28 س��اله 
برويد و با آن ها مصاحبه کنيد و بپرس��يد »آيا شما دکتر 
پاک نژاد را می شناسيد؟ يا اين که ايشان چه خصوصياتی 
داش��تند؟« يقيناً، آن ها هم همان حرف هايی را می زنند 
که پدر و مادرهای ش��ان می زنند. اگ��ر پدر و مادر اين 
افراد در قيد حيات باشند همان حرف های خودشان را 
درباره دکتر، به فرزندان شان گفته اند که حالا درسن 28 
سالگی هستند. انتقال خصوصيات اخاقی و رفتارهای 
عملی افراد، س��ينه به سينه است و از يک نسل به نسل 
بعدی نقل می شود و باز از اين نسل به نسلی که هنوز 
به دنيا نيامده اند منتقل می ش��ود. تا اين زمان، تقريباً سه 

نس��ل خصوصيات ش��خصيت دکتر پاک نژاد را حفظ 
کرده اند. ايشان هميشه می گفتند: »دکتر بودن من برايم 
ارزش��ی ندارد، برای اين که بعد از فوت آدم، اين وجه 
از شخصيت او هم از بين می رود. تنها چيزی که برای 
من اهميت دارد، تفکر جاری در همين کتاب هاست که 
من به وسيله آن ها، جايگزين شده ام در اجتماع.« ايشان 
متخصص نبودند، تنها يک پزشک عمومی بودند، ولی 
بعضی از ويژگی های ذهنی و اخاقی شان خيلی بالاتر 
از برخ��ی از متخصص��ان بود. از نظر تفک��ر و اصول 
اسامی، مسائلی می دانس��تند که خيلی ها نمی دانستند. 
خيلی ها هم س��عی کرده اند کتاب های ايشان را ترجمه 

کنند، ولی برای ش��ان خيلی سخت بوده و از عهده اين 
کار برنيامده اند. موضوع و مباحثی در تفکرات اسامی 
ايش��ان وج��ود دارد که مترجمان نتوانس��ته اند آن ها به 

زبان های ديگر منتقل کنند.
کمی هم درباره موقعيت های شهيد پاک نژاد توضيح 

دهيد.
آن زم��ان که ش��هر خيلی کوچک بود، در تقس��يمات 
کش��وری به صورت يک فرمانداری اداره می ش��د، و 
اداره کار و مراک��ز بهداش��ت درهم ادغام بود. ش��هيد 
پاک ن��ژاد در آن زم��ان، مديرکل اداره کار بود و س��اير 
س��ازمان ها از ايش��ان دس��تور می گرفتند. بعد از مدتی 
منصب ايش��ان را به رياست تأمين اجتماعی و بعد هم 
به رياست بيمارس��تان شهرستان تنزل دادند. اين روند 
کاهش مقام اداری داش��ت تا اين که بالاخره ايش��ان را 
به رياس��ت بهداری و دس��ت آخر هم ب��ه عنوان مدير 
درمانگاه منصوب کردند. چند ماه طول کش��يد. قبل از 
آن هم رئيس درمانگاه شماره يک بودند که همان اداره 
کل کار بود که در خيابان فرخی کنونی قرار دارد. زمانی 

که انقاب شد، ايشان رئيس درمانگاه بودند.
خانم پاک ن��ژاد، از خاطرات تان درباره نوع عملکرد 

آقای دکتر بگوييد.
آن زمان پزشک ها، فقط روزها مريض ها را می پذيرفتند 
تا ش��ب، و ش��ب تا صبح، هي��چ بيم��اری را ماقات 
نمی کردند؛ اما ش��هيد پاک نژاد چنين رفتاری نداش��ت. 
همه آزاد بودند در هر س��اعتی از شب، برای درمان، و 
ديدار با دکتر، به منزل ما مراجعه کنند. اکثراً هم جواب 
بيم��اران را من م��ی دادم. می رفتم پش��ت در و جواب 
مس��اعد به آن ها می دادم. بعد ه��م آقای دکتر می رفتند 
و مريض ش��ان را می ديدند. اين روال، ادامه پيدا کرد تا 
زمانی که جمعيت شهر کمی افزايش پيدا کرد و تعداد 
پزش��ک ها بيش تر ش��دند. آن ها مجمعی داشتند به نام 
کانون پزش��کان، که بالاخ��ره در آن جا تصميم گرفتند 
که اين مسؤوليت را از عهده آقای دکتر بردارند و فقط 
بعضی از س��اعات نوبت ش��بانه بيمارس��تان کارگران، 
گودرز و پهلوی �� که الآن فرخی ش��ده �� را به ايشان 
بس��پارند. اين بيمارس��تان ها حتی کش��يک شبانه هم 

شخصيت دكتر، شخصيتی با ابعاد ظاهری و 
اداری نبود كه كسی بخواهد يا بتواند ايشان 
در مقام های رياس�ت يا مديريتی بشناسد. 
ايش�ان، قبل از هر جنبه ديگری روحانی و 
معنوی بود. شخصيت ايشان ظاهری نبود و 
در باطن مردم نفوذ كرده بود. هنوز هم بعد 
از س�ال ها، نمی توان شخصيت آقای دكتر 
را از دل و روح م�ردم بي�رون كرد. ايش�ان 
جايگاهی دارند كه هيچ وقت محو نمی شود.

خانواده شهيد پاك نژاد مدتي پس از شهادت ايشان.
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يك�ی از ويژگی ه�ای مه�م رفت�اری 
ش�هيد پاک نژاد هن�گام رويارويی با 
بيم�اران، آن بود كه اغل�ب دو تومان 
حق ويزيت شان را از آنان نمی گرفتند. 
اگر هم از بعضی ها می گرفتند، مطمئن 
بودند كه پول دارند. از كس�ی كه پول 

نداشت، نمی گرفتند. 

نداشتند. بنا شد که کشيک شبانه اين بيمارستان ها را به 
صورت نوبتی ميان پزشک های آن جا تقسيم بندی کنند. 
وقتی اين کار صورت گرفت، ديگر در ماه، تنها يک بار، 
نوبت به ش��هيد پاک نژاد می رس��يد؛ البته در شب های 
ديگر، نه که ايش��ان بيم��اران را نبينند، ولی واقعيت آن 
بود که افراد بيمار، چه آن ها که در بيمارس��تان بودند و 
يا آنان که سرپايی بودند و خارج از بيمارستان، دوست 
داش��تند که دکتر پاک نژاد، مداوای شان کنند؛ طوری که 
گاه مداوای آن بيماران، از س��ر ش��ب تا دَم دمای صبح 

طول می کشيد. 
از  ک��ه  خاط��ره ای  اثرگذارتري��ن  و  جالب تري��ن 
مراجع��ه يک بيم��ار به مطب آقای دکت��ر، به خاطر 
داري��د که ش��نيده ايد يا ب��ا آن خودت��ان از نزديک 

ديده ايد،چيست؟
يکی از ويژگی های مهم رفتاری ش��هيد پاک نژاد هنگام 
روياروي��ی با بيماران، آن ب��ود که اغلب دو تومان حق 
ويزيت ش��ان را از آنان نمی گرفتند. اگر هم از بعضی ها 
می گرفتن��د، مطمئن بودند که پول دارند. از کس��ی که 
پول نداش��ت، نمی گرفتند. اگر کس��ی پول داش��ت، تا 
جايی که امکان داش��ت کم مي گرفتند، اما آن ها بارها و 
بارها تعارف می کردند؛ ش��هيد پاک نژاد، آن قدر وارسته 
بودندکه از بيماران خود، در ازای درمان، حتی تعارف ها 
و هديه های مرس��وم را هم قبول نمی کردند. يادم است 
پيرزنی بود که در روز قبل، شهيد پاک نژاد، مريض او را 
ديده بودند. آمد در خانه و دق الباب کرد. از پش��ت در 
گفتم: »چه کار داری؟« گفت: »تحفه ناچيزی برای آقای 
دکت��ر آورده ام.« گفتم: »آقای دکتر به من اجازه نداده اند 
که چيزی از مريض قبول کنم.« گفت: »در را باز کن. با 
ش��ما کار دارم.« آمد داخل خانه و گفت: »من ثروت و 
دارايی ندارم که بخواهم مبلغی برای آقای دکتر بياورم، 
فقط اين دوره ماست �� يعنی کوزه ماست �� دارايی ام 
است که آن را هم برای آقای دکتر آورده ام.« روز ديگر، 
يکی ديگر می آمد و می گفت: »اين دس��تمال را خودم 
يافته ام، تا وقتی آقای دکتر وضو می گيرند، دستان ش��ان 
را با آن خش��ک کنند.« من تلفن می کردم و از ايش��ان 
اجازه می گرفتم. ايش��ان گاهی اجازه می دادند و گاهی 

اجازه نمی دادند.
به خاطر می آورم، يک روز در زدند. گفتم: »کيس��ت؟« 
گفتند: »بياييد دم در؛ برای تان يک جعبه انگور آورده ايم.« 
گفتم: »ببخش��يد؛ آقای دکتر به من اجازه نداده اند که از 
کسی چيزی دريافت کنم؛ يا دست خط ايشان را بياوريد 
يا بگوييد که با تلفن به من اجازه دريافت آن را بدهند.« 
صاحب هديه، خيلی ناراحت شد و از پشت در گفت: 
»آقای دکتر اجازه نبايد بدهند، اجازه اين هديه دس��ت 
آقای دکتر نيس��ت. کس��ی که اين را فرستاده، از طرف 
امام زمان)عج( مأموريت دارند، اين هديه متعلق به امام 
زمان)عج(  است و شما نمی توانيد آن را نپذيريد.« من 
هم دومرتبه به ايش��ان تلفن ک��ردم و گفتم: »اين جعبه 
انگور را از طرف امام زمان)عج( برای تان فرس��تاده اند 
و ش��ما نمی توانيد آن را قبول نکنيد.« ايشان هم گفتند: 
»چون از طرف امام زمان)عج( است، اشکال ندارد، آن 

را قبول کنيد.«
هيچ وقت برايتان پيش آمد که نيمه های شب در خانه 
را بزنند و شما و ش��هيد پاک نژاد را از خواب بيدار 

کنند؟
اغلب ش��ب ها اين اتفاق می افتاد. ش��ب و صبح، برای 
م��ا فرقی نمی کرد. عيادت از بيم��اران يا پذيرش آن ها 
در منزل، وقت معين و مقدری نداش��ت. زمان مراجعه 
مريض ه��ا برای ما مه��م نبود، مهم آن بود که ايش��ان 

بتوانن��د بيماری را مداوا کنن��د و او و خانواده اش را از 
نگرانی برهانند.

اگر برايتان مقدور است، از خاطراتی برای ما بگوييد 
که بعدها عده ای از مردم، برای شما به عنوان همسر 

شهيد، بازگو کرده اند.
شهيد پاک نژاد، همواره در طول دوره حيات خود، سعی 
می کردند که ديگران، از کارهای شان مطلع نشوند؛ حتی 
من هم از بيش��تر فعاليت های ايش��ان بی خبر می ماندم. 
ولی بعد از اين که ش��هيد شدند، کم کم از طرف مردم، 
به ما خبر می رسيد که چه کارهايی انجام  داده اند. برای 
مثال، روزی برای تعمير اتومبيل، به برخی لوازم يدکی 
احتياج داش��تم که برای همين منظور، مغازه ای مراجعه 
کردم. صاحب مغازه، تا فهميد که من همس��ر ش��هيد 
پاک نژاد هس��تم، گفت: »اين مغ��ازه، متعلق به خودت 
است؛ چون من جانم را مديون آقای دکتر هستم.« بعد 
او ش��رح داد: »زمان��ی که من يکی � دو س��ال بيش تر 
نداشتم، بيماری سختی گرفتم که احتياج فوری به دکتر 
داشتم؛ خانواده ام از نظر مالی، در وضعيتی بود که حتی 
دو تومان حق ويزيت را هم نمی توانستند برای ويزيت 
دکتر بپردازند. آشنايان اصرار می کردند که چرا اين بچه 
را ب��ه دکتر نمی بريد؟ مادرم هم ه��ر بار می گفت: من 
که پ��ول ندارم بچه ا م را نزد دکتر بب��رم؛ بعد از هزينه 
دکتر، هزينه دارو و دوا هم هس��ت ک��ه من نمی توانم 
بپردازم. يکی از آش��نايان گفت: اگر پول نداری، آقای 
دکت��ر پاک نژاد را ک��ه داری؛ بچه را پيش ايش��ان ببر؛ 
حتی اگر پول هم داش��ته باشی، ايشان از تو نمی گيرند. 
بعد مرا نزد ايش��ان بردند. آق��ای دکتر پول که نگرفتند 
هيچ، حتی نس��خه ای نوشتند و در آن به فان مسؤول 
داروخان��ه، توصيه کردند که داروه��ا را هم مجانی به 

مادر من بدهند.
يکی از دوستان آقای دکتر می گفتند که هزينه داروهايی 
ک��ه داروخانه رازی، به ط��ور مجانی در اختيار بيماران 
مس��تمند قرار می داد، از طرف ش��هيد پاک نژاد و آقای 
صدوق��ی، به مرح��وم دکتر رمضان خانی �� مس��ؤول 

داروخانه �� پرداخت می شده است.
گاه��ی از طرف وزارت بهداری آن زمان، فهرس��تی از 
داروها يا روش های درمانی برای شهيد پاک نژاد ارسال 
می ش��د که اغلب با جوايز و هدايايی، مانند ساعت يا 
وس��ايل تزيينی هم همراه بود. ايشان جوايز و هديه ها 
را جمع آوری می کردن��د و به داروخانه رازی می دادند 
و به مرحوم دکتر رمضان خانی می گفتند که ش��ما اين 
وس��ايل را باب��ت نس��خه هايی که مجانی می فرس��تم، 
برداري��د. بعدها ک��ه اين روال ادامه پيدا کرد و ش��هيد 
صدوقی هم موض��وع را فهميدند، اصرار کردند که در 
اين امر خير و خداپس��ندانه، با ش��هيد پاک نژاد همراه 
باشند. تعداد بيمارانی که از داروخانه رازی، به صورت 

مجانی، دارو دريافت می کردند، آن قدر زياد شده بود که 
مرحوم دکتر رمضان زاده، به شهيد پاک نژاد گفته بودند 
که جوايز و هدايای ارس��الی شما به داروخانه، مخارج 
دارويی بيماران شما تا نيمه هر ماه را هم تأمين نمی کند. 
دکتر پاک نژاد هم در پاسخ گفته بودند: هرچه قدر لازم 
باش��د به بيماران مجانی، از ط��رف دارو بدهيد، عاوه 
بر وس��ايلی که برايتان می فرس��تم، پ��ول مابقی را هم 
بعد حس��اب می کنم. وقتی آيت الله صدوقی، ماجرا را 
ش��نيدند، فرمودند بخشی از اين پول را، به من واگذار 

کنيد، تا من هم در اين کار شريک باشم.
ماجرای س��وءقصد به جان آقای دکت��ر پاک نژاد را 

برای ما توضيح بدهيد.
ايش��ان هميش��ه، در هنگام غروب ب��رای اقامه نماز به 
مس��جد حظيره می رفتند که امام��ت آن بر عهده آقای 
صدوقی بود. آن روز، بعد از نماز، به مطب آمده بودند. 
قباً گفتم که قس��متی از منزل را که اسمش تالار بود، 
به مطب تبديل ک��رده بودند. تالار يک اتاق خصوصی 
داش��ت و يک اتاق ب��رای بيماران. وقت��ی کار مداوای 
بيماران تمام می ش��د، چراغ اتاق بيم��اران را خاموش 
می کردند؛ ولی گاهی خودش��ان برای مطالعه يا نوشتن 
در آن جا می ماندند. بارها اتفاق می افتاد که ماندن ايشان 
در آن جا، بيشتر از حد معمول طول می کشيد؛ من هم به 
آن جا می رفتم تا علت را جويا شوم. يک شب ديدم که 
چراغ اتاق بيماران، ناگهان خاموش شد و صدايی از آن 
اتاق می آمد. سراسيمه به آن جا رفتم و ديدم که شخصی 
در مطب، در حال س��روصدا کردن است و حرف های 
بی ربط��ی می زن��د. يک دفعه ديدم، که آن ش��خص، به 
ط��رف آقای دکت��ر هجوم آورد. من ه��م فرصت را از 
دس��ت ندادم، و فوری رفتم در را باز کردم و طرف را 
ه��ل دادم و از اتاق آقای دکتر بيرون کردم و به پش��ت 
در تکيه دادم، که ديگر داخل نيايد. در آن لحظه ها، هيچ 
چي��ز برايم مهم نبود، فقط نجات جان آقای دکتر برايم 
مهم بود. خوش��بختانه، آن مرد هم از ترس اين که مردم 
او را دس��تگير کنند و ش��خصيتش برما شود، از آن جا 
فرار کرد و نگذاش��ت کسی هويتش را تشخيص دهد. 
من خودم هم نفهميدم، ولی مطمئنم از دش��منان دينی 
ش��هيد پاک نژاد بود که می خواس��ت ضربه ای به ايشان 

بزند و شخصيت شان را زير سؤال ببرد. 
قب��ل از انقاب، يک بار هم به حظي��ره هجوم آوردند 
و آن جا را محاصره کردن��د. در آن روزها، که پيروزی 
انقاب نزديک بود، تانک ها به ترتيبی که بتوانند عمود 
بر هم ش��ليک کنند، در خيابان ها مستقر بودند. آيت الله 
صدوق��ی از ايش��ان خواس��ته بودند، تا حظي��ره را از 
نيروهای ارتشی تحويل بگيرند. وقتی شهيد پاک نژاد، با 
نيروی انتظامی صحبت کردند، به ايشان گفته بودند ما 
يک ماشين می فرستيم، شما با آن برويد و حظيره را از 
فرمانده مورد نظر تحويل بگيريد. ما هم آن روز در منزل 
بوديم. بعد از اين که با مأمورها اين قرار را گذاش��تند، 
از منزل بيرون رفتند. من می دانستم که کسی در کوچه 
نيست. س��رم را از در حياط خانه بيرون آوردم و گفتم: 
»آقای دکتر! من بايد در منزل کاري را انجام دهم، شما 
کی برمی گرديد؟« گفتند: »معلوم نيس��ت.« من اتومبيل 
را با چش��م خودم ديدم که در ابت��دای خيابان متوقف 
ش��ده بود. بعد هم ديدم که شهيد پاک نژاد، همچنان به 
رفتن ادامه می دهند. هم ابتدای خيابان را نگاه کردم، و 
ه��م ته کوچه را. وقتی ته کوچه را نگاه می کردم، ديدم 
سربازی تفنگ به دست، زانو زده و آماده شليک بود. من 
بيشتر از حد معمول از خانه خارج شدم. دکتر پاک نژاد 
که م��را در آن حالت ديدند، به طرف خانه برگش��تند. 
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س��رباز هم چون متوجه نگاه های من شده بود، 
نتوانس��ت تيراندازی کند ي��ا کار ديگری انجام 
دهد. ارتشی ها گفته بودند ماشين می آوريم، اما 
چون آن روزها، هيچ اتومبيلی اجازه نداشت در 
خيابان تردد کند، حدس زدم که ش��ايد برای از 
بين بردن شهيد پاک نژاد، به بهانه تحويل گرفتن 

حظيره نقشه ای کشيده باشند. 
يک��ی از بخش ه��ای عم��ده زندگي ش��هيد، 
فعاليت ه��ای جناب آقای دکت��ر پاک نژاد در 
مناسبات انقلاب اسلامی است �� چه قبل از 
انقلاب، چه در زمان پيروزی انقلاب اسلامی 
و همکاری با شهيد آيت الل صدوقی �� ظاهراً 
شخصيت دکتر به گونه ای بوده که کم تر ديده 
ش��ده اند، ولی به صورت ف��ردی که رهبری 
می کردن��د، زير ل��وای راهنمايی ها و رهبری 
ام��ام خمينی)ره( و بعد آي��ت الل صدوقی در 
يزد بوده است. می خواهيم بدانيم شما چه قدر 
از فعاليت های سياس��ی آق��ای دکتر پاک نژاد 

و ن��وع ارتباط ايش��ان ب��ا آيت الل صدوق��ی اطلاع 
داريد. ش��ما تا چه حدّه و ح��دودی با خصوصيات 
رهبری کنندگی شهيد پاک نژاد، زير لوای راهنمودهای 
امام خمينی)ره(، در طی حرکت های مردمی پيش از 

انقلاب، در يزد آشنايی داريد؟
در درج��ه اول نوع خويش��اوندی آي��ت الله صدوقی با 
خانواده آقای دکتر پاک نژاد داش��ته باعث ش��ده بود که 
اين دو ش��هيد بزرگوار، بيش تر از ح��د معمول به هم 
نزديک باشند. وقتی آيت الله صدوقی، شهيد پاک نژاد را 
شناختند، ديگر کارها و فعاليت های اعتقادی و سياسی 
خ��ود را، بدون مش��ورت آقای دکتر انج��ام نمی دادند 
دکت��ر پاک نژاد، هم در کارهای سياس��ی مش��اور امين 
و قاب��ل اعتماد آيت الله صدوقی بودند و هم در س��اير 
فعاليت های اجتماعی ديگر. يک��ی از جمله آن کارها، 
تاش برای جلوگيری از تهاجم و تخريب های ساواک 
در شهر يزد بود، از آن جايی که آيت الله صدوقی، خود 
نمی توانس��تند به اداره ساواک رفت وآمد کنند؛ و چون 
ش��هيد پاک نژاد هم به عنوان پزش��ک معتمد در سطح 
شهر، ش��ناخته شده بودند؛ از طرف آقای صدوقی؛ هر 
نوع ارتباط با ساواک، به عهده ايشان گذاشته شده بود. 
طبق اين وظيفه، ش��هيد پاک نژاد، می توانستند به آسانی 
با مراجعه به رؤس��ای س��اواک و دست اندرکاران شان، 
مس��ائل را حل کنند؛ با آن قدرت بيانی که داش��تند و 
ب��ا راه حل هايی که ارائه می دادند. همين مس��أله، باعث 
ش��د که بعضی افراد فکر کنند که آقای دکتر، از عوامل 
ساواک است که بين آيت الله صدوقی و سازمان امنيت 
واسطه می شود و بسياری تهمت های ديگر، که به ايشان 
زده ش��د. بعد از اين که س��اواک به تسخير مردم درآمد 
و نامه هاي��ی که عليه آقای دکتر و آيت الله صدوقی بود 
به دس��ت آمد، مردم متوجه ش��دند که آق��ای دکتر، به 
دس��تور آقای صدوقی، به آن جا رفت وآمد می کرده، نه 
اين که با آن ها همکاری داش��ته است. همکاری آيت الله 
صدوق��ی و دکتر پاک نژاد در پيش��برد اهداف انقاب، 
ايجاب می کرده اس��ت که در برخی موارد با رؤس��ای 
ديگ��ر ادارات و وزارت خانه های دولتی هم در ارتباط 

باشند. 
نامه هايی که در مرکز اس��ناد انقاب اسامی گردآوری 
ش��ده تحت عنوان »ي��اران امام به روايت اس��ناد«، در 
رابطه با ش��هيد آيت الله صدوقی، حکاي��ت از آن دارد 
که ش��هيد بزرگ��وار، جناب آق��ای دکتر پاک ن��ژاد، به 
عنوان وس��اطت ختم ماجرای مزاحم��ت برای مردم، 

به س��اواک مراجعه می کرده اند. از طرف ديگر بررسی 
رويدادها و فعاليت های زندگی ايش��ان نش��ان می دهد 
که ش��خصيت آقای دکتر پاک نژاد به گونه ای بوده است 
که حتی نزديک ترين افراد خانواده و بستگان ش��ان هم 
نمی دانستند که ايشان، چه ميزان در مناسبات و تحولات 

قبل از انقاب اسامی، در يزد نقش دارند.
نزديک انقاب بود. به منزل ما تلفن کردند که آب شهر 
مسموم ش��ده اس��ت. چون اکثر تلفن ها را من جواب 
می دادم، پ��ای تلفن رفتم. گفتن��د آب نخوريد، وگرنه 
مسموم می شويد. گفتم: ما احتياج به آب نداريم. تلفن 
کردم به منزل آقای صدوقی که ببينم جريان چيس��ت. 
به چند نفر ديگر از دوس��تان هم تلفن کردم. گفتند: ما 
نمی دانيم و از هيچ چيز خبر نداريم. بعد به منزل آقای 
صدوقی ه��م تلفن کرده بودند و گفت��ه بودند که آب 
شهر را مس��موم کرده اند. ايشان چون نسبت به مسائل 
مردم، خيلی حس��اس بودند، رفته بودند و شير آب را 

باز کرده بودند و به عده ای از مردم که جمع شده بودند 
جلوی خانه ش��ان گفته بودند: »نه، آب شهر را مسموم 
نکرده اند، اين ها دروغ و شايعه است.« بعد هم در برابر 
چش��م همه آن ها ليوانی از آن آب را نوش��يده بودند و 
گفته بودند: »اگر مس��موم اس��ت، اول من می ميرم. من 
آب را خوردم که شما بدانيد اين حرف، شايعه است.« 
آقای دکتر به محض اين که اين خبر را شنيدند، به منزل 
آيت الله صدوقی رفتن��د و از آن جا تلفن کردند به ما و 
خبر دادند که آب ش��هر مسموم نيست و اين شايعه را 

رواج داده اند تا مردم را به وحشت بيندازند.
آقای زائرالحس��ينی، طی مصاحب��ه اي، گفتند که همان 

روز من و آقای دکتر رفتيم به سازمان آب، 
تا از صحت و سقم اين خبر مطمئن شويم. 
در راه بازگش��ت، نزديک مس��جد حظيره، 
گلوله ای هم ش��ليک ش��د، ولی من مطمئن 
نيستم که حتماً می خواسته اند آقای دکتر را 

ترور کنند يا دليل ديگری داشته است.
ولی مسأله تحويل گرفتن حظيره صددرصد 
بود. بعداً نقشه اش افشا شد که برای کشتن 
آق��ای دکتر، اين کار را کرده بودند. يک نفر 
انتهای کوچه نشس��ته بود که اين نقش��ه را 

اجرا کند، ولی قسمت نشد.
نمونه ای از کارهای خير و خداپس��ندانه 
شهيد پاک نژاد را در امر کمک به جوانان، 

برای مان نقل کنيد.
از کارهای خيری که می کردند، وساطت های 
پدرانه و خداپسندانه در امور ازدواج جوانان 
بود. مثا ايشان که در آن زمان، معلم مدرسه 
رمضان��ی بودند، يک ب��ار می بينند که مثاً 
فان آقا ازدواج نکرده اس��ت، می پرسند: »چرا ازدواج 
نمی کن��ی؟« می گوي��د: »از نظر م��ادی آمادگی ازدواج 
ندارم.« می گويند: »مانع ازدواجت، فقط همين است؟« 
جواب می دهد: »بله، چون از لحاظ مادی تأمين نيستم، 
که نمی توان��م ازدواج کنم.« می گوين��د: »برای مخارج 
ازدواج��ت، به چه مبل��غ پول احتي��اج داری؟« طرف 
می گف��ت: »حدود 40 هزار توم��ان )به پول آن زمان(.« 
می گوين��د: »اگ��ر اين پول را داش��ته باش��ی، حاضری 
ازدواج کن��ی؟« می گوي��د: »بل��ه.« می گوين��د: »من از 
منبعی اين پول را به تو می پردازم، تدارک عروس��ی ات 
را ببي��ن؛« می گوي��د: »اما من که مادر ندارم، کس��ی را 
ندارم که برايم به خواس��تگاری ب��رود.« می گويند: »آن 
ه��م با من. من م��ادرم را به خواس��تگاری هر دختری 
که بخواهی، می فرس��تم.« او هم قبول می کند. بعد هم 
مادر آق��ای دکتر می روند و دختر آق��ای آيت اللهی را 
برای آن جوان خواس��تگاری می کنند. خاصه عروسي 
برپ��ا می ش��ود و آن جوان، به خير و خوش��ی، می رود 
س��ر خانه و زندگی اش مدتی بعد، آن جوان از ش��هيد 
پاک نژاد می پرس��د: »من قرضم را چه طور به شما پس 
بدهم؟« می گويند: »ت��و برو زندگی ات را بکن. طوری 
هم زندگی کن که کم کم بتوانی اين پول را جمع کنی 
و به من برگردانی.« او هم ش��روع به زندگی می کند، و 
بعدها صاحب خانه و وسايل زندگی می شود. چندين 
س��ال که می گذرد، آن ش��خص در حض��ور عده ای از 
آقايان که من هم در آن جلسه بودم می گفت که: »آقای 
دکتر پاک نژاد، مس��بب ازدواج من ش��دند. بعد از چند 
سال که من صرفه جويی کردم و آن پول را جمع کردم 
و 40 هزار تومان آماده ش��د، رفتم نزد ايش��ان و گفتم: 
»آقای دکتر، من آمده ايم دينم را به شما ادا کنم.« گفتند: 
»چ��ه دينی ب��ه من داری؟« گفتم: »ش��ما اين پول را به 
عن��وان قرض به من داديد، تا توانس��ته ام با آن ازدواج 
کنم؛ آقای دکت��ر هم خنديدند. گفتم: »چرا می خنديد؟ 
مگ��ر اش��کالی دارد؟« گفتند: »نه. م��ن در آن موقع، به 
خاطر آن که ش��ما به شخصيت تان برنخورد و ناراحت 
نشويد، پول را به عنوان قرض دادم تا هم زندگی تان را 
شروع کنيد، هم در زندگی صرفه جويی کنيد، هم اين که 
بعد از چند سال که زندگی و صرفه جويی کرديد و پول 
را تهيه کرديد، ذخيره ای ظ آينده تان باش��د؛ وگرنه من، 
اين پول را همان موقع به شما بخشيده بودم.« به خاطر 
اين مس��اله، عنوان کردم که پ��ول را به عنوان قرض به 

شما داده ام. 

از كارهای خيری كه می كردند، وساطت های 
پدرانه و خداپسندانه در امور ازدواج جوانان 
ب�ود. مثلا ايش�ان ك�ه در آن زم�ان، معلم 
مدرسه رمضانی بودند، يک بار می بينند كه 
مثلاً فلان آقا ازدواج نكرده است، می پرسند: 
»چ�را ازدواج نمی كنی؟« می گويد: »از نظر 
مادی آمادگ�ی ازدواج ن�دارم.« می گويند:   
»من از منبع�ی اين پول را به تو می پردازم، 

تدارک عروسی ات را ببين«.

تنها دختر،  داماد و نوه شهيد پاك نژاد.
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س��يدمحمدعلي پاک نژاد فرزند س��وم خانواده است و 
خواهرها و برادرهايش او را سيدهاش��م صدا مي کنند. 
س��يدمحمدعلي از بعد از اتمام تحصيات دانشگاهي، 
در اداره تأمي��ن اجتماع��ي کارمند اس��ت و اصاً در 
همان س��اختماني که پ��درش کار مي ک��رده، فعاليت 
مي کند. س��يدمحمدعلي در زمان شهادت پدرش، 10 
س��ال داش��ته و نکات زيادي را در خاط��ر ندارد: »در 
پَ��سِ ابرهايي که اين س��ال ها بين م��ن و پدرم فاصله 
انداخته، خاطرات��ي وجود دارند که هيچ وقت از ذهنم 
پاک نمي ش��ود و همه شان را مثل خريد هدايا، گردش 
و بازي به راحتي مي توانم تصور کنم. به عنوان مثال، به 
ياد مي آورم وقتي را که کاس س��وم دبستان بودم و از 
کنار مغازه اي رد مي شدم که اسباب و لوازم پاستيکي 
مي فروخ��ت. مغازه، ي��ک توپ چرم��ي زيبايي براي 
فروش داش��ت که قيمت آن 60 يا 61 تومان بود و در 
آن زمان، پول زيادي به حس��اب مي آمد. به منزل آمدم 
و پ��ول را از پدرم گرفت��م و توپ را خريدم. آن توپ 
را س��ال ها داشتم تا اين که در چاه آب زيرزمين افتاد و 
گم ش��د، اما خاطره  آن روز، سال هاس��ت که در ذهنم 

باقي مانده است.«
خاطره هاي خوش، يکي بعد از ديگري، فکر سيدهاشم 
را پس مي زن��د و خودش را نش��ان مي دهد: »بهترين 
خاطرات من از پدر به زماني برمي گردد که ايش��ان ما 

را آخر هفته ها به گردش مي برد. البته در يزدِ آن زمان، 
ج��اي خاصي براي گردش وجود نداش��ت، به همين 
دليل معمولاً به محله »خلد برين« فعلي که مزار شهدا و 
اموات است، که تل هاي ريگ زيادي داشت مي رفتيم. 
گاهي بچه هاي همس��ايه را هم به هم��راه مي برديم و 
براي ساعات طولاني مشغول بازي مي شديم. اين کار 
عاوه بر تخليه ان��رژي، براي مان لذت بخش هم بود، 
چ��ون پدر به ما آزادي کامل مي دادند و خودش��ان در 
داخل ماشين يا زير سايه درختان به مطالعه يا نگارش 

مشغول مي شدند.«

با شنيدن اين مطلب، بافاصله اين نکته به ذهن متبادر 
مي شود که شهيد پاک نژاد با اين همه عشق و عاقه اي 

که به خانواده اش داشته، چرا خود هم بازي کودکانش 
نمي ش��ده اس��ت: »اتفاقاً يک بار من همين سؤال را از 
پ��در کردم. يک روز به باغ مان رفته بوديم که منبع آب 
هم داش��ت و ما داخل آن شنا مي کرديم. من از ايشان 
خواس��تم ما را همراهي کنند، اما ايشان گفتند که محل 
ب��ازي من مجلس، و محل ش��ناي م��ن برگ هاي اين 
کتاب هاست. ثمره آن همه مطالعه و نگارش، مجموعه 
کتب ايش��ان اس��ت که منتشر شد و به لطف خدا و به 

همت افراد خانواده تجديد چاپ نيز خواهد شد.«
سيدابوالفضل پاک نژاد، با شنيدن اين خاطرات، گشت 
و گذارها، گل کاري ها و درخت کاري هاي پدرش را به 
ياد مي آورد. او فرزند پنجم خانواده است، سال 1357 
به دنيا آمده و در زمان شهادت پدرش کمتر از سه سال 
داش��ته است و او نيز طبيعتاً خاطرات چنداني را به ياد 
نمي آورد، اما درباره فعاليت کشاورزي شهيد پاک نژاد 
مي گويد: »باغي داشتيم که درختان ميوه و چاي داشت 
و پدر در آن کار مي کردند؛ البته در حال حاضر اين باغ 
خشک شده، اما درختاني که براي رهگذران کاشته اند، 
هنوز ه��م وجود دارد و ميوه مي ده��د. زمين ديگري 
ه��م در نزديکي خُلد برين هس��ت که اعضاء نهضت 
درخت کاري، قبل از انقاب، در آن درخت مي کاشتند 

و پدرم بر اين کار نظارت داشتند.«
سيدابوالفضل، لبخندي مي زند و ادامه مي دهد: »بسياري 

ي�ک روز ب�ه باغ م�ان رفت�ه بوديم كه 
منبع آب هم داش�ت و ما داخل آن شنا 
مي كردي�م. من از ايش�ان خواس�تم ما 
را همراهي كنند، اما ايش�ان گفتند كه 
محل بازي من مجلس، و محل شناي من 

برگ هاي اين كتاب هاست

 شهيد پاک نژاد در قامت يك پدر در گفت وشنود شاهد ياران با 
چهار تن از فرزندان شهيد سيدرضا پاک نژاد

افتخار ورزيدن يك نسل
 به شهيد پاک نژاد...

درآمد
حرف زدن با كساني كه هم نشين دم به دم 
آدمي هم چون ش��هيد پاک نژاد بوده اند و 
بالاتر از آن، كس��اني كه در دامن چنين 
شهيدي تربيت ش��ده اند، علاوه بر اين كه 
مطال��ب قاب��ل توجهي را براي ش��نونده 
مش��خص مي كند، لذت بخش هم هست. 
فرزن��دان دكت��ر پاک ن��ژاد، حرف كه 
مي زنند، گاهي غمگين مي شوند، گاهي به 
جايگاه پدرشان غبطه مي خورند و در اكثر 
مواقع، به وجود پدر و عموي شان افتخار 
مي كنند؛ درحالي كه هر چهار نفر در زمان 
شهادت پدرشان، آن قدر كوچك بوده اند 
كه ش��نونده انتظار ندارد تا چيز زيادي از 

آن زمان به ياد بياورند.
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از چيزهاي��ي که از پ��درم مي دانم، نق��ل قول هايي از 
خانواده، فاميل، کس��به بازار و همکارانم اس��ت. مثاً 
عموي��م يک بار خواب پدرم را ديده بود که يکي از ما 
ج��اي او را خواهد گرفت. م��ن فکر مي کنم که چون 
خواهرم و سيدمحمدحسن، هردو پزشکي خوانده اند، 
اين مس��أله در مورد آن ها به واقعيت نزديک تر است، 
اما خودم س��عي دارم از راهي به غير از حرفه پزشکي 
جاي ايشان را بگيرم. اين تاش را از 20 سالگي آغاز 
ک��رده ام و از آن هن��گام تغييرات زي��ادي را در خودم 
حس مي کنم. معمولاً با افراد کم سن وسال تر از خودم، 
درباره مس��ائل مختلفي صحبت مي کن��م، مثل اين که 
در چه موقعيتي چه عکس العملي بايد داش��ته باش��ند 
تا انس��ان هايي منطقي و عادي به نظر برسند. به عاوه، 
از زماني که يکي از دوس��تانم در خوابگاه، آن حديث 
را ک��ه مي فرمايد تفکر عميق، بهتر از عبادت و برتر از 
هفتاد س��ال عبادت است، به من يادآوري کرده، سعي 
ک��رده ام عبادت و تفکر را در کنار هم انجام دهم و از 

آن زمان، احساس مي کنم که پيشرفت کرده ام.«
س��يدابوالفضل که از دانش��گاه صنعتي شريف، مدرک 
مهندس��ي صنايع گرفته، اعتقاد به توانايي پيشرفت را 
مهم ترين نکته زندگي يک انس��ان مي داند و مي گويد: 
»انسان ها به غير از جنبه هاي الهي و معجزات، در ديگر 
م��وارد، همانند پيامبران هس��تند، و هم��ه مي توانند به 
جايگاه آن ها نزديک ش��وند. پدر من ه��م با اعتقاد و 
تمس��ک به احاديث ائمه معصومين - عليهم الس��ام- 
بوده است که بهتر و راحت تر کار مي کردند. با نگاهي 
هرچند سطحي به زندگي شهيد پاک نژاد، مي توان عمل 
به سيره ائمه اطهار)ع( را در آن به وضوح مشاهده کرد. 
ايشان تسليم محض دستورات الهي بودند. در حديث 
داريم که از صفات مؤمنان کاشتن درخت، کندن چاه، 
س��ير کردن گرسنگان و پوش��اندن برهنگان است که 
پدرم تمام اين کارها را در زندگي خود انجام داده اند، 
درحالي که اي��ن کارها چندان هم به رش��ته تحصيلي 

ايشان ارتباطي نداشت.«
صحبت هاي مان به اين جا که مي رس��د، باب گفت وگو 
درب��اره فعاليت هاي اجتماعي دکت��ر با فرزند کوچک 
او باز مي ش��ود. س��يدابوالفضل در اين باره مي گويد: 
»دکتر، آن قدر در مس��ائل اجتماعي و عمومي شهرش 
دخالت داش��ت که قبل از انقاب ش��ايع شده بود که 
ايشان س��اواکي هس��تند! درحالي که اين مطلب اصاً 
صح��ت ندارد. در حقيقت به عل��ت منش آقاي دکتر، 
ايش��ان رابطه خوبي با دول��ت، ادارات دولتي، مردم، 
انقابيون و ساواک داشتند که در نهايت به جلوگيري 
از درگيري هاي ش��ديد، خون ريزي، دس��تگيري افراد 
و ختم به خير ش��دن عمده قائله ها منجر مي ش��د، اما 
متأس��فانه اين ذهنيت به وجود آمده بود و ساواک هم 
از اين ش��ايعه سوءاس��تفاده مي کرد. يکي از همکاران 
س��ابق پدرم، خاطره اي در اين ب��اره برايم تعريف کرد 
ک��ه خيلي جالب بود. در دوران ش��اه به اين دوس��ت 
پدرم پيش��نهاد داده بودند تا با س��اواک همکاري کند، 
او هم س��ر باز زده بود، اما ط��رف مقابل براي اين که 
او را راض��ي کن��د، گفته بود که اي��ن کار هيچ ايرادي 
ندارد، دکتر پاک نژاد هم عضو س��اواک اس��ت، تو که 
کمتر از او نيس��تي، پس تو هم بيا و عضو ساواک شو! 
درحالي که به جرأت مي توان گفت که اگر دخالت هاي 
ش��هيد پاک نژاد نبود، مسائل بس��يار حادي در يزد به 
وجود مي آ مد و آمار شهداء و دستگيرشده ها نيز بسيار 

بالاتر از آن چه بود، مي شد.
اين مس��أله را که ش��هيد پاک نژاد به ط��ور کلي در قيد 
مال دنيا و ثروت اندوزي نبوده اند، فرزندانش هم تأييد 
مي کنند. س��يدابوالفضل در اين باره مي گويد: »مرحوم 
پدرم نه تنها پول بابت حق ويزيت از بيماران مس��تمند 
نمي گرفتن��د، بلک��ه در تأمين هزين��ه دارو و درمان و 
حت��ي اياب و ذهاب هم ب��ه آن ها کمک مي کرد. يکي 
از دوس��تان نزديک ايش��ان براي ما تعريف مي کرد که 
يک ب��ار بعد از اتمام س��اعت کاري، آماده رفتن بوديم 
که دکتر از من درخواس��ت ه��زار تومان پول کردند و 
از من خواس��تند با دس��ت خودم پول را داخل کش��و 

بيندازم. وقتي علت را جويا شدم، ايشان گفته بودندکه 
مي خواه��م به خانواده ام بگويم که اين پول را از دخل 
آخر ش��بم برداشته ام، نه اين که پس از يک روز کاري، 

درآمدي نداشته ام و آن را قرض گرفته ام!«
نگاه سيدمحمدحس��ن پاک ن��ژاد اما به پ��درش طور 
ديگري اس��ت. او بر ش��خصيت علمي پدر شهيدش 
تأکي��د مي کن��د و از قضا، اين بعد از ابعاد ش��خصيت 
دکتر بر او، بيشترين تأثير را داشته است. محمدحسن، 
فرزند چهارم خانواده پاک نژاد است و در زمان شهادت 
پدرش تنها پنج سال داشته است: »من هميشه از بودن 
در کنار ايش��ان لذت مي بردم. بع��د از نمايندگي، هر 

وقت به يزد مي آمدند، براي همه ما کتاب هايي آموزنده 
تهيه مي کردند که اکثراً در مورد وقايع صدراسام بود. 
تعداد اين کتاب ها آن قدر زياد ش��ده بود که ما توانسته 
بوديم يک کتاب خانه مش��ترک درست کنيم؛ شايد به 
اين دليل که تأکيد ايش��ان هميشه بر افزايش دانش در 

نزد افراد بود.« 
او ادام��ه مي ده��د: »ي��ادم مي آيد که چند م��اه قبل از 
ش��هادت پ��در، براي اين که ايش��ان تنها نباش��ند، من 
ه��م به تهران رفته ب��ودم و دو نفري در آن جا زندگي 
مي کردي��م. باوجود اين که پ��در، در آن زمان، نماينده 
بودند، ما هميش��ه با اتوبوس س��فر مي کرديم و ايشان 
از هواپيما اس��تفاده نمي کردند؛ ب��ه همين دليل هم در 
طول سفر، مطالعه را فراموش نمي کردند و در صورت 
تاريک شدن اتوبوس از چراغ قوه جيبي براي خواندن 

مطالب استفاده مي کردند.«
محمدحسن نفس عميقي مي کشد و ادامه مي دهد: »ما 
هميش��ه فاصلة بين پايانه مس��افربري تا منزل را پياده 
مي رفتيم. اکثر مردم ش��هر، اين مس��أله را مي دانستند، 
چون تعداد سفرهاي يزد به تهران و بالعکس، محدود 
بود و دستيابي به ساعات رفت و  آمد اتوبوس ها آسان 
بود، بنابراين مردم به راحتي مي توانستند در اين فاصله 

به ايشان مراجعه و مشکات شان را بيان کنند.«
وي هم چنين ب��ه تربيت ديني مورد نظر دکتر اش��اره 
مي کند و مي گويد: »من از س��ن 4، 5 سالگي به همراه 
پ��در به نماز جمعه و جماعت مي رفتم؛ به همين دليل 
وقتي کاس دوم بودم و به مدرس��ه جامعه  اس��امي 
مي رفت��م، بدون کم��ک مربي تربيت��ي، حتي بچه هاي 
بزرگ ت��ر محله را به مس��جد مي بردم ک��ه به نظر من 
اين، نتيجه و تأثيرات تربيت عملي ايش��ان در من بوده 
اس��ت، يا مثاً درس ديگري که من از پدر آموختم که 
در ضمن بارزترين صفت ايشان نيز بود، صبر، تحمل، 
س��کوت و بردباري بود. ايش��ان در مقابل اعتراضات، 
پرخاش ه��ا ����  چ��ه در دوران طبابت و چ��ه دوران 
نمايندگ��ي ��  فقط تحم��ل مي کردن��د و اين روايت 
که مي گويد المؤمن کالجبل الراس��خ در مورد ايش��ان 

پ�درم هميش�ه موقع خ�روج از منزل، 
دس�ت پدر و مادرشان را مي بوسيدند 
و از آن ه�ا حلالي�ت مي طلبيدن�د. باور 
اي�ن رفت�ار ب�راي من که فرزندش�ان 
هس�تم و به چشم خود ديده ام، بسيار 
سخت است، اما حقيقت اين است که 
پدرم، احترام به والدين را مايه برکت 

زندگي مي دانس�تند

فرزندان شهيد باك نژاد و ديگر شهداي هقتم تير در محضر حضرت آيت الله خامنه اي.
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به خوبي صدق مي کرد.«
سيدمحمدحس��ن، نکته ديگري را درخصوص اخاق 
و رفتار ديني دکتر يادآوري مي کند و مي گويد: »ايشان 
هميش��ه موقع خروج از منزل، دست پدر و مادرشان 
را مي بوس��يدند و از آن ها حالي��ت مي طلبيدند. باور 
اين رفتار براي من که فرزندش��ان هس��تم و به چشم 
خود ديده ام، بس��يار س��خت اس��ت، اما حقيقت اين 
است که پدرم، احترام به والدين را مايه برکت زندگي 
مي دانس��تند و معتقد بودند که اين کار موجب نجات 
و رستگاري ش��ان مي ش��ود. و به دلي��ل ارادت��ي که به 
والدين ش��ان داشتند، هميشه مي گفتند که طول زندگي 

من کم، اما عرض آن زياد خواهد بود.«
حرف از ش��هادت دکتر که به ميان مي آيد، سيدحسن، 
اولين کس��ي اس��ت که درباره آن صحبت مي کند. او 
مي گويد: »حدود يک سال قبل از شهادت پدر بود که 
ايش��ان همه ما را نيمه شب از خواب بيدار کردند و به 
حياط بردند تا س��قف کاهگلي اتاق را که بر اثر نشت 
لوله آب، نم کشيده و نرم شده بود، به ما نشان بدهند. 
آن ش��ب، همان قسمتي از سقف خراب شد که ما زير 
آن خوابيده بوديم، اما پدر به موقع فهميده بودند و به 
هيچ کس آس��يبي نرسيد. به نظر من، اين خواست خدا 
بود که ايش��ان نجات پيدا کنند و با درجه عالي تري به 

ديدار حق تعالي نائل شوند.«
او هم چنين روزهاي بعد از ش��هادت را به ياد مي آورد 
و مي گويد: »يادم مي آيد، فرداي روزي که پدر ش��هيد 
ش��دند، بيماران ب��ه در منزل ما مي آمدن��د و با اين که 
مي دانستند ايشان شهيد شده اند و حتي در تشييع جنازه 
پدر هم حضور داشتند، اما باز هم به خانه ما مي آمدند 
يا براي درمان به مطب ايشان مراجعه مي کردند ؛ حتي 
هنوز هم افرادي هس��تند که براي درمان به س��ر مزار 

پدرم مي روند.«
چهارمين فرزند پزش��ک شهيد و نامدار يزد، آرام آرام 
ب��ه زندگي اجتماعي پ��درش مي پ��ردازد و مي گويد: 
»دکت��ر پاک ن��ژاد، به اندازه توان ش��ان، از مس��تمندان 
دس��تگيري مي کردند. بخش ديگ��ري از فعاليت هاي 
اجتماعي دکتر به سخنراني در جلسات ديني و مذهبي 
و هم چنين مدارس مي گذش��ت. ايش��ان در مدرس��ه 
رس��وليان يزد و دانشگاه علم و صنعت تهران دوشنبه 
ه��ر هفت��ه س��خنراني هاي منظمي داش��تند و در اکثر 
م��وارد، درباره خودس��ازي و زمينه هاي اخاقي براي 
جوانان صحبت مي کردند و صرفاً به زمينه هاي مذهبي 
و ديني نمي پرداختند. کتاب هايي نيز به رش��ته تحرير 
درآورده اند ک��ه در دهه هاي 30 و 40 از بهترين ها در 

سبک و سياق خود بوده اند.«
او ادامه مي دهد: »گاه��ي هم پيش مي آمد که پدر، در 
کن��ار وظايف پزشکي ش��ان، بيماران ش��ان را به لحاظ 
مس��ائل عادي زندگي راهنماي��ي مي کردند. به عنوان 
مثال، ش��نيده ام که يک بار، ايشان را براي معاينه بانوي 
س��المندي به يک منزل مس��کوني دعوت مي کنند. آن 
خان��م بيمار ازکارافت��اده و زمين گي��ر بوده اند و پدرم 
متوجه مي ش��وند که آن خانم به علت س��کته و عدم 
توانايي حرکتي در وضع بس��يار ب��دي از نظر نظافت 
ش��خصي به سر مي برد. پدر، آن خانم سالمند را براي 
يک ساعت صيغه مي کنند تا بتوانند به بيمار کمک کنند 
و در آن يک س��اعت، تمام بدن، لباس، تخت خواب و 
اتاق آن بانوي نات��وان را تميز و پاکيزه و عاري از هر 
گونه و آلودگي و نجاس��تي مي کنند. ايشان با اين کار، 

در حقيقت، طريقه نگه داري از يک س��المند ناتوان را 
به فرزندان آن خانم ياد مي دهند.«

حالا نوبت سيدمحمدعلي است که خاطره تلخ شهادت 
پدر را از زير خروارها خاطرات ديگر بيرون بکش��د. 
سيدمحمدعلي، هنوز هم بعد از گذشت اين همه سال، 
غروب ش��هادت را که به ياد مي آورد، ته چش��مانش 
اش��ک  آلود مي ش��ود: »ش��هادت پدر ب��راي من فقط 
يادآورِ نبود ايشان نيست، بلکه از دست دادن يک باره 
عمويم هم هس��ت. تصوير خوب و روش��ني از عمو 
س��يدمحمد در ذهن دارم؛ عمويم انساني مؤمن، بسيار 
خوش برخ��ورد و خ��وش اخاق بود. م��ن خاطرات 
خوش��ي از ايشان دارم و فوق العاده دوست شان داشتم 
و دارم. حت��ي ح��الا هم در خواب هاي��ي که از آن دو 
عزيز مي بينم، بيشتر با عمويم حرف مي زنم تا پدرم.«

س��يدمحمدعلي، بغضي را که در گل��و دارد، به آرامي 
فرو مي برد و ب��ا لبخند محوي ادام��ه مي دهد: »رفتار 
عمو با همه بچه ها بس��يار دوستانه بود و در رفتارشان 
س��عي مي کردن��د تا ما از ب��ودن در کن��ار بزرگ ترها 
خس��ته و بي حوصله نشويم، به همين دليل با ما بازي 
مي کردند، کشتي مي گرفتند و با اسباب بازي سرگرم مان 

مي کردند.«
سيدهاش��م، ح��الا هفتم تير را با تم��ام جزئيات به ياد 
م��ي آورد و مي گويد: »وقتي عمو با پ��درم به مجلس 
رفتند، خيلي ناراحت شدم، ناهار نخوردم و خوابيدم. 
پ��درم را در خواب ديدم که ب��ه من مي گفت: غذايت 
را بخور، من برمي گردم. ش��ب از خواب بيدار شدم و 
ديدم که چراغ هاي خانه روشن است و ميهمان داريم. 

فکر کردم ک��ه ميهمان ها از يزد آمده اند و چون جايي 
را براي اس��تراحت پيدا نکرده اند، به منزل ما آمده اند. 
دوب��اره به خ��واب رفتم و صبح زود که بيدار ش��دم، 
متوجه ش��دم که تعداد ميهمانان بيشتر شده و همه به 
يک ايس��تگاه راديويي خارجي - فک��ر مي کنم راديو 
آمري��کا- گوش مي کردند. يک��ي از بچه ها به اتاق من 
آمد و جريان شهادت پدر و عمو را برايم تعريف کرد. 
ظاهراً پدرم از اولين نمايندگاني بود که شهادت ش��ان 
قطعي اعام ش��ده بود. از ف��رداي آن روز، ديگر نه از 
پ��درم خبري بود و نه از عمويم. ب��اور اين جريان از 
نظر من امکان نداش��ت، اما آن را با غصه و گريه باور 

کردم.«
فيلم روزهاي بعد از ش��هادت دکتر در ذهن س��ومين 
فرزند ش��هيد پاک نژاد، کمي به عقب ت��ر بازمي گردد، 
زماني ک��ه همراه پدرش به مجلس مي رفته و از نطق ها 
و س��خنراني هاي پيش از دس��تور، س��ر در نمي آورده 
اس��ت: »چند روز آخر عمر پدر، من هم با ايش��ان به 
مجلس مي رفتم و برمي گشتم، در قسمت تماشاچي ها 
مي نشستم و چون بحث هاي مطروحه برايم نامفهوم و 
در نتيجه خس��ته کننده بود، بيرون مي رفتم، در فضاي 
باز آن جا گش��تي م��ي زدم و پس از خاتم��ه با پدر به 

رستوران مجلس مي رفتيم.«
تنها دخت��ر و آخرين فرزند ش��هيد پاک نژاد، در زمان 
ش��هادت پدرش فقط هفت ماه داش��ته و تمام آن چه 
از پ��درش مي دان��د، نقل قول ها و گفت وش��نودهاي 
سينه به س��ينه اي اس��ت که از آدم ه��اي اطرافش جمع 
ش��ده. البته او حالا دارد رشته پزشکي را تمام مي کند، 
ام��ا خاط��ره اي از پدرش – ک��ه اگر زن��ده مي ماند، 
مي توانس��ت همکار يا استادش باشد- جز عکس هاي 
قديمي و غبارگرفته، ندارد: »از گفته هاي افراد خانواده 
و نقل قول هاي فاميل يا کساني که پدرم را مي شناسند، 
اين را فهميده ام که همه او را دوست داشته اند و دارند. 
کافي است در يک جمع، نام خود را بر زبان بياورم تا 
مردم شروع کنند به تعريف و تمجيد کردن از ايشان، يا 
اين که براي روح شان دعاي خير  کنند و از خدا برايش 
طلب مغفرت کنند يا مرتباً خاطرات خودشان را براي 
من تعريف مي کنند. من هم از آن ها درخواست مي کنم 

که دعا کنند تا مثل پدرم بشوم.«  

ي�ادم مي آيد، فرداي روزي كه پدر ش�هيد 
ش�دند، بيماران به در منزل ما مي آمدند و 
با اين كه مي دانستند ايشان شهيد شده اند 
و حت�ي در تش�ييع جنازه پ�در هم حضور 
داش�تند، اما ب�از هم به خانه م�ا مي آمدند 
ي�ا ب�راي درمان ب�ه مطب ايش�ان مراجعه 
مي كردند ؛ حتي هنوز هم افرادي هستند كه 

براي درمان به سر مزار پدرم مي روند



www.shahed.isaar.ir

45

يادمانشهيددكترسيدرضاپاكنژاد
شماره46/شهريور1388

اولين جرقه هاي آش��نايي شما و ش��هيد پاک نژاد 
چگونه زده شد؟

آقاي سازمند: آش��نايي من با دکتر از محله مان آغاز 
شد. بعد از اين که دکتر، مدرک پزشکي شان را گرفتند 
و مجدداً به يزد برگش��تند، در اداره تأمين اجتماعي 
مش��غول به کار شدند و هم زمان در خيابان امام نيز 
مطب داشتند. من هم در همان اداره کار مي کردم و 

از آن به بعد، بيشتر همديگر را مي ديديم. 
مراجعه کنن��دگان زي��ادي به مطب دکت��ر مي آمدند. 
مردم بسيار، ايشان را دوست داشتند و براي بيماري 
يا مشکات ش��ان به دکتر مراجعه مي کردند. به همه 
اين ها، حضور مس��تمر دکتر در فعاليت ها و مجالس 
مذهب��ي را هم باي��د اضافه کرد ک��ه باعث حضور 

پررنگ تر ايشان در بين مردم مي شد.
خانم س��ازمند: آش��نايي جدي من با ايشان، زماني 
اتف��اق افتاد ک��ه من وارد هنرس��تان دخترانه محمد 
طاه��ري در خيابان مهدي، ک��ه الآن جنب کانتري 
12 قائم است، شدم. در آن زمان انجمن هاي زيادي 
در هنرستان وجود داشت که ما بايد در يکي از آن ها 
ش��رکت مي کرديم مثل هال احمر، شيرخورش��يد، 

انجمن پيشاهنگي و انجمن ورزشي.
روزي که ليس��ت انجمن ها را اعام کردند، تعدادي 
از ما به مدير مدرس��ه مراجعه کرديم و گفتيم جاي 
انجمن ديني در بين همه اين انجمن ها خالي است. 
حالا اگر ش��ما صاح بدانيد و اجازه بدهيد از آقاي 
پاک نژاد خواهش کنيم تا بيايند و با حضور ايش��ان 
يک جلس��ه تشکيل دهيم. مدير هنرستان قبول کرد، 
ول��ي فکر مي ک��رد که چون دکتر مط��ب دارد و در 

آن جا مش��غول است، پيشنهاد ش��کل گيري انجمن 
ديني را قبول نمي کند. بعد از مطرح کردن موضوع، 
ايش��ان با روي باز، اين پيشنهاد را پذيرفت و از آن 
به بع��د، انجمن ديني ما هفت��ه اي يک بار با حضور 
آقاي دکتر – رأس س��اعت 5 بعد از ظهر- تشکيل 
مي ش��د. دکتر، در روزهاي تش��کيل جلس��ه، مطب 
را تعطي��ل مي کرد و جلس��ه، در س��الن اجتماعات 
مدرس��ه با س��رفصل مورد نظر دکتر شروع مي شد. 
ايش��ان راجع به يک آيه و حديث، بحث مي کردند 
و از قبل به ش��اگردان توصيه مي کردند تا س��ؤالات 
ش��رعي، اجتماعي، اخاقي و مش��کات شخصي 
خود را بنويس��ند و بگذارند روي ميز، تا ايش��ان به 
آن ها رسيدگي کنند. يادم مي آيد تعداد اين سؤالات 
به قدري زياد مي ش��د که جلسه تا 8 شب ادامه پيدا 
مي کرد، بدون اين که کس��ي احساس خستگي کند. 
کم ک��م، کار انجمن به قدري رونق پيدا کرد که مدير 

هم س��ر کاس مي آمد. بعد از آن، به تدريج، دبيران 
و همه دانش آموزان سر اين کاس حاضر مي شدند؛ 
حت��ي بچه هاي غيرمس��لمان ه��م آرام آرام در اين 
کاس ش��رکت مي کردند. کار به جايي رس��يد که 
خانواده دانش آموزان هم خواهان شرکت در جلسه 
شده بودند! خاصه کاس ها تشکيل مي شد و حتي 
اگر چهار س��اعت هم طول مي کشيد، کسي گذشت 

زمان را احساس نمي کرد. 
مس��ؤولان مدرسه نسبت به اين انجمن حساسيتي 

نشان نمي دادند؟
از آن ج��ا ک��ه اي��ن انجمن ب��ه درخواس��ت خود 
دانش آموزان تش��کيل ش��ده بود و آيت الله صدوقي 
نيز با اين انجمن همکاري داشت، مشکلي به وجود 

نيامد. 
رابطه تان بعد از اتم��ام آن کلاس ها با دکتر قطع 

شد؟
بعدها که اين دوران به پايان رسيد، ما توانستيم معلم 
شويم و بعد از پيروزي انقاب، با جمع معلم ها براي 
ديدار حض��رت امام خميني)ره( اقدام کرديم. وقتي 
که ش��هيد پاک نژاد نماينده شده بودند و شنيدند که 
جمع��ي از معلمان براي ديدار امام آمده اند، چنان با 
ش��وق و ذوق، در همان اول صبح، خود را به محل 
اس��کان معلم ها رس��اندند که ما متعجب و به قدري 
خوشحال شده بوديم که انگار پدر خودمان را ديده 
باش��يم. ايشان آمدند و بسيار محترمانه از ما استقبال 

کردند.
آقاي دکتر هم همراه معلمان براي ديدار حضرت 

امام)ره( آمدند؟ 

مردم بسيار، ايشان را دوست داشتند 
و ب�راي بيماري يا مشكلات ش�ان به 
دكتر مراجعه مي كردند. به همه اين ها، 
حضور مس�تمر دكتر در فعاليت ها و 
مجالس مذهبي را هم بايد اضافه كرد 
كه باعث حضور پررنگ تر ايشان در 

بين مردم مي شد.

 گفت وشنود شاهد ياران با محمدعلي سازمند و بي بي شمسي 
حكمتي مقدم ازآشنايان خانوادگي شهيد

امکان نداشت تقاضاي کسي را بي جواب بگذارد...

درآمد

محمدعلي س��ازمند و همسرش 
بي بي شمس��ي حکمت��ي مقدم، 
جزو کس��اني بوده ان��د که کنار 
پزشک شهيد يزد، کار و زندگي 
کرده ان��د. و هن��وز ه��م بعد از 
گذش��ت نزدي��ک س��ي س��ال، 
نمي توانن��د اندوه چشمان ش��ان 
را پنهان کنند. زندگي اجتماعي 
پاک نژاد، روحيات او، نگرش اش 
ب��ه دي��ن و مس��ائل مذهب��ي و 
اجتماعي، مطالبي اس��ت که در 
گفت وگو با سازمند و همسرش 
و ب��ا جزئي��ات دقيق بررس��ي 

مي شود.
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نه، ش��هيد پاک نژاد از صبح تا حدود س��اعت 3 در 
محل اس��کان ما بودند و بعد، به علت مش��غله زياد 

خداحافظي کردند و رفتند.
خانواده ايشان را تا چه اندازه مي شناسيد؟

از آن جا که ما در يک محله با دکتر پاک نژاد زندگي 
مي کرديم، با خانواده ايش��ان آشنايي دارم؛ خانواده 
دکتر بس��يار محت��رم و متدين بودند؛ از آن دس��ته 
خانواده ه��اي مذهبي قديمي و دوست داش��تني که 
مجالس امام حس��ين)ع( را به خلوص نيت برگزار 
مي کردند. در ماه هاي محرم و صفر، اين خانه محل 
عزاداري مي ش��د و من تا س��ال هاي آخر عمر مادر 
دکتر، ش��اهد بودم که ايش��ان به  رغم کهولت س��ن 
و ناتواني جس��مي، مش��غول تهيه مقدمات مجالس 
عزاداري مي شدند يا از ساعت سه بعدازظهر که هنوز 
هيچ کس در مجلس نبود، عصازنان وارد مي شدند و 
کار مي کردند. خواهر ايشان هم همين طور بودند و 
به همين دليل است که مردم يزد، اين خانواده را قلباً 
دوست دارند و مزار برادران شهيد پاک نژاد را جزو 

زيارتگاه هاي مهم شهر يزد به حساب مي آورند.
دکتر پاک نژاد، از يک پدر سيد و محترم و يک مادر 
بسيار متدين و محبوب بين اهالي يزد به دنيا آمد و 
از همان دوران کودکي تمام اخاق و رفتار ايش��ان 
اس��امي بود. ما که ک��ودک بوديم و در محله با هم 
بازي مي کرديم، هميشه ايشان را بسيار تميز، مرتب، 
آراسته و با نزاکت مي ديديم؛ طوري که خصوصيات 
ايش��ان زبان زد همه بود؛ هميش��ه آرام و س��ربه زير 
بودند، به همه س��ام مي کردند و در نماز جماعت 
ش��رکت مي کردند. بعدها ه��م که درس خواندند و 
مس��ؤوليتي برعهده گرفتند، همين اخاق و منش را 
حفظ کردند و امکان نداشت سؤال يا خواسته کسي 
را بي جواب بگذارند، محال بود نيازمندي به ايشان 

روي آورد و بي نتيجه برگردد.
آقاي س��ازمند، همکاري شما با دکتر پاک نژاد در 

تأمين اجتماعي دقيقاً از چه زماني شروع شد؟
آشنايي من و دکتر حدوداً از سال 1353 در درمانگاه 
ش��ماره يک تأمين اجتماعي واقع در خيابان فرخي 
شروع شد. من پيش از آن، در مرکز پزشکي هراتي 
مشغول به کار بودم، اما با افتتاح تأمين اجتماعي، به 
قسمت راديولوژي اين درمانگاه منتقل شدم. شهيد 
پاک نژاد هم رياست درمانگاه را به عهده داشتند و تا 
زماني که کانديداي مجلس ش��وراي اسامي شدند، 

همکاري ما ادامه داشت؛ يعني حدود 5 سال. 
اتف��اق خاصي در آن دوران افتاد که پررنگ تر از 
ديگر اتفاقات بوده باشد و شما آن را به ياد داشته 

باشيد؟
بل��ه، در زم��ان رژيم س��ابق، بعضي از اف��راد را به 
دلايلي بازداش��ت مي کردند. دکت��ر به خاطر نفوذي 
که داشتند متوجه مي شدند که چه کساني بازداشت 
ش��ده اند، سريعاً به وسيله تلفن با قوه قضائيه تماس 
مي  گرفتند و آن ها را آزاد مي کردند. اگر هم موردي 
پيش مي آمد که تلفني برطرف نمي شد، من به اتفاق 
ش��هيد پاک نژاد، به آن جا مي رفتيم و دکتر از نزديک 
با قضات صحب��ت و ب��راي آزادي زندانيان تاش 

مي کردند. 
چون ش��ما با دکتر همکار بوديد، از نظر حرفه اي 
همديگر را بهتر مي شناس��يد و مي توانيد ايشان را 
به لحاظ کاري توصيف کنيد. ش��هيد پاک نژاد به 

لحاظ حرفه اي چه قدر متعهد بودند؟
يک��ي از مهم تري��ن کاره��اي دکتر اين ب��ود که به 
پزش��کان و کارمن��دان، ش��يوه برخورد ب��ا بيمار را 
ياد مي دادند. مثاً بيم��اران زيادي بودند که معمولاً 
در بدتري��ن وضعي��ت مراجع��ه مي کردن��د. چون 
من مس��ؤول راديولوژي بودم، بيم��اران صددرصد 
آسيب ديده به اين بخش مراجعه مي کردند و از نظر 
روحي حال خوبي نداش��تند و بعضي ها پرخاش گر 
هم بودند. دکتر مرا نصيحت مي کرد و مي گفت بايد 
با اين بيماران رفتار خوبي داش��ته باشي و رفتارشان 
را تحمل کني، زيرا از حالت طبيعي خارج هس��تند. 
جمله اي که مدام تکرار مي کردند اين بود که چاهي 

بکنيد و اين حرف ها را درون آن چاه بريزيد!
کم��ک  ب��ه  اضط��راري  م��وارد  در  خودش��ان 

همکاران شان مي رفتند؟
بله، يک ب��ار به خود من کم��ک کردند و جان يک 
بيم��ار را نجات دادن��د. ماجرا از اين ق��رار بود که 
م��ا، در همان بخش راديول��وژي، بايد گرافي انجام 
مي دادي��م، يعني تزريقاتي که بايد زير نظر پزش��ک 
صورت بگيرد. يک بار ک��ه بنده، بدون نظارت يک 
پزش��ک، اين تزريق را انجام دادم، متأس��فانه، بيمار 

از حالت طبيعي خارج ش��د و به حالت شوک افتاد. 
دکتر سريعاً به کمک آمدند و تزريقاتي انجام دادند. 
بيم��ار، با کمک دکتر، به حال طبيعي برگش��ت، اما 
دکتر شديداً به من توصيه کردند که هيچ وقت، بدون 
نظارت ايشان اين نوع آمپول ها را به بيماران تزريق 

نکنم.
دکتر، در مش��اجرات و بگومگوهاي محيط کار يا 

خانواده هاي همکاران پا در مياني مي کرد؟  
براي ايشان، کارمندان يا غيرکارمند، فرقي نمي کرد. 
هر کسي که دچار مشکل مي شد - اعم از خانوادگي، 
کاري يا مالي- به ايشان مراجعه مي کرد، چون دکتر 
بعد از س��اعات کاري در دفتر خود هميشه در حال 

حل و فصل مشکات مردم بودند.
م��ردم هم اگر مي خواس��تند ازدواج يا اقدام به کار 
خيري کنند، معم��ولاً دکتر را مطلع مي کردند، دکتر 
ه��م از س��عي و تاش براي اين ک��ه آن کار به نحو 
احس��ن انجام ش��ود، دريغ نمي کردن��د. اگر متوجه 
مي ش��دند که يکي از همکاران عروسي مي خواهد 
بکند، در مجالس آن ها ش��رکت مي کردند. دکتر در 
عروس��ي ما هم شرکت کردند. س��ال 1356 ما دو 
نفر در درمانگاه مش��غول بوديم که با عروس��ي مان 

مصادف شد. 
دکت��ر پاک نژاد ب��ه اتفاق دکتر ش��اهي در مراس��م 
ازدواج ما ش��رکت کردند و دسته گل بسيار زيبايي 
ه��م براي مان آوردند. من بعد از چند روز مرخصي 
که به نزد ايش��ان رفتم، برايم دعا و نصيحتم کردند 
که در زندگي زناش��ويي، گذش��ت و فداکاري را از 

ياد نبرم.
خانم س��ازمند، به ياد داريد ک��ه دکتر پاک نژاد، 
انجم��ن ديني هنرس��تان ش��ما را چگون��ه اداره 

مي کردند؟
يادم است که سؤالات بسيار زيادي از ايشان پرسيده 
مي شد و چون دکتر خيلي دقيق بودند، پاسخ بيشتر 
سؤالات را به هفته بعد موکول مي کردند تا با مطالعه 

درست و دقيق جواب آن ها را بدهند.  

در زمان رژيم س�ابق، بعض�ي از افراد را به 
دلايلي بازداش�ت مي كردند. دكتر به خاطر 
نفوذي كه داشتند متوجه مي شدند كه چه 
كساني بازداشت شده اند، سريعاً به وسيله 
تلف�ن با ق�وه قضائيه تم�اس مي  گرفتند و 
آن ها را آزاد مي كردند. اگر هم موردي پيش 
مي آمد كه تلفني برطرف نمي ش�د، من به 
اتفاق ش�هيد پاک نژاد، ب�ه آن جا مي رفتيم 
و دكتر از نزدي�ک با قضات صحبت و براي 

آزادي زندانيان تلاش مي كردند. 
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آشنايي ش��ما با ش��هيد پاک نژاد - با توجه به اختلاف 
سني اي که با ايشان داشتيد- از کجا آغاز شد؟

يکي از دلايل آشنايي و دوستي ما، اين بود که خانه هاي مان 
در ي��زد، به همديگر نزديک بود. چاهي در نزديکي زندان 
اسکندر بود که جزو اولين چاه هاي يزد به حساب مي آمد. 
هنوز هم آثار اين چاه وجود دارد. ما هم محله بوديم. منزل 
پدرم خانه اي شمالي بود در کنار يک بازار مسقف. درواقع 

با اختاف چهار کوچه تقريباً به هم نزديک بوديم.
در سال هاي اوليه خيلي با هم تماس داشتيم. بعد، دوست 
ش��ديم و زماني که در تهران بوديم، من، ش��ب ها در خانه 

ايشان مي ماندم.
به ع��اوه، مرح��وم پاک نژاد س��ه مرحله تحصيل��ي را در 
زندگي اش پشت سر گذاشت. تحصيات ابتدايي، متوسطه 
و دانشگاهي. بين زماني که ايشان ديپلم گرفتند تا وقتي که 
وارد دانشگاه شدند، يک وقفه چند ساله بود. ايشان در اين 
چند س��ال، برنامه هايي را گذراندند؛ يک س��ال در مدرسه 
اس��ام تدريس کردند و يک سال هم در مدرسه ايران شهر 
که تدريس شان در اين دو سال، مبتني بر کتاب نبود، بلکه 
به نوع��ي درس اخاق بود، يعني به بچه ها ياد مي دادند که 
بايد چگونه باشند و چگونه زندگي کنند. به عاوه، برنامه ها 
و جلس��ات قرآني برگ��زار مي کردند، مس��أله مي گفتند و 
مي ش��نيدند. در اين دوره بود که ايشان چند صباحي پيش 
من آمدند که درس عربي بياموزند. به درس��تي يادم نيست 
چه مدتي اين جا بودند، اما خوب به ياد مي آورم که هر روز 
اول صبح که آفتاب مي زد، مي آمدند، ميان راهرو مي نشستند 
و مشغول درس مي ش��ديم. حتي در هواي سرد هم قبول 
نمي کردند که به داخل اتاق بيايند. بعد، در مش��هد امتحان 
دادند و قبول شدند، اما يک سال بيشتر در مشهد نماندند. 
بعد از يک سال به تهران آمدند و در آن جا مشغول تحصيل 
شدند و دوران تحصيلي بسيار خوبي را پشت سر گذاشتند، 
چ��ون در اين زمان هم درس مي خواندند و هم واحدهاي 

عملي را در درمانگاه مي گذراندند، تا اين که دوران طبابت 
خودشان شروع شد و ذات خوب خودشان را نشان دادند. 
ايشان با مردم مهربان بودند و به من مي گفتند که طلبه هاي 

بي بضاعت را براي درمان به مطب شان معرفي کنم.
به اين ترتيب، دکتر افراد کم درآمدي را که بيمار مي شدند، 
به ص��ورت مجاني مداوا مي کرد، با يکي از داروخانه ها هم 
هماهنگ کرده بود که صاحب داروخانه، نسخه ها را مجاني 

در اختيار بيماران بگذارد.
يک بخش مهم زندگي ش��هيد پاک نژاد، زماني است که 

ايشان در بازار در نزد آقاي ريسماني کار مي کردند، شما 
اطلاع داريد که شکل کار چگونه بود؟

زماني که ايشان در مدرسه اسام و ايران شهر معلم بودند، 
به خاطر پول کار نمي کردند، چون خانواده  ايشان وضعيت 
اقتصادي خوبي داش��تند و اصاً به پول احتياج نداش��تند. 
کار س��يدرضا پاک ن��ژاد در حج��ره مرحوم ح��اج عباس 
ريس��ماني هم همين طور بود و با انگي��زه پول نبود، بلکه 
به خاطر دوستان شان و رفع بيکاري بود که در آن جا مشغول 
شدند و بيشتر به عنوان مشاور حاج آقاي ريسماني فعاليت 

مي کردند. ايش��ان هميشه عقيده داشت به هر کجا مي رود، 
بايد با مردم اس��امي رفتار کند، چه ات��اق نجات بيماران 

باشد، چه مدرسه يا دبيرستان.
به هرحال، مرحوم حاج عباس ريسماني، حجره اي داشت 
که در ي��ک کارگاه بود. همان طور که مي دانيد قباً در يزد 
يک نفر مي توانست در بيش از يک شغل فعاليت کند؛ مثاً 
تاجر ش��کر مي توانس��ت تاجر پارچه و ريسمان هم باشد 
- مثل حاج عباس- که متأس��فانه ايشان ورشکست شد و 

نتوانست کارش را ادامه بدهد. 
در مدتي که دکتر در مشهد درس مي خواندند، باز هم با 

همديگر رفت و آمد داشتيد؟
بله، ارتباط داشتيم. يک بار من براي 10 يا 15روز به زيارت 
رفته بودم. وقتي داشتم به يزد برمي گشتم، براي خداحافظي 
رفتم به منزل دکتر، اما ايش��ان خواه��ش کرد تا چند روز 
همراه يکي از دوس��تانش باش��م که از تهران آمده بود. آن 
زمان مصادف ش��ده بود با ايام امتحانات ايش��ان که دکتر 
نمي توانس��ت درست و حسابي به دوستش رسيدگي کند. 
من ب��ا اين که براي خداحافظي رفته ب��ودم، اما هفت روز 
بيشتر آن جا ماندم و دوست دکتر را به زيارت و مکان هاي 
تفريحي و گردش��ي بردم تا هم دکتر امتحانش را بدهد و 
از درس عقب نماند و هم دوس��تش را راضي نگاه داشته 

باشد.
ما آن قدر با هم صميمي بوديم که وقتي من براي تحصيل به 
قم رفتم، نامه اي برايم نوشت که مناره هاي مسجدجامع يزد 
همان طوري اس��ت، دلت براي يزد نگيرد! نکند دلت براي 

محله يزدارون - يا زارون- تنگ شود!
دکتر، نس��بت به مسائل تحقيقي و پژوهشي هم حساس 

بودند؟
بله، خيلي کتاب مي خواندند. يادم مي آيد که يک روز، بعد 
از اتمام درس عربي، کتاب ناس��خ التواريخ را از من قرض 
گرفتند؛ کتاب ناس��خ التواريخ، يک کتاب قطور با 1600 – 

ايش�ان در بطن برنامه حضور داش�تند. در 
هم�ان زمان كه آي�ت الله بروجردي مرحوم 
شدند، يكي از بزرگان يزد براي ايشان مراسم 
ختم گرفت، من هم با دكتر به مجلس ختم 
ايشان رفتم. دكتر پاک نژاد، به قسمتي رفت 
كه همه دكترها سر س�فره نشسته بودند. 
تا زماني ك�ه آيت الله بروجردي زنده بودند، 
هيچ كس، حتي ش�اه هم ج�رأت نمي كرد 

انقلاب سفيد را پياده كند.

 گفت وشنود شاهد ياران با حجت الاسلام شيخ باقر عجمين

پاک نژاد، هميشه
 در کنار شهيد  صد وقي

حضور داشت...

درآمد
حجت الاس��لام شيخ باقر عجمين از جمله كساني اس��ت كه سال ها در حوزه علميه يزد مشعول 
تدريس و تدوين وقايع اس��لامي بوده  است. وي در محضر علمايي هم چون سيدعباس حاتم، 
آيت الله بروجردي، آيت الله گلپايگاني، آيت الله مرعش��ي نجفي و آيت الله مطهري تلمذ كرده 
و به مدت سه س��ال نيز در محضر حضرت امام خميني)ره( بوده است. دانسته هاي او از دكتر 
پاک نژاد، آميزه اي است از خاطره هاي خوش و سبزرنگ و اتفاقات مهمي كه گرد فراموشي، 
آن ها را پوشانده است. با اين همه اين مصاحبه ، مثل باقي گفت وگوها، خالي از جذابيت نيست.
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1500 صفحه و قطع رحلي بود. ايش��ان کتاب را گرفتند و 
بعد از يک هفته، آن را پس آوردند، البته با چشم هاي قرمز! 
گفتم حاج آقا، اگر بيشتر از يک هفته هم مي شد و 15 روز 
طول مي کش��يد، اشکالي نداشت، اما ايشان يک هفته اي آن 

را خواندند.
حضور سياسي شهيد پاک نژاد را در يزد چگونه ارزيابي 

مي کنيد؟
حض��ور دکتر خيلي پررنگ بود، حتي يکي از س��اواکي ها 
مدام مراقب اين بود که ايشان با چه کسي رفت  و آمد دارد 
و چه کار مي کند. نکته مهم درباره مبارزات سياسي ايشان، 
اين بود که دکتر به طور مداوم، کنار شهيد صدوقي حضور 

داشتند و فعاليت مي کردند.
هيچ وق��ت به عنوان مري��ض به مطب ش��هيد پاک نژاد 

مراجعه کرديد؟
بله، هم خ��ودم و هم خانواده ام براي درمان به مطب دکتر 
مي رفتي��م. جالب آن که مطب دکتر طوري نبود که ايش��ان 
بخواهد به لحاظ مالي درآمد چش��مگيري داش��ته باش��د. 
گاهي ماه ها مي گذش��ت و دکت��ر، 1000 تومان هم درآمد 
نداشت. ولي هميش��ه در کارشان خيلي خوب و حرفه اي 
عمل مي کردند، يادم اس��ت که يک بار، من در مطب ايشان 
بودم که مريضي آمد و دکتر نتوانس��ت مش��کل آن بيمار 
را تش��خيص دهد. ايش��ان خيلي راحت به بيمار گفت که 
باي��د به متخصص مراجعه کند. دکت��ر، اصاً اين طور نبود 
که بي آن ک��ه چيزي درباره بيماري بدان��د، اظهار نظر کند 
ي��ا به صورت اتفاقي داروي��ي را تجويز کند. دکتر، با مردم 
هم��راه و صميمي بود و به هم��ه - مخصوصاً پيرمردها و 
پيرزن ها- خيلي محبت و کم��ک مي کرد. حتي زماني که 
پناهنده ه��اي عراقي به ايران آم��ده بودند، به دکتر پاک نژاد 
زي��اد مراجعه مي کردن��د و دکتر به بهتري��ن نحو به آن ها 

خدمات ارائه مي داد.
کمي درباره مبارزات انقلابي صحبت کنيد. چون ش��ما 
در آن زمان با طلاب و روحانيون يزد در ارتباط بوده ايد. 
چه جريان هاي سياسي مهمي در يزد فعاليت مي کردند؟ 
به طور کلي، جريان هاي زيادي در يزد فعال نبود، مجاهدين 
خل��ق بودند، ام��ا فعاليت جدي اي وجود نداش��ت، بلکه 

به صورت پراکنده و سبک بود.
فدائيان اس��ام ه��م -که ش��هيد نواب صف��وي به عنوان 
ش��اخص ترين چهره اين گروه مبارز، مورد شناخت همه 
م��ردم ب��ود- در يزد فعال بودن��د. اتفاقاً يک ب��ار که دکتر 
پاک ن��ژاد به ديدن يکي از زندانيان اين گروه رفته بود، من 
هم همراه ش��ان بودم. ماجرا از اين ق��رار بود که من از قم 
ب��ه تهران رفته بودم که ي��ک روز غروب آمدند و به دکتر 
گفتند بايد به ديدن يک زنداني برويم. با همديگر رفتيم به 
زندان، و پسري جوان آمد پشت شيشه و تلفن را برداشت، 
و با هم صحبت کردند. دکتر از او پرس��يد: چرا چش��مت 
قرمز شده؟ جوان گفت: به خاطر مطالعه است. بعد پرسيد: 
چند روز ديگر آزاد مي ش��وي؟ جوان گفت: 18 روز ديگر 
و بعد به من اش��اره کرد و پرس��يد اين آقا کيست؟ شهيد 
جواب دادند: يکي از طلبه هاي قم. بعد، آن جوان رو به من 
کرد و گفت پدرم مي خواس��ت من هم طلبه بشوم. بعدها 
فهميدم که آن جوان مهدي عبد خدايي، مرد ش��ماره پنج 
فدائيان اسام بود و براي اين که مي خواسته است کسي به 
نام دکتر حسين فاطمي را بکشد، به زندان مي افتد. درواقع، 
دکتر فاطمي بعد از اين که تير مي خورد، خوب مي ش��ود و 
عبدخدايي را لو مي دهد. به هرحال، 18 روز از ديدار ما در 
زندان گذش��ت، در مدرسه علميه قم بودم که يک نفر آمد 
و من را خواس��ت. او همان جوان زنداني بود. آمده  بود تا 
پيش من درس بخواند. يادم اس��ت که گفت پدرش آشيخ 
غامحسين ترک که امام جمعه مسجد گوهرشاد بود از او 

خواس��ته بود که براي درس خواندن و طلبه ش��دن، به قم 
بيايد. خاصه، هر روز صبح با يکي از دوستانش مي آمد و 

من به آن ها درس مي دادم. 
فدائيان اسام تعدادشان در قم زياد بود. تقريباً سه يا چهار 
ماه بعد ب��ود که نواب صفوي، حس��ين واحدي و محمد 
واحدي را ش��هيد کردند. بعدها عبدخدايي با دکتر خيلي 
دوس��ت ش��د و تا زمان پيروزي انقاب فراري بود، چون 
اگر او را مي گرفتند، مي کشتندش. فقط بعد از انقاب بود 
که مي آمد و گاهي در مناس��بت هايي مثل سالگرد شهادت 

رهبران فدائيان اسام در تلويزيون صحبت مي کرد. 
به نظر مي رس��د که نوع مبارزه يزدي ه��ا با مبارزه بقيه 
مردم تفاوت داش��ته اس��ت، يعني مردم ي��زد، به خاطر 

روحيه مدارامدارانه ش��ان از مبارزه مسلحانه خودداري 
مي کرده اند.

بله، ش��کل مبارزات مردم يزد خيلي جالب بود. يزد، جزو 
فعال ترين ش��هرهاي مبارز کش��ور بود، اما نمي توان گفت 
که کمترين تلفات را داش��ته اس��ت. در يزد چيزي حدود 
800�700 نفر تلفات داشتيم، با اين که در آن زمان، آيت الله 
صدوقي از فکر و قدرت ش��ان خيلي به��ره مي گرفتند. به 
عنوان مثال، يادم است که يزدي ها در مراسم روز 13 محرم، 
ب��راي انقاب هم به خيابان ها ريختند و ماموران ش��اه هم 
عده اي را کش��تند يا زخمي کردند. آن  روز بيش از 80�70 
نفر در خيابان ش��عار مي دادند. بعد از اين جريان، حاج آقا 
صدوق��ي گفتند خيابان ها را ترک کني��د و به خانه هاي تان 
برويد. حتي ايشان آن قدر به سمت مسجد نرفتند تا اين که 

مردم، خيابان ها را ترک کردند. به طور کلي يادم اس��ت که 
يزد در دو زمان خيلي شلوغ شد: يکي چهلم فروردين ماه و 

دومي 13 محرم که تعداد کشته ها و مجروحان زياد بود. 
خاطرتان هست که آيا شهيد پاک نژاد هم در اين دو روز 

حضور داشتند يا خير؟
ايش��ان در بطن برنامه حضور داش��تند. در همان زمان که 
آيت الله بروجردي مرحوم شدند، يکي از بزرگان يزد براي 
ايش��ان مراسم ختم گرفت، من هم با دکتر به مجلس ختم 
ايشان رفتم. دکتر پاک نژاد، به قسمتي رفت که همه دکترها 
سر س��فره نشس��ته بودند. تا زماني که آيت الله بروجردي 
زنده بودند، هيچ کس، حتي شاه هم جرأت نمي کرد انقاب 
س��فيد را پياده کند. حتي روزي يکي از آقايان هيأتي که از 
علم��اء و اطرافيان حضرت آيت الله العظمي بروجردي بود 
گفت: صدرالاش��راف که وزير دربار شاه بود خدمت “آقا” 
آمد و به ايش��ان گفت شاهنش��اه مي خواهد انقاب سفيد 
را اجرا کند. ايش��ان هم ناراحت ش��دند و گفتند اشکالي 
ندارد، اگر مملکت جمهوري بشود، انقاب سفيد هم اجرا 

مي شود!
آن روحاني تعريف مي کرد که به قدري رنگ صدرالاشراف 
زرد، و حالش بد ش��د که نمي توانست حرف بزند. بعدها 
ش��هيد پاک نژاد گفت که بعد از ارتح��ال آيت الله العظمي 

بروجردي، شاه اين کار را انجام خواهد داد. 
يک��ي از گروه هايي که در يزد فعاليت مي کردند انجمن 
حجتيه بود، ش��هيد پاک ن��ژاد با اين چه ن��وع رابطه و 

موضعي داشتند؟
انجمن حجتيه با دو نوع فکر کار و فعاليت مي کردند. يک 
عده که مي گفتند بايد آن قدر گناه صورت بگيرد که بالاخره 
آقا امام زمان)عج( ظهور کنند که شهيد پاک نژاد با اين گروه 
هيچ رابطه اي نداش��ت. اما عده ديگري بودند که نظرشان 
چيز ديگري بود و مي گفتند بايد از گناه جلوگيري ش��ود، 
که دکتر با اين گروه رابطه داشتند. شهيد پاک نژاد يک فرد 
هيأتي بود و بارها و بارها جلوي فرقه بهائيت ايس��تاد و از 
طرف آقاي حلبي در يزد برنامه اجرا مي کرد. اگر هم دکتر 
يا دوستان ش��ان که در اين مس��ير کار مي کردند، به اشکال 
برمي خوردند، يک نفر از تهران مي آمد و آن اش��کالات را 

برطرف مي کرد.

فدائيان اس�لام تعدادش�ان در قم زياد 
ب�ود. تقريباً س�ه ي�ا چهار م�اه بعد بود 
ک�ه ن�واب صفوي، حس�ين واح�دي و 
محم�د واحدي را ش�هيد کردند. بعدها 
عبدخدايي با دکتر خيلي دوست شد و تا 
زمان پي�روزي انقلاب فراري بود، چون 

اگر او را مي گرفتند، مي کشتندش.
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يک��ي از عمده تري��ن فعاليت هاي ش��ما، تلاش براي 
احياء و زنده نگاه داش��تن سنت حس��نه قرض الحسنه 
است. از سوي ديگر، دکتر پاک نژاد، يکي از مؤسسان 
صندوق هاي قرض الحسنه در ش��هر يزد بوده اند، آيا 
اين فعاليت ها، زمينه آشنايي و ارتباط شما را با دکتر 

پاک نژاد فراهم کرد؟
تقريباً. بنده از س��ال 1342 با ش��هيد صدوقي و در سال 
1348 با دکتر پاک نژاد آش��نا ش��دم، ولي حدود س��ال 
1351 و س��الگرد مياد حض��رت فاطمه زهرا)س( بود 
که صندوق قرض الحس��نه ولي عصر)ع��ج( با همکاري 
و همراهي ش��هيدان صدوقي و پاک نژاد تأس��يس شد. 
به ع��اوه، دکتر پاک ن��ژاد عضو هيأت مدي��ره صندوق 
حضرت ولي عصر)عج(و خيريه حضرت رضا)ع( بودند 

و در اين دو مؤسسه خدمات زيادي انجام دادند. 
ش��ما از فعاليت هاي علمي و زندگي کاري دکتر هم 

مطلع بوديد؟
بله، عمده تري��ن بخش فعاليت هاي ش��هيد پاک نژاد در 
محيط کاري و محيط اجتماعي، کمک به مردم کم درآمد، 
جامعه روحانيون و قشر ضعيف و دانشجو بود. به عنوان 
مثال يکي از روحانيون به بيماري سل دچار بود، اما در 
يزد مداوا نش��د و اين روحاني هم توانايي مالي نداشت 
ت��ا براي درمان ب��ه تهران برود. بنده به ش��هيد پاک نژاد 
اطاع دادم، ايشان بافاصله مراتب عزيمت آن روحاني 
را به تهران فراهم کردند. حتي ايش��ان خيلي محرمانه به 
من گفتند که تمام مخارج اين طلبه را خودش��ان تأمين 
مي کنن��د. دکتر يکي از طلبه ه��ا را همراه بيمار کردند و 
براي دکتر بيمارس��تان، نامه اي نوش��تند که آن روحاني 

بدون دردس��ر در بيمارستان مداوا شود. خوشبختانه آن 
ش��خص به تهران اعزام شد و بعد از 22روز بستري در 
بيمارس��تان، بيماري اش برطرف شد و حالا هم يکي از 

طلبه هاي فاضل استان يزد است.  
مورد ديگري را هم به ياد دارم که دکتر پاک نژاد به يک 
دانشجو کمک کردند. دانشجويي بود که اعاميه مرحوم 
ام��ام )ره( را پخش مي کرد. س��اواک وي را گرفت و با 
آتش س��يگار شکنجه اش کرد، اما او جرأت نداشت  در 
بيمارس��تان بستري و مداوا ش��ود. به همين دليل هم آن 
دانش��جو را در يک منزل شخصي بستري کردند و دکتر 

براي مداوايش به آن جا مي رفت.
کمک مالي به دانش��جويان چه طور؟ به ياد داريد که 
دکتر پاک نژاد به دانشجويان،  از نظر مالي کمک کرده 

باشند؟
بله، اين اتفاق��ات در آن زمان خيلي زياد رخ مي داد. به 
ي��اد دارم که يک دانش��جوي يزدي در مش��هد تحصيل 

مي کرد و نمي توانس��ت مخارج تحصياتش را پرداخت 
کند. آقاي دکتر به هيأت مديره صندوق ولي عصر)عج( 
نامه اي نوشتند و تقاضا کردند که ماهيانه دويست تومان 
از حساب ايشان به آن دانشجو پرداخت شود. البته فقط 
بحث هاي مالي نبود. ايشان به هر طريقي که مي توانستند 
- ه��م مادي و هم معنوي- به قش��ر روحانيت و ضعفا 

کمک مي کردند. 
به نظر مي رسد که شهيد به مسأله سلامت افراد توجه 

ويژه اي داشته اند.
همين طور اس��ت. ايش��ان يکي از اعضاي هيأت مديره 
خيريه بودند و س��فارش ک��رده بودند که اگر هر يک از 
افراد خانواده ها کس��التي پيدا کرد، او را به مطب ايشان 
معرف��ي کني��م. اتفاقاً يک بار من خدم��ت دکتر بودم که 
خبر رس��يد وضعيت يک بيمار اورژانسي است. دکتر به 
من پيش��نهاد کردند که به اتفاق همديگر براي معاينه آن 
بيم��ار برويم. از مطب که بيرون آمديم و مي خواس��تيم 
س��وار ماشين شان ش��ويم، دکتر منصرف شدند و گفتند 

با تاکسي برويم.
زمان��ي ک��ه بالاي س��ر مري��ض حاضر ش��دند، خيلي 
خوش��حال بودند که توانسته اند به موقع خودشان را بر 
سر بيمار برسانند. به هرحال نسخه اي نوشتند و قرار شد 
من دارو را تهيه کنم و به خانواده بيمار تحويل بدهم. در 
بين راه از ايش��ان سؤال کردم که آقاي دکتر، چرا ماشين 
خودتان را سوار نشديد، و تاکسي گرفتيد؟ ايشان گفتند 
وقتي نزديک ماشين رس��يدم، ديدم گربه اي زير ماشين 
اس��تراحت کرده، نخواستم با حرکت ماشين، استراحت 

و آسايش حيوان بر هم بخورد.

س�ؤال كردم ك�ه آق�اي دكت�ر، چرا 
ماش�ين خودتان را س�وار نش�ديد، و 
تاكسي گرفتيد؟ ايشان گفتند وقتي 
نزديک ماشين رسيدم، ديدم گربه اي 
زير ماشين استراحت كرده، نخواستم 
با حركت ماشين، استراحت و آسايش 
حيوان بر هم بخورد  .                                                      

 گفت وشنود شاهد ياران با شيخ نصرالله نادرزاده 
مسؤول صندوق قرض الحسنه ولي عصر)عج( و پيش نماز مسجد اتابكي

شهيد پاک نژاد، يکي از
 بازوهاي تأثيرگذار
 انقلاب بود...

درآمد
ذكر تك تك جزئياتي كه شخصيت شهيد دكتر سيدرضا پاک نژاد را روشن مي كند، تمام 
چيزهايي است كه در گفت وگو با شيخ نصرالله نادرزاده مطرح و بررسي شد. نادرزاده، 
يکي از كساني است كه هم با آن شهيد بزرگوار دوست بوده و هم در فعاليت هاي كاري 
و اجتماعي با يکديگر شريك و همکار بوده اند. بنابراين طبيعي است كه بيش از ديگران 

مي تواند به بيان لحظه به لحظه اتفاقات بپردازد.
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ب��ه نظر ش��ما چرا دکت��ر پاک نژاد نس��بت ب��ه پول 
ويزيت شان حساس نبودند؟

البته ايش��ان از کساني پول نمي گرفتند که وضعيت مالي 
و اقتصادي خوبي نداش��تند. حتي زير نس��خه  اين افراد 
هم،  جمل��ه اي خطاب ب��ه داروخانه رازي مي نوش��تند 
ک��ه داروخانه پ��ول داروها را به حس��اب دکتر بگذارد. 
مطمئناً بخش��ي از اين کار دکتر به خاطر رضاي خداوند 
بوده اس��ت، اما ايش��ان يک بار در جلس��ه اي گفتند که 
هفت��اد درصد بيماري اف��راد، با ح��ق ويزيت نگرفتن و 
حس��اب کردن هزينه نس��خه  بيمار، از بين مي رود، بقيه 
بيم��اري هم ب��ه لطف خ��دا برطرف مي ش��ود و بيمار 

ان شاءالله بهبود پيدا مي کند.
شما از علما و طلاب شهر يزد هستيد و شهيد صدوقي 
هم به عنوان پرچم دار انقلاب اس��لامي در استان يزد 
فعاليت مي کردند. مي دانيم که دکتر سيدرضا پاک نژاد 
ه��م از همراه��ان و همگامان ش��هيد صدوقي بوده و 
مطمئناً در پيش��برد اهداف انق��لاب فعاليت  کرده اند. 
جناب عال��ي نقش دکتر پاک نژاد را در فرايند پيروزي 

انقلاب اسلامي چگونه مي بينيد؟
هر کس��ي که بخواه��د يک کار انقاب��ي و مثبت انجام 
دهد، به کمک نياز دارد. خوش��بختانه در آن دوره، امثال 
پاک نژاده��ا حضوري فعال داش��تند تا اي��ن انقاب به 
وج��ود آيد و رونق بگيرد. ش��هيد پاک ن��ژاد هم يکي از 
بازوه��اي مهم و تأثيرگذاري بودند ک��ه قدم به قدم در 
کنار ش��هيد صدوقي فعاليت مي کردند. ايش��ان در تمام 
مراحل پيش��رفت انق��اب، خدمت مي کردن��د. طبيعي 
است که مردم خوب يزد هيچ گاه خاطره مجاهدت ها و 

جان فشاني هاي آن عزيز را فراموش نخواهند کرد.
يک بار هم در دوران دفاع مقدس، ش��هيد صياد شيرازي 
به يزد تش��ريف آوردند و براي جبهه از شهيد صدوقي 
پول��ي درخواس��ت کردن��د. ش��هيد صدوقي ب��ا مبلغ 
درخواس��تي ايشان موافقت کردند و به من دستور دادند 
که اين مبلغ را از حساب جبهه به وسيله چک پرداخت 
کنم، اما موجودي حس��اب جبهه چهل ه��زار تومان از 
مبلغ مورد نظر ش��هيد صدوقي کمتر بود. تلفني جريان 
را براي ش��هيد صدوقي تعريف کردم، ايش��ان فرمودند 
پ��ول را پرداخت کنيد، اما اگر تا ظهر اين مقدار پول به 
صندوق نرسيد، من پرداخت مي کنم. اين مبلغ به شهيد 
صياد ش��يرازي پرداخت شد و آن بزرگوار با خوشحالي 
از يزد رفتند. س��اعت، حدود 11 بود که آقايي که من تا 
آن زمان هرگز او را نديده بودم، وارد صندوق ش��دند و 
رس��يدي را از طرف بانک ملي آوردند که نش��ان مي داد 
40 هزار تومان به حساب صندوق ولي عصر)عج( واريز 
کرده اند. ايشان گفتند اين پول را به حساب جبهه منظور 
کنيد. گفتم اجازه بدهيد به ش��ما رسيد بدهم، اما ايشان 
فرمودند اسم نياز نيس��ت و رسيد هم نمي خواهم. شما 
اين پول را به حس��اب جبهه منظور کنيد. من رس��يد را 
گرفت��م و به حس��اب جبهه واريز ک��ردم که چهل هزار 
تومان کس��ر داش��ت، به خودم گفتم چرا اين آقا بيشتر 
يا کمتر از کس��ري ما پول واريز نکرد؟  بعد به اين فکر 
افتادم که راستي اين آقا چه کسي بود؟ از محل صندوق 
بيرون آم��دم و به پياده روهاي اط��راف نگاه کردم و آن 
آق��ا را نديدم. زنگ زدم به بانک  ملي که اس��م آن آقا را 
بپرسم، آن ها گفتند موفق شده اند اسمش را بفهمند. من 
آن ش��ب به من��زل آقاي صدوقي رفت��م و اين ماجرا را 
تعريف کردم. ايش��ان اش��ک از چشمان شان جاري شد 
و گفتن��د که اگر امام زمان به م��ا کمک نمي کرد، پيروز 
نمي شديم. مس��لم بدان که امام زمان  ارواحنافداه به ما 

کمک خواهد کرد. 

محمد علي صابرها يکي از ش��هروندان يزد است 
که ارتباط خوبي با ش��هيد دکتر سيدرضا پاک نژاد 
برق��رار کرده بود. يکي از هزاران بيماري که پولي 
براي پرداخت هزينه مداوا به دکتر نداشته و شهيد 
پاک نژاد بي آن که انتظار جبران آن را داشته باشد، او 
و خانواده اش را معاينه مي کرده است: »زمان هايي 
پيش مي آمد که حال مريض ما آن قدر بد مي شد که 
نمي توانستيم او را از جا حرکت دهيم و به مطب 
ببريم و پزش��ک حتماً بايد بر بالاي س��ر مريض 
حاضر مي ش��د. وقتي به پزشک هاي ديگري غير 
از دکتر پاک ن��ژاد مراجعه مي کرديم، مي گفتند که 
ب��راي معاينه بيمارانِ توي خان��ه وقت نداريم. ما 
هم  به س��راغ آقاي دکتر پاک نژاد مي رفتيم، ايشان 

مي گفتند مطبم که خلوت شد، مي آيم.«
حتي اگر دکتر پاک نژاد به خانه بيمارها هم نمي رفت 
طبيعي مي بود، اما به شهادت صابرها هيچ وقت اين 
اتفاق نيفتاد. آن ها سر کوچه مي ايستادند تا دکتر، تک 
ت��ک مراجعان مطب را معاين��ه و درمان کند: »دکتر 
مي آم��د، معاينه مي کرد و نس��خه مي نوش��ت. بعد 
تع��ارف مي کرديم که آب مي��وه بخورند، اما چيزي 

نمي خوردند و مي رفتند.«

ب��ا ي��ادآوري آن روزها آه��ي مي کش��د و ادامه 
مي دهد: »ويزيت دکترهاي ديگر اگر پنجاه تومان 
يا ص��د تومان بود، م��ا پنج توم��ان داخل پاکت 
مي گذاش��تيم و به آقاي دکتر تع��ارف مي کرديم. 
ايشان با آن که نمي دانستند که در داخل پاکت چه 
مقدار پول گذاش��ته ايم، ولي هم��ان مقدار را هم 
برنمي داشتند. اگر هم مثاً يک بار از ده مرتبه، پول 
را برمي داش��تند، بيش��تر از پنج تومان نبود؛ گاهي 

هم پول ويزيت را به زور به ايشان مي داديم.« 
مي پرسم به جز اين که شما براي بيماري يا حل 
مش��کل خودتان به مطب ايش��ان مراجعه کنيد، 
آيا از دکتر پاک نژاد مي خواستيد که براي معاينه 
ديگر بيماران هم به منزل ش��ان برود؟ سرش را 
به نش��انه مثبت تکان مي دهد و مي گويد: »بارها 
اتفاق افتاد که از ايشان خواستيم تا براي معاينه 
بيمارها ب��ه منازل دوس��تان و آش��نايان بيايند. 
هيچ وقت نش��د که دکتر بگويند من نمي رس��م 
بيايم، هميش��ه مي آمدند. فق��ط يکي، دو بار در 
مطب ش��ان نب��ود. هر وقت مراجع��ه مي کرديم، 
دکتر مي گفت س��اعت هش��ت، هش��ت و نيم، 

زماني که س��رم خلوت ش��د، مي آيم.« 

 گفت وشنود شاهد ياران با محمدعلي صابرها
هم محله اي شهيد دكتر پاک نژاد

هيچ وقت نمي گفت نمي آيم ...
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آقا س��عيد، براي ما بفرماييد که چگونه جواني با س��ن 
و س��ال ش��ما که فکر مي کنم تقريباً س��ن تان با تاريخ 
شهادت شهيد با برابري مي کند، با شهيدي که متأسفانه  
تا حدودي گمن��ام مانده و هن��وز در اندازه هاي آثار و 
ش��خصيتش ش��ناخته نش��ده اس��ت، چطور يک جوان 
امروزي با اين ش��هيد پيوند مي خورد و خيلي مهم تر و 
قشنگ تر، اين که مي رود تا دل کار را درآورد و زندگي 
و ش��خصيت اين بزرگوار را بازشناسي و حاصل آن را 

هم منتشر کند؟
بنده، سعيد غياثي ندوشن متولد 1 تير – و به روايتي هفتم  
تيرم��اه- 1360، فارغ التحصيل رش��ته مديريت آموزش��ي 
دوره کارشناس��ي ارشد دانشگاه عامه طباطبايي. ليسانس 
را در دانش��گاه ش��هيد بهش��تي خوانده ام و الآن هم عضو 
هيأت علمي وزارت علوم و تحقيقات و فناوري هس��تم. 
درخصوص ش��هيد پاک ن��ژاد و کتابي ک��ه حضرت عالي 
فرموديد، من نگارش اين کتاب را در واقع توفيقي مي دانم 
که نصيبم ش��ده اس��ت و باز معتقدم که اين گونه توفيقات 

کمتر نصيب کسي مي شود.
بن��ده، خودم برنام��ه اي براي نگارش اين کتاب نداش��تم، 
ولي هميش��ه مي دانستم که حوالي تاريخ تولد من مصادف 
است با ش��هادت يک جمع بس��يار عزيز و بزرگواري که 
سيد ش��هيدان آن جمع هم مرحوم ش��هيد بهشتي بود که 
در حزب جمهوري و در آن حادثه به ش��هادت رس��يدند. 
بنده، حسب اتفاق و به  واسطه اين که يکي از دوستانم يک 
کار تاريخ��ي را انج��ام داده بودند، از من پرس��يدند که آيا 
ش��ما مرکز و يا سازماني را مي شناسيد که اين کار تاريخي 
بنده را چاپ و منتش��ر بکند؟ من ارتباطاتي با مرکز اسناد 
انقاب اس��امي، معاونت پژوهشي وقت آن مرکز، جناب 
آق��اي دکتر خواجه س��رايي داش��تم. بنده با ه��دف اين که 
به اين دوس��ت مان کمک کنم ايش��ان را همراهي کردم تا 
مرکز اس��ناد انقاب اسامي و خدمت آقاي خواجه سرايي 
رسيديم. ايشان درحالي که داشتند راهنمايي هاي لازم را به 
دوست مان مي کردند، براي چاپ اثرشان که کتاب تاريخي 

بود درخصوص انقاب اس��امي، اين پيشنهاد را دادند که 
در واقع عنوان موضوعي اين جا مصوب شده و شما بياييد 
اين کتاب و اثر را کار بکنيد. وقتي عنوان موضوع را سؤال 
کردم، گفتند که کتابي اس��ت درخصوص مرحوم ش��هيد 
سيدرضا پاک نژاد. اين، در وهله اول براي من خيلي شوک 
بود، يعني واقعاً شوک آور بود. وقتي کوچک بودم، در يزد 
اي��ن طرف و آن طرف مي رفتم، تصوير مرحوم س��يدرضا 
پاک ن��ژاد را - فک��ر مي کن��م در ميدان باهنر يزد اس��ت- 
مي ديدم، برادرم و مادرم هميش��ه مي گفتند ببين، روزي که 
تو به دنيا آمدي، اين بنده خدا از دنيا رفت. هميشه اين براي 
من جاي س��ؤال بود که اين شخصيت چه کسي بوده، اين 
افراد چه کساني بوده اند؟ وقتي اين پيشنهاد به ما شد، يک 
انگيزه اي براي بنده شد که در واقع بيايم و اين کار را انجام 
دهم. رشته من رشته ديگري است؛ رشته مديريت آموزشي 
خوانده ام، اصاً در فضاي کارهاي تاريخي، قصد نداشتيم 
تاريخي شفاهي را انجام دهيم. در اين فضاها واقعاً نبوده ام 
و ت��ا آن تاريخ هم هيچ اثر مکتوب��ي به جز مقالاتي که در 
رشته خودمان کار کرديم، نداشتم يعني هيچ کتابي تا حالا 
ننوشته بودم. حدوداً س��ال 1383 يا 1384 بود که کار اين 
کتاب را ش��روع کردم. خب، اين براي من خيلي ارزشمند 
بود. ش��روع کار با اين پيشنهاد شروع شد. ابتداي کار، بنده 
با ي��ک ابهام بزرگي مواجه بودم که اصاً اين ش��خصيت 

کيست؟ چيست؟ سؤالات مختلفي در ذهن من بود و فکر 
مي کنم اين س��ؤالات از قبيل سؤالاتي باشد که نسل جوان 
امروز ما هم که خيلي هاي آن ها حتي هم سن و سالان خود 
ما هس��تند و در همان اوان انقاب ب��ه دنيا آمده ايم، هنوز 
اين شخصيت براي شان جاي سؤال بود که اين شخصيت 
چه کس��ي بوده؟ چه بوده؟ و حتي خيل��ي خيلي قاطعانه 
مي توانم بگويم که خيلي از هم دوره اي هاي ايش��ان هم به 
ابعاد وجودي شخصيت ايشان پي نبرده اند، يعني خيلي از 
مسائل و ويژگي هاي ش��خصيت دکتر، کارهايي که انجام 
داده بود، بعد از ش��هادت ايشان نشان داده شده و فهميده 
بودند که آن فردي که مثاً فان کار را انجام داده، ش��هيد 

سيدرضا پاک نژاد بوده است.
و متأسفانه اين همه مجهولات تاريخي در کشور است، 

حتي درباره تاريخ معاصر. 
ببينيد، چند تا نکته مطرح است. در دوران طاغوت، يعني تا 
قبل از انقاب، اصاً رژيم پهلوي مخالف شخصيت هايي 
مثل ش��هيدان پاک نژاد، صدوقي و امثالهم بود، يعني اصاً 
دوست نداشت که چنين ش��خصيت هايي که ديدگاه هاي 
انقاب��ي و مذهبي خيلي قوي اي داش��تند به مردم معرفي 

شوند يا کاري براي شان انجام شود. 
بع��د از انقاب هم م��ا عزيزان و بزرگواراني مثل ش��هيد 
پاک نژاد را از دس��ت دادي��م؛ در حادثه هايي نظير هفتم تير. 
زماني که اين کار را ش��روع کردم، پس از جس��ت وجوي 
اينترنتي و گش��تن منابع مختلف در کتابخانه ملي و مراکز 
مختل��ف، ديدم که هيچ اثري درخصوص ش��هيد پاک نژاد 
نمي توانيم پيدا بکنيم، آن چه هس��ت منحصر به يک تعداد 
مقاله کوتاهي مي ش��ود ک��ه در چند مجل��ه و روزنامه، به  
صورت خيلي خاصه در مورد شخصيت ايشان اظهارنظر 
ک��رده و صحبت ک��رده بودند. وقتي م��ن با چنين فضايي 
مواجه شدم - شما حس��اب کنيد مي رويد کاري را انجام 
دهيد تا اثري را منتش��ر بکنيد، يک موضوعي را براي کار 
انتخاب کرده ايد وقتي در دل کار مي رويد، مي بينيد که اصاً 
هي��چ چيز پيدا نمي کنيد- ديدم که تنها منبع و مرجع بنده، 

در ي�زد اين ط�رف و آن ط�رف مي رفتم، 
تصوي�ر مرحوم س�يدرضا پاک ن�ژاد را - 
فك�ر مي كنم در ميدان باهنر يزد اس�ت- 
مي ديدم، برادرم و مادرم هميشه مي گفتند 
ببين، روزي كه تو به دنيا آمدي، اين بنده 
خدا از دنيا رفت. هميشه اين براي من جاي 
سؤال بود كه اين شخصيت چه كسي بوده، 

اين افراد چه كساني بوده اند؟

 گفت وشنود شاهد ياران با سعيد غياثي ندوشن، پژوهشگر

نتوانسته ايم درباره
پاک نژاد حق مطلب

را ادا کنيم...

درآمد
سعيد غياثي ندوشن يکي از محققان و پژوهش گران جوان كشور است كه 
درخصوص زندگي و تلاش هاي شهيد دكتر سيدرضا پاک نژاد كتابي ارزشمند 
به نام )تاريخ شفاهي زندگي و مبارزات شهيد دكتر سيدرضا پاک نژاد( توسط 
مركز اس��ناد انقلاب اس��لامي آماده چاپ كرده اند كه ان شاءالله به زودي به 

خوانندگان و رهروان اين شهيد بزرگوار ارائه مي شود.
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خانواده شهيد پاک نژاد است.
  اصلًا از دکتر خواجه سرايي نپرسيد که چرا من بايد اين 
کار را انجام بدهم؟ مثلًا آيا پيشنهادشدن اين کار به خاطر 

يزدي بودن تان نبود؟
عل��ت، دقيقاً همين بود، يعني يک بخش عمده اي اين بود، 
چون آقاي خواجه سرايي و دوستاني که آن جا بودند،  گفتند 
که کتاب تاريخ ش��فاهي کار کردن يک دردسرهاي خاص 
خودش را دارد و بزرگ ترين مش��کل کار هم اين اس��ت 
که ش��ما بايد مصاحبه انجام دهيد. مبناي تاريخ ش��فاهي، 

مصاحبه است.
به آن ها هيچ هم نگفتيد که من تا حالا مصاحبه نکرده ام 

و نمي دانم مصاحبه چيست؟
ببينيد، در آن لحظه وقتي شما با پيشنهادي مواجه مي شويد، 
در مورد شخصيتي که حسي نسبت به او داريد و از بچگي 
هم داش��ته ايد، فقط کافي است بگويند که کتاب در مورد 
ش��هيد سيدرضا پاک نژاد اس��ت، بنده هم گفتم: بله، انجام 
مي دهم، ولي وقتي ش��ب رفتم به منزل، گفتم عجب کاري 
را من پذيرفتم، حالا چطور آن را انجام بدهم؟ يعني در آن 
لحظه اصاً نمي توانستم به ايش��ان بگويم نه. خاصه، در 
يک حالي بودم. شما حساب کنيد پاک نژاد شخصيتي است 

که شهادتش مصادف بوده با روز تولدتان. 
بيست و چند سال از شهادت آن شهيد گذشته و مبناي کار 
و فکر مي کنم عمده بحثي که آقاي دکتر خواجه سرايي اين 
کار را خواس��تند بنده انجام ده��م، اين بود که بنده، خودم 
يزدي بودم و ارتباطاتي هم – دورادور- با خانواده ش��هيد 
دکتر سيدرضا پاک نژاد - از طريق برادرم- وجود داشت و 
دوستان هم اطاع داشتند و از آن جايي که مي خواستند کار 
به نوعي سريع انجام شود، آن را به بنده واگذار کردند. من از 
ابتدا با ابهام بزرگي مواجه بودم که مثاً با چه شخصيت ها 
و با چه افرادي کار را ش��روع کنم؟ به هرحال کار ش��روع 
شد و کليد خورد. اولين مصاحبه اي را که بنده انجام دادم، 
با آقاي انتظاري بود. ايش��ان مسؤول کتابخانه وزيري يزد 
هستند و از دوس��تان نزديک آقاي پاک نژاد بوده اند. ايشان 
بعدي علمي و تاش علمي ش��هيد پاک نژاد را بيشتر ديده 
ب��ود، چون در کتابخانه وزيري بود و مکان مطالعه ش��هيد 
پاک نژاد، همين کتابخانه بود. روايات و خاطرات زيادي را 
نقل مي کردند - درخصوص پشتکار علمي شهيد پاک نژاد- 

و تاش هاي خاصي که داشتند. 
اگر آقاي انتظاري نبودند، صورت اسامي بلندبالاي از افرادي 
را ک��ه مي توان با مراجعه به آن ها اطاعاتي را درخصوص 
شهيد پاک نژاد کس��ب کرد، پيدا نمي کردم. اما يک مشکل 
خيلي بزرگي وجود داش��ت، تمام مصاحبه هايي که انجام 
دادم، همه مصاحبه ش��وندگان، تک تک آن ها، يک دغدغه 
بزرگ داشتند و آن هم اين بود که نکند در مصاحبه اي که 
مي کنم، چي��زي را بگويم که نتوانم حق مطلب را ادا کنم. 
يعني دغدغه اين را داشتند که مبادا اين صحبت هاي ما، اين 
کام من موجب آن ش��ود که آن ش��خصيت نتواند خوب 
ادا ش��ود، يعني خوب گفته شود، خوب بيان شود، خوب 
توصيف شود. همه آن ها هم چنين حسي را داشتند و براي 
مصاحبه، بنده مجبور بودم حداقل دو يا سه بار نزدشان بروم. 
تنها دغدغه اي هم که داش��تند همين دغدغه بود، اين  که ما 
در حدي نيستيم که در مورد شهيد پاک نژاد صحبت کنيم. 
به طور مثال همسايه مرحوم ش��هيد پاک نژاد آقاي کفاشي 
بودند. بنده دو بار رفتم تا ايشان را راضي کردم که مصاحبه 
بکنند. خود ايشان مي گفتند که اصاً شما نيازي نداريد به 
مصاحب��ه، يعني برويد از تک تک همين مردم بپرس��يد که 
شهيد پاک نژاد چه کسي بود؟ در واقع ترس اين را داشتند 
که مبادا صحبت هاي ايشان نتواند حق مطلب را خوب ادا 
کند. آقاي دکتر سيدحسن ضياء کاشاني يکي از مسؤولين 

وقت کش��ور بودند؛ در ش��رکت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي. بنده با ايش��ان وقت تنظيم ک��رده بودم. زماني رفتم، 
به ايش��ان گفتم چنين پروژه اي هس��ت و دارد کتابي تهيه 
مي شود و مصاحبه اي مي خواهيم انجام بدهيم. اول ايشان 
گفتند من کار دارم و جلسه دارم، الآن هم نمي توانم. وقتي 
بعد شروع کردم به صحبت کردن با ايشان - جالب اين جا 
ب��ود که وقتي همه عزيزان تاريخ تولد ما را مي فهميدند که 
مصادف است با شهادت ايشان کوتاه مي آمدند. فکر مي کنم 
از عنايتي بوده که خود شهيد پاک نژاد در تدوين اين کتاب، 
نصي��ب من کرده بوده- آن لحظه وقتي با ايش��ان صحبت 
کردم و گفتم يعني چه؟ يعني ش��ما نمي خواهيد در مورد 
چنين شخصي صحبت کنيد؟ ايشان گفت من کل زندگي ام 
را مديون شهيد پاک نژاد هستم، يعني تمام روال زندگي ام را 

که داشتم، مديون شهيد پاک نژاد هستم.
خاطرم هست در همان جلس��ه و نشست، يک ساعت از 
قرار ماقات خودشان را که جلسه خيلي مهمي هم داشتند 
حذف کردند. مس��ؤول دفترش��ان دو، سه بار آمدند داخل 
اتاق، ايش��ان گفتند اين جلسه ش��ما، جلسه خيلي مهمي 
است؛ حتماً بياييد. خود ايشان گفتند که تمام قرارهاي بنده 
را تا يک ساعت ديگر لغو کنيد. يعني تک تک قرارهاي شان 

را لغو کردند؛ صرفاً به خاطر شهيد پاک نژاد. 
قطعاً ش��هيد پاک نژاد جايگاه مهمي ن��زد آن افراد دارند که 
يک ساعت قرار چيز مهمي نبوده که ايشان لغو کردند، اما 
مي خواه��م بگويم افراد، وقتي که ي��اد خاطرات آن دوران 
مي افتند، يادشان مي آيد چه کمک هايي را از ايشان گرفته اند 
و ايشان چه ش��خصيت ارزنده اي بوده، از کار و زندگي و 
همه چيزهاي خودشان مي افتادند و در مورد شهيد پاک نژاد 

صحبت مي کردند.
ويژگي ديگري که فکر مي کنم در اکثر مصاحبه شوندگاني 
که من با آن ها مصاحبه کردم وجود داشت، اين بود که در 

نزد تک تک شان در حين مصاحبه، بنده بعضاً مجبور مي شدم 
يک ربع منتظر شوم تا بغضي که گلوي شان را گرفته بود و 
گريه اي که مي کردند - به ياد خاطراتي که افتاده بودند- از 
بين ب��رود و در واقع به حالت عادي برگردند و بتوانند به 
مصاحبه ادامه دهند. مثاً خاطرم هس��ت که مرحوم آقاي 
دکتر اس��کندر اصاني، وقتي صحبت مي کرد، مدام گريه 
مي کرد. ايش��ان آن موقع مسؤول دانشگاه آزاد يزد و رئيس 
ش��وراي شهر ما بودند. هر موقع ايشان صحبت مي کردند، 
اش��ک چشمان شان را مي گرفت و گريه مي کردند. يا آقاي 
سيدحسن ضياء کاش��اني يا خيلي شخصيت هاي ديگري 
که در اين مصاحبه ها دچار همچين احساس��ات و حال و 

هوايي مي شدند.
بيش��ترين چيزي که متفقاً اين آدم ها در مورد شخصيت 
ش��هيد بر آن تأکيد مي کردند و حتماً سعي مي کردند در 

کلام شان آن نکته را متذکر شوند، چه بود؟
مهم ترين چيزي که تک تک اين عزيزان در اين مصاحبه ها 
به آن اش��اره مي کردند و همه هم بر آن تأکيد داش��تند، آن 
ش��خصيت اجتماعي اي بود که ش��هيد داشت. شخصيت 
اجتماعي ايشان را از اين حيث مي گويم که کمکي بود که 
ايشان به افراد مستمند کرده بودند و همه مصاحبه شوندگان 
بر آن تأکيد داشتند. متفق القول، همه افرادي که درخصوص 
ايشان صحبت مي کردند، اين بود که ايشان پزشکي بود که 
به رايگان، بيماران مستمند خودش را ويزيت مي کرده، در 
کن��ار اين که رايگان آن ه��ا را ويزيت مي کرده، حتي هزينه 

داروي آن عزيزان را هم عهده دار مي شده است.
يعني آدمي که سال هاي سال رفته تحصيل کرده تا رشته 
مورد علاقه خودش را بخواند، به راحتي هم از آن منافع 
شغلي که برايش زحمت کشيده مي گذرد. و حتي بعد از 
آن هم هزينه هاي تأمين داروي مستمندان را هم برعهده 

مي گيرند.
دقيق��اً همين طور اس��ت. يعني ن��ه تنها ويزي��ت رايگان 
مي ک��رده، در واقع هزينه داروي آن اف��راد را هم پرداخت 
مي ک��رده اس��ت. نکته اي که وج��ود دارد، اين اس��ت که 
همه مصاحبه ش��وندگان اولين چيزي که بر آن تأکيد و در 
موردش صحبت مي کردند و مي گفتند که ايشان اين ويژگي 
را داش��ته، همين موضوع و مقوله بوده اس��ت. نکته دوم، 
بعُد علمي و پشتکار علمي شهيد بود، يعني همه افراد، آن 
کساني که با آن ها مصاحبه مي کرديم، بر بعد علمي ايشان 

خيلي تأکيد و صحبت مي کردند. 
آق��اي انتظاري، وقتي صحبت از پش��تکار علمي ايش��ان 
مي کردن��د، آدم واقعاً تعجب مي کرد که يک پزش��ک، يک 
ش��خصيت، يک فرد که به هرحال تحصيات خيلي بالايي 

ي�ک مش�کل خيل�ي بزرگ�ي وج�ود 
داشت، تمام مصاحبه هايي که انجام 
دادم، همه مصاحبه شوندگان، تک تک 
آن ها، يک دغدغه بزرگ داشتند و آن 
ه�م اين بود که نکن�د در مصاحبه اي 
که مي کنم، چيزي را بگويم که نتوانم 

حق مطلب را ادا کنم.
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ه��م داش��ت - در آن دوران- تا اين ح��د در کار خودش 
پشتکار داشته اس��ت. قريب به 110 عنوان کتاب را ايشان 
يادداشت برداري کردند، خيلي از آن ها منتشر شد، خيلي از 
آن ها را خانواده محترم ايش��ان در حال کار کردن هستند تا 
آن ها را منتش��ر کنند. نکته سومي که در واقع همه آن افراد 
- مخصوصاً آن هايي که از دوس��تان انقابي ايشان بودند و 
در انقاب بيش��تر ش��رکت و حضور داشتند- بر آن تأکيد 
مي کردند، اين بود که آقاي ش��هيد پاک نژاد، بازوي مرحوم 
ش��هيد صدوقي، در جريان انق��اب، در يزد، بودند. يعني 
اين ويژگي س��ومي بود که تک تک افراد در مورد مرحوم 
شهيد پاک نژاد از آن صحبت مي کردند. يعني مي گفتند اگر 
شهيد پاک نژاد در يزد نبود، در آن دوران، خيلي از کارهايي 
که صورت گرفته بود، اصاً انجام نمي شد. در واقع، آقاي 
دکتر پاک نژاد، نقش مشاور را براي شهيد صدوقي داشتند. 
اين مطلبي بود که خود فرزند ش��هيد صدوقي جناب آقاي 
حجت الاسام والمسلمين حاج شيخ محمدعلي صدوقي 
مطرح کردند. خانواده ايش��ان، آقاي سيدحسن پاک نژاد و 
س��يدعباس  پاک نژاد نيز بر اين امر اذعان داش��تند. جناب 
آق��اي انتظاري اين موضوع را خيل��ي دقيق و ملموس  با 
خاطرات��ي که درخصوصش داش��تند، گفتن��د و نيز افراد 

ديگري که درخصوص شهيد پاک نژاد صحبت مي کردند.
نکته ديگر اين که آقاي شهيد پاک نژاد، اين بعد شخصيتي شان 
تا اين جا ناآشنا مانده، يعني همه مي دانند که ايشان پزشکي 
ب��وده که به نوعي ويژگي ممتازش کمک به مس��تمندان و 
بي توجه��ي به ماديات بوده، حيات علمي غني اي داش��ته، 
هنوز کتاب هاي ايش��ان، کتاب هاي منبع و مرجعي هستند، 
يعني آن کتاب »اولين دانش��گاه، آخرين پيامبر« که حاصل 
تز دکتراي ايش��ان بوده، هنوز ه��م مانند آن کتاب نگارش 
نشده است. آقاي دکتر سيدحسن پاک نژاد خاطره اي را نقل 
مي کردند و مي گفتند که برادرشان يک کتابي را فکر مي کنم 
در مورد امام علي نوش��ته بودند. آقاي سيدحسن پاک نژاد 
يک نس��خه از آن را به مرحوم شهيد مفتح مي دهند - قبل 
از پيروزي انقاب بوده- مرحوم شهيد مفتح به شوخي، به 
دکتر سيدحسن پاک نژاد گفته بودند که به برادرت بگو با ما 
آخوندها کاري نداش��ته باشد! اين کتاب ها در حوزه کاري 
ماست، ايشان فقط همان کتاب هاي پزشکي شان را بنويسند! 
دکتر سيدحس��ن پاک نژاد مي گويند: چند هفته گذش��ت، 
دوباره ش��هيد مفتح را ديدم، گفتند: آقاي دکتر پاک نژاد، بيا 
اين جا. گفت که يک جمله اي به ش��ما گفتم به برادر شما 
که بگو به آخوندها کاري نداش��ته باشد و همان کتاب هاي 
پزش��کي را بنويس��د. گفتم: بله. گفتند: به داداشت گفتي؟ 

گفتم نه، واقعيت اين اس��ت که خجالت کشيدم، نتوانستم. 
گفتند: پس نگو، اگر کسي قرار است بنويسد در مورد حتي 
ائمه)ع( و اوليا، خود ايش��ان اس��ت. شهيد پاک نژاد نه تنها 
قلمش در کتب علمي و پزشکي و طبي و نه تنها در مسائل 
اجتماعي مثل بح��ث ازدواج و... که کتاب جامعي هم در 
اين خصوص دارد بسيار توانا بود، بلکه درخصوص مسائل 
ديني و مذهبي هم توان مندي هاي خاصي داش��تند. ايشان 
متولي گروهي در يزد بودند که براس��اس اسناد ساواک به 
عنوان انجمن ضدبهائيت شناخته مي شد. آن موقع، بهائيت 
خيلي ريش��ه دوانده بود، در بين توده مردم. شهيد پاک نژاد 
و گروهي از دوستان ش��ان در اي��ن خصوص فعاليت هاي 
متعددي داشتند. در سال 1341 بهائيت داشت کم کم به يک 
حزب سياسي تبديل مي شد - در کشور ما- اما امام خميني 
خيلي تأکيد داشتند درخصوص قضيه بهائي ها. آقاي اخوان 
دس��تمالچي که از ياران شهيد پاک نژاد بودند و ما در کتاب 
خودمان با ايش��ان هم مصاحبه کرده ايم، مي گفتند ايش��ان 
يک انجمني تشکيل دادند - عليه بهائيت- که فعاليت هاي 
مذهبي انجام مي داد. اولين جلسه اش در منزل آقاي وزيري 
تشکيل شده بود که ظاهراً مرحوم شهيد صدوقي هم آن جا 
حضور داشتند. بعد از قيام 15 خرداد، انجمن يزد از انجمن 
تهران جدا ش��د و فعاليت هاي پنهاني داشتند، کتاب هايي 
مي نوش��تند، سخنراني هايي داشتند و خيلي کارهاي متعدد 
انجام مي دادند که ساواک هم کاماً از اين قضيه باخبر بود 
و به نوعي اطاع داشت از فعاليت هاي مرحوم شهيد دکتر 

سيدرضا پاک نژاد.
با مرور اين فعاليت ها و مطالعات است که آدم مي تواند 
براي خودش توجيه کند که چرا آن س��ؤالي که ابتدا از 
شما کردم که چطور مي شود انسان برود سراغ پيشه اي 
و در آن پيش��ه موفق هم بش��ود و شهره بشود، ولي در 

قبال آن خدمت هيچ پولي نگيرد؟ به خاطر اين مفاهيم و 
معارفي اس��ت که شهيد غور مي کردند در آن ها و سعي 
مي کردن��د حاصل آن تفحص ه��ا و غورها و تحقيق ها 
و مطالع��ات را در اختي��ار مردم بگذارند. ش��ما در اين 
تحقيقات متوجه نش��ديد که شهيد از کجا امرار معاش 

مي کردند؟
اولاً ايش��ان زندگي خيلي ساده اي داشته اند، شايد پزشکي 
که در آن دوران مي توانس��ت زندگي مرفه و بي دغدغه اي 
داشته باش��د، به نوعي کاري هم به خيلي از مسائل نداشته 
باشد. طبيعي است بخشي از ارتزاق ايشان جداي از آن چه 
را که مي بخش��يدند و صدقه مي دادند، بخشي از آن را هم 
خودشان اس��تفاده مي کردند. در اين باره، فکر مي کنم بايد 
بيش��تر به خانواده ايش��ان رجوع کرد، مثاً همس��ر شهيد 
پاک نژاد که يک خانم تهراني بودند که از تهران آمده بودند 
و در يزد زندگي مي کردند، ايش��ان اطاعات خيلي دقيقي 

دارند که به سؤال شما ناقص جواب داده نشود.
به نوع��ي مي ش��ود گف��ت که ش��هيد پاک ن��ژاد، فردي 

کثيرالمعونه و قليل المؤونه بوده اند.
دقيقاً همين طور است، يعني شخصيتي بوده که مي توانسته 
درآمد خوبي کسب کند. يک پزشک بوده، پزشک متبحري 
که بر کارش خودش خيلي مسلط بوده است. در آن دوراني 
که ما پزشک حاذقي نداشتيم، ايشان سرآمد پزشکان شهر 
بوده و توان مندي هاي خيلي بالايي را از ايشان نقل مي کنند. 
نمي دانم ک��دام يک از اين بزرگواران ب��ود - فکر مي کنم 
مرحوم آقاي دکتر اصاني- که مي گفتند من رفتم نزديک 
مطب ش��ان، ديدم جمعيت خيلي زيادي صف کشيده اند و 
وقتي رفتم داخل و با مرحوم شهيد پاک نژاد صحبت کردم، 
پولي مي خواست، کشو را باز کردند، ديدم مبلغ خيلي کمي 
از آن 20 – 30 نف��ري را که ويزيت کرده بودند گرفته اند، 
ش��ايد فقط يک��ي، دو نفر از آن ها وجه��ي پرداخت کرده 
بودن��د؛ آن هم با اصرار. اين بح��ث خيلي مهمي بوده که 
ايشان اصاً توجهي به ماديات نداشته و زندگي بسيار ساده 
و بي غل و غش��ي ايشان داش��ته اند که خانواده دکتر همان 
روال را، هنوز که هنوز است، دارند ادامه مي دهند و وجهي 
که هنوز وجود دارد اين است که خانواده شهيد هم هنوز با 

يک روال بسيار ساده دارند زندگي مي کنند.
البته صحبت هايي که لازم است نقل کنيم زياد است. آن چه 
من نقل مي کنم، بنده که توفيق درک ايشان را نداشتم، يعني 
اصاً نمي توانس��تم در آن دوران در دنيا بوده باش��م، الآن 
هم آن چه را که ديده و ش��نيده ام، دارم بيان مي کنم. حاصل 

تحقيقي است که انجام شده است.
مث��اً وقتي اولي��ن مصاحبه را انج��ام دادم، با جناب آقاي 
انتظاري، يک استرس و ترس خيلي زيادي من را فراگرفته 
بود ک��ه منِ نوعي مي خواهم در مورد ش��خصيتي تحقيق 
کنم که ابعاد ش��خصيتي وسيعي داشته است. حالا من يک 
تقس��يم بندي از ابعاد مختلف ش��خصيت ايشان به دست 
آورده ام که در مقاله اي جداگانه خدمت شما و خوانندگان تان 
عرض مي کنم. نکته اين ب��ود که هر مصاحبه اي که انجام 

مي دادم، ترسم بيشتر مي شد.
چرا؟

وقت��ي مي ديدم ش��خصيت جامع الاطراف��ي؛ داراي چنان 
بعُدهاي علمي، اخاقي، ديني، مبارزات انقابي، اجتماعي، 
فرهنگي و سياس��ي است، يعني ش��ما نمي توانيد کلمه اي 
بگوييد که نتوانيد در ايش��ان پيدا کني��د و من بعضاً برايم 
سؤال مي شد که اصاً ايشان چطور مي توانست به همه اين 

امور برسد و به آن خوبي هم برسد؟
به چه جوابي رسيديد؟

واقعي��ت اين اس��ت ک��ه آدم نمي تواند به جواب برس��د، 
يعني ايش��ان ش��خصيت ويژه اي بوده است. ما کدام آدمي 

مهم ترين چي�زي كه تک تک اين عزيزان 
در اين مصاحبه ها به آن اشاره مي كردند و 
همه هم بر آن تأكيد داشتند، آن شخصيت 
اجتماعي اي بود كه شهيد داشت. شخصيت 
اجتماعي ايش�ان را از اين حيث مي گويم 
كه كمكي بود كه ايشان به افراد مستمند 
كرده بودند و همه مصاحبه شوندگان بر آن 

تأكيد داشتند.
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را مي تواني��م پيدا کنيم ک��ه امروز بتواند به مردم برس��د، 
کار طباب��ت و پزش��کي خودش را انج��ام دهد، کتابش را 
بنويس��د، مبارزات انقابي و درگيري با ساواک و تعقيب 
و گريز را هم داش��ته باشد، به مش��کات اجتماعي ديگر 
مردم نيز رس��يدگي کند. خيلي از مراجعيني که به مرحوم 
شهيد صدوقي مراجعه مي کردند، از طرف شهيد صدوقي، 
براي اين که کارشان سريع تر انجام و حل شود، ارجاع داده 
مي شدند به دکتر شهيد سيدرضا پاک نژاد. من وقتي به اين 
اف��راد مراجعه مي کردم، مي گفتم مي خواهم در مورد چنين 
ش��خصيتي کتاب بنويسم، خدايا کمک کن که مبادا چيزي 
بنويس��م يا مطلبي ذکر ش��ود که نقصي داشته باشد، يعني 
ترس واقعي م��ن از اين بود. مي ترس��يدم از اين که کتابي 
نوشته شود که نتواند حق مطلب را ادا کند؛ همان ترسي که 

مصاحبه  شوندگان داشتند.
ريش��ه آن ترس را بعداً متوجه ش��ديد ک��ه چه چيزي 

است؟
ت��ازه فهميدم که آن بن��دگان خدا بي خود نب��ود که با من 
مصاحبه نمي کردند؛ وقتي مي ديدم که آقاي دکتر سيدضياء 
کاشاني که فردي نزديک بوده با شهيد سيدرضا پاک نژاد يا 
مرحوم دکتر اس��کندر اصاني - خاطره مصاحبه با ايشان 
هيچ گاه از ذهن من پاک نمي ش��ود- که ايشان با چه شور 
و حرارت و احساس��اتي داش��تند در مورد شهيد پاک نژاد 

صحبت مي کردند.
مرحوم مدرسي چطور؟

مرح��وم آيت الله مدرس��ي - زماني که با ايش��ان مصاحبه 
کردم- در کسالت زيادي به سر مي بردند.

در اواخر عمر؟
حالا تاريخ مصاحبه با ايشان خاطرم نيست، ولي بله، فکر 
مي کنم يک سالي از مصاحبه گذشت تا ايشان فوت کردند. 
ايشان حال مس��اعدي نداشتند، يادم است که صبح زودي 

رفتيم تا با ايشان مصاحبه انجام دهيم.
در يزد؟

بله، در يزد. ما از طريق پسرشان هماهنگ کرديم، گفتند که 
پدر فقط صبح هاي خيلي زود سرحال هستند و مي توانند 
مصاحبه کنند، بعد از آن، ديگر امکان اين کار فراهم نيست 

و ايشان نمي توانند با شما صحبت کنند. 
س��اعت 30/6 – 7 صبح بود که رفتيم منزل ايشان. مرحوم 
آيت الله مدرس��ي رفته بودند خلد برين يزد، بهش��ت زهرا، 
فاتحه خودش��ان را خوانده بودند. وقتي آمدند، ترسي مرا 
ف��را گرفته بود، در مقابل عالم بزرگواري قرار گرفته بودم، 
با خود گفتم من از کجا شروع کنم؟ از کجا بپرسم؟ سؤال 
را به نوعي واگذار کردم به پسر بزرگوار ايشان و گفت وگو 
انجام شد. وقتي گفتيم آمده ايم براي مصاحبه درخصوص 
ش��هيد پاک نژاد، ب��ه خود آيت الله مدرس��ي هم يک حس 
خاصي داده شد، يعني ايشان هم يک حالت خاصي داشتند. 
ايش��ان هم بغض و گريه کردند و مي گفتند که مطابق اين 

شخصيت را شما نمي توانيد پيدا بکنيد.
يعني هس��تند آدم هاي��ي که از ايش��ان در جنبه هايي بالاتر 
بودند، هستند و خواهند بود، ولي هيچ کس شهيد پاک نژاد 

نمي شد که اين ويژگي ها را يک جا داشته باشد.
و اين که يک جا، در آن واحد، اين ويژگي ها را با هم داشته 
باشد. تعبير آيت الله مدرسي اين بود که پاک نژاد، شخصيت 
عظيمي بود که ديگر مثل و مانندش را شما نمي توانيد پيدا 

کنيد.
ش��ما که اين تحقيق را انجام داديد، متوجه ش��ديد که 
علت گمنام ماندن ش��هيد پاک نژاد به نسبت بسياري از 

عزيزان ديگر تا امروز چه بوده است؟
اين موضوع چند تا روي کرد دارد: يکي اين که اولاً متأسفانه 
م��ا هر کاري که انجام مي دهي��م، اول به فکر تبليغات کار 

هستيم بعد، فکر خود کار و مرحوم شهيد پاک نژاد اين طور 
نبوده، يعني در درجه اول سعي مي کرده هر کاري که انجام 
مي داده، هيچ کس نداند و متوجه نشود. خب، اين يک بخش 
از کار بوده. علت گمنامي شهيد اين بوده که ايشان يک زهد 
و تقواي خاصي داشتند که کاري را که مي خواستند، واقعاً 
انجام دهند، نمي خواس��تند هيچ احدالناس��ي متوجه شود. 
يک علت بحث گمنامي شخصيت ايشان هم برمي گردد به 
اين که ماها نتوانس��تيم در مورد اين شهيد حق مطلب را ادا 

بکنيم و در واقع کاري براي ايشان بکنيم.
يعني مخفي کاري و پنهان کاري ايش��ان به نوعي مشمول 

بعد از شهادت شان هم شده است؟
بله، چه بسا خانواده هاي مستمندي که به نقل از راويان کتاب 
بنده، ماهانه منتظر بودند تا مستمري شان را از شهيد پاک نژاد 
دريافت کنند. در اين جا خاطره اي را که فکر مي کنم جالب 
باش��د، خدمت ش��ما نقل خواهم کرد. ابت��دا درخصوص 
تقسيم بندي شخصيت ايش��ان که در کتاب آمده، اشاره اي 
مي کن��م، بعد وارد آن خاطره مي ش��وم. يکي بحث حيات 
علمي ايش��ان اس��ت، يعني حيات علمي، تأليفات و کتبي 
که ايش��ان داشته که جايگاه خيلي بالايي دارد. بحث ديگر 
در خصوص ايشان خدمات اجتماعي فرهنگي شان است؛ 

طباب��ت در يزد و کمک به مس��تمنداني که انجام مي دادند 
سخنراني هاي روش��ن گرانه اي که انجام مي دادند - در آن 
دوراني که رژيم طاغوت فضا را بسته بود- بهائيت دستش 
باز بود، فعاليت مي کرد، توده هم براي خودش کار مي کرد. 
همه اين ها را يک شخصيت مثل شهيد پاک نژاد درک کرده 
بود که کجا را بايد دريابد. ايشان مرتب به مدارس دخترانه 
و پس��رانه مي رفتند و سخنراني مي کردند. شبهات جوانان 
را پاس��خ مي گفتند. خيلي از اين مصاحبه ش��وندگاني که 
در آن دوران انق��اب جوان بودند - مثل آقاي س��يدضياء 
کاش��اني که اين جمله از خود ايش��ان بود- مي گفت: من 
فکر مي کنم دين و ديانت خودم را مديون ش��هيد پاک نژاد 

هس��تم. يعني خيلي ها معتقد بودند که دين و ديانت مان را 
مديون شهيد پاک نژاد هستيم، چون در آن دوران با فضايي 
که رژيم پهلوي ايجاد کرده بود، فضا فضاي اسامي نبود، 
يک فضاي خيلي طاغوتي و خاصي بود، ش��خصيتي مثل 
ش��هيد پاک نژاد آمده بود به ميانه ميدان و صحبت مي کرد 
- با جوان ها- و آن ها را جذب کرده بود، سؤالات آن ها را 
پاسخ مي گفت. اما به راستي، اين شخصيتي که پزشک بوده، 
چطور س��ؤالات مذهبي افراد را به خوبي پاسخ مي گفته و 
به خوبي تعبير مي کرده اس��ت؟ بحث بعدي حضور شهيد 
در مدارس و تبليغ اس��ام بود. ايش��ان در مدارس حضور 
پيدا مي کردند، تبليغ مي کردند، فعاليت هاي مذهبي ايش��ان 
تش��کيل انجمن هاي ديني و ترويج دين بوده اس��ت. بعُد 
بعدي شخصيت شهيد، مبارزات سياسي شان بوده که قبل 
از انقاب فعاليت هايي داشتند، مشاور بودند - براي شهيد 
صدوقي- و بازوي اجرايي ش��هيد صدوقي در امور بودند. 
اين نقش شهيد پاک نژاد را يک جا خوب فهميده بود، آن هم 
س��اواک بود. ساواک به خوبي فهميده بود که هر اتفاقي که 
در يزد مي افتد، وقتي شهيد صدوقي دستورش را مي دهد، 
وقتي شهيد صدوقي سخنراني اش را مي کند، شهيد پاک نژاد 
هم مجري آن دستور آن کار است و کار را به پيش مي برد. 
س��اواک با شهيد پاک نژاد يک مشکل داشته و نمي توانسته 
اس��ت به سادگي ايشان را دستگير کند. آقاي دکتر اسکندر 
اصاني مي گفتند: من، هميشه اين سؤال را از دکتر پاک نژاد 
کردم و مي گفتم آقاي دکتر پاک نژاد، چطور ساواک نمي آيد 
شما را بگيرد؟ شما که به قول امروزي ها به صورتي تابلو، 
داري فعاليت انقابي و سياس��ي و مذهبي مي کني، چطور 
نمي آيند ش��ما را بگيرند؟ جواب داد: تو نفهميدي که اگر 
اين ها مرا بگيرند، فردا دم در مطبم 100 نفر آدم مي آيند و 
آن وقت چطوري مي توانند جواب آن ها را بدهد؟ اگر اين 
100 نفر بفهمند که ساواک من را گرفته، کل يزد مي فهمند. 

يزد به هم مي ريزد. در جريان 10 فروردين نيز...
در چه سالي؟

در سال 1357، ايشان نقش خيلي بزرگي را ايفا کرده بود. 
بعد از پيروزي انقاب اس��امي، بحث مبارزات سياس��ي 
شهيد هم چنان ادامه پيدا مي کند. دکتر در حزب جمهوري 
رفت وآمد داش��تند؛ البته يک سري از راويان به ما گفتند که 
ايش��ان هيچ وقت به عضويت حزب جمهوري درنيامدند، 
ول��ي مرتب��ط بودند. بعد از آن هم ک��ه در مجلس حضور 
داشتند. نطق هاي آتشيني که در آن دوره، ايشان در مجلس 
داش��تند، دو نطق خيلي خوب داشتند، نکاتي که در آن ها 
موجود است. ارتباط تنگاتنگي که شهيد پاک نژاد با علمايي 
مث��ل آيت الله صدوقي و آيت الله مدرس��ي داش��ته اند، اين 
خودش خيلي جاي بحث داشت. يعني پيوندي بوده ايشان 
بي��ن روحانيت و توده مردم و حلقه واس��طي بوده اند بين 

ايشان ش�خصيت ويژه اي بوده است. ما 
كدام آدم�ي را مي توانيم پيدا كنيم كه 
امروز بتواند به مردم برس�د، كار طبابت 
و پزشكي خودش را انجام دهد، كتابش 
را بنويس�د، مبارزات انقلابي و درگيري 
با س�اواک و تعقيب و گريز را هم داشته 
باشد، به مشكلات اجتماعي ديگر مردم 

نيز رسيدگي كند.
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سران مذهبي انقاب در يزد با مردم. هيچ کس نمي توانسته 
در آن دوره مثل ش��هيد پاک نژاد اين گونه ايفاي نقش کند. 
بعُدِ بعدي شخصيت ايشان که فکر مي کنم همه کساني که 
بنده با آن ها مصاحبه کردم، بر آن تأکيد داشتند، ويژگي هاي 
اخاقي ايشان بوده اس��ت. همه ويژگي ها و خصلت هاي 
خوب را - فکر مي کنم- ايشان يک جا در خود جمع کرده 
بودند. به زعم برادران شهيد آقاي دکتر سيدحسن پاک نژاد، 
آق��اي دکتر س��يدعباس پاک نژاد و نيز همس��ر ش��هيد که 
مي گفتند ايش��ان احترام بسيار زيادي براي پدر و مادرشان 
قائل بودند، حتي براي مجلس، وقتي که ايشان رأي آورده 
بودند، باز هم رفته و از پدرش��ان اجازه گرفته بودند که آيا 

اجازه مي دهيد بنده بروم يا نه؟
خاطره اي را هم به طور مشترک، آقاي مرحوم دکتر اصاني 
و آقاي دکتر سيدضياء کاش��اني نقل کردند. دليل مشترک 
نقل خاطره هم اين ب��ود که اين اتفاق زماني افتاده بود که 
هر دوي اين بزرگواران با هم بوده اند. شهيد پاک نژاد شهيد 
شده بوده و منتظر بوده اند تا پيکر ايشان را از تهران به يزد 
بياورند، آقاي دکتر اصاني و آقاي دکتر ضياء کاشاني سوار 
ماشين مي ش��وند و به سمت سيدجعفر يزد مي روند. ابتدا 
فک��ر مي کرده اند که بايد پيکر ش��هيد را از آن جا بياورند، 
يعني از س��مت مس��ير جاده، بعداً از مس��ير ديگري پيکر 
ايش��ان حمل مي ش��ود. مرحوم دکتر اصاني مي گفت که 
آقاي دکتر کاش��اني خيلي تن��د رانندگي مي کرد. مي گفت 
مس��ير را عوض کرد و داش��تيم مي رفتيم به آن سمت، که 
يک ب��اره ديديم يک خانم پريد جلو ماش��ين ما. گفت آقا 
کجا مي رويد؟ گفتيم داريم مي رويم داخل شهر. گفت من 
را هم تا يک جايي برس��انيد. خاصه، سوار ماشين شد و 
ش��روع کرد به ناله کردن و مي گفت چ��ه مرد خوبي بود، 
چه بزرگي بود، چه ش��خصيتي بود، نال��ه و گريه مي کرد. 
گفتي��م در مورد کي صحبت مي کنيد؟ گفت آقا س��يدرضا 
پاک نژاد. گفتيم مگر شما هم ايشان را مي شناختيد؟ گفت: 
ايشان را هيچ کس نمي شناسد جز من. گفتيم: چرا؟ گفت: 
پدرم مقن��ي بود و افتاد در چاه و فوت کرد. ازدواج کردم، 
ش��وهرم نيز مقني بود. او هم در چاه خفه شد؛ فوت کرد. 
من ماندم و يک مادر. درآمدي نداش��تيم. س��يد هم بوديم. 
مجبور بوديم کار کنيم، در خانه هاي مردم لباس بش��وييم. 
عرصه مالي خيلي بر ما تنگ ش��د، به طوري که ما قند براي 
مردم مي شکستيم. خاک قندهايي که مي ماند با نان خشکي 
که بيرون مي گذاشتند و نياز نداشتند، قاطي مي کرديم و با 
آب مي خوردي��م. به مادرم گفتم که اين جا خيلي ش��رايط 
بد است، نمي خواهد که من به شهر بروم؟ مادرم ممانعت 
مي کرد، تا اين که س��خت بيمار ش��د. اي��ن خانم رفته بود 
امامزاده سيدرکن الدين اطراف مسجد روضه محمديه يزد 
و داشته در مقبره گريه مي کرده، که خانمي ديگر مي گويد 
چرا گريه مي کني؟ مي گويد بضاعت مان اين گونه اس��ت، 
پولي نداريم، شرايط مالي خيلي بدي داريم. مي گويد چرا 
به آيت الله صدوقي نمي گويي؛ ايش��ان مي تواند کمک کند. 
مي گوي��د کجا مي توانم ايش��ان را ببينم؟ مي گويد ظهر که 
براي نماز به اين جا مي آيند، با ايش��ان صحبت کنيد. گفت 
ديدم که آيت الله صدوقي دارند مي آيند، گفتم حاج آقا، من 
به مشکلي برخورده ام، مادرم مريض است. همين که گفتم 
مادرم مريض است گفت: همين الآن بايستيد، آقاي پاک نژاد 
که مي آيد به ايشان بگوييد. گفتم اي بابا، آقاي صدوقي ما 
را به يک پزش��ک واگذار کرد. حالا اين پزشک مگر دلش 
به حال ما مي س��وزد؟ منتظر شدم دم در مسجد. ديدم يک 
آقايي وضو گرفته و آستين هايش را بالا زده، جوراب هايش 
را هم در جيب ش��لوارش گذاشته است و دارد مي رود تا 
در صف نماز بايستد. قباً به آقايي گفتم که دکتر پاک نژاد 
را به من نشان دهد، گفت همان آقاست. گفتم آقاي دکتر، 

من مادرم بيمار است و شرايط بدي هم داريم. گفت مطبم 
همين کوچه بغلي اس��ت، برو م��ادرت را بياور و رفت در 
صف نماز ايس��تاد. وقتي آقاي پاک نژاد دستش را بالا برد، 
هنوز الله اکبر نگفته بودند که دستش را پايين آورد، به سمت 
من آمد و گفت: مي تواني مادرت را بياوري يا خير؟ گفتم: 
نه، ايش��ان در بستر است. گفت: وس��يله داري. گفتم: نه. 
گفت: خب برويم. گفتم: آقاي دکتر، نمازتان چه مي شود؟ 
گفت: برويم، اين واجب تر اس��ت. سوار ماشينش شديم و 
رفتيم به س��مت منزل. من در مس��ير، ماجرا را کامل براي 
ايش��ان تعريف کردم. وقتي ماج��را را تعريف کردم، ديدم 
که ش��هيد پاک نژاد گريه مي کند و مي گويد: واي واي واي 
بر من که چنين افرادي هس��تند و ما خبر نداريم. شما چرا 
زودتر نيامدي؟ ش��هيد پاک نژاد آمد، مادرم را ديد، مشکل 
مادرم را فهميد. فهميد که مش��کل ما، قوت ماست. غذايي 
نخورده بوديم. مشکل تغذيه داشتيم. مريض را معاينه کرد 
و رف��ت. ما گفتي��م اين که رفت، حالا کو ت��ا بيايد. بعد از 
يکي دو س��اعت يک نفر زن��گ زد. گفت: منزل پاک نژاد؟ 
گفتم: منزل آقاي پاک نژاد اين جا نيس��ت. گفت: آقاي دکتر 
گفتند اين ها را بياورم به منزل پاک نژاد؛ گوشت؛ غذا؛ نان و 
خوراک. ما در خانه برق نداش��تيم، مشکل آب هم داشتيم. 
حمام نداشتيم. نيم ساعت بعد يکي زنگ زد، گفت: منزل 
آقاي پاک نژاد؟ برق تان قطع اس��ت، آمده ايم برق را درست 
کنيم. يک بار آمدند آب را درس��ت کردند. فرداي آن روز، 
تعدادي کارگر با بي��ل و کلنگ آمدند و گفتند که آمده ايم 
حمام بس��ازيم؛ حمام را ساختند. شهيد پاک نژاد، مدام سر 
مي زد تا اين که مادرم حالش بس��يار بد ش��د و زخم بستر 
گرفته بود. شهيد پاک نژاد گفت: مادرت بايد با يک صابون 
مخصوصي شست وشو ش��ود و اگر انجام نشود، عفونت 
مي گي��رد و فوت مي کند. گف��ت: او را بايد به حمام ببري، 
کس��ي را براي اين کار داري؟ گفتم: من هيچ کس را ندارم. 

گفت: من مي خواهم کمکت کنم، اما براي اين که بتوانم اين 
کار را انجام دهم و محرم شويم بنده و شما فقط يک صيغه 
محرميت مي خوانيم. ما يک صيغه خوانديم. مادرم را ايشان 
بغل کرد، برد به حمام، شست وشويش داد. ايشان مادرم را 
مثل کودکي نوازش مي کرد و شست وش��و مي داد و مادرم 
خوب ش��د. آن خانم قسم مي خورده که حتي دست آقاي 
دکتر پاک نژاد هم به من نخورد. اين ماجرا بعد از ش��هادت 
دکتر س��يدرضا پاک نژاد برما ش��ده و يکي از آن کارهاي 
خيرخواهانه ايش��ان بوده که انجام داده اند و حسب اتفاق، 
دو نفر در يک ماشين خانمي را سوار کرده اند و اين مسأله 

آشکار شده است.
حدس مي زنيد که کدام يک از جنبه هاي شخصيتي شهيد 

پاک نژاد  هست که پنهان مانده؟
ش��ما ببيني��د چه زواي��ا و ابعادي ک��ه در واق��ع در مورد 
شخصيت ايشان باقي مانده و من فقط من باب بحث پاياني 
خدمت ت��ان آن ها را عرض مي کنم. ه��ر آن چه ما در مورد 
ش��هيد پاک نژاد کار بکنيم، فيلم بس��ازيم، مستند بسازيم، 
مجله دربياورم، کتاب بنويس��يم، نمي توانيم حق مطلب در 
م��ورد آن بزرگوار را ادا کني��م. آقاي انتظاري که اطاعات 
بس��يار خوبي از ش��هيد پاک نژاد دارد مي گفت که مرحوم 
وزيري جمله اي را در مورد شهيد پاک نژاد هميشه مي گفتند 
که: »آقاي دکتر سيدرضا پاک نژاد، حجتي است براي تمام 
پزشکان در روز قيامت، که آي پزشکان، شما مي توانستيد 
مثل شهيد پاک نژاد باشيد و نبوديد.« انقاب اسامي ما يک 
انق��اب ارزش محور و فرهنگي بوده، افراد خاصي هم در 
جريان انقاب نقش عمده اي داش��تند و يکي از مهم ترين 
ش��خصيت هايي که در کنار آقاي صدوقي حضور داشتند، 

شهيد دکتر سيدرضا پاک نژاد بود. 
مرح��وم نايب کبير بن��ده را براي مصاحب��ه نمي پذيرفتند، 
پرس��يدم دليلش چيست؟ آقاي دکتر س��يدعباس پاک نژاد 
گفتند: مرحوم نايب کبير هر موقع مي رفتند س��ر قبر شهيد 
پاک نژاد س��ام مي کردند و از ش��هيد جواب مي ش��نيدند. 
ظاهراً آقاي نايب کبير اين موضوع را جايي نقل مي کنند و 
بعد از آن، هر موقع آقاي نايب کبير مراجعه مي کنند به قبر 

شهيد و پاک نژاد و سام مي کنند، جواب نمي شنوند.
شايد چون اسرار را فاش کرده بوده اند...

بله، اس��رار فاش کرده بودند. ايشان خيلي ناراحت شدند. 
شب که مي خوابند، شهيد پاک نژاد به خواب شان مي آيد و 

مي گويد: چرا جواب نمي دهي؟ مي گويد: 
»هرکه را اسرار حق آموختند

مهر کردند و دهانش دوختند«
؛نبايد مي گفتي.

حرف آخر؟
بنده، در حين انجام مصاحبه ه��ا، براي مصاحبه با برادران 
ش��هيد پاک نژاد با مش��کلي مواجه ش��دم و آن اين  بود که 
ام��کان تنظيم وقت ب��راي مصاحبه فراهم نمي ش��د و در 
حدود چند ماهي اين وضعيت ادامه داشت. بنده، آن موقع، 
در دانش��گاه تهران در بخش صدور کارت هاي بين المللي 
ISIC&ITIC مش��غول به کار بودم. ي��ک روز ديدم که 
يکي از همکارانم براي درج اس��م و فاميل شخصي روي 
کارت، دچار مشکل شده بود و به من مراجعه کرد و کارت 
مربوطه را به من نشان داد. ديدم که نوشته است: سيدمحمد 
حسن پاک نژاد. يک لحظه، به خودم آمدم، گفتم: ايشان را 
مي خواهم ببينم. وقتي آمدن��د و صحبت کرديم، ديدم که 
ايشان فرزند شهيد سيدرضا پاک نژاد هستند که سرانجام با 
زحماتي که ايشان متقبل شدند توانستم بسياري از مشکات 
انجام آن دو مصاحبه و س��اير مصاحبه ها را هم پشت سر 

بگذارم که برايم بسيار جاي تقدير و تشکر دارد. 

ايش�ان مرتب به مدارس دخترانه و پسرانه 
مي رفتند و س�خنراني مي كردند. شبهات 
جوانان را پاس�خ مي گفتند. خيل�ي از اين 
مصاحبه شوندگاني كه در آن دوران انقلاب 
جوان بودند - مثل آقاي سيدضياء كاشاني 
كه اين جمله از خود ايشان بود- مي گفت: 
من فك�ر مي كنم دي�ن و ديانت خ�ودم را 

مديون شهيد پاک نژاد هستم.
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تحقيقات شما درباره زندگي و شهادت دکتر پاک-
نژاد به سفارش چه نهادي صورت گرفته است؟

اين کار به س��فارش صدا و سيماي مرکز يزد انجام 
شد، امّها متأسفانه بعد از گذشت دو سال، هنوز هيچ 
اقدام��ي از طرف اين نهاد براي چاپ و انتش��ار اثر 
– درباره زندگي پاک نژاد- نگرفته اس��ت. از طرفي 
قرار بود س��ريالي درباره دکتر پاک نژاد، توسط آقاي 
اردکاني س��اخته شود و من به عنوان مشاور ايشان، 
کار پژوهش��ي اين س��ريال را به عهده گرفتم، البته 

گويا هنوز کار ساخت سريال شروع نشده است. 
چگونه کار تحقي��ق و پژوهش را درباره زندگي 
دکت��ر آغاز کرديد؟ آيا از قبل نس��بت به ايش��ان 

شناختي داشتيد؟
نه، من حتي اهل يزد هم نيس��تم تا از نزديک شاهد 
زندگ��ي و تاش هاي ايش��ان بوده باش��م. به همين 
س��بب روزي که سفارش اين کار به من داده شد، با 
مسؤولان صدا و سيماي يزد صحبت کردم و يادآور 
شدم که من از شخصيت دکتر، هيچ اطاعي ندارم و 
ايشان را نمي شناسم و حتي نمي دانم که اين کار را از 
کجا بايد آغاز کنم. يادم است، سه روز بعد، با صدا 
و س��يماي مرکز يزد تماس گرفتم و گفتم نمي توانم 
اين کار پژوهشي را انجام بدهم؛ چون کاري بسيار 
مشکل و متفاوت با ديگر کارهاي پژوهشي ام است. 
درواقع، غرض ورزي در اين نوع آثار، لطمه فراواني 
به کار پژوهش وارد مي کند و از بابت آسيب پذيري، 

حفظ سامت کار بسيار دشوار است.
پيش از اين پيش��نهاد، چه پژوهش هاي ديگري را 

انجام داده بوديد؟
اکثر کارهاي پژوهشي اي که من انجام داده ام درباره 

مس��ائل اجتماعي بوده اس��ت؛ مثل تحقيق پيرامون 
پيامدهاي عطر که به س��فارش صنايع دستي استان 

يزد انجام دادم.
گفتيد که اين کار با ديگر کارهاي پژوهشي ديگر 
ش��ما تفاوت داش��ته اس��ت، اين تفاوت ها را بيان 

مي کنيد؟
کارکردن درباره يک شخصيت اجتماعي که جايگاهي 
در اجتماع داشته است، بسيار سخت است؛ نبايد به 
هردليلي، لطمه  اي به ش��خصيت اجتماعي فرد وارد 
شود، در صورتي که در کارهاي ديگري مثل صنايع 

دستي چنين اتفاقي نمي افتد. 
من، در حدود 1250 مصاحبه درباره شهيد پاک نژاد 
انج��ام داده ام، در تمامي اي��ن گفت وگوها به خاطر 
ندارم که کس��ي از دکتر به بدي ياد کرده باشد. اين 
اتفاق باعث ش��د که رسالت  من نسبت به کارهاي 
ديگري که انجام داده بودم س��نگين  تر بش��ود. براي 
ل، با خان��واده دکتر  ش��روع، تصميم گرفتم ک��ه اوّه
ارتباط برقرار کنم که اين، کار بس��يار مشکلي بود، 

چون آن ها بعد از شهادت دکتر، کمتر در ميدان هاي 
سياسي و اجتماعي حضور مستقيم داشتند و حدود 
چهار ماه طول کش��يد تا من بتوانم با همس��ر دکتر 

پاک نژاد ارتباط برقرار کنم.
دکتر پاک نژاد، به نوعي، هم متعلق به خانواده اش بود 
و هم نبود. ايش��ان بيش��تر، درگير مسائل اجتماعي 
بودند. سيدهاش��م پاک نژاد، يکي از پس��رهاي دکتر، 
تعريف مي کرد که هميش��ه اين نکته را به ياد داشته 
است که هم پدر داشته و هم نداشته. يا همسر دکتر 
مي گفت: من همس��ر داشتم و نداش��تم؛ چون دکتر 
به خاطر دغدغه  هايي که داشت، هيچ وقت منزل نبود. 
يکي ديگر از فرزندان دکتر، تعريف مي کرد که دکتر 
پاک نژاد روزهاي پنج شنبه و جمعه بعد از اتمام کار 
مجلس به يزد مي آمد، ولي در عين حال هميشه مي-
گفته اس��ت که فرصت ندارم. اگ��ر هم بچه ها را به 
بيابان هاي خلد برين مي برده، در عين حال که مراقب 
آن ها بوده ت��ا آن ها ضربه نخورن��د، قلم و کاغذي 
براي نوش��تن هم در دست داشته است. اگر بچه ها 
ب��ه او مي گفتند با آن ها بازي کند و براي آن ها وقت 
بگذارد، دکتر مي گفت وقت من بس��يار تنگ است، 

نمي توانم وقتم را هدر بدهم، و بايد بنويسم.
يعن��ي دکت��ر، يک حس ناخ��وادآگاه نس��بت به 

کوتاهي عمر و شهادت شان داشته اند؟
بله، تقريباً چنين حالتي داش��تند. در دو سال آخري 
که نماينده شهر يزد بودند، مدام مي گفتند که کارشان 
م نخواهد کشيد. نکته جالب اين است که  به دور دوّه
در حادث��ه هفتم تير، س��يدمحمد پاک نژاد که تازه به 
ايران آمده بود و با ايشان در تمامي جلسات شرکت 
مي کرد، هم به ش��هادت مي رسد. اتفاقاً در آن زمان، 

م�ن، در ح�دود 1250 مصاحب�ه درباره 
شهيد پاک نژاد انجام داده ام، در تمامي 
اين گفت وگوها به خاطر ندارم كه كسي 
از دكت�ر به بدي ي�اد كرده باش�د. اين 
اتفاق باعث ش�د كه رسالت  من نسبت 
به كارهاي ديگري ك�ه انجام داده بودم 

سنگين  تر بشود. 

 گفت وشنود شاهد ياران با زهرا مقصودي، پژوهش گر

فعاليت هاي سياسي دکتر پاک نژاد 
در يك مثلث شکل مي گرفت...

درآمد
زه��را مقص��ودي، از محققان و پژوهش گران اجتماعي معاصر اس��ت و 
تحقيقات مفصل و دامنه  داري را درباره شهيد سيدرضا پاک نژاد، نماينده 
مردم يزد در مجلس ش��وراي اسلامي انجام داده است. اگرچه تحقيقات 
مقصودي بعد از گذشت چند سال هنوز منتشر نشده، ولي او اميدوار است 
با همت جواد اردكاني،  فيلمسازي كه در تدارک ساخت سريالي درباره 
ش��هيد پاک نژاد اس��ت و تحقيقات مقصودي اكنون در دسترس او قرار 
دارد يافته هايش به يك س��ريال تبديل ش��ود و همه مردم از اين طريق 

بتوانند با اين شخصيت بي نظير آشنا شوند.
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م��ادر دکتر هم به تهران عزيم��ت کرده بودند و در 
همان روز انفجار، به دکتر مي گويند من براي ناهار 
ظهر، آب گوش��ت درست مي کنم، به منزل برگرديد، 
اما دکتر در پاس��خ گفته اند معلوم نيس��ت ما بتوانيم 
آن آب گوشت را بخوريم. مادرشان مي گويند يعني 
چه؟ و دکتر جواب مي دهند حالا معلوم نيست چه 

اتفاقي مي افتد، شماها ناهارتان را بخوريد.
به عن��وان پژوهش ��گري که ب��ا تعداد زي��ادي از 
دوس��تان، آش��نايان و معاش��ران ش��هيد پاک نژاد 
مصاحبه کرده ايد، ويژگي  هاي شخصيتي ايشان را 

به چند بخش تقسيم مي کنيد؟
بارزترين ويژگي ش��هيد، که ب��راي مردم يزد و اکثر 
کس��اني که دکتر را مي ش��ناختند، قاب��ل توجه بود، 
خدمات شهيد پاک نژاد به مردم به عنوان يک پزشک 
اس��ت. دکتر يک ش��خصيت مردمي و خودجوش 
داش��تند. از نظر سياس��ي فعاليت ش��ان واضح نبود؛ 
چون بيش��تر به مس��ائل اجتماعي مردم مي پرداختند. 
از تم��ام 1250 مصاحبه  اي که درباره ش��هيد انجام 
داده ام، ش��ايد فقط پنج نفر درباره کارهاي سياسي 

دکتر صحبت کردند. 
از س��وي ديگر، دکتر درباره مس��ائل ديني بس��يار 
مقي��د بودند. از جمله مس��ائل مهمي که دکتر به آن 
مي پرداختند، مس��ائل مربوط به بهائيت و اهل سنت 
بود که مش��کات فراواني در شهر يزد ايجاد کرده 
بودند. ش��هيد پاک نژاد، در اين باره، دست نوشته  هاي 
زيادي داش��ت و بحث ها و گفت  وگوهاي فراواني نيز 
کرده بود که اين مطالب متأسفانه بعد از شهادت شان 

گم شد و هرگز به چاپ نرسيد.
بناب��ر گفته يک��ي از فرزندان ش��ان، دو روز بعد از 
شهادت دکتر، تمام مدارک، وسايل و کتاب هاي ايشان 
را دزد مي ب��رد؛ حتي کتاب هايي ک��ه دکتر وصيت 
کرده بود بعد از مرگش منتش��ر شوند، تنها کتاب-
هاي باقي مانده، همان کتاب »اولين دانشگاه، آخرين 

پيامبر« بود که در حدود 36 جلد به چاپ رسيد.

فکر مي کن��م دکتر پاک نژاد ح��دود ۱۰۹ يا ۱۱۰ 
کتاب تأليفي داشته اند،  درست است؟

بله، تحقيقات ش��ان بسيار زياد است. خيلي از آن ها 
هنوز چاپ نش��ده اس��ت. از اين کتاب ه��ا به همراه 
بعضي از دست نوش��ته هاي دکتر توس��ط برادرهاي 
ش��هيد پاک ن��ژاد نگهداري مي ش��ود. البت��ه، به من 
ق��ول داده بودند که آن ها را براي من بفرس��تند اما 
متأس��فانه هيچ وقت اين آثار به دس��تم نرسيد. تنها 
اثري را که توانس��تم پيدا کنم، همان مجموعه کتاب 
»اولين دانشگاه، آخرين پيامبر« بود که همه جلدهاي 
آن، در يک جا نيس��ت. به همين دليل هم بيش��ترين 
اطاعاتم را از صحبت هاي مردم عادي و شخصيت هاي 
جامعه آن روزهاي يزد که با دکتر معاشرت داشتند، 

به دست آوردم. 
فکر مي کنم در اين مصاحبه بهتر باش��د، ويژگي هاي 
ش��هيد پاک نژاد را به چهار بخش تقس��يم مي کنيم تا 
بهتر بتوانيم خصوصيات شخصيتي ش��ان را بررسي 
کني��م. يکي از اين ويژگي ها، بنابر گفته ش��ما، وجهه 
اجتماعي دکتر است. يکي ديگر از وجوه شخصيتي 
ايش��ان، تأليفات وس��يع ش��هيد پاک نژاد اس��ت که 
باوجود کمبود وقتي که ايش��ان داشتند، از آن غافل 
نمي شدند. سومين ويژگي شخصيت دکتر، فعاليت هاي 
اجتماعي و ديني شان، و چهارمين وجه نيز فعاليت-

هاي سياسي قبل و بعد از انقاب شهيد پاک نژاد به 
عنوان نماينده ش��هر يزد در مجلس شوراي اسامي 

بوده است. 
درباره ش��خصيت دکتر، مطالب گفتني بس��يار زياد 
اس��ت، اما من س��عي مي کنم به طور مختصر در اين 

باره صحبت کنم. 
ش��هيد پاک نژاد، تقريباً زماني که يک پزشک عمومي 
بودند، به شهر يزد آمدند. بافاصله بعد از ورودشان 
با خانم کني آش��نا مي شوند، با ايشان ازدواج، و کار 
طباب��ت را آغاز مي کنند. در زمان طبابت دکتر، افراد 
زيادي از خانواده هاي تهي دس��ت به ش��ان مراجعه 
مي کنن��د. عضو يکي از اي��ن خانواده ها که در حال 
حاضر جزو مردم ثروتمند ش��هر به حساب مي آيد، 
تعري��ف مي کند که پدر آن ها در قي��د حيات نبوده 
و جمعاً چهار بچه بوده اند که مادرش��ان به س��ختي 
مي توانسته است زندگي آن ها را تأمين کند و به طور 
کلي، زندگ��ي فقيرانه اي داش��ته اند. يک ب��ار، همه 
بچه ها در يک زمان، مريض مي شوند و مادرشان که 
قباً شنيده بوده شخصي به نام دکتر پاک نژاد، بدون 
دريافت پول، بيماران را درمان مي کند، بچه ها را به 
مطب ش��هيد پاک نژاد مي برد. دکت��ر نيز همه بچه ها 
را معاينه مي کند، اما مادر بچه ها خجالت مي کش��د 
ک��ه به دکت��ر بگويد من پولي ندارم به ش��ما بدهم. 
براي همين هم مي گويد آقاي دکتر، دارويي تجويز 
کنيد که بتوانم آن را در خانه درس��ت کنم، اما دکتر، 
با آرام��ش مي گويد که با دکتر رمضان خاني صحبت 
کرده  ام و شما مي توانيد داروهاي تان را از داروخانه 
رازي به رايگان بگيريد. به داروخانه که مي رس��ند، 
مادر بچه ها متوجه مي ش��ود که دکتر، مبلغي پول در 
داخل کيف او گذاش��ته اس��ت. همين اتفاق باعث 
مي ش��ود روزي که تابوت دکتر را ب��ه يزد آوردند؛ 
همان خانم خودش را با آه و ناله روي ماشين حامل 
جنازه دکتر بيندازد و از شدت ناراحتي اجازه ندهد 

تا ماشين حرکت کند.
م��واردي همانند اين، آن قدر زياد اس��ت که در يک 
يا دو ش��ماره مجله شما نمي گنجد. شهيد پاک نژاد، 
يک پزش��ک مردم��ي و بي  آزار بودن��د. به طوري که 
دوستان ش��ان نقل مي کنند که حتي اگر گربه  اي زير 
ماش��ين دکتر مي خوابيد، ايش��ان ماش��ين را روشن 
نمي  کرد تا مبادا گربه بيدار ش��ود يا نقل مي کنند که 
دکتر، حتي به ماشين کسي هم تکيه نمي  داده  و مي-
 گفته اند که ش��ايد آن شخص راضي به اين کار من 
نباش��د. به عاوه، بنابر ادعاي بسياري از اهالي يزد، 
دکتر پاک نژاد، پنج ش��نبه و جمعه  ها که به يزد مي -
آمدند، در شهر قدم مي زدند و از مشکات مردم آگاه 
مي  ش��دند و براي حل آن مشکات به مردم کمک 
مي کردند. يکي از آن ها مي گفت: با اين که مشکلش 
در ش��هري بوده که دکتر، هيچ دوس��ت و آش��نايي 
در آن جا نداش��ته است، اما نامه اي براي اداره مزبور 
مي نويس��د و اتفاقاً با همان نامه، مشکل آن شخص 

برطرف مي شود. 
از نظر سياس��ي، دکتر پاک ن��ژاد در يک مثلث قرار 
داشته است؛ به اين معنا که شهيد صدوقي در رأس 
آن  مثلث ب��وده و دکتر پاک ن��ژاد و رمضان خاني در 
اضاع اين مثلث به اين ترتيب، اين مثلث، مبارزات 
سياس��ي عليه شاه را هدايت مي کرده اند. اين مثلث، 

از نظر سياس�ي، دكتر پاک نژاد در يک 
مثلث قرار داش�ته است؛ به اين معنا كه 
ش�هيد صدوقي در رأس آن  مثلث بوده 
و دكتر پاک نژاد و رمضان خاني در اضلاع 
اين مثلث ب�ه اين ترتي�ب، اين مثلث، 
مبارزات سياس�ي عليه ش�اه را هدايت 

مي كرده اند.
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در مبارزات عليه فرقه بهائيت هم فعال بود، متأسفانه 
قبل از انقاب، بهائيان نفوذ زيادي – به خصوص در 
ش��هر يزد- داش��تند، تا جايي که به خودشان اجازه 
داده بودند، يکي از قبرستان هاي مسلمانان را خراب 
کنند و در آن جا کلوپ ش��بانه بسازند. دکتر به همراه 
چند نفر ديگر، ش��بانه آن جا را خراب مي کنند، ولي 
بع��د از مدت کوتاهي به ايش��ان خب��ر مي دهند که 
س��اواک به دنبال آن هاست و همگي به اصرار شهيد 
صدوق��ي، مدتي را در خارج از ش��هر مي گذرانند. 
دوس��تان دکتر نقل مي کنند که او اطاعات بس��يار 
دقيقي درب��اره اقدام��ات نيروهاي امنيتي س��اواک 
داش��ته اس��ت، تا جايي که خيلي ها شک مي کردند 
که شايد دکتر ساواکي باشد. مثاً قرار بوده همه شان 
با همديگ��ر جايي بروند، ولي دکتر گاهي مي گفتند 
امروز نبايد به آن جا برويم؛ چون ساواک آن جاست. 
بعضي ه��ا حرف دکتر را مي پذيرفتن��د، اما آن ها که 
اعتنا نمي کردند، دستگير مي شدند و مي فهميدند که 

اطاعات دکتر درست بوده است. 
کتاب هاي منتشرش��ده از دکت��ر، هيچ وقت تجديد 

چاپ نشده است؟
چرا، کتاب »اولين دانشگاه، آخرين پيامبر« با اعمال 
برخي سانسورها و تغيير بعضي مطالب، بارها منتشر 
ش��د ولي چند جلد از کتاب ها هم اصاً چاپ نش��د؛ 
چ��ون چاپ بعضي از آن ها با ترديد همراه اس��ت، 
مثل بعضي کتاب ها که درباره مسائل جنسي در اسام 

نوشته شده است. 
ش��يوة تنظيم تحقيقات ش��ما به غير از بخش  هاي 
مصاحبه با افراد مختلف، تقريباً به صورت روايت 
اول ش��خص داستاني و از زبان خود دکتر است. 

چرا اين شيوه را انتخاب کرديد؟
احساس کردم که نتيجه کار، اين طوري خيلي زيباتر 
خواهد شد. متأس��فانه من هيچ گاه دکتر را ماقات 
نکرده ام و فقط به واس��طه حادث��ه هفتم تير بود که 
نام ايش��ان را شنيدم و قرار شد اين تحقيق را انجام 
دهم، اما بعد از کمي بررسي فکر کردم روايت اول 
شخص، جذابيت و زيبايي بيشتري پيدا مي  کند. البته 
ابتدا مي  خواس��تم تحقيقم را در قالب رمان بنويسم، 
ولي بعد به نظرم رس��يد که رمان تا حدي آميخته به 
خيال اس��ت و شايد مناسب داس��تان زندگي شهيد 
پاک نژاد که يک زندگي نامه واقعي اس��ت، نباشد. به 
همين س��بب، تحقيقاتم را از ضمير اول ش��خص و 
از ديدگاه خود دکتر نوشتم. ناگفته نماند که ديگران 

انتقادهاي زيادي نسبت به اين تصميمم داشتند.
دکتر ش��عر ه��م مي  س��رودند، آيا در اي��ن زمينه 
تحقيق��ي کرده ايد؟ اين که دکت��ر چند نوع و چه 

تعداد شعر دارد و چيزهايي از اين قبيل؟
من، در مورد اشعار شهيد پاک نژاد اطاعات زيادي 
ندارم. به چند نفر برخورد کردم و آن ها به من گفتند 
که دکتر ش��عر هم مي سروده اس��ت. البته، برحسب 
وظيفه تحقيقاتي ام، س��عي ک��ردم تا جايي که بتوانم 

چند تا از شعرهاي دکتر را جمع آوري کنم.
برگرديم به تحقيقات ش��ما، چرا با اين که کارتان 
به س��فارش بنياد شهيد و صدا و سيما انجام شد، 

ولي اين اثر به چاپ نرسيد؟ 
خيل��ي اتفاقي از من دعوت ش��د تا در جش��نواره 
محققين ش��رکت کنم. رئيس فرهنگ و ارش��اد در 

آن ج��ا حضور داش��ت و از اثرم خوش ش��ان آمد و 
جايزه محقق برتر را به من دادند. بعد، قرار ش��د تا 
آن را چ��اپ کنند و حقِ تأليف هم به من بپردازند. 
در همان زمان، دکتر سيدحسن پاک نژاد با من تماس 
گرفتند و گفتند دست نگه داريد تا کارتان را بررسي 
کنم و بعد، اثر را منتش��ر کنيم. براس��اس قراري که 
داش��تيم، ايش��ان به من مراجعه کردن��د و اثر را با 
خودشان بردند، اما ديگر ازشان خبري نشد، طبيعتاً 

چاپ اثر هم باتکليف ماند.
در نوشته هاي شما خاطراتي از مرحوم نايب کبير 
هم هست. کمي در خصوص رابطه ايشان با دکتر 

پاک نژاد صحبت کنيد.
مرح��وم نايب  کبير، يکي از افراد وارس��ته  اي بود که 
من ايش��ان را در مس��جد جامع يزد ماقات کردم. 
دفع��ه بع��د، آن زنده ي��اد را در کتابخان��ه وزي��ري 
ماقات کردم و ازش��ان س��ؤال کردم که چرا ش��ما 
ازدواج نکرده ايد؟ يادم است، که ايشان گفتند وقتي 
آدم ازدواج مي کند، مجبور مي ش��ود به خاطر بعضي 
مس��ائل، دروغ هاي کوچک هم بگويد؛ من به خاطر 

اين که در زندگي  ام دروغ نگفته باش��م، سعي کردم 
ازدواج نکنم. من با بچه ها و شاگردهاي آن مرحوم 
ني��ز گفت وگو کردم، همه ش��ان مي گفتند: نايب  کبير 
يک فرش��ته ب��ود. و واقعاً نيز اين ط��ور بود. با يک 
نگاه به چهره ش��ان مي  ش��د فهميد که ايشان از نظر 
خصوصيات انس��اني و رفتاري، يک آدم متواضع و 
متفاوت از ديگران بودند. مرحوم نايب کبير تعريف 
مي  کردند که بعد از ش��هادت دکتر پاک نژاد، در اين 
حال و هوا بوده اس��ت که با دکتر حرف بزند. يک 
روز به خلد برين مي رود و درحالي که نمي دانس��ته 
است با چه کسي سام و عليک مي کند، ناخودآگاه 
مي گويد سامٌ  عليکم دکتر! و ناگهان صدايي شنيده 
که گفته »سامٌ  عليکم آقاي نايب  کبير«. اول احساس 
مي کند در ذهنش اين صدا را ش��نيده يا دچار تخيل 
ش��ده  اس��ت. بعد، به اطراف نگاه مي کند و به دنبال 
صاحب صدا در آن اطراف مي گردد، اما هيچ کسي 
را پيدا نمي کند. بعد، فکر مي کند که ش��ايد اش��تباه 
کرده اس��ت، ولي دوباره همان صدا را مي ش��نود و 
صداي دکتر پاک نژاد را تش��خيص مي دهد و همان 
ش��ب ارتباط روحي خاصي با دکتر برقرار مي کند، 
ولي در اين باره، مرتکب يک اش��تباه بزرگ مي شود 
و آن رابط��ه قطع مي ش��ود. ماجرا از اي��ن قرار بود 
ک��ه وقتي مادر دکتر با گريه و زاري و از ش��هادت 
دو پسرش ش��کايت مي کند، به مادر دکتر مي گويد 
ناراحت نباش��يد، جاي دکتر خيلي خوب است و با 
من صحبت مي  کن��د،  و از همان زمان، صداي دکتر 

قطع مي شود. 
البته بعد از مدتي صدا را دوباره مي ش��نود که به او 
مي گويد: »تو اش��تباه کردي، نباي��د صداهايي را که 
مي شنيدي، براي کسي تعريف مي کردي؛ چون اين ها 

اسرار غيب بود و تو اسرار را فاش  کردي.«
به هرح��ال، نايب کبير باز ه��م در خواب دکتر را در 
باغي مي بيند که در حال تراش��يدن يک س��نگ قبر 
است و يک بار در اين مشاهدات از دکتر مي خواهد 
که دنيايش را به او نشان دهد، و دکتر هم با خواندن 
آن ش��عر حافظ که مي گويد »مهر بر لب زده، خون 
مي خورم و خاموشم« به نايب کبير مي فهماند که نمي-

تواند اسرار غيب را بازگو کند.
به عنوان آخرين س��ؤال، بد نيس��ت به خودتان و 
حسي که در موقع نوشتن اثر داشته ايد، بپردازيم. 
ب��ه نظرتان يک محقق، به هن��گام پژوهش، آيا با 

موضوع هم ارتباط روحي برقرار مي کند؟
بل��ه، رابطه من با اثر خيلي خوب بود. از همان اول 
که ش��روع کردم به نوش��تن نامه  ها و درخواست ها، 
ب��ا توجه به اين که م��ددکار ب��ودم و در هال احمر 
ب��ه کارهاي محرومين رس��يدگي مي کردم، در همه 
مدت، آن طوري به اي��ن کار نگاه مي کردم که دکتر 
پاک نژاد، نگاه مي کردند. البته کار ايشان طبابت بود، 
ولي ما نامه مي داديم و براي محرومين درخواس��ت 
کم��ک مي کرديم. زمان��ي که غيرمس��تقيم با دکتر و 
فعاليت هاي ش��ان آش��نا شدم، س��عي کردم از شيوه 
ايش��ان پي��روي کنم و نيت خي��ر را فراموش نکنم. 
جالب اين که تمامي کارهاي من با پيروي از ش��يوه 
دکت��ر به خوبي پي��ش مي رفت و در تم��ام مراحل به 
نتيجه دلخواه مي رس��يدم و از اين بابت نيز بس��يار 

خوشحال هستم.

ابتدا مي  خواستم تحقيقم را در قالب 
رمان بنويسم، ولي بعد به نظرم رسيد 
ك�ه رمان تا ح�دي آميخته به خيال 
است و شايد مناسب داستان زندگي 
ش�هيد پاک نژاد كه يک زندگي نامه 

واقعي است، نباشد.
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آشنايي شما با شهيد از کي آغاز شد؟ 
من ش��خصاً به طور وسيع با ش��هيد ارتباط نداشتم، چون 
تفاوت س��ني زياد و دنياهاي متفاوتي داشتيم، اما در يک 
محله زندگي مي کرديم و دوستي و آشنايي خانوادگي بين 
خانواده ما و ش��هيد س��يدرضا پاک نژاد برقرار بوده است. 
در ارتباط با پيشينه خانواده پاک نژادها بايد عرض کنم که 
مرحوم سيدابوالقاس��م پاک نژاد، پدر شهيد و آقايان دکتر 
سيدحسن و عباس پاک نژاد و خانم فاطمه پاک نژاد که از 
سادات موسوي يزد هستند و پدربزرگ شهيد سيدحسن 
پاک نژاد، امام جماعت محله مال امير و داماد مرحوم شيح 
محمدرضا کرمانشاهي بودند. شيخ محمدرضا کرمانشاهي 
هم از طرف مادري، فرزند آيت الله مامهدي کرمانشاهي 

بودند.
به  عاوه مادر ش��هيد پاک نژاد هم از س��ادات مدرسي يزد 
بودند و نسب شان به امام مجتبي)ع( مي رسد. جد مادري 
ايشان مرحوم آيت الله آقاسيد محمدعلي مال اميري بودند 
که ايش��ان هم عالم، مجتهد و خطاط بس��يار ارزشمندي 
بودند؛ همين حالا هم نمونه هاي خطي ش��ان روي بعضي 
از س��نگ ها و در بعضي از مس��اجد موجود است و جزو 
آثار نفيس خطي يزد به شمار مي آيد. اين نکته را هم بايد 
درباره پيشينه خانوادگي ايشان اضافه کنم که خانواده شهيد 
صدوقي و خانواده ش��هيد پاک ن��ژاد با هم پيوندي ديرينه 
داش��ته اند. به اين صورت که مرحوم آقاي سيدابوالقاسم 
پاک نژاد نوه دختري و ش��هيد صدوقي، نوه پس��ري آقاي 
شيخ محمد کرمانشاهي هستند، يعني پدر شهيد پاک نژاد 
با آيت الله صدوقي پسردايي و پسرعمه، و هر دو عالم زاده 
بودند. نس��بت خانوادگي آي��ت الله صدوقي به مامهدي 
کرمانش��اهي مي رسد و پاک نژادها هم به سادات موسوي 

مي رسند که آن ها هم جزو علماي بزرگ بودند. 
با توجه به اين که شما در زمينه کتاب »خروش خاموش« 
تحقيق کرده ايد، کدام يک از قسمت هاي زندگي دکتر 

براي تان جالب توجه تر بوده است؟
يکي از نکات مهم زندگي ايش��ان اين اس��ت که با توجه 
به اين نکته که عوامل پيش��رفت و ترقي يک انسان شامل 

وراث��ت، تربيت و محيط خانوادگي اس��ت، خانواده دکتر 
پاک نژاد در اولين مورد يعني وراثت �� چه از لحاظ پدري، 
چه از لحاظ مادري �� از بيت علم بودند و عموم فرزندان 
خانواده نيز اهل تحصيل، کمال و بعضاً ش��اعر بودند. کاً 
دغدغه خانوادگي پاک نژاد و مدرس��ي - خانواده مادري 
ش��هيد- اين بوده که فرزنداني اهل علم و تحصيل تربيت 
کنند. نتيجه هم اين شد  که پسر بزرگ دکتر پاک نژاد پزشک 
بودند، برادرشان آقاي سيدعباس متخصص بيهوشي بودند 
و ديگر برادرشان، شهيد سيدمحمد، دکتراي اقتصاد داشتند 
يا مثاً سيدحس��ن، مدرک دکترا در رشته مديريت دولتي 
گرفتند و خواهرش��ان هم دبير آموزش و پرورش شدند. 
بنابراين، تحصيل و رش��د، جزو مهم زندگي آن ها بوده و 

حتي هم اکنون نيز فرزندان شهيد، افرادي تحصيل کرده و 
باسواد هستند. 

محيط خانوادگي و محل تربيت شان هم به صورتي بود که 
موجب رش��د آن ها مي شد؛ به طوري که کساني مثل شهيد 
دکت��ر پاک نژاد مي توانند الگو ق��رار بگيرند، چون خود از 
الگوهاي بسيار خوبي استفاده کردند. شهيد دکتر پاک نژاد 
ديپلم گرفته بودند و 20 س��ال داش��تند ک��ه به اتفاق جد 
مادري شان به حج مشرف شدند و تحت تأثير ايشان قرار 

گرفتند. 

الگوهاي ديگري ک��ه در زندگي دکتر مؤثر بوده، مرحوم 
کرباس��ي است که مرحوم ش��هيد پاک نژاد و دکتر عباس 
پاک ن��ژاد، هردو با اين مرد بزرگ در ارتباط بودند. جالب 
آن که مرحوم آقا کرباسي هم اين دو سيد بزرگوار را خيلي 
دوست داشتند و به چشم فرزندان اش به آن ها نگاه مي کرد؛ 
طوري که هروقت اين دو بزرگوار به يزد مي آمدند، امکان 
نداش��ت چند جلس��ه با مرحوم آقاي کرباس��ي جلسه و 

صحبت خصوصي نداشته باشند.
مجموعه اين عوامل بود که باعث ش��د تا شخصيت هايي 
که شاخص ترين آن دکتر س��يدرضا پاک نژاد است، پديد 
بيايند. ش��هيد پاک نژاد ش��ايد به اين جهت که فرزند اول 
خانواده بودند، خواهر و برادرهاي ديگرشان را تحت تأثير 
قرار دادند چون ايشان يک حالت کاماً استثنائي داشتند و 
حتي خود دکتر سيدعباس پاک نژاد هم اين نکته را پررنگ 
مي کردند که برادرشان حال عارفانه خاصي داشتند و ايشان 

نيز از روحيات عرفاني شهيد استفاده مي کرده است.
ش��هيد سيدرضا و دکتر سيدعباس پاک نژاد، هم دوره و 

هم سن بودند؟
نه، دکتر س��يدرضا و دکتر س��يدعباس، حدود 6 س��ال با 
هم تفاوت س��ني داشتند. حال و احوال شهيد پاک نژاد، با 
هم سن وس��ال هاي خودشان، چه در سنين نوجواني و چه 
در اي��ام جواني، کاماً متفاوت بود. اگر محصل بودند، در 
مدرسه هم روحيه عرفاني و الهي شان را حفظ مي کردند و 
تا آخر عمر، حتي در دانشگاه يا روزهاي نمايندگي مجلس، 
همين روحيه را داشتند و اين ارتباط و پيوند معنوي برقرار 
بود؛ چيزي که در کمتر کس��ي پيدا مي ش��ود. چنان  که در 
خانواده ش��ان هم استثنائي بود، با اين که در همان خانواده 
پرورش يافته بودند. حال دکتر مخصوص به خودش بود، 
حالي که درونش را از بسياري نفسانيات خالي کرده بود، 
و سعي مي کرد دلش خالي از دنياخواهي باشد. اصاً دلش 
را جايي براي خدا، حبّه او و محلي براي راز و نياز با خدا 

ساخته بود؛ حالي که خيلي کم نظير است. 
شهيد پاک نژاد، در کسب و کار چگونه بودند؟

دکتر، وقتي تحصيات متوس��طه را تم��ام کردند، به بازار 

 ش�هيد پاک نژاد و دكتر عب�اس پاک نژاد، 
ه�ردو با اين م�رد بزرگ در ارتب�اط بودند. 
جالب آن ك�ه مرحوم آقا كرباس�ي هم اين 
دو سيد بزرگوار را خيلي دوست داشتند و 
به چشم فرزندان اش به آن ها نگاه مي كرد؛ 
طوري ك�ه هروق�ت اين دو بزرگ�وار به يزد 
مي آمدند، امكان نداش�ت چند جلس�ه با 
مرح�وم آقاي كرباس�ي جلس�ه و صحبت 

خصوصي نداشته باشند.

گفت وشنود اختصاصي شاهد ياران با علي اكبر شيرسليميان، پژوهش گر

حالِ کم نظيري داشت...

درآمد
علي اكبر شيرسليميان در گذشته دبير بازنشسته آموزش و پرورش بوده است و 
هم اكنون به عنوان پژوهش گر و محقق شناخته مي شود. او، بعد از بازنشستگي، 
درباره سنگ نوش��ته ها و زندگي نامه هاي مختل��ف تحقيق و تفحص مي كند. 
شيرس��ليميان پيرامون زندگي شهيد دكتر س��يدرضا پاک نژاد نيز كار كرده 
و ج��زو معلماني بوده كه كتاب زندگي دكت��ر عباس پاک نژاد  برادر دكتر 

سيدرضا پاک نژاد را جمع آوري و تأليف كرده است.



www.shahed.isaar.ir

60

يادمانشهيددكترسيدرضاپاكنژاد
شماره46/شهريور1388

آمدند، چون پدرش��ان هم مدتي در بازار منش��ي بودند. 
ايش��ان هم منش��ي چند نفر از تجار يزد بودند، ولي روح 
شهيد پاک نژاد نمي توانست قبول کند که حتي براي مدتي 
منش��ي بماند، چه برس��د به اين که با حقوق منشي گري 
زندگي کند. روح ايش��ان بالات��ر از آن بود که به لقمه اي 
از دني��ا کفاي��ت کند و هم��ه آن حالات را به فراموش��ي 
بس��پارد. به همين جهت خيلي زود از منش��ي گري کنار 
کشيد و مشغول تدريس شد. کار تدريس با روحيه ايشان 
سازگاري بيشتري داشت، به همين جهت در اين جا بيشتر 
دوام آوردند. دکتر ابتدا در دبس��تان اس��ام کار کردند و 
بعد در دبيرس��تان ايران ش��هر. دکتر با ورود به دبيرستان، 
محيط علمي ت��ري را تجربه کردن��د و آرامش بيش تري 
داش��تند، چون کار تدريس همراه ب��ا تعليم و تربيت بود 
و اين امر الهي به ايش��ان آرام��ش مي داد. اما در نهايت به 
اين فکر افتادند تا شغلي انتخاب کنند که استفاده بيشتري 
از ساعت و لحظات عمرش ببرند. بنابراين بعد از کسب 
اجازه از مرحوم آيت الله حس��ن بروجردي، براي ورود به 
رشته پزشکي، در امتحان کنکور شرکت کردند و در رشته 
پزش��کي دانشگاه مش��هد و تهران پذيرفته شدند، ولي به 
دلايلي که براي من هم معلوم نش��د، دانش��گاه مشهد را 
انتخاب کردند، اما يک سال بيشتر در مشهد نماندند و بعد 
تقاضاي انتقال دادند و بعد از قبولي در امتحان، سال دوم 

پزشکي را در دانشگاه تهران ادامه دادند. 
دوران پزشکي و طبابت ايشان را هم به ياد داريد؟

پي��ش از صحبت در اين باره، نکت��ه اي را بايد عرض کنم 
و آن اين که امروزه به پزش��کان، دکت��ر مي گويند، اما اين 
اصطاح در گذشته معمول نبود و آن وقت ها به کساني که 
کار درماني مي کردند، طبيب مي گفتند. اين کلمه از ريشه 
طب به معناي عطوفت است. طبيب يعني مهربان، کسي که 
کارش را با خوشي و مهرباني و با عطوفت انجام مي دهد. 
جالب اين که اين نکته درباره دکتر سيدعباس و در مرحله 
بالاتر درباره برادرشان شهيد دکتر سيدرضا پاک نژاد کاماً 
مصداق دارد. ايش��ان پيش از اين که يک دکتر يا درمانگر 
باش��د، يک طبيب بود. حتي قبل از اين که مشغول به کار 
پزشکي شود، طبيب بود؛ به اين معني که انساني مهربان، 
آرام و مؤدب بود. شهيد، بعد از اين که وارد رشته پزشکي 
ش��دند، تحصيات جديد و خلق خوش ايشان، دست به 
دست هم داد و ش��خصيت وجودي شهيد دکتر پاک نژاد 
را س��اخت و ايش��ان را به يک طبيب واقعي تبديل کرد. 
عمده کس��اني که به مطب ايشان مراجعه مي کردند، جنبه 
علمي و پزشکي شان را مد نظر نداشتند. مثاً اگر به بيمار 
مي گفتي ش��ما که گوش يا چشمت مشکل دارد، بايد به 
مطب يک پزش��ک متخصص برويد، چرا به يک پزشک 
عمومي مراجعه کرده ايد؟ مي گفت اين دکتر، س��يد اولاد 
پيغمبر)ص( اس��ت، دستش خوب اس��ت. اصاً يکي از 
چيزهاي عجيب درباره ش��هيد همين ب��ود که افراد براي 
بيماري ه��اي مختلف به مطب ايش��ان مي رفتند و خوب 
مي ش��دند، به نظر مي رس��يد که قبل از اين که نسخه هاي 
دکتر پاک نژاد موجب درمان آلام مردم ش��ود، نسخه هاي 
معنوي ايش��ان موجب آرامش بيماران مي ش��د. همه اين 
مس��ائل، باعث مي ش��د که دکتر بيمار هاي بيشتري داشته 
باش��ند. وقتي ساعت 10 شب مي شد، دکتر 55 مريض را 
معاينه کرده بود، اما بعضي از دکترها نصف اين تعداد هم 
مريض نداش��تند. هجوم غيرمعمول مردم به مطب ايشان، 
به خاطر اعتقادات مذهبي بود و دکتر هم، از روي اعتقاد، 
م��ردم را درمان مي کرد. به عنوان مث��ال خانمي براي من 

تعريف مي ک��رد که دختر يکي از همس��ايه ها خون دماغ 
ش��ده بود و دکتر پاک نژاد کپسول قرمزرنگي شبيه به دانه 
تسبيح براي بيمار تجويز کرده بود. اين زن هم چند روزي 
کپسول شفاف ش��بيه به دانه تسبيح را به بچه دادند و آن 
خون دماغ برطرف شد. مدتي بعد يکي از پسرهاي همان 
زن نيز به خون دماغ مبتا مي شود و دکتر بعد از معاينه به 
مادر پس��ربچه مي گويد که علت خون دماغ شدن بچه اش 
را نفهميده، به همين دليل هم  بهتر اس��ت که بچه را يک 
دکت��ر متخصص معاينه کند. آن خانم، ماجراي دختري را 
که قباً خون دماغ ش��ده بود، براي دکتر توضيح مي دهد و 
از ايشان مي خواهد همان کپسول هاي قرمزرنگ را به پسر 
او هم بدهد. دکتر پاک نژاد هم قبول مي کند و مي گويد که 
اگر تو معتقدي که اين قرص مي تواند داروي تو باشد، من 

اين دارو را تجويز مي کنم. جالب اين اس��ت که آن خانم 
تعريف مي کند که پس��رش ني��ز آن دارو را مصرف کرده 
و عارضه به کلي برطرف ش��ده و بعد از آن هم هيچ وقت 
خون دماغ نش��ده اس��ت. ببينيد، پزش��ک و بيمار هردو با 
اعتقاد �� يعني دکتر از روي اعتقاد تجويز مي کند و روي 
اعتقاد عمل مي کند �� به نتيجه مي رسند؛ چيزي که امروزه 

ديگر رنگ و معنايي ندارد. 
به نظر مي رسد کلًا مس��ائل مادي پزشکي براي شهيد 

پاک نژاد اهميت خاصي نداشته، درست است؟
يکي از نکات مهم زندگي شهيد پاک نژاد، همين است  که 
مطب ايشان محل کس��ب وکار نبود. گاهي بعد از معاينه 
55 مريض، آخر ش��ب مي ديد که پن��ج تومان درآمد هم 

نداش��ته است! کسي که يک بار آخر ش��ب به ايشان پنج 
تومان قرض داده بوده، هنوز زنده است. علت اين بوده که 
افراد بي بضاعت مرتباً خدمت ايشان مي رسيده اند. درواقع، 
اگر کسي مي توانسته پولي بابت ويزيت پرداخت کند که 
هي��چ، وگرنه، دکتر، پول داروي بيم��اران را هم پرداخت 
مي کرده اند. بنابراين اگر پولي وارد دخل دکتر مي شد، فوراً 
بابت هزينه دارو يا غذاي يک بيمار ديگر خارج مي شده و 
عماً مطب دکتر براي ايشان درآمدي نداشته و اين همان 
چيزي بوده که ايشان مي خواسته است. منظورم اين است 
که اگر آقاي دکتر دَرِ مطبش را باز مي کرد، براي اين نبود 
که آخر شب با دست پر به خانه برود. او در مطب را براي 
خدمت باز مي کرده؛ نه براي درآمد. اعتنايي هم نداشت که 
ش��ب، درآمد خواهد داشت يا نه. به نظر من علت اين که 
ايشان شهيد شدند، اين نبود که مثاً در يک لحظه سقف 
فرود آيد، عده اي شهيد شوند و دکتر پاک نژاد هم در بين 
آن ها باشد، بلکه ايشان يک زمينه سازي 50 ساله، شايد هم 
بيشتر داشته است تا پايان زندگي شان به شهادت ختم شود 

و همين  مسائل باعث شد تا دکتر به اين درجه برسد.
دکتر به جز مس��ائل پزش��کي، در چه موارد ديگري به 

مردم کمک مي کردند؟ 
ش��هيد پاک نژاد اساس��اً دغدغه مردم را داشت. اگر کسي 
غذا، لباس يا  پول نداشت، دکتر آرام نمي نشست؛ تا وقتي 
اين مش��کل را حل کند. اگر کس��ي امکانات کافي براي 
تحصيل فرزندانش نداشت، به مطب دکتر پاک نژاد مراجعه 
مي کرد. اگر اختاف محلي، خانوادگي، کاري يا اجتماعي 
پيش مي آمد، دکتر پاک نژاد احساس مسؤوليت مي کرد و 
بافاصله براي ح��ل آن اقدام مي کرد، مطب و غير مطب 
نمي شناخت و استراحت، خواب و خانواده برايش بي معنا 
مي شد. يک بزرگواري به نام شيخ احمد ناصري، تعريف 
مي کرد که در زمان��ي که افراد فرقة ضالة  بهائيت آمده و 
در محله شان محفلي تش��کيل داده و دور هم جمع شده 
بودند. مس��لمان ها و حتي زرتشيان آن جا گفته  بودند که 
شايس��ته نيس��ت بدون اجازه از بزرگان در آن جا محفلي 
تش��کيل ش��ود، به همين دليل هم شبي حمله کردند و با 
بيل و کلنگ آن جا را ويران کردند. شيخ احمد ناصري هم 
از اين جريان  خبر داش��ته و از اين که قرار بوده آن محفل 
جمع شود، خوشحال بوده است. ماموران از آن ماجرا خبر 
داش��تند و مي خواستند شيخ را به خراب کاري متهم کنند. 
همان ش��ب، دکتر پاک نژاد به خانه او مي رود و مي گويد 
اي��ن چه معرک��ه اي بود که راه انداخت��ي؟! او مي گويد ما 
معرکه نگرفته ايم، اما ش��ما مي دانيد بهائي ها اين جا محفل 
درس��ت کرده بودن��د، الآن هم جوانان آمدن��د و آن جا را 
خراب کردند. اما دکتر گوش نمي کنند و او را سريع آماده 
مي کنند تا به مسافرت بفرس��تندش. ايشان شيخ را سوار 
ماش��يني مي کند که به طرف مش��هد مي رفته. شيخ چند 
روزي مشهد مي ماند، بعد از اين که برمي گردد، خانواده اش 
برايش تعريف مي کنند که همان شب، مأموران امنيتي براي 
دس��تگيري او به خانه اش مي آيند اما آن ها طوري وانمود 
مي کنند که انگار شيخ در سفر است. ايشان تعريف مي کند 
که اگر شهيد پاک نژاد در آن شب، هوشيار نمي بودند، او را 
نيمه شب دستگير مي کردند، و گرفتار مي شد. شهيد چنين 
آدمي بود که به محض اين که قرار بود يک روحاني گرفتار 
شود، زمينه سازي مي کرد و او را به بيرون شهر مي فرستاد. 
ايشان چنين اخاقي داشت که وقتي تشخيص مي داد که 
بايد آس��تين ها را بالا بزند، ديگر تحمل نمي کرد و فتنه و 

گرفتاري را برطرف مي کرد.

كي از نكات مهم زندگي ش�هيد پاک نژاد، 
همي�ن اس�ت  ك�ه مط�ب ايش�ان محل 
كس�ب وكار نبود. گاهي بعد از معاينه 55 
مريض، آخر ش�ب مي ديد كه پنج تومان 
درآمد هم نداشته است! كسي كه يک بار 
آخر شب به ايشان پنج تومان قرض داده 
ب�وده، هنوز زنده اس�ت. عل�ت اين بوده 
كه افراد بي بضاعت مرتباً خدمت ايش�ان 

مي رسيده اند. 
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چه طور شد که ساخت سريال شهيد پاک نژاد را قبول 
کرديد؟

من به طور اتفاقي، در حال کار در يک پروژه س��ينمايي 
به نام »سبيل مردونه« بودم که در يک شهرستان کويري 
انجام مي شد. در مرحله تحقيق براي محل فيلم برداري، 
ب��ه اين نتيجه رس��يديم که اردکان جاي مناس��بي براي 
فيلم برداري »سبيل مردونه« است. به اين ترتيب، آن فيلم 
را در اردکان ساختيم و يکي از تجربه هاي خوب زندگي 
کاري ش��کل گرفت. البته س��اخت »سبيل مردونه« يک 
نتيجه ديگر هم داشت و آن اين بود که عاقه پنهان من 
به ش��هر آباء و اجدادي ام دوباره زنده و حتي بيشتر شد، 
چون پدربزرگ من اهل اردکان يزد بود، اما بعداً به مشهد 

مهاجرت کرد، و ما از يزد دور افتاديم. 
از طرف ديگر، دوستان بنياد شهيد يزد به ما عنايت داشتند 
و دو سال قبل، يعني سال 1386، ساخت سريالي درباره 
ش��هيد پاک نژاد را به من پيشنهاد دادند. در همان زمان، 
ق��رارداد نگارش منعقد و کار تحقيق آغاز ش��د. پس از 
آن، مشکاتي پيش آمد که پروژه را براي مدتي متوقف 
کرد، ولي امسال قرار است کارهاي اجرايي سريال دوباره 

پي گيري شود. 
س��ريال، بعد از اتمام کارهاي اجرايي به چه صورتي 

پخش مي شود؟
اين کار، داستاني است و با مشارکت شبکه يک ساخته 
مي شود. صحبت هاي اوليه براي ساخت يک سريال 13 
قس��متي بود، اما تصميم اصلي وقتي گرفته مي شود که 

فيلم نامه تکميل و ظرفيت هاي آن مشخص شود. 
وقتي که براي نوشتن فيلم نامه به سراغ زندگي شهيد 
پاک ن��ژاد رفتيد، ب��راي انجام اين کار، ت��ا چه اندازه 

خودتان را مقيد به واقعيت دانستيد؟
در روند س��اخت فيلم يا س��ريال درباره هر شخصيتي، 
باي��د مقاطع مختلف زندگي آن ف��رد را در نظر گرفت. 

بخش ديگر کار شامل اين است که خصوصيات زماني 
و مکاني اي که فرد در آن رش��د و فعاليت کرده، شناخته 
ش��ود. تأثير و تأثّهر متقابلي که فرد بر اتفاقات تاريخي يا 
بالعکس، اتفاقات تاريخي بر فرد داش��ته، براي اين کار 
بسيار مهم بوده است. در اين بستر، آقاي کرامت يزداني، 
به عنوان محقق، در زمينه زندگي شهيد تحقيق و يافته هاي 
خوبي را جمع آوري کرد. به عاوه ايشان منابع مکتوب را 
هم گردآوري کرد و در مرحله بعدي با همه آن هايي که 
به نحوي با ش��هيد پاک نژاد رابطه داشتند، تماس گرفت 
و مصاحبه کرد. البته خيلي از جزئيات  به دليل گذش��ت 
زمان  از بين رفته و خيلي از افراد هم از دنيا رفته بودند، 
ولي به هرحال نتيجه کار خوب ش��ده است. تحقيق در 
زمينه زندگي ش��هيد، از س��وي ديگري هم دنبال شد و 
آن، جريان شناس��ي سياسي چند مقطع از زندگي شهيد 
پاک نژاد  به ويژه بعد از پيروزي انقاب بود که تحقيقاتي 
پيرام��ون مجلس اول و واقعه هفتم تير، بخش��ي از اين 
بررسي ها را تش��کيل مي دهد. با اين مقدمه، به نظر من 
بهتري��ن و مؤثرترين موضع گيري راجع به ش��هدا و هر 

شخصيتي، وفاداري به واقعيت است. 
پس تکليف کار هنري، س��ينمايي و تکنيک هاي لازم 

براي خلق آثار دراماتيک چه مي شود؟
م��ا دو انتخاب داريم: اول اين که قصه جذابي را به بهانه 
يک شخصيت طراحي کنيم و او را با همان اسم و رسم 
وارد قصه کنيم. راه دوم اين است که به شخصيت اصلي 
وفادار باش��يم و حول مح��ور زندگي او کار کنيم. يعني 
ابتدا قصه هاي زندگي او را بدانيم و بعد بر پايه داشته ها، 
قصه اي را طراحي کنيم که با زندگي آن شخص، هماهنگ 
باشد که طبيعتاً قصه پردازي براي شخصيت هاي فرعي و 
جانبي نقش اول، بدون اين که اس��م و رسم واقعي شان 
مشخص شود، در اين نوع کارها راحت تر است. به اين 
ترتيب، مجموعه اين واقعيت و قصه پردازي بايد طوري 
طراحي شود که به طور نس��بي جذابيت نمايشي داشته 
باش��د و از اصول مربوط به کارهاي هنري پيروي کند؛ 
تنها تفاوت در اين اس��ت که قالب نمايشي درباره يک 
شخصيت واقعي، نبايد به عنوان يک اصل فراموش شود. 
چراکه به عقيده من اي��ن کارها از نوع کارهاي “يک بار 
براي هميشه” است و اگر شخصيت اصلي را متفاوت از 
واقعيت وجودي شهيد پاک نژاد ارائه دهيم، به طوري که 
با واقعيت، نس��بت محسوسي نداش��ته باشد، مرتکب 
تحريفي شده ايم که بعدها از روي آن، کپي خواهد شد 
و در آينده، به منبعي براي شناخت و استناد به شخصيت 
واقع��ي و اصلي پاک نژاد تبديل مي ش��ود؛ اتفاقي که به 

تصور من، نه خدمت که خيانت خواهد بود. 
بنابراين کار ش��ما به صورت يک اثرِ مستند داستاني 

ساخته مي شود؟
نه،  ابداً اين طور نيست. کار ما کاماً  داستاني است، منتها 
اثري اس��ت که در خدمت معرفي واقعي اين شخصيت 

قرار مي گيرد.
بخش ه��اي دراماتيک زندگي س��يدرضا پاک نژاد را 

چگونه بيان خواهيد کرد؟
اصولاً هر گوشه از زندگي مي تواند دراماتيک باشد، فقط 

تحقيق در زمينه زندگي ش�هيد، از س�وي 
ديگري هم دنبال شد و آن، جريان شناسي 
سياس�ي چن�د مقط�ع از زندگي ش�هيد 
پاک نژاد  به ويژه بعد از پيروزي انقلاب بود 
كه تحقيقاتي پيرامون مجلس اول و واقعه 
هفتم تير، بخشي از اين بررسي ها را تشكيل 
مي دهد. با اين مقدمه، به نظر من بهترين و 
مؤثرترين موضع گيري راجع به شهدا و هر 

شخصيتي، وفاداري به واقعيت است.

گفت وشنود با جواد اردكاني، كارگردان 
سريال تلويزيوني شهيد پاک نژاد

امروز، به شدت به 
پاک نژادها نياز داريم ...

درآمد
ج��واد اردكاني فيلم  مي س��ازد، همه او را به عن��وان يکي از 
هنرمندان متعهد سينما و تلويزيون مي شناسند و او از اين بابت 
خدا را شکر مي كند و مي خواهد اين راه را ادامه دهد. اردكاني 
دلايل زيادي براي اين خواسته اش دارد، دلايلي كه آن ها را در 
حين صحبت درباره پروژه تلويزيوني پاک نژاد توضيح مي دهد. 
به علاوه اين كه شناخت كم او از آن شهيد بزگوار، حالا و پس 
از ش��روع پروژه، به شناختي عميق بدل شده است و اردكاني 

مي تواند به نکات برجسته اي درباره اين شهيد اشاره كند. 
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ديدن اين گونه زندگي به اين مسأله بستگي دارد که درام 
را چگونه تعريف و نگاه کنيم. خيلي از کارهاي نمايشي 
دنيا، قصه هاي عجيب و غريب و پيچيده اي ندارد، بلکه 
مدلي از کار است که با پرداخت جزئيات و نگاه دوباره 
به همه ابعاد زندگي - حتي به روزمرگي هاي آن- براي 
بيننده جذابيت نمايشي ايجاد مي کند. اگر منظور شما از 
نقاط دراماتيک زندگي شهيد پاک نژاد، اتفاقات بزرگ و 
عجيبي است که خود آن اتفاق، نمايشي باشد و به جذب 
مخاطب منجر شود، به نظر من، زندگي ايشان نمايشي 
نيس��ت. ش��خصيت  ايش��ان هم با اين تعبير، دراماتيک 
نيس��ت، به اين دليل که ش��هيد، خصايصي داشته است 
که درام را از شخصيت ش��ان دور مي کند. مثاً ايش��ان 
آدم معتدلي بوده و اهل افراط و تفريط نبوده اس��ت، نيز 
آدمي منطقي،  حسابگر و دورانديش بوده که با کارهايش 
خودش يا ديگران را به مخاطره هاي جدي نمي انداخته 
است. اين ها چيزهايي است که فراز و فرودهاي آن چناني 
ن��دارد و زندگي يک آدم را ب��ه حرکت مداوم، منظم و 
هدفمند تبديل مي کند. البته شهيد در مقاطع نوجواني و 
جواني درگير ماجراهايي بوده است، اما من در طول کار 

نمي خواهم به آن موارد بپردازم.
به طور کلي کدام قسمت هاي زندگي  شهيد پاک نژاد را 

مي خواهيد پررنگ تر کنيد؟
ما محدوده اي داريم و اگر قرار باشد که کل زندگي يک 
آدم را به تصوير بکش��يم، کارمان ب��ا اين خطر روبه رو 
مي ش��ود که به روايتي از يک زندگي تبديل شود که نه 
شخصيت را به درستي نش��ان مي دهد و نه آن روايت، 
بار نمايش��ي و جذابيت دراماتيکي پيدا  کند، لذا ما ابتدا 
بايد زندگي ايش��ان را گزينش و سپس موارد مهم آن را 

مشخص کنيم.
بنابراين شما وجوه مهم شخصيت شهيد را شناسايي 

کرده ايد و حالا قصد داريد به آن وجوه بپردازديد.
اي��ن برداش��ت به تعبيري درس��ت اس��ت. مقاطع مهم 
زندگ��ي، وجوه بارز ش��خصيتي، خصلت هاي فردي و 
رفتارهاي اجتماعي ايش��ان، دس��ت مايه هايي است که 
مي توان به آن ها پرداخت و از دل آن ها داستان يک فيلم 
يا س��ريال را بيرون کش��يد و آن  را ارائه داد. به نظرم با 
اين که دوران کودکي و نوجواني شهيد پاک نژاد، به لحاظ 
برخ��ي آموزه ها، غني اس��ت و مي توان گفت که از نظر 
نمايش��ي هم قوي اس��ت، ولي در يک فرصت کار 13 
قس��متي نمي توان به آن ها پرداخت، به همين دليل هم 
ترجيح دادم تا به سراغ پاک نژادي بروم که درس خوانده، 
پزش��ک اس��ت و دارد به اجتماع خدمت مي کند؛ يعني 
کسي که وارد اجتماع شده است. اگر با مردم يزد درباره 
شهيد پاک نژاد صحبت کنيد، چيزهايي که از ايشان بيان 
مي کنند، بيشتر از اين که بعد سياسي داشته باشد، انساني 
و اجتماعي اس��ت، يعني شخصيتي که به شدت نسبت 
به مردم، دل س��وز و خدمت گزار است و به عنوان يک 
پزش��ک، خودش را متعهد مي دان��د که با همه وجود و 

امکاناتش به آن ها خدمت کند.
هم چنين، ش��هيد در ابعاد سياس��ي هم فرد تاثيرگذاري 
بوده اند و به ويژه در مجلس اول تا زمان شهادت ش��ان، 
زندگي ج��ذاب و پر فراز و ف��رودي دارند. دليل ديگر 
ب��راي انتخاب اين بخش از زندگ��ي دکتر پاک نژاد، اين 
بود که با به تصوير کش��يدن زندگي بعد از انقاب دکتر 
پاک نژاد، نياز امروز تأمين مي ش��ود؛ بيان خدمت گزاري 
دکتر به عنوان يک پزش��ک، آموزه اي است که هنوز هم 

به آن نيازمنديم. از سوي ديگر مردمي بودن ايشان جاي 
تأمل دارد. اين که يک رجل سياس��ي، بعد از رسيدن به 
پسُ��ت و مق��ام، نه تنها از مردم دور نمي ش��ود، بلکه به 
آن ها نزديک تر هم مي شود، گرفتار تجمل و تشريفات، 
باندبازي هاي سياس��ي نمي ش��ود و حريت خودش را 
حفظ مي کند، اين همان چيزي است که امروزه به شدت 

به آن نيازمنديم.
يک نکته مهم و جالب زندگي ايشان، اين است که شهيد 
پاک ن��ژاد در حزب جمهوري و واقعه هفت تير ش��هيد 
مي شود، اما هيچ وقت عضو حزب جمهوري نبوده است؛ 
درحالي که کمتر کس��ي اين را مي داند. نکته بعدي اين 
اس��ت که شرايط مجلس اول، خيلي ويژه بوده و شهيد 
پاک نژاد در محيطي پر از آراء، نظرات و سايق سياسي 
مختلف، هم اس��تقالش را حفظ مي کند و هم مسير را 
گم نمي کند. اين که بتوانيم سيرة امثال شهيد پاک نژاد را به 
رجال و دولتمردان سياسي امروز نشان بدهيم و بگوييم 
ک��ه مي توان در يک زمان، هم نماينده مجلس بود و هم 
مردمي، مي شود آدم به قدرت وصل باشد و پاک بماند يا 
از آن سوءاستفاده نکند، اين امکان وجود دارد که قدرت، 
انسان ها را عوض نکند، نکاتي از زندگي شهيد پاک نژاد 
است که بايد گفته ش��ود تا مردم بدانند، چراکه معضل 
دنياي سياسي امروز اين است که وقتي به قدرت وصل 

مي شوي، ديگر آدم قبلي نيستي.
به عاوه، تاکنون کاري درب��اره واقعه هفتم تير به عنوان 
يک اتفاق بزرگ تاريخي انجام نش��ده اس��ت و تقريباً 
عم��وم م��ردم، در اين باره چي��زي به غي��ر از يک تيتر 
نمي دانند. بنابراين در اين سريال فرصتي به دست آمده 
تا به شهداي هفتم تير هم اداي دين شود و شهيد پاک نژاد 
از آن مي��ان، به عنوان يک نماينده، مورد نظر باش��د. از 
طرفي در س��ريال به جنايت منافقين هم اشاره مي شود 
که فجيع ترين ش��کل کار تروريس��تي را در آن روز به 
نمايش گذاش��تند و در يک حرکت وحشيانه، فرزندان 

اين مملکت را به شهادت رساندند.
به چند ويژگي از ويژگي هاي ش��هيد پاک نژاد اشاره 
کرديد، آيا در طول کار با نمونه ها و مصداق هاي آن 

ويژگي ها هم برخورد کرديد؟
زمان حال داستان، روزهاي بعد از پيروزي انقاب است 
و در صورت لزوم، به زمان گذشته فاش بک مي خورد تا 
وجوه شخصيتي، جواني سيدرضا پاک نژاد و کاً  چيزهايي 
که براي نشان دادن روحيات ايشان نياز است، به تصوير 
کشيده ش��ود. ما در اين مس��ير به دنبال مشخص کردن 
روش زندگي ايشان هستيم، يعني مي خواهيم نشان دهيم 
که وقتي اين آدم درگير رقابت هاي انتخاباتي مي ش��ود، 

چه روش و طرز برخوردي را در پيش مي گيرد.
يک نمونه از اين رفتارها که شايد بارها گفته شده باشد، 
اين اس��ت که دکتر، نماينده يزد بوده اما با اتوبوس سفر 
مي کرده يا عم��داً از محل گاراژ اتوبوس تا دفتر کارش 
را پياده مي رفته و مي آمده است تا همه بتوانند ايشان را 
ببينن��د و با او حرف بزنند. جالب اين که در اين مس��ير، 
گاهي مردم براي موارد پزش��کي نيز به ايش��ان مراجعه 
مي کرده اند. دکتر هم چون هميشه کيف پزشکي شان را 
همراه داشتند، همان جا بيمار را معاينه مي کردند و براي اش 
نسخه مي نوشتند. اين رفتار دکتر از آن جهت اهميت دارد 
که کش��ور در آن زمان درگير تنش هاي سياسي شده و 
ترورها و تهديدها جدي شده بود و ايشان پيش از اين ها 
به خاطر فعاليت هاي ش��ان، مورد تهديد بوده اند، اما دکتر 
هيچ وقت اجازه ندادند تا بين خودش��ان و مردم، فاصله 
ايجاد شود. شهيد پاک نژاد سعي کردند تا همان طور که 
قباً  در بين مردم و با آن ها بود، بعد از نمايندگي مجلس 
هم با مردم باشد و حرف مردم را مستقيماً بشنود و اين 
رابطه مستقيم و بي واسطه براي ما خيلي مهم است، چون 
اين کار، يک روش است و بايد بتوانيم آن را در سريال 
نشان دهيم. طرف ديگر زندگي دکتر، اين بوده که ايشان 
در ماجراهاي پيچيده سياسي آن دوران، رفتاري داشته که 
به نظر من مي تواند الگو باش��د. يکي از آفت هاي بزرگ 
جامعه سياس��ي ما، وجود باندها به جاي تشکل هاست. 
يعني آدم ه��ا به جاي اين که در ي��ک محيط آرام جمع 
شوند و يک تشکل رس��مي شناخته شده و قانونمند را 
تشکيل دهند،  باند درست مي کنند و رفتارهاي باندي هم 
دارند، درحالي که ش��هيد پاک نژاد هيچ نشانه اي از رفتار 
باندي در زندگي سياسي ش��ان نداشته اند. حتي يک نفر 
ه��م در تحقيقات ما نبوده که به رفت��ار باندي دکتر در 
عرصه سياسي يا اجتماعي کوچک ترين اشاره اي کند، با 
اين که دکتر، فردي ش��ناخته شده و بانفوذ بوده و ارتباط 
خوبي با آيت الله صدوقي داشته اند و مي توانسته اند از اين 

کارها بکنند.
به نظر ش��ما آدم هاي عادي ب��ا رفتاري همانند آن چه 
ش��هيد پاک نژاد داش��ت، مي توانن��د وارد حوزه هاي 

اجتماعي و سياسي شوند و در آن جا دوام بياورند؟
به نظر من امکان وجود دارد، اما س��خت اس��ت. امروز 
هم نمونه هايي داريم که به همين صورت کار و فعاليت 
سياس��ي مي کنند و هزينه هاي آن را هم دارند پرداخت 
مي کنن��د، اما در اقليت قرار گرفته ان��د. حتي اگر امکان 
آن وجود نداش��ته باشد، باز هم وظيفه هنر آن است که 
الگوه��ا را زنده نگاه دارد تا مردم، مبنايي براي مقايس��ه 
داشته باشند و دست کم از خودشان سؤال کنند که چرا 

نماينده هاي حالا در مجلس اين گونه رفتار نمي کنند. 
شما قصد داريد همة اين مسائل را در سريال  تان نشان 

بدهيد؟
س��عي ندارم تقابل را نش��ان دهم، اما م��ردم ما آن قدر 
هوشمند و فهيم هستند که خودشان مقايسه کنند. کافي 
است ما الگوي خوبي را به درستي و بدون اغراق و دروغ 
به مردم نشان بدهيم. همان طور که در بعُد پزشکي، مردم 
دست به مقايسه خواهند زد و روش کار و زندگي شهيد 
را مي فهمند،  به همان ترتيب هم تفاوت سياس��تمداران 
ام��روز اي��ران را با نمايندگان مجلس آن دوره مقايس��ه 
مي کنن��د. اين که ش��هيد پاک نژاد از اف��راد، حق ويزيت 
مش��خص نمي گرفته، افراد فقير به اندازه توان شان پول 
ويزيت مي داده اند، يا اصاً پول نمي داده اند و حتي پولي 

ش�هيد آدم معتدلي بوده و اهل افراط و 
تفريط نبوده، نيز آدمي منطقي،  حسابگر 
و دوراندي�ش ب�وده ك�ه ب�ا كارهايش 
خودش يا ديگ�ران را ب�ه مخاطره هاي 
جدي نمي انداخته. اين  چيزها كه فراز و 
فرودهاي آن چناني ندارد و زندگي يک 
آدم را به حركت مداوم، منظم و هدفمند 

تبديل مي كند
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هم دريافت مي کرده اند، مس��أله اي نبوده که دکتر آن را 
براي يک يا دو بار انجام دهد، بلکه شيوه و روش کاري 
و زندگي دکتر به حساب مي آمده است. درحالي که دکتر 
مي توانسته يک زندگي پرزرق و برق يا دست کم راحت 
براي خودش فراهم کند، اما به يک زندگي عادي قناعت 
مي کرده است. مردم، اين نوع کار و زندگي را با زندگي 
پزشکي که تا زير ميزي نگيرد، براي مريضي که جانش 
در خطر است، اقدامي نمي کند، مقايسه مي کنند. و به نظر 
من يکي از وظايف مهم هنر، زنده نگاه داش��تن الگوها 
و در مع��رض دي��د قراردادن و مقايس��ه چنين مواردي 
اس��ت. به نظر من تا زماني که به جايي برس��يم که حتي 
يک پزشک يا سياستمدار هم با اين رويه و شيوه زندگي 
وجود نداشته باشد، وظيفه ما اين است که چنين آدم هايي 

را به مردم نشان دهيم.
بد نيست کم کم وارد فضاي کار سريال بشويم، شما 
تجربه فيلم سازي درباره شهدا را داريد و خوشبختانه 
اي��ن کار را ه��م داريد ادامه مي دهي��د. کار کردن با 
مضامين ش��هدا و زندگي ش��هيد چه حال و هوايي 

دارد؟ 
مس��أله مهم تري از کار وجود دارد و آن، اين که هر کدام 
از م��ا ب��راي هدفي به دنيا آمده اي��م و اين هدف از نظر 
من، رش��د انسان ها بوده اس��ت. در آموزه هاي ديني هم 
داريم که هر کس، امروز و ديروزش همانند هم باش��د، 
ضرر کرده است. چيزي که شخص مرا به اين نوع کارها 
عاقه مند کرده، اين است که وقتي به بهانه کتاب يا فيلم 
يا هر چيز ديگري با آدم هايي آش��نا مي شويم که خوب 
زندگ��ي کرده اند و خوب مرده ان��د، نفس اين موضوع 
باعث رش��د آدم مي ش��ود؛ چيزي که مورد نياز زندگي 
شخصي و اجتماعي ماس��ت. دست کم براي امثال من 
که در عرصه فيلم س��ازي کار مي کنند، مهم اين اس��ت 
که عقب گ��رد نکنم. گاهي اين س��ؤال براي من مطرح 
مي ش��ود که دارم س��ود مي کنم يا ضرر؟ به عنوان مثال 
ما درباره انرژي هس��ته اي يا موضوعاتي همانند آن فيلم 
مي سازيم، اما س��ؤال مهم اين است که ما در اين مسير 
بالا مي رويم يا پايين مي آييم؟ و يا اين که اساس��اً اگر در 
عرصه فيلم سازي بمانيم، به نفع آينده ماست؟ من گاهي 
دچار ترديد مي ش��وم. همواره فکر مي کنم که آيا اگر به 
جاي فيلم سازي، به کار تخصصي تحصيلم مي پرداختم 
يا کاري به غير از ش��غل فعلي ام مي داشتم، بيشتر رشد 

نمي کردم؟
ولي خوش��بختانه وقتي درباره شهدا فيلم مي سازم، اين 
س��ؤالات به ذهن ام نمي آيد و دچ��ار چنين ترديدهايي 
نمي شوم چون بي اغراق، رشد را در برکت کلمات، رفتار، 
کردار و گفته هاي آن ش��هيد، مي دانم و به اين واس��طه، 
حال بهتري دارم، حتي گاهي احساس مي کنم مشکاتم 
کمتر شده اس��ت.  و اين مسائل از نظر فردي براي من 
خيلي مهم اس��ت، با اين که به گفته خيلي از همکارانم، 
کسي که وارد اين نوع فيلم سازي شود، به لحاظ صنفي و 
حرفه اي يا حتي مالي، خودکشي حرفه اي مي کند. اما من 
چنين عقيده اي ندارم و معتقدم که اگر هنرمند راجع به 
شهيد يا هر موضوع ارزشي ديگري خوب کار کند، رشد 
مي کند. ولي بر فرض اگر حرف همکارانم درست باشد، 
در ازاي چيزي که به دست مي آورم، حس مي کنم برنده 
ش��ده ام. واقعاً به دور از تعارف و تأييد، شخصيت هاي 
بزرگي در تاريخ اس��ام و ايران بوده اند که اگر به مردم 
درس��ت معرفي شوند و فراموش نشوند، مردم ما پاسخ 

بسياري از پرسش هاي شان را از زندگي آن ها مي گيرند. 
در حال حاضر، گنجينه بس��يار بزرگي داريم که ش��ايد 
بخش��ي از آن، در دس��ت اهالي قلم باشد. اين گنجينه، 
با مصرف ش��دن، زيادتر مي شود، نه اين که کم شود، اما 
متأسفانه ما اين گنجينه را در معرض مصرف شدن قرار 
نمي دهيم و در اين باره کوتاهي کرده ايم. من اميدوارم و 
آرزو دارم که روزي به عنوان فيلم س��از شهداء شناخته 
ش��وم و اگر اين امر محقق ش��ود، خدا را شکر مي کنم. 
آرزوي بزرگ ترم اين است که فيلم سازي باشم که حق 
ش��هداء را ضاي��ع نکند و حق مطل��ب را ادا کند، چون 
به همان اندازه س��خت است و بايد پاسخگو بود. براي 
رسيدن به اين مرحله بايد همه توان را به کار گرفت، ولي 
همان طور که در پروژه »به کبودي ياس« - فيلم سينمايي 
درباره شهيد عبدالحسين برونسي- تجربه کردم، شخص 
شهيد برونس��ي به ما کمک مي کرد، اگرچه همه عوامل 
فيلم زحمت مي کشيدند و به شدت کار مي کردند، اما اگر 
شهدا به ما کمک نکنند، نمي توانيم کار کنيم. يعني امثال 
من و ش��ما حتماً  بايد همه توان شان را به کار بگيرند و 
در عين حال اميدوار باشند که کار طوري پيش برود که 

نتيجه کار قابل قبول از آب در بيايد.
در مراحل نوش��تن فيلم نامه،  هي��چ گاه اتفاق افتاد که 
دست و دل تان بلرزد که مثلًا اين  جاي کار را چگونه 

بگيرم بهتر است؟
م��ن در تمام مراحل کار براي ش��هداء س��عي کرده ام تا 
دقت کنم. در هر صحنه ساده اي، ممکن است بازيگران 
کارش��ان را خ��وب انجام دهند، باقي مس��ائل فني مثل 
دکوپاژ و غيره هم به درس��تي انجام بگيرد، اما اگر يکي 
از سياهي لشکرها کارش را درست انجام ندهد، کار کل 
مجموعه ضايع مي شود، لذا تاش ها بايد به طوري باشد 
که همه اجزاء کار درس��ت و هماهنگ پيش برود، ولي 
طبيعتاً نقاط مهم تري در هر کار وجود دارد مثاً در پروژه 
همين شهيد، لحظه انفجار بمب تا شهادت دکتر پاک نژاد، 
خيلي مهم اس��ت، چون گويا ايشان چند دقيقه اي زنده 

بوده و بعد ش��هيد ش��ده اند که خوب ازکاردرآمدن اين 
بخش به فيلم نامه و اجرا بستگي دارد.

در کار ما لحظاتي هم هس��ت که کس��ي که به ابعاد 
زندگي يک ش��هيد کار مي پردازد به نکاتي مي رسد 
که حتي خانواده آن ش��هيد هم از آن ها بي اطلاع بوده 

است. براي شما هم چنين لحظاتي اتفاق افتاد؟
به نظر من کل پروژه، جزو اين لحظات اس��ت و اساساً 
عنايت ويژه اي وجود داشته که کار به اين نقطه و مرحله 
رس��يده اس��ت. دل هاي پاکي متوجه اين پروژه بوده، از 
دوس��تاني که در بنياد ش��هيد بوده اند تا ديگر کساني که 
در بخش هاي مختل��ف، کار را پي گيري مي کنند. حتي 

اين نکته که از بين 700 فيلم ساز، جواد اردکاني انتخاب 
مي شود، به نظر من قابل تأمل است. البته در پروژه شهيد 
پاک نژاد، کمتر و در پروژه ش��هيد برونسي بيشتر متوجه 
يک عنايت و توجه ويژه ش��دم؛ به طوري که در اواسط 
کار »ب��ه کبودي ياس« با اين که گروه ما کار فش��رده اي 
را انجام مي داد، ولي به آرامش عجيبي رس��يديم و همه 
معتقد بودند که همه مش��کات را حل و فصل خواهند 
کرد. مدام اين احساس با من بود که از مرحله تحقيق تا 
آخرين مراحل فني، کس��ي دارد به من و گروهم کمک 
مي کند، به طوري که عميقاً  از اين که فيلم به کبودي ياس، 
کار شخص اردکاني ناميده و شناخته شود، ابا دارم، چون 
جداً فکر مي کنم که ش��هدا همه کارها را خودشان پيش 
مي بردند، چون فيلم خودش��ان ب��ود و ما فقط به عنوان 

يکي از افراد کوچک آن مجموعه، کار مي کرديم.
نکته به خصوصي درباره کار يا شخص شهيد پاک نژاد 

وجود دارد که آن را نگفته باشيد؟
يک نکته در زندگي شهيد پاک نژاد وجود دارد که به نظرم 
خيلي اهميت دارد و احتمالاً  ش��ما هم به آن رسيده ايد. 
ايشان در مقطعي از زمان - دهه 40 و -50  قرار داشتند 
که موجي از علماي کش��ور مي خواستند دين را علمي 
نشان دهند. جامعه روشنفکري ديني بر اين باور بود که 
يکي از راه هاي حمايت و دفاع از دين، بخشيدن چهره 
علمي به آن است که از مهندس بازرگان و دکتر سحابي 
به عنوان نمونه هاي ش��اخص اين موج مي توان نام برد. 
البته، متأس��فانه اين مسأله بعدها به سمت و سوي بدي 
کش��يده شد. به  رغم همه آثار مثبت اين کار، به اين دليل 
که رنگ علم بر دين غلبه پيدا کرد و به متر و معيار دين 
تبديل شد، مردم کم کم داشتند به اين نتيجه مي رسيدند که 
هرچيزي که دليل علمي نداشته باشد، جزو دين نيست 
و نباي��د آن را قبول کرد. اين اتفاق، به تغيير ايدئولوژي 
س��ازمان مجاهدي��ن خلق انجاميد و بر همين اس��اس، 
تش��کل هاي سياس��ي خطرناکي – مثل منافقين- ايجاد 
شد، اما نکته اين جاست که چرا شهيد پاک نژاد که همين 
ديدگاه را داش��ت و از علم براي تفسير آموزه هاي ديني 
استفاده مي کرد، هرگز وارد اين ورطه نشد؟ درحالي که 
بعيد نبود ايشان هم با تأليفات وسيعي که داشتند، به يکي 
از چهره هاي افراطي اين جريان تبديل شود. به نظر من، 
اين اتفاق نيفتاد، چون  شهيد پاک نژاد، بيشتر به کاربردي 
شدن دين فکر مي کرد تا علمي شدن آن، تا دين به اين 
صورت وارد زندگي مردم ش��ود. دليل دوم اين بود که 
ايشان با اين که در زمينه هاي ديني و مذهبي کار مي کرد، 
اما خودش را هيچ گاه دين ش��ناس معرف��ي نمي کرد و 
ادعاي دين شناس��ي هم نداش��ت، ول��ي ارتباطش را با 
روحانيت، حوزه هاي علميه و دين شناساني که عميقاً در 
رانه حفظ مي کرد. نمونه  اين مسير پخته شده بودند، مُصّه
بارز اين ش��يوه ايش��ان هم ارتباط فکري و سياسي شان 
با آيت الله ش��هيد صدوقي بود. البته ما در سريال به اين 
نکات اشاره مي کنيم، ولي فکر مي کنم که به طور مفصل 
و عميق، باي��د در کارهاي مکتوب به اين ابعاد پرداخته 
شود. مسأله اي که در سريال بيشتر به آن مي پردازيم، اين 
است که کتاب هاي شهيد سال هاست که در اختيار مردم 
نيست، درحالي که ديدگاه دکتر مبني بر اين که دين بايد به 
صورت علمي وارد زندگي مردم شود، بسيار درست و 
مهم است. اميدوارم مجموعه کتاب هاي ايشان با کيفيت 
بهتر تجديد چاپ شود و جامعه ايران از اين استعداد و 

گنجينه اررزشمند استفاده کند.

حتي يک نفر هم در تحقيقات ما نبوده 
كه به رفتار باندي دكتر در عرصه سياسي 
يا اجتماعي كوچک ترين اشاره اي كند، 
با اين كه دكتر، فردي ش�ناخته ش�ده و 
بانفوذ ب�وده و ارتباط خوب�ي با آيت الله 
صدوقي داش�ته اند و مي توانس�ته اند از 

اين كارها بكنند
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در خصوص ش��هيد پاک نژاد مطال��ب و گفت وگوهاي 
متعددي تهيه ش��ده اس��ت. غالب اي��ن گفت وگوها در 
خصوص وجه��ة اجتماع��ي و اخلاقي ايش��ان بوده و 
اش��اراتي هم در آن ها به نوع برخورد شهيد، با سؤالات 
ديني - به ويژه در نزد جوانان- شده است. گفته مي شود 
دکتر پاک نژاد در موضوعات و مس��ائل ديني بسيار باز و 
بدون چارچوب بحث مي کردند. حتي اين خصوصيت تا 
ب��ه جايي پيش مي رود که در رويا رويي با اديان ديگر با 
س��عةصدر و رويي گشاده برخورد مي کردند که از قرار 
منجر به جذب تني چند از آنان با خلوص بيشتر يا حتي 
گرايش ش��ان به اسلام شده اس��ت. با توجه به زماني که 
دکتر پاک نژاد در آن حضور داشته اند که در امر شناخت 
گرايش هاي ضد اسلامي نيز به وضوح فعاليت مي کردند 
و با توجه به برخوردهاي فراديني ايشان، به عنوان فردي 
که نگرش ديني بازي را در روية خود به کار گرفته است، 
ش��يوه و موقعيت زماني شهيد پاک نژاد را چگونه تحليل 

مي کنيد؟
قبل از هر چيز بايد از ش��ما و دوستان دست اندرکار مجلة 
شاهد ياران، که در نوع خود کم نظير است، تشکر  کنم. اين 
مجله، براي کساني که در پي يافتن حقايقي از زندگي شهدا 
و بزرگان ما هس��تند راه گشا اس��ت و مي تواند مبناي بسيار 
خوبي باش��د. ان شاءالله در اين مس��ير همواره موفق باشيد 
و لحظه به لحظه بر اس��تعداد و ظرفيت و راهنمايي اي که از 

سوي باري تعالي دريافت خواهيد کرد، افزوده شود.
اما پاسخ به سؤال شما نيازمند يک مقدمه است و آن اين که 
خداون��د متعال براي هدايت بش��ر در هر عص��ر و زماني، 

کس��اني را براي ديگران ب��ه عنوان حجت ق��رار مي دهد. 
چنان که مي دانيد، روز قيامت کسي نمي تواند عليه خداوند 
اقام��ة دعوا کن��د، چراکه خداوند تمام راه هايي را که بش��ر 
بتواند بهانه بياورد - در اين دنيا- بس��ته اس��ت. يکي از آن 

راه ها، اين اس��ت که خداوند هم ب��راي هر عصر و زمان و 
دوره اي و ه��م براي هر ملتي، کس��اني را قرار مي دهد که 
رفتار و منش ايشان، الگويي خواهد شد براي تشخيص راه 
راست از ناراست. مي توانم بگويم، يکي از مصاديق بارز اين 
حجت الهي، وجود شهيد پاک نژاد در دوران خود و در ادامه 
و در زمان حال بوده اس��ت. علت چنين بياني نيز آن است 
که ايش��ان آن چه را به کار بس��ته بودند، بر اين اصل استوار 
بوده است که ايشان بندة خداوند هستند و بايد ديگران را به 
سوي خداوند هدايت کنند. بنابراين محور اصلي کار شهيد 

پاک نژاد »هدايت ديگران به س��وي خدا« بوده اس��ت. و لذا 
اصل کاماً طبيعي اس��ت که ش��هيد پاک نژاد، کنار هر قوم 
و دس��ته اي که قرار بگيرند، همواره راه و مس��ير هدايت را 
مي پيمايند. حتي مي بينيم که در اين مس��ير چه زحمات و 
دشواري هايي را متحمل مي شوند، به خصوص که در زمان 
ايشان حکومت طاغوت با تمام قوا خود مُبلّهغ بهائيت بود، اما 
در عين حال شهيد پاک نژاد، با تمام نيرو و با سياست هايي 
که خاص خودشان بوده است و پشتيباني هاي شهيد آيت الله 
صدوقي،  کارهاي خود را به س��رانجام مي رس��اند، بي آن که 
برايش تفاوت کند که با بهائي مواجه اس��ت يا مس��يحي، 
کليمي و...، چراکه اصل بر محور هدايت بنا ش��ده اس��ت. 
چنان ک��ه مطلع هس��تيد، در اين رفتار تأثيرگ��ذار و مثبت، 
موفقيت هاي بسياري کسب مي کنند. بنابراين مردان خدا هر 
جا و در هر موقعيتي که باشند، واسطة بين خداوند و خلق 
خدا هس��تند و همين موجب مي ش��ود با هر کس��ي که در 
خصوص ايشان صحبت مي کنيد؛ خاطره و يادي خوش از 
ايشان بيان مي کنند و کام آن ها با اين حسرت همراه است 
که اي کاش ايش��ان هنوز در بين ما بودند يا اين که ديگران 
ايشان را الگو قرار مي دادند؛ در رفتار و کردار و دست گيري 

از مستمندان و هدايت ديگران.
نکتة بس��يار مهم و قابل توجه در اين خصوص، ش��يوة 
شهيد پاک نژاد بوده است. ايشان در انجمني که در مقابل 
ترويج بهائيت تأس��يس مي شود، چنان مديريت مي کنند 
ک��ه جوانان حاضر در انجمن، ش��يوة گفت وگو را پيش 
مي گيرن��د و از برخوردهاي قهرآميز پرهيز مي کنند. اين 
روش مديريت شهيد پاک نژاد را چگونه تحليل مي کنيد و 

يك�ي از مش�كلات م�ا اي�ن اس�ت ك�ه 
نتوانس�تيم مدي�ران و ش�اگرداني تربيت 
كنيم كه مسؤوليت پذيري ايشان هم چون 
بزرگان مان باش�د. از بزرگاني چون ش�هيد 
بهشتي، ش�هداي محراب، ش�هيد رجايي 
گرفته تا ش�هيد پاک ن�ژاد و ديگ�ران. آيا 
مي توانيد كساني را پيدا كنيد كه حتي بوي 
آن ها را بدهند؟ چه رس�د به ادامة راه شان. 
درحالي ك�ه جامعة ج�وان ما، نياز بس�يار 

فراواني به چنين اشخاصي دارد.

 بررسي شيوة رفتاري و مديريتي شهيد پاک نژاد
 در گفت وگوي شاهد ياران با حجت الاسلام سيدمحمدعلي صدرالسادات

شيوه اي مبتني بر شناخت و اطمينان...

درآمد
حجت الاسلام سيدمحمدعلي صدرالسادات، معاون پژوهش 
و ارتباطات فرهنگي بنياد ش��هيد يزد، در اين گفت وگو 
به خوبي از روايت ش��يوه رفتاري و مديريتي شهيد دكتر 
سيدرضا پاک نژاد سخن گفته است. وي در اين مصاحبه، 
هم چنين از برخوردهاي شهيد با دگرانديشان و اهل اديان 
ديگ��ر مصداق هايي عيني آورده و در نهايت نيز با توجه 
به مسؤوليتي كه در بنياد ش��هيد يزد بر عهده دارد، قول 
مهيّا كردن منزل آن شهيد عزيز را به عنوان موزه اي براي 

پاسداشت ياد و نگهداري آثارش داده است.
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نمونه آن را در حال حاضر چطور به ارزيابي مي نشينيد؟
نکتة بس��يار ظريفي است و در پاسخ به آن بايد به اين نکته 
مهم اش��اره کنم که ش��هيد پاک نژاد نس��بت به راهي که در 
آن قدم گذاش��تند، کاماً مطمئن بودند؛ اطميناني که به دليل 
تبحر در امور علمي،  ديني و دانشگاهي در ايشان پديد آمده 
بود. بنا بر اين اطمينان و تبحر ذکر ش��ده، ايش��ان با اتکا به 
شناخت، مديريت و روش مناسب با موقعيت هاي مختلف 
را نيز کشف و به کار مي بستند، به عنوان مثال چنان که شما 
هم اشاره کرديد، ايشان با شناخت نسبت به روحية جوان، 
خواسته ها و شتاب جوان، راهي مناسب براي مديريت ايشان 
را به کار مي گيرند تا به دور از هر گونه برخورد قهرآميز مسير 
مبارزه را در پيش گيرند. جواناني که هم چنان در جامعة ما 

باعث خير و برکت هستند. 
ب��ه ياد دارم، در يکي از جلس��ات، جواني از دکتر پاک نژاد 
س��ؤال کرده بود که در قبال پدرش که نماز نمي خواند، چه 
بايد بکند. ببينيد، تأثير رفتار و منش دکتر تا چه حد قوي و 
خاص بوده است که جوان، راه حل هدايت پدر را از ايشان 
جويا مي شود. در حقيقت، اين جوانان ضمن هدايت پذيري 
در پي هدايت کردن برمي آيند و اين همان روش��ي است که 
اس��ام به طور مستقيم به آن اشاره دارد و شهيد پاک نژاد در 

ترويج آن بسيار موفق بودند.
اما در خصوص بخش دوم سؤال بايد بگويم، متأسفانه يکي 
از مشکات ما اين است که نتوانستيم مديران و شاگرداني 
تربيت کنيم که مسؤوليت پذيري ايشان هم چون بزرگان مان 
باش��د. از بزرگاني چون شهيد بهشتي، ش��هداي محراب، 
شهيد رجايي گرفته تا شهيد پاک نژاد و ديگران. آيا مي توانيد 
کساني را پيدا کنيد که حتي بوي آن ها را بدهند؟ چه رسد به 
ادامة راه شان. درحالي که جامعة جوان ما، نياز بسيار فراواني 
به چنين اشخاصي دارد. از نظر من، اين غفلتي بوده که اتفاق 
افتاده است و همين نيز مسؤوليت هاي شما و همکاران تان را 
که به اين بزرگان نزديک شده و زندگي شان را مورد مطالعه 
قرار داده ايد، سنگين تر مي کند. درواقع شما بايد اين حقيقت 
را  به جامعة امروز بگوييد و عقبه اي را که داش��ته اس��ت، 

معرفي و زنده نگاه داريد. 
متأسفانه، به دليل شرايطي که اوايل انقاب پيش آمد، عمر 
کساني چون شهيد پاک نژاد بسيار کوتاه شد و دشمن، ما را 
از برکت حضور ايشان و بزرگان بسياري محروم کرد. من، 
مطمئن هستم که اگر ايشان مجالي بيشتر به دست مي آوردند، 
يقيناً کساني را تربيت مي کردند که مسير روشن آن ها ادامه 
پيدا کند. مس��يري که شهداي بزرگ ما پيمودند و بايد زنده 
بماند و راه شان ادامه يابد. من اميدوارم که خداوند به بزرگان 

ما توفيق دهد تا در اين خصوص چاره اي بجويند.
نق��ل خاطرات و يادگارها، مي تواند تا حدود زيادي معرف 
يک شخصيت و زمانة ايشان باشد. اما با اين وجود تحليل 
آن شرايط مي تواند روشن گر موضوعات پيراموني و توضيح 
عمل کردها ش��ود. از اين رو مي خواهم از ش��ما سؤال کنم، 
وقت��ي به خاطرات و زمانة ش��هيد پاک نژاد رجوع مي کنيم، 
اين مطالب آکنده از نکات اخاقي و اجتماعي است، نکاتي 
که بنا به تعاريف آکادميک از يک فرد، شخصيتي اجتماعي، 
علمي و محبوب مي سازد. اما بنا بر همين تعاريف آکادميک، 
نمي توان به ش��خصيت دکتر پاک نژاد عنوان مبارز داد. چه 
چيزي فراي اين تعاريف از ش��خصيت ش��هيد پاک نژاد در 

اذهان جامعه، يک مبارز مي سازد؟
از نظر خصوصيت ش��خصيتي، شهيد پاک نژاد، فردي کاماً  
مذهبي بود، به اين مفهوم که اگر سعي مي کردند، هر کاري 
را که مي خواهند انجام دهند، به عنوان وظيفة الهي براي خود 
دس��ت آويزها و حجت هاي شرعي کافي داشته باشد. نکته 
بسيار مهم در خصوص ايشان آن است که با وجود عالم بودن، 

تحصيل کرده بودن و نزديکي کامل به مباني اسامي،  خود را 
کاماً در اختيار روحانيت قرار مي دهند. در حقيقت، ايشان 
با تمام وجود، خود را در اختيار شهيد آيت الله صدوقي قرار 
داده بودند؛ درس��ت هم س��ان با رابطه اي که شهيد صدوقي 
با امام )ره( داش��تند. چون يکي از مصاديق بارز ش��خصيتي 
شهيد آيت الله صدوقي نيز اخاص کامل ايشان در خدمت 
به امام)ره( بود. همين حالت را ش��هيد پاک نژاد نس��بت به 
شهيد آيت الله صدوقي داشتند و نمي توان هيچ کس ديگري 
را نزديک تر از ش��هيد پاک نژاد به ش��هيد آيت الله صدوقي 
ترس��يم کرد و اين، کاماً مبتني بر آموزه هاي اسام است. 
يعني همواره انسان يا خود بايد در مقام و درجه اي باشد که 
مسؤوليت کارهاي خويش را بپذيرد يا در سايه کسي باشد 
که مسؤوليت کارهاي او را مي پذيرد. دوران شهيد پاک نژاد 
ه��م دوران مبارزه براي تديّهن بود، يعني ترويج اصول ديني 
و فرامين ديني دقيقاً به مفهوم مبارزه تعبير و تفسير مي شد؛ 
درس��ت مصداق بيان شهيد مدرس که فرمودند: »ديانت ما 
عين سياست ما و سياست ما عين ديانت ماست.« عمل کرد 
مذهبي در آن دوران نيز به مفهوم مبارزه سياس��ي بود. شما 
خوب مي دانيد که وقتي دکتر پاک نژاد به شهادت مي رسند، 
ش��هيد صدوقي مي فرمايند: »من بازوي راستم را از دست 
دادم.« و در همان بس��تر مي بينيم که پس از شهادت آيت الله 
صدوقي، امام مي فرمايند: »شهيد صدوقي يکي از ستون هاي 
انق��اب بود.« اين رابطه و منش در زماني که به آن اش��اره 
ش��د، با توجه به نوع فعاليت هاي ش��هيد پاک نژاد به مفهوم 

مطلق مبارزه بود. 
موضوع��ي ک��ه قص��د دارم مط��رح کن��م، به نوعي به 
موضوع��ات داخلي بنياد مي پردازد. در حقيقت ، يکي از 
وظايف ما زنده نگاه داش��تن ياد شهيدان و به  طور خاص 
اس��طوره هايي چون شهيد پاک نژاد است. آيا از نظر شما 
بنياد توانس��ته است به اين مطلوب نزديک شود و آيا در 

اين مسير نواقصي را مي بينيد؟ 
به موضوع بس��يار مهمي اشاره کرديد که جاي بحث بسيار 
دارد. به طور کلي يک��ي از وظايف ما، ترويج فرهنگ ايثار 

و ش��هادت است. يعني بنياد ش��هيد، موظف به  رواج دادن 
فرهنگ ايثار و ش��هادت در جامعه است؛ به خصوص بين 
کساني که نسل دوم و سوم انقاب معرفي مي شوند. گام اول 
در اين مسير، آن است که بنياد و کساني که افتخار حضور و 
فعاليت در آن را دارند، شهدا را بشناسند تا بتوانند در مسير 
معرفي و شناس��اندن به اجتماع حرکت کنند. نمي توان قبل 
از ش��ناخت دست به معرفي و شناساندن زد. البته اين جا نه 
جاي مناسبي است و نه زمان مناسب، براي پرداختن به اين 
موضوع که خود ما تا چه حد با فرهنگ شهادت و ايثار آشنا 
هستيم. اما من در تمام جلسات و نشست ها به اين موضوع 
اش��اره کرده ام که آگاهي و شناخت بايد از درون بنياد آغاز 

شود. ما نبايد با ديد وظيفه اي حرکت کنيم تا به اين مطلوب 
دست يابيم. حضرت امام)ره( و مقام معظم رهبري همواره 
فرموده و س��فارش کرده اند که نگذاريد جوانان ما، ملت ما 
و جامعة ما از وصاياي ش��هدا جدا ش��وند. بنابراين، اولين 
کاري که بايد صورت بگيرد حفظ اسناد است، حفظ وصايا، 
دست نوشته ها و اسناد صوتي و تصويري است. بنياد شهيد، 
در اقدام بسيار مهمي، مرکزي را براي اين منظور با بهترين 
و مجهزترين ابزار در نظر گرفته است، اما متأسفانه هنوز در 
اين مسير تمرکزي که لازم است پديد نيامده است. دوستان 
ما در س��پاه، بنياد حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع مقدس، 
برخ��ي مکان هاي ديگ��ر، جهاد س��ازندگي و حتي بعضي 
پايگاه ها، خود را صاحب اين اس��ناد مي دانند و اين، تمرکز 
در حفظ و نگهداري از آثار را از بين مي برد. اين پراکندگي، 
عماً موجب ازبين رفتن آثار مي ش��ود و لذا من از تمام اين 
دوستان و حتي از خانواده هاي محترم شهدا تقاضا مي کنم تا 
با ارائه اين اسناد و وصايا، بنياد را در حفظ و انتشار اين اسناد 
ياري کنند تا ان شاءالله بتوانيم آن چنان که بايد به اين وظيفة 
مقدس جامة عمل بپوشانيم. بتوانيم فرهنگ ايثار و شهادت 
را چنان که شايسته جامعة اسامي مان است حفظ و ترويج 
کنيم. همة ما به ياد داريم آن مجروحي که در جنگ لبانش را 

تشنگي خشک کرده بود، آب را به هم رزم خود مي داد. 
ي��ا رزمن��ده اي که ماس��ک ش��يميايي را از ص��ورت خود 

برمي داشت و به ديگري مي داد.
دقيقاً. اين فرهنگ بايد ترويج ش��ود، اين ايثارها بايد حفظ 
شود تا ديگر مشکات ما نيز حل شود. تشخيص امام)ره( 
در اين خصوص کاماً  صحيح و هوش مندانه بود که با حفظ 
اين آثار، جامعه همواره در مسير اسام باقي مي ماند. بنابراين 
من اميدوارم خداوند توفيق دهد تا اين بنياد ش��ريف بتواند 
- آن چنان که وظيفه اش حکم مي کند- به اين امر بپردازد و 
ديگر دوستان هم ما را ياري کنند تا مبادا اين ميراث  گران بها 
را از دست بدهيم که در اين صورت شناسنامه خود، هويت 

خود و تاريخ خود را از دست داده ايم.
در مدتي که در يزد ميهمان ش��ما ب��ودم، گذرم به خانه 
ش��هيد پاک نژاد افتاد که متأس��فانه در ح��ال فروريختن 
بود. اين س��ؤال برايم پيش آمد که چرا بنياد شهيد استان 
يزد درصدد ترس��يم و حفظ خانة ايش��ان برنيامده است 
يا به عنوان مث��ال اين خانه که موقعيت خوبي هم دارد، 
به عنوان موزة ش��هدا يا حداقل موزة آثار شهيد پاک نژاد 

معرفي نمي شود تا مورد بازديد عموم قرار گيرد؟
البت��ه نه اين ک��ه اقدامي صورت نگرفته باش��د، اما ش��ايد 
آن گونه که بايس��ته و شايسته اس��ت نبوده باشد. خود من 
در ماقات هايي که با برادر شهيد داشتم، در اين خصوص 
صحبت هاي��ي کرده و به راه حل هايي هم رس��يده ايم، اما از 
آن جا که اقدامات بنياد بايد به گونه اي باش��د که از هر گونه 
ش��بهة شرعي به دور باشد، لازم است اقدامات سنجيده تر و 
محکم تري انجام ش��ود تا ا ن شاءالله بتوانيم ضمن بازسازي،  
منزل شهيد را همراه با مراسم مناسبي براي مردم يزد افتتاح 
کنيم تا گامي براي زنده نگاه داش��تن ياد و خاطرة اين انسان 

والامقام باشد. 
سخن آخر؟

گفتني ها گفته شد و من از وقتي که در اختيارم گذاشتيد بسيار 
سپاس گزارم و از شما هم که دوري راه را به تن خريديد و 
من شاهد بودم که با چه تاشي، سعي در جمع آوري مطالب 
داشتيد و همين طور از دوستان تان در تهران که اين مجموعة 
زيبا را تهيه مي کنند، تش��کر مي کنم و ان ش��اءالله اجرتان را 

همين شهدا خواهند داد. 
ان شاءالل.

موفق باشيد.

متأسفانه، به دليل شرايطي كه اوايل انقلاب 
پيش آمد، عمر كساني چون شهيد پاک نژاد 
بركت  از  را  ما  و دشمن،  كوتاه شد  بسيار 
حضور ايشان و بزرگان بسياري محروم كرد 
ايشان مجالي  اگر  كه  من، مطمئن هستم 
كساني  يقيناً  مي آوردند،  به دست  بيشتر 
را تربيت مي كردند كه مسير روشن آن ها 

ادامه پيدا كند.
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آقاي دکتر در حال حاضر چند سال داريد؟ 
پنجاه و پنج سال.

بنابراين در دوران حيات دنيوي شهيد پاک نژاد، سن 
زيادي نداشته ايد.

زماني که مس��تقيماً با ايش��ان در ارتباط ب��ودم، دورة 
دبيرس��تان را طي مي کردم. دبيرستاني که توسط حاج 
آقا رس��وليان بنياد گذاشته شد و شهيد پاک نژاد هم به 
عنوان رئيس هيأت امناء در آن دبيرستان حضور داشتند. 
يکي از فعاليت هاي دکتر در اين دبيرس��تان، جلساتي 
بود که روزهاي دوش��نبه براي کل دبيرس��تان برگزار 
مي کردند. در اين ايام، دانش آموزان در سالن کنفرانس 
جمع مي شدند و ش��هيد پاک نژاد با خوش روييِ تمام، 
به س��ؤالات دانش آموزان پاس��خ مي دادند و حتي اگر 
کسي ش��رم مي کرد تا سؤالي را مطرح کند، به صورت 
کتبي سؤال را طرح مي کرد و شهيد پاک نژاد نيز پاسخ 

مي داد. 
در حقيقت، راه مباحثه را باز مي گذاشتند.

بل��ه، به همين دلي��ل، دانش آموزاني ک��ه در آن دوران 
حضور داش��تند، با رفع ش��بهات و مسائل شان، بسيار 
يقين  يا فته تر به کس��ب دانش و زندگي مي پرداختند، تا 
جايي که بخ��ش عمده اي از اي��ن دانش آموزان وقتي 
وارد دانش��گاه ها مي ش��دند، در فض��اي آن زم��ان با 
گروه هاي مختلف مثل توده اي ها وارد بحث مي شدند 
و مي توانس��تند به راحت��ي از پ��س اين گون��ه بحث ها 
بربيايند. اگر آماري تهيه کنيد، خواهيد ديد که بسياري 
از اي��ن دانش آموزان، در حال حاضر، خيلي مخلص و 
متديّهن در پس��ت هاي مختلف، در حال خدمت جامعه 

و انقاب اسامي هستند.

شما چند سال است که به عنوان مدير نظام پزشکي 
يزد فعاليت مي کنيد. مدت ها پيش گفته ايد که شهيد 
پاک نژاد بايد براي تمام پزشکان به عنوان يک الگو 
معرفي شوند. چه خصوصيت و ويژگي هايي باعث 
مي ش��ود تا در چنين جايگاهي چنين بياني از شهيد 

داشته باشيد؟
برخي، براي اداي تکليف کاري انجام مي دهند و برخي 
براي ماديات. وقتي نظام، نظامي اس��امي است، براي 
معرفي الگو بايد به معيارهاي اس��امي رجوع کرد. در 
معيارهاي اس��امي، کار براي خدا صورت مي گيرد و 
اي��ن کار چون براي خدا انجام مي ش��ود، بايد بهترين 
باشد و براي رس��يدن به بهترين ها بايد دانش بالاتري 
کس��ب کرد و رابطه، صرفاً  زباني اس��ت نه مادي. اگر 
به اين معيارها رجوع کنيم و زندگي و عمل کرد شهيد 
پاک ن��ژاد را نيز به موازات آن مورد مطالعه قرار دهيم، 
به وضوح خواهيم ديد که ش��هيد پاک نژاد، هرگز براي 
کسب ثروت تاش نکرد، همواره در پي کسب دانش 

و انتش��ار آن بود و با عشق، دس��ت به طبابت مي زد. 
ايشان حتي منشي هم نداشتند و بيماراني که به ايشان 
رجوع مي کردند، اگر تمايل داش��تند يا توان پرداخت 
داش��تند، به طور داوطلبانه، مقداري پول در کشوي ميز 
دکتر مي گذاش��تند. حتي اگر توان مالي ش��ان ضعيف 
بود، ايش��ان روي نس��خه عامتي مي گذاشتند تا دکتر 
رمضان خاني در داروخانه متوجه موضوع بشوند و از 
بيمار منظور پولي درياف��ت نکند. در پايان هر ماه نيز 
اين نس��خه ها از طريق دکتر پاک نژاد و ش��هيد آيت الله 
صدوقي حساب و کتاب مي شدند. از ديگر ويژگي هاي 
شهيد پاک نژاد شهرت گريزي بود، هرگز در پي کسب 
ش��هرت برنيامدند و حتي اگر زماني ما به ايشان خبر 
مي داديم که مثاً  اسم ش��ان در کت��اب يا مجله اي آمده 
اس��ت، کاماً بي تفاوت با موضوع برخورد مي کردند. 
براي نماز، احترام خاصي قائل بودند و هميش��ه لباس 
به خصوصي براي نمازخواندن به تن مي کردند. هرگز 
نديدم در صف اول نمازگزاران بايستند. اصولاً يا صف 
آخر بودند يا گوشه و کناري را انتخاب مي کردند و به 

نماز مي ايستادند.
و اين يعني پرهيز کامل از ريا.

دقيق��اً. يعني فق��ط براي خدا و رض��اي او کار کردن. 
اي��ن ويژگي ها همان چيزي بود ک��ه بايد مدنظر قرار 
مي گرف��ت و به عنوان الگو ب��ه ديگر همکاران معرفي 
مي شد. چراکه وقتي ميزان و معيار وجود داشته باشد، 
خيلي بهتر مي توان مس��ير را تش��خيص داد. بنابراين 
معرفي دکتر پاک نژاد - به عنوان الگو- يکي از وظايف 

من محسوب مي شد. 
در خصوص مسائل اخاقي و ويژگي هاي فعاليت هاي 

اگر به اين معيارها رجوع كنيم و زندگي 
و عمل ك�رد ش�هيد پاک ن�ژاد را نيز به 
موازات آن م�ورد مطالعه قرار دهيم، به 
وضوح خواهيم ديد كه شهيد پاک نژاد، 
هرگز براي كس�ب ثروت ت�لاش نكرد، 
همواره در پي كسب دانش و انتشار آن 

بود و با عشق، دست به طبابت مي زد.

گفت وشنود شاهد ياران با دكتر علي محمد سادات اخوي، 
رئيس سازمان نظام پزشكي يزد و شاگرد شهيد

براي شناخت کامل دکتر 
به زمان بيشتري نياز است...

درآمد
از ابتداي تهيه اين ويژه نامه، اين سخن نغز و زيبا در گوشم بود: »شهيد پاک نژاد، 
بايد الگوي تمام پزش��کان ما قرار گيرد.« گوينده اين سخن، كسي نيست جز 
دكتر علي محمد س��ادات اخوي،  رئيس سازمان نظام پزشکي يزد، پس طبيعي 
بود كه براي دريافت ميزان شناخت گوينده چنين سخني از شهيد و انتقال اين 
شناخت باارزش به سراغ دكتر سادات اخوي برويم. اين هم حاصل گفت وگوي 

ما با اين پزشك و همشهري شهيد حادثة  هفتم تير.
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اجتماعي ش��هيد پاک نژاد و حت��ي ديدگاه هاي ديني و 
انساني ايشان صحبت بس��يار شده است، اما آن چه از 
نظر من جا دارد تا بيش��تر به آن بپردازيم و با توجه به 
تخصص��ي که داريد از عهدة ش��ما به خوبي برمي آيد، 

فعاليت ها و وجوه شخصيتي ايشان است.
اصاً ، ويژگي دکتر پاک نژاد اين بود که به همه چيز از 
زاويه دين نگاه مي کردند. حتي وقتي ايش��ان در زمينة 
پزشکي دست به قلم مي شوند و کتاب ماندگار »اولين 
دانشگاه، آخرين پيامبر« را به نگارش درمي آورند، باز 
هم مي بينيم که علم در دس��ت ايش��ان به ابزاري براي 
استوارتر ساختن دين در اذهان عمومي تبديل مي شود. 
ش��هيد پاک نژاد، درس��ت در زماني که سعي مي شد با 
جذابيت ه��اي وارداتي غربي و مکاتب مختلف، اذهان 
مس��لمانان و به خصوص شيعيان را خدشه دار کنند، با 
پيوند نکات علمي با موضوعات ديني، جامعه را متوجه 
گستره اي ناش��ناخته از دين مي کنند که تا آن روز، در 
قالب اح��کام انجام مي دادند. کتاب »اولين دانش��گاه، 
آخرين پيامبر« به س��بکي ارائه شد که هر مخاطبي در 
هر س��طحي ب��ا آن ارتباط برقرار کن��د و احکام را از 
چش��م انداز علم توضيح و تفسير کند. اين عمل دکتر، 
باعث ش��د تا جوانان و مسلمانان با ديد محکم تري به 
احکام و موضوعاتي که در دين مطرح شده است نگاه 
کند. بنابراين براي دکتر پاک نژاد همه چيز در گس��ترة  
دين و از زاوية احکام شرعي تعريف و تفسير مي شد. 
بعد از کتاب »اولين دانش��گاه، آخرين پيامبر«، ش��هيد 
پاک نژاد، چند جلد کتاب ديگر هم نوش��تند که باز به 
موضوع��ات علمي و مذهبي در مجاورت هم اش��اره 
داش��ت. البته يکي از نکاتي که ايش��ان مد نظر داشت 
اين بود که اين کتاب ها در سنين مناسب مطالعه شود، 

چون به موضوعات ريزتري اشاره داشت.
 به هرح��ال، اگر دوس��تان هم صحبتي خ��ارج از اين 
مقوله نکرده اند، به اين دليل نبوده که فراموش کرده اند 
ي��ا در جريان نبوده اند، بلکه به اي��ن دليل بوده که در 
زندگي شهيد پاک نژاد چيزي وجود نداشته که پيوندي 

محکم با اسام و دين نداشته باشد. 
از قرار، وجهة مبارزاتي ش��هيد پاک نژاد هم دقيقاً به 
همين شکل بوده است. ش��ما اين بخش از زندگي 

شهيد را چگونه تحليل مي کنيد؟ 
همان طور که اشاره کرديد، فعاليت هاي مبارزاتي ايشان 
هم دقيقاً محوريت ديني داشت. يزد شهر بسته اي بود 
- با اعتقادات اس��امي- که بس��ياري در تاش بودند 
تا افکار مختلفي، به خصوص بهائيت، را در آن ترويج 
کنن��د. از آن جايي ک��ه حکومت نيز کام��اً بهائيت را 
پش��تيباني مي کرد، مقابله با اين طريقه بس��يار مشکل 
بود. به همين دليل، انجمني تش��کيل ش��د تا در مقابل 

فعاليت هاي بهائي ها بايستد و آن ها را محدود کند. 
بنا به چه روش��ي؟ اص��لًا آيا س��تيزه و مقابله هاي 
فيزيک��ي و مبارزات��ي از نوع معمول دس��تور کار 

انجمن بود؟ 
خي��ر، همه چيز در کمال آرام��ش صورت مي گرفت. 
مبناي مب��ارزة اين انجمن، مباحث��ه و ايجاد آگاهي و 
دانش بود، به طوري که بنا به بحث هاي مطرح ش��ده و 
موضوعاتي که م��ورد مطالعه قرار مي گرفت، جوان ها 
را براي هر گونه مباحثه اي آماده مي کرد. اين موضوع، 

به حدي چاره س��از و تأثيرگ��ذار بود که حتي وقتي در 
دانشگاه ها حاضر مي شديم، مي توانستيم در خصوص 
اي��ن مس��ائل واکنش نش��ان دهي��م. از س��وي ديگر، 
ش��هيد پاک نژاد، هرگز نگرش��ي جز آگاهي بخش��ي و 

روشني بخشي را پي نگرفت. 
حضور دکتر پاک نژاد در اين انجمن به چه صورت 

بود؟
ش��هيد پاک نژاد، در عرصه هاي مبارزاتي هرگز نگرش 
رهبري نداش��ت، بلکه کاماً تحت رهنمودهاي شهيد 
صدوقي حرکت مي کرد. به هرحال، ش��هيد پاک نژاد به 

موض��وع مبارزه هم به صرف فرامين ديني وارد ش��د 
و صرفاً به ترويج دانش مذهبي مي پرداخت. روش��ي 
که به عنوان س��دي در مقابل جذابيت ها و فريب هاي 
ديگران محس��وب مي شد. اين مبارزه در حقيقت دفاع 
از آرمان هاي ديني محس��وب مي ش��د ک��ه با توجه به 

شرايط مبارزه خوانده شد. 
دوره  در  پاک ن��ژاد،  ش��هيد  اقدام��ات  مهم تري��ن 

نمايندگي، شامل چه مواردي بود؟ 
زماني که به دورة نمايندگي ايشان در مجلس شوراي 
اسامي مربوط مي شد، من کمتر در يزد حضور داشتم 
و چن��دان در جريان فعاليت هاي ايش��ان نبودم، ضمن 

اين ک��ه در آن دوران، مجلس مش��غول امور کلي بود 
و به ش��دت در پي تعريف و تنظي��م موضوعات کلي 

بودند.
خبر ش��هادت ش��هيد پاک ن��ژاد را کج��ا و چگونه 

دريافت کرديد و چه کرديد؟ 
در آن زمان من تهران بودم و در بيمارس��تان ش��هداي 
تجري��ش مراحل تحصيلي ام را ط��ي مي کردم. خبر را 
از اخب��ار صبح تهران ش��نيدم و ب��راي مدتي موجب 
ش��د کاماً متعجب و متحير بمانم. البته به دليل مشغله 
بس��يارم در تهران، که تازه دورة انترني را مي گذراندم، 
نمي توانستم به يزد سفر کنم، اما چون مراسم مختلفي 
در تهران برگزار مي ش��د، در اين گونه مراس��م شرکت 

مي کردم. 
شما يک شخصيت علمي هستيد که خطة يزد، مردم 
و فرهنگ يزد، ش��هيد پاک نژاد و ويژگي هاي ايشان 
را به خوب��ي مي شناس��يد و حت��ي در مدتي که طي 
شده است، با نکات بازتري نيز آشنا شده ايد. آن چه 
امروز از شهيد پاک نژاد براي تان مجسم شده را براي 

ما نيز ترسيم کنيد. 
واقعيت اين اس��ت که هنوز هم��ان دکتر پاک نژادي را 
که در آن س��ال ها ديدم و آشنا شده ام، چنان که بايد و 
کامل نش��ناخته ام. زمان زيادي گذشته است، اما هنوز 
من به زمان بيش��تري نياز دارم، اما يک آموزة بس��يار 
ب��زرگ از اين ش��هيد بزرگوار دارم که هميش��ه آويزه 
گ��وش خود کرده ام و هرگ��ز فراتر از آن نرفته ام و آن 
اين که هرگ��ز در آن چه نمي دانم دخالت نکرده ام و به 
امري که دانشي در آن ندارم نپرداخته ام. هميشه گفته ام 
با اين موضوع آش��نايي ندارم يا ت��وان انجام اين کار 
در من نيس��ت يا دانش��ي در اين زمينه ن��دارم. به اين 
ترتيب، هرگز به کس��ي آسيب نرسانده و موجب آزار 
کس��ي نشده ام. اين، يکي از بزرگ ترين آموزه هاي من 
از شهيد پاک نزاد اس��ت که در همة مراحل زندگي به 

کار بسته ام و خواهم بست. 

ويژگ�ي دكتر پاک نژاد اين ب�ود كه به همه 
چي�ز از زاويه دي�ن ن�گاه مي كردند. حتي 
وقتي ايشان در زمينة پزشكي دست به قلم 
مي ش�وند و كتاب ماندگار »اولين دانشگاه، 
آخرين پيامبر« را به ن�گارش درمي آورند، 
باز هم مي بينيم كه علم در دست ايشان به 
ابزاري براي استوارتر ساختن دين در اذهان 

عمومي تبديل مي شود.
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روند آشنايي شما با شهيد پاک نژاد چگونه بود؟
من دوران دبيرس��تان را در دبيرس��تان رسوليان يزد طي 
کردم. اين دبيرس��تان توس��ط گروه فرهنگي علوي يزد 
پايه گذاري ش��ده بود و اداره مي ش��د. ش��هيد صدوقي، 
ش��هيد پاک نژاد و جمع ديگري مسؤوليت ادارة  مدرسه 
و گزينش مديران، دبي��ران و دانش آموزان و برنامه هاي 
مذهبي را داش��تند - براي تربيت دانش آموزان متدين- 
در يزد دو مدرس��ة مذهبي بود؛ يک��ي »جامعة تبليغات 
اس��امي« با محوريت مرحوم وزيري و ديگري »گروه 
فرهنگي علوي« با محوريت آق��اي رئيس زاده که آقاي 
پاک نژاد هم در کنار ايشان بود. من در دبيرستان با شهيد 

آشنا شدم و به همکاري با ايشان ادامه دادم.
يکي از محورهاي ش��ناخت زندگي ش��هيد پاک نژاد، 
ما جهت گيري ها و جريان هاي سياس��ي زمان ايش��ان 
اس��ت؛ جريان هايي که قبل و بع��د از انقلاب در يزد 
فعال بودند. دوست داريم دربارة بعُد سياسي زندگي 

شهيد پاک نژاد صحبت بفرماييد.
در يزد، رهبري حرکت روش��ن فکري و ديني با ش��هيد 
صدوقي و ياران ايش��ان بود که شهيد پاک نژاد در حلقة 
اول آن بودن��د. ش��هيد پاک نژاد معتقد ب��ه قطع رابطه با 
افرادي نبود که در آن زمان در رأس کار قرار داش��تند و 
حرکت هاي آرام و آگاهي بخش ديني داش��تند. انتخاب 
عمدة ايش��ان مبارزه با »بهائيت« بود. ش��هيد، ارتباط و 
تماس هايي با س��اواک، استانداري، فرمانداري و ادارات 
مختلف ش��هر هم داش��تند. کار خودش��ان را نيز انجام 
مي دادن��د. چهرة صددرص��د مخالف نداش��تند. گاهي 
اوقات با بعضي از حرکت هاي انقابي مخالفت هايي هم 
داش��تند؛ مثاً در زمينة کتاب هايي که پخش مي شد. من 
قضاوتي در اين باره ندارم. عمده فعاليت آقاي دکتر در 
تش��کيل جلسات ديني به نام »انجمن ديني« بود. رئيس 
اين انجمن آقاي حلبي گر بود. ايشان خود را از سياست 
ي مي دانس��تند. يادم اس��ت که امام خميني)ره( عليه  مبرّه

اين انجمن صحب��ت مي فرمودند. با توجه به اين که من 
عض��و اين انجمن بودم، تحليلم اين اس��ت که »انجمن 
دين��ي« در يزد با مديريت آي��ت الله صدوقي، زمينه هاي 
ترور و عمليات مس��لحانه را نداشت. افرادي از اعضاي 
انجمن دين��ي مانند آقاي عرب، آق��اي فتاحي، مرحوم 
آقاي منيري، آقاي مقطعي، که در ش��هر س��اکن هستند، 
فرد ديگري اعدام شدند، آقاي ماشاءالله اميني که بعدها 
بين او و س��ايرين اختاف نظر پيش آمد و جناب شهيد 

پاک نژاد، عموماً افراد فعال سياسي و اجتماعي بودند.
در انجمن هاي ديني، احاديثي که عليه ظلم و س��تم بود، 
رس��الة امام و کتاب هاي مرحوم ب��ازرگان آموزش داده 
مي ش��د و مورد بحث قرار مي گرف��ت. انجمن ديني و 
انجمن ضد بهائيت در کش��ور حالت سياس��ي نداشتند؛ 

اما در يزد چرا.
برداش��ت من اين اس��ت که ش��هيد پاک ن��ژاد زير چتر 
حمايت ش��هيد صدوقي فعاليت داش��تند. بيشتر مسائل 
اجتماعي، شامل حرکت هاي کمک به محرومان، تشکيل 
جلسات در مساجد و ساير برنامه هايي که جنبة فرهنگي 
و ديني داشت، اما مشخص بود که با نظام هم سو نيستند 
و در عين حال سعي داشتند تا از برخورد مستقيم پرهيز 

کنند.

آيا اين مس��أله که آقاي دکتر بين مردم و دستگاه هاي 
دولتي وس��اطت مي کردن��د تا مثلًا س��اواک مزاحم 
راه پيمايي آن ها نشود يا فرمانداري کل تهديد امنيتي 
براي اجتماعات مردم نباشد. و اين که شهيد پاک نژاد 
هم م��ورد وثوق م��ردم بودن��د و هم م��ورد اعتماد 
دس��تگاه هاي دولتيان آن زمان، آيا اين مسأله صحت 

داشته است؟
اين گونه مي توان گفت که ايشان پشتوانه اي بودند براي 
کس��اني که کارهاي تندتري انجام مي دادند. يادم هست 
که ش��هيد قبل از انقاب به محلي به ن��ام »خانة کتاب« 
مي رفت و از فعاليت آن و آزادي چاپ و نش��ر حمايت 
مي کردن��د. از جلس��ات س��خنراني و نوحه خوان��ي که 
حالت اعتراضي داش��ت حمايت مي کردند و پش��توانة 
آن ه��ا بودند. دس��تگاه هاي دولتي نيز ب��ا توجه به نقش 
تعديل کنن��دة دکت��ر در جلوگيري از خش��ونت به نظر 
ايشان احترام مي گذاش��تند. دکتر به لحاظ خيرخواهي و 
مردمي بودن ش��ان مورد تأييد کساني بودند که در مبارزه 
نقش داشتند. بعد از انقاب نيز اگر کسي دستگير مي شد 
- مثاً از مجاهدين )منافقين(- ايشان وساطت مي کردند 
تا آن فرد را مدتي آزاد مي گذاشتند تا شايد اصاح شود. 
مصداق هايي وجود دارد از افرادي که دس��تگير شدند و 
با وساطت ايش��ان آزاد شدند. اين روحية خاص ايشان 

بود، اما در مبارزة سياسي نقش واسطه را داشتند.
گويا فدائيان اس��لام در يزد شعبه اي داشتند که فعال 
هم بوده اس��ت. شنيده ش��ده است که شهيد پاک نژاد 

هم با اين گروه همکاري داشته اند.
من چي��زي در اين مورد نمي دانم. اگ��ر هم بوده اند در 
شاخة نظامي نبوده، اصاً تفکر دکتر در اين زمينه نبوده 
اس��ت. بعضي افراد در يزد اس��لحه نگه داري مي کردند، 
اما هيچ گونه زد و خورد يا اعدامي صورت نگرفت. در 

مورد ايشان هم من اطاعي ندارم. 
انجمن حجتيه در يزد به چه شکل بود؟

گاهي اوقات به مطب ايشان مي رفتم، 
كتاب ش�ان روي ميز باز ب�ود و بين 
ويزي�ت دو بيم�ار آن را مي خواندند 
و مي گفتند از اتلاف وقت جلوگيري 
مي كن�د. خودم از ايش�ان ش�نيدم 
ك�ه در ش�بانه روز فق�ط 4 س�اعت 

مي خوابيدند.

گفت وشنود شاهد ياران با مهندس غلامعلي سفيد
 استاندار اسبق يزد

خود را وقف مردم کرده بود...

درآمد
مهندس س��فيد، استاندار اس��بق يزد، كه سال ها با شهيد دكتر 
سيدرضا پاک نژاد ارتباط و معاشرت داشته، در اين گفت وشنود 
به خوبي جريانات سياس��ي فعال در سال هاي قبل از انقلاب را 
شناسايي كرده و برجستگي نقش شهيدان صدوقي و پاک نژاد 

در عرصه اين مبارزات را بيان كرده است.
اين گفت وگو را بخوانيد:
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»انجمن ديني« همان »انجمن حجتيه« بود و در محات 
فعاليت داش��ت. آن چه من مي توان��م به يقين اعام کنم، 
اين اس��ت که به غي��ر از بعضي افراد مؤث��ر که از آقاي 
حلبي و تش��کيات تهران اطاعت داش��تند، بقيه در يزد 
تحت نظر ش��هيد صدوقي فعاليت داشتند. البته نظريات 
شهيد صدوقي با آن ها نيز يکسان نبود، چون اين ها نظر 
ام��ام)ره( را تبليغ مي کردند و مرجعيت احکام رس��الة 

ايشان براي شان ماک بود.
فکر مي کنم شهيد پاک نژاد در زمينة انتخاب ارتباطات 
سياس��ي يک شخصيت هوشمند بودند که بيشتر بستر 
سياس��ي را فراهم مي کردند تا جبهه گي��ري و مقابلة 
مس��تقيم، و فکر مي کنم که ايشان بستر سياسي مورد 
نظرش��ان را از طريق بيماراني ک��ه درمان مي کردند، 
س��خنراني در مدارس و گفت وگو در کوچه و بازار 

فراهم مي کردند.
دکتر جلسه پرس��ش و پاسخ زياد داشتند �� در مدرسة 
رس��وليان، مدرسة رمضان، مس��جد اخوان، انجمن هاي 
ديني و جاهاي ديگر- س��ابقة کار فرهنگي ش��ان بسيار 
زياد بود و همه درک مي کردند که بين ديدگاه سياس��ي 
ايشان و آن چه حاکم است اختاف نظر وجود دارد، اما 

دکتر بيشتر به فکر تعليم دادن جوانان بودند.
اگر توضيح ديگري دربارة آن مقطع داريد بفرماييد.

تصور من اين اس��ت که با توجه به جرياني که ش��هيد 
صدوق��ي و ش��هيد پاک ن��ژاد رهبري آن را در دس��ت 
داش��تند، تعداد ش��هدا در يزد در جري��ان انقاب کمتر 
بود. درعين حال حرکت هايي انجام مي ش��د که از لحاظ 
سياس��ي و تبليغاتي درخور آن زمان و مفيد بود. اين دو 
ش��هيد، از بسياري از کارها پرهيز داشتند، جلوي خيلي 
ضات را هم مي گرفتند که فضا خيلي تند نشود و  از تعرّه
برخوردها شديد نگردد و بر اثر همين هدايت ها بود که 
تعداد شهدا و مجروحان يزد در آن دوران از کمترين ها 
بود و اين يک سياس��ت هدايت ش��ده بود. درعين حال 
شهيد صدوقي بسيار ش��جاع هم بودند. يادم مي آيد که 
يک روز س��ربازها ريختند داخل حظيره، ايشان گفتند: 
س��ينة من آمادة خوردن گلوله شماست. اين سخن شان 
هم مش��هور است که به ايش��ان گفتند: »مي خواهيم تو 
را بکش��يم!« در ج��واب فرمودن��د: »مرغاب��ي را از آب 

مي ترسانيد؟! من آماده ام براي شهادت!«
آيا مي توان س��ابقة فرهنگي ش��هيد پاک ن��ژاد را در 
اجتناب از فعاليت مس��لحانه و برخوردهاي مسلحانه 

دخيل دانست؟
بله، اين بخش از زندگي ش��هيد پاک نژاد بايد به درستي 
مطرح ش��ود چراکه همه چيز زندگي مبارزه مس��لحانه 
نيس��ت. زندگي مجموعه اي از اخ��اص، تربيت، علم، 
م��ردم داري، گذش��ت، ايثار و رفتارهايي از اين دس��ت 
اس��ت؛ اين ها در کنار مبارزه معني دارند. اگر تک بعدي 
باشيم، بسياري از چيزهاي ديگر را از دست مي دهيم. به 

نظر من شهيد پاک نژاد يک فرد معتدل بود.
خاطره اي از ايشان نقل مي کنم: با يکي از دوستان براي 
نماز ش��ب مي رفتيم. خودرو ما يک ژي��ان مهاري بود. 
دکت��ر را در بين راه ديديم و سوارش��ان کرديم. ش��هيد 
پاک نژاد عقب خودرو نشستند؛ درحالي که ما در جلو را 
براي ش��ان باز کرده بوديم. اصرار ما نيز فايده اي نداشت 
و همان جا نشستند. ايش��ان در آن زمان نمايندة مجلس 

بودند و  اين تواضع براي ما درسي شد.
خاطرة ديگ��ر اين ک��ه در دوران دانش آم��وزي يک بار 

به مطب ايش��ان رفت��م. آقاي دکتر از م��ن حق ويزيت 
نگرفتن��د، چون وضع مال��ي خوبي نداش��تم. مرا براي 
گرفتن دارو به داروخانة رازي فرس��تادند. مرحوم دکتر 
رمضان  خان��ي پس از تحويل داروه��ا از من وجه آن را 
نگرفتند و گفتند: آقاي دکتر حساب کرده اند. در حقيقت 

ايشان خود را وقف مردم کرده بودند.
ي��ادم مي آيد روز ديگري که با ه��م بوديم، فرد بيماري 
را در کن��ار راه ديد. کنارش نشس��ت، او را معاينه کرد 
و برايش نس��خه اي نوش��ت و به دس��تش داد. اين گونه 

حرکت هاي او در بين مردم بسيار تأثير داشت.
آيا انجمن پزشکان را که به روستاها اعزام مي شدند، 

ايشان تشکيل دادند؟
تا آن جايي که من اطاع دارم، بله. اعضاي اين انجمن به 
روستاها مي رفتند و فعاليت هاي درماني مي کردند. البته 

من در اين حرکت نقشي نداشتم، اما از آن باخبر بودم.
آيا ش��ما از مشاوره و کسب تکليف دکتر پاک نژاد از 

شهيد صدوقي خاطره اي داريد؟
م��ن آن دو بزرگوار را در جلس��ات بس��يار در کنار هم 
مي ديدم، مي ش��نيدم که با هم شور و مشورت دارند، اما 
خاطرة خاصي براي گفتن ندارم. البته يک مورد سياسي 
از شهيد پاک نژاد به خاطرم مي آيد. در آن دوره گروهک 
»فرق��ان« در دانش��گاه ها و بي��ن جوانان نف��وذ فراواني 
داشت. کتابي هم به نام” توحيد” داشتند. من اين کتاب 
را به آق��اي پاک نژاد ارائه دادم. ش��هيد پاک نژاد پس از 
مطالعة آن به من فرمودند: »اين ها آخوندکُش هس��تند.« 

من گفتم: »اعضاي اين گروه مي گويند مس��لمان هستند 
و در بين آن ها روحاني و معمم هم هس��ت.« در جواب 
گفتند: »من باش��م يا نباشم، اين ها چنين کاري خواهند 
کرد.« اين پيش بيني و تحقق آن براي من بس��يار جالب 

بود.
گاهي اوقات به مطب ايش��ان مي رفتم، کتاب شان روي 
مي��ز باز بود و بين ويزيت دو بيم��ار آن را مي خواندند 
و مي گفتن��د از اتاف وقت جلوگي��ري مي کند. خودم 
از ايش��ان ش��نيدم ک��ه در ش��بانه روز فقط 4 س��اعت 

مي خوابيدند.
خاطره اي ديگر از ايش��ان دارم. ما و ش��هيد جوکار در 
تهران نو، هم خانه بوديم. گاهي به ش��هيد پاک نژاد س��ر 
مي زديم. ايش��ان در تهران نماين��ده بود. يک روز صبح 
ب��ه منزل ما آمد و در م��ورد مطالعه با هم بحث کرديم. 
بسيار متأسف بودند از اين که در آن دوره خواب شان از 
4 ساعت بيش��تر شده و از زمان مطالعه شان کاسته شده 
اس��ت. من س��ؤال کردم که با توجه به اين که خودتان 
رانندگي مي کنيد شما وقت براي مطالعه کم نمي آوريد؟ 
در پاس��خ گفتند: »خير در اتوبوس وق��ت خوبي براي 
مطالعه دارم. البته گاهي اوقات خوابم مي برد که زمان آن 

را محاسبه و از 4 ساعت خوابم کم مي کنم.«
در زمينة روش��ن بيني سياس��ي ايش��ان بايد عرض کنم 
ک��ه در زمان انتخابات ما يک دفت��ر تحت عنوان »دفتر 
هماهنگي دانش آموزان و دانش��جويان« داشتيم و از آن 
به عنوان س��تاد انتخاباتي اس��تفاده مي کرديم. يادش به 
خي��ر کانديداي ما ش��خصي بود که بعده��ا او نيز مثل 
دکتر پاک نژاد ش��هيد ش��د. در ضمن به جناب پاک نژاد 
نيز خرده مي گرفتيم که ايش��ان يک مبارز تندرو نيستند. 
در آن دوران ش��ب نامه اي هم در مورد وابستگي ايشان 
به انجمن حجتيه پخش ش��د. جمعي از دوس��تان شهيد 
پاک نژاد پيش��نهاد دادند که از فعاليت ما جلوگيري يا با 
آن مقابله ش��ود که جناب دکتر در ج��واب گفته بودند 
اين هاي بچه هاي مخلصي هستند، بگذاريد در حد فهم 

خودشان فعاليت کنند. 
زمان��ي که دکتر ب��ه منزل تان در تهران آمدند، ش��ما 

دانشجو بوديد؟
بله، من دانش��جوي دانشگاه علم و صنعت بودم. ايشان 

هم نمايندة مردم يزد در مجلس بودند.
آيا فعاليت سياس��ي ايش��ان بعد از انقلاب هم مانند 

گذشته ادامه پيدا کرد؟
با توجه به عاقه اي که به جلس��ات پرس��ش و پاس��خ 
داش��تند، در هر محفل و مجلس��ي از افراد مي خواستند 
تا س��ؤالات خود را مط��رح کنند و آن ه��ا را راهنمايي 
مي کردند؛ هميش��ه اين روحيه را داشتند. يادم هست آن 
روزي ک��ه به منزل ما آمدند، گفتند که جلس��ه اي هم با 

پزشکان دارند.
در مورد برادر ايشان هم يادم هست که ما در استانداري 
بودي��م که از آقاي نعمت زاده وزير صنايع خواس��تيم تا 
تعدادي خ��ودرو ارزان قيمت براي رفت وآمد مديران به 
ما بدهند. يک خودرو به اخوي ش��هيد پاک نژاد پيشنهاد 
دادي��م که گفتند آن را به ديگري بدهيد. البته کمي بعد، 
از دفتر ايش��ان تماس گرفتند و گفتن��د در صورتي که 
ايش��ان قبول نمي کنند اين س��هميه را به دفتر بدهيد تا 
کارهاي ما با آن انجام ش��ود. ولي باز خود ايش��ان به ما 
تلفن زدند و گفتند به هيچ عنوان تحت نام من چيزي به 

کسي ندهيد. طبع بسيار بلندي داشتند.

دكتر جلسه پرسش و پاسخ زياد داشتند 
در مدرسة رس��وليان، م��درسة رمضان، 
مسجد اخوان، انجمن هاي ديني و جاهاي 
زياد  كار فرهنگي شان بسيار  ديگر سابقة 
بود و همه درک مي كردند كه بين ديدگاه 
سياسي ايشان و آن چه حاكم است اختلاف 
فكر  به  بيشتر  دكتر  اما  دارد،  وجود  نظر 

تعليم دادن جوانان بودند.
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ارتباط شما با آقاي دکتر به صورت مستقيم بود؟ 
حدود 5-4 س��ال از دوران دبيرس��تانم را مؤذن و مکبر 
مسجد حظيره بودم. آقاي پاک نژاد هم مرتب نماز هاي شان 
را در مس��جد حظي��ره مي خواندن��د. ارتباط م��ا به اين 
صورت شکل گرفت. به عاوه، خانه هاي مان هم نزديک 
همديگ��ر بود و تقريباً تمام اهل خانواده ما  از پدربزرگ 
و مادرب��زرگ گرفته تا بچه هاي کوچ��ک براي درمان به 
مطب ايش��ان مراجعه مي کردند. بعدها من در جلس��ات 
پرسش و پاسخ مسائل ديني دکتر هم شرکت مي کردم و 
به مقتضاي رفت وآمد با بچه مذهبي هاي مسجد حظيره با 

آن ها هم ارتباط داشتم.
اگر بخواهيد جامعه يزد را در آس��تانه پيروزي انقلاب 
تا زمان تثبيت انقلاب اسلامي جريان شناسي کنيد، چه 

عواملي را مهم مي دانيد؟
ريش��ه هاي اين جريان را بايد از اوايل سال1350 شروع 
کرد. يعني س��ال هايي که رژيم شاهنش��اهي، جشن هاي 
دوهزاروپانصدس��اله را برگزار مي کرد. رژيم در آن زمان 
احس��اس ثبات قطعي مي کرد و حضور سران کشورهاي 
مختل��ف را مايه ثبات بيش��تر خودش مي دانس��ت. قطعاً 
رژيم انتظار داش��ت که بعد از سال 1350 و آن جشن ها 
و س��رکوب مبارزان، وضعيتش ثبات بيشتري پيدا کند و 
ديگر هيچ خطري آن را تهديد نکند. اگر بخواهيم ببينيم 
که در سال 1352 اوضاع در يزد چگونه بود، تنها مي توان 
اين را گفت که مس��جد حظيره و رهبري ش��هيد آيت الله 
صدوقي، به عنوان يک جريان خاص سياس��ي محوريت 
اصلي و اساس��ي داش��ت. معمولاً ش��ب ها مسجد ايشان 
پذيراي بسياري از جوان هايي بود که دنبال مسائل مذهبي 
و سياسي بودند. مرحوم شهيد پاک نژاد هم از افرادي بود 
که مرتب نماز جماعتش را در مس��جد ش��هيد صدوقي 
مي خواند. منزل و مطب ايشان نزديک مسجد بود. ارتباط 
خيلي تنگاتنگي هم با شهيد محراب داشت و به طور کلي 
از ارکان مسجد حظيره به حساب مي آمد. در آن جا، مردم 
عادي کوچه و بازار و حتي پرس��نل دولتي هم محوريت 

عام پيدا کرده بودند. نوع حضور و قدرت شهيد صدوقي 
و نفوذ ايش��ان در جامعه طوري بود که حتي دستگاه هاي 
دولتي رژيم ش��اه هم مجبور بودند با ايش��ان کنار بيايند. 
ش��خصيت ش��هيد صدوقي در آن مقطع، طوري نبود که 
دستگاه هايي مثل ساواک يا شهرباني بتوانند خيلي راحت 
با ايش��ان مواجه شوند و سياست هاي خودشان را اعمال 
کنن��د. حتي در بعضي موارد، به دليل نفوذ فراوان  آيت الله 
صدوق��ي، از ايش��ان حرف ش��نوي هم داش��تند. جريان 
ديگ��ري هم که آن موقع در ش��هر ي��زد فعاليت مي کرد، 
جريان انجمن حجتيه بود که من نمي توانم اين جريان را 
به طور دقيق بررس��ي کنم، ولي برداشت من اين است که 
در آن زم��ان، جريان انجمن حجتيه در يزد با جريان کلي 
اين انجمن در کشور فرق داشت، يعني ضمن اين که اين 
جريان در يزد فعال بود، اما سياس��ت هاي کلي انجمن در 
همه کشور اعمال نمي شد. تعداد زيادي از جوان هاي اين 
تش��کل در استان يزد فعاليت مي کردند؛ منتها نه در قالب 
سياس��ت هاي آن. هرچه از آن سال ها به طرف سال هاي 
1357-1356 مي آيي��م، اي��ن جري��ان قوي تر مي ش��ود، 
به طوري که از س��ال هاي 1353-4 به بع��د، فعاليت هاي 
سياس��ي اعضاء، اصاً مورد قبول انجم��ن حجتيه نبود. 
کارهايي مثل پخ��ش اعاميه حضرت امام)ره(، نوارهاي 

ايش��ان و کتاب هاي دکتر ش��ريعتي، حتي نوع برنامه ها و 
سخنراني هايي که ترتيب مي دادند، صرفاً اهداف سياسي 
را دنب��ال مي کرد. اين جري��ان، آرام آرام در حظيره قوت 
بيش��تري گرفت و ش��ب ها به پاتوق جوان ها تبديل شد 
و بچه ها برنامه هاي مختل��ف مذهبي را دنبال مي کردند. 
مرحوم شهيد پاک نژاد هم در اين جريانات حضور فعال 
داش��ت و به صورت هفتگي جلس��اتي را در دبيرس��تان 
رس��وليان برگزار مي کرد. آن اواخر هم جلسات پرسش 
و پاس��خي در مجموعه تعليمات اس��امي داشتند که در 
خيابان سلمان فارسي، برگزار مي شد. بعضاً اين جلسات 
در هم��ان مجموعه تا س��ال هاي 1355-1356 يعني قبل 
از ش��هادت مرحوم آقامصطفي ادام��ه پيدا کرد و افرادي 
هم چ��ون آقاي راس��تگو از قم يا جاه��اي ديگر دعوت 
مي ش��دند، اما چند ماه قبل از آن، مرحوم شهيد صدوقي 
در حظي��ره، س��خنراني هايي را بعد از نم��از مغرب آغاز 
کردند. بعد از مدت کمي، اين س��خنراني ها رنگ و بوي 
سياس��ي گرفت و مجموعه حظيره تبديل به مجموعه اي 
کاماً سياس��ي � مذهبي شد که فعاليت ها را سر و سامان 
م��ي داد،  مثاً فعاليت ه��اي نوجوانان ب��ه جريان انقاب 
نزديک تر ش��د يا از افراد مختلف مثل مرحوم فخرالدين 
حجازي يا آقاي روحاني براي س��خنراني دعوت ش��د. 
ب��ه اين ترتيب، همه فعاليت ه��اي داخل حظيره از طريق 
ارتب��اط با مرحوم ش��هيد صدوقي ص��ورت مي گرفت و 
بعدها با ارتباط نزديک تر در بيت ايش��ان ادامه يافت، اما 
در دل اي��ن کارها اختاف نظرهايي پيدا مي ش��د. يعني 
طيف هايي که معتقد بودند که بايد کارهاي سياسي فعال 
آشکار و ش��فاف بکنند يا مواضع ضد شاه داشته باشند، 
با افراد ديگري که از انجمن حجتيه بودند عقيده داش��تند 
ک��ه بايد محافظه کارانه تر عمل کرد. حتي يادم اس��ت در 
بعضي از تظاهرات، بر س��ر اين مطلب که ش��عار “مرگ 
بر ش��اه” بگويند يا ن��ه، بين جوان هاي فعال سياس��ي و 
اف��راد محافظه کار، اختاف بود، اما هيچ وقت اين مطالب 
خيلي حاد نش��د و همين طور ادامه پيدا مي کرد، چون با 

شهيد پاک نژاد هم از افرادي بود كه مرتب 
نماز جماعتش را در مسجد شهيد صدوقي 
مي خوان�د. من�زل و مطب ايش�ان نزديک 
مس�جد بود. ارتباط خيلي تنگاتنگي هم با 
شهيد محراب داشت و به طور كلي از اركان 
مسجد حظيره به حساب مي آمد. در آن جا، 
مردم ع�ادي كوچه و بازار و حتي پرس�نل 

دولتي هم محوريت عام پيدا كرده بودند.

 گفت وشنود شاهد ياران با محمدحسن خورشيدنام

نقش شهيد پاک نژاد 
در پيشبرد انقلاب ...

درآمد
محمدحسن خورشيدنام، كارشناس ارش��د مديريت دولتي است و آغاز 
فعاليت ها و مس��ؤوليت هاي وي در حوزه هاي مختلف عمراني، سياسي و 
اجتماعي، از سال 1362 بوده و جزو فعالان اجتماعي در جريانات انقلاب 
اس��لامي يزد شناخته مي شود. كس��ي كه با اين جريانات ارتباط مستقيم 
و نزديك داشته  و به مدت ش��ش سال متصدي معاونت سياسي و امنيتي 
استان داري يزد بوده اس��ت. بديهي است كه خورشيدنام، به عنوان يك 
فعال سياسي انقلاب اسلامي و مسؤول بعد از انقلاب ديدگاه هاي جالبي در 
خصوص جريان شناسي در شهر يزد و نيز نقش شهيد پاک  نژاد داشته باشد. 

با هم اين ديدگاه ها را مي خوانيم.
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اوج گيري تظاهرات در يزد مصادف شد و تمام اين مسائل 
تحت الشعاع قرار گرفت. در اين مرحله، شهيد صدوقي، 
شهيد پاک نژاد و افراد مرتبط با آن ها مثل امام جمعه فعلي 
ي��زد و نماينده محترم ولي فقيه ارتباط مداوم داش��تند و 
فعاليت ها سامان دهي مي شد. اين جريان همين طور ادامه 

پيدا مي کند و به پيروزي انقاب ختم مي شود. 
البت��ه گروه ه��اي مختلف اع��م از منافقين ي��ا گروه هاي 
مارکسيستي در شهر يزد هم مثل شهرهاي ديگر، به دنبال 
اين بودند که برنامه هاي خاص خودشان را داشته باشند. 
يادم است فردي به نام شيرازي اگر اشتباه نکنم آمده بود 
ب��ه يزد، براي اين که دفتر منافقي��ن را در يزد ايجاد کند، 
آن ها مدتي هم با جاهاي مختلف ارتباط برقرار کردند، اما 
موفق به اين امر نشدند. برخاف خيلي استان هاي ديگر 
که توانس��تند دفتر بزنند و کار کنن��د، اين جا با مقاومت 
ش��هيد صدوقي، اين امر براي شان ميس��ر نشد. به غير از 
اين ه��ا، جريان عمده ديگ��ري که بتوان��د در يزد خيلي 
خودنمايي کند، وجود نداش��ت. البت��ه، بالاخره، منافقين 
توانستند ترورها را طوري پيش ببرند که در نهايت خود 
ش��هيد صدوقي را هم ترور کردن��د، اما به هرحال جريان 
فعال سياس��ي اي که بخواهد در اس��تان يزد شکل بگيرد، 

وجود نداشت.
بر اس��اس برخي ش��واهد، گويا انجم��ن حجتيه در يزد 
به نوعي استحاله شده و در فعاليت هاي ديگري سامان دهي 
و اعمال مي ش��د، اما از طرف ديگر، يکي از کليش��ه هاي 
رفتاري يا چارچوب هاي تعريف شده حجتيه اين بود که 
با محافظه کاري بيش��تري با فرقه ه��اي ضاله يا فرقه هاي 
انش��عابي مقابله مي  کردند وگرنه بقيه برنامه هاي ش��ان در 
نشست هايي خاصه مي شد که با هم در آن ها مي نشستند 

و بحث مي کردند. 
وج��ه غالب فعاليت انجمن حجتيه در آن زمان، مبارزه با 
بهائيت بود. جزواتي که در جلسات مختلف داده مي شد، 
در کل کشور مش��ترک بود و بيشتر نحو بحث با بهائيت 
و نحوه شکل گيري آن ها و پاسخ به شبهات شان تدريس 
مي ش��د. البت��ه مباحث ديگ��ري هم وجود داش��ت: مثل 
بحث انتظار، امام زمان)عج(، حديث، تفس��ير و چيزهاي 
ديگ��ر، ولي وقتي جوان ها وارد کار ش��دند، فعاليت هاي 
مذهبي به مرور متفاوت ش��د و نگاه  عده اي از جوان ترها 
به مس��ائل تربيت��ي و مذهبي تغيير کرد. مثا رس��م نبود 
که کارهاي ورزش��ي، تفريحي و اردويي انجام بگيرد، اما 
عده اي آن ه��ا را راه انداختند، که م��ورد مخالفت جدي 
اعض��اي قديمي قرار گرفت، ولي ن��وع فعاليت ، تفکر و 
انديشه ش��ان تغيير نکرد. به عبارت دقيق تر، ش��ايد بتوان 
گفت که انجمن حجتيه به طور نامحس��وس به دو شاخه 
تقسيم شد: يک ش��اخه جوان هايي که وارد فعاليت هاي 
سياس��ي شدند، اهل خواندن کتاب هاي شريعتي بودند و 
با امام و ش��هيد صدوقي ارتباط داشتند. يک دسته ديگر 
هم، قديمي ها بودند که در حالت قديمي خودشان مانده 
بودن��د و مقاومت نمي کردند. در نتيجه، چون اين دس��ته 
جديد فعاليت بيشتري مي کردند و در جامعه هم فعال تر 

بودند، قديمي ها کم کم از فعاليت ها کنار رفتند.
نقش اصناف پي��ش از انقلاب اس��لامي مثل معلمان، 
بازاريان، کس��به و اصن��اف مختلف در جريان انقلاب 

اسلامي چگونه بود؟
اين يک واقعيت اس��ت که در جامعه ما عده اي زودتر و 
عده اي ديرتر وارد مباحث انقاب ش��دند. اگر از س��ال 
1342 ب��ه اي��ن ط��رف را در نظر بگيريد، بع��د از تبعيد 
حضرت امام)ره( جريان، مبارزه در ايران قطع نش��د، اما 
با بررسي تاريخ انقاب، مي بينيد که فقط عده خاصي به 
مبارزه ادامه دادند که روحانيت در صدر ايش��ان اس��ت. 

در کن��ار اين ها تعدادي از دانش��جويان و دانش��گاهيان 
ديده مي ش��وند، درضمن، گروه هايي هم بودند که مبارزه 
مسلحانه مي کردند. بنابراين، از سال 1342 به اين طرف، 
گروه هاي مختلفي از ميان قش��رهاي مختلف مردم يعني 
معلم، بازاري، کارگر، دانشجو، استاد دانشگاه و روحاني 
وارد پروس��ه مبارزات انقابي ش��دند. منتها از هر کدام، 
تعدادي معدود و به ش��يوه هاي مختلف مبارزه کردند. به 
قول خودتان، بعد از تش��کيل گروه مجاهدين خلق، اين 
جريان منح��رف و به يک س��ازمان التقاطي – منافقين- 
تبديل ش��دند. اما اکثر گروه هاي مسلحانه ديگر، سامت 
خودشان را حفظ کردند و سالم و کاماً اسامي کارشان 
را ادامه دادند تا جريان انقاب به پيروزي برسد، با اين که 

بسياري از آن ها دستگير، تبعيد يا شکنجه شدند.
بعد از آن، اگر تظاهرات دانشجويي را نگاه کنيد، متوجه 
مي شويد که هر سال، در 16 آذر، به مناسبت هاي مختلف 
اين جريان ادامه پيدا مي کند و در 19 دي باز هم دانشگاه ها 
به طور جدي وارد اين مباحث مي شوند و در همه مساجد 
کم کم ش��کل مي گيرد، ولي وقتي دوباره مساجد را نگاه 
مي کنيد، مي بينيد که در هر مس��جدي عامه مردم هستند. 
به نظر من، تقدم و تأخر ورود مردم به مبارزه را نمي توان 
به راحتي تفکيک کرد، البته فعاليت هاي سازمان دهي شده 
و منظم دانشگاه و روحانيون را بايد استثنا کرد، اما به طور 
کلي هسته هاي اساس��ي و پرجمعيت در مساجد تشکيل 
ش��د. از س��وي ديگر، نمي توان گفت که اين آدم ها همه 
فرهنگي ، کارگ��ر يا بازاري اند، چون همه نوع آدم در اين 
مساجد وجود داش��ت. من نمي توانم، ولي شايد کساني 
که در زمينه جامعه شناسي انقاب مطالعه و تحليل دارند، 
بتوانند براي نيروها تقدم و تأخر قائل شوند. طبيعي است 
آن هايي که به نحوي وابس��تگي هاي بيشتري به سيستم و 
رژيم داش��تند، يا وابس��تگي هاي دنيوي بيشتري داشتند، 
ديرتر به ما پيوس��تند. اما اين نکته را به طور قطع و يقين 
مي توان گفت که حضور جوان ها در مقايسه با بقيه بيشتر 
بود. وقتي به انواع و اقسام برنامه ها نگاه مي کنيد، حضور 
جوان ها را به طور محسوس مي بينيد. شايد يکي از دلايل 

اين امر اين باش��د که زندگي جوان هنوز شکل نگرفته و 
وابس��تگي اش کمتر اس��ت. در نتيجه، خيلي زودتر افکار 
و انديش��ه هاي جديد را مي پذيرد، مايل به تغيير اس��ت 
و وابس��تگي خاصي ندارد که اذيت ش��ود، لذا شما حتي 
مس��اجد و تظاهرات را ه��م که نگاه مي کني��د، مي بينيد 

حضور جوان ها به شدت در آن ها پررنگ است. 
نکت��ه ديگر آن که پس��ت هاي ابلاغي آغ��از جمهوري 
اس��لامي، واکنش اف��رادي را برمي انگيزد. آيا اين کار 

هيچ وقت به واکنش هاي شديد منجر شد؟
پي��روزي غيرمنتظره انق��اب، دس��ت اندرکاران رژيم را 
کاماً مبهوت و گيج کرد و اساساً به آن ها فرصت نمي داد 
که از حالت گيجي خارج ش��وند يااين که مقاومت کنند. 

ج��وّه حاکم بر آن زمان طوري ب��ود که آن ها جنايتکاراني 
بودند که به شدت ترسيده بودند، آن ها که اين وضعيت را 
نداش��تند، اصاً خودشان را در اين مقام نمي ديدند که به 
اين مباحث وارد ش��وند. بعيد مي دانم که آن موقع خيلي 

مقاومت جدي اي شده باشد. 
گرايش جوانان به انتخابات مجلس اول چگونه بود؟ 

من در آن مقطع زماني در يزد نبودم، نمي توانم به صورت 
مشخص و دقيق جريان را تعريف کنم، ولي اين را مطمئن 
هس��تم که بس��ياري از جوان ها طرفدار کساني بودند که 
وجهه انقابي، ضداس��تکباري و ضداستبدادي شان قوي 

بود. 
مس��جد حظيره از جمله مس��اجد فعال بود که پايگاه 
اصل��ي براي ايثارگ��ران يزد، ش��هروندان يزدي و هم 
براي کل کش��ور شناخته ش��ده بود. شهيد صدوقي به 
عنوان يکي از ارکان انقلاب اس��لامي فعاليت هايش را 
در مسجد حظيره متمرکز کرده بود، مساجد ديگر يزد 
به چه صورت بودند؟ آيا در آن ها فعاليت هاي محله اي 

يا منطقه اي صورت مي گرفت يا نه؟
يادم نمي آيد مس��جدي بوده باش��د که در اين خصوص 
موضوعي��ت پيدا کرده باش��د؛ مخصوص��اً در آن اوايل. 
بعضي از فعالان مس��جد حظيره به مس��اجد ديگري هم 
مي رفتن��د و فعاليت هايي را انج��ام مي دادند، اما تا جايي 
ک��ه يادم مي آيد، فک��ر نمي کنم که فعاليت هاي مس��اجد 
ديگ��ر مط��رح و قابل تأم��ل بوده باش��د. البته مس��جد 
بياق خ��ان تا ح��دي فعال بود، اما مقط��ع زماني اش را به 
ياد نمي آورم. در دوران اعتصاب دانش��گاه ها هم مسجد 
کوچک��ي نزديک منزل مرحوم آيت الله مدرس��ي بود که 
اسم دقيقش را نمي دانم. دانشجويان فعال، آن جا را براي 
بعض��ي فعاليت هاي مخفي تر و جزئي ت��ر، به عنوان يک 
مکان  امن انتخاب کرده بودند، و چون مردم عادي به آن 
 جا نمي رفتند، در اختيار دانشجويان بود. آشيخ رضاخاني  
ک��ه فکر مي کنم الآن مس��ؤوليت دبيرخانه ش��وراي ائمه 
جمعه اس��تان را به عهده دارند امام جماعت آن جا بود و 
تقريباً آن جا به يک مکان مخفي  براي فعاليت جوان هاي 
دانش��گاهي مسلمان تبديل شده بود که براي برنامه ريزي 
براي فعاليت هاي مختلف، مثل تظاهرات يا پخش اعاميه 

از آن جا استفاده مي شد.
اگر نکته ناگفته اي باقي مانده، بفرماييد.

ذک��ر يک نکته در خصوص جريان شناس��ي جامعه يزد 
در س��ال هاي انقاب، اينکه کاري در يزد انجام مي شد 
که ش��ايد در استان هاي ديگر هم بوده و من خبر ندارم 
و آن، اين که دانشجوهاي مس��لمان و مذهبي ها معمولاً 
کس��اني بودند که با آيت الله صدوقي در نوروز هر سال 
مي آمدند و تعدادي از دانش آموزان مذهبي و مستعد را 
قبل از اين که در دانش��گاه قبول ش��وند، جمع مي کردند 
و ب��ا اين ها از هم��ان موقع ارتباط برق��رار مي کردند و 
بعد آن ها را ب��راي انتخاب رش��ته راهنمايي مي کردند. 
پس از آن هم، در دانش��گاه مراق��ب آن ها بودند، چون 
در آن زم��ان، جريانات مختلفي از جريانات غيراخاقي 
گرفته تا مارکسيست ها وجود داشت که خيلي خطرناک 
بود. اين کار به نظرم حرکت مثبتي بود. ازجمله کساني 
ک��ه در اين زمين��ه وقت مي گذاش��ت، مرحوم مهندس 
حميدنيا بود ک��ه در اين خصوص نقش مؤثر و مفيدي 
داش��ت و بعد از انقاب به دليل اطاعاتي که از منافقين 
داش��ت، فعاليت هاي خوبي براي جلوگيري از انحراف 
بچه مس��لمان ها و فريب نخ��وردن آن ها انج��ام مي داد، 
به خصوص که منافق��ان در اوايل انقاب خيلي راحت 
با ش��عارها و برنامه هاي مختلف مي توانس��تند بچه هاي 

مذهبي را فريب دهند. 

ن�وع حض�ور و ق�درت ش�هيد صدوقي و 
نفوذ ايش�ان در جامعه طوري بود كه حتي 
دس�تگاه هاي دولتي رژيم ش�اه هم مجبور 
بودن�د با ايش�ان كن�ار بيايند. ش�خصيت 
ش�هيد صدوقي در آن مقط�ع، طوري نبود 
كه دستگاه هايي مثل س�اواک يا شهرباني 
بتوانند خيلي راحت با ايشان مواجه شوند و 

سياست هاي خودشان را اعمال كنند. 
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 دکتر پاک نژاد را اولين بار کجا ملاقات کرديد؟
داستان نخستين ديدار من و دکتر پاک نژاد،  کمي طولاني است. 
به اين صورت که پس��رعموي من ک��ه روحاني بود، در قم 
تحصيل مي کرد و خيلي به مجموعه کتاب هاي دکتر پاک نژاد 
عاقه داشت. چون من با ايشان رابطه داشتم، اين کتاب ها به 
دست من هم مي رس��يد و کم کم به کتاب هاي ايشان عاقه 
پيدا کردم، به اين دليل که برايم جالب بود که يک پزش��ک 
درباره مسائل مذهبي تحقيق مي کند. به خصوص که مطالعه 
درباره مسائل مذهبي جزو عايق ام بود. به هرحال بعد از يک 
ماه تصميم گرفتم ايشان را ببينم. در آن زمان همه مردم دکتر 
را مي ش��ناختند، حتي يادم است وقتي راننده تاکسي متوجه 
ش��د که مي خواهم به مطب دکتر پاک نژاد بروم، مستقيم مرا 

به آن جا برد.
مطب دکتر با مطب هاي ديگر پزشکان يزد متفاوت بود؟

يادم است که مطب شان منشي نداشت و حدود 40 نفر منتظر 
بودند تا دکتر معاينه شان کند. دکتر در همان نگاه اول، خيلي 
بي آلايش و ساده به نظر مي رسيدند و چون من لباس نظامي 
با آرم بهداشت به تن داشتم، فکر کردند که من دکتر هستم و 
با ايشان کار به خصوصي دارم، ولي من توضيح دادم که فقط 
براي ديدن ايش��ان و احوال پرسي آمده ام و خيلي خوشحال 
مي شوم که در فرصت هاي ديگري شما را ببينم. بعد از مدتي 
به من زنگ زدند و من هم براي ديدن دکتر به تأمين اجتماعي 
در خيابان فرخي رفتم. از همان جا دوس��تي و رابطه ما شکل 
گرفت و به واس��طه کاس هاي تفس��ير قرآني که در منزل 
مرحوم دکتر رمضان خاني تشکيل مي شد، با همديگر بيشتر 

رفت و آمد کرديم و صميمي شديم.
آن جلس��ات خيلي جالب و به يادماندني ش��د. جلس��ه ها، 
جمعه  ها بعد از ظهر تشکيل مي شد و دکتر رمضان خاني خيلي 
خوب از ميهمانان پذيرايي مي کرد. من سه، چهار هفته در آن 
جلسات  ش��رکت کردم، اما يک بار که با لباس نظامي رفتم، 
رفتار حضار خيلي عوض شد. به طوري که بعد از اتمام جلسه، 
متوجه شدم که در حضور من حرف نمي زنند. هفته بعد که با 
لباس ش��خصي رفتم باز همان وضعيت تکرار شد، من هم 
ديگر نرفتم. مدتي گذشت، دکتر تماس گرفت و گفت: چرا 
نمي آي��ي؟ من هم جريان راتعريف کردم و گفتم در ميانه، در 

کاس تفسير آيت الله ميانجي -که آن موقع هنوز مجتهد نشده 
بود - و در تبريز، در کاس تفسير حاج آقاي اسنقي شرکت 
مي کرده ام، و از نظر خانوادگي هم با آيت الله صدوقي آشنايي 
دارم، اگر خواستيد مي توانيد از آقاي مجتهدي - که دادستان 

زاهدان بود-  سؤال کنيد.
 آقاي مجتهدي پس��ردايي مادرم بود و حکم تبعيد حاج آقا 
صدوق��ي به زاهدان را تبرئه کرده و ايش��ان 15 روز در خانه 
آق��اي مجتهدي مانده بود. من از آقاي دکتر خواس��تم تا اين 
مس��ائل را به کس��ي نگويد، ولي درباره م��ن تحقيق کند تا 
خيال همه کساني که به منزل دکتر رمضان خاني مي آمدند و 
مي رفتند، راحت شود، دکتر هم قبول کرد و دو روز بعد زنگ 

زد. اين بار من شدم محرم راز دکتر پاک نژاد! 
مطب دکتر پاک نژاد هميشه همان  قدر شلوغ بود؟

هر بار که من مي رفتم، همين طوري بود. اما نکته خيلي جالب، 
اين بود که 60 درصد از مراجعان دکتر، مريض نبودند، بلکه 
گرفتار بودند. هر کس که گرهي در کار اداري يا خانوادگي يا 
هر مسأله ديگري داشت، به دکتر مراجعه مي کرد و جالب اين  
بود که تا جايي که من اطاع دارم، گرفتاري اکثر مردم برطرف 
مي شد. يک بار به ايشان گفتم: دکتر شما که اين ها را معرفي 
مي کنيد، مي شناسيدشان؟ دکتر گفت: نمي شناسم، ولي مردم 
فکر مي کنند که اين مملکت در دس��ت من است و همه به 
حرف من گوش مي  کنند، به همين دليل هم اگر اقدامي انجام 

ندهم، دل شان مي شکند. 
يک بار هم رفته بودم به مطب ايشان که ديدم پنج نفر، پنج نفر 

از اتاق معاينه بيرون مي آيند و هيچ کس هم پول نمي دهد. همان 
موق��ع، آقايي آمد و يک ده توماني داد، آن موقع پول ويزيت 
دکتر پاک نژاد دو تومان بود و بيمارها پول ش��ان را داخل يک 
سطل مي انداختند. آن آقا بقيه  پولش را خواست که دکتر گفت 
الآن پول خرده ندارم، بعداً حساب مي کنيم. آن آقا گفت شما 
الآن نزديک به چهل نفر را معاينه کرده ايد، هر کدام دو تومان 
داده باشند، پول خرده جمع مي شود؛ دکتر سطل را به ما نشان 
داد و ديديم هيچ چيز داخل آن نيست، فقط در کشو ميز دکتر 
يک دو توماني بود. وقتي که آن آقا رفت، من از جس��ارتش 
خيلي متأثر ش��دم و از دکتر سؤال کردم که با اين وضعيت، 
چگونه امرار معاش مي  کند؟ دکتر مي گفت که وضع پدرش 

خوب است، زمين دارد و مخارج شان تأمين مي  شود. 
اساس��اً دکتر از پول طبابت زندگ��ي نمي کردند، ولي راضي 
نبودند که تا وقتي زنده هس��تند، کسي از اين مرام شان خبر 
داشته باشد. بعداً متوجه شدم که عده  اي پول داروي خود را 
هم از دکتر مي گيرند؛ به اين ترتيب ارادتم به دکتر بيشتر شد. 

ش��ما قبل از انق��لاب، معاون ش��هردار و در يک برهه از 
زمان هم ش��هردار يزد بوديد، با توجه به شرايط ايران در 
آن زمان، ش��هيد صدوقي يا دکتر پاک نژاد از اين مرضوع 

راضي بودند؟
جريان از اين قرار بود که بعد از اتمام سربازي، من به تبريز 
برگشتم و در دانشگاه آن جا استخدام شدم اما پيش از آن، در 
مديريت بيشتر درمانگاه ها، حمام ها و به خصوص کارگاه هاي 
قالي بافي شرکت داشتم. به همين دليل هم مرا به عنوان معاون 
ش��هردار انتخاب کردند و تلگراف دادند. من اهميتي ندادم، 
تلگ��راف دوم که آمد، نوش��ته بودند: مردم حق ش��ناس يزد 
منتظر ش��ما هس��تند! من هم جوان بودم و فکر مي کردم که 
مردم جلو دروازه قرآن جمع شده  اند، منتظر من هستند، و اگر 
نروم، اوضاع يزد خراب مي  ش��ود. به هرحال با دکتر صام زاده 
به ش��هرداري رفتم، در آن زمان مهندس معيداللهي شهردار 
بودند، و اعضاء ش��وراي شهر - آقايان روحاني، عامرياني و 
تبريززاده- گل و شيريني آوردند، و نامه  اي به من دادند. نامه، 
حکم معاونتم بود. من اول باور نکردم، با آقاي دکتر صام زاده 
تماس گرفتم و جريان را پرسيدم، ايشان گفتند يزدي ها آدم هاي 
باهوشي هستند، از من درباره شما سؤال کردند، به عاوه، دکتر 

كتاب ها به دست من هم مي رسيد و كم كم 
به كتاب هاي ايش�ان علاقه پي�دا كردم، 
به اين دليل كه براي�م جالب بود كه يک 
پزش�ک درباره مس�ائل مذهبي تحقيق 
مي كن�د. به خص�وص كه مطالع�ه درباره 

مسائل مذهبي جزو علايق ام بود.

 گفت وگو با اسكندر اصلاني، رئيس اسبق شوراي شهر يزد

به يکباره محرم اسرار پاک نژاد شدم...

درآمد
مرحوم اس��کندر اصلاني، يکي از آن  اف��رادي بود كه پيش از هر  چيز 
ديگري، با شخصيت علمي شهيد پاک نژاد آشنا و بعد از مدتي هم شيفته 
او شد. اين،  شايد به دليل روح علم پژوهي او و اين  مسأله كه نتوانست از 
بورسيه تحصيلي اش استفاده كند بوده باشد، شايد هم به دليل بعد مذهبي 
شخصيت خودش. اين اتفاق، حالا ديگر مهم نيست، چون او را به سمت 
كسي سوق داده كه كمتر كسي فرصت آن را يافته است. كار و زندگي، 
در كنار افرادي چون شهيدان پاک نژاد و آيت الله صدوقي، اتفاقي بوده 
كه نتوانس��ته براي مدتي طولاني، لابه لاي اوراق كتاب »اولين دانشگاه، 
آخري��ن پيامبر« پنه��ان بماند و اصلاني را از آن مح��روم كند. زنده ياد 
اصلاني بعدها تا مقام رياست شوراي شهر يزد ارتقاء يافت. اين گفت وگو 
كه از بخش هاي كوتاهي از آن در كتاب س��عيد غياثي ندوش��ن استفاده 

شده، توسط همين نويسنده در اختيار شاهد ياران قرار گرفته است.
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پاک نژاد گفته اند: اصاني نور چشم من است. به هرحال حکم 
معاونت من با نظر و مش��ورت ايشان امضاء شد. از آن زمان 
به بعد، با حاج آقا صدوقي و دکتر ارتباط تنگاتنگي داشتم و 
کارها را به اين ترتيب پيش مي بردم. کم  کم که بحث انقاب 
شروع ش��د، به خاطر درگيري با استاندار ظاهراً منتقل، ولي 
درحقيقت، به کرمان تبعيدم کردند و پست قائم مقام اتحاديه 
شهرداري  ها ي جنوب شرق را به من دادند، اما براي هيچ کاري 
به من مراجعه نمي کردند. بالاخره يک روز اين مس��أله را به 
رئيس اتحاديه گفتم. او هم گفت س��اواک به اتحاديه اعام 
کرده که من آدم خطرناکي هستم و بايد تحت مراقبت باشم.

9 ماه گذشت که ايران به جايي رسيده بود که  تقريباً همه جا به 
دست انقابي ها افتاده و شهردار يزد فرار کرده بود. انقابي ها 
به آقاي صدوقي مراجعه کردند تا کسب تکليف کنند، حاج آقا 
هم من را براي شهرداري انتخاب کردند. وقتي به من گفتند، 
خيلي تعجب کردم و با دکتر پاک نژاد تماس گرفتم، علت را 
جويا شدم و يادآوري کردم که رژيم با انقابي ها رابطه  خوبي 
ندارد و همه چيز بايد با هماهنگي آن ها باشد، اما دکتر گفتند 
که خودشان اين کار را کرده اند و با افراد رژيم کاري ندارند. به 
اين ترتيب، من از کرمان به يزد رفتم و شهردار آن جا شدم. اين 
ايام، زماني بود که انقاب هر روز قوي تر  و رژيم، ضعيف تر 
مي شد. يک روز به من اطاع دادند که رفتگرها قصد اعتصاب 

دارند. من مخالفت و آن ها را در خيابان امام، کوچه قالي خانه 
جمع  کردم و به آن ها گفتم: زن و بچه مردم گناهي نکرده  اند و 
اگر زباله در خانه ها جمع  شود، آلودگي ايجاد مي  کند. رفتگرها 
قبول کردند و قضيه تمام شد، اما وقتي رفتم شهرداري، آقاي 
دکتر را ديدم که خيلي عصباني بودند و به من گفتند که يک 
نفر به آقاي صدوقي گفته ش��هردار، رفتگرها را آماده کرده تا 
ف��ردا عليه انقابي ها راه پيمايي کنند. من خنديدم و گفتم که 
آخر آقاي دکتر، اين وصله  ها به من نمي  چسبد و بعد قضيه را 
تعريف کردم. ايش��ان حرف من را باور کردند و آن قضيه را 

هم به اطاع آيت الله صدوقي رساندند. 

بعد از پيروزي انقلاب چه شد؟
انقاب که پيروز ش��د، رفتم س��راغ 
آقاي صدوقي و گفتم که مي خواهم 
خداحافظي کنم و به تبريز برگردم. 
ايشان علت را پرسيدند، من هم گفتم 
که به من مي گويند طاغوتي هستم. 
آي��ت الله صدوقي خيل��ي ناراحت 
ش��دند و دس��تور دادند من برگردم 
سر کارم، ولي من نرفتم. دکتر با من 
تماس گرفتند و دليل را پرسيدند. من 
نيز همه چيز را شرح دادم، دکتر کمي 
دلداري ام دادند و گفتند که همه تو را 
مي شناسند، بعد به خانه آقاي صدوقي 
رفتيم، ايشان هم طي حکمي من را به 
عنوان شهردار يزد منصوب کردند. بعد از اين که شورا تشکيل 
شد، آقاي رباني، رئيس شورا، نظرم را درباره ادامه فعاليت ها 
پرس��يد، من گفتم تا الآن از آقاي صدوقي حکم داشتم، ولي 
حالا که شما در شورا هستيد، تصميم  گيري کنيد اتفاقاً دکتر 
هم در آن روز بودند و گوشه اي ايستاده  بودند، جريان را که از 
من پرسيدند، گفتم اگر مرا انتخاب کنند، تا آن جا که توان دارم 
تاش مي  کن��م. اما اگر انتخابم نکنند، جاي ديگري مي  روم. 
دکتر گفت: مگر مي  توانند انتخاب نکنند؟ گفتم چطور؟ ايشان 

گفتند: خودم آن ها را اين جا آوردم!
به طور کلي شهيد پاک نژاد خيلي به من توجه داشتند و براي 
من زحمت کشيدند، من هنوز هم خودم را خاک پاي ايشان 

مي دانم. 
روزهاي��ي را ک��ه ب��راي دکتر تبلي��غ مي کردي��د، به ياد 

مي آوريد؟
بله، ولي نمي توانستم تبليغ کنم، چون دولت اعام کرده بود 
که هيچ کدام از مسؤولان حق دخالت در انتخابات را ندارند، 
اما يادم است که رقيب ايشان آقاي راشد نام داشت که خيلي 
مقتدر و قوي بود. آقاي راشد سخنراني هاي سياسي مي کرد، 
ولي نوبت دکتر که مي شد، اول دو رکعت نماز مي خواند، بعد 
پشت تريبون مي رفت و درباره مسائل پزشکي حرف مي زد. 
ما به دکتر مي گفتيم که درباره اقداماتش و افزايش حقوق ها 
حرف بزند، ولي دکتر مي گفت: من نه اين چيزها را بلدم و نه 
حاضرم از اين حرف ها بزنم! يک بار هم در جواب اصرارهاي 
من گفت: ناراحت نباش، من قطعاً نماينده مي شوم. گفتم: از 
کجا مي دانيد؟ دکتر گفت: چند سال قبل، خواب ديده قرآني 
به او داده اند، که وسط آن ستاره درخشاني بوده است. بعد، اين 
خواب را براي آقاي آيت اللهي تعريف کرده و ايشان به دکتر 

پاک نژاد گفته بود که او قانون گذار اسام مي شود.
شهيد را به لحاظ شخصيتي چگونه ارزيابي مي کنيد؟

آق��اي دکتر، به لحاظ علمي، انس��انيت، معرفت، اجتماعي، 
اصالت خانوادگي و پژوهشي 
ش��خصيت بي نظيري بود. من 
بارها ديدم که دو نفر مي آمدند 
و ايش��ان را ب��ه ت��رور تهديد 
مي  کردن��د. من که آن جا بودم، 
ترس��يده بودم، ول��ي دکتر با 
ش��هامت گفت که هر غلطي 
مي خواهيد بکني��د، و با فرياد 
آن ه��ا را بيرون ک��رد. از دکتر 
پرس��يدم: اين ها ک��ي بودند؟ 
ايشان گفتند: آن ها ساواکي هايي 
بودند که درباره آقاي صدوقي 
موضوعاتي را مطرح کردند و 
مي خواس��تند من کاري را که 
آن ها مي خواهند، انجام بدهم. 

از آقاي دکتر سؤال کردم: چرا شما را نمي  گيرند؟ ايشان گفتند: 
نمي  توانند، چون مرا که بگيرند، صد تا مريضي که منتظر من 
هستند، مي فهمند و همه خبردار مي شوند. اين ها چند بار مرا 
گرفتند، ولي س��ريع آزادم کردند. گفتم: آقاي دکتر، ش��ما را 

مي کشند. ايشان به راحتي گفت: خب، بکشند! 
بعد از شهادت ش��ان، ياد آن روز و اين حرف دکتر افتادم که 

گفته بود منتظر شهادت است.
شهيد پاک نژاد،  آدم بزرگي بود، هنوز خيلي  ها از خدمات ايشان 
به کشور خبر ندارند. حتي شايد همسر و بچه  ها و برادرانش 

هم ندانند که او چه شخصيت بزرگ و متفاوتي بود.
اتفاقاتي که حکايت از مهرباني و خوش قلبي دکتر دارد، خيلي 
زياد است که بسياري از آن ها بعد از شهادت شان معلوم شد. 
يادم است در ستاد انتخاباتي دکتر سيدعباس پاک نژاد، دو نفر 
بودند که خيلي کار و تاش مي کردند، ما فکر کرديم که آن ها 
فاميل دکتر هستند، يک روز علت را ازشان پرسيدم، و گفتند: 
از اهالي محله  آبش��اهي يزد هس��تيم که قباً ده بود و به يزد 
وصل نبود. وقتي بچه بوديم، يک بار از مدرس��ه برمي گشتيم 
ک��ه لانه زنبورها را پيدا کردي��م و دو نفري چوب کوچکي 
يافتيم و با کبريت، داخل لانه آن ها را آتش زديم، اما زنبورها 
بيرون آمدند و ما را نيش زدند. از طرف ديگر پول نداش��تيم 
و از مادرمان هم مي ترسيديم، چون اگر موضوع را مي فهميد، 
ما را کتک مي زد. شنيده بوديم دکتري در امير چخماق هست 
که پول نمي گيرد، براي همي��ن هم تا آن جا رفتيم و خودمان 
را داخل حوض امير چخماق انداختيم. بعد، با همان وضع، 
به سمت مطب حرکت کرديم. تا دکتر ما را ديد و خواست 
ماجرا را ازمان بپرسد، زديم زير گريه. ايشان ما را داخل مطب 
برد، به ما آمپول زد و ش��ربت خنکي به مان داد. بعد جريان 
را براي��ش تعريف کرديم و گفتيم که به خاطر پدر و مادرمان 
نمي توانيم به خانه برويم. ايشان ما را سوار ماشين کرد و به در 
خانه رس��اند، خودش را معرفي کرد و جريان را براي مادرم 

تعريف کرد و او را به جدش قسم داد تا ما را کتک نزند.
حالا که شنيده ايم برادر دکتر کانديدا شده است، وظيفه خود 

مي دانيم که آن زحمات شهيد را جبران کنيم.
فرد ديگري تعريف مي  کرد که شهيد پاک نژاد، ماشيني داشت 
که ما سوئيچ آن را داشتيم و شب ها سوار آن ماشين مي  شديم 
و رانندگ��ي ياد مي گرفتيم. يک ش��ب، پليس ما را گرفت و 
ماشين دکتر پاک نژاد را شناخت و دستگيرمان کرد، ساعت سه 
نيمه ش��ب زنگ زدند به دکتر و ماجرا را تعريف کردند و از 
ايشان خواستند بيايد و ماشين را ببرد. ما که شاگرد آقاي دکتر 
بوديم، به پليس ها التم��اس مي کرديم، هر کاري مي  خواهيد 
انجام دهيد، ولي ما را به دکتر نشان ندهيد، ولي ايشان وقتي 
آمد، اصاً به ما نگاه نکرد و به پليس ها گفت که خودش به ما 
سوئيچ را داده و گفته که برايش بنزين بزنيم. بعد هم که قضيه 

حل و فصل شد، سفارش ما را به آن ها کرد و رفت.

آن آقا بقيه  پولش را خواس�ت كه دكتر 
گفت الآن پول خرده ندارم، بعداً حساب 
مي كنيم. آن آقا گفت ش�ما الآن نزديک 
به چهل نفر را معاينه كرده ايد، هر كدام 
دو تومان داده باش�ند، پول خرده جمع 
مي شود؛ دكتر سطل را به ما نشان داد و 
ديديم هيچ چيز داخل آن نيست، فقط 

در كشو ميز دكتر يک دو توماني بود.

از سمت چپ نفر اول دكتر سيد حسن پاك نژاد، نفر دوم مرحوم اصلاني.
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با دکتر پاک نژاد چگونه آشنا شديد؟
قبل از اين که در رشته پزشکي قبول شوم و کارم را آغاز کنم، 
يکي از مريض هاي دکتر بودم. من در س��ن 15 س��الگي به 
بيماري سختي مبتا شدم و دکتر به درستي بيماري سنگ کليه 
مرا تش��خيص و مرا از درد نجات دادند. در آن زمان شيفته 
کردار و رفتار آقاي دکتر شدم؛ به طوري که الگوي برخورد با 
بيماران را از ايش��ان ياد گرفتم. در همان زمان، فکر مي کردم 
اگر روزي پزشک شوم، همان رفتار را با مريض هايم داشته 
باش��م. برخورد ايشان با مريض ها آن قدر خوب بود که آدم 
فکر نمي کرد با پزش��ک روبه رو ش��ده است، بلکه احساس 
مي کرد با پدر مهرباني روبه رو شده که پزشکي هم مي داند. 

به هرحال بعد از سال 1353، و زماني که در پزشکي عمومي 
فارغ التحصيل ش��دم، به يزد و به خدمت آقاي دکتر پاک نژاد 
رس��يدم. در آن زمان ايش��ان در درمانگاه شماره يک تأمين 
اجتماعي فعال بودند و عاوه بر طبابت، رئيس درمانگاه هم 
بودند. به هرحال من هم در آن جا اس��تخدام شدم و از آن به 

بعد به عنوان همکار تحت نظارت ايشان کار مي کردم.
پس خيلي خوب مي توانيد درباره رفتارها و عادات دکتر 

صحبت کنيد.
اولين نکته اي که درباره ايش��ان به ذهنم مي رسد و مي توانم 
بگويم که پررنگ تر از ديگر ويژگي هاي ايشان بود، فعاليت 
ش��ديد و تمام مدت دکتر بود. اين مرد آن قدر پرکار بود که 
گاهي فکر مي کردم که يک انس��ان با توان و انرژي محدود 
چگونه مي تواند اين طور فعال باشد. زمان هايي بود که در هر 
دو گوش دکتر، گوشي قرار داشت و با مريض هم صحبت 
مي کردند! فضاي مطب ش��ان هم جالب ب��ود. بعد از اين که 
بيماران را معاينه مي کردند، هر کس هر قدر که مي خواست، 
در جعبه اي که دکتر درس��ت کرده و کنار در گذاش��ته بود، 
مي انداخت و مي رفت. حتي گاهي پيش مي آمد که بيماران 
از جعبه پول هم برمي داش��تند، اما دکتر پاک نژاد اصاً نگاه 
نمي کردند که چه کسي چه مقدار پول در جعبه مي اندازد و 
چه کس��ي، چه اندازه از جعبه پول برمي دارد. با ديدن چنين 
صحنه هايي اس��ت که عميقاً اعتقاد دارم ايش��ان واقعاً يک 

پزشک کامل بود و در راه خدمت به خلق کار مي کرد.
برخورد دکتر با م��ردم و مريض ها فوق العاده بود. هر وقت 

با مردم صحبت مي کردند، به اين فکر مي افتادم که دکتر چه 
طور مي توانند اين قدر با انرژي باشند، هم کار کنند و هم به 

مسائل اجتماعي توجه داشته باشند.
دکتر پاک نژاد به طور مش��خص چه ويژگي اي داشت که 

شما را جذب کرده بود؟
بخش قابل توجهي از همکاري من و دکتر پاک نژاد در تفت 
گذشت. در اين ميان هر گاه به حضور هر دو نفر ما بالاي سر 
مريض نياز پيدا مي شد، با هم اين کار را مي کرديم. وقتي ما به 
عيادت مريض مي رفتيم، دکتر از کساني که وضع مالي خوبي 
نداشتند، پول نمي گرفتند و من خودم مي ديدم که پول داروها 
را هم زير بالش مريض مي گذاش��تند؛ بي آن که کسي متوجه 
ش��ود. اين مرد، پزشکي انسان دوست بود و علم پزشکي را 
که همان خدمت به خلق اس��ت،  درک کرده بود. هيچ گاه به 
پزش��کي، به عنوان يک کار درآمدزا نگاه نمي کرد و به دنبال 
مسائل مادي نمي رفت و خيلي طبيعي آدم را ترغيب مي کرد 

تا مثل خودش رفتار کند.  
شما شاهد فعاليت هاي مذهبي يا به نوعي اجتماعي دکتر 

هم بوده ايد؟
دکت��ر پاک نژاد در همه مس��ائل، مثل يک مس��لمان واقعي 
عمل مي کردند و به مسائل ديني هم اعتقاد عجيبي داشتند. 
در جلس��ات قرآني، وقتي درباره مس��أله اي از ايشان سؤال 
مي کرديم، احس��اس مي کرديم که داريم با يک انسان رباني 
صحبت مي کنيم. از همه جالب تر اين که وقتي مي خواس��تم 

تخص��ص خود را بگيرم، مرا تش��ويق کردند و بعد از اتمام 
درس��م کمکم کردند تا به يزد بروم. در آن زمان همسر من 
معلم بودند و بايد به يزد منتقل مي شدند. من رفتم به مجلس 
و موضوع را به ايش��ان گفتم. دکتر هم همان موقع به وزير 
وقت نامه اي نوشتند و هر دو ما به يزد منتقل شديم. ايشان در 

همه امور بر گردن من حق دارند. 
شهر يزد، همشهريان زردشتي زيادي دارد، دکتر پاک نژاد 

با آن ها چگونه رفتار مي کرد؟
زماني ک��ه م��ن به عنوان پزش��ک در درمانگاه ش��ماره يک 
استخدام ش��دم، شاهد برخورد دکتر با همشهريان زردشتي 
بودم. دکتر پاک نژاد آن قدر به آن ها محبت مي کردند که احترام 
من هم برانگيخته مي شد. چون ايشان همه را بدون توجه به 
مذهب شان معاينه و درمان مي کردند؛ کاري که همه پزشکان 

واقعي مي کردند و بايد بکنند. 
از فعاليت ه��اي سياس��ي دکتر چي��ز خاص��ي را به ياد 

مي آوريد؟
دکتر پاک نژاد يکي از هس��ته هاي مهم کارهاي سياس��ي در 
استان بودند. ايشان قبل از انقاب، براي شرکت در جلسات 
متعدد، به طور مرتب به منزل حاج آقاي صدوقي – سومين 
شهيد محراب- مي رفتند و اطرافيان شان هم در سخنراني ها، 
جوانان را به مبارزه تش��ويق مي کردند. خوب يادم است که 
وقتي مأموران، منزل حاج آق��اي صدوقي را محاصره کرده 
بودن��د، دکتر پاک نژاد به همراه ديگر دوستان ش��ان، کارهاي 

مؤثري انجام دادند تا به حاج آقاي صدوقي لطمه نخورد. 
کتاب هايي را که دکتر نوشته بودند، خوانده ايد؟

بله. در آن زمان داشتند کتابي مي نوشتند به نام اولين دانشگاه و 
آخرين پيامبر که چند نسخه از اين کتاب ها را به من هم دادند 
و هر روز صبح از من س��ؤال مي کردند که چه قسمت هايي 
از آن را خوانده ام. من هم براي اين که بتوانم جواب ش��ان را 

بدهم، هر شب صفحاتي از کتاب را مي خواندم.
حرف آخر؟

شهيد پاک نژاد رس��التش را هم در پزشکي و هم در ديانت 
به وجه کاملي انجام دادند. روح شان شاد باشد، درجات شان 

عالي است، خداوند عالي تر بفرمايد. 

از ديگ�ر ويژگي هاي ايش�ان بود، فعاليت 
ش�ديد و تمام م�دت دكتر ب�ود. اين مرد 
آن قدر پركار بود كه گاهي فكر مي كردم كه 
يک انسان با توان و انرژي محدود چگونه 
مي تواند اين طور فعال باش�د. زمان هايي 
بود كه در هر دو گوش دكتر، گوش�ي قرار 

داشت و با مريض هم صحبت مي كردند!

 گفت وشنود شاهد ياران با 
دكتر منصور رفيعي، دوست و همكار شهيد

هم پزشك بود؛ هم پدر...

درآمد
دكتر منصور رفيعي فوق تخصص قلب و عروق و از دوستان دكتر 
پاک نژاد، او ش��ايد يك نمونه تمام عيار باشد كه هم زمان بتوان از 
او به عنوان دوس��ت، همکار و بيمار دكتر پاک نژاد نام برد. دكتر 
رفيعي در سال سوم دبيرستان تحصيل مي كرد كه دچار پهلو درد 
شديدي شد و به پاک نژاد مراجعه كرد. بعد از عمل و درمان كامل، 
ش��يفته دكتر شد و به رشته پزشکي علاقه پيدا كرد و پس از آن، 
اخلاق، رفتار و منش پزشك شهيد را سرمشق و سرلوحه رفتار و 

كار حرفه مقدس پزشکي قرار داد.
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براي م��ا از ش��روع و ادامة آش��نايي تان با دکتر 
پاک نژاد بگوييد. 

م��ن در خان��واده اي کام��اً مذهبي به دني��ا آمدم. 
يادم اس��ت که پدرم براي تعميرات مس��جد جامع 
ي��زد، هيأت همي��اري تش��کيل داده بودند که حاج 
سيدابوالقاس��م پاک نژاد - پدر ش��هيد پاک نژاد- نيز 
در اين فعاليت، ش��رکت داشتند. بنابراين چون وجه 
مش��ترک خانواده هاي م��ا فعاليت پيرامون مس��ائل 
مذهب��ي بود، از ديرباز با هم آش��نايي پيدا کرديم و 
اين آش��نايي در مراحل مختل��ف ادامه يافت. به ياد 
دارم که دکتر پاک نژاد، چون مي خواس��تند براساس 
شروع و دين حرکت کنند، زمان زيادي طول کشيد 
تا توانس��تند تحصيات خود در زمينة پزشکي را به 

پايان برسانند.
مگر تناقضي بين طب و دين وجود داشت؟ 

در آن زمان تش��ريح اجساد از نظر علما تأييد نشده 
بود، ب��ه همين دليل ش��هيد پاک نژاد ک��ه به دور از 
احکام ديني گام برنمي داش��تند، پرهيز مي کردند از 
ادامة تحصيل در اين رشته، اما پس از اين که آيت الله 
العظمي بروجردي تحقيق وسيعي در اين زمينه انجام 
دادند و تشريح اجس��اد را بامانع تشخيص دادند، 
شهيد پاک نژاد هم به تحصيل خود ادامه داد و حتي 
تحقي��ق مفصلي هم در زمينه پزش��کي تحت عنوان 
»اولين دانش��گاه، آخرين پيامبر« به چاپ رساند که 
هنوز هم از کتاب هاي پرطرفدار در زمينة پزش��کي 
معرفي مي شود. به هرحال اين موضوع باعث شد تا 
ش��هيد پاک نژاد، 7 يا 8 سال ديرتر، تحصيات خود 

را در رشتة پزشکي به پايان برساند. 
ش��رايط و موقعيت زمان خود و ش��هيد پاک نژاد 
را در دوران جوان��ي - به لحاظ علمي و مذهبي 
در ي��زد- ب��راي ما کمي توضيح دهي��د تا با نوع 

فعاليت هاي شما بيشتر آشنا شويم.
اگر با هواپيما به يزد س��فر کنيد، وقتي از بالا به اين 
خطه ن��گاه کنيد، مي بينيد که از ه��ر طرف به کوير 

منتهي مي شود. از يک س��و که به خراسان راه دارد 
کوير اس��ت، از س��وي ديگر که به اصفهان مي رسد 
کوير اس��ت و از س��وي س��وم که منتهي به کرمان 
اس��ت نيز کوير است. بنابراين يزد هم سر در کوير 
دارد، ه��م پا در کوي��ر دارد و هم تن در کوير دارد. 
اين موقعيت از ش��هر يزد منطقه اي ويژه مي سازد و 
شرايط اجتماعي خاص به آن مي بخشد. اين شرايط 
باعث ش��ده تا در عين بس��ته  بودن فضا، بسياري از 
علمايي که در ديگر نقاط با اتهام و مش��کل مواجه 

شده بودند، در يزد متمرکز شوند و فعاليت کنند که 
ب��راي ما جوانان آن زمان موقعي��ت فکري و ذهني 
خاصي مي ساخت. از سوي ديگر، صاحبان افکاري 
مانند بهائيت و از اين دست هم در اين شهر فعاليت 
مي کردند. يادم اس��ت، زماني گروهي از مشهد وارد 
يزد ش��دند که به نوعي وارد اين گروه ها شده آن ها 
را شناس��ايي مي کردن��د و برخوردهاي��ي صورت 
مي گرفت، اما امام )ره( اين ش��يوه را تأييد نکردند و 
خيلي زود اين نوع مبارزه تعطيل شد. کمونيست ها 
هم فعاليت هاي مختلفي داش��تند، حتي منافقان هم 
از اين خط��ه قافل نبودند و حضور مي يافتند، اما از 
آن جا که با جامعة متدين يزد تحت انديش��ة علماي 
اس��امي بودند، بس��ياري از اين توطئه ه��ا ناموفق 

مي ماند.
پ��س در آن زمان خيل��ي هوش��يارانه بايد عمل 

مي کرديد.
بله، مثاً منافقان ب��راي زن ها مانتويي طراحي کرده 
بودند که حتي اوايل مورد تأييد خيلي ها قرار گرفت، 
اما هم خيلي زود متوجه ش��دند که اين مانتو نوعي 
لباس فرم منافقين محس��وب مي ش��ود. خوشبختانه 
چ��ون جميع علماي يزد با ام��ام در ارتباط بودند و 
ايشان نس��بت به مسائل کاماً  هوشيار بودند، خيلي 
زود نيز به اين موضوعات واکنش نشان داده مي شد. 
خ��ب، ما جوان ه��اي آن زمان هم ک��ه اين اتفاقات 
را مي ديديم، مي توانستيم به راحتي مسير را انتخاب 

کنيم و کمتر در معرض فريب قرار بگيريم.
در دوران جواني ش��ما، گروه هاي مختلفي سعي 

آن زمان تش�ريح اجس�اد از نظر علما 
تأييد نش�ده بود، ش�هيد پاک ن�ژاد نيز 
پرهيز مي كردند از ادامة تحصيل در اين 
رشته، تا اين كه آقاي بروجردي تحقيق 
وس�يعي در اين زمينه كردند و تشريح 
اجساد را بلامانع تشخيص دادند، شهيد 

پاک نژاد هم به تحصيل خود ادامه داد.

 گفت وشنود شاهد ياران با دكتر سيد محمد حسين وزيري
 از هم دوره اي ها و دوستان نزديك شهيد

شهادت، يك سر، نعمت و برکت است...

درآمد
دكتر س��يد محمد حس��ين وزيري )متولد 1305( با 
دو س��ال اختلاف نسبت به شهيد پاک نژاد، دوره هاي 
مختلف زندگي آن بزرگوار را به خوبي طي كرده و 
همراه آن شهيد بوده است. وي،  فرزند مرحوم وزيري 
بزرگ  مؤسس كتابخانه مشهور وزيري در يزد است 
كه با ش��هيد پاک نژاد رواب��ط نزديك و صميمانه اي 
داش��ت. خود دكتر وزيري نيز به س��بب اين انُس و 
الفت، توانست با دكتر پاک نژاد رفاقتي عميق برقرار 

كند كه در اين مصاحبه راوي حکايت آن است.
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در ش��کار افکار جوان داشتند. امثال شما و دکتر 
پاک نژاد با اين گروه ه��ا و البته جذابيت هايي که 
خلق مي کردند چگونه روبه رو مي شدند و چه شد 
که فريب اين افکار به خصوص، توده اي ها را که 

از ديرباز در ايران فعاليت مي کردند نخوريد؟
م��ن، تک فرزند خانواده بودم و اص��ولاً به درس و 
تحصيل مي پرداخت��م. البته اين افکار و گروه ها بين 
دانش��جويان هم رخنه مي کردند، ام��ا تمرکز من بر 
تحصيلم بود و کمترين زماني به چنين نگرش هايي 
اختصاص نمي دادم. اگرچه تأثيرات آن ها، ش��رايط 
تحصيلي و کاري س��ختي ايجاد مي کرد. اما کس��ي 
مثل دکتر پاک نژاد به واس��طة نگاه مذهبي و عشقي 
که به اسام داش��تند، هميشه و با هر اقدام خود در 
حال مبارزه با اين گروه ها بودند. ايشان که نزديکي 
خاصي هم به آيت الله صدوقي داش��تند، به واس��طة 
جلس��ات،  کاس ها و هر گونه اقدام ديگري سعي 
داش��تند بي��ن جوان��ان و جامعه روش��ني به وجود 
بياورند تا آن ها حقيقت اس��ام را بشناسند و با علم 

و آگاهي از انحراف مصون بمانند. 
آقاي دکتر وزيري، ش��ما هم به لحاظ دوره هم به 
لحاظ اعتقادات مذهبي و هم به لحاظ نگرش هاي 
علمي با دکتر پاک نژاد نزديکي داشته ايد. با توجه 
به اين س��ه محور، مي توان گفت شما جامع ترين 
تعريف را مي توانيد از ش��خصيت شهيد پاک نژاد 

ارائه دهيد. 
دکتر پاک نژاد ش��خصيتي بود که باورش بر درستي، 
ايمان و خلوص بنا نهاده ش��ده بود. تفس��ير کردن 
قرآن از دل مشغولي هاي ايشان بود که در دوره هاي 
مختلف نيز به آن مي پرداخت. جالب اين که جلسات 
دکتر هميش��ه با استقبال بسيار چش��م گيري مواجه 
مي ش��د. وجه علمي ايش��ان نيز کاماً با اخاص و 
اعتقادات ديني ش��ان هم س��و بود. يک طبيب، شايد 
حداکث��ر به ط��ب و طبابت بپ��ردازد، اما ايش��ان با 
نگرش��ي ديني و اجتماعي ب��ه طبابت مي پرداخت، 
به طوري که اگر بيماري به ايشان مراجعه مي کرد که 
فردي تنه��ا و بي کس بود، از تش��خيص بيماري تا 
م��داوا و تهية دارو، آن بيمار را تنها نمي گذاش��ت. 
اي��ن وجه دکتر پاک نژاد، در کنار حضور و مبارزاتي 
ک��ه براي حف��ظ اعتقادات و دي��ن در جامعه انجام 
مي دادند، ش��رايطي را پيش آورد که امروزه ش��اهد 
آن هس��تيد. شرايطي که باعث ش��د شخصيت اين 
انس��ان والامقام هرگ��ز فراموش نش��ود و در کنار 
وجهة علمي وجهة انس��اني و متدين ش��ان در ذهن 
و ي��اد مردم باق��ي بماند. فرام��وش نکنيد که گفتن 
اين حرف ها بس��يار ساده است، اما به عمل درآوردن 
آن به مفهوم رودررويي با مش��کات بسياري است 
که گاه توان انسان را به صفر مي رساند. اما ايشان تا 
پايان، هم چنان خلوص و انسانيت و تدين را شيوة 
راه خود قرار دادند و هرگز در اين مس��ير قدمي به 

عقب برنداشتند. 
يک��ي از تأثيرگذارتري��ن مراک��زي ک��ه در يزد 
مي شود س��راغ گرفت، از ديرباز تاکنون کتابخانة 
وزيري بوده و هست؛ به طوري که نمي توان صرفاً 
به عن��وان يک کتابخانه از آن ي��اد کرد. از قرار، 

يکي از جاهايي که ش��هيد پاک ن��ژاد نيز همواره 
با آن جا در ارتباط بوده، همين کتابخانه به ش��مار 
م��ي رود. از اين کتابخانه، تأثيرات آن و روي کرد 

شهيد پاک نژاد به اين جا براي مان بگوييد. 
مرحوم پدرم مرد خودس��اخته اي بود. ايش��ان نه از 
ارث پ��در و مادر بهره مند بودند و نه از فاميل، اما با 
پش��تکار تمام موضوع آگاهي بخشي به جامعه را پي 
مي گرفتند. همان طور ک��ه در جاي جاي صحبت ها 
اشاره شد، آن زمان نفوذ بهائيت و ديگر موضوعات 
باعث ش��ده بود تا تمام کساني که دل سوختة شيعه 

و اس��ام بودن��د، در مقاب��ل اين نف��وذ بي امان، قد 
راست کنند. همان طور که گفتم، پدرم اعتقاد راسخ 
به ايج��اد آگاهي و دانش ديني داش��تند، آن قدر که 
حتي به روس��تاها مي رفتند و تا جايي که ممکن بود 
موضوع تحصيل بچه ه��ا را پي مي گرفتند. کتابخانه 
وزيري هم از مکان هايي بود که با اين منظور فعاليت 
مي کرد. بنابراين همان طور که گفتيد ش��رايط و نوع 
اقدامات موجب ش��د تا اين کتابخانه بس��يار فراتر 
از ي��ک کتابخان��ة معمولي به نش��ر دانش و آگاهي 
بپردازد. قاعدتاً  کس��اني مانن��د دکتر پاک نژاد هم که 
هميش��ه در راه دين و مسائل ديني پيش قدم بودند، 

از افراد ثابت در کتابخانة وزيري به ش��ما مي رفتند. 
بس��ياري از هم فکري ها و هماهنگي ها در کتابخانه 

وزيري صورت مي گرفت.
بنابراين بين مرحوم پدر شما و دکتر پاک نژاد هم 
بايد نزديکي و ارتباط خاصي برقرار  بوده باشد. 

دقيقاً . ش��هيد پاک نژاد با دي��دة احترام کامل با پدرم 
برخورد مي کردند و پدر هم به امانت داري، صداقت 
و تديّهن ايشان با اعتقاد کامل برخورد مي کردند. هر 
دو، در خصوص مسائل مختلف صحبت مي کردند 
و نتيجه گيري ه��اي منطق��ي و کاربردي به دس��ت 
مي آوردن��د. همان طور که گفت��م بخش عمده اي از 
اين نزديکي در کن��ار روحيات نزديک به هم حول 
محور مبارزه عليه کس��اني بود که سعي در تخريب 

اسام و ترويج بهائيت داشتند.
دورة نمايندگ��ي ش��هيد پاک ن��ژاد را در مجلس 

شوراي اسلامي به ياد داريد؟ 
بله، يکي از کس��اني که سعي مي کرد تا ايشان براي 
نمايندگي در مجلس کانديدا شوند، خود من بودم. 
ايش��ان با اخاص و اخ��اق و تديّهني که در جامعه 
به اثبات رسانده بودند، بهترين فرد براي حضور در 
مجلس محس��وب مي شدند. او فردي بود که اگر تا 
روزي 10 س��اعت در مطب خود مي نشست، حتي 
دقيقه اي هم به فکر مسائل مادي نبود. ايشان مردي 
بود ازخودگذش��ته که مس��ائل دنيوي را از مدت ها 
پيش پش��ت سر گذاش��ته بود. بنابراين مردي با اين 
ويژگي ها تنها کسي مي توانست باشد که در مجلس 
ش��وراي اس��امي، به خصوص با توجه به ش��رايط 
اولية انقاب، مفيد محسوب شود و براي کل ايران، 

افتخاري باشند. 
اما باعث تأس��ف اس��ت که اين بزرگواران فقط 
در دورة کوتاهي پس از پيروزي انقلاب، حضور 
داشتند و شهادت، مجال خدمات بيشتر و ماندگار 

ايشان را از ما دريغ کرد.
تأس��ف نخوريد. به ياد داشته باشيد که خواست و 
ارادة خداوند هميش��ه موجب خير و نعمت ش��ده 
اس��ت. ش��هيد پاک نژاد و ديگر بزرگاني که اش��اره 
کرديد، اگرچه خيلي زود از پيش ما رفتند، اما خون 
اين شهدا مزرعة انقاب را آبياري کرد. در حقيقت، 
با ش��هادت اين بزرگان ما انقابي که مانند کودکي 
نوپا بود، آموخت که چگونه روي پاي خود بايستد 
و حتي از زمين خوردن نترس��د. زماني بايد تأس��ف 
خ��ورد ک��ه چيزي بي به��ره بماند. خون ايش��ان به 
هيچ وجه پاي مال نش��د و ثمرة انقاب و بالندگي را 
دربرداش��ت. بنابراين هرگز به خواست خدا تأسف 
نخوريد، به خصوص در مورد امري مانند ش��هادت 
که يک سر، برکت اس��ت و موجب سرافرازي، چه 

براي شهيد و چه براي امت شهيدپرور، مي شود.
ش��هيد پاک ن��ژاد، از وج��وه مختل��ف يادگارهاي 
باارزش��ي براي ما گذاشته است، چه از نظر اخاقي 
ک��ه هم چنان به عنوان بزرگ تري��ن نمونه بين مردم 
بيان مي ش��ود، چه به لحاظ مب��ارزه و تديّهن که بايد 
سرمشق مس��ؤولان امروزي ما باشد و چه به لحاظ 
علمي که هنوز کتاب هاي ايشان با استقبال و احترام 

مطالعه مي شود. 

ش�هيد پاک ن�ژاد، از وج�وه مختلف 
يادگارهاي باارزش�ي براي ما گذاشته 
اس�ت، چه از نظر اخلاقي كه هم چنان 
به عنوان بزرگ ترين نمونه بين مردم 
بيان مي ش�ود، چ�ه به لح�اظ مبارزه 
و تدينّ كه بايد سرمش�ق مس�ؤولان 

امروزي ما باشد.
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ارتباط ش��ما و ش��هيد پاک ن��ژاد،  به چ��ه زماني 
برمي گردد؟

دکتر پاک نژاد را از دوره دبيرستان مي شناسم. ايشان 
در آن زمان به ي��زد آمده بودند و طبابت مي کردند، 
اما ب��ه علت قرابت نس��بي که از ط��رف مادري با 
خانواده ايش��ان داشتيم، ما زودتر با هم آشنا شديم. 
درواقع، ما، قبل از ارتباط کاري يا استاد و شاگردي، 

رابطه فاميلي نزديکي داشتيم. 
پ��س حتماً حرف هاي زيادي ب��راي گفتن درباره 

شهيد داريد؟
البته آن موقع خيلي جوان بودم و الآن چيز زيادي به 
ذهنم نمي رسد. به خصوص که ما معمولاً تابستان ها 
از ش��هر، خارج مي ش��ديم و به روس��تا مي رفتيم و 
طبعاً فاصله مان با دکتر بيش��تر مي ش��د؛ چون ايشان 
هميش��ه در يزد بودند. با اين حال، خاطرات خوبي 
از ش��هيد دارم. براي مثال، هر وق��ت يکي از افراد 
خانواده يا فاميل بيمار مي ش��د، به اولين کس��ي که 
مراجعه مي کرديم، دکتر پاک نژاد بود. ايش��ان هم با 
توجه و لطفي که به افراد فاميل داشتند، از هيچ گونه 
خدمت ��  اع��م از درمان يا راهنمايي پزش��کي �� 

دريغ نمي کردند.
به نظر مي رس��د که بخشي از فعاليت هاي سياسي 
آقاي دکتر زياد در افواه مطرح نمي ش��ود و مردم 
بيش��تر از فعاليت هاي اجتماع��ي و خيرمندانه  آن 
ش��هيد خاطراتي نقل مي کنن��د. آيا مي توان گفت 
ساير فعاليت هاي ايشان که بخش سياسي هم يکي 
از آن هاست، در بطن کارهاي اجتماعي و خيّهرانه 
ش��کل مي گرفته ي��ا اين که فعاليت هاي سياس��ي 
ايش��ان پنهاني صورت مي گرفته است و مردم از 

آن بي اطلاع بوده اند؟

فکر نمي کنم که اين زمينه از فعاليت ايش��ان پنهاني 
بوده باشد. شهيد سيدرضا پاک نژاد از ياران آيت الله 
صدوقي بودند و با آن بزرگوار همکاري داش��تند و 
مورد عنايت خاص حضرت آيت الله قرار مي گرفتند. 
با توجه به نفوذي که ايشان در ادارات و سازمان هاي 
دولتي داش��تند و توجهي که رؤس��اي شهري به آن 
ش��هيد بزرگوار مي کردند، هر گونه گرفتاري اي که 
براي س��اير ياران و هم رزمان ايشان پيش مي آمد، با 
کمک و حمايت ش��هيد، برطرف مي شد و درصدد 
رف��ع آن گرفتاري ها برمي آمدن��د. درحقيقت، دکتر 
يکي از عوامل بسيار مؤثر در اين زمينه بودند. ايشان 
از جمله کس��اني بودند که براي مباني ديني فعاليت 
زيادي انجام مي دادند. در مجالس قرائت و تفس��ير 
قرآن و مجامع علمي حضور مستمر و فعال داشتند، 
قرآن مي خواندند، گاهي آن را تفسير مي کردند و از 
حضرت آيت الله نيز کمک مي گرفتند و در تفسيرها 
نظر ايشان را جويا مي ش��دند. من هم در بعضي از 
مجالس��ي ک��ه در محضر آيت الله صدوقي تش��کيل 

مي شد، حضور داشتم. 
از مبارزات شهيد عليه بهائيت هم مطلع هستيد؟

شهيد پاک نژاد، جزءِ اولين کساني بودند که به مبارزه 
ّهه به خصوص بهائيت برخاستند و در  با گروه هاي ضال
اين راه با کس��اني که در نقاط مختلف ايران در اين 
ادي-  زمينه فعال بودند - مانند آقاي مهندس س��جّه
همکاري داشتند؛ همين طور سروان سليمي که بعدها 
فرمانده نيروي هوايي جمهوري اس��امي ش��دند. 
ش��هيد پاک نژاد آن ها را به ي��زد دعوت مي کردند و 
جلسات سخنراني جالب و مؤثري ترتيب مي دادند 
که البته در راه آگاه کردن مردم نس��بت به فعاليت ها 
ّهه، موفقيت هاي خوبي کسب  و عقايد گروه هاي ضال
کردند. در همين رابطه گروهي نيز در يزد با ايش��ان 
هم��کاري مي کردند که از انس��ان هايي صادق و با 

پشتکار زياد تشکيل شده بود.
در مورد وس��اطت دکتر پاک نژاد در دستگاه هاي 
حاکمه آن زم��ان در جامعه ش��هري يزد مطالبي 
فرموديد. ممکن اس��ت در اين باره بيشتر توضيح 

دهيد؟
اين که گفته مي ش��ود نيروهاي امنيتي و عوامل رژيم 
ش��اه به علت آگاه��ي از محبوبيت دکت��ر پاک نژاد 
اس��تفاده مي کردند و از مردم مي خواس��تند در يک 
روز خاص به خيابان ها نياييد يا چيزهايي ش��بيه به 
اين،  تا حدود زيادي درس��ت اس��ت، چون ايش��ان 
ه��م مورد وثوق م��ردم بودند و هم م��ورد اطمينان 
سازمان هاي دولتي. درواقع شهيد پاک نژاد به گونه اي 
متعادل کننده رفتار سياسي در آن دوره بودند و سعي 
داش��تند آرامش و امنيت مردم را تأمين  کنند. بديهي 
اس��ت، وقتي با درخواست ايش��ان شخصي را آزاد 
مي کردند، در مقابل، درخواس��ت هم داشته باشند. 
البته من از اين رابطه اطاع زيادي ندارم، چون زياد 
با هم در تم��اس نبوديم. درواقع، بنده هم مش��غله 
کاري خودم را داش��تم و مش��غول طبابت و معالجه 

به علاوه، مرح�وم دكتر رمضان خاني 
و دكتر شاهي با آقاي دكتر پاک نژاد 
همگام بودند و اف�راد بي بضاعت، به 
وس�يله آن ها به اف�راد خير معرفي 
مي شدند و كمک ها به صورت دارو يا 

ريالي در بين شان تقسيم مي شد. 

 گفت وشنود شاهد ياران با دكتر محمد صالحي
رئيس دانشكده پزشكي امام علي)ع(

متعادل کنندة  رفتار 
سياسي آن دوره بود ...

درآمد
دلايل محبوبيت شهيد دكتر سيدرضا پاک نژاد،  موضوعي است كه كمتر به آن 
پرداخته شده است. خاطرات رنگارنگ و سياه و سفيد، چيزهايي بوده كه تمام 
مصاحبه ش��ونده ها بر آن تأكيد داشته اند، اما تحليل آن اتفاقات و رويدادها، يا 
اصلاً در ميان نبوده يا كمتر بوده اس��ت. دكتر محمد صالحي، رئيس دانشکده 
پزشکي امام علي)ع(، هم با دكتر پاک نژاد همکار بوده و هم دوست و هم فکر و 

يقيناً براي تأمين هدف فوق گزينة خوبي به شمار مي رود.



www.shahed.isaar.ir

78

يادمانشهيددكترسيدرضاپاكنژاد
شماره46/شهريور1388

بيماران بودم و زياد فرصت ديدار نداشتيم، مگر در 
مواقع خاص مانند جلس��ات علمي و مذهبي که در 
خدمت شان بودم. درهرحال، احتمال اين گونه مسائل 
هست و نمي توان منکر آن شد. ايشان با روش هاي 
خاصي که داش��تند، به گونه اي عمل مي کردند که به 

نفع انقاب اسامي باشد.
در ارتباط با شغل طبابت شهيد پاک نژاد، راه يافتن 
ايش��ان به مجلس شوراي اس��لامي چه تأثيري بر 

جامعه پزشکي آن زمان در يزد داشت؟ 
جامعه پزشکي يزد، در آن زمان، از ايشان صددرصد 
حمايت کردند، چراکه دکتر همکار و دوست بسيار 
خوب��ي براي همه ما بودند. م��ا، تحت عنوان کانون 
پزش��کان، هر ماه يک جلس��ه داش��تيم و اشکالات 
علم��ي يکديگر را رف��ع، و براي درم��ان بيماراني 
که تش��خيص بيماري آن ها دچار مشکل شده بود، 
مش��ورت مي کرديم. همکاري و همگامي پزشکان 
با ايش��ان بس��يار خوب بود و همگي با دکتر موافق 
بودند؛ اين امر در راه يابي ش��هيد به مجلس بس��يار 
مؤثر واقع ش��د. در مقابل هم دکتر، فعاليت بس��يار 
خوبي در مجلس ش��وراي اسامي داشتند و باعث 
شدند پزشکان بسيار زيادي به يزد بيايند،  به طوري که 
در زمان ورود ايشان به مجلس، تعداد پزشکان يزد، 
بيش از 2 نفر نبود، اما الآن، تعداد پزشکان، حداقل 
17000 نفر اس��ت. اين اتف��اق بر اثر زمينه هايي بود 
که دکتر ايجاد کرد و موجب ش��د يزد بيش��تر مورد 
توجه قرار گيرد. در حال حاضر بخش پزش��کي و 
درماني يزد، جزء اولين هاس��ت. همه اين ها به خاطر 
فعاليت ه��اي دکتر پاک نژاد ب��وده و الحمدالله نتايج 
خوبي به بار آورده است که استان هاي همجوار هم 

از آن استفاده مي کنند.
ل علمي بود؟ کانون پزشکان يک تشکّه

ع خاصّه پزش��کان بود که ب��ه علت بعُد  ي��ک تجمّه
مس��افت، هر ماه يک بار تش��کيل مي شد و فرصتي 
بود که پزشکان با يکديگر ماقات و از دانسته هاي 

علمي هم استفاده کنند.
به غير از آقاي دکتر، پزش��کان خيّهر ديگري هم در 
يزد بوده اند. به نظر ش��ما چرا ياد و خاطره شهيد 
پاک نژاد بيش��تر از ديگران در ذه��ن مردم مانده 

است؟
آقاي دکت��ر پاک نژاد داراي اخاق بس��يار خوب و 
صفات حس��نه اي بودن��د. هم چني��ن روابط خوب 
اجتماعي دکتر با مردم و محيط کاري ايش��ان که در 
ميان اقش��ار کم درآمد جامعه بود، در اين ماندگاري 
بسيار تأثير داشت. دکتر به اين قشر از جامعه بسيار 
محبّهت مي کردند و در بس��ياري از موارد، مردم را به 
صورت رايگان درم��ان مي کردند. هم چنين دکتر با 
هزينه خودش��ان و افراد خيري که مورد اعتمادشان 
بودند، به اين افراد کمک مالي مي کردند، اين مسائل 
يکي از دلايلي بود که ايش��ان ب��ا رأي بالايي وارد 

مجلس شدند.
آيا از دوران انتخابات مجلس و فعاليت هاي شهيد 

پاک نژاد خاطره اي داريد؟
من هم جزءِ کس��اني بودم ک��ه در آن مدت به دکتر 
خدم��ت مي کردم و براي ش��ان تبليغ��ات مي کردم. 
اعتقاد داش��تم که ايشان بايد به مجلس بروند، چون 

خود ش��هيد، بهترين کانديداي يزد بودند و تبليغات 
ما هم بر همين اساس بود.

دکتر، ستاد تبليغاتي هم داشتند؟ 
 خير، س��تاد انتخاباتي، به ش��کلي که امروزه معمول 

است، نداشتند.
ام��ا م��ردم دعوت جامع��ه پزش��کان را پذيرفتند و 

گفته هاي ما را درباره ايشان قبول  کردند. 
فعاليت و ارتباطات ش��ما ب��ا دکتر به چه طريقي 

صورت مي گرفت؟ 
من از رواب��ط کاري و اجتماع��ي ام در اداره تأمين 

اجتماع��ي اس��تفاده مي ک��ردم. پس از اتم��ام دوره 
سربازي به يزد بازگشتم و به خدمت دکتر پاک نژاد 
رسيدم. با ايشان درباره آينده شغلي و ادامه کارم در 
اداره بهداري يا س��ازمان تأمين اجتماعي مش��ورت 
کردم، دکتر ه��م تأمين اجتماعي را توصيه کردند و 
گفتن��د با توجه به اين که ح��دود 60  درصد جامعه 
يزد، کارگر هس��تند، اين جا بهت��ر مي توانيد به مردم 
خدم��ت کنيد. م��ن هم با توجه ب��ه عاقه اي که به 
خدمت به مردم داشتم، با آقاي دکتر همکار شدم و 

تا راه يابي ايشان به مجلس،  در کنارشان بودم.
دکتر به لحاظ کاري چگونه عمل مي کردند؟

ايشان خيلي متعهد وکاردان بودند. از کارهاي دکتر، 
خاط��رات زيادي به ياد دارم. به عن��وان مثال، يادم 
اس��ت که بيشتر مراجعان ما از قشر کارگري بودند، 
بنابراي��ن هر اتفاقي که مي خواس��ت بيفتد، مأموران 
اداره اطاع��ات، قبل از همه به س��راغ ما مي آمدند. 
يکي از روزهاي مهرماه 1357 بود که دکتر پاک نژاد 
خواستند مرا ببينند. وقتي به دفترشان مراجعه کردم،  
مأموران اداره  اطاعات را آن جا ديدم. آقاي دکتر به 
من گفت: آقايان مي گويند که ممکن اس��ت ش��لوغ 
شود، ش��ما حواس تان باش��د. من گفتم: ما چه کار 
مي توانيم بکنيم؟ دکتر گفت: مس��أله مهمي نيست، 
آقايان فقط مي خواهند ش��لوغ نشود. من هم اعام 
هم��کاري کردم. ول��ي آن روز را در دلهره به س��ر 

برديم.
م��ا، به ضرورت حرفه پزش��کي مان، ب��ا هم ارتباط 
زيادي داش��تيم و همه مدت همکاري ما با يکديگر 
به خاطره تبديل شده است، خيلي اتفاق مي افتاد که 
نظر يکديگر را درباره يک بيمار بپرسيم. يادم مي آيد، 
يک بار، بيماري نزد من آمد که به دليل اسهال، بدنش 
آب زيادي از دست داده بود. تشخيص من وبا بود. 
وقتي نظر مشورتي دکتر پاک نژاد را خواستم، ايشان 
وبا را تأييد کردند، همان موقع دکتر احس��اس خطر 
کردن��د و اين م��ورد را به وزارت به��داري و اداره  
بهداشت اطاع دادند و کارشناسان بعد از تحقيق و 

بررسي، منشأ آن را در »بافق« پيدا کردند.
نکته مهم ديگر، درباره رفتار حرفه اي دکتر پاک نژاد، 
اين بود که بيماران مس��تمند با دس��تخط ش��هيد به 
داروخانه دکتر رمضان خاني مي رفتند و مي توانستند 

داروهاي شان را تهيه کنند.  
به عاوه، مرحوم دکتر رمضان خاني و دکتر ش��اهي با 
آقاي دکتر پاک نژاد همگام بودند و افراد بي بضاعت، به 
وسيله آن ها به افراد خير معرفي مي شدند و کمک ها به 

صورت دارو يا ريالي در بين شان تقسيم مي شد. 

آقاي دكتر پاک نژاد داراي اخلاق بسيار 
خوب و صفات حسنه اي بودند. هم چنين 
رواب�ط خوب اجتماعي دكت�ر با مردم و 
محيط كاري ايش�ان كه در ميان اقشار 
كم درآمد جامع�ه بود، در اين ماندگاري 
بس�يار تأثير داش�ت. دكتر به اين قشر 
از جامعه بس�يار محبّت مي كردند و در 
بس�ياري از م�وارد، م�ردم را به صورت 

رايگان درمان مي كردند. 

نشسته از راست، نفراول شهيد سيد رضا پاك نژاد.
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از ابتدا شروع کنيد. با دکتر پاک نژاد، کي و چگونه آشنا 
شديد؟

من، شهيد دکتر پاک نژاد را از دوره تحصيات شان مي شناختم. 
زماني که زمزمه  هاي تغييرات و انقاب، به طور غيررسمي، 
به گوش مي رس��يد و نشست هايي براي دانشجوها در زمينه 
مس��ائل اسامي تشکيل مي شد؛ که درواقع مقدمه پيروزي 
انق��اب بود. دکتر پاک  نژاد، به عن��وان يک طبيب عمومي 
در س��ازمان تأمين اجتماعي استخدام شد و در بيمارستان 
هراتي س��ابق شروع به کار کرد. در عين حال نيز مطبش را 
در کوچه شاهزاده فاضل افتتاح کرد. دکتر پاک  نژاد، اگرچه 
پزش��ک متخصص نبود، ولي يک طبيب عمومي خوب و 
استادي دانشمند و صبور بود و پولي را که به دست مي آورد، 
براي خودش مصرف نمي کرد. دکتر، زندگي خوبي داشت، 

ولي از طريق طبابت، امرار معاش نمي کرد.
البت��ه پدر دکتر فرد ثروتمندي ب��ود و زمين هاي زيادي در 
قسمت هاي پايين شهر داشت. خود دکتر هم به تأسيس يک 
کارخانه پارچه  بافي در مقابل بيمارس��تان سيدالش��هدا)ع( 
اقدام کرد، که ش��ايد هنوز هم وجود داشته باشد، و از اين 
طريق امرار معاش مي کرد؛ با اين همه زندگي خيلي ساده  اي 

داشت.
شما با همديگر رفت و آمد خانوادگي هم داشتيد؟

 بل��ه، به اين دليل که هادي، فرزن��د اول دکتر، در تهران و 
در بيمارس��تان بازرگان متولد شد و به خاطر زايمان سخت 
مادرش، مشکات زيادي داش��ت. بقيه بچه  هاي دکتر، در 
بيمارستان دکتر مجيبان، يعني بيمارستاني که من مسؤوليتش 
را داشتم، به دنيا آمدند. به همين دليل هم با همديگر خيلي 

مأنوس بوديم.
هيچ وقت، بين شما اختلافي هم پيش مي آمد؟

من، يک بار، س��ر موضوعي از دکتر پاک  نژاد رنجيده خاطر 
ش��دم و دکتر پاک نژاد براي اين که دلم را به دس��ت بياورد، 
کمي با من حرف زد، اما من قبول نمي کردم و هرچه بيشتر 
توضي��ح مي داد، کمتر قانع مي ش��دم. آخر س��ر، گفت: که 
اگر من قس��م بخورم، تو قانع مي  ش��وي؟ گفتم: نه؛ خيلي 
تعجب کرد. گفت: تو قسم مرا باور نداري؟ گفتم: چرا، ما 

از زماني که گوش مان شنيده و چشم مان ديده و توانسته  ايم 
حرف بزنيم، مادر و پدر به مان گفته  اند که اگر قس��م دروغ 
بخوري، کور و کر مي ش��وي. و حالا جرأت نمي  کنيم قسم 
دروغ بخوريم، اما تو مجتهد و مايي، صد تا راه شرعي پيدا 
مي کني که قسم دروغ بخوري. دکتر، به خنده افتاد و گفت 
درس��ت است، اگر کسي بخواهد، مي تواند اين کار را بکند، 
ول��ي من دروغ نمي گويم. بعد از اين که دکتر اين حرف را 
زدند، من حرف ش��ان را قبول کردم و دوباره دوستي مان از 

سر گرفته شد. 
از آن جا که شما در محل کار و زندگي خانوادگي ارتباط 
نزديکي با دکتر داشتيد، رفتار و اخلاق شهيد پاک نژاد را 

چگونه مي ديديد؟

دکت��ر پاک  نژاد، زندگي خيلي س��اده اي داش��ت، اما خيلي 
خوش��حال نب��ود. بچه هايش را خيلي دوس��ت داش��ت. 
به عاوه، مشکات معيش��تي را تحمل مي  کرد. يادم است 
يک بار خانمش گله مي  کرد که قس��متي از سقف خانه  شان 
خراب شده، اما دکتر آن قدر مشغول کار و کتاب و مريض 

بوده که آن را تعمير نکرده است.
به لحاظ حرفه اي و پزشکي هم بايد بگويم که دکتر پاک نژاد 
در حد يک طبيب داخلي، معلومات خيلي خوبي داشت و 
به هيچ وجه در کاري که تخصصي در آن نداشت، دخالت 
نمي کرد. نه اين که از زير بار مسؤوليت شانه خالي کند؛ نه؛ 
او فقط مي خواست به همه کمک کند. در همان موارد هم 

به کس��ي نمي گفت که برو مطب فان دکتر، بلکه خودش 
تلف��ن مي کرد، وقت مي گرف��ت و آن را پي گيري مي کرد تا 
موضوع به نتيجه برسد. دکتر پاک  نژاد از هيچ گونه مشورتي 
در کار پزش��کي و تخصصي ابا نمي کرد. البته در آن زمان، 
متخصصان زيادي نداش��تيم، مثاً فقط من متخصص زنان 

بودم. متخصص اطفال هم دو يا سه نفر بيشتر نبودند.
 به ع��اوه، از نظر مديري��ت و اداره امور هم خيلي خوب 
عمل مي کرد، تنها مش��کلش اين بود ک��ه گاهي در برخي 
مش��کات، بيش از ان��دازه دل  رحم ب��ود و به عنوان يک 
مدير نمي  توانس��ت افراد خاطي را مجازات کند، يا دست 
کم نس��بت به آن ها سخت گيري نشان دهد و متأسفانه اين 
موض��وع به ضرر خودش تمام مي  ش��د. من يک بار به او 
گفتم: چرا اين کار را مي کني؟ گفت من نمي توانم، ممکن 
است اشتباه کنم و اين از نظر من قابل قبول نيست. جالب 
اين بود که دکتر از اين روش و اخاق، به ش��دت ناراحت 

 بود.
دکتر پاک نژاد، انسان وارسته  اي بود. آن طور نبود که به دنيا 
اهميت ندهد، ولي به دنيا هم نچس��بيده بود، مي  توانس��ت 
خيلي بهتر و راحت ت��ر زندگي کند، چون با تمام مقامات 
دولتي و روحاني دوس��ت بود و قادر بود هر کاري در اين 
شهر انجام بدهد، ولي در تمام اين مدت، حتي يک سفارش 

غيرمنطقي هم نکرد.
زماني را که دکت��ر براي تحصيل به تهران رفتند، به ياد 

داريد؟
چي��زي که خيلي خوب مي دانم، اين اس��ت ک��ه مردم يزد 
هر وقت مي خواس��تند به تهران بروند، آدرس خانه پاک نژاد 
در ته��ران را مي گرفتند و به اميد دکتر پاک نژاد به پايتخت 
مي  رفتند. آن طور که مي گويند، من��زل دکتر پاک نژاد مملو 
از افرادي بوده که حاجتي داش��تند. ايشان از ارتباطات شان 
کم��ک مي گرفتند و مس��ائل را حل مي کردن��د. مثاً بيمار 
نيازمندي را به بيمارستان مي بردند، يا فان دکتر متخصص 
را راض��ي مي کردند که فان بيمار را به طور رايگان معاينه 
و درم��ان کند. به طور کلي ش��نيده بودم که تمام وقت دکتر 

پاک  نژاد در تهران با اين نوع کارها سپري مي  شود.

دكتر پاک  نژاد، زندگي خيلي ساده اي داشت، 
اما خيلي خوشحال نبود. بچه هايش را خيلي 
دوست داشت. به علاوه، مشكلات معيشتي را 
تحمل مي  كرد. يادم است يک بار خانمش گله 
مي  كرد كه قسمتي از سقف خانه  شان خراب 
ش�ده، اما دكتر آن قدر مشغول كار و كتاب و 

مريض بوده كه آن را تعمير نكرده است.

 گفت  وشنود شاهد ياران با دكتر جلال مجيبيان
 دوست و همكار دكتر پاک  نژاد

شهيد پاک  نژاد در رديف اول چهره هاي ماندگار است ...

درآمد
دكت��ر جلال مجيبي��ان، از پزش��کان قديمي يزد و 
دوس��ت و همکار شهيد دكتر س��يدرضا پاک نژاد، 
موق��ع مصاحب��ه درب��اره آن بزرگ��وار صادقانه و 
باصراحت سخن مي گويد و حتي هيچ ابايي ندارد كه 
از اختلافات خود با آن شهيد صحبت به ميان آورد. 
همين واقعيت گرايي است كه باعث مي شود، او اين 
پزشك صادق، نام دوست و همکار شهيد شما را در 
رديف چهره هاي ماندگار قرار دهد. اين گفت وگو 

را بخوانيد. 
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آشنايي شما با دکتر پاک نژاد چگونه شکل گرفت؟
حدود س��ال 1330 بود که من در س��ال سوم دبيرستان 
درس مي خواندم و چند جلس��ه، افتخار شاگردي دکتر 
پاک ن��ژاد را در کاس تعليمات ديني پي��دا کردم، اما در 
همان سال، ايشان در کنکور پزشکي دانشگاه مشهد قبول 
شدند و رابطه ش��اگرد و استادي ما تمام شد. بعدها  که 
دکتر از مشهد به تهران منتقل شدند، من هم دانشجوي 
دانشکده پزشکي مشهد بودم و گاهي براي ديدن شان به 
تهران مي رفتم. از طرف ديگر، از آن جاکه هم پدرم با پدر 
دکتر دوس��ت بود و هم برادر کوچکم در ساختماني که 
دکتر سيدرضا و دکتر سيدعباس منزل داشتند، يک طبقه 
را اجاره کرده بود، بيش��تر دکتر را مي ديدم، ولي دوستي 
و همکاري نزديک ما از سال 1345، که من به يزد آمدم، 
شروع ش��د. از آن س��ال، گروهي به نام گروه فرهنگي 
علوي، تحت سرپرس��تي ش��هيد صدوقي در يزد افتتاح 
ش��ده بود و تنها يک دبيرستان پس��رانه به نام دبيرستان 
رسوليان داشت که من هم عضو هيأت مؤسس آن جا بودم. 
دو س��ال بعد، به کمک دکتر پاک نژاد، آقاي شمس  الدين 
خرمي، س��يداحمد اخوان دس��تمال چي و مرحوم دکتر 
رمضان خاني در چند جلسه اساس نامه اين گروه را تنظيم 
کرديم و به ثبت رسانديم. عاوه بر گروه فرهنگي علوي 
يزد، در جلسات تفسيري هم که عصرهاي جمعه برگزار 
مي  شد، شهيد پاک نژاد را مي ديدم. البته اين جلسات، ابتدا 
در مط��ب دکتر، مدتي در منزل بن��ده و بعدها در منزل 
مرحوم رمضان خاني تشکيل مي  ش��د. اما از سال 1349، 
دو جلس��ه ديگر هم به اين جلس��ات اضافه شد؛ يکي 
جلسات مؤسسة پزشکيِ خيرية حضرت سيدالشهدا)ع( 
بود که آن هم تحت نظارت آيت الله شهيد صدوقي فعاليت 
مي کرد و ديگري جلساتي بود که بعد از تأسيس صندوق 

قرض  الحسنه ولي عصر)عج( در يزد، تشکيل شد.
درخصوص اين صندوق بايد بگويم که هيأت مؤس��س 
آن، چه��ل نفر بودند که هر ک��دام مبلغ پانصد تومان يا 
پنج هزار ريال سرمايه گذاري کردند. اگرچه دارايي اوليه 
صندوق، بيست هزار تومان بود ولي استقبال مردم متدين 
يزد از همان س��ال هاي اول باعث شد تا مشکل بسياري 
از مردم توس��ط اين صندوق برطرف ش��ود. اساساً اين 
صندوق به همت ش��هيد صدوقي افتتاح شد؛ يادم است 
در آن زمان، س��يدي در يزد ب��ود که هزار تومان از يک 
رباخوار گرفته و بعد از چند سال با اين که اصل پول را 
داده بود، هش��ت هزار تومان ربا را نتوانسته بود بپردازد 
و آن رباخوار مي خواس��ت منزل آن س��يد را بگيرد، به 
همي��ن دليل هم ش��هيد صدوقي اقدام به تأس��يس اين 
صندوق کردند، که در حال حاضر هم پابرجا و مهم ترين 
صندوق قرض  الحسنه يزد است که بدون ربا کار مي کند 
و همه ساله، به صورت قرض  الحسنه، ميلياردها تومان به 

افراد مختلف وام مي دهد.

يک جلسه تبليغي هم داش��تيم که دوشنبه شب ها تشکيل 
مي شد و بيست نفر در آن شرکت مي کردند. اين جلسات 
به اين صورت بود که هر کسي، 20 شاگرد داشت که در 
دبيرستان هاي مختلف پراکنده بودند تا اگر احياناً دانش-

آموز، دانشجو يا شخص ديگري توسط بهائيان منحرف 
مي ش��د، اين افراد را شناسايي کنند، با افراد زبده اي که به 
مسائل مذهبي وارد بودند، تماس بگيرند و اشکا لات و 
عقايد انحرافي او را برطرف کنند و دوباره به اسام ناب 

بر گردانندش.
خط مشي افراد گروه فرهنگي علوي چه بود؟ آيا آن ها 
در زيرمجموعه فعاليت هاي فرهنگي، جهت گيري سياسي 
هم داش��تند يا فقط کار خيريه و فرهنگي انجام مي-

دادند؟
گروه فرهنگي علوي، اول، دبيرستان هاي پسرانه اسامي 
را تأسيس کرد،  بعد از آن، در سال 1349، اولين دبستان 
دخترانه اس��امي يزد، افتتاح و بعدها مدرسه راهنمايي 
و دبيرس��تان دخترانه هم به آن اضافه ش��د. يک دبستان 
دخترانه هم در محله خرم ش��اه به نام آمنه کرمي داشتيم. 
درباره خط مش��ي اين گروه بايد بگويم که هدف اصلي 
اين گروه، تعليم و تربيت و مس��ائل مذهبي بود، گرچه 
معلمان تعليمات ديني کاس ��ها را اداره مي  کردند، ولي 
اين مراس��م تحت نظارت ش��هيد پاک ن��ژاد بود و خود 
دکتر هم در جلسات فوق العاده شرکت مي کردند تا عاوه 
بر توضيح و تبيين مس��ائل مذهبي، ب��ه تعداد زيادي از 
س��ؤالات و اش��کالات دانش آموزان پاسخ بدهند. نکته 
مهم اين بود که اين مجالس، در انحصار گروه فرهنگي 
علوي نبود، بلکه مدارسي مثل جامعه تعليمات اسامي و 
ديگر دبيرستان ها هم از شهيد پاک نژاد خواهش مي کردند 
تا اين نشس��ت ها را براي رفع اشکال دانش آموزان آن ها 

دكت�ر، مردي پركار، مردم �دار و رازدار بود. 
او به مش�كلات مردم رس�يدگي مي كرد و 
خواه ناخ�واه افراد مختلفي ب�ا او در تماس 
بودند. اگ�ر دانش  آموز يا هركس ديگري، از 
طرف دستگاه هاي سياس�ي، مورد تعقيب 
قرار مي  گرفت، در ميان نيروهاي اطلاعات، 
شهرباني و حتي ساواک، بچه مسلمان هايي 
بودند كه به دكتر خبر مي  دادند و مي گفتند 
فلاني مراقب خودش باشد يا امشب در فلان 

جلسه شركت نكند. 

 گفت وشنود شاهد ياران با دكتر ولي شاهي
دانش آموز و همكار شهيد پاک نژاد

مي گفت :مي خواهم شهادت به سراغ من بيايد...

درآمد
جزئي��ات دوره ه��اي مهم زندگ��ي دكتر 
پاک نژاد، تمام مطلبي اس��ت ك��ه در اين 
مصاحبه خواهيد خواند. دكتر ولي شاهي، 
اگرچه مثل بسياري از هم دوره هاي پزشك 
شهيد شاخص يزد، ابتدا دانش آموز او بوده 
و بعد به يك همکار تبديل ش��ده است، اما 
تفاوت هاي زيادي با ديگران دارد، چراكه 
او نه تنها در تأمين اجتماعي و بيمارستا ن هاي 
يزد، شانه به شانه دكتر كار مي كرده است، 
بلکه با شهيد پاک نژاد، در كلاس هاي تفسير 
قرآن و مبارزه با بهائيت هم حضور داشته و 
با زندگي چندبعُدي دكتر آشنا شده است، 
پس گفت و گوي ما با او را از دست ندهيد.
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هم برپا کنند و دکتر هم با کمال ميل اين کار را مي کردند. 
بنابراين، تبليغ سياسي در اين جلسات مطرح نبود، ولي 
وقتي مس��ائل اسامي و حقايق اس��امي براي جوانان 
روش��ن مي ش��د، خواه ناخواه متوجه اين نکته مي شدند 
که خيلي از اتفاقات جامعه شان برخاف مسائل اسامي 
است و به اين ترتيب، جزو مخالفان حکومت مي شدند. 
درواقع، بس��ياري از کس��اني که در حال حاضر در مقام 
وزير، معاون وزير، اس��تانداري و مش��اغل مختلف کار 
مي کنند، در ش��روع انقاب، معلمان و فارغ التحصيان 
همين دبيرستان هاي اس��امي و جزو فعالان گروه  هاي 

سياسي آن دوره بوده اند.
خاط��ره مردم يزد، غالباً در خصوص دکتر پاک نژاد، با 
سنگيني فعاليت هاي فرهنگي و خيريه دکتر انباشته شده 
است و به بخش حضور سياسي دکتر در جريان هاي 
سياس��ي، اجتماعي يزد کمتر پرداخته مي شود. به نظر 

شما دليل اين اتفاق چيست؟
دکتر، مردي پرکار، مردم دار و رازدار بود. او به مشکات 
مردم رس��يدگي مي کرد و خواه ناخواه افراد مختلفي با او 
در تم��اس بودند. اگر دانش  آم��وز يا هرکس ديگري، از 
طرف دستگاه هاي سياسي، مورد تعقيب قرار مي  گرفت، 
در ميان نيروهاي اطاعات، ش��هرباني و حتي ساواک، 
بچه مس��لمان هايي بودن��د که به دکتر خب��ر مي  دادند و 
مي گفتند فاني مراقب خودش باشد يا امشب در فان 
جلس��ه ش��رکت نکند. بنابراين، حتي آن ها هم دکتر را 
رازدار خود مي دانس��تند و عِرق مذهبي شان حکم مي کرد 
که اگر مسائلي هست به دکتر اطاع بدهند و ايشان هم 

به بقيه خبر بدهد.
حتي يکي، دوبار چند نفر از کساني که توسط شهرباني 
دستگير شده بودند، با وساطت دکتر پاک نژاد و بزرگان 
شهر آزاد ش��دند، ولي مسأله اين جاس��ت که دکتر اين 
مس��ائل سياس��ي را براي عموم مردم باز نمي کرد؛ مگر 
وقتي که ش��ور انقاب علني ش��ده باشد و حتي ساواک 
ب��راي مدتي، در اطراف منزل دکتر کمين کرده بود تا او 
را ترور کند، ولي خوشبختانه دوستان دکتر به شان اطاع 
داده بودند تا از منزل بيرون نيايند. در اين دوره، فعاليت 
سياس��ي دکتر و ديگران آشکار ش��ده بود، به طوري که 
فعالان انقابي، براي شرکت در تظاهرات هاي بزرگ يا 
پايين کشيدن مجسمه هاي شان، با مشورت دکتر يا اجازه 

آيت الله صدوقي اين کارها را انجام مي دادند.

بنابراي��ن، در مناس��بات سياس��ي آن زم��ان، دو نوع 
برخورد را مي توان متصور بود: يکي مقابله رودررو و 
ديگري در پيش گرفتن رفتارهاي ديپلماسي گونه، که 

دکتر پاک نژاد، روش دوم را برگزيده بود.
نه کاماً؛ چون از روش اول هم استفاده مي کردند. خداوند 
ش��هيد محمد منتظرقائم و ديگر فعالان سياسي اي را که 
پيش از انقاب، زير نظر دکتر کار مي کردند، رحمت کند. 
آن ها مس��ائل نظامي و تيران��دازي را هم آموخته بودند، 
حتي يادم اس��ت که قبل از انقاب، شهيد منتظرقائم از 
دکت��ر، اجازه مي خواس��ت تا يک تنه ش��هرباني را خلع 
ساح کند، اما دکتر اجازه ندادند. به عاوه، تعداد زيادي 
آدم هم بودند که در مطب دکتر، به طور مخفيانه، کارهاي 
سياس��ي انجام مي دادند. اگر بخواهم نمونه اي از دخالت 
مستقيم دکتر پاک نژاد در ماجراهاي سياسي بياورم، بايد 

از تنظيم اعاميه  ها، پخش و فرستادن آن ها به شهرها ياد 
کن��م. البته دکتر اين کارها را به کمک دوس��تان خود يا 

افرادي که تحت نظرشان بودند، انجام مي دادند.
آيا از نزديک، شاهد کارهاي پزشکي دکتر بوده ايد؟

شهيد پاک  نژاد، يک پزش��ک مردمي و بسيار متواضع و 
پرکار بودند. از صبح تا آخرين دقايق ساعت اداري، در 
درمانگاه تأمين اجتماعي، بيماران کارگر و خانواده آن ها 
را معاينه مي کردند، عصرها در مطب شخصي شان بودند 
و بعد از مطب هم در جلسات مختلف شرکت مي کردند؛ 
با اين همه در کار پزشکي  خودنمايي نمي کردند. گاهي 
حتي اتفاق مي افتاد که آخر شب ها به در منازل بيماراني 

مي رفتند که صبح،  آن ها را معاينه کرده و براي شان دارو 
تجويز کرده بودند و به آن ها مي گفتند: ممکن اس��ت که 
تشخيص من درست نباشد، فعاً فان دارو را به مريض 
ندهيد تا پزشک ديگري هم او را معاينه و تشخيص مرا 

تأييد کند. 
دکت��ر پاک نژاد، معمولاً به بيماران��ش داروهاي تزريقي 
نمي  داد و معتقد بود س��وزن هايي که ب��ه تن بيمار فرو 
م��ي رود، دي��ه دارد. اصاً در فکر پ��ول و ماديات نبود، 
به طوري که به بيماران بي بضاعت در مطب خودش دارو 
مي داد يا پول داروهاي آن ها را حساب مي  کرد. به عاوه، 
آيت  الله صدوقي هم در داروخانه رازي حسابي داشتند و 
دکتر پاک نژاد، داروي بيماران بي بضاعت را به آن حساب 

حواله مي کرد.
 هم��ه اين ها، حکايت از خس��تگي  ناپذيري، رازداري و 
غمخواري شهيد پاک نژاد دارد. يادم است که يک شب، 
با چند نفر از دوستان، براي کاري به مطب شان رفته بوديم، 
بعد از اتمام حرف هاي مان، دکتر گفت: در جيب کدام تان 
پول هست؟ دکتر رمضان خاني مي خواست مقداري پول 
به دکتر بدهد، اما شهيد پاک نژاد کشوي ميز کارش را باز 
کرد و گفت پول ها را بش��مار و بريز اين جا. وقتي علت 
را پرس��يديم، دکتر گفت: من به همسرم گفته  ام که پول 
مطب را براي خرجي خانه م��ي آورم، اما الآن، آخر ماه 

است و هيچ پولي ندارم و از او خجالت مي  کشم.
يکي ديگر از دوستانم نيز مي  گفت که يک شب، مردي 
به مط��ب دکتر مي آيد تا جواز دفن بچ��ه  اش را بگيرد، 
درصورتي که بچه را دو ش��ب قبل براي ديفتري آورده 
بودند! دکتر تا موضوع را مي فهمد، برآش��فته مي شود و 
مي گويد مگر سرم ضد ديفتري بچه را تزريق نکرده اي؟ و 
پدر مريض مي گويد به خاطر اين که پول نداشته، نتوانسته 
اس��ت سرم فرزندش را بزند. دوستم تعريف مي  کرد که 
دکتر به اندازه اي ناراحت ش��ده بود که فرياد زده و گفته: 
مگر م��ن مُرده بودم؟ چرا نيام��دي از من پول بگيري؟ 
و ب��ه همراه پدر مريض، گري��ه و زاري مي کند. به طور 
کلي - دکتر به قول فرانسوي  ها- آدمي پوتي فوتان يعني 
با پتانسيل هاي مختلف، يا به قول يزدي  ها هزارپيشه بود. 
به عنوان مثال، شهيد پاک نژاد عاوه بر کار طبابت، از نظر 
مذهبي هم باسواد بودند، در کار تبليغ، تعصب داشتند و 
به مردم در گرفتاري  هاي مختلف شان کمک مي  کردند و 
به قول خودشان مي  گفتند هيچ کار خيري نبوده که من 

ولو - به اندازه يک قرِان- در آن شريک نبوده باشم.
همه اين هايي که فرموديد، در زندگي اجتماعي شهيد 

پاک نژاد هم بروز داشته؛ درست است؟
شخصيت اجتماعي دکتر، آن قدر شناخته شده است که 
همه م��ردم، علما، روحانيون و ديگ��ران، به آن اعتراف 
دارن��د. اما از لحاظ نوش��تاري و پژوهش��ي، خود دکتر 
مي  گفتند: وقتي دانش آموز دبيرس��تاني بوده اند، خواب 
مي بينن��د که ترجم��ه آيات قرآن را زي��ر عبارات عربي 
مي نوش��ته، اما بعضي قس��مت ها را با خط سبز درشت تري 
مي نوش��ته اند. بعد از اين که براي تعبير خواب ش��ان به 
مرحوم حاج س��يدمحمدرضا ميب��دي مراجعه کرده اند، 
ايشان گفته اند که دکتر، نويسنده مي شود و راجع به اسام 
کتاب هايي مي  نويس��د. در صورتي که خود دکتر مي گفت: 
بدترين درسش در دبيرس��تان، انشاء بوده است! بعد از 
شهادت دکتر، برادرش��ان، حسن  آقا مي گفت که شهيد 
پاک ن��ژاد همه خواب را ب��راي او تعريف کرده و گفته 
ب��ود که  بعضي از قس��مت هاي ترجمه قرآن را با رنگ 
قرمز مي نوشته است. آقاي ميبدي خواب را چنين تعبير 
کرده بود که دکتر پاک نژاد در قانون گذاري اسام شرکت 

مي  کند و سپس شهيد مي شود.

ش�هيد پاک  نژاد، ي�ک پزش�ک مردمي و 
بس�يار متواضع و پركار بودن�د. از صبح تا 
آخرين دقايق س�اعت اداري، در درمانگاه 
تأمين اجتماعي، بيم�اران كارگر و خانواده 
آن ها را معاينه مي كردند، عصرها در مطب 
شخصي ش�ان بودند و بع�د از مطب هم در 
جلسات مختلف شركت مي كردند؛ با اين همه 

در كار پزشكي  خودنمايي نمي كردند.

نفر وسط شهيد محمدرضا پاك نژاد در دوران دانشجويي درمشهد مقدس.



www.shahed.isaar.ir

82

يادمانشهيددكترسيدرضاپاكنژاد
شماره46/شهريور1388

آغاز آشنايي ش��ما با دکتر پاک نژاد از چه زماني 
بوده و مربوط به چه سالي مي شود؟ 

آغاز آشنايي ما با دکتر پاک نژاد از روز پانزده خرداد 
1355 روز استخدام من بود. من ساعت نه و ربع بود 
که وارد اتاق دکتر شدم و يادم مي آيد که ايشان يک 
گردن بند طبي بسته بودند و با روي باز مرا پذيرفتند. 
بع��د از اين که احوال مرا پرس��يدند م��ن فکر کردم 
جدي است ولي ايشان به شوخي گرفتند و توپيدند 
به ما که شما بچه کجاييد؟ من گفتم اهل استان يزد 
هستم. ايش��ان گفتند که شما خجالت نمي کشيد که 
رفته ايد تهران خدمت مي کنيد؟ گفتم: در تهران همه 
خدمت مي کنند. گفتند ما مجبوريم تکنيسين هندي 
و فيليپني وارد کنيم و به يزد بياوريم تا به مردم يزد 
خدمت کنند و شما که بچه يزد هستي بايد به تهران 
بروي و اين کار درس��تي نيست. خودش فهميد که 
کمي ناراحت شده ام و گفت که من شوخي کرده ام 
و ش��ما س��عي کن در يزد باش��ي  در اين درمانگاه 
چون مردم براي من مهم هستند. من گفتم که مردم 
براي ما دفترچه مي آوردند و عکس و من تکنيسين 
راديول��وژي هس��تم و عکس مي گي��رم. گفت: نه، 
مريضي مي آيد که ممکن است زن و شوهر از چند 
فرسخي آمده باشند به اميدي که بيايند پهلوي دکتر 
پاک نژاد، وقتي من نيس��تم، ش��ما چه کار مي کنيد؟ 
گفت��م: اگر دفترچه دارند عک��س از آن ها مي گيرم، 
اگر نه که مي گويم نمي ش��ود. گفتند: نه شما بگيريد 

و هيچ طوري هم نمي شود. گفتم بدون اجازه شما؟ 
گفت: بدون اجازه من. گفتم: از نظر شرعي حُکمش 
چه مي ش��ود؟ گفت: اين مردم حق ش��ان است، زير 
پاي ما طا و زعفران اس��ت و ه��ر قدر هم به اين 
مردم خدمت کنيم، ک��م کرده ايم. از همان روز اين 

اجازه را به من دادند و در اين قضيه دس��تم باز شد. 
بيشتر مريض هاي ما هم کارگر بودند. هيچ مريضي 
ه��م نمي آمد که نااميد از درمان��گاه بيرون برود. هر 
مريضي مي آمد مداوا مي شد. مثاً يک جوان مي آمد 
که بيکار بود، بي س��واد بود و به آقاي دکتر مي گفت 
بيکار هس��تم، آقاي دکتر او را ب��ه کارخانه معرفي 
مي کرد و کار برايش پيدا مي کرد. دس��ت رد به سينه 

هيچ کسي نمي زد. 

يا مثاً اگر جوان ديپلمه اي بود، در اداره استخدامش 
مي کرد. به غير از آن هم روزي ده، دوازده تا دعواي 
زن و شوهري را برطرف مي کرد و نمي گذاشت کار 
آن ها به دادگاه و طاق بکشد و صلح و صفاي شان 
مي داد و حت��ي اگر کمک مادي هم مي خواس��تند، 
کمک ش��ان مي کرد. ما حدود سه سال و نيم همکار 
بودي��م و من اين ها را به چش��م خ��ودم ديدم. خدا 
رحمت��ش کند، مرد خ��وب و بزرگ��واري بود. من 
آدمي بهتر از او در زندگي ام نديده ام. من بيس��ت و 
هشت سال و شش  ماه در اين درمانگاه بودم و جاي 
ديگري نرفتم، چون قلباً اين مرد را دوست داشتم.

آن تکنيس��ين هاي هندي و فيليپين��ي که در زمان 
دکت��ر مي آمدند، وقتي ش��ما ه��م وارد درمانگاه 

شديد، بودند؟
بل��ه، دو نفر بودند که هر دو فيليپيني بودند و ما هم 
س��ه نفر تکنيسين يزدي بوديم که روي هم پنج نفر 
مي شديم، يکي هم پزش��ک بود. مجهزترين بخش 
راديولوژي، آن موقع در استان يزد، درمانگاه شماره 
يک بود و آقاي دکتر سمت شان هم رئيس درمانگاه 

بود و هم معاونت درمانگاه تأمين اجتماعي بودند.
نظر تابعان کش��ورهاي خارج��ي، آن هندي ها و 
فيليپيني هاي��ي که آن ج��ا کار مي کردند راجع به 

آقاي دکتر چه بود؟
برخورد دکتر با کارمندان و همکاران طوري بود که 
همه دوست شان داشتند. مخصوصاً دو نفر خارجي 

ما حدود سه سال و نيم همكار بوديم 
و من اين ها را به چشم خودم ديدم. 
خ�دا رحمتش كن�د، مرد خ�وب و 
بزرگواري بود. من آدمي بهتر از او در 
زندگي ام نديده ام. من بيست و هشت 
سال و شش  ماه در اين درمانگاه بودم 
و جاي ديگري نرفتم، چون قلباً اين 

مرد را دوست داشتم.

 گفت وشنود شاهد ياران با خليل الله خطيبي
از همكاران شهيد پاک نژاد

يك انقلابي تمام عيار بود...

درآمد
خليل الله خطيبي يکي از همکاران درمانگاهي بوده اس��ت 
كه شهيد دكتر سيدرضا پاک نژاد در آن به مداواي بيماران 
مش��غول بوده اس��ت، اما طبق گفته ها و خاطرات خطيبي 
كار ش��هيد در آن مکان، فقط به معاين��ه و معالجه بيماران 
محدود نمي شده اس��ت. از حل اختلافات زناشويي گرفته 
تا دس��ت گيري از آدم هاي محتاج و تشويق دانش آموزان 
ممتاز و تهيه اس��باب ازدواج جوانان فقير و خلاصه تکريم 

و احترام اقليت هاي مذهبي.
خطيبي در اين مصاحبه به تفصيل به يك يك اين مس��ائل 

مي پردازد.
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بودند که خيلي دوست ش��ان داشتند. اوايل انقاب 
هم بود که اين خارجي ها مي ترسيدند به منازل شان 
بروند، طوري ش��ده بود که شلوغ شده بود و ما به 
طرف باغ ملي - مقرّه س��اواک- که مي آمديم، آن ها 
مي ترس��يدند. و دکتر مي گفت ک��ه اين دو نفر را تا 
منزل شان همراهي کنيد و نگذاريد کسي اذيت شان 
کند و ما آن ها را تا در منزل شان همراهي مي کرديم 
يا از خيابان ردش��ان مي کرديم تا خيال ش��ان راحت 

باشد. 
هيچ وقت براي آن ها اتفاقي افتاده بود؟ 

براي بچه هاي درمانگاه ما هي��ج اتفاقي نيفتاد، ولي 
بچه ه��ا مي ترس��يدند و م��ا آن دو نف��ر را همراهي 
مي کرديم و دکتر هم در مورد اين ها خيلي سفارش 
مي کرد که مبادا کسي در مورد اين ها کوتاهي بکند. 
آن موقع کارگ��ران متعددي ب��ه تأمين اجتماعي 
مراجع��ه مي کردند، ضمن اين ک��ه کارفرمايان و 
رؤس��اي صنايع مخالف اين بودند که اين ها بيمه 
شوند. اين يک امر طبيعي بود که غالباً در سلسله 
مراتب رفتاري بين رؤس��اي صناي��ع و کارگران 
هميش��ه از بيمه گريزان بوده ان��د. برخورد آقاي 
دکتر در حل مشکل اين گونه افراد چگونه بود؟ 

اگ��ر مريض��ي مي آمد و دفترچه بيمه داش��ت که ما 
کارش را انجام مي داديم. اگر هم مس��تقيم مي رفت 
پيش آق��اي دکتر، حتماً کاري براي او انجام مي داد. 
هم از لحاظ خودش مداوا مي کرد و عکس اگر لازم 
داش��ت مجاني انجام مي داد. دکتر معمولاً از هشت 
صبح مي آمد تا چهار بعدازظهر يک سره در درمانگاه 
ب��ود. ناهار اين مرد هم بيش��تر وقت ها نان و خرما 
بود و ماس��ت. نماز را هم در هم��ان دفتر درمانگاه 
مي خواند. چهار بعدازظهر به بعد هم مي رفت و در 
بيشتر مدرس��ه ها - از جمله دبيرستان رسوليان- و 
براي محصان س��خنراني مي کرد. يک بار، س��اعت 
ح��دود يک و نيم بعدازظهر بود که زن و مردي که 
اهل علي آباد بودن��د، آمده بودند و بيمه هم نبودند. 
آق��اي دکتر به آن ه��ا دارو و دوا داد و به من گفت 
برو به داروخانه رازي، که داروخانه خصوصي بود، 
اين دواه��ا را بگير و بياور. من ب��ا دوچرخه اي که 
داش��تم، رفتم و داروه��ا را گرفتم و آوردم. بعد هم 
داروها را به آن ها داد؛ بدون اين که يک ريال ازشان 
بگيرد. دکتر مي توانس��ت ب��ه داروخانه درمانگاه که 
مال تأمين اجتماعي بود، بگويد تا داروها را مجاني 
به آن ها بدهند، گفت نه اين ها مال کارگران اس��ت 
و آن خصوصي اس��ت. بعد هم بيست يا سي تومان 
پول آن روز را به آن ها داد. کرايه از آن جا تا علي آباد 
دو يا سه تومان بود. گفت اين هم کرايه تان؛ برويد؛ 
و تا دم در هم آن ها را مشايعت مي کرد؛ با روي باز 
و خوبي و خوش��ي. حتي بعد از اين که دکتر نبود و 
رفته بود، مدتي معاون بهداري شده بود، يک مريض، 
مي آمد صندلي دکتر را مي بوس��يد به اين عنوان که 
تبرک اس��ت. در دل مردم اين ط��ور جا گرفته بود. 
واقع��اً حيف، خداوند گلچين اس��ت. خيلي به درد 
مردم مي خورد، مخصوصاً صلح طلبي شان بين مردم 
عادي که براي خانه يا باغ دعوا داش��تند، صلح شان 

مي داد و نمي گذاشت تا کارشان به دادگاه برسد. 

ي��ک روز در دوران انق��اب، ح��دود س��اعت دو 
بعدازظه��ر بود، ديدم که بچه ها س��ينه مي زنند و از 
مي��دان مجاهدين به طرف باغ مل��ي مي آيند. همان 
روزي ب��ود که س��ربازها را از ش��هرکرد و اصفهان 
وارد کرده بودند و دس��تور ش��ليک هم داده بودند 
که اگر کس��ي مانع شد، او را بزنيد. دکتر گفت اين 
سر و صداها مال چيست؟ گفتم بچه هاي دبيرستان 
رس��وليان و دبيرس��تان دختران��ه، س��ينه مي زنند و 
مي آيند، تظاهرات است. ماشين هيلمن سفيدي هم 
داشت، دست گذاشت روي شانه من و رفت بالاي 
س��قف هيلمن و به مردم گفت رئيس و سخنگوي 
ش��ما کيست؟ شما مي خواهيد تا کجا برويد؟ گفتند 
تا باغ ملي و ساواک و اين ها. گفت: به جده ام زهرا 

اگر برويد، همه کشته مي ش��ويد. من به عنوان پدر 
نصيحت تان مي کن��م، نرويد. کاري که بايد بش��ود 
خدا درس��ت مي کند و مي شود و شما نکنيد، جوان 
هس��تيد و کش��ته مي ش��ويد. آن بچه ها برگشتند و 
گفت: ش��ما برويد دبيرستان درس تان را بخوانيد و 
اين ها برگش��تند که اگر مي رفتند شايد صد و پنجاه، 
دويس��ت نفر کشته مي ش��دند و امکانش بود، چون 
مردم به س��اواک حمله کرده بودند. مقر ساواک هم 
در باغ ملي در اول خيابان طالقاني حالا بود. اين مرد 
نگذاش��ت بروند و مانع شد. نمي گذاشت هيچ وقت 

که مردم دعوا و سر و صدا بکنند.

آن موقع از ش��هرکرد و اصفهان س��رباز وارد يزد 
کرده بودند؟ 

بل��ه، س��ربازهاي غريب��ه بودند و همه ه��م تفنگ 
ب��ه دس��ت. در همين جريانات بود ک��ه هندي ها و 
فيليپيني ها مي ترسيدند که از خيابان به خانه هاي شان 
برون��د، ولي ما، چون  نه ما با دوچرخه مي آمديم و 

مي رفتيم.
آيا هيچ وقت پيش آمد که مريضي بيايد و به دکتر 

پرخاش کند؟
ن��ه، فقط ي��ک مرتبه اتف��اق افتاد ب��راي خود من. 
اصولاً بچه هاي کارمن��د صبح که مي آمدند، دفتر را 
امض��ا مي کردند و به تظاهرات مي رفتند. آقاي دکتر 
پاک نژاد نشس��ته بودند که يک نفر از بچه ها آمد به 
راديولوژي و گفت چرا شما به تظاهرات نمي رويد؟ 
گفتم: اگر يک نف��ر تصادفي بيايد و ما از او عکس 
بگيريم، خيال مي کنم از نظر شرعي بهتر است. رفتيم 
پيش آق��اي دکتر پاک نژاد و گفتم ايش��ان مي گويد 
برويم تظاهرات و ش��ما مي گوييد راديولوژي را باز 
کنيم، هر ط��ور که صاح مي داني��د، ما در خدمت 
شما هس��تيم. اگر صاح مي دانيد که ثواب رفتن ما 
به تظاهرات بيشتر است، به آن جا مي رويم. به زبان 
محل��ي يزدي، گفت به ج��دم زهرا، يک عکس مچ 
دست که ايش��ان مي گيرد، از صد تا تظاهرات بهتر 
است. مردم به تظاهرات زياد مي روند، ولي اگر يک 
نفر تصادفي، دست شکس��ته، پاشکسته اي مي آيد، يا 
خدا نکرده تي��ر خورده اي مي آيد، ش��ما بايد از او 
عک��س بگيريد، البته به نرم��ي اين ها را مي گفت، نه 

اين که با ايشان دعوا کند. هميشه خنده رو بود.
کارمندهاي تأمين اجتماعي صبح به صبح دفتر را 

امضا مي کردند و مي رفتند؟
اغل��ب مي آمدند، ولي داروخان��ه را دکتر گفته بود 
که مثاً آن هايي که پنج نفر هس��تند، سه نفرشان به 
تظاهرات بروند، دو نفر باشند. راديولوژي ما دو نفر 
بوديم، گفته بود ش��ما دو نفر را لازيم داريم، باشيد. 
ما مي  مانديم و جوابگوي مردم هم بوديم. يک روز 
اوايل انقاب بود و افراد تير خورده زياد مي آوردند، 
آقاي دکتر به راديولوژي در طبقه آمد و گفت ش��ما 
فيل��م داريد؟ گفتم: الحمدلله تا ش��ش م��اه داريم. 
يک همکار داش��تيم که خدا خيرش بدهد، هميشه 
پيش بيني ش��ش ماه، يک سال فيلم را مي کرد که هر 
وقت تظاهرات مي ش��ود ما فيلم داشته باشيم. ما در 
انبار فيلم داشتيم. گفت شما حدود دوازده بسته فيلم 
بدهيد براي بيمارستان افشار، آن ها ندارند و مرتب 
براي شان مجروح مي آورند. گفتم: آقاي دکتر، فيلم 
که س��هل اس��ت ما حتي حاضريم ش��ب ها هم کار 
کنيم در درمانگاه، يا بياييم به آن جا. گفت: نه، ش��ما 
در درمانگاه باش��يد. درمانگاه تا هفت بعدازظهر باز 
بود، ولي ما گاهي تا ده شب هم مي مانديم، از پشت 
کوچه مجروح ه��ا را مي آوردند و ما از آن ها عکس 

مي گرفتيم.
حتي يکي از همکاران خودمان که ماشين نويس بود 
– مرحوم آقاي باقرزاده- تير به پاشنه پايش خورده 
بود. بعدازظهر به مطب دکتر که نزديک حظيره بود 
رفت��ه و تير خورده و به مطب دکت��ر مراجعه کرده 

ناهار اين مرد بيشتر وقت ها نان و خرما 
بود و ماست. نماز را هم در همان دفتر 
درمانگاه مي خواند. چهار بعدازظهر به 
بعد هم مي رفت و در بيشتر مدرسه ها 
- از جمله دبيرستان رسوليان- براي 

محصلان سخنراني مي كرد.
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ب��ود. به مطب دکتر که رس��يده بود، دکت��ر پنهاني، 
به بيمارستان گودرز فرس��تاده بودش. بعدازظهرها 
هم من در بيمارس��تان گودرز کش��يک ب��ودم. او را 
که آوردند و عکس��ش را گرفتيم، دکتر زنگ زد که 
اين مريض را کس��ي نبيند، بفرستيدش به اتاق عمل 
و ب��ه دکتر طيب��ي زنگ زد که مري��ض را ببريد در 
خانه مداوايش کنيد؛ نکند که س��اواک او را بگيرد. 
م��ا عک��س او را گرفتيم و مريض رف��ت. دکتر هم 
بافاصله با ماشين خودش او را به منزل برده بود تا 

پايش را در منزل عمل کنند.
آقاي دکتر در درمانگاه که رئيس بودند، هم زمان 
فعاليت هاي��ي بر ض��د رژيم طاغوت ه��م انجام 
مي دادند، منتها ش��خصيت و وضعيت کاري آقاي 
دکتر به شکلي مخفيانه بوده نه به  گونه اي که همه 
بفهند و مطلع بشوند. چه ميزان از همکاران اطلاع 
داش��تند که دکتر پاک نژاد يک س��ري فعاليت هاي 

سياسي هم مي کنند؟
همکاران اطاعي نداش��تند، ولي م��ن چون برادرم 
به جلس��ات مي رفت، مي گفت دکت��ر پاک نژاد غير 
از اين که در جلس��ات هس��تند، جلسات بيرون هم 
دارند. يادم اس��ت رئيس ساواک يک روز آمده بود 
عکس از سينه اش بگيرد. دکتر در عين حال مخالفان 
را تعارف مي ک��رد، يعني طوري رفت��ار مي کرد که 
همان موق��ع - در بحبوحه انقاب- در هر اداره اي 
به حرفش گوش مي دادند. حرفش در رو داش��ت، 
حتي در س��اواک. طوري رفتار ک��رده بود که خيال 
مي کردند او - درحالي که انقابي به تمام معنا بود و 
واقعاً صلح طلب بود- ف��ردي معمولي و بي اعتنا به 

فعاليت هاي انقابي است.
يادم است که تاريخ آن روز را که 2535 شاهنشاهي 
بود، تبديل کرده بودند به 1355 خورشيدي، دولت 
ش��ريف امامي اي��ن کار را ک��رده بود. اي��ن اتفاق 
ب��راي دکتر طوري بود که انگار عم��ر دوباره اي به 
او داده اند، به رئيس س��اواک گف��ت: دوباره امروز 
الحمدلله بهترين کار ش��د. گفت تاريخ خورشيدي 
خيلي مهم بود ک��ه آن را برگرداندند. برخورد دکتر 
ب��ا همه مردم خوب بود ب��ا هيچ کس برخورد بدي 
نداشت و اگر کسي هم کار بدي مي کرد، نصيحتش 

مي کرد و هميشه مي  گفت: 
“ما برخاف رسم بدان بد نمي کنيم

  خوبي کنيم آن قدرش تا خليل شوند” 
و شعر ديگري مي گفت که 

“معرفت دُرّه گراني است به هر کس ندهند
 پر طاووس قشنگ است به کرکس ندهند”

در م��ورد مصالحه هايي که بي��ن خانواده ها انجام 
مي دادند خاطره اي به ياد داريد؟ 

يک روز، ساعت دو بعدازظهر آمدند و گفتند: آقاي 
خطيبي، در راديولوژي طبقه پايين کس��ي هس��ت؟ 
گفتم: نه، کسي نيست. گفتند: شما چاي درست کن 
و خودت بيا بالا، کس��ي هم نيايد. گفتم: آقاي دکتر، 
قرار است کسي بيايد؟ گفتند: بله. خانم دکتري بود 
ک��ه آن جا کار مي کرد و با ش��وهرش ش��ش، هفت 
ماهي مي ش��د ک��ه ازدواج کرده بودن��د. بين اين ها 
اختاف افتاده بود، آمدند پايين و تا س��اعت چهار 

بعدازظه��ر پايين بودند. به م��ن گفتند: اگر مريض 
آم��د بگو بنش��يند تا صحبت ه��اي ما تمام ش��ود. 
صحبت هاي شان تا س��اعت يک ربع به چهار عصر 
طول کش��يد. من بالا بودم. وقتي ش��هيد آمدند بالا، 
ب��ا زبان يزدي گفتند: من تا امروز کلنگم به س��نگ 
نخ��ورده بود، ول��ي امروز کلنگم به س��نگ خورد. 
خيلي ناراحت بودند و صورت شان سرخ شده بود. 
گفتند: هر چه نصيحت ک��ردم، اين دو نفر اصاً به 
حرفم گ��وش نکردند. اين قدر ناراح��ت بودند که 
داش��ت گريه مي ک��رد. درحالي ک��ه در پايان ديگر 
دعواها ديده بودم که هميشه خوشحال بود و از حل 
آن ها لذت مي ب��رد. مثاً تلفن مي کرد به رئيس يک 
کارخان��ه که فان جوان را س��ر کار بگذاريد، قبول 
مي کردند، خوش��حال بود و کي��ف مي کرد. آدرس 
مي داد و نوشته هم مي داد که برو سر کار. هيچ وقت 
نامه کسي را زمين نمي گذاشت، حالا مراجعه کننده 
مري��ض بود يا جويندة کار يا طرف دعوا، به هرحال 
بين ش��ان صلح و صفا برقرار مي ک��رد. کمک مادي 
هم مي کرد و به وس��عش هر چه مي رسيد، به افراد 
م��ي داد. آن موقع  حقوق ها خيل��ي ناچيز بود و اگر 
زن و ش��وهر حرافي مي آمدند که نياز مالي داشتند، 

کمک شان مي کرد.
دکتر هي��چ گاه به عنوان پيک يا قاصد براي پيوند 

زوج ها و زندگي هم فعاليت مي کردند؟
بله، مادر و دختري آمده بودند و شکايت دامادشان 
را مي کردند. گفت: کجا کار مي کند؟ اس��م کارخانه 
را بردن��د. گفت: من زنگ مي زنم. با همه نمايندگان 
کارخانه ها دوس��ت و رفيق ب��ود. زنگ زد و همان 
کارگر را همان موقع آورد، صحبت کردند و صلح و 
صفاي شان داد. اين ها ساعت ده و نيم آمدند، ساعت 

دوازده خوشحال و خندان به خانه فرستادشان.
برگردي��م به اتف��اق کردهاي تبعي��دي اي که در 
يزد بودند. هيچ گاه اتف��اق افتاد که دکتر خودش 
مس��تقيماً با آن ها صحبت و راهنمايي و نصيحت 
کند ي��ا به نوعي دلداري ش��ان بدهد ي��ا از آن ها 
دلجويي کند؟ چون آن ها به يزد تبعيد ش��ده بودند 

و رژيم طاغوت هم آن ها را تبعيد کرده بود. 
هميشه آن ها را به اتاق خودش مي پذيرفت و با چاي 
و ش��يريني از آن ها پذيرايي مي کرد و اگر گرفتاري 

دولتي اي داشتند مسأله شان را حل مي کرد.
يکي از همکاران ش��ما مي گفت ک��ه آقاي دکتر 
ب��راي آن ها خانه ه��م پيدا مي ک��رد و چون اين 
اف��راد آن موقع از نظر دول��ت افراد زياد محبوبي 
نبودند، م��ورد ظن و گمان بودند. آن ها را به يزد 
فرس��تاده بودند و کس��ي جرأت نمي کرد زياد با 
اين ها مراوده داشته باشد، اما ظاهراً دکتر پاک نژاد 
براي شان خانه هم پيدا کرده و در بخشي از شهر 

ساکن شان کرده بود. 
در مورد بعضي از خانه ها که وقفي بودند، با رئيس 
اوقاف صحبت کرده بود. با افراد طوري رفتار کرده 
بود که تم��ام ادارات به حرفش گ��وش مي کردند. 
ادارات آن موق��ع، همه از رئيس ت��ا مرئوس، دکتر 
پاک ن��ژاد را بزرگ حس��اب مي کردن��د و واقعاً هم 
اين مرد بزرگ بود. هيچ وقت هم به کس��ي پرخاش 
و دع��وا نمي کرد. خان��ه براي اين ها پي��دا مي کرد، 
برخوردش با اين ها خوب بود، حتي از لحاظ مادي 

کمک مي کرد. 
بخش��ي از س��اکنان ش��هر يزد را هم وطنان آرام، 
محب��وب و خوب زرتش��تي تش��کيل مي دهند و 
بخش ديگري از س��اکنان ک��ه يک زمان جمعيت 
بيش��تري داش��تند - مخصوصاً در زمان زيس��ت 
آقاي دکتر و بعده��ا به مرور زمان جمعيت آن ها 
کم ش��د- يهوديان س��اکن يزد بودند و تعدادي 
از اف��راد هم بودند که يک فرقه حاش��يه اي ضاله 
را تش��کيل داده بودن��د که آقاي دکتر ش��ديداً با 
اين دسته مخالف بودند. اما در مورد زرتشتيان و 
يهوديان، اگر اتفاقاتي در محيط کار شما آن زمان 
افتاده - براي درم��ان، کمک يا راهنمايي اين دو 

دسته- براي ما تعريف کنيد.
يک اتفاق براي خود من هم افتاد که يک روز آقاي 
دکتر، يک پيرمرد و پيرزن زرتش��تي را همراه کرد و 
آمدند پايين. اين ها هر دو مريض بودند و خودشان 
براي ش��ان عکس نوش��ته بودند. عکس هاي ش��ان 
را گرفتي��م و همان جا آقاي دکت��ر آگهي که رئيس 
راديولوژي بود، جواب دادند و آن ها را بردند بالا تا 
دواهاي شان را بگيرند. خود دکتر همراه اين پيرمرد 

و پيرزن که با عصا بودند، آمدند. 

يادم است رئيس ساواک يک روز آمده 
بود عكس از س�ينه اش بگيرد. دكتر در 
عين ح�ال مخالفان را تع�ارف مي كرد، 
يعني طوري رفتار مي كرد كه همان موقع 
- در بحبوحه انقلاب- در هر اداره اي به 
حرفش گوش مي دادن�د. حرفش در رو 

داشت، حتي در ساواک.
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درباره زندگي دکتر س��يدرضا پاک  نژاد و آشنايي شما با 
ايشان بفرماييد؟

دکتر پاک  نژاد انساني بسيار خوب، نجيب، خيّهر، افتاده  حال، 
دين دار، متعصب و باايمان بود و با همکارانش بسيار صميمي 
و مهربان بود. هر مريضي که به دکتر مراجعه مي کرد از ايشان 

راضي بود.
زماني  که بنده مي  خواستم اس��تخدام شوم، دکتر پاک نژاد در 
ادارة تأمي��ن اجتماعي بودند. من رفتم و با ايش��ان صحبت 
کردم، بعد هم مدتي دوره ديدم و اس��تخدام شدم، در همان 
بيمارستاني که ايشان رئيسش بودند به نام بيمارستان ادارة کار 
يا بيمارستان اميرالمؤمنين)ع( که اکنون به نام درمانگاه شهيد 

پاک  نژاد است.
چند س��الي در بيمارس��تان کار کردم. بعد ه��م که زير نظر 
خود دکتر بودم تا زماني  که بازنشس��ته ش��دم و دکتر هم به 
مجلس رفتند و بعد هم که در حزب جمهوري اسامي شهيد 

شدند.
از مس��ائل پيش آمده و از خاط��رات آن زمان که همکار 

ايشان بوديد، بفرماييد؟
ايش��ان هميش��ه صبح زود س��ر کار مي  آمدند. هميشه هم 
خوش برخورد و خوشرو بودند. همکاران، اعم از خانم و آقا، 
در کنار ايشان بسيار آرامش داشتند و مانند خواهر و برادر در 

کنار هم مشغول به کار بودند.
يک روز، خانمي ک��ه دچار بيماري قلبي بود و براي درمان 
پيش دکتر آمده بود، درحالي  که روي صندلي نشس��ته بود، 
مش��غول گفت  وگو با دکتر ب��ود و از وضعيت بيماري خود 
مي  گفت که ناگهان حالش بد شد. مي  خواست بيفتد که دکتر 
او را گرفت، ولي متأسفانه ايشان همان  جا فوت کرد. همين 
موضوع دکتر را خيل��ي ناراحت کرد و مي  گفت: آخر، چرا 
زماني  که اسم مرا مي  برد و من مي  خواستم کمکش کنم فوت 
کرد؟ چرا من نتوانس��تم کمکش کنم و کاري برايش انجام 

دهم؟
البته دکتر مريض هاي زيادي داش��ت و گاهي پيش مي  آمد که 
بعض��ي از آنها ناراحت بودند و به دکتر تندي و با درش��تي 
صحبت مي  کردن��د، امّها دکتر با آرامش و بدون ناراحتي و با 
خونسردي آنها را مداوا مي  کرد و هرگز با کسي تند برخورد 
نمي  کرد. من حدوداً 20 سال با دکتر همکار بودم و طي اين 

مدت به جز رفتار خوب، هيچ چيز از دکتر نديدم. در ضمن، 
دکتر بسيار خانواده دوست بودند و عاقة زيادي به خانواده 
داشتند. ايش��ان 4 فرزند پسر و يک دختر داشتند که هنگام 

شهادت دخترشان هفت ماه و 10 روزه بود.
در خصوص فعاليت  هاي سياس��ي دکت��ر چه اطلاعاتي 

داريد؟
دکتر، عاقة زيادي به کارهاي انقابي داشتند و فعاليت  هاي 
انقابي متعددي ه��م انجام دادن��د. روزهايي که تظاهرات 
مي  ش��د، به همکاران اجازه مرخصي مي دادند تا اگر کس��ي 

مي  خواهد در تظاهرات شرکت کند.
يک روز که مردم مي  خواس��تند به ساواک حمله کنند، دکتر 
به ميان مردم رفت و با آنها صحبت کرد و گفت: حالا زمان 
اين کار نيست و الآن نمي  شود حمله را شروع کرد، و مردم 
را از اين کار منع کرد و نصيحت کرد که موقع اين کار هنوز 
نرسيده و هر زمان که مناسب بود، من به شما مي  گويم. دکتر 
به خاطر دين داري و تدين و ايمان  ش��ان براي انقاب، بسيار 

زحمت کشيدند.
در زمينه ارتباط دکتر با ش��هيد آيت  الل صدوقي هر چه 

مي  دانيد بگوييد.
رابطة دکتر با شهيد صدوقي، بسيار تنگاتنگ و صميمانه بود. 
اين دو با يکديگر هم فک��ري و همکاري مي  کردند. و همة 

کارهايشان را با مشورت و هم فکري انجام مي  دادند.
يکبار، دخترم يرقان گرفت. من که بس��يار نگران بودم، نزد 
دکتر رفتم و موضوع را گفت��م. دکتر گفت: اصاً به او دارو 
ن��ده و خربزه و عس��ل و نبات به او بخ��وران و از غذاهاي 

گوش��تي پرهيز کن. بعد از پنج، ش��ش روز هم کباب به او 
بده. من، همين کارها را انجام دادم و بچة من طي اين مدت، 
اصاً دارو نخورد. پس از مدت کوتاهي دخترم خوب ش��د. 
بعد از اين ماج��را، هر کس بابت بيماري يرقان به درمانگاه 
مراجعه مي کرد، دکتر مي گفت: از خانم شهيدزاده سؤال کنيد و 
اطاعات بگيريد! من هم به همة بيماران سفارشهاي دکتر را 
مي  گفتم و تأکيد مي  کردم که دارو نخورند و به همين ترتيب 

همة بيماران مداوا مي  شدند.
البته دکتر به درمان به طريقة شيميايي و داروهاي ساخته شده، 
خيلي اعتقاد نداش��ت و بيش��تر معتقد بود که طب سنتي و 
اعتقادي مؤثرتر اس��ت. به همين خاطر در کتاب خود به نام 
»اولين دانشگاه، آخرين پيامبر« توضيحات جامعي در مورد 

اينگونه درمان ها داده است که بسيار دقيق و درست است.
البته، ايرادهايي نسبت به بعضي از موضوعات کتاب گرفته 
ش��د، ولي در کل، کتابي است بر مبناي طب معنوي و علوم 

غيرشيميايي. 
خانم ش��هيدزاده، اگر خاطرتان باش��د، بيمه در آن زمان 
چن��دان از طرف صاحب��ان صنايع مقبول نب��ود و کمتر 
ش��خصي براي بيمه کردن کارگرش اق��دام مي  کرد، ولي 
به هرحال اين اداره تش��کيل شده بود. آيا خاطرة خاصي 

از اين موضوع داريد؟
معمولاً افرادي مراجعه مي  کردند و ما به کارش��ان رسيدگي 
مي  کرديم و اگر کار کس��ي کمي دير مي  شد، سريع شکايت 
مي کردند و داد و بيداد راه مي  انداختند که شما داريد حق ما 
را مي  خوريد. البته بيش��تر مراجعات ما از سوي قشر کارگر 

جامعه بودند.
در م��ورد رس��يدگي به بيماران بي بضاع��ت از دکتر چه 

صحبتي داريد که بيان کنيد؟
رسيدگي دکتر به اين افراد طوري نبود که کسي متوجه بشود، 
ما خودمان مي  فهميديم. مثاً دکتر پولي لاي نسخه آنها مي-
 گذاشت يا اگر آنها را به داروخانه رازي مي  فرستاد ما متوجه 
مي  ش��ديم. دکتر، مثل بعضي ها   نبود که اگر کمکي به کسي 
بکنند، به همه اعام کنند. معمولاً دکتر در خفا و محرمانه به 

مردم کمک مي کردند.

دكت�ر، علاق�ة زي�ادي ب�ه كارهاي 
انقلابي داشتند و فعاليت  هاي انقلابي 
متعددي هم انج�ام دادند. روزهايي 
كه تظاهرات مي  ش�د، ب�ه همكاران 
اجازه مرخصي مي دادند تا اگر كسي 

مي  خواهد در تظاهرات شركت كند.

 گفت وشنود شاهد ياران با خانم درخشنده شهيدزاده
 از همكاران شهيد

با زيردستان
 متواضع بود...

درآمد
درخشنده ش��هيدزاده، يکي از پرسنل بيمارستان 
اداره كار يا اميرالمؤمنين)ع( است كه نامش بعد از 

شهادت دكتر پاک نژاد به نام ايشان تغيير يافت.
ش��هيدزاده، به سبب رابطه كاري و حضور مستمر 
روزان��ه در كن��ار آن ش��هيد عزي��ز، به خوبي با 
روحيات و خلقيات اين نماينده انقلابي مجلس اول 

و پژوهشگر علوم اسلامي آشناست.
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چه اتفاقي افتاد که ش��ما با ش��هيد پاک نژاد آش��نا 
شديد؟

آش��نايي ما در س��ال 1349 اتفاق افتاد و اين گونه بود 
که آقاي دکتر در بخش درماني بودند و ما رفته بوديم 
تا در تأمين اجتماعي اس��تخدام  شويم. دکتر در بخش 
درماني تأمين اجتماعي  در يک مؤسسه کار مي کردند 
و ما از آن جا يک خودرو گرفتيم. در آن جا يک س��ري 
آدم هايي بودند که خوب بودند، ولي با من س��ازگاري 
نداش��تند. بعد به آقاي نباتي خدابيام��رز گفتم که من 
مي خواهم بيايم پهلوي ش��ما کار کن��م. گفت که بايد 
ب��رود و از دکتر اجازه بگيرد. رفت و آقاي دکتر گفتند 
ک��ه چرا فردا، از همين ام��روز بيا. آن روز من رفتم به 
قسمت درماني. از آن روز هم ديگر واقعاً به جز محبت 
از آقاي دکتر چيزي نديدم. دکتر به قدري متواضع بود 

که نمي شد فهميد که او رئيس اين قسمت است.
سمت کاري شما چه بود؟

نامه رسان.
اي��ن مي تواند فرصت خيلي مناس��بي باش��د، براي 
اين که ببينيم دکتر با کجاها مکاتبه داش��ته، به کي ها 
پيام به ش��ما مي داده که براي ش��ان ببريد. قطعاً شما 
يک بخش��ي از آن س��ايه هاي نهان زندگي دکتر را 
براي ما روش��ن مي کنيد. مي خواهم از اين جا شروع 
کنم که اولين يا به اصطلاح روشن ترين خاطره اي را 
که از آقاي دکتر در ذهن شماست، براي ما تعريف 

کنيد.
بودن بنده در خدمت آقاي دکتر همه اش خاطره است. 
ي��ک روز قب��ل از انقاب س��اواک دوت��ا از بچه ها را 
گرفته بود. آقاي دکتر برايم گفت که دوس��تي داش��ت 
که يک س��ال کارمند بانک کش��اورزي بود. پرسيدند 
که در بانک کش��اورزي کس��ي را مي شناس��ي؟ گفتم 

بله، آقايان محمدداري و مطيعي را مي شناس��م. گفت 
برو سروگوش��ي آب بده که هنوز سر کارشان هستند 
ي��ا نه. آقاي دکتر خاطرجمع نبود که اين دو نفر س��ر 
کار هس��تند يا نه. من آن ج��ا رفتم، ولي هيچ يک از آن 
دو نبودند. گفتند چ��ه کاري داري؟ گفتم با خود اين 
آقاي��ان کار دارم. باز پرس��يدند چ��ه کار داري؟ گفتم 
مي خواستم وامي بگيرم، که ايشان مرا راهنمايي کنند. 
آق��اي محمدداري نيامدند، م��ن ديدم که آقاي مطيعي 
هم نيستند، برگش��تم به آقاي دکتر همه چيز را گفتم. 
دکتر، با س��اواک که به نرمي و با احتياط رفتار مي کرد. 

به قدري با همه س��ازش داشت که با اين ها هم سازش 
داش��ت، يعن��ي آن قدر به حرف��ش اعتماد داش��تند و 
حرف��ش را قبول مي کردند که زنگ زد و گفت که اين 
دو تقصيري ندارند. مي دانم که گناهي ندارند، اگر هم 
گناهي داش��تند، بياييد سراغ من؛ ساواک هم  آزادشان 

کرد. 
خاطره اي ديگر که يادم مانده، اين است که شعارهاي 
قبل از انقاب را ايش��ان تهيه مي کردند. يک روز چند 

صفحه شعار آماده کرده بود و داد به من و گفت چون 
تو ناشناخته هس��تي، اين ها را ببر خانه و دست نويس 
کن در چند نس��خه، بعد هم ببر در محله ها پخش کن. 
من هم امر ايشان را اجرا کردم. شعارها را دست نويس 
ک��ردم. يعني بس��ياري از اين ش��عارهايي را که زمان 
انقاب که م��ردم توي تظاهرات مي دادند، از ايش��ان 
بود. هنوز انقاب پيروز نش��ده ب��ود که تمام محات 
يک ش��عار مي دادند و ايشان به بنده امر کردند که اين 
را قباً در ده يا بيس��ت نس��خه دست نويس کن؛ چون 
خط تو ناش��ناخته اس��ت. من فکر مي کنم آقاي دکتر 
مي بردند خدمت آقاي حاج صدوقي و از طريق ايشان 

شعارها پخش مي شد. 
آقاي رهاوي، هيچ زماني شد که آقاي دکتر از شما 
بخواهد که يک نامة سياسي و اعلاميه اي را جابه جا 

کنيد؟
نه از من نخواس��تند. مي دانيد که آن موقع چه کس��ي 
دس��تورات آقاي دکت��ر در زمينة انتق��ال اطاعيه ها و 
پيام ه��اي اين ش��کلي را اج��را مي کرده، فک��ر مي کنم 
ش��خص خاصي نبوده اس��ت. فکر مي کن��م که خود 
آقاي دکتر مي رفتند خدم��ت آقاي صدوقي. چون آن 
سال ها خيلي سال هاي وحشتناکي بود، از طريق آقاي 
صدوقي اعاميه ها را پخ��ش مي کردند. در خصوص 
چ��اپ و تکثير اطاعيه و اعاميه آن زمان بخش��ي را 
خدمت شما عنوان مي کنم. آقاي دکتر شهيد پاک نژاد، 
بخشي از فعاليتش را شبانه صرف کارهاي انقابي در 
پيش از انقاب مي کردند. مثاً اطاعيه ها و اعاميه ها 
را با دوستان ش��ان  شبانه در جاي خاصي تکثير و بعد 
اين ها را توس��ط افراد ديگري در شهرس��تان ها پخش 
مي کردند  در شهرستان هاي اطراف يزد و حتي خارج 
از اس��تان يزد- چون پيام آيت الله  صدوقي براي مردم 

وقتي كه انقلاب پيروز شد، مشكلاتي پيش 
آمد. اي�ن باعث ش�د كه تم�ام كارخانه ها 
توانستند راه خود را پيدا كنند، كار خودشان 
را پي�دا كنند و هر كس�ي ه�ر قطعه اي كه 
كمبود داش�ت، زنگ مي زد ب�ه آقاي دكتر، 
و ايش�ان هم نگاه مي كردن�د كه اين قطعه 
را كجا دارد يا كي مي س�ازد، كارشان را راه 

مي انداختند.

 گفت وشنود شاهد ياران با محمدرضا رهاوي، از همكاران شهيد
با محبت، همه را جذب مي کرد... 

درآمد
محمدرضا رهاوي، نامه رسان و همکار شهيد دكتر 
سيدرضا پاک نژاد بوده است. سال ها همکاري با آن 
مبارز و متفکر بزرگ، از رهاوي شخصيتي ساخته 
اس��ت كه نه تنها از نظر عاطفي بسيار به آن عزيز 
وابسته شده، كه ناگفته هاي بس��ياري از جزئيات 
زندگي ش��غلي و مبارزات��ي و ارتباطات ش��هيد 

پاک نژاد در سينه دارد.
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اس��تان هاي ديگ��ر مطيع و مطاع بود و به اس��تان هاي 
ديگر هم ارسال مي شد.

آيا در اين زمينه هم شما خاطره اي از استاد پاک نژاد 
داري��د؟ تعريف کني��د هر چه را ک��ه اتفاقي افتاده 
باشد يا کسي براي تان گفته باشد. آيا از ايام انقلاب 

اسلامي چيزي به خاطر داريد؟
قبل از انقاب که ع��رض کردم به خاطر اين که حرف 
آق��اي دکتر را مي خريدند، با س��اواک بنا به مصلحت 
رفت وآمد داشت، خاصه رام شان مي کرد و هر موقع 
بي گناه��ي گير مي افتاد، زنگ م��ي زد و مي گفت او را 
آزاد کنيد. بعد از انقاب هم اين که، روزي آقاي دکتر 
پاک نژاد گفتند که از رياس��ت درمانگاه به رياست کل 
بهداري ترخص ش��ده اند و سمت ايشان شده رياست 
کل به��داري. به من گفتند که ره��اوي، اگر من بروم 
ش��ما با م��ن مي آييد؟ گفتم که من��ت دارم  ولي از ته 
دلم نمي خواس��تم که بروم آق��اي دکتر رفتند و بعد از 
ي��ک ربع حکم من را زدند و آوردند. من هم حکم را 
برداش��تم، بردم اتاق آقاي دکت��ر و گفتم من نمي آيم. 
گفتنن��د خودت گفتي. گفتم من گفت��م، ولي نمي آيم. 
گفتن��د خيلي خب، ب��رو پي کارت، م��ن حکم تو را 
لغوکن نيس��تم. اما در نهايت ايشان حکم را لغو کردند 
و باز به س��مت نامه رس��ان در درمان��گاه حکم زدند. 

اين قدر ايشان گذشت داشتند.
وقتي که انقاب پيروز شد، مشکاتي پيش آمد. تمام 
نامه ها را من مي بردم. حتي به يک کارگاه جزئي که دو 
نفر کارگر داشت، نامه داده بود که هر که هر وسيله اي 
کم دارد، اعام کند تا هيچ جايي لنگ نماند. اين باعث 
شد که تمام کارخانه ها توانستند راه خود را پيدا کنند، 
کار خودش��ان را پي��دا کنند و هر کس��ي هر قطعه اي 
که کمبود داش��ت، زنگ مي زد به آقاي دکتر، و ايشان 
ه��م ن��گاه مي کردند که اين قطعه را کج��ا دارد يا کي 

مي سازد، کارشان را راه مي انداختند.
يعن��ي از اين طري��ق، از صنايع حماي��ت مي کردند و 

کارخانه را حمايت مي کردند. 
مگر آن موقع آقاي دکتر چه س��متي داش��تند که در 

ارتباط با صنايع بودند؟
هيچ ارتباطي. فقط کارش��ان اين ب��ود که حالا که اين 
انقاب پيروز ش��ده، نگذارن��د - خداي نکرده- مردم 

لنگ بمانند. 
يک مدتي، حدود 2 ماه، تا ساعت 12 شب، هر جا که 
يک کارگاه يا يک کارخانه بود، نامه ها را مي رس��اندم. 
بعد از آن ديگر محيط اداره کار و تأمين اجتماعي يکي 
ب��ود. اولين روزهايي که من رفتم داخل اين دس��تگاه 
اداره کار، و تأمي��ن اجتماع��ي درماني يک��ي بود، در 
همين ساختمان هراتي فعلي که الآن آن را نو کرده اند 

و فقط درماني -تحقيق اش موجود است. 
بخش ديگر زندگي ش��هيد پاک نژاد شامل راهنمايي 
افرادي است که بيرون از مجموعه کاري بودند - به 
عنوان ش��هروندان- و اين که نگذارند اين ها در دام 
تبليغات فرقه هاي ديگر بيفتند و منحرف شوند. حتي 
ب��ا افرادي هم که به نوعي زمينه اين کار براي ش��ان 
فراهم شده بود صحبت مي کردند. آيا در اين زمينه 

چيزي يادتان هست؟ 
بله، ش��هيد با آقاي دکتر رمضان خاني و دکتر شاهي و 
چند تن ديگر عليه فرقه بهائيت جلس��اتي داش��تند که 

خيل��ي هم مؤثر بود. در ضمن آقاي دکتر اگر بهايي اي 
در دس��تگاه ما بود، خيلي هم به او محبت مي کردند و 
يک س��ال به دس��ت آقاي دکتر توبه کرد و برگشت و 
يک نامه نوش��ت که من به دين اس��ام مشرف شده ام 
و ديگ��ر نرف��ت به دنبال آن فرقه ضاله. ارتباط ش��هيد 
پاک ن��ژاد ب��ا بيماراني که از اديان ديگ��ر بودند - مثل 
زرتش��تيان- خيلي خوب و توأم با مُحبّهت بود - يعني 
به هم��ه محبت مي کردن��د ولي براي غيرمس��لمان ها 

بيشتر- با محبتش آن ها را جذب  مي کردند.
آيا سراغ داريد غيرمسلماني را که آمده باشد و مثلًا 
آقاي دکتر با ايش��ان حسن رفتاري داشته باشند که 

براي شما جذاب باشد. 
خيلي بودند، مثاً زرتش��تي بودند يا از اديان ديگر، که 
بضاعت مالي نداش��تند و آقاي دکتر روي نسخة آن ها 
پول مي گذاش��تند و براي همين هميش��ه شرمنده اش 

بودند.
تا چه زماني با آقاي دکتر همکاري کرديد؟

تا يک س��ال قبل از شهادت ايشان، يعني بعد از اين که 
از درمانگاه رفتند و يک س��ال رئيس بهداري بودند و 

بعد هم نمايندة مجلس شدند. 
خاطرتان هس��ت چه سالي ايش��ان نمايندة مجلس 

شدند؟ 
فکر مي کنم سال 1359 بود. 

دقيقاً در همان س��الي که جنگ ش��روع ش��د، آقاي 
دکتر به عنوان نماينده رفتند به مجلس و س��ال بعد 
هم شهيد شدند. جنگ تحميلي شروع شده بود و از 
يک سو رزمندگان اس��لام مجروح مي شدند و آن ها 
را اع��زام مي کردند. آيا هيچ وق��ت مجروحان دفاع 
مقدس به يزد اعزام ش��دند تا مثلًا تحت درمان در 

مجموعه آقاي دکتر قرار بگيرند.؟ 
آن زمان آقاي دکتر رئيس بهداري بودند و مرکز هراتي 
فعل��ي که به نام مرکز تحقيقي بود. اين جا بيمارس��تان 
بود و هميش��ه 10 تا 20 تخت داش��تند که از همه جا 

اعزام مي کردند و درمان شان مي کردند.
در همان زمان اتفاقي در همان حول وحوش افتاد و 
آن اخراج عرب هاي ايراني مقيم کشور عراق بود که 
ابت��دا در زمان جنگ اين ها را آواره و اخراج کردند 
تا برگردند به س��رزمين خودش��ان در يزد. خيلي ها 
آمدند و در آن جا متمرکز ش��دند. قطعاً اين ها نه از 
نظر درماني وضعيت خوبي داش��تند، نه امکاناتي از 
لحاظ طرح بيمه. ش��هيد در موارد اين چنيني، خيلي 
محب��ت مي کردن��د و مي گفتند با اي��ن مراجعان با 
مهربان��ي رفتار کنند و به اصطلاح ه��واي اين ها را 
در مرکز درماني ش��ان داش��تند. مي خواهم بدانم آيا 

هيچ کدام از اين ها را به ياد داريد؟ 
بله، تازه آمده بودند و آواره و بيچاره بودند. آقاي دکتر 
هم با آقايان دکتر اميرخاني و دکتر ش��ايگان و بعضي 
ديگر پولي در اختيارش��ان بود. ح��الا اين پول يا مال 
خودش��ان بود يا از جايي ديگر مي آمد، من نمي دانم. 
اين��ان مي آمدند به اين جا و براي درمان ش��ان ويزيت 

مي کردند و مقداري پول هم به آوارگان مي دادند. 
از ويژگي هاي دکتر در محيط کاري بگوييد.

آقاي دکتر خيلي کم دس��تور مي دادند، يعني نسبت به 
زيردستان شان خيلي محبت مي کردند. واقعاً کارمندان 
را فرزند خودش��ان مي دانستند. اگر هم کاري را از ما 
مي خواس��تند، به عنوان دستور نبود؛ به قدري مايم و 
بامحبت بودند که همه را با جان و دل مي پذيرفتيم. اول 
انق��اب نامه هايي که براي همه کارگاه ها و کارخانه ها 
نوش��ته بودند، خارج از وظايف من ب��ود، ولي چون 
آقاي دکتر خواستند، من هم با جان و دل اطاعت کردم 
و ما تا 12 ش��ب در داخل ش��هر و در خارج از ش��هر 
تا نزديکي هاي اشکذر، هر جا که يک کارگاه کوچک 

حتي 5 نفره بود نامه داشتيم و اين ها را مي بردم.
آق��اي دکت��ر آن موقع ه��ا، بعدازظهره��ا در مط��ب 
خودشان کار مي کردند. آيا با مطب شان هم ارتباط 

کاري داشتيد؟ 
نه با مطب ش��ان ارتباطي نداشتم، ولي دورادور شنيده 
بودم که در مطب به افراد بي بضاعت کمک مي کنند و 

حتي براي گرفتن دارو پول مي دهند.
آيا هيچ کدام از دوس��تان آقاي دکتر و همکاران آن 
زمان ايشان، تحت فشار يا تعقيب و تحقيق ساواک 
قرار داش��تند؟ آقاي دکت��ر چه ج��ور فعاليت هاي 
انقلابي اي مي کردند؟ آيا س��اواک پيگير اين مسأله 

مي شد؟ 
آق��اي دکتر ب��راي مصلحت هم که بود با س��اواک در 
ارتباط بود.  هر جا کس��ي گير مي افتاد، زنگ مي زد و 
س��اواک آزادش مي کرد. يعني آقاي دکتر خيلي اعتبار 

وقتي كه انقلاب پيروز ش�د، مشكلاتي 
پيش آمد. تمام نامه ه�ا را من مي بردم. 
حتي به ي�ک كارگاه جزئي ك�ه دو نفر 
كارگر داش�ت، نام�ه داده بود كه هر كه 
هر وسيله اي كم دارد، اعلام كند تا هيچ 

كس در جايي لنگ نماند



www.shahed.isaar.ir

88

يادمانشهيددكترسيدرضاپاكنژاد
شماره46/شهريور1388

داشت که به حرفش نه نمي گفتند. يعني به خاطر احترام 
به ايش��ان و نفوذي که در بين مردم داش��تند، ساواک 
هم احترام مي گذاش��ت. من يادم اس��ت که روزهاي 
اول انق��اب، هنوز  يک ماه نش��ده بود که جوان ها راه 
مي افتادند با ش��عار مي رفتند به طرف ساواک. يک بار، 
به راس��ته درمانگاه که رس��يدند، آقاي دکتر نگه ش��ان 
داش��ت و رفت روي ماش��ين س��خنراني کرد و گفت 
فعاً صاح نيس��ت و آن ها را متفرق کرد و از رفتن به 

ساواک منصرف شان کرد. 
همين جوان هاي انقابي، بعد از پيروزي انقاب، قصد 
داشتند که ساواک را دس��تگير کنند. ساعت 10 يا 11 
بود که س��ه چهار هزار نفر داش��تند مي رفتند س��اواک 
را بگيرن��د. از خيابان امام آم��ده بودند و توي فرخي 
بودند. آن موقع، آقاي دکتر پاک نژاد با ش��هيد صدوقي 
هماهنگي اين قضيه را خيلي مرتب انجام دادند. حتي 
لحظه اي اين ارتباط قطع نشد، شايد آقاي دکتر با آقاي 
شهيد صدوقي روزي دو دفعه و شهيد صدوقي روزي 

10 دفعه - با هم- هماهنگ مي کردند.
شما به عنوان نامه رسان، هيچ گاه، پيغامي را از آقاي 

دکتر براي شهيد صدوقي برديد؟
اگ��ر زماني آقاي صدوقي زنگ مي زدند که آقاي دکتر 
تش��ريف نداش��تند، به آقاي دکتر مي گفتم و پيغام شان 

را مي دادم. 
آيا پيغامي يادتان هس��ت ک��ه در خصوص انقلاب 

باشد؟
نه يادم نيست. 

برگرديم س��ر همان موضوعي که جوان ها راه افتاده 
بودند به س��مت س��اواک. آيا همه از قش��ر جوان 

بودند؟ 
بله، همه از قشر جوان بودند. چنان محکم و باصابت 
بودند که زمين زير پاي ش��ان مثل زلزله مي لرزيد. جلو 
درمانگاه که رس��يدند، آقاي دکتر رفتند بالاي وانت و 
سخنراني کردند و گفتند شما برگرديد؛ وقتش مي رسد. 
آن  ها هم گوش به حرفش دادند و رفتند پي کارشان. 

آقاي دکتر در سخنراني شان چرا مي گفتند که وقت 
اين کار نيست؟ دليلي براي آن جوان ها نياوردند که 

چرا وقت اين کار نيست؟
ن��ه چيزي نگفتند و آن  جوان ه��ا هم اطاعت کردند و 
برگش��تند توي صف تظاه��رات. در بحبوحة انقاب 
اسامي، آقاي دکتر شعارها را خودشان تنظيم و آماده 
مي کردند ک��ه ديگران اين ش��عارها را بدهند و فرياد 

بکشند. 
آيا آقاي دکتر، خودش��ان هم در تظاهرات ش��رکت 

مي کردند؟
بله.

شما هيچ کدامش را خاطرتان هست ؟ 
در زماني که انقاب نزديک به پيروزي بود، آقاي دکتر 
در اغلب تظاهرات ش��رکت مي کردند و خود حاج آقا 
صدوقي هم همين طور. آق��اي دکتر اميرخاني و آقاي 

دکتر شاهي هم خيلي زحمت مي کشيدند. 
ح��ال برمي گردي��م به ديگ��ر وجوه زندگي ش��هيد 
پاک نژاد. آيا در زمينه مطالعات و تحقيقات ايش��ان 

اطلاعاتي داريد؟ 
ايش��ان زي��اد مي نوش��تند، ول��ي من چي��زي از آن ها 

نمي دانم. 

هيچ گاه مي ش��د که کاري را براي آقاي دکتر انجام 
بدهيد که آن کار جزو حيطه وظايف تان نباشد؟ 

گاه��ي امري مي کردند که ما مطيع بوديم و آن را اجرا 
مي کردي��م. ولي نه، آقاي دکتر خيل��ي کم توقع بودند. 
با اين که در زندگي ش��ان خيلي کم توقع بودند، بعد از 
شهادت شان خيلي پرتوقع شدند - گريه مي کند- بعد 
از شهادت آقاي دکتر، هر هفته سر خاک شان مي رفتم 
و فاتح��ه اي مي خواندم و مزار را آب پاش��ي مي کردم. 
بع��د از چندي که يک هفت��ه و دو هفته نرفتم، خواب 
ديدم که توي بيمارس��تان پهلوي س��ابق هس��تند. من 
راه مي رفتم که ايش��ان جلو آمدند و به من گفتند اين 
آب پ��اش را بردار و به گل ه��ا آب بده. يعني در زمان 
زندگي ش��ان توقعي نداشتند و اگر کوتاهي مي شد، به 
روي کس��ي نمي آوردند، ولي بعد از شهادت ش��ان... 

)گريه مي کند(.
جن��اب ره��اوي حالا که ب��ه اين رقت قل��ب زيبا 
رس��يديد، مصاحبة ما خيلي حس��ي و عاطفي شد. 
در زم��ان وکالت آقاي دکتر، زمان��ي که در تهران 
فعالي��ت مي کردند و کارهايي براي مردم مي کردند، 
ش��ما چه طور ارتباط ت��ان را با آقاي دکت��ر برقرار 

مي کرديد؟ 
ما تقريباً ارتباط مان با آقاي دکتر قطع ش��ده بود. آقاي 
دکت��ر ديگر به اين جا ک��م مي آمدند، ولي خيلي کارها 
براي يزد کردند. مخصوصاً در زمينة آبرس��اني به يزد، 
از زمان ايشان پايه اش شروع شد. يعني شهيد خدمت 
بزرگي ب��راي يزد انج��ام دادند. اگر اي��ن آب به يزد 

نرسيده بود، يزد الآن يزد کنوني نبود. 
کم��ي برمي گردي��م به عقب ت��ر. در زم��ان فعاليت 
انتخابي شان شما يکي از همکاران آقاي دکتر بوديد 

و بايد حضور مي داشتيد. 
آق��اي دکتر اصاً احتياجي به تبليغات نداش��تند، همه 
مردم از جان و دل ايش��ان را مي خواستند، عکس شان 

را به ديوار نمي زدند، عکس ش��ان را تکثير مي کردند و 
از طري��ق حاج آقا صدوقي مي فرس��تادند به هر جايي 

که مي شد.
در قس��متي فرموديد ک��ه به اصطلاح ب��ه کارگران 
مرخصي مي دادند. اين قسمت را توضيح بفرماييد، 

براي چه مرخصي مي دادند؟
وقتي کارگران براي درمان به آن جا مراجعه مي کردند، 
نمي توانس��تند سر کار هم بروند. وقتي مي رفتند به سر 
کار يا برمي گشتند که استراحت روزانه بگيرند، 3 � 4 
ساعت از وقت شان هدر مي رفت. آقاي دکتر گفتند که 
براي اين که اين ها معطل نش��وند، کسي را که مي دانيد 
آمده به دفتر، برگه استراحتش را بنويس بياورد که من 

امضاء کنم تا افراد معطل نش��وند. اين لطفي بود که در 
حق کارگران مي کردند. آقاي دکتر راه گش��ا بود براي 
هم��ة کارگران، براي همة م��ردم يزد و به اين دليل  که 
آن روز کارگران چشم وگوش بس��ته بودند، آقاي دکتر 
گاهي سرزده به بعضي از کارخانه ها مي رفتند و آن جا 
به کارگران مي گفتند حواس تان باش��د که بيمه شويد، 
چون به دردتان مي خورد. همان ها الآن خيلي تش��کر 
مي کنند، از ايش��ان، که آن زمان آن حرف ها را زده بود 
و راهنمايي شان کرده بود که بيمه شويد. قباً مثل حالا 
نبود، مثاً کارخانه اي که 100 کارگر داش��ت، فقط 20 
نف��ر را بيم��ه مي کرد و 80 نفر ديگ��ر را قايم مي کرد! 

اين ها مربوط به قبل از انقاب است.
درباره خدمات شهيد پاک نژاد به کساني که قبل از 

انقلاب به يزد تبعيد شده بودند بفرماييد.
چند س��ال قبل از انقاب، يک س��ري کردها را به يزد 
تبعي��د کرده بودند که آقاي دکتر براي ش��ان خانه پيدا 
کرده بودند و از نظر درماني خيلي به آن ها رس��يدگي 

مي کردند، از نظر مالي نمي دانم.
آن ها کردهاي کردستان خودمان بودند؟

بله و يکي دو تا هم عراقي بودند.
با خانواده هاي شان به يزد تبعيد شده بودند؟

بل��ه. چندتايي ب��ا خان��واده بودند، ولي همه ش��ان را 
نمي دانم.

آقاي دکتر س��فارش خاصي در م��ورد آن ها نکرده 
بودند؟ 

آقاي دکت��ر مي گفتند که اگر اين ها آمدند به درمانگاه، 
معطل شان نکنيد و به کارشان رسيدگي کنيد.

از شهادت آقاي دکتر براي مان بگوييد.
خدا رحمت ش��ان کند. وقتي خبر ش��هادت ايشان را 
دادند، يک دفع��ه همة مردم يزد عزادار ش��دند، واقعاً 
عزادار ش��دند. يادم است ظهر خيلي گرمي بود، وقتي 
که رفتيم فرودگاه، تا3 کيلومتر زير پوش��ش مردمي که 
آمده بودند با چه عزتي  جنازه هاي دو برادر ش��هيد از 
خان��واده پاک ن��ژاد را تش��ييع و آن دو پيکر پاک را به 

خاک سپردند. يادشان گرامي و راه شان پر رهرو باد.
حرف آخر؟ 

ح��دود 10 س��ال در خدمت آقاي دکتر ب��ودم و جز 
خوب��ي چيزي از آق��اي دکتر نديدم. ش��هيد پاک نژاد، 
بودن��د.  بخش��نده  و  بزرگ��وار  خدابيامرزدش��ان، 
مردم دوس��ت ب��ود و روزانه براي 5 تا 10 نفر نس��خة 
مجان��ي مي پيچيدند و اگر احياناً براي گرفتن نس��خه 
هم پول نداش��تند، پول هم مي گذاشتند رويش. واقعاً 
با شهيدش��دن آق��اي دکتر پاک نژاد، ي��ک عده در يزد 
يتيم ش��دند. ايشان براي همکاران هم پدر بودند و هم 
رئيس. هميش��ه طرفدار کارمند بودن��د. کارمندان هم 
ايش��ان را دوست مي داش��تند. دکتر، خيلي مرد آقايي 
بود، گاهي مسافري که سرگردان مي ماند، برايش بليت 
مجان��ي تهيه مي کردند و با تع��ارف و عزت روانه اش 
مي کردن��د. آقاي دکتر به قدري با م��ردم خوب بودند 
ک��ه يک روز براي اين که مردم معطل نش��وند، به بنده 
فرمودند ک��ه مريض هايي که از ي��ک روز تا 30 روز 
مي داني که اين جا آمده اند، نمي خواهد از من بپرس��ي، 
به شان اس��تراحت بده. فقط بياور من امضاء کنم، ولي 

حتماً بايد آمده باشند.

آقاي دكتر اصلاً احتياجي به تبليغات 
نداش�تند، همه م�ردم از ج�ان و دل 
ايشان را مي خواستند، عكس شان را 
به ديوار نمي زدند، عكس شان را تكثير 
مي كردند و از طريق حاج آقا صدوقي 

مي فرستادند به هر جايي كه مي شد
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کمال الدي��ن ع��ز آبادي مک��ي، از همکاران دکت��ر پاک نژاد 
در س��ازمان تأمين اجتماعي بوده اس��ت. به عاوه، او مورد 
اعتماد شهيد پاک نژاد بوده و دکتر، خانواده آن ها را به خوبي 
مي شناخته است. شايد هم به همين دليل بوده که در درمانگاه، 
کارهاي اداري دکتر را انجام مي داده و در ايام نمايندگي شهيد 
پاک نژاد، مس��ؤول دفتر ايشان بوده است، اما آشنايي مکي و 

دکتر پاک نژاد به سال ها قبل از نمايندگي شهيد بازمي گردد.
 مکي در س��ال 1338در تأمين اجتماعي استخدام شد و دو 
س��ال بعد، يعني درست در سال 1340، دکتر پاک نژاد به اين 
سازمان آمد و زمينه آشنايي اين دو فراهم شد. عز آبادي، مثل 
بسياري از دوستان و آشنايان شهيد پاک نژاد، بيش از 70 سال 
سن دارد و جزئيات را به خاطر نمي آورد، اما مطالبي که او بر 
آن ها تکيه مي کند، جزو موضوعاتي است که شک و شبهه اي 
در رخ دادن ش��ان وجود ندارد؛ چيزهاي��ي مثل اين که دکتر 
پاک نژاد به هر کسي که به کمکش نياز داشته، کمک مي کرده 
اس��ت، بي آن که انتظار داشته باشد تا اين لطف او، روزي از 
روزهاي خدا جبران شود، مثل عشق بي شائبه اي که او نسبت 
به اهل بيت – عليهم السام- داشته و به واسطه همين عشق، 

فعاليت هاي مذهبي گسترده اي انجام مي داده است. 
مکي اين ها را که مي گويد، آهي مي کش��د و اضافه مي کند: 
»از وقتي دکتر پاک نژاد به تأمين اجتماعي آمدند، تا زماني  که 
شهيد شدند، هر قدمي که برمي داشتند، براي کمک به مردم 
بود. اگر کسي مشکلي داشت - چه اداري و چه غيراداري- 
به دکتر مراجعه مي کرد، دکتر هم با تلفن يا به واسطه همکاري 
پدر و برادرشان يا به وسيله نامه، مشکات مردم را برطرف 
مي کردند؛ حتي اگر به حضور شخص دکتر پاک نژاد نياز پيدا 
مي شد، خودشان مي رفتند و سفارش هاي لازم را مي کردند تا 

مطمئن شوند که آن مشکل، حتماً برطرف خواهد شد.«
او به چند نمونه ساده از اين کمک ها اشاره مي کند و مي گويد: 
»اين را همه مي دانن��د که دکتر پاک نژاد از بيماران نيازمند و 
فقي��ري که به مطب او مراجع��ه مي کردند پول نمي گرفت. 
دکت��ر پاک نژاد نه تنها از مردم پ��ول ويزيت نمي گرفت، که 
از نظر مالي هم به آن ها کمک مي کرد. حتي به خانه بيماران 
مي رفت و معاينه شان مي کرد. اگر خودش به عاج بيماري 
خاصي اشراف نداشت، مريض را به مطب پزشک متخصص 
مي فرستاد يا اگر بيماري مراجعه کننده در يزد مداوا نمي شد، 

او را به تهران مي فرستاد. يک مسأله شايع ديگر در آن دوره، 
اين بود که داروخانه ها همه داروها را نداشتند و دکتر پاک نژاد، 
حاج آقاي صدوقي و آقاي گرامي به مردم کمک مي کردند تا 

بتوانند داروهاي مورد نيازشان را تهيه کنند.«
اگرچ��ه هم��ه دوس��تان و اطرافي��ان دکتر پاک ن��ژاد بر اين 
خصوصيت شهيد تأکيد مي کنند و از تعهد جدي او به شغل 
ي درباره جنبه هاي ديگري از  و بيماران��ش مي گويند، اما مکّه
شخصيت دکتر پاک نژاد صحبت مي کند؛ جنبه هايي که کمتر 
کس��ي به آن ها توجه کرده اس��ت. مثل اين که اخاق دکتر 
آن قدر خوب بود که همه دوس��تش داش��تند و اگر کسي به 
دکتر پرخاش يا خداي ناکرده فحاشي مي کرد، دکتر اهميتي 
نمي داد و حرفي نمي زد: »دکتر خودش را در س��طح حرف 

ديگران پايين نمي آورد، چون انسان گرانمايه اي بود.« 
مسأله مهم ديگر، درباره اخاق و رفتار دکتر پاک نژاد، مرجع 

بودن ايشان در رفع اختافات بود. درواقع، پادرمياني و ريش 
س��فيدي دکتر براي حل اختافات زن و شوهرها يا هر دو 
نفري که دچار اختاف مي ش��دند، چيزي است که کمتر به 
آن اش��اره شده است: »يکي از کارهاي مهم دکتر اين بود که 
اگر زن و ش��وهري با هم اختاف داشتند، پادرمياني مي کرد 
تا هر دو طرف آرام شوند و مشکات آن ها برطرف شود؛ و 
جالب آن که مردم از او حرف شنوي داشتند و پادرمياني اش 

را قبول مي کردند. 
اما روحيه صلح جويي دکتر فقط به پادرمياني  در اختافات 
خانوادگي ختم نمي ش��ود. مکي در اين باره مي گويد: »دکتر 

اصاً اهل دعوا و مرافعه نبود و هميش��ه به برقراري صلح و 
صفا عقيده داش��ت، به همين دليل هم همه اطرافيانش را به 
آش��تي دعوت مي کرد. حتي گاهي به کانتري و دادگاه هم 

مي رفت تا دعواي بين دو نفر را حل و فصل کند.« 
از آن جا که اغلب کارهاي اداري در درمانگاه  به مکي محول 
مي شده، مي تواند درباره خدمات پزشکي دکتر بهتر و جزئي تر 
صحب��ت کند. او در اي��ن باره مي گويد: »يک��ي از کارهاي 
تأثيرگذار دکتر اين بود که معاين��ه کارگران يا کارمنداني را 
که مي خواستند در سازمان تأمين اجتماعي استخدام شوند، 
برعهده مي گرفت. چون هر کس��ي که اس��تخدام مي ش��د، 
مي بايست توسط يک پزشک معاينه  شود، ولي آقاي پاک نژاد، 
درخواس��ت مي کردند که مردم را معاينه کنند تا درمان آن ها 

هم بر عهده خودشان باشد.« 
تبعيد کردهاي مرزنشين به يزد، يکي از اتفاقاتي بود که پيوند 
عميق تري بين توده هاي مردم و شهيد ايجاد کرد، چراکه دکتر 
پاک نژاد سفارش کرده بود که اين افراد بتوانند در کارخانه هاي 
مختلف کار کنند. مکي بعد از تعريف اين داستان مي گويد: 
»حتي کار به جايي رسيد که در همان اطراف به آن ها، مسکني 
ب��راي زندگي دادند. در آن زمان من بازرس بيمه کارخانه ها 

بودم و از اين اتفاقات مطلع بودم.«
مبارزه با بهائيان و فرقه بهائيت، جزو موضوعات و اتفاقات 
مهم زندگي شهيد پاک نژاد بوده است. او هفته اي يک بار در 
حس��ينيه مهديه جلس��ه اي برگزار مي کرد و درباره مباحث 
پيرامون انقاب و مب��ارزات عليه بهائي ها صحبت مي کرد. 
مکي دليل فعاليت هاي مداوم شهيد پاک نژاد را عشق بي بديل 
ايش��ان به امام زمان)عج( مي داند و مي گويد: »دکتر پاک نژاد 
عاش��ق امام زمان)عج( بود. 40 سه ش��نبه ه��م به جمکران 

مي رفت تا بتواند امام زمان را ببيند. 
ب��راي اين که بهائي��ان، جوان��ان را گمراه نکنن��د، ما هم به 
ش��هيد پاک نژاد کمک مي کرديم. من، رضا کربايي و آقاي 
ژاندارمري در محلي که ش��ايع شده بود بهائي ها فعاليت و 
تبليغ مي کنند، حاضر ش��ديم و بعد ب��ه خدمت آقاي دکتر 
رسيديم. ايشان از ساعت 4 بعد از ظهر تا 2 نيمه شب درباره 
آن ها و صحبت هاي شان مي پرسيدند و ما هم پاسخ مي داديم؛ 
حتي يک بار هم به عزآباد رفتيم و در مسجد آن جا درباره امام 

زمان)عج( صحبت کرديم.«

مكّي درباره جنبه هاي ديگري از شخصيت 
دكتر پاک نژاد صحبت مي كند؛ جنبه هايي 
كه كمتر كس�ي به آن ها توجه كرده است. 
مثل اين كه اخلاق دكتر آن قدر خوب بود كه 
همه دوستش داشتند و اگر كسي به دكتر 
پرخاش يا خداي ناكرده فحاش�ي مي كرد، 

دكتر اهميتي نمي داد و حرفي نمي زد.

 گفت و شنود شاهد ياران با سيد مصطفي كمال الديني عز آبادي )مكي(
همكار شهيد پاک نژاد در تأمين اجتماعي

پاک نژادعاشق 
امام زمان)عج(بود...
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سرکار خانم دانازاده، با خاطره  اي از دکتر پاک  نژاد 
صحبت را شروع کنيد؟

اگر مردم دکتر پاک  نژاد را در لباس دکتري ديدند، من 
ايشان را در لباس حقيقت ديدم، هم چون فرشته  اي که 
از آسمان به سوي زمين آمده بود و نه تنها به من، بلکه 
به همة مردم، کمک مي  ک��رد. از بچگي کمک مي  کرد 
تا وقتي که ش��هيد ش��د. من 27 ساله بودم که همسرم 
به دليل بيماري فوت کرد، وقتي که شب  ها کشيک بود 
و همس��رم در بيمارستان بس��تري بود، دکتر، بسيار به 
ما کمک مي  کرد و هوايمان را داش��ت. آن زمان دکتر، 

انترن بود.
مي  گوين��د: ش��نيدن کي ب��ود مانند دي��دن؟ اگر مردم 
خصوصي��ات و خوبي هاي دکتر را ش��نيده اند، من به 

چشم خودم ديده ام.
همسر شما در زمان بيماري در تهران بستري بود؟

بله، همس��رم در بيمارس��تان ه��زار تخت خوابي تهران 
بس��تري بود، من س��ه تا بچه داش��تم که بچه  هايم را 
در يزد پيش مادرم گذاش��ته بودم و خودم بالاي س��ر 
همسرم بودم. دکتر فهميده بود که همسرم مي  ميرد، به 
همين خاطر از من خواس��ت تا به يزد برگردم. و دکتر 
حسن مرش��د که آن زمان مي  خواست به يزد برود، ما 

را هم همراه با بيماران به يزد آورد.
بعد، که دکتر درس و دوره ه ايش تمام شد، به يزد آمد 
و من را هم در بيمارس��تان  استخدام کرد. من به ادارة 
کار رفتم و اس��تخدام ش��دم. بعد هم دکتر به درمانگاه 
ش��ماره يک رفت و من هم در دفتر مشغول کار شدم، 
ولي هميش��ه در کنار ايشان بودم. وقتي هم که دکتر به 
تهران رفت و از صبية سرلشکر کني خواستگاري کرد، 
مادر آقاي دکتر ک��ه از خانوادة محترم مدرس بود، به 
همراه من و خانوادة دستمال چي به تهران براي عروسي 

رفتيم و چند روز مانديم، بعد هم برگشتيم.
هنگاهي که به يزد برگش��تيم، همس��ر دکت��ر تنها بود، 
ب��ه من تلفن مي  زد و  گفت: پي��ش من بيا. من هم اگر 
در مطب کاري نداش��تم، نزد ايشان مي  رفتم و در کنار 

همسر دکتر به ايشان کمک مي  کردم.
خانم دانازاده، از دوران همکاري تان در بيمارس��تان 

اميرالمؤمنين)ع( بفرماييد؟
برخورد دکتر با همة مردم و نيز در بيمارستان با بيماران 
و پرسنل و همکاران بسيار دوستانه و محبت  آميز بود. 
بيماراني را که پول نداش��تند، رايگان ويزيت مي  کرد. 
اگر کسي خرج زندگي نداشت، کمکش مي  کرد. دکتر 
رمضان خاني هم از دوستان خوب دکتر و انسان بسيار 
ش��ريفي بود و همراه با دکتر به م��ردم کمک مي  کرد. 
اگر بيماري، تواناي��ي پرداخت پول ويزيت و دارو را 
نداش��ت، دکتر به راي��گان او را ويزيت مي  کرد و زير 
نسخه مي نوش��ت: »به حس��اب ... ارادتمندم« و دکتر 
رمضان  خاني از اين افراد پول نمي  گرفت و نس��خه را 

مجاني به آنها مي  داد.
اولين مطب دکتر، بعد از اين که از تهران آمد، در فهادان 
بود بع��د به حظيره رفت که خانة س��رهنگ توفيق را 
خري��د و ت��الار آن جا را مطب کرد و هميش��ه در بطن 
انقاب بود. نماز س��ه وقت را به مس��جد مي  رفت و 
در کن��ار آقاي صدوق��ي بود. مطب دکت��ر در فهادان، 
اج��اره اي بود که پس��ر مستأجرش��ان به نام ش��عبان، 

ويزيتور و آمپول  زن بود.
ظاهراً اوضاع اقتصادي پدر دکتر مناس��ب بوده که 

مي توانس��ته اس��ت بچه  ها را براي تحصيل به تهران 
بفرستد.

بل��ه، اوضاع اقتصادي پدر دکتر خ��وب بود. البته پول 
و ث��روت مادر دکتر از پدرش بيش��تر بود. مادر دکتر، 
از خان��دان معتبر و معروف مدرس بود و پدر ايش��ان 
فاميل ش��هيد صدوقي و در واقع پ��در و مادر دکتر از 
خان��وادة علما بودند و هم  اکن��ون مزار پدربزرگ دکتر 

در نجف است.
دکتر مطب خود را بعد از فهادان به حظيره بردند؟

دکت��ر، بعد از ازدواج��ش مطب را ع��وض کرد و به 
حظيره رفت و در آن جا ش��عبان، تزريقات چي دکتر بود 
که دکتر او را در درمانگاه هم اس��تخدام کرد. البته در 

کارهاي منزل، دکتر هم کمک مي  کرد.
بعد، دکتر از بيمارس��تان اميرالمؤمنين)ع( به درمانگاه 
ش��ماره يک رفتند و در آن جا رئيس و پزشک درمانگاه 
بودند. البته سمت هاي ايش��ان زياد بود، ولي اين سمتها 

براي دکتر کوچک بودند، ايدة ايشان انقاب بود.
خانم دانازاده، از قبل از ازدواج دکتر بفرماييد؟

قبل از ازدواج که دکتر مش��غول به کار بود و اصاً به 
فک��ر ازدواج نبود. ماه هاي رمض��ان به تهران مي  رفت 
و پاي منبر مرحوم فلس��في مي  نشست و يک بار هم که 

براي خواستگاري به تهران رفت.
از خاطرات دوران مطب و درمانگاه بفرماييد؟

خاطرات زياد است.
يک روز، کودکي س��رخک گرفت��ه و حالش خيلي بد 
بود، در بيمارس��تان آمپول نداش��تيم ک��ه به آن کودک 
تزريق کنيم. پدر بچه که عصباني شده بود شروع کرد 
به فحش دادن و ناس��زا گفتن که اين چه بيمارس��تاني 
اس��ت که دارو ندارد. دکتر هم گفت بله راس��ت مي-

 گوييد هر چه دلتان مي  خواهد به من بگوييد.
بع��د، آق��اي س��يدمهدي را دنب��ال دارو فرس��تاد. آقا 
س��يدمهدي که درب��ان و نگهب��ان درمانگاه ب��ود، به 
داروخانة رازي رفت و داروها را آورد به بچه دادند و 

او حالش خوب شد.

دكت�ر ب�ه زرتش�تي  ها و يهودي  ها هم 
كمک مي  كرد. روزهاي شنبه به مسجد 
يهودي ها مي  رفت و چ�راغ را براي آنها 
روشن مي  كرد. چون يهودي  ها روزهاي 
شنبه آتش روشن نمي  كردند، به همين 
خاطر دكتر، هر جا كه بود، خانة پدرش 
يا مط�ب، با ماش�ين مي  رف�ت و چراغ 

روشن مي  كرد.

گفت وشنود شاهد ياران با رباب  دانازاده 
همكار و آشناي خانوادگي شهيد

پزشکي در لباس حقيقت...

درآمد
ذه��ن خانم رباب دانازاده؛ پر از جزئيات فراوان و متفاوت از خاطرات، زندگي 
و فعاليتهاي ش��هيد دكتر س��يدرضا پاک نژاد اس��ت. هر بار كه از او يك سؤال 
به خصوص مي كني، تنها پاس��خ همان يك پرسش تو را نمي دهد، بلکه انبوهي 
از جزئي��ات در مورد اتفاقات قبل و بع��د از آن رخداد را نيز به خاطر و بر زبان 
مي آورد. اطلاعات ريز و درشتي كه ايجاب مي كند تا باز هم در آينده با موضوع 

زندگي شهيد به نزد اين همکار خوش سخنش برويم و آنها را مرور كنيم.
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بيش��تر کارگرها پيش دکتر مي  آمدند و خود را درمان 
مي  کردن��د. آن زمان، مزد کارگرها روزي 2 تومان بود. 

دکتر به آنها کمک و آنها را راهنمايي مي  کرد.
دکتر مهربان، عالم و انس��اني بزرگ بود. اعاميه ها را 
توي زير زمي��ن منزل مرحوم دکت��ر نظام  الدين چاپ 
مي  ک��رد. مرحوم فخرالدين حجازي متنش را مي  گفت 
و دکت��ر نظام  الدين چاپ مي  کرد، من هم اعاميه  ها را 
مي ب��ردم به دوستانش��ان مي  دادم و آنه��ا اعاميه  ها را 

پخش مي  کردند.
البته دکتر هر کسي را محرم کارهاي خود نمي دانست 
و کارهايش را پيش هم��ه بازگو نمي  کرد، ولي به من 
اطمينان داشت و من هم رازدار و محرم ايشان بودم و 
در جريان فعاليتهاي سياس��ي، با ايشان همکاري مي-

 کردم و در پخش اعاميه  ها فعال بودم.
از ماج��راي ترور نافرجام دکتر، چ��ه چيزهايي در 

خاطرتان مانده است؟ 
در جري��ان و گيروداري که به بچه  ه��ا تير زده بودند، 
دکت��ر به بيمارس��تان رفته بود تا ب��ه مجروحان کمک 
کند و يک بار نيز هنگام س��خنراني در مدرسة ايران شهر 
قصد جان ايشان را کرده بودند که هم زمان شده بود با 

اسارت برادرشان حاج سيدعباس آقا.
بعض��ي وقت  ها در مطب، دکتر ه��م مريض مي  ديدند 
و هم دوستان ش��ان مي  آمدند و با هم جلس��ة سياس��ي 
مي گذاش��تند. آقاي راش��د مي  آمدن��د و صحبت  هاي 

سياسي مي  کردند.
البته دکتر، هميش��ه دوست داشت ش��هيد شود. يک بار 
هم افراد س��اواک ريختند و او را کتک زدند و کتفش 

آسيب ديد.
آيا دکتر، سراغ مجروحان و زخمي  ها مي  رفتند؟

بل��ه، مجروح��ان و زخمي  ه��ا ج��رأت نمي  کردند به 
بيمارس��تان بروند - از ترس ساواک- به همين خاطر، 
دکت��ر آنها را درم��ان مي  کرد. البته اي��ن مجروحان به 
بيمارس��تان افش��ار مي  رفتند و دکتر هم بسيار به آنها 

کمک مي  کرد.
 در خصوص فعاليتهاي دکتر، هنگام گير افتادن برو 

بچه هاي انقلابي در يزد بگوييد. 
دکت��ر، طوري برخورد مي  کرد که اطمينان س��اواک را 
جل��ب کرده ب��ود، به صورتي که اگر کس��ي از طرف 

ساواک دستگير مي  ش��د، به سرعت مي  رفت و آزادش 
مي  کرد، درحالي ک��ه در زيرزمين منزلش اعاميه چاپ 
مي  شد. البته در جاهاي ديگري هم اعاميه چاپ مي -
شد. در هنگام فعاليت هاي انقاب و تظاهرات، دکتر، از 

دور اين مراسم را هدايت مي  کرد.
البته دکتر همة اين کارها را با موافقت ش��هيد صدوقي 

انجام مي  داد.
خان��م دانازاده، بع��د از پيروزي انق��لاب که دکتر 
وکيل مجلس شد، آقاي راشد، آقاي مهرپور و شهيد 
منتظرقائم کانديداهاي ي��زد بودند. از فعاليت هاي آن 

زمان مطلبي داريد؟
البته م��ن در تبليغات انتخاباتي دکت��ر، خيلي فعاليت 
نداشتم، بيش��تر پسرها بودند که رفت و آمد داشتند و 

محمود، پسر من هم کمک مي  کرد.

از مسافرتهاي دکتر بفرماييد؟
دکتر، به علت مش��غله زياد، نمي  توانس��ت به مسافرت 
برود، ولي ماه هاي رمضان هر سال را يک ماه به مکتب 
مرحوم فلسفي مي  رفت و کاً دو بار هم به مکه رفت، 
که يک بار مصادف ش��د با کشته ش��دن ابوطالب يزدي 
اردکان��ي که دکتر جزو بازداشت ش��دگان بود و مدتي 
طول کشيد تا به ايران بيايد؛ تقريباً 3 ماه طول کشيد.

ش��هيد پاک نژاد، هر روز صبح، بع��د از نماز، به منزل 
مادرش مي  رفت و دس��تان ايش��ان را مي  بوسيد و بعد 

به سرکار مي  رفت.
يکي از پس��ران دکتر که س��يدهادي نام داشت دچار 

بيماري صرع بود که دکتر او را براي معالجه به خارج 
از کشور برد.

دکتر به زرتشتي ها و يهودي ها هم کمک مي  کرد. روزهاي 
ش��نبه به مسجد يهودي ها مي  رفت و چراغ را براي آنها 
روش��ن مي  کرد. چ��ون يهودي ها روزهاي ش��نبه آتش 
روش��ن نمي  کردند، به همين خاط��ر دکتر، هر جا که 
بود، خانة پدرش يا مطب، با ماش��ين مي  رفت و چراغ 

روشن مي  کرد.
دکتر بيمار زرتشتي هم داشت؟

بله، فراوان. بيماران زرتش��تي و يهودي ها به مطب دکتر 
مي  آمدند و در آنجا درمان مي  شدند.

در مورد مبارزات دکتر با بهائيت بفرماييد.
ي��ک روز بچه  ها رفت��ه و در خانة يک نف��ر بهائي را 
شکس��ته بودند. دکتر بس��يار ناراحت ش��د و به آقاي 
مفيدي گفت: الآن ساعت 2 بعد از ظهر است، ساعت 
6 بايد اين در، درس��ت شده باش��د. قرار نيست ما با 
جنگ و دعوا پيش برويم، ما بايد با اخاق و صحبت 

و آرامش جلو برويم و آنها را قانع کنيم.
آن زم��ان، دو ت��ا از بچه  ه��اي بهائ��ي درمان��گاه ب��ا 
صحبت هاي دکتر مس��لمان شدند و حرفهاي ايشان را 
پذيرفتند. البته يک نفر بود که اس��مش خاطرم نيست 
و در بان��ک صادرات کار مي  کرد و از دوس��تان دکتر 
بود و ايش��ان او را مي فرستاد تا با آنها در مورد اسام 

صحبت کند.
دکتر در مجالس ديگر هم ش��رکت مي  کرد و نشست-
 ه��اي قرآني ه��م انجام مي  داد. س��خنراني و جلس��ه 
و تفس��ير قرآن هم برگ��زار مي  کرد، مثاً در مدرس��ة 

رسوليان سخنراني مي  کرد.
دکتر هميشه مي  گفت: دلم مي  خواهد شهيد بشوم. من 
مي  گفت��م: اين چه حرفي اس��ت که مي  زنيد و ايش��ان 

مي  گفت: نمي دانيد شهادت چه لذتي دارد.
در مورد خانوادة پدري دکتر بفرماييد؟

خان��وادة دکتر در فهادان زندگ��ي مي  کردند که بعد از 
شهادت دو پسرشان آنها هم فوت کردند. خانوادهاي 
بسيار متدين، با ايمان و به معني واقعي، انسان بودند.

دکتر اطلاعيه  ها و نوشته  هاي انقلاب را به محل کار 
هم مي  آورد؟

نه، اصاً، ب��ه هيچ وجه دکتر اين کار را نمي  کرد. يک 
زمان پيش مي  آمد که همه در مطب دکتر جمع مي  شدند  
اعم از عرب و عجم و آخوند و آقاي راشد- ولي فقط 
صحبت  ه��اي معمول��ي مي  کردند و راج��ع به انقاب 
صحبت��ي نمي  کردند و هرگز اخبار اي��ن ارتباطات را 
ب��ه منزل نمي  بردند. البته همس��ر دکتر از اين مس��ائل 
اطاع داش��ت، ولي هرگز صحبتي نمي کرد. دکتر هم 
ب��ه خانواده، بس��يار پايبند بود و به ام��ور خانواده اش 
رس��يدگي مي  کرد. يک اتاق هم براي همسرش در ده 
ب��الا اجاره کرده بود تا اين رفت و آمدها و جريان هاي 

سياسي، مزاحمتي براي خانواده ايجاد نکند.
دکتر ابتدا معلم مدرس��ة اس��امي بود، بعد به مش��هد 
رف��ت، بعد هم تهران که پيش حاج عباس ريس��ماني 
مش��غول به کار ش��د. حاج عباس مرد بس��يار خوبي 
بود. پدر دکتر هم در کاروان س��راي خواجه پيش حاج 
برخ��وردار کار مي  ک��رد. دکتر، س��ربازي نرفته بود و 
زماني که براي وکالت رفت، مطب تعطيل ش��د و مطب 
دکتر هنوز همان طور هست. با آنکه امروز، آن ساختمان 
به خرابه اي تبديل ش��ده، ولي آن را به عنوان يادبودي 

از شهيد پاک نژاد نگه داشته اند.

دكتر، ط�وري برخ�ورد مي  كرد كه 
اطمين�ان س�اواک را جل�ب كرده 
ب�ود، به صورت�ي كه اگر كس�ي از 
طرف س�اواک دس�تگير مي  ش�د، 
به س�رعت مي  رفت و آزادش مي-
زيرزمي�ن  در  درحالي  ك�ه   ك�رد، 
منزلش اعلاميه چاپ مي  شد. البته 
در جاهاي ديگري هم اعلاميه چاپ 

مي  شد.
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اولي��ن روز آش��نايي  تان با دکتر پاک ن��ژاد را به ياد 
داريد؟ 

اولين بار، براي ديدن دکتر به بيمارستان اميرالمؤمنين)ع( 
رفتم و ايشان مرا به دکتر رمضان خاني معرفي کرد که 
بعد از انجام اقدامات اوليه در آن قس��مت، استخدام و 
به عنوان کارمند تأمين اجتماعي مشغول به کار شدم. 
بعد از مدتي، نه تنها در کارهاي اداري که در کارهاي 
ش��خصي و خانوادگي دکتر هم مورد اعتمادشان بودم 

و به آن بزرگوار کمک مي کردم.
پس، شما خيلي خوب مي توانيد درباره منش و رفتار 
دکتر پاک نژاد در محيط کار صحبت کنيد؛ چون که 

سال ها در يک محيط با ايشان کار کرده ايد.
بله، ش��ما وقتي متوجه بزرگواري و روح مهربان دکتر 
پاک نژاد مي شويد، که خاطرات تک تک روزهاي ايشان 
را بشنويد. يادم است که يک بار، يکي از کارمندان اداره، 
از دکتر ناراحت بود و داش��ت از دکتر بد مي گفت که 
در همان زمان، ايش��ان رسيد و صحبت هاي او را شنيد، 
اما اصاً نش��ان نداد که چيزي ش��نيده است. سه روز 
بعد، خبر آوردند که آن آقا از کار اخراج ش��ده است. 
وقتي دکتر اين مطلب را ش��نيد، به آن شخص پيشنهاد 
داد ک��ه در بخش دکتر پاک نژاد کار کند، آن مرد قبول 
کرد و بعد از دو س��ه روز، ش��هيد پاک نژاد رفت و از 
رئي��س آن فرد به خاطر رفتار بدش عذرخواهي کرد تا 
آن مرد را ببخشد و بتواند در همان بخش خودش کار 
کن��د. آن آقاي رئيس هم قبول کرد و آن مرد دوباره به 

سر کارش برگشت و مشغول به کار شد.
بعده��ا، م��ن از دکتر، دلي��ل اين کارش را پرس��يدم. 
دکت��ر گف��ت: اگ��ر او را در اين ج��ا مش��غول نمي کرد، 
اوقات بيکاري اش زياد مي ش��د و خانواده او ماجرا را 
مي فهميدن��د؛ درحالي که او نزد خانواده  اش آبرو دارد، 
به همين دليل، خواس��تم چند روزي اين جا  کار کند تا 
خانواده اش متوجه بيکاري اش نشوند. بعد هم که خدا 
را ش��کر، دوباره به کارش برگشت و خانواده اش هم 
خبردار نش��دند، در ضمن باعث شد کدورتي نيز از ما 

به دل نگيرد.
يک روز ه��م، خدمت گزار بيمارس��تان در محل پارک 
ماش��ين دکت��ر، ي��ک صندلي گذاش��ته بود تا کس��ي 
ماش��ين اش را آن جا نگ��ذارد، اما يک نف��ر که بعدها 
معلوم ش��د که از نيروهاي ساواک بوده، آمد و صندلي 
را به کناري پرت کرد. خدمت گزار، با سرعت به طرفش 
رفت و آن ها با هم درگير شدند؛ من براي اين که قائله 
ختم شود، تا از آن خدمتکار خواهش کردم تا راجع به 

اين قضيه با دکتر حرفي نزند.
وقت��ي دکتر آمد و از او پرس��يد: چرا صندلي در محل 
پارک ماش��ين نبوده اس��ت، جريان را برايش تعريف 
کردي��م. دکت��ر گف��ت: کار خوبي کرديد ک��ه حرفي 
نزديد. ش��ايد آن بنده خدا اعصابش خ��راب بوده، يا 
در منزل دعوا کرده و چک و س��فته برگشتي داشته که 
ناراحتي اش را س��ر ش��ما خالي کرده است! هنوز 20 
دقيقه از اين قضيه نگذشته بود که تلفن زدند و گفتند 
پدر همان آقا س��کته کرده اس��ت. بعد آمبولانس او را 
آورد و دکتر به بالاي سر مريض رفت و شروع کرد به 
معاينه بيمار، بعد که کارهاي ش��ان انجام شد، دکتر آن 

بيمار را تا جلو در مشايعت کردند.
وقت��ي آن ها رفتند، به دکتر گفتي��م اين چه برخوردي 
بود که با آن شخص داش��تيد؟ او به شما توهين کرد، 
اما ش��ما به وي لطف مي  کنيد؟ دکتر در جواب گفتند: 

کاماً مش��خص بود که آن شخص از دست خودش و 
رفتار بدش پش��يمان و بسيار ناراحت بود، پس نيازي 

نبود که به او بگويم که چه کار کرده است. 
اساس��اً  دکتر در همه کارهاي ش��ان تا اي��ن اندازه آرام 
بودند، اگر روزي من با ماشين دکتر تصادف مي  کردم 
و به اتومبيلي مي زدم، به قدري متين رفتار مي کردند که 
آدم تعجب مي کرد. يادم اس��ت يک روز، مي خواستم 
ماشين دکتر را پارک کنم که با ماشين ديگري برخورد 
کردم و چراغ عقب ماشين دکتر شکست. دکتر اگرچه 
جلو در ايس��تاده بود و تماش��ا مي کرد، ولي زود محل 
را ترک کرد تا من متوجه نش��وم که ايش��ان ماجرا را 
فهميده اس��ت. فردا صبح که براي تعمير ماشين رفتم، 
ديدم شيشه  ها تعويض و ماشين تعمير شده است، ولي 
ش��هيد پاک نژاد هيچ وقت م��ن را به خاطر اين جريان 

سرزنش نکردند. 
در مطب ش��ان ه��م وض��ع، همين گونه ب��ود. پاره اي 
وقت ه��ا، اتفاق مي افتاد که ش��ب ها ب��دون پول به خانه 
بروند؛ چون اگر کس��ي بابت معاينه پول مي پرداخت، 

دکتر آن را به يک بيمار فقير مي دادند.
دکتر با همان ماش��ين فولکس��ي که داشتند، به اطراف 
ش��هر مي رفتند و به م��ردم کمک مي کردن��د،  مثاً اگر 
پيرم��رد، پيرزن ناتوان ي��ا زن بچه به بغلي را مي ديدند، 
او را با ماش��ين به مقصد مي  رساندند. بارها ديده بودم 
ک��ه دکتر به محض ديدن مردم��ي که به کمک احتياج 
دارند، ماش��ينش را کنار مي زدن��د و آن ها را به مقصد 
مي رساند، حتي دکتر به مسافربري ها سپرده بود که اگر 
مسافري مي خواهد به شهرش برود و پول بليت ندارد، 
به او بليت بدهيد و پولش را از من دريافت کنيد. خود 
من جزو کس��اني بودم که مأموريت داشتم تا از طرف 
ايش��ان به سه يا چهار مسافرخانه در طول روز بروم تا 
اگر مسافري پول نداشت، هزينه هايش را حساب کنم 
و مقداري پول هم به خودش بدهم. البته هميش��ه در 

اين موارد،  به دکتر گزارش کار مي دادم.

دكتر با همان ماشين فولكسي كه داشتند، 
به اطراف شهر مي رفتند و به مردم كمک 
مي كردند،  مثلاً اگر پيرمرد، پيرزن ناتوان 
ي�ا زن بچه به بغلي را مي ديدن�د، او را با 
ماشين به مقصد مي  رساندند. بارها ديده 
بودم كه دكتر به محض ديدن مردمي كه 
به كمک احتياج دارند، ماشينش را كنار 

مي زدند و آن ها را به مقصد مي رساند.

گفت وشنود شاهد ياران با بمان علي  مجلسي  نيا،همكار شهيد

فعاليت هايش مخفيانه
 اما مؤثر بود ...

درآمد
بمان علي  مجلسي  نيا متولد 1312 است. آشنايي او با شهيد پاک نژاد از 
بيمارستان اميرالمؤمنين)ع(، به عنوان يك همکار آغاز شد و در قامت 
يك دوست و هم رزم تداوم پيدا كرد؛ يك دوستي 20 ساله و پر از 
فراز و نشيب. اين دوس��تي پس از شهادت دكتر سيدرضا پاک نژاد 
نيز با مرور خاطرات و درس هايي كه مجلس��ي نيا از آن بزرگوار به 
ياد دارد اين گونه به حيات خود ادامه مي دهد؛ مصاحبه ذيل مش��تي 

نمونة خروار است.
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با توجه به اين که ش��ما با دکت��ر پاک نژاد همکار 
بوديد، خيلي خوب مي توانيد روحيه شهيد را در 

محل کار توضيح دهيد.
من تقريباً س��اعت س��ه و نيم يا چه��ار درِ مطب را 
ب��از مي کردم تا مريض ها کم کم وارد ش��وند. گاهي 
که تعدادش��ان زياد مي ش��د و هن��وز دکتر در منزل 
بود، من مي رفتم و به ايش��ان اطاع مي دادم. بعضي 
وقت ها که تعداد مريض ها کم بود، ايشان به مسجد 
حظيره مي رفتند و نماز جماعت مي خواندند، اما اگر 
بيمار بدحالي داش��تند يا زماني که مطب شلوغ بود، 
به مس��جد نمي رفتند و در روزهاي خلوت به نماز 
جماعت مي رفتند؛ حتي يادم اس��ت ايش��ان يک بار 
وس��ط دو نماز، مريضي بدحال داش��تند و س��ريعاً 
خودشان را به مطب رساندند، ولي چون حال بيمار 

وخيم بود، او را به بيمارستان انتقال دادند. 
بيش��تر بيماران، فقير و تنگ دس��ت بودند. يک روز 
بيماري مراجعه ک��رد و گفت من هيچ پولي ندارم، 
آيا دکتر مرا مداوا مي کند؟ من گفتم ناراحت نباش. 
دکت��ر به رايگان تو را هم ويزيت هم معالجه مي کند 
و حتي پول داروي��ت را هم مي دهد، که همين طور 
هم شد و دکتر مبلغي به عنوان کمک خرج به ايشان 

داد و او را راهي کرد.
يکي از ويژگي هاي جالب دکتر پاک نژاد اين بود که 
باوجود مراجعين زيادي که داشتند، مخالف شماره 

دادن به بيماران بودند، ولي زماني که تعداد بيماران 
دکتر زياد مي شد، مجبور بوديم بيماران را نوبتي وارد 
مطب کنيم، ولي هيج وقت به من اجازه نمي دادند تا 
از بيماران پول بگيريم. هميش��ه مي گفتند خودم از 
آن ها پول مي گيرم، درحالي که من مي دانستم ايشان 
از آن ها پول نمي گيرن��د و حتي براي دارو به آن ها 

پول مي دادند.
تعهد، يکي ديگر از ويژگي هاي اخاقي و حرفه اي 
دکت��ر بود. به عنوان مثال به ي��اد دارم دکتر در يک 
ش��ب زمستاني که برف زيادي باريده بود، با ماشين 

خ��ودش براي معاينه يک بيم��ار به يکي از محله ها 
رفت و وقتي ديد حال بيمار خراب اس��ت، او را با 
همان ماش��ين به درمانگاه آورد و تا صبح بالاي سر 

بيم��ار بود تا اين که بيماريش بهبود پيدا کرد. يا مثاً 
پول داروهاي بيماران کم يا بي بضاعت توسط دکتر 
پرداخت مي ش��د. به عنوان مثال ب��ه ياد دارم وقتي 
در اداره بيمه و درمانگاه ش��ماره يک، در کنار آقاي 
دکتر مش��غول به کار ش��دم، دکتر، مريض بدحالي 
در خيابان مس��جدجامع داش��تند و از من خواستند 
آمپولش را بزنم. خودش��ان ه��م داروها را خريدند 
و ب��ه منزل بيمار رفتيم. در منزل آن ش��خص ديدم 
که چه قدر فقيرند و روي حصير نشس��ته اند. بعد از 
تزريق آمپول، خانواده مريض مي خواس��تند  به دليل 
اين ک��ه دکتر هزينه معاينه و رف��ت  و آمد را نگرفته 
پ��ول تزريقات را به من بدهند، اما من نگرفتم چون 
دکت��ر گفته بود پول نگيرم. به نظ��ر من همه اين ها 
تعهد عميق ايش��ان را به حرفه پزش��کي و بيماران 

نشان مي داد. 
دکتر پاک نژاد از همان ابتداي کار مطب داشتند؟

بله، ابتدا در محله قلعه کاه يک مطب کوچک اجاره 
کردند و 8 سال آن جا ماندند، اما بعد از آن به محله 

حظيره آمدند.
اين مطب، داراي يک تالار بود که به س��ه قس��مت 
تقسيم ش��ده بود. يک قس��مت اتاق انتظار بيماران 
بود، يک قس��مت تزريقات بود که من مس��ؤول آن 
بخش بودم و قسمتي هم مربوط به خود آقاي دکتر 

بود که در آن جا بيماران را معاينه مي کردند.

بيش�تر بيماران، فقير بودند. يک روز 
بيم�اري مراجعه كرد و گفت من هيچ 
پولي ندارم، آيا دكتر مرا مداوا مي كند؟ 
من گفتم ناراحت نباش. دكتر به رايگان 
تو را هم ويزيت هم معالجه مي كند و 
حتي پ�ول دارويت را هم مي دهد، كه 

همين طور هم شد.

 روايت 16 سال همكاري با شهيد پاک نژاد از زبان شعبان علي اميني زاد 
در گفت وشنود با شاهد ياران

اگر بيمار بدحال داشت
 حتي به مسجد هم نمي رفت...

درآمد
ش��عبان علي اميني زاد، نخستين بار، زماني با دكتر آشنا شد كه به 
استخدام تأمين اجتماعي درآمده بود، اما پيش از آن با گذراندن 
يك دوره ش��ش ماهه بهيار ش��د و بعد با شهيد پاک نژاد به مدت 
16 س��ال همکاري كرد. او صبح ها در اداره بيمه به دكتر كمك 
مي كرد، بعد از ظهرها به درمانگاه مي رفت و ش��ب ها تا ساعت 
21 ش��ب در مطب مي ماند. به همين س��بب، اميني زاد، براي هر 
علاقه مند به زندگي و فعاليت هاي آن ش��هيد عالي مقام مي تواند 

گفتني هاي بسياري داشته باشد...
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دکتر پاک نژاد در زمان تعطيلي مطب، مريض هاي 
بدحال را مي پذيرفت؟ 

بله، ن��ه تنها اين بيمارها را معاين��ه مي کرد، که اگر 
لازم مي ش��د خودش نيز براي معاينه بيمار به منازل 
مي رفت. يادم اس��ت يک شب، ساعت 11 يا 12 که 
ايش��ان کش��يک بودند، يک نفر آمد و گفت مريض 
بدحالي دارد که قرص خورده و بيهوش است، آقاي 
دکتر بدون معطلي با ماش��ين خود ب��ه ديدن بيمار 
رفت و بعد از اين که متوجه شد حال بيمار به شدت 
وخيم اس��ت، او را به درمانگاه انتقال داد، اما چون 
بيمار به قصد خودکش��ي، 25 تا قرص خورده بود، 
باوجود تاش فراوانِ دکتر، بيمار از دنيا رفت. يک 
ش��ب ديگر هم بعد از اين که ايشان همه بيماران را 
معاين��ه کرده بودند، يک بيمار مراجعه کرد و ما هم 
دوباره در را باز کرديم و دکتر با روي باز به معالجه 
بيمار پرداخت. عاوه بر اين ها دکتر خودشان هم به 
ديدن بيم��اران مي رفتند، گاهي با دوچرخه و گاهي 
با ماش��ين هيلمن قديمي شان. گاهي هم افرادي که 
به دنبال دکتر مي آمدند، خودش��ان وس��يله داشتند و 

دکتر را مي بردند.
رابطه شهيد پاک نژاد با زرتشتيان چگونه بود؟

دکت��ر با هم��ه اهال��ي يزد رابط��ه خوبي داش��تند. 
زرتش��تيان هم به ديدن ايش��ان مي آمدند، اما از نظر 
مالي وضع ش��ان خوب ب��ود و هزينه ويزيت را هم 
پرداخ��ت مي کردند. دکتر پاک نژاد فقط با يهودي ها 

رابطه چنداني نداشتند.
فعاليت هاي غيرپزشکي دکتر را به ياد مي آوريد؟

اف��راد زيادي در آن زمان به مط��ب دکتر مي آمدند. 
يکي از  آن ه��ا اخترخاوري، رئيس فرقه بهائيت بود 
و با دکتر خيلي بح��ث مي کرد. او براي ديدن دکتر 
مي آم��د، چون متوجه فعاليت ه��اي دکتر عليه فرقه 
بهائيت شده بود و مي خواست دکتر را متقاعد کند؛ 

که البته هيچ وقت نتيجه نگرفت. 
شما مي دانيد که ارتباط دکتر با بعضي از نيروهاي 
س��ازمان اطلاع��ات و امني��ت – س��اواک با چه 

انگيزه اي صورت مي گرفت؟ 
حقيقت اين اس��ت که معمولاً آق��اي دکتر راجع به 
فعاليت هاي سياسي خود با من صحبت نمي کردند، 
اما من مي ديدم که ساواکي ها به ديدن دکتر مي آيند 
و راجع ب��ه فعاليت هاي س��اواک صحبت مي کنند. 
دکتر هم آن ها را نصيحت مي کرد و مي کوشيد آن ها 
را متوجه کار اشتباه ش��ان بکند. ب��ا توجه به اين که 
ساواکي ها ظاهراً بسيار بااقتدار بودند، اما در مواجهه 
با دکتر آرام مي ش��دند و به نرمي با ايش��ان صحبت 
مي کردن��د؛ به اين دليل که دکتر، ش��خصيت آرام و 

متيني داشتند.
ب��ه مب��ارزات انقلاب��ي دکت��ر بازگرديم. ش��هيد 
پاک نژاد، زخمي ها و مجروحان تظاهرات ها را در 

مطب شان درمان مي کردند؟
بل��ه، اما در مطب کمتر اب��ن کار را مي کردند. چون 
در آن زم��ان محدوديت و ممانعت��ي براي پذيرش 
افراد مجروح و تيرخورده وجود نداشت و اين افراد 
به راحتي مداوا مي شدند. شايد هم به همين علت بود 
که بيشتر زخمي ها به بيمارستان اميرالمؤمنين)ع( و 
درمانگاه مراجعه مي کردند. يادم اس��ت در آن زمان 
آقاي باقرزاده که از دوس��تان دکتر بود، به پايش تير 

خورده بود و براي مداوا به مطب دکتر آمد. آن روز، 
پاي ايشان خوب شد، ولي متأسفانه چند وقت بعد 

تصادف کرد و مرحوم شد. 
ن��کات ديگري ه��م درباره مب��ارزات انقابي دکتر 
وج��ود دارد، مثل اين که ايش��ان گاه��ي با مرحوم 
رمضان خاني، دکتر شاهي و آقاي نايب کبير به مطب 
مي آمدند و بعد از ساعات کاري مطب، فعاليت هاي 
انقابي مي کردند، يا مث��اً به ياد مي آورم که در آن 
زم��ان تعدادي تبعيدي در ي��زد بودند  مثل آيت الله 
فاض��ل لنکراني که دکتر آن ه��ا را مداوا مي کرد و با 

آن ها مهربان بود.
برادرهاي دکتر پاک نژاد را هم مي شناختيد؟

بله، زماني که من سرباز بودم، سيدعباس و سيدحسن 
در ته��ران درس مي خواندن��د. من ب��ا اين که تقريباً 

هم سن آن ها بودم، ولي نمي توانستم خيلي به ديدن 
آن ها بروم، چون بيشتر اوقات در پادگان بودم.

س��يدمحمد بعد از اتمام تحصيات دانش��گاهي به 
آلمان رفت و يک زن مسيحي را مسلمان کرد و نام 
فاطمه را برايش برگزيد. همان جا هم ازدواج کردند 

و صاحب يک دختر شدند.
دکتر، معمولًا با چه کسي درددل مي کردند؟

دکتر، خيل��ي به من اعتماد داش��تند، گاهي وقت ها 
صحبت و درددل مي کردند و بعضي از کارهاي شان 
را به من مي سپردند. يادم مي آيد يک بار پولي به من 
دادند ک��ه براي کمک هزينه ازدواج يک خانم به در 
خان��ه خانواده اي ببرم و حرفي ه��م درباره دکتر به 

ميان ني��اورم. من اين کار را انج��ام دادم و باوجود 
اصرارهاي فراوان آن ها، اسمي از دکتر نبردم.

کمي درباره خصوصيات فردي و خانوادگي دکتر 
صحبت کنيد.

دکتر در دوران مجردي خيلي منظم بود. خانه ش��ان 
هميشه تميز بود و گلدان هاي زيادي داشتند. من هم 
گاهي به آن جا مي رفتم و در نظافت منزل به ايش��ان 
کمک مي ک��ردم. به گلدان ه��ا آب مي دادم، حوض 
را تمي��ز مي کرديم و باغچه را با همديگر درس��ت 
مي کرديم. روز ازدواج ش��ان هم خيلي به يادماندني 
بود. ايش��ان در تهران ازدواج کردند. همسرشان از 
اهال��ي کن بود. براي چند س��ال عقدک��رده بودند، 
ام��ا بعد از ازدواج به ي��زد آمدند. چون در آن زمان 
مرسوم نبود که کسي از تهران به يزد عروس بياورد، 
به همين دليل، يزد در آن روز بسيار شلوغ بود و دو 

پليس جلو منزل ايشان ايستاده بودند!
مردم يزد جلو منزل ايشان جمع شده بودند و خانم ها 
مي خواس��تند همسر ايشان را از نزديک ببينند. نکته 
ديگر درباره عايق شخصي دکتر اين بود که ايشان 
5 پس��ر داش��تند، ولي خيلي دوست داشتند که يک 
فرزند دختر هم داش��ته باشند و وقتي دخترشان به 

دنيا آمد، دکتر خيلي خوشحال شدند.
عاوه بر اين ها، دکتر بر کارهاي علمي و پژوهش��ي 
هم تأکيد زيادي داش��تند. گاه��ي وقت ها، صبح که 
درِ مط��ب را باز مي کردم، مي دي��دم دکتر روي ميز 
خواب شان برده و ورقه هاي ايشان روي ميز پخش 
ش��ده اس��ت. بعد متوجه مي ش��دم که تمام شب را 
مطالع��ه مي کرده  و به منزل نرفته اند. به همان اندازه 
که ايشان به تحقيق براي خودشان اهميت مي دادند، 
به ديگران هم س��فارش مي کردند کت��اب بخوانند. 
حتي يک جل��د از کتاب »اولين دانش��گاه، آخرين 

پيامبر« را براي مطالعه به من هديه کردند. 
ستاد انتخاباتي دکتر و فعاليت ها و تبليغات ايشان 

را به ياد داريد؟
البته آقاي دکتر پاک نژاد اول نمي خواس��تند کانديدا 
ش��وند، ولي شهيد صدوقي به دکتر پيشنهاد کرد که 
کانديدا شود تا بتواند بيشتر به مردم يزد کمک کند. 
ايشان بالاخره پذيرفتند و کانديدا شدند. بعد، مطب 
و هم چنين منزلي را که روبه روي اداره پيش��اهنگي 
قرار داشت، به عنوان س��تادهاي انتخاباتي انتخاب 
کردند. کم کم دوس��تان دکتر براي کمک به ايش��ان 
آمدند و تا آخر کنار ايش��ان فعاليت کردند؛ افرادي 

مثل آقايان نصيرزاده يا مدرسي.
آق��اي مدرس��ي، هميش��ه در هم��ه جلس��ات و 
سخنراني ها همراه دکتر بود. آقاي نصيرزاده کارهاي 
س��تادي دکتر را انجام مي داد و آقاي نايب کبير براي 
دکتر تبليغ مي کردند. من هم عکس و پوس��تر دکتر 
را پخش مي کردم. وقتي دکتر خبر موفقيت ش��ان را 
ش��نيدند، خيلي خوشحال ش��دند و در محل ستاد 
جش��ن گرفتن��د. بعد از نمايندگي ه��م که مطب را 
ترک کردند و رفتند. درواقع دکتر به خاطر نمايندگي 
مجب��ور بودند ي��زد را ترک کنند، ام��ا وقتي به يزد 
مي آمدند، درِ مط��ب را دوباره باز مي کرديم و دکتر 
مريض ه��ا را معاينه مي کردند. تعدادي از پزش��کان 
گفتن��د به ج��اي دکتر حاضرن��د مطب ايش��ان را 

بچرخانند، ولي عماً کسي اين کار را نکرد. 

دكت�ر با هم�ه اهالي ي�زد رابطه خوبي 
داشتند. زرتشتيان هم به ديدن ايشان 
مي آمدن�د، ام�ا از نظر مالي وضع ش�ان 
خ�وب ب�ود و هزين�ه ويزي�ت را ه�م 
پرداخت مي كردند. دكتر پاک نژاد فقط 
با يهودي ها رابطه چنداني نداش�تند و 

يهودي ها خيلي كم به مطب مي آمدند.
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چگونه با شهيد پاک نژاد آشنا شديد؟
من از دوران کودکي دکتر را مي شناختم، چراکه در شهر 
ما و در منزل ما مرتب ذکر خير ايشان بود. آقاي پاک نژاد 
در دوران دانش��جويي، ابتدا در مش��هد و س��پس تهران 
مش��غول به تحصيل بودند و هر گاه ب��ه يزد مي آمدند، 
زيارت ش��ان مي کردم. پدر و مادرم، عاقة زيادي به وي 
داشتند و هرازگاهي که خودشان يا يکي از بچه ها بيمار 
مي شدند، خدمت آقاي دکتر مي رسيدند. عاوه بر اين، 
جناب پاک نژاد، همساية خواهر من نيز بودند. من به پدر 
ايش��ان مرحوم سيدمصطفي پاک نژاد نيز ارادت بسياري 
داشتم. ايشان لطف و محبت بسياري به من داشتند. يادم 
است، يک سيد نوراني، سفيدرو و بسيار خوش قيافه اي 
بودند، بس��يار جذاب و دوست داشتني بودند و هميشه 

يک دستار سبزرنگ بر سر داشتند.
به ياد دارم، هر وقت که شهيد پاک نژاد به يزد مي آمدند، 
من به خدمت ش��ان مي رفتم. در سال هاي دبيرستان نيز 
همچنان با ايش��ان در تماس بودم. من در س��ال 1341 
به آموزش و پرورش پيوس��تم و به عنوان معلم مشغول 
به کار ش��دم. در آن دوران، در جلس��اتي که آقاي دکتر 
برگ��زار مي کردند به عنوان مدعو ش��رکت و از محضر 

ايشان استفاده مي بردم.
شهيد س��يدرضا پاک نژاد عاوه بر اين که پزشک بودند، 
يک دانشمند کامل علوم اسامي و يک روحاني بودند.

يادم مي آيد که ايشان گاهي کتاب هاي فقهي بسيار سطح 
ب��الا را ب��ه امانت مي گرفتند و در ج��واب من که علت 
را جويا مي شدم، مي فرمودند: »روحاني محترمي،  از من 
سؤالي در مورد يک مشکل فقهي داشتند و ايشان از من 
کمک خواستند. مي خواهم خودشان نيز بررسي کنند.« 
به نظر من، اين نش��انة تس��لط دکتر بر علوم فقهي بود. 
حاج آق��اي وزيري در مورد ايش��ان مي گفتند: »او يک 

گنجينه و يک کتابخانه سيار است.«
از ش��هريورماه 1345 که وارد کتابخانه ش��دم   به علت 
دوستي اي که بين ما بود آقاي پاک نژاد به گفتة خودشان 

»تعهد کردند« ايشان هيچ وقت نمي گفتند قسم مي خورم 
ک��ه همه روزه، اعم از زمس��تان و تابس��تان، به کتابخانه 
بيايند. معمولاً مطالعة دکتر در زمستان و پاييز حدوداً تا 
ساعت 5 و 20 دقيقه و در تابستان و بهار تا ساعت 7 و 
20 دقيقه عصر ادامه مي يافت. جاي شان هميشه در کنار 
من بود، آن چه را نياز داش��تند براي شان مهيا مي کردم و 

اين افتخاري بود که نصيب من شد.
آن ش��هيد بزرگ��وار، در زمينه هاي مختلف��ي مطالعه و 
نگارش داشتند، کتاب هاي خودشان را نيز دوباره نويسي 
مي کردند. از آثار ايشان مي توانم »اولين دانشگاه، آخرين 
پيامبر«، »گم ش��ده در س��قفيه« و »دربارة ازدواج« را نام 

ببرم.
از خاطراتي که در مورد آمدن ايشان به کتابخانه دارم، اين 
است که همگان مي دانستند که ايشان ساعات خاصي را 
در کتابخانه هس��تند، از اين رو کارمندان  پس از ساعات 
اداري ي��ا بيماراني که هزينة درمان و ويزيت نداش��تند 
يا کس��اني که عجله داش��تند، به آن جا مي آمدند و پس 
از معاينه از دکتر نس��خه دريافت مي کردند. حتي روزي 
بيماري آمد که معاينة کامل لازم داش��ت. آقاي دکتر او 
را به اتاق ديگري برد و پس از انجام معاينات نسخه اي 

برايش نوشت.

دکت��ر پاک نژاد از مرخصي س��الانه اش در م��اه مبارک 
رمضان اس��تفاده مي کرد. در اين م��اه به تهران مي آمد و 
به خانوادة همس��رش سر مي زد. جلسات بحث و تبادل 
نظر هم داشت که در آن ها طيف هاي مختلف جامعه از 
قبيل دانش��مندان، دانشجويان و افرادي از اديان مختلف 

نيز حضور داشتند. 
در اين باره خاطره اي هم داريد؟

آق��اي دکتر، طبق معمول هر س��ال در تهران تش��ريف 
داش��تند. يک روز عصر تلفني با م��ن تماس گرفتند و 
گفتن��د: »من با يک��ي از خاخام هاي يه��ودي مباحثه اي 
داشتم که چند روز طول کشيد. ممکن است چند هفتة 
ديگر هم طول بکش��د. کار به جايي رسيده که از دولت 
اسرائيل کمک خواسته تا چند تن دانشمندان يهود را به 
ايران اعزام کنند. آيا تو مي تواني در اين زمينه کتاب هايي 
را در اختيار من بگذاري؟« من گفتم: »بله، آقا« و ايش��ان 
ش��بانه به راه افتادند. صبح روز بع��د، در کتابخانه، 19 
نس��خه کتاب آم��اده کرده بودم که ايش��ان رس��يدند و 
پرسيدند کتاب ها را پيدا کردي؟ گفتم 19 تا پيدا کرده ام 
و دنبال بيستمي هستم. دکتر بسيار خوشحال شد و گفت 
بگذار دستت را ببوسم! من خجالت زده جواب دادم اين 
چه حرفي است؟ من بايد پاي شما را ببوسم! و بيستمين 
کتاب هم پيدا ش��د. ايشان، پس از 2 تا 3 روز مطالعه به 
تهران بازگشتند و بحمدالله موفق و پيروز شدند. در اين 
باره مي گفتند: من مديون آقاي وزيري و کتابخانة  ايشان 

هستم و هم چنين زحمات تو!
من کسي را مانند او دقيق، کنجکاو داراي پشت کار بالا 
نديده ام. روزي در منزل بودم، مهمان هم داش��تيم. زنگ 
در ب��ه ص��دا درآمد، آقاي دکتر بود. از من خواس��ت تا 
به کتابخانه بروم. علت را پرس��يدم گفتن��د: از تهران با 
من تماس گرفته اند. س��ؤالي پيش آم��ده که جواب آن 
در کتاب »فتوحات مکيه« اس��ت. در تهران هم به علت 
تعطيلي امروز امکان دستيابي به اين کتاب ندارم. با هم 
به کتابخانه رفتيم و ايشان به پاسخ موردنظرشان رسيدند. 

آن ش�هيد بزرگ�وار، در زمينه هاي 
مختلفي مطالعه و نگارش داش�تند، 
ني�ز  را  خودش�ان  كتاب ه�اي 
دوباره نويس�ي مي كردن�د. از آث�ار 
ايش�ان مي توانم »اولين دانش�گاه، 
آخرين پيامبر«، »گم شده در سقفيه« 

و »دربارة ازدواج« را نام ببرم.

گفت وشنود شاهد ياران با محمدرضا انتظاري 
مسؤول كتابخانة وزيري يزد

پياده مي رفت تا به درد مردم برسد...
مد

درآ

محمدرضا انتظاري، مس��ؤول كتابخانة وزيري 
يزد، به سبب حضور روزانه شهيد دكتر سيدرضا 
پاک ن��ژاد در اي��ن كتابخانه با او مؤانس��ت و 
مؤالفتي عميق داشته است. انتظاري هم چنين از 
ارتباط هاي ويژه ش��هيد پاک نژاد – از جمله با 

مرحوم وزيري گفتني هاي زيادي دارد.
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اين نکته براي من بس��يار حائز اهميت است که ايشان 
پيداکردن جواب را به شنبه موکول نکردند!

جالب اين که پيداکردن پاسخ پرسش ها براي آقاي دکتر 
بس��يار مهم بوده و در اين راه عواملي چون بعُد مسافت 
يا زمان براي ش��ان اهميت نداشته است. به نظر من اين 

بعُد از زندگي دکتر بسيار عجيب بوده است. 
دکت��ر پاک نژاد، بيش��تر کار نوش��تن و مطالع��ه دربارة 
کتاب هاي شان را در همين کتابخانه انجام مي دادند. اين 
کار را پ��س از رفتن به منزل نيز ادامه مي دادند و پس از 
س��اعت 12 ش��ب، باز هم آن ها را پاکنويس مي کردند. 
پاکنويس ه��ا پس از جم��ع آوري، تنظي��م و تدوين به 
صورت کتاب چاپ مي ش��د. گاهي آثارش��ان را براي 
مطالع��ه به ديگران مي دادند و گاهي هم از هر اثر س��ه 
نس��خه براي ما مي آوردند و يکي نيز برايم که روي آن 
نوش��ته شده بود. »تقديم به دوست عزيزم، مدير محترم 

کتابخانة يزد و آستان قدس رضوي«.
ما در کتابخانه يک کتاب از س��ال 1348 داريم که آقاي 
دکتر پشت آن نوشته اند: »تقديم به کتابخانة وزيري يزد 
ک��ه اميدوارم ش��عبه اي از کتابخانة قُ��دس رضوي قرار 
گيرد.« که اين اتفاق هم افتاد. جالب اين اس��ت که آقاي 
دکتر اين نکته را دو س��ال قبل تر نوش��ته بودند؛ گويا به 
ايشان الهام شده بود، من و جناب حاج وزيري هم بسيار 

تحت تأثير قرار گرفتيم.
آقاي دکتر پاک نژاد، از کتاب هاي طب س��نتي و اسامي 
نيز استفاده مي کردند و آن ها را با هم مي سنجيدند. ايشان 
کتاب »رسالة پزشکان« را نوشتند که به چند زبان ترجمه 

شده است.
آيا دانش��جويان يا افراد عادي براي پرس��ش در باب 
مباح��ث علمي و دين��ي از آقاي دکتر ب��ه کتابخانه 

مي آمدند؟
بله، اين افراد حتي از شهرهايي چون تهران و مشهد نيز 
به محضر دکتر مي آمدند. بحث ها گاهي 2 تا 3 س��اعت 

طول مي کشيد. 
آيا آمدن ايشان به کتابخانه نظم خاصي داشت؟

ايشان به غير از مواقعي که در مسافرت بودند، همه روزه 
از س��اعت 3 بعدازظهر تا اذان مغرب در کتابخانه بودند 
و حتي در مورد راحتي کفش در حين مطالعه هم بسيار 

تأکيد داشتند.
شهيد پاک نژاد نماز را در کتابخانه مي خواندند؟

خير، ايشان قبل از اذان تشريف مي بردند، چون مسجد 
نزديک بود و هميش��ه پشت سر آيت الله شهيد صدوقي 
نماز مي خواندند. ايش��ان عاوه بر داشتن نسبت فاميلي 
با آقاي صدوقي بسيار دوست بودند. آقاي دکتر، محرم 
اسرار آيت الله صدوقي بودند. هم چنين پل ارتباطي وي 
با مؤسسات و ادارات دولتي آن زمان به شمار مي رفتند. 
بد نيس��ت اين خاطره را در اين ج��ا نقل کنم: روزي از 
منزل بيرون آمدم. ديدم که دو نفر را گذاش��ته اند اطراف 
حظيره. پس از رس��يدن به کتابخان��ه، اين موضوع را به 
حض��رت آيت الله اطاع دادم. ايش��ان از من خواس��تند 
ت��ا مطلب را ب��ا آقاي پاک نژاد در مي��ان بگذارم و آقاي 
پاک نژاد با شهرباني تماس گرفتند و من ديدم که حدوداً 

پس از 15 دقيقه آن دو نفر رفتند.
روز ديگ��ري، نزديک محل کارم، مأموران ش��هرباني را 
ديدم. آن ها شيشة اتومبيل هايي را که عکس امام خميني 
پش��ت آن بود مي شکس��تند. من اين م��ورد را به آقاي 
صدوقي اطاع دادم و ايش��ان هم رس��يدگي به آن را به 
ش��هيد پاک نژاد واگذار کردند. دکتر با سرهنگ سميعي، 
رئيس پليس راهنمايي وقت که بعداً معاون شهرباني يزد 
ش��د، تماس گرفت و او هم خودش آمد و جلو کار آن 

مأموران را گرفت.
يک بار ديگر ديدم که کسي را در خيابان کتک مي زدند، 
به آقاي پاک نژاد اطاع دادم. ايش��ان هم آمد و ضمانت 
کرد تا او را آزاد کنند. شهيد دکتر سيد رضا پاک نژاد واقعاً  

مشکل گشاي همه بود. 
ديد م��ردم در مورد خ��ود دکتر پاک ن��ژاد و موضع 

سياسي ايشان چگونه بود؟ 
تم��ام مردم يزد ب��ه دکتر پاک نژاد عاقه داش��تند. آن ها 
مي دانس��تند که دکتر عاوه بر اين که پزش��ک اس��ت، 
يک انس��ان متدين و انقابي نيز هس��ت و ديگر اين که 
ايش��ان س��يد هم بودند و اين موجب احترام مضاعف 
او در ن��زد مردم بود. آن ها مي دانس��تند که در مورد هر 
کاري که دارند، مي توانند به دکتر مراجعه کنند. او واقعاً 
ي��ک خدمت گزار صديق براي مردم بود. در تمام موارد 
 اعم از مالي، سياس��ي، فقه��ي، علمي هيچ کس از نزد او 
ناميد برنمي گش��ت و بارها مي شد که بچه هاي مردم را 

براي شان از زندان آزاد مي کرد.
آيت الله صدوقي به دکتر پاک نژاد بسيار احترام مي گذاشت 
و با هم مجالس��ي داشتند. هميش��ه جاي ايشان پهلوي 
حاج آقا وزيري بود. رئيس ش��هرباني و رئيس سازمان 
اطاعات وق��ت هم همين طور. يک ب��ار، آقاي وزيري 
از دکتر پرسيدند که ش��ما اهل منبري يا محراب؟ فوراً 
جواب دادند: »قدي که بهر خدمت مردم محکم ش��ود، 
بهتر از قدي است که در محراب خم شود.« اين گفته را 

دکتر سرلوحه اعمال خود قرار داده بودند.
آيا در مجالسي که با شهيد صدوقي داشتند، شما هم 

حضور داشتيد؟ 
بله، اتفاقاً جلس��ه اي در منزل آيت الله برپا بود که آقايان 
فاضل لنکراني، فلسفي، مهندس زاده و ديگر علما حضور 
داش��تند و بحث در مورد عمل سقط جنين بود و حتي 
پليس هم آمد  در همان مجلس آقاي صدوقي در مورد 
اشکال ش��رعي بعضي از آهنگ ها صحبت کرد و دکتر 
پاک نژاد دربارة بعضي از آهنگ هايي که بر اعصاب اثر بد 
مي گذارند، بحث وسيعي کردند. هم چنين دربارة فلسفة 

حرمت موس��يقي در اين جلس��اتي که برگزار مي شد، 
علما و فضاي زيادي حضور داشتند؛ مانند جناب دکتر 
رمضان خان��ي، مرحوم نايب کبي��ر و همين طور علمايي 

مانند راشد يزدي و رباني.
از ارتباط جوانان با شهيد پاک نژاد يا آيت الل صدوقي 

هم بگوييد.
جوانان ب��راي تأمين هزينه و همچني��ن گرفتن بعضي 
دس��تورات به نزد دکتر پاک ن��ژاد مي رفتند. اين هزينه ها 
شامل هزينه تهيه و تکثير اعاميه ها و رفت وآمد  به طور 
ناشناس و با اتومبيل انجام مي شد که بليت توسط حاج 
آقا صدوقي تأمين مي شد. هم چنين دستگاه تکثير اعاميه 
در منزل ايش��ان بود، گاه��ي اوقات هم به  علت کمبود 

وق��ت و کاغذ ب��راي کپي، يکي از طلبه ه��ا به نام حاج 
رجب عل��ي به کتابخانه مي آمد و من کار تکثير را انجام 
مي داد و در مس��جد حظيره به افرادي مي دادم که توزيع 
مي کردند؛ ازجمله پسرم و برادرم. ديگر اين  که رابط بين 
مل��ت ايران و امام خميني ��  چه در موقعي که در ايران 
بودند يا در فرانس��ه و ع��راق فقط آيت الله صدوقي بود 
و تمام اطاعيه ها و اعاميه ها از طريق ايش��ان در تمام 
نقاط ايران توزيع مي ش��د. رابط بي��ن جوانان و آيت الله 
صدوق��ي دکت��ر پاک نژاد بودن��د. آق��اي صدوقي فقط 
ب��ا جواناني همکاري مي کردند که دکت��ر آن ها را تأييد 
مي کرد. بعد از انقاب نيز آيت الله صدوقي و مدرس��ي 
جواناني را مي فرس��تادند تا من تأييدش��ان کنم. بعد از 
انقاب دکتر پاک نژاد جلسات بسياري براي روشن کردن 
ذهن معلمان، مديران و س��ايرين مي گذاشتند و آن ها را 
با اوضاع مملکت و رهبر واقعي و اين که از چه کس��ي 

پيروي کنند آشنا مي کردند.
خاط��ره اي در زمينة رفع نگراني مردم توس��ط دکتر 
پاک نژاد و کمک به برپايي راه پيمايي توس��ط ايشان 

داريد؟ 
ي��ک روز صب��ح قرار ب��ود راه پيمايي برگزار ش��ود. ما 
بعدازظهر روز قبل پس از تماس دکتر به مطب ايش��ان 
رفتيم. قرار شد تا براي تظاهرات فردا برنامه ريزي کنيم 
که چه شعارهايي داده شود و چه کنيم که درگيري پيش 
نيايد. ش��هيد پاک نژاد به ش��هرباني تلفن زد و گفت که 
فردا  مردم مي خواهند راه پيمايي بکنند، شما به مأموران 
خود دستور دهيد که با مردم درگير نشوند. از آن سوي 
تلفن مسؤولان شهرباني هم به آقاي دکتر پاک نژاد گفتند: 
شما تعهد مي دهيد که مردم فحاشي نکنند و به حکومت 
ناسزا نگويند؟ شهيد پاک نژاد پاسخ دادند: بله، من متعهد 
مي ش��وم، و پ��س از ما جوان را توجي��ه کرديم که يک 
راه پيمايي ضددولتي و آرام باشد و دکتر پاک نژاد هميشه 
در اين مواقع با رؤس��اي شهرباني، ساواک، ژاندارمري، 
هماهنگي مي کردند. البته يکي از رؤساي اطاعات دکتر 
پاک نژاد را تهديد کرد، اين دعوا ادامه پيدا کرد و سرانجام 
بعد از عوض شدن رئيس آن  خاتمه يافت. يادم است که 
وقت��ي آيت  الله فاضل لنکران��ي دوران تبعيد خود را در 
يزد مي گذراندند، چون باي��د دورة فقه را مي گذراندند 
به کتابخانة ما مي آمدند و در آن جا مش��غول بودند. يک 
روز از طرف ش��هرباني به کتابخانه زنگ زدند و گفتند: 
ش��خصي در يزد تبعيد است و به کتابخانة شما مي آيد. 
گفت��م: آيت الله فاضل لنکراني را مي فرماييد؟ گفتند بله، 
مي خواس��تند تا با ايشان صحبت کنند و من هم گوشي 
را به ايشان دادم و از ايشان اجازه گرفتم که مي توانم به 
حرف هاي شما گوش دهم؟ و اجازه دادند و شنيدم که 
آن سرباز با لحن بد و  تند به آيت الله لنکراني گفتند: مگر 
ما به ش��ما دستور نداده ايم که هر روز صبح به شهرباني 
بياييد و دفتر را امضا کنيد. ايشان در جواب گفتند: سگ 
هم ش��رم مي کند بيايد ش��هرباني تا دفتر را امضاء کند. 
س��رباز در جواب گفت: مي خواهي کار دستت بدهم؟ 
آي��ت الله فاض��ل لنکراني گفتند: ه��ر غلطي مي خواهي 
بکن، خدا ان ش��اءالله جوابت را بده��د. من که از ترس 
دست هايم به لرزش درآمده بود به ايشان گفتم: حاج آقا، 
شما که اين قدر آرام و نجيب هستيد، اين چه حرفي بود 
که زديد؟ گفت: مرتيکه پدرسوخته خجالت نمي کشد، 
مي گويد بروم ش��هرباني دفتر را امض��اء کنم. خدا گواه 
اس��ت که آي��ت الله لنکراني اين قدر باق��درت بودند که 
هيچ وقت به ش��هرباني نرفتند. يک روز در خانة آيت الله 
صدوقي بوديم و ديدم که مأمور شهرباني آمد و به ايشان 
احترام گذاش��ت و معلوم شد که او يک مسلمان واقعي 

تمام م�ردم يزد ب�ه دكتر پاک ن�ژاد علاقه 
داش�تند. آن ها مي دانستند كه دكتر علاوه 
بر اين كه پزشک است، يک انسان متدين و 
انقلابي نيز هست و ديگر اين كه ايشان سيد 
هم بودند و اين موج�ب احترام مضاعف او 
در نزد مردم بود. آن ها مي دانس�تند كه در 
مورد هر كاري كه دارند، مي توانند به دكتر 

مراجعه كنند.
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است. گفت: رئيس شهرباني اطاعيه داده که معترضان را 
زندان، تبعيد و اعدام مي کنيم. خاصه اين که هر حرفي 
را بالاي منبر نزنيد. و ايش��ان در جواب گفتند: سام ما 
را ب��ه او برس��انيد و بگوييد که ما ن��ه از تبعيد و زندان 
مي ترس��يم و نه از اعدام. 25 دقيقه نشد که خود رئيس 
ش��هرباني آمد و احترام گذاشت و از طرفي گفت: اين 
مأمور سرخود اين حرف را زده. من هم چنين دستوري 
نداده ام، و زود آن جا را ترک کرد. پس ببينيد که آيت الله 

صدوقي چقدر قدرت داشتند.
دربارة رابطة آقاي دکت��ر پاک نژاد با حاج آقا وزيري 

براي ما بگوييد.
آقاي دکتر پاک نژاد با حاج آقا وزيري خيلي رفيق بودند 
و يک��ي از افتخارات کتابخانة وزيري اين بود که اولين 
کتاب کتابخانه با دست خط خود آقاي دکتر ثبت و نوشته 
شده و در دفتر کتابخانه موجود است. خيلي از فقرا که 
به حاج آقا وزيري مي رس��يدند، از طريق آقاي دکتر بود 
و به همين خاطر هميش��ه در کتابخان��ه بود. و حاج آقا 
وزيري هميش��ه در س��خنانش مي گفت: دکتر پاک نژاد 
حجتي براي مردم اس��ت و هيچ وقت خود را گم نکرده 
و از دينش دست برنداشته و هميشه خدمت گزار مردم 
بوده است. اين قدر دکتر پاک نژاد را قبول داشتند که حتي 
وقتي فشارشان بالا مي رفت، با اين که پسر خودشان هم 
دکتر بود، باز هم دکتر پاک نژاد را مي خواس��تند و دکتر 
ه��م با اين ک��ه مريض و مراجع داش��تند، از آن ها وقت 
مي خواستند و سريع به وضع حاج آقا وزيري  رسيدگي 

مي کردند. 
يادم اس��ت که کتابي بود به اس��م »معجزة لغت« و تمام 
کس��اني که در يزد مي خواس��تند به مکه مشرف شوند، 
خدم��ت حاج آقا مي آمدند و ايش��ان 5 کت��اب عربي را 
که کتابخانة ما احتياج داش��ت، مي گفتند تا اين کساني 
که به مکه مشرف مي ش��دند، به جاي سوغات براي ما 
بياورن��د، ام��ا اين کتاب معجزه لغ��ت  را که خيلي هم 
مهم بود، هيچ کس براي ما نياورد، تا موقعي که حاج آقا 
وزي��ري فوت کردند و من در خصوص اين موضوع با 
دکتر پاک نژاد درد دل کردم. بعد وقتي دکتر سيدحس��ن 
پاک نژاد برادر دکتر س��يدرضا پاک نژاد داش��تند به مکه 
مي رفتن��د، دکتر به برادرش اين کتاب را س��فارش داد. 
وقتي برادر دکتر پاک نژاد در بازار مدينه بودند، اسم اين 
کت��اب را از ياد بردند و هرچ��ه کتابخانه هاي مدينه را 
گشتند، پيدايش نکردند و به خاطر قولي که داده بودند به 
مسجدالحرام رفتند و از خدا خواستند که اسم کتاب را 
به ياد آوردند. ايشان به جدش قسم مي خورد و مي گفت 
که همان ش��ب حاج آقا وزيري به خوابم آمدند و اسم 
کتاب را گفتند و بعد کت��اب را تهيه کرديم. پس ببينيد 

چقدر ارتباط روحي نزديکي داشتند.
شباهت هاي زيادي از لحاظ ديني و منطقي و خدمت 
به مردم، بين حاج آقا وزيري و دکتر پاک نژاد مي بينيم. 

دربارة رابطه اين دو نفر  بيشتر توضيح دهيد.
خود دکتر هميشه مي گفتند که من شاگرد مکتب حاج آقا 
وزيري هستم و هم چنين پدر و مادر دکتر عاقة زيادي 
به حاج آقا داشتند و مادرشان که بي بي زينب نام داشت، 
ه��ر وقت که حاج آقا وزيري بالاي منبر مي رفتند، گريه 
مي ک��رد و خود دکتر مي گفت که وقتي حاج آقا وزيري 
ب��راي روضه خواني به خانة ما مي آمدند، هر مريضي که 
آن اطراف بود، زود خوب مي شد. آقاي دکتر از کودکي 
تا آخر عمرش��ان، عاق��ة خاصي به ح��اج آقا وزيري 
داشتند، تا موقعي که دوم ارديبهشت 1356 ايشان فوت 
کردند، يعني کارهاي ش��ان مثل هم ب��ود. دکتر پاک نژاد 
پزشک جسماني بود و حاج آقا وزيري پزشک روحي. 

خدا گواه اس��ت که يک بار، ساعت 10 و 30 دقيقه شب 
ب��ود، من به مطب دکتر رفت��م، در آن جا 3، 4 تا مريض 
کهن س��ال بودند ک��ه وقتي در اتاق دکتر باز ش��د، يک 
مري��ض آمد بيرون. دکتر به من گفت بيا تو. گفتم دکتر 
تو مريض داريد. گفت: نه اين ها از خودمان هس��تند و 
من گوش��ة اتاق نشس��تم و بعد که کار دکتر تمام ش��د 
و مريض ها پول را گذاش��تند و گفت پ��ول را برداريد، 
من نمي خواهم. بعد، مريض آخر که آمد، برايش نسخه 
نوش��ت و از مريض پرسيد پول داروها را داري؟ گفت: 
مگر چقدر مي شود؟ گفت: 27 � 28 تومان گفت: نه. بعد 
همراه با نس��خه، پولي را هم به مريض داد. حتي بعضي 
اوقات در بالاي نسخه مي نوشتند: دارو را بدهيد، چون 
با داروخانة رازي حساب داشتند. بعد که مريض رفت، 
گفتم: دکتر، بگذار کشوي ميزت را ببينم. گفت: نه. من 
قسمش دادم و بعد که توي کشو را نگاه کردم، ديدم که 

فقط 16 تومان در آن جا موجود بود.
يادم اس��ت که يک بار، صداوس��يما رفتي��م، آقاي دکتر 
پاک نژاد وس��ط نشستند، من سمت راست و آقاي دکتر 
ش��اهد هم سمت چپ ايش��ان نشس��تند. خبرنگاران، 
س��ؤالاتي کردند و زندگي دکتر پاک نژاد را مورد بحث 
ق��رار دادند و من اتفاقاً اين قضيه را اين جا بيان کردم و 
گفتم ش��بي دکتر رمضان خاني تشريف بردند به مطب 
دکتر پاک نژاد و کاري داش��تند. مي دانيد که دکتر شاهد 
و دکتر رمضان خاني، ش��اگردان مکت��ب دکتر پاک نژاد 
بودن��د و ه��ر کاري که بود، مرتب با ايش��ان در تماس 
بودند؛ يعني شهيد پاک نژاد بزرگ ترشان بود. من رفتم به 
مطب شان، وقتي خواستم خداحافظي کنم و بروم، آقاي 
دکتر گفت: هزار تومان به من قرض بده. گفتم: بله، آقاي 
دکت��ر. بعد تمام پول هاي��م را درآوردم و گفتم هرچقدر 
که مي خواهيد، برداريد. گفتند: نه، همين کافي اس��ت، 
بيش��تر نمي خواهم و کشوي ميز را کش��يدند و گفتند: 
بين��داز اين جا. گفتم يعني چه؟ گفت: امش��ب آخر ماه 
است و من هر چه بابت طبابت در اين ماه پول گرفته ام، 
در اين کش��وي ميز اس��ت و هر چه مانده باش��د، براي 

خرجي خانم اس��ت. امشب مي خواهد پول بردارد ولي 
هيچي در کشو نيس��ت و خانم اعتراض مي کنند. چون 
در عرض ماه هرچه از مردم پول گرفته ام به فقرا داده ام. 
دکتر سيدعباس پاک نژاد مي گفتند: يک بار، من از تهران 
ب��ه يزد آمدم. در مطب دکتر بودم. صحبت ش��د برويم 
به محمدآب��اد و يک کاري انجام بدهي��م. وقتي آمديم 
بيرون، خواستيم سوار ماشين شويم که گفت: عباس، بيا 
با تاکس��ي برويم. با تاکسي رفتيم و به کسي که مريض 
بود  در محمدآباد سر زديم. وقتي که به مطب بازگشتيم، 
دکتر سيدرضا گفت: عباس، بيا با ماشين برويم به خانه. 
گفتم: دکتر، چرا آن دفعه با ماشين نرفتيم؟ گفت: وقتي 
مي خواستيم برويم، ديدم يک گربه زير ماشين خوابيده، 

اگر ماشين روشن شود، گربه اذيت مي شود. آيا کسي را 
تا به حال اين گونه ديده ايد؟ از شهيد پاک  نژاد، چيزهايي 
ديده ام که به خدا در هيچ کس��ي نديده ام. چه شخصيتي 
داش��تند. جزو افتخارات من اس��ت که ب��ا چنين مردي 
ب��وده ام. ايش��ان در زهد و تقوا و  تواض��ع و فروتني و 

خدمت به خلق استثنائي بودند.
حاج آقا، بخشي از زندگي آقاي دکتر فعاليت مربوط 
به وکالت مردم در مجلس اس��ت. قطعاً ايشان قبل از 
اين که تصميم به وکالت بگيرند، خوب فکر کرده اند. 
مي خواهم بدانم که نقش آيت الل صدوقي در اين کار 
چه بوده اس��ت و خود دکتر در اين باره چه بينش��ي 

داشتند؟ در اين باره صحبت بفرماييد.
البته من مي خواس��تم عرض کنم که بيست و چند سال 
از اين قضايا گذش��ته و من خيل��ي جزئيات را به خاطر 
ندارم. يک روز آقاي دکتر تش��ريف آوردند به کتابخانه. 
البته بعد از پيروزي انقاب زمزمه اي بود که اگر کس��ي 
لايق نمايندگي مجلس اس��ت آقاي دکتر اس��ت، چون 
کس��ي به اندازة دکتر پاک نژاد براي اين انقاب زحمت 
نکش��يده بود. ح��الا برگرديم به بح��ث خودمان. دکتر 
مثل هميشه بعدازظهر آمدند به کتابخانه و گفتند: آقاي 
انتظاري، امروز آمده ام تا با ش��ما مش��ورت کنم. گفتم: 
اصاً قابل نيس��تم. گفتند: بر حس��ب تکليف ش��رعي، 
رفتم براي مجلس اس��م بنويسم؛ حالا نظر تو چيست؟ 
گفتم: دکتر، اين لباس براي اندام ش��ما متناس��ب است، 
کسي لايق تر از شما براي مجلس نيست، ولي براي اين 
مجلس خيلي ها سرودست مي شکنند. آيا فکر مي کرديد 
ک��ه اگر به مجلس برويد، چه کس��ي در يزد براي مردم 
ش��هر، اين کارها را انجام مي دهد؟ گفتند: تو. گفتم: نه 
من قابل نيستم. اگر شما نباشيد، ديگر چه کسي هست 
که به فقرا برسد و مريض ها را ببيند؟ گفتند: خدا بزرگ 
است. آيا تو اين کمک را مي کني؟ گفتم: با تمام وجود. 
افتخار مي کردم براي تبليغ همه جا با دکتر بروم. البته دکتر 

سيدرضا پاک نژاد احتياج به تبليغ نداشت.
يادم اس��ت که س��ال ها بعد، دکتر س��يدعباس پاک نژاد 
تش��ريف آوردند يزد  اول  که ايشان از عراق آزاد شدند 
آمدند يزد همين که وارد حياط منزل ش��دند، پدرش��ان 
گفتن��د: عباس رفيق حاج آقا رضا آم��د. )مرا مي گفتند( 
اگرچه در ش��أن ايشان نبودم  به عنوان پادو و شاگرد و 
موقعي که مي خواستند وکيل بشوند آمدند به کتابخانه، 
م��اه مبارک رمضان بود، من همراه دکتر پاک نژاد بودم و 
در جلسات آثار ايشان بودند. من خودم بازرس انتخابات 
بودم و به تمام صندوق هاي داخل شهر سر مي زدم. بيشتر 
مردم به دکتر رأي دادند و از طرفي حتي بعضي از مردم 
از رفتن دکت��ر گريه مي کردند، چون مي گفتند اگر دکتر 

برود، ديگر چه کسي پشت و پناه ماست؟ 
با اين ک��ه نمايندة مجلس بودند، ولي ه��ر هفته به يزد 
مي آمدند. يک روز پس��رم مريض ش��د، بردمش دکتر، 
ساعت 3 بعدازظهر بود. پسرم بعد از معاينه مطب رفته 
و در ماشين نشس��ته بود. من رفتم داروخانه و آن جا به 
من گفتند ببين دکتر پاک نژاد در پياده رو در حال قدم زدن 
است. من سريع دويدم داخل ماشين و رفتم سمت دکتر 
و گفتم آقاي دکتر براي چه پياده مي رويد، هوا گرم است، 
خداي نکرده اتفاقي مي افتد. گفتند: کس��ي به من کاري 
ندارد. حيف گلوله نيست که به من بزنند )به شوخي(! من 
گريه کردم و گفتم: تو را به خدا اجازه بدهيد برسانم تان، 
حداقل بگذاريد همراه ش��ما بيايم. گفتند: نه برو به زن 
و بچه ات برس. پس ببينيد که اين مرد با اين که نمايندة 
مجلس بود؛ پياده در شهر راه مي رفت تا اگر مشکلي در 

جايي پيش آمد، بتواند حل کند.

آقاي دكتر پاک نژاد با حاج آقا وزيري خيلي 
رفي�ق بودند و يكي از افتخ�ارات كتابخانة 
وزيري اين ب�ود كه اولين كتاب كتابخانه با 
دس�ت خط خود آقاي دكتر ثبت و نوش�ته 
شده و در دفتر كتابخانه موجود است. خيلي 
از فقرا كه به حاج آقا وزيري مي رسيدند، از 
طري�ق آقاي دكت�ر بود و ب�ه همين خاطر 

هميشه در كتابخانه بود. 
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چگونه با دکتر پاک نژاد آشنا شديد؟
دکتر در مدارس سخنراني مي کردند، از همان جلسات بود 
که به ايش��ان ارادت پيدا کردم و بعد از آن در انجمن هاي 
ديني که بعد از ظهرهاي جمعه تشکيل مي شد، هم شرکت 
مي کردم، و اين آشنايي ادامه پيدا کرد. اما کسي که باعث 
آش��نايي اوليه ما شد، آقاي رضازاده، معلم کاس پنجم ام 

بود که مرا به دکتر معرفي کرد. 
در زم��ان آش��نايي تان، پي��ش آمد که براي مس��أله اي 

خصوصي از شهيد پاک نژاد  کمک بگيريد؟
بله، ماج��را از اين قرار بود که من پدرم را قبل از انقاب 
از دست داده بودم و مي خواستم ترک تحصيل کنم.  پس 
رفتم به درمانگاه ش��ماره يک و به دکتر گفتم: پولي براي 
ادامه تحصيل ندارم. ايش��ان يک برگ نسخه برداشتند و 
گفتند: هزينه مدرس��ه تو ماهي چقدر است؟ گفتم: ماهي 
س��يصد تومان. نس��خه اي را که نوش��ته بودند، به بازار 
خان ب��ردم و به حجره آقاي نادرزاده، مس��ؤول صندوق 
قرض الحسنه حضرت ولي عصر)عج(، بردم. آقاي نادرزاده 
ماهيانه مبلغ سيصد تومان به من پرداخت مي کرد و هزينه 
درس��م تأمين مي شد. دو س��ال باقي مانده تحصيلم را به 

دکتر مديونم.
بار ديگري که ش��هيد پاک نژاد  کمکم کردند، زماني بود 
که بايد س��ربازي مي رفتم. ايشان سفارش مرا به سروان 
مطيعي��ان، رئيس حوزه نظ��ام وظيفه ي��زد، کردند. دکتر 
پاک نژاد  آن قدر ب��راي همه عزيز بودند که وقتي به دفتر 
س��روان مطيعيان رفتم، طوري با م��ن رفتار مي کردند که 
انگار درجه دار يا مس��ؤولي وارد حوزه  ايشان شده است. 
به هرح��ال چون دکتر ش��رايط زندگي مرا براي س��روان 

توضيح داده بود، از سربازي معاف شدم.

شهادت دکتر را به خاطر داريد؟
روز ش��هادت دکتر به ته��ران رفتم. فکر مي کنم به غير از 
خانواده دکتر پاک نژاد، تنها کس��ي که در هر دو شهر و در 

يک روز، شهيد پاک نژاد را تشييع کرد، من بودم.
هيچ گاه براي کار درماني و پزشکي هم به دکتر مراجعه 

مي کرديد؟
بله. يک ب��ار زماني که پدرم به رحمت خدا رفتند، به نزد 
دکت��ر مراجعه کردم. يادم نمي رود س��اعت ي��ازده و نيم، 
دوازده ش��ب بود ک��ه به در خانه دکتر رفتم و از ايش��ان 
خواس��تم تا گواهي فوت پدرم را صادر کند، دکتر گفت 
مشکلي دارد که نمي تواند بيايد، ولي شما با دکتر سينک 
– يک دکتر هندي بود و از پرنسل بيمارستان اميرالمؤمنين 
)هراتي سابق(- تماس مي گيرم، ايش��ان اين کار را براي 
ش��ما انجام مي دهند. من که رفتم، ايشان در خانه، آماده، 
ايستاده بود، همراه من آمد و جواز دفن پدرم را صادر کرد. 

وقتي خواستم حق الزحمه شان را حساب کنم، دکتر سينک 
گفت ک��ه مي خواهي مرا از ي��زد و از ايران بيرون کنند؟ 
گفتم براي چه؟ دکتر سينک گفت: من از مريضي که دکتر 

پاک نژاد معرفي کرده است، پول نمي گيرم.
به نظر شما چرا پول نگرفت؟

هم��ه اش به خاطر دکتر پاک نژاد بود. دکتر با وقار و  ديگر 
خصوصي��ات مثبتش، به اطرافيانش هم درس مي داد. اگر 
يک شب به مطب دکتر مي رفتيد، مي ديديد که دکتر، حتي 
پنج تومان هم ندارد؛ آن هم پزش��کي که از عصر تا آخر 

شب دست کم صد تا مريض را معاينه  کرده بود. 
البت��ه دکتر به خاطر پول کار نمي کرد، چون اگر براي پول 
بود، ديگر هزينه داروي بيماران را قبول نمي کرد. زير نسخه 
مي نوشت اين دارو هيچ جا پيدا نمي شود. بعد، مي رفتيم به 
داروخانه رازي، دارو را مي گرفتيم، اما وقتي مي خواستيم 
پول نسخه را پرداخت کنيم، مرحوم رمضان خاني مي گفت 
آقاي پاک نژاد پول آن را حس��اب مي کند. حالا ديگر چه 
کس��ي مي تواند همانند دکتر پاک نژاد را پيدا کند؟! ايشان 
آن قدر تأثيرگذار بودند که هنوز هم بعد از گذشت چندين 
سال از شهادت دکتر پاک نژاد، افرادي را مي شناسم که به 
آن ش��هيد اعتقاد دارند، مي روند سر خاکش و مي گويند: 
دکتر، ما سرما خورده ايم، کليه مان درد مي کند، سينه مان درد 
مي کند. ايش��ان هم شب به خواب شان مي آيد و مي گويد 

چه بخور و چه کار کن يا چه دارويي استفاده کن. 
به نظر شما، آقاي دکتر چگونه بر ذهنيت آن دکتر هندي 

تأثير گذاشته بود؟ 
رفتار، اخاق و خصوصي��ات دکتر براي همه درس بود. 
مي گويند چون س��خن از دل برآيد، لاجرم بر دل نشيند. 
دکتر چون خودش به حرف هايي که مي زد عمل مي کرد، 

من  پ�درم را قبل از انقلاب از دس�ت 
داده بودم و مي خواستم ترک تحصيل 
كنم.  پ�س رفتم به درمانگاه ش�ماره 
ي�ک و به دكتر گفتم: پولي براي ادامه 
تحصيل ندارم. ايشان يک برگ نسخه 
برداش�تند و گفتند: هزينه مدرسه تو 

ماهي چقدر است...

 گفت وشنود شاهد ياران با علي محمد مقدسي

شهيد پاک نژاد تمام ناشدني است...

درآمد
تمام گفت وگوها و تأكيدهاي علي محمد مقدسي در 
يك س��اعت بحث و سؤال و جواب، با صحه گذاشتن 
بر خوبي ها و مهرباني هاي پزشك شهيد يزد گذشت. 
شهيدي كه بنابر گفته هاي مقدسي، در زمان حياتش، 
نقش پدر مهربان اهالي شهر يزد را داشته است. پزشکي 
كه اگرچه شهيد شده اس��ت، اما هرگز فراموش يا به 

عبارت مصاحبه شونده، تمام نمي شود.
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پزشکان ديگر هم از او ياد مي گرفتند. کدام پزشکي را الآن 
س��راغ داريد که از چهار بعد از ظهر تا ساعت يازده شب 
به مطب برود و درآمد مطبش پنج تومان باشد؟ چون دکتر 
از نيازمندان هزينه اي نمي گرفت، پزشکاني هم که با او کار 

مي کردند، پول نمي گرفتند يا کمتر مي  گرفتند. 
اتفاقاً درباره همين رفتار و منش دکتر، يکي از دوس��تانم 
تعري��ف مي کرد ک��ه يک نفر براي مداوا خدمت ش��هيد 
پاک نژاد مي رود. دکتر بعد از معاينه به او مي گويد که برو 
به داروخانه دکتر رمضان خاني و از آن جا دارويت را تهيه 
کن، چون هيچ داروخانه ديگري داروي شما را ندارد. او 
فک��ر مي کند که قراري بين آقاي دکت��ر و داروخانه آقاي 
رمضان خاني هست، از دم در مطب تا داروخانه رازي بد 
و بيراه به دکتر مي گفته است، وقتي آن جا مي رسد و مي بيند 
که پول دارو را از او نگرفتند، برمي گردد پيش آقاي دکتر 
و گريه مي کند و مي گويد آقاي دکتر مرا ببخش. گناهت 
را پاک کردم، غيبتت را کردم چون از در مطبت که بيرون 
رفتم، تا دم داروخانه همه اش بد و بيراه مي گفتم که نکند 
قرار و مداري با داروخانه رازي داريد؛ در صورتي که شما 

پول نسخه مرا از قبل پرداخت کرده بوديد.
حماي��ت دکت��ر از خانواده ها يا ک��ودکان بي بضاعت 

چگونه بود؟
دکتر پاک نژاد هميشه و در تمام مواقع سال به فکر مستمندان 
و بي بضاعت ها بود. کميته امداد حضرت امام)ره( که الآن 
تشکيل شده، پنجاه سال پيش توسط دکتر پاک نژاد براي 
مردم يزد درست شده بود. شهيد بدون اين که کسي بفهمد 
براي خانواده هاي بي سرپرست و دانش آموزان بي بضاعت 
وسايل مورد نيازشان را آماده مي کرد و به در خانه هاي شان 
مي برد. راضي نبود کسي بفهمد که اين کمک ها از ناحيه 

چه کسي صورت مي گيرد. 
در خيل��ي جاها هم ب��ه اين هدف رس��يد؛ مثل ترک آباد 
اردکان. ايش��ان همه وسايل را آماده مي کرد و به ترک آباد 
ک��ه منطقه محرومي بود، مي ب��رد و توزيع مي کرد. در آن 
منطقه کس��ي دکتر را نمي شناخت. بعد از شهادت دکتر، 
وقتي اين کمک ها قطع مي شود و مردم کنجکاو مي شوند 
بدانند که چه کسي اين کارها را مي کرده - و بعد از مدتي- 
ماشين دکتر را شناسايي مي کنند - ماشين دکتر يک هيلمن 
معمولي بود- بالاخره  به وسيله ماشين ايشان مي فهمند که 

آن فرد خيّهر، شهيد پاک نژاد بوده است.
در دوره اي که در مجل��س بودند هم همين طور رفتار 

مي کردند؟
متأس��فانه عمر کوتاه دکتر اجازه نداد که ايش��ان بيشتر به 
مردم خدمت کنند، اما در همان مدت کوتاه، همه با ذات 
پاک دکتر آش��نا ش��دند. مثاً ايش��ان با اتوبوس به تهران 
مي رفتند و مي آمدند و حتي کرايه صندلي خالي بغلي شان 
را هم مي دادند. وقتي از دکتر س��ؤال مي شود که چرا اين 
کار را مي کني؟ مي گويند ش��ايد کس��ي با من کار داشته 
باشد، درست نيست من نشسته باشم و او روي پا بايستد. 
بگذاريد صندلي کنار من خالي باش��د تا اگر در طول راه 
کسي با من کاري داشت، روي صندلي بنشيند و حرفش را 
بزند و جلوي من نايستد. به همين دليل است که من عقيده 
دارم که همه موارد زندگي  دکتر پاک نژاد توأم با حُس��ن و 

خلوص است؛ چنين آدمي هيچ گاه تمام نمي شود. 
ش��ما در کارهاي تبليغات��ي دکتر پاک ن��ژاد دو دوره 

انتخابات هم شرکت مي کرديد؟
بل��ه، اتفاقاً يک موضوع خيلي جال��ب در آن زمان اتفاق 
افتاد. در اوايل انقاب، دوس��تي داش��تي داشتم که بعد از 
پي��روزي نهضت انقاب به من گف��ت انقاب در اين جا 
ديگر تمام ش��د، حالا بايد به فلسطين برويم. يک نفر هم 
آم��د و از ما عکس گرفت تا کارمان را درس��ت کند و ما 

را به فلس��طين ببرد. ما عکس و مدارک را تحويل داديم، 
بعد از دو جلسه شرکت در آن جلسات، فهميديم که اين 
کارها زير نظر سازمان مجاهدين خلق صورت مي گيرد، 
بنابراين  ما منصرف شديم، اما آن ها عکس و مدارک مان 

را پس ندادند.
اين ها گذش��ت ت��ا اين ک��ه ي��ک روز، آقايي در س��تاد 
انتخاباتي ش��هيد پاک نژاد به من گفت ک��ه او و برخي از 
دوس��تانش، از آق��اي صدوق��ي خواس��ته هايي دارند که 
 اگر ايش��ان تا صب��ح آن ه��ا را عملي نکند، قرار اس��ت 
با مجاهدين خلق هم دس��ت شوند و به خيابان بريزند. ما 
خدمت آقاي صدوقي رفتي��م و ماجرا را تعريف کرديم. 
آقاي صدوقي هم گفتند همه چيز را بنويس. ما نوش��تيم 
و آقاي صالح دس��توري در نامه ما زيرنويس کردند تا به 
دادگس��تري برويم. ما به دادگس��تري ميدان بعثت رفتيم، 

ول��ي مأمور آن جا نامه م��ا را به مجاهدين رس��انده بود. 
مجاهدي��ن هم که به دنبال فرصت بودن��د، اين نامه را در 
روزنامه »مجاهد« چاپ کردند. من وقتي ماجرا را فهميدم 
که داشتم از مسجد ما اس��ماعيل بيرون مي آمدم. دکتر 
پاک نژاد مرا ديد، دستي به شانه ام زد و گفت: پورمقدس، 
معروف  شدي ! گفتم: براي چه  آقاي دکتر؟! چطور شده؟ 
دکتر گفت: نامه و عکس��ت را در روزنامه چاپ کرده اند. 
گفتم: دکتر، به خدا، به پير، به پيغمبر، من آن ها را به ايشان 
نداده ام. ايش��ان گفت: برو سراغ آقاي صدوقي و ماجرا را 
براي��ش تعريف کن. آقاي صدوقي گفتند که دکتر را پيدا 
کن، چون ايش��ان هميشه و همه جا و در تمام مسائل يار 
و ياور شهيد صدوقي بود. به هرحال بعد از چند تا تماس، 
دکت��ر را در منزل مرحوم رمضان خاني پيدا کرديم و پيغام 
آقاي صدوقي را به او داديم. فردا صبح همه يک جا جمع 

شديم، آقاي صدوقي به شهيد پاک نژاد گفتند زنگ بزن تا 
مسؤول دادگستري بيايد و توضيح بدهد که به چه حسابي 
عکس و نامه را در روزنامه چاپ کرده اند؟ آقاي دکتر، اول 
فکر کردند که افراد دادگستري مخصوصاً نامه ما را چاپ 
کرده اند، در صورتي که بي توجهي مأمور دادگستري باعث 

شده بود که آن نامه در روزنامه منتشر شود.
بارزترين خاطره اي که از ش��هيد پاک نژاد  در ذهن تان 

مانده، چيست؟
اين شايد خاطره نباشد، چون بعد از شهادت ايشان اتفاق 
افتاد. ماجرا از اين قرار بود که10-12 سال بعد از شهادت 
دکتر، برادرشان حس��ن آقاي پاک نژاد به من گفت که قبر 
دکتر به خاطر ريگ زار بودن آن جا دارد نشس��ت مي کند، 
چون رسم است که مردم وقتي براي زيارت مي آيند، آب 
مي ريزند و حاجت طلب مي کنند. ايشان به من گفتند که 
اگر مي تواني برو و کاري بکن. من گفتم: اين جا درس��ت 
مي شود، به شرط اين که از روي لحد، بتون بريزيم و بعد، 
سنگ را سر جايش بگذاريم. حسن آقا قبول کردند؛ فقط 
دو شرط براي ما گذاشتند. اول اين که بنا به وصيت دکتر 
پاک نژاد، سنگ بيشتر يک ميلي متر از زمين بلندتر نباشد و 
دوم اين که سنگ از جنسي باشد که نشکند. گفتم: حسن 
آقا، همه جا سنگ را بلندتر مي گيرند، شما چرا اين کار را 
نمي کنيد؟ حسن آقا گفت: برادرم گفته شايد پاي نابينايي 
به اين س��نگ بخورد و زمين بخورد. ببينيد، فکر شهيد تا 

کجاها رفته و مراقب همه چيز بوده است.
حالا که اين ماجرا را تعريف کردم، دوس��ت دارم نکته اي 
هم راجع به ش��هيد محمد پاک نژاد بگويم. ايش��ان شهيد 
خيلي غريبي در يزد هستند؛ سنگ را که برداشتم، ديواره 
وسط لحد خراب شد. وقتي خاک روي صورت محمد آقا 
را جمع کردم، بعد از ده، دوازده سال صورت دکتر محمد 
پاک نژاد دس��ت نخورده باقي مانده بود. موهاي شان شانه 
شده و به يک طرف رفته بود و بوي عطر و گاب از قبر 
بيرون مي آمد. شايد باورکردني نباشد، ولي آدم واقعاً خيال 
مي کرد که جنازه را همان موقع به خاک سپرده اند. اين هم 
جداً جاي تعجب دارد، ولي کار خداست. آن بزرگواران، 
جز خدا چيزي نمي خواستند و فقط براي رضاي خدا بود 
که به مردم خدمت مي کردند. البته ما خيلي کوچک تر از 
آن هستيم که بتوانيم راه آن ها را ادامه بدهيم. ان شاءالله که 
به خواست خدا همه مردم بتوانند قدردان شهداي عزيزمان 

باشند؛ مخصوصاً اين دو شهيد از خانوادة پاک نژاد.

دكتر پاک نژاد هميش�ه و در تمام مواقع 
س�ال به فكر مستمندان و بي بضاعت ها 
ب�ود. كميته امداد حضرت ام�ام)ره( كه 
الآن تش�كيل ش�ده، پنجاه سال پيش 
توس�ط دكتر پاک نژاد براي م�ردم يزد 

درست شده بود.
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زمان��ي را  که کتاب دکتر پاک نژاد منتشرش��د، به 
ياد مي آوريد؟

دقيقاً. اين کتاب، مهم ترين س��ندي اس��ت که خط 
فکري ش��هيد پاک نژاد را نشان مي دهد و از هر نظر 
قابل توجه اس��ت. »اولين دانش��گاه، آخرين پيامبر« 
چندي��ن جلد ب��ود. اولين جلد اين کت��اب، مظلوم 
گمشده در س��قيفه نام داشت و دکتر بعد از انتشار، 
ي��ک جل��د از آن را به من هديه دادن��د. من کتاب 
را ب��ه خانه آوردم و پس��رم ک��ه در آن زمان کاس 
دوم ابتدايي بود، همان ش��ب، کتاب را برداشت و با 
صداي بلند آن را خواند. من که خيلي خسته بودم و 
مي خواستم بخوابم، پسرم را دعوا و مجبورش کردم 
تا بخوابد. ما خوابيديم، اما من آن ش��ب در خواب 
ديدم که پس��رم با صداي بلن��د دارد همان کتاب را 
مي خواند. دوباره در خواب پس��رم را داش��تم دعوا 
مي ک��ردم که متوجه ش��دم، کنار حي��اط، خانم بلند 
قامتي با حجاب و روبنده ايستاده اند و دارند گوش 
مي کن��د. وقتي بچه ام را دع��وا مي کردم، آن خانم به 
م��ن پرخاش کرد که تو ب��رو بخواب. بگذار تا بچه 
اين کتاب را بخواند، ما داريم اس��تفاده مي کنيم. من 
در عالم خ��واب، حس کردم ايش��ان بايد حضرت 
زهرا )س( باش��ند و ناراحت شدم که پسرم را دعوا 

کردم. 
ف��رداي آن روز خدم��ت آقاي پاک نژاد رس��يدم و 
ماج��را را تعريف کردم. ايش��ان خيل��ي تحت تأثير 
ق��رار گرفتند و گفتن��د بعد از نوش��تن اين کتاب، 
بسيار خس��ته ش��ده بود ه اند و نمي خواسته اند باقي 
جلده��اي کتاب را بنويس��ند، ولي ب��ا توجه به اين 
خواب و عنايت حضرت فاطمه زهرا)س(، نگارش 
جلدهاي بعدي آن را ادامه مي دهند و اين کار را هم 

انجام دادند و به نظر من، بي نظير بودن اين کتاب ها 
به خاطر عنايت حضرت زهرا)س( است.

شما يکي از افرادي محسوب مي شويد که رابطه 
نزديکي با ايشان داشته ايد، بارزترين خصوصيت 

اخلاقي شهيد پاک نژاد چه بود؟ 
مهم تري��ن ويژگي اخاقي ش��هيد پاک نژاد، رافت و 
مهرباني ايش��ان بود. دکتر نه تنها به مس��تضعفان و 
جوان��ان، که به عموم مردم عنايت داش��تند و حتي 
به حيوانات هم محبت مي کردند. يکي از دوس��تانم 

تعري��ف مي ک��رد ک��ه يک بار ب��ه عي��ادت بيماري 
مي رفته اند و قرار بوده س��وار ماش��ين دکتر ش��وند 
ک��ه دکت��ر در ثانيه آخ��ر منصرف مي ش��وند که با 
ماش��ين خودش��ان بروند. موقعي که از معاينه بيمار 
برمي گش��ته اند، علت را از دکتر مي پرس��ند و دکتر 
مي گويد س��وار ماشين خودش نش��ده، چون ديده 
بوده که گربه اي زير ماش��ين خوابيده است و چون 
هوا گرم و آفتابي بوده دل ش��ان نيامده بوده که گربه 

را بيدار کنند! 

ايش��ان همي��ن عطوف��ت و مهرباني را نس��بت به 
همشهريان شان و بيش از آن، به جوانان و نوجوانان 
داش��تند. نقل مي کنن��د که يک بار در نيمه ش��ب، از 
کانتري محله  به دکتر اطاع مي دهند که ماشين شان 
به سرقت رفته، اما مأموران انتظامي ماشين و سارقان 

آن را گرفته اند. 
وقت��ي دکتر به کانتري م��ي رود، مي بيند که چند تا 
نوجوان در اتاق بازپرس��ي نشس��ته اند. ايشان خيلي 
ناراحت مي ش��وند که آن چند نوج��وان در ابتداي 
زندگي ش��ان، اين کار را کرده اند و به خاطر اين کار 
بايد به زن��دان بروند. دکتر رو مي کند به بازپرس ها 
و مي گويد اين ها سارق نيستند، فقط مي خواسته اند 
يک بار با ماش��ين دور بزنند، تمرين کنند و بعد هم 
آن را پ��س بياورن��د؛ آن ها را رها کني��د. جوان ها با 
ديدن اين صحنه خيلي شرمنده و از کانتري خارج 

مي شوند. 
احتم��الًا ب��ه همين دليل ه��م بوده ک��ه دکتر از 
بيماراني که وضع مالي خوبي نداشته اند، هزينه اي 

بابت حق ويزيت نمي گرفته اند.
همين ط��ور اس��ت. اص��اً يک��ي از عادات ش��هيد 
پاک ن��ژاد اين بود که هر روز، نيم س��اعت يا س��ه 
رب��ع قبل از نماز،  به مس��جد مي آم��د و پاي همين 
س��تون ها مي نشس��ت. افراد بي بضاعت��ي بودند که 
نمي توانس��تند به مطب دکتر بروند. شهيد پاک نژاد، 
ه��ر روز، يک يا دو تا از آن ه��ا را معاينه مي کرد و 
براي شان نسخه مي نوشت. اگر متوجه مي شد که آن 
بيم��اران، توان خريد دارو ندارند، در کنار نس��خه،  
مي نوش��ت: “داروخان��ه رازي”. داروخانه با ديدن 
اين جمله مي دانس��ت که نباي��د از بيمار پول بگيرد 
و هزينه نسخه ها به حساب دکتر است. آخر هر ماه 

يكي از عادات ش�هيد پاک نژاد اين بود 
كه هر روز، نيم س�اعت يا سه ربع قبل 
از نماز،  به مس�جد مي آمد و پاي همين 
ستون ها مي نشس�ت. افراد بي بضاعتي 
بودند كه نمي توانس�تند به مطب دكتر 
بروند. شهيد پاک نژاد، هر روز، يک يا دو 
تا از آن ها را معاينه مي كرد و براي ش�ان 

نسخه مي نوشت.

 گفت وشنود شاهد ياران با علي اكبر رضازاده از دوستان شهيد

خدماتي که شهيد پاک نژاد به انقلاب کرد...

درآمد
علي اكبر رضازاده، فرهنگي بازنشس��ته و از دوستان دكتر 
پاک نژاد اس��ت كه حالا بالاي 75 س��ال س��ن دارد. او در 
ابتداي اين گفت وگ��و صحبتي كرد كه بهترين دليل براي 
خواندن اين مصاحبه اس��ت: »از سال 1344 به عنوان معلم 
كار مي كردم. در همين مس��جدي ك��ه الآن در آن حضور 
داريم به نام مسجد روضه محمديه در كنار آرامگاه سومين 
شهيد محراب،  حاج آقاي صدوقي، شركت مي كردم. شهيد 
پاک نژاد هم كه مطب شان در 150 متري اين مسجد بود، در 
نماز جماعت شركت مي كردند. من در سال 1345 با ايشان 
آشنا شدم و تا زمان ش��هادت در خدمت ايشان بودم، لذا با 
خصوصيات اخلاقي اين شهيد به خوبي آشنا بودم و هستم.« 
اين مصاحبه در مسجدي در نزديکي تربت پاک شهيدان يزد 

انجام شده است.
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که مي ش��د، داروخانه حس��اب ها را مي آورد و پول 
داروي آن افراد را از دکتر مي گرفت. شهيد پاک نژاد 
حتي به اين هم بس��نده نمي کرد، گاهي مي ش��د که 
عاوه بر حساب کردن هزينه نسخه، به بيماران پول 
هم مي داد! باز هم يکي از دوس��تانم نقل مي کرد که 
يک بار آخر ش��ب بوده که داش��ته چراغ مطب دکتر 
را درس��ت مي کرده اس��ت، بيماري به دکتر مراجعه 
مي کن��د، اما دکتر به اندازه کافي پول نداش��ته تا به 

بيمار بدهد. ب��ه همين دليل هم رو مي کند به راوي 
و از او پ��ول مي گيرد. درواق��ع، روحيه ياري گرانة 
دکت��ر آن قدر بالا بود که وقتي ايش��ان به نمايندگي 
مجلس انتخاب شدند، افراد فقير يزد، ضمن اين که 
خوشحال شده بودند، ناراحت هم بودند، چون فکر 
مي کردند ديگر کسي نيست که به آن ها کمک کند. 
ش��هيد پ��اک نژاد، در پزش��کي و ب��ه لحاظ کار 

حرفه اي چه طور بودند؟ 
اتفاقاً من يک بار ش��اهد تشخيص درست ايشان در 
مس��ائل پزشکي بودم. س��ال 1350 بود که يکي از 
همکارانم در مدرس��ه، خيلي ناراحت و گرفته بود. 
وقتي علت را پرس��يدم، متوجه ش��دم يک پزشک 

تش��خيص داده که ايشان به خاطر وجود 
غده کوچک و درد ش��ديدي که در کتف 
داش��ته، بايد از کتفش نمونه برداري شود 
و آن را به تهران بفرستد. همکارم از اين 
جري��ان خيلي ناراحت ب��ود، چون فکر 
مي ک��رد که ب��ه غير از س��رطان، بيماري 
ديگري به نمونه ب��رداري نياز ندارد. من 
به او پيش��نهاد کردم که دکتر پاک نژاد هم 
او را معاين��ه کند. به ايش��ان که مراجعه 
کرديم، گفتند م��ن معاينه نمي کنم، چون 
نيازي به اين کار نيس��ت و نمونه برداري 
هم لازم ندارد. بع��د به طور مفصل براي 
دوس��تم توضي��ح داد که ب��دن، جاهاي 
مش��خصي دارد که س��رطان در آن ظاهر 
مي ش��ود و بخش هايي از بدن هم هست 
که سرطان در آن ها اصاً و ابداً بروز پيدا 
نمي کن��د، از جمله کتف ک��ه محل بروز 
سرطان نيس��ت. اين جوان و خانواده اش 

که به ش��دت ناراحت بودند، خوش��حال ش��دند و 
خيال ش��ان راحت شد. حالا هم اين شخص زنده و 
در کمال سامت است و يک دبيرستان غيرانتفاعي 

در يزد را مديريت مي کند. 
فعاليت هاي فرهنگي و اجتماعي دکتر پاک نژاد در 

چه شکل و به چه کيفيتي بود؟
دکت��ر ضمن طباب��ت، کارهاي فرهنگ��ي هم انجام 
م��ي داد و اي��ن را به ج��رات مي توان��م بگويم که 
هر کس��ي که در اس��تان درمي ماند، ب��ه مطب دکتر 
پاک نژاد مراجعه مي کرد. يادم اس��ت در آن زمان ها 
افراد مس��تضعفي بودند که ب��راي 500 تومان پول، 
مجبور بودند به رباخواران مراجعه کنند. خانمي بود 
ک��ه از يک ب��ازاري پول قرض گرفت��ه و بعد از دو 
س��ال با اين ک��ه 500 تومان را پرداخ��ت کرده بود، 

ولي هنوز بدهي داش��ت. اين خانم به خدمت شهيد 
صدوقي مي رود و از ايش��ان کمک مي خواهد. حاج 
آقاي صدوق��ي تصميم مي گيرند صن��دوق تعاوني 
حضرت ولي عصر)عج( را که الآن هم فعال است، 
تأس��يس کنند. بعد از مدتي، اين صندوق با حمايت 
و پيگيري هاي ش��هيدان صدوقي و پاک نژاد و چند 
نفر ديگر راه اندازي ش��د و اولي��ن وام هم به همان 

خانم داده شد. 
البته اين دو ش��هيد، خدم��ات فرهنگي ديگري هم 
انجام دادند؛ از جمله تأسيس مدارس غيرانتفاعي در 
شهر يزد. دکتر پاک نژاد و حاج آقاي صدوقي با نام 
گروه فرهنگي علوي، دبيرس��تان و دبستان دخترانه 
و پس��رانه اي تأسيس کردند: مدارسي مثل  دبيرستان 
رسوليان که پسرانه بود. دبستان دخترانه تفضلي مال 
جامعه تعليمات اس��امي که رئوف مدير آن بود و 
دبس��تان رمضاني که ابتدايي و راهنمايي بود، جزو 
مراکز آموزش��ي اي بودند که به همت دکتر پاک نژاد 

و شهيد صدوقي فعاليت کردند.
ضمن اين که مبارزه ب��ا بهائيت هم جزو کارهاي 

فرهنگي ايشان محسوب مي شده است.
بل��ه، به اضافه اين که دکت��ر و آيت الله صدوقي، بعد 
از اين که بهائيان را مس��لمان مي کردند، تنهاي ش��ان 
نمي گذاشتند. مثاً از جمله کارهايي که من شخصاً 
در آن ها نقش داش��تم، اين بود که وسائل مورد نياز 
ازدواج چند دختر بهائي را که مسلمان شده بودند، 
با کمک ش��هيد پاک نژاد فراهم کردي��م. دکتر براي 
اي��ن کار آدرس مغ��ازه اي در ب��ازار را مي دادند و 
جهيزيه شان درست مي شد. وقتي براي تهيه جهيزيه 
دومي��ن دختر به دکتر مراجعه کردم، ايش��ان آدرس 
هم��ان مغازه اي را به من دادند که براي اولين دختر 
مسلمان ش��ده به آن جا رفته بودم. من به دکتر گفتم 
هفت��ه قبل به اين مغازه رفت��م. دکتر جمله اي به من 
گفتند که نظرم عوض شد. شهيد پاک نژاد گفتند تو 
که براي خودت پ��ول نمي خواهي، براي ديگران و 
براي رضاي خدا داري اين کار را مي کني، پس اگر 
هر روز هم به س��راغ آدم هاي خيّه��ر بروي، ايرادي 
ندارد. به اين ترتيب، ما دختران مسلمان زيادي را به 
کمک بازاري ها روانه خانه شوهر کرديم و بازاري ها 

هم با کمال ميل به ما کمک مي کردند.

هر روز، نيم س�اعت يا س�ه ربع قبل از 
نم�از،  به مس�جد مي آمد و پ�اي همين 
ستون ها مي نشس�ت. افراد بي بضاعتي 
بودند كه نمي توانس�تند به مطب دكتر 
بروند. شهيد پاک نژاد، هر روز، يک يا دو 
تا از آن ها را معاينه مي كرد و براي ش�ان 

نسخه مي نوشت.
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از دوره کودکي تان شروع مي کنيم. کجا و چگونه 
با دکتر آشنا شديد؟

ما در دوران کودکي در محله اي که زندگي مي کرديم، 
با مرحوم پاک نژاد همس��ايه بوديم و بيشتر اوقات با 
همديگر رابطه داش��تيم. البته 50 س��ال از آن زمان 
گذش��ته و همه خاطره ها را به ياد ندارم، اما اتفاقات 
زيباي��ي به يادم مانده اس��ت که حت��ي جزئياتش را 
ه��م به ياد دارم و فراموش ش��ان نمي کنم. به عنوان 
مثال، يکي از آن ها مس��أله اعتقادات مذهبي ايش��ان 
بود. من��زل دکتر در ايام ع��زاداري، محل برگزاري 
مراس��م هاي مختلف بود و در ايام شادي مثل اعياد 

اسامي هم مراسم زنانه داشتند.
خاطرات خ��وش من مربوط به ايامي مي ش��ود که 
دکتر در ايام تحصيل شان از تهران به يزد مي آمدند و 
با بچه هايي که در محل بودند، رفت و آمد داش��تند. 
س��ال 1333 يا 1334 بود که بازگش��ت آقاي دکتر 
به يزد، با ايام محرم و صفر مصادف ش��ده بود. من 
و ديگر بچه هاي محله، بر اس��اس عرق مذهبي مان، 
نوحه تمرين مي کرديم و مي خواس��تيم هيأتي داشته 
باش��يم و عزاداري کني��م. دکتر ما را به خانه ش��ان 
دعوت کردند، منزل ش��ان دو تا در داش��ت؛ يک در 
اصل��ي و يک در فرع��ي. از در فرعي، رفت و آمد 
کمتري صورت مي گرفت و فضايي بود براي تمرين 
نوحه خواني و س��ينه زني. آقاي دکتر چون طبع شعر 
داش��تند، نوحه هايي هم س��روده بودن��د و ما هم از 
آن ها اس��تفاده مي کرديم. به عاوه، ايش��ان به ما ياد 
دادند که شعر را چگونه بخوانيم و هماهنگ با ريتم 

شعر، چگونه سينه بزنيم. 
دکتر در راهنمايي هاي ش��ان به م��ا گفتند که ما بايد 
ريتم و آهن��گ را ياد بگيريم، چراک��ه اين نوحه ها 
گاهي س��ه ضربي است و گاهي 5 ضربي و نوحه اي 

که ايش��ان مي خواس��تند به ما ياد بدهند، سه ضربي 
بود. از آن جا که سن ما کم بود، زياد اشتباه مي کرديم 
و دکت��ر براي اين ک��ه نوحه را به ما ي��اد بدهند، با 
گام هاي ش��ان سه قدم برمي داش��تند و مي  گفتند اين 
نوحه بايد اين طور خوانده ش��ود و اين طوري بايد 
س��ينه بزنيم. مصرع اول آن بيت، اين بود: »چه سان 
روم خيم��ه، اي آرام جانم/ چ��ه گويم از قتل تو به 
کودکانم. يا ابالفضل، اي برادر« که با هر نيم مصرع، 

سه بار بايد به سينه مي زديم.
هن��وز ه��م بع��د از گذش��ت 50 س��ال، چه��ره و 
قدم ه��اي آقاي دکتر را که چگونه س��ينه زدن را به 
ما ياد مي دادند، به ياد دارم و اگر دس��تگاهي بود که 
مي توانست اين تصوير را از ذهن من بيرون بکشد، 

فيلم واضحي مي شد از آن درست کرد.
خودشان هم شما را همراهي مي کردند؟

اکثر محات يزد، هيأت داشتند، محله هاي يوزداران، 
فهادان و بازار نو مالْ امير هيأت بزرگسالان بود، اما 
هيچ کدام، هيأتي براي کودکان و نوجوانان نداشت. 
اي��ن هيأت را هم خودمان درس��ت ک��رده بوديم و 
فقط مي خواستيم از بزرگسالان تقليد کنيم. بنابراين 
حالت رسمي نداشت که دکتر بخواهند - به عنوان 

سرپرس��ت- همراه ما باش��ند. به عاوه، آقاي دکتر 
خيلي در يزد حضور نداشتند. دو سه روز مي ماندند 

و بعد مي رفتند. 
اسم کساني را که در تمرين جلسات نوحه خواني 

شرکت مي کردند، به ياد داريد؟ 
بعضي ها را به ياد دارم. آقاي محمد و علي وفايي،  که 
با هم برادر بودند و همسايه ديواربه ديوار آقاي دکتر 
محسوب مي ش��دند. احمد وفايي، بردار کوچک تر 
محم��د و علي نس��بت ب��ه بقيه اعض��اي هيأت نيز 
کوچک ت��ر بود. آقاي زاهد که يک کوچه پايين تر از 
کوچه دکتر پاک نژاد زندگي مي کردند و آقاي قمي، 
ک��ه نزديک منزل آقاي زاهد خانه داش��تند. ما چند 
نفر مواقعي که دسته تش��کيل مي داديم، با همديگر 
بوديم ولي  بچه هايي در تمرين شرکت مي کردند که 

نزديک خانه آقاي دکتر سکونت داشتند.
هيچ وقت اتف��اق افتاد که دکتر پاک نژاد با ش��ما 

بازي کند؟
ايش��ان با بچه ها بازي نمي کردند، ولي بازي بچه ها 
را تماش��ا و آن ها را تش��ويق مي کردن��د. يعني اين 
ضرب المث��ل ک��ه مي گويد: “چون س��ر و کارت با 
کودک فتاد/ پس زبان کودکي بايد گشاد”، در رفتار 
ايش��ان بود ولي اين طور نبود که ايشان همبازي ما 

شوند و مثاً با ما فوتبال يا چوگان بازي کنند.
اگر بخواهي��د توصيه هاي دکتر ب��ه جوانان را به 
ترتي��ب اهميت ذکر کني��د، فک��ر مي کنيد دکتر 

پاک نژاد، بر چه موضوعي بيشتر تأکيد داشتند؟
يکي از نکات بس��يار مهمي که ايش��ان بر آن تأکيد 
داش��تند، تحصي��ات آکادمي��ک و ادام��ه آن بود. 
ايش��ان مي گفتند از مش��کاتي که در طول تحصيل 
براي تان پيش مي آيد نترس��يد، چون براي دکتر هم 
مشکات زيادي در خصوص ادامه تحصيل بود که 

آقاي دكتر چون طبع شعر داشتند، 
نوحه هايي هم سروده بودند و ما هم 
از آن ها استفاده مي كرديم. به علاوه، 
ايش�ان به ما ي�اد دادند كه ش�عر را 
چگونه بخواني�م و هماهنگ با ريتم 

شعر، چگونه سينه بزنيم.

 گفت وشنود شاهد ياران با غلام علي دادرس
 يكي از دوستان شهيد پاک نژاد

پاک نژاد، پزشك و يك 
مددکار اجتماعي بود... 

درآمد
غلام عل��ي دادرس، يکي از دوس��تان دكتر پاک نژاد به حس��اب 
مي آيد و هم اكنون بازنشس��ته آموزش و پرورش و عضو هيأت 
علمي دانشگاه آزاد يزد است. وي اگرچه هم دوره و هم شاگردي 
و هم دانشکده اي دكتر نبوده، اما ارتباط تنگاتنگي با ايشان داشته 
اس��ت كه تکرارشان به شناخت يکي از ش��هداي هفتم تير منجر 

خواهد شد.
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خودش��ان، آن ها را حل کردند. ايشان قبل از ورود 
به دانش��گاه، معلم بودن��د و در همان زمان در بازار 
هم کار مي کردند و بعد، به دانش��کده پزش��کي راه 

پيدا کردند.
ش��نيدن حکايت س��ختي هاي زندگي از زبان دکتر 
پاک ن��ژاد خيلي آموزنده و مفيد ب��ود و به ما درس 
مي داد که در آينده چگونه رفتار کنيم يا اين که نااميد 
نش��ويم؛ دست کم براي شخص من خيلي مفيد بود 
و از راه کارهاي ايشان خيلي استفاده مي کردم. اساساً 
زندگي کاري آقاي دکتر، نکات جالب زيادي دارد. 
ايشان وقتي به تهران رفتند، ضمن اين که در بهداري 
کار مي کردند، مطبي هم در يزد تأسيس کردند. همه 
اين ها به اين معناس��ت که س��عي و تاش در ابعاد 

فکري دکتر، جايگاه بلند و رفيعي داشت.
چون خاطرات جلس��ات مولودي خواني به دوره 
کودکي آقاي دکتر برمي گردد، مطمئناً چشم انداز 
بهتري از زندگي دکتر پاک نژاد را براي ما ترسيم 
مي کن��د. موضوع��ي از آن دوران وجود دارد که 
به ش��ناخت بيش��تر از دکتر و خانواده شان منجر 

شود؟
در اعياد اسامي، به خصوص مياد پيامبر اکرم)ص(، 
مولودي خواني در منزل آقاي دکتر برگزار مي شد. به 
ي��اد دارم که همراه مادرم به اين جش��ن رفته بودم. 
سن زيادي نداشتم، شايد 5 يا 6 ساله بودم. وقتي به 
در خانه رسيديم، مانع ورود من به مجلس شدند و 
گفتند پسرها را راه نمي دهيم. اين، جنبه بسيار معنوي 
قوي خانواده ايش��ان را نشان مي داد که پسرهايي را 
که تميز مي دادند، به مکاني راه نمي دادند که خانم ها 
در آن حجاب نداش��تند. اما کنجکاوي بچه گانه مرا 
وادار کرد که به نوعي ديگر وارد خانه شوم و با هر 
زحمتي بود اين کار را کردم. وقتي وارد شدم، يکي 

از خانم هايي که مرا ديده بود، مي خواست موضوع 
را به صاحب خانه بگويد که من فرار کردم، چون با 
والده آقاي دکتر رودربايستي داشتم و نمي خواستم 
با ايش��ان مواجه ش��وم، اما در حين فرار، افتادم در 
حوض خانه شان. خوشبختانه من به سرعت از آب 
بي��رون آمدم و ف��رار کردم، ولي جش��ن خانم ها بر 
هم خورد و آن ها دنبال من در حوض مي گش��تند و 

مي ترسيدند که من خفه شده باشم!
به نظر من اين داستان و موارد ديگر اين نکته را نشان 
مي دهد که خانواده آقاي دکتر به همسايه هاي ش��ان، 
ارادت و توج��ه خاصي داش��تند و ب��ه همه محبت 

مي کردند.
رفت��ار و ک��ردار خانواده دکتر پاک ن��ژاد چگونه 

بود؟
ب��ه ياد دارم که وقتي در کوچه به پدرش��ان س��ام 
مي کردي��م، با محبت و خوش��رويي پاس��خ مان را 
مي دادن��د،  کاً خان��واده دکتر پاک نژاد، بس��يار آرام 
بودند. هيچ وقت صداي بلند يا مشکل به خصوصي 
در خانواده ايش��ان رخ نداد يا هيچ وقت اتفاق نيفتاد 
ک��ه بچه ه��اي آن ها ب��ا بچه هاي ديگر دع��وا کنند. 

فعاليت ه��اي ما با کارهاي مذهب��ي گره خورده بود 
و از آن جا ک��ه خانواده آقاي دکتر مذهبي بودند، به 
ما کمک مي کردند، ول��ي به طور کلي من با مرحوم 
ش��هيد محمد پاک نژاد ارتباط بيشتري داشتم؛ چون 
ايش��ان در يزد ساکن بودند و بيش��تر مي ديدم شان. 
دکتر هم مثل برادرشان، نسبت به همه آدم ها مهربان 
و رئوف بودند و حتي به ياد دارم که چندين بار در 

مسائل درسي به من کمک کردند. 
به نظر مي رس��د مبارزة مش��خص و مس��تدل دکتر 
پاک نژاد، مبارزه با ش��يوع فرقه ضاله بهائيت بود که 
تحت لواي وضعيت موجود قبل از انقاب، تبليغات 

بهائيت، علني شده بود.
مبارزه با بهائيت، بع��د از اتمام تحصيات دکتر در 
تهران ب��ود. پيش از آن، دکتر پاک نژاد، س��اکن يزد 
بودند و به طبابت مشغول بودند و مبارزه با بهائيت،  
جزو کارهاي جنبي شان بود. اما بعد از مراجعت شان 
به يزد، اگر اغراق نکنم، ايش��ان از 24 ساعت شبانه 
روز، 16 س��اعت ب��ه کار علمي، پزش��کي و حل و 
فصل مش��کات مردم مش��غول بودن��د. دکتر براي 
مب��ازره با فرقه ضال��ه بهائيت، دوره ه��اي مختلفي 
گذران��ده بودند و مردم را تعلي��م مي دادند. من هم 
در يکي از اين جلس��ات، ش��رکت کردم، چون در 
آن زمان، بهائيت، تبليغات وس��يعي داشت و سعي 
مي کردند مردم را که اطاعات چنداني ندارند، گول 
بزنند و حتي از راه تطميع هم وارد مي ش��دند و به 
افرادي که وضع مالي خوبي نداش��تند، کمک مالي 
مي کردن��د تا به آن س��مت جذب ش��وند، به عاوه 
اين که از طرف دولت هم پش��تيباني مي ش��دند. اما 
دکتر پاک نژاد  با وجود علمي که داشتند و جلساتي 
که برگزار مي کردند، مي توانستند آن ها را قانع کنند 
و به روش��نايي اسام برگردانند. حتي کساني که در 
يزد تعليم ديده بودند، به شهرستان هاي اطراف يزد 
مي رفتند که يکي از آن ها در همين راه تصادف کرد 

و فوت شد. 
به هرحال، جان کام اين است که دکتر در جنبه هاي 
مختل��ف زندگ��ي فعال بودند و دوس��ت داش��تند 
ب��ا جوان��ان و نوجوانان در ارتباط باش��ند، و با اين 
اقدام��ات، خدم��ت بزرگي به جامعه اس��امي يزد 

کردند؛ به خصوص به دانش آموزان.
در بررسي زندگي آقاي دکتر به اين نتيجه مي رسيم 
که هر جا که ايش��ان حضور داشتند، بحث آموزش 

را جدي مي گرفته اند. 
همين طور اس��ت. حضور آقاي دکتر در عرصه هاي 
مختلف، بيشتر جنبه مذهبي داشت تا پزشکي. آقاي 
دکتر را بيشتر به عنوان مرشد و ارشادگر مي شناختند. 
ه��ر چند که ايش��ان در همه سخنراني هاي ش��ان به 
مسائل بهداشتي اش��اره مي کردند و حتي کتابي که 
نوشته اند – و موضوع پايان نامه ايشان هم بود- نيز 
رنگ مذهب��ي پيدا مي کند. اتفاقاً همين مس��ائل در 
صحبت هاي ش��ان هم آش��کار بود. به عاوه اگر ما 
در مس��ائل مذهبي به مشکل برمي خورديم، به دکتر 
مراجعه مي کرديم، مخصوصاً در زماني که فرقه هاي 
ضال��ه - که خودش��ان را مذهبي جل��وه مي دادند- 
برمي خوردي��م و آن ها ايرادات��ي وارد مي کردند، به 
دکت��ر مراجعه مي کرديم و ايش��ان ما را راهنمايي و 

توصيه مي کردند. 

س�ختي هاي  حكاي�ت  ش�نيدن 
زندگ�ي از زب�ان دكت�ر پاک نژاد 
خيلي آموزنده و مفيد بود و به ما 
درس مي داد كه در آينده چگونه 
رفتار كنيم يا اين كه نااميد نشويم؛ 
دس�ت كم براي شخص من خيلي 

مفيد بود.
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نحوه آشنايي تان با دکتر پاک نژاد چگونه بود؟
من س��ال 1334 از کرمان به يزد آمدم و چون عاقه 
بسيار زيادي به مسائل و نشست هاي مذهبي داشتم، 
جلس��ات دکتر پاک ن��ژاد را پيدا ک��ردم و به يکي از 
شنوندگان پر و پا قرص آن تبديل شدم. آن جلسات، 
پايه هاي اوليه دوس��تي و آش��نايي ما را بنا کرد. و از 
آن جا که دکتر خيلي به حل و فصل مش��کات مردم 
اهميت مي دادند، مشکل مرا هم حل کردند و به اين 
ترتيب، آشنايي عميق تري بين ما ايجاد شد. آن زمان 
م��ن متأهل اما بيکار ب��ودم، وقتي موضوع را به دکتر 
گفتم، ايش��ان به من پيشنهاد کردند که در بخش بيمه 
س��ازمان تأمين اجتماعي مش��غول به کار شوم، لذا با 
نظر و موافقت ايشان در بخش درآمد به مدت دو ماه 
استخدام شدم. بعد از آن پدرم با کارم مخالفت کرد و 
گفت راضي نيست که من در آن جا کار کنم، بنابراين 
استعفا دادم و از آن اداره بيرون آمدم، اما در جلسات 
مذهبي دکت��ر، به طور مرتب، ش��رکت مي کردم. ما، 
هفته اي يک شب در خدمت ايشان بوديم و دکتر در 
آن ش��ب ها قرآن را تفسير مي کرد و اظهارات مذهبي 

رد و بدل مي شد. 
بعد از اين که دکتر به عنوان نماينده يزد در مجلس 
شوراي اس��لامي انتخاب ش��دند هم اين ديدارها 

انجام مي شد؟
نه. اگرچه ايشان نماينده يزد بودند و بيشتر در تهران 
به س��ر مي بردند، اما هر وقت که به يزد مي آمدند، به 
همديگر تلفن مي کرديم و جلسه اي تشکيل مي داديم 
ي��ا همديگ��ر را مي ديديم و گاهي خودش��ان تأکيد 
مي کردند که اساس��اً براي ديدن دوستان ش��ان به يزد 

آمده اند.
به عنوان يک��ي از افرادي که ش��اهد فعاليت هاي 

دکتر پاک نژاد بوده اي��د، درباره فعاليت هاي کاري 
و اجتماعي ايشان صحبت کنيد.

دکتر پاک نژاد، از جنبه ه��اي مختلف يکي از بهترين 
پزش��کان يزد بودند و شايستگي هاي زيادي داشتند. 
به فق��را زي��اد رس��يدگي مي کردند و حت��ي اغلب 
شب هايي که به خدمت ايشان مي رفتيم، مي ديديم که 
مريض هايي که به ايش��ان مراجعه کرده بودند، پولي 
بابت ويزيت پرداخت نمي کنند. در پايين نس��خه هم 
عامتي مي گذاش��تند تا بيماران بتوانند داروهاي شان 

را از داروخان��ه رازي بگيرن��د و داروه��ا را مجاني 
تهيه کنند. ايشان اساساً شخصيت برجسته اي از نظر 
انس��اني و اخاق حرفه اي داش��تند. به عنوان مثال، 
به دوستان ش��ان گوش��زد مي کردند که اگر آخر شب 
ب��ه دارو يا دکتر احتياج پيدا کردند، حتماً به ايش��ان 
تلفن کنند. اتفاقاً يک شب دخترم که 10 سالش بود، 
دل درد و س��رگيجه داش��ت. ما به دکتر تلفن کرديم 
و به منزل ايش��ان رفتيم. دکتر تش��خيص داده بودند 
ک��ه دخت��رم مننژي��ت دارد، اما به م��ن نگفتند. فقط 
گفتند که بچه را در فان بيمارس��تان بس��تري کنيم. 

به عاوه پيش��نهاد کردند که بچه را نزد دکتر ديگري 
هم براي معاينه ببريم. س��اعت 3.5 ش��ب بود که به 
کلينيک دکتر فاتحي رفتيم و به دکتر مجيبيان هم که 
از قبل مي شناختيم ش��ان، تلفن کرديم، اما ايشان تازه 
از بيمارس��تان آمده بودند و داشتند دوش مي گرفتند. 
وقتي داس��تان را براي خانم شان تعريف کرديم، قول 
دادن��د که دکت��ر خيلي زود خودش��ان را به کلينيک 
برسانند. دکتر مجيبيان و دکتر پاک نژاد، در يک زمان، 
به کلينيک رس��يدند و تشخيص هر دو، مننژيت بود. 
به ع��اوه هر دو اتفاق نظر داش��تند ک��ه بايد هر چه 
س��ريع تر به دخت��رم آمپولي تزريق ش��ود تا از مرگ 

نجات پيدا کند. 
خوش��بختانه در آن زمان با صاحب��ان داروخانه هاي 
مختلف هم آش��نايي داش��تيم، يکي از آن ها را نيمه 
ش��ب از خواب بيدار کرديم و او آمپ��ول را از انبار 
بيرون آورد. بعد از تزريق آمپول، حال دخترم به طور 
کلي عوض ش��د. بعدها دکت��ر مجيبيان به من گفت 
که اگر آن آمپ��ول را نمي زديم، احتمال مرگ دخترم 
خيلي زياد مي بود. به همين دليل هم تا زنده هس��تم،  
از دکتر پاک نژاد متش��کرم و اميدوارم خداوند تبارک 
و تعالي ايش��ان را به حق اجداد طاهرينش با انبياء و 

اولياء)ع( محشور فرمايد. 
مهم ترين و برجسته ترين خصوصيت دکتر پاک نژاد 

از نظر شما چيست؟
کم��ک و ياري ب��ه مردم در هر ش��رايط و موقعيتي، 
نکته اي اس��ت که دکتر پاک نژاد هميش��ه به دنبال آن 
بودند. ايش��ان عصرها در مطب ش��ان کار مي کردند. 
گاهي براي س��خنراني ب��ه دبيرس��تان ها مي رفتند و 
ش��ب ها هم جلسه تش��کيل مي دادند. عاوه بر همه 
اين ه��ا در روزهايي که نماز جماعت به امامت حاج 

ايشان، درمان بيماران را خيلي سهل 
مي گرفتند و به فك�ر پول و ماديات 
نبودند. براي نسخه پيچيدن به قيافه 
آدم ها نگاه مي كردند، اگر تشخيص 
مي دان�د ك�ه مراجعه كنن�ده ت�وان 
پرداخ�ت هزينه دكتر و دوا را ندارد، 

ويزيت نمي گرفتند.

 گفت وشنود شاهد ياران با احمد زركش، از دوستان شهيد

پا ک   نژاد دخترم را از مرگ حتمي نجات داد ...

درآمد
احمد زركش، برخلاف خيلي ها كه سيدرضا پاک نژاد را 
از كودكي مي ش��ناخته اند، در جواني با شهيد سرشناس 
هفتم تير آشنا ش��د، اما اين باعث نشده است كه شناخت 
كمي از دكتر داش��ته باش��د. زركش، در طول آشنايي با 
پاک نژاد، به يکي از دوس��تان او تبديل شد و حتي حالا 
كه پاک نژاد، به جايي در مرغزارهاي بهشتي صعود كرده 
اس��ت، خود را مديون او مي داند و با اشك هاي زلال به 

يادش مي آورد.
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آق��اي صدوقي برگزار مي ش��د، کارش��ان را تعطيل 
مي کردند و به نماز مي رفتند.

نکته مهم ديگر اين اس��ت که ايشان، درمان بيماران 
را خيلي س��هل مي گرفتند و به فک��ر پول و ماديات 
نبودند. براي نس��خه پيچي��دن به قياف��ه آدم ها نگاه 
مي کردند، اگر تش��خيص مي داند ک��ه مراجعه کننده 
ت��وان پرداخت هزينه دکت��ر و دوا را ندارد، ويزيت 
نمي گرفتن��د و حتي براي آقاي رمضان خاني عامتي 
روي نس��خه مي زدند تا پول دارو را از بيمار نگيرند. 
روزي هم که دکتر شهيد شدند، وقتي به منزل ايشان 
رفتم، غوغا بود و همه گريه مي کردند. وقتي از آن ها 
سؤال کردم چه شده؟ مردم مي گفتند ما يتيم شده ايم، 
چون هر وقت به دارو، لباس، غذا يا پول نياز داشتيم، 

به ايشان مراجعه مي کرديم.
فعاليت ه��اي مبارزاتي و انقلابي دکتر را هم به ياد 

مي آوريد؟ 
موضوع انقاب در جلسات مذهبي که با حضور دکتر 
برگزار مي ش��د، به طور جدي مط��رح بود و آيت الله 
ش��هيد صدوقي هم گاهي در رأس جلس��ات بودند. 
اين جلس��ات، اوايل در بيت آق��اي صدوقي بود اما 
بعدها به دوره تبديل ش��د و جلسه، در خانه تک تک 
اعضاء به صورت چرخش��ي برگزار مي شد. البته در 
من��زل خود آقاي دکتر، هيچ وقت، جلس��ه تش��کيل 
نمي ش��د، چون منزل ش��ان کوچک بود، اما جلسات 
تعطيل نشد. حتي زماني که دکتر مي خواستند نماينده 
شوند، جلس��ات در اغلب شب ها در خانه اشخاص 
تش��کيل مي ش��د و ب��راي فعاليت ه��اي انتخاباتي و 

تبليغاتي ايشان برنامه ريزي مي کرديم. 
آيا دکتر هم مثل باقي نامزدهاي آن زمان عکس به 

ديوار مي زدند و شعار انتخاباتي مي نوشتند؟ 
اصا و ابداً. ايش��ان در تمام جلسات تأکيد مي کردند 
که نبايد عکس شان روي پارچه يا ديوار نصب شود. 
البته ش��هيد پاک نژاد يک فرد ش��ناخته ش��ده در يزد 
بودند و کوچک و بزرگ، ايش��ان را مي شناختند. در 
آن زم��ان، به ج��ز دکتر پاک نژاد، آقاي راش��د يزدي 
م بودند، نامزدهاي نمايندگي مجلس بودند،  ک��ه معمّه
ولي مردم بيش��تر به آقاي دکتر تمايل داش��تند. حتي 
روزي ک��ه اعام ش��د دکتر در انتخاب برنده ش��ده،  

آقاي راش��د اولين نفري بودند که اين پيروزي را به 
ايش��ان تبريک گفتند. در ايام نمايندگي، هم ايش��ان 
با اتوبوس س��فر مي کردند و ي��ک صندلي خالي در 
کنارش��ان رزرو مي کردند تا اگر کسي مشکلي دارد، 

بيايد و  آن را مطرح کند. 
از مبارزات دکتر بر ضد بهائيت اطلاع داريد؟

آقاي دکتر آن قدر بر ضد بهائيت فعاليت کرده بودند 
که يکي از همکاران ايشان در سازمان تأمين اجتماعي 
ک��ه متمايل به فرقه ضاله بهائيت بود، به فرح پهلوي 
نامه اي نوش��ته و از آقاي دکتر شکايت کرده بود که 
اين آقا کاري کرده اس��ت که بچه ه��اي ما در مقابل 
پدر و مادرهاي ش��ان ايستاده اند؛ درحالي که دکتر کار 
خاصي مثل مبارزه مس��لحانه نمي کردند. ايشان فقط 
هفته اي دو س��ه بار در م��دارس صحبت مي کردند، 

ول��ي از آن جا که صحبت هاي ايش��ان گيرا و جذاب 
بود، اش��خاص را شيفته و به لطف و عنايت خداوند 
هدايت مي کرد. ايش��ان مستدلاً از آيات و احاديث و 

اخبار استفاده مي کردند.
نمونه به خصوصي به ياد داريد که کس��ي توس��ط 

شهيد مسلمان شده باشد؟
در زمان��ي که من با آقاي دکتر رفت و آمد مي کردم، 
دو نفر را بيش��تر سراغ ندارم که مسلمان شده باشند. 
يک��ي از آن ها يک خانم زرتش��تي بود و يکي ديگر 
يک دختر بهائي بود. کاً چون بيش��تر، زرتش��تي ها 

بهائي مي ش��دند، آقاي دکتر اول ب��ا بهائي ها و بعد، 
با زرتش��تي ها محاجه و صحب��ت مي کردند. يکي از 
دختران بهائي در خانه حاج آقاي صدوقي مس��لمان 
شد و به مدت سه روز در خانه ايشان ماند و يکي از 
افسران شهرباني از ايشان خواستگاري کرد. هيچ  کس 
ب��اور نمي کند که آقاي دکتر در عرض س��ه روز چه 
جهيزي��ه اي براي اين دختر فراهم ک��رد. جهيزيه آن 
خانم دو ماش��ين پر از وس��يله منزل بود که توس��ط 
دکتر و ديگران خريداري ش��ده ب��ود،  جهيزيه را به 
تفت بردند و عروسي ش��ان را در باغ بزرگي جش��ن 

گرفتند. 
به جز طبابت، دکتر پاک نژاد به چه کارهاي ديگري 

مي پرداختند؟
بع��د از اين ک��ه دکتر ديپلم گرفتن��د،  در حجره حاج 
آقاي ريس��ماني در تهران و ي��زد کار مي کردند. بعد 
از آن در مش��هد، کنک��ور دادند و در پزش��کي قبول 

شدند. 
به عاوه، دکتر پاک نژاد با حاج احمد آقاي دستمالچي 
که کارخانه پارچه بافي داش��تند، ش��ريک بودند و با 
ه��م کار مي کردند. البته کارخانه ابتدايي بود و بعدها 
حاج آقاي دس��تمالچي از دکتر جدا شد، چون ايشان 
مي خواستند کارخانه بزرگ تري داشته باشند و دکتر 

به اين کار مايل نبودند. 
يکي از کارهاي مهم ايش��ان، تدوين کتاب بود. دکتر 
پاک نژاد درخصوص بهداش��ت و سامت، 24 يا 25 
جلد کتاب نوشتند؛ کتاب هايي که هم پزشکان و هم 

مردم عادي مي توانند از آن ها استفاده کنند.
در پايان اگر نکته اي مانده است، بفرماييد.

دکتر پاک نژاد الآن در بين ما نيست، اما براي دوستان 
و نزديکانش زنده اس��ت و حتي به همه آن ها کمک 
مي کند. شايد باور نکنيد اما هنوز هم اگر هر کدام از 
دوس��تان دکتر پاک نژاد، مشکلي داشته باشند، بر سر 
قبر ايش��ان مي روند و با اين شهيد مشورت مي کنند 
و ايش��ان هم جداً به ما راهنماي��ي و کمک مي کنند. 
اص��اً اين طور نيس��ت ک��ه فقط من اي��ن حرف را 
بزنم. همه دوس��تان آن زمان، اي��ن کار را مي کنند و 
اگر گرفتاري اي براي ش��ان پيش بيايد، سر قبر ايشان 

مي روند و از ايشان کمک مي گيرند.

آقاي دكت�ر آن قدر بر ض�د بهائيت 
فعالي�ت ك�رده بودن�د كه يك�ي از 
همكاران ايش�ان در سازمان تأمين 
اجتماعي كه متماي�ل به فرقه ضاله 
بهائيت بود، به ف�رح پهلوي نامه اي 
نوش�ته و از آق�اي دكت�ر ش�كايت 
كرده ب�ود كه اي�ن آق�ا كاري كرده 
اس�ت كه بچه هاي ما در مقابل پدر و 

مادرهاي شان ايستاده اند.
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چه طور با دکتر آشنا شديد؟
حدود چهل سال پيش بود که من در دبيرستان ايران شهر 
درس مي خواندم و دکتر در آن جا تدريس مي کردند. ايشان 
در آن زمان معلم ديني بودند، اما وقتي در رش��ته پزشکي 
مش��هد قبول ش��دند، تدريس را رها و از ما خداحافظي 
کردند. من بعد از اتمام تحصياتم، معلم ش��دم و تقريباً 
15-14 س��ال بعد از فارغ التحصيلي ام بود که دکتر، اولين 
پسرش��ان يعني سيدهادي پاک نژاد را به مدرسه تعليمات 
اس��امي آوردن��د؛ مدرس��ه اي که من ه��م در آن جا کار 
مي کردم. وقتي سيدهادي به کاس ششم ابتدايي رسيد، 
شاگرد من ش��د. او بيماري صرع داش��ت، اما سرشار از 
استعداد بود. به تنها درسي هم که عاقه نداشت و به آن 

توجه نمي کرد، انشاء بود.
من ب��راي اين که او را عاقه مند کن��م، بعد از ظهرها که 
مي خواست به منزل برود، با دوچرخه تا خانه مي بردمش. 
اين فاصله تقريباً يک کيلومتر بود و در اين چند دقيقه اي 
که من و سيدهادي سوار دوچرخه بوديم، موضوعاتي را 
که براي امتحان انشاء تعيين مي کردم، به او مي گفتم. شيوه 
تصحيح برگه هاي انشاء، در امتحان نهايي اين طور بود که 
برگه اي که بالاترين نمره را مي گرفت، جدا مي شد، ديگران 
هم آن را مي خواندند و بعد نمره پاياني داده مي شد. پس 
از آن که دومين انش��ا را که خواندم، نوش��ته سيدهادي را 
تش��خيص دادم و خوشحال شدم. س��بک نوشته هايش 
را مي ش��ناختم. من به انشاي س��يدهادي نمره 19 دادم، 
معلم ه��اي ديگر هم 19 و 20 دادند، وقتي معدل گرفتيم، 
نمره اش، 19/75 شد. ظهر که به منزل آمدم، به دکتر تلفن 
زدم و گفتم چرا از انشاي اين آقاهادي مي ترسيديد؟! وقتي 
شنيدند که نمره سيدهادي 19/75 شده، تعجب کردند و 
اصاً  باور نمي کردند،  انتظار داشتند سيدهادي فقط از اين 
درس نتوان��د نمره قبولي بگيرد. جريان را که براي ش��ان 

تعري��ف کردم، دکتر خيلي تش��کر کردند و خوش��حال 
شدند. 

يادم است که يک روز، دکتر پاک نژاد آمده بودند مدرسه، 
به من گفتند: پس��رم امروز آم��ده به منزل و گفته اگر من 
خيلي هم درس نخوانم، مي توانم معلم  ش��وم. من هم به 
آقاي دکتر گفتم: نه، اتفاقاً پسر شما دکتر هم مي شود! آقاي 
دکتر خوشحال شدند و گفتند: چه طور؟ من گفتم: برويد 
خط��ش را نگاه کنيد! آقاي دکتر زدند زير خنده و گفتند: 
بارک الله! چون اصولاً فقط داروس��ازها و داروخانه دار ها 

مي توانند خط اطباء را بخوانند! 
بهترين خاطره اي که از دکتر داريد، چيست؟

حدود دو س��ال از جريان شهادت شان گذشته بود که من 
يک ش��ب خواب ش��ان را ديدم. خواب ديدم تلفن زنگ 
مي زند، بلند شدم و گوشي تلفن را برداشتم. دکتر پاک نژاد 
پش��ت خط بود، با هم سام و عليک کرديم. گفتم آقاي 
دکتر، آن جا چه خبر اس��ت؟ گفتند: اين جا خيلي خيلي 
خلوت است. صاح مي دانيد که حاجي را پهلوي خودم 
بي��اورم؟ گفتم: حاجي آقا وضعش خوب اس��ت و بهتر 

است همان جا باشد. موقعي که مي خواستند خداحافظي 
کنند، سه مرتبه گفتند تو را به جدم، به جدم، به جدم، هر 
کاري که داري ب��ه من بگو. گفتم: آقاي دکتر، من عاقه 
زيادي به شما دارم و کمتر اتفاق مي افتد که ياد شما نيفتم. 
ايشان گفتند: اين شماره تلفن را يادداشت کن، هر وقت 
کار داش��تي به من زنگ بزن. اما فقط سه رقم      356 را 
گفتند و اضافه کردند سه رقم بقيه را بعداً مي گويم. حالا 
من هر گرفتاري که داشته باشم، سر قبر دکتر مي روم و از 
او کم��ک مي خواهم. حتي صبح روزي که بچه ام امتحان 
کنکور داشت، بر سر مزار دکتر رفتم و گفتم: آقاي دکتر، 
تو به من قسمي دادي که هر وقت هر کاري داري به من 
بگو، حالا من آمده ام به ش��ما بگويم که همه بچه هايم در 
کنکور قبول شده اند. از شما مي خواهم که بچه چهارم نيز 
در کنکور قبول شود. مي دانم که آن جا چه مقامي داري و 
در چه درجه اي هس��تي و مي دانم با چه کساني هم نشين 

هستي. مي دانم که با مادرمان فاطمه الزهرا)س( هستي.
مي دانيد دکتر دقيقاً در دبيرستان ايران شهر چه دروسي 

را تدريس مي کردند؟
ادبي��ات و ديني، کتاب هايي بود که دکتر آن ها را تدريس 
مي کردند و هميشه در کاس  هاي شان، يک نکته مذهبي و 
ديني قرائت مي کردند. از نظر تعهد کاري، يک معلم عميقاً 
دل س��وز و مهربان بودند. اين نکته را من مي  فهمم که 50 
سال تدريس کرده ام. آدم وقتي بچه ها را مي بيند، از اعماق 
قلبش آرزو مي کند که همه ش��ان موفق و عاقبت به خير 
شوند. خيلي اوقات که خاک گچ و تخته را مي خوردم و به 
بچه ها درس مي دادم، با خودم مي گفتم: خدايا، همه اين ها 
فرزند من هس��تند، همين طور که من دوست دارم بچه ام 
باادب و باتربيت باش��د، عاقه مندم که اين ها هم خوب 
تربيت شوند. به خودشان هم مي گفتم دوست دارم طوري 
با آن ها رفتار کنم که هميشه خاطره خوشي از من داشته 

دكت�ر پاک ن�ژاد كتاب ه�اي خيلي 
خوبي نوش�ته اند. فك�ر كنم اولين 
كتابي كه نوش�تند اولين دانشگاه،  
آخرين پيامبر بود كه تعداد زيادي 
از آن ه�ا را ه�ر ب�ار ب�راي معلمان 
ايش�ان  كتاب هاي  مي فرس�تادند. 

خيلي پرطرفدار بود. 

گفت و شنود شاهد ياران با عباس خوبياري
معلم بازنشسته يزدي

شاگردهاي دکتر
 خوب تربيت شدند...

درآمد
عباس خوبياري 50 سال معلم بوده و 40 سال از اين نيم قرن را در مدرسه 
جامع تعليمات اس��لامي تدريس كرده است. او حالا بازنشسته است و به 
عنوان يکي از معلمان خوش س��ابقه يزد ش��ناخته مي شود، ولي شناخت 
او از ش��هيد پاک نژاد به سال هاي همکاري يا حتي شاگرد و استادي ختم 

نمي شود. 
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باش��ند و وقتي مُردم برايم فاتحه بخوانند. آقاي دکتر هم 
دقيقاً همين طوري بودند و همين حرف ها را به ما مي زدند. 

من اين چيزها را از ايشان ياد گرفتم. 
هم��ه هم ش��اگردهايي ک��ه داش��تم و در کاس درس 
دکتر حاضر ش��ده بودند، خوب تربيت ش��دند. يکي از 
همکاس��ي هايم، آقاي دکتر شاهي اس��ت که چند سال  
متوالي رئيس دانشگاه يزد بود. يکي ديگر حاج آقا حسين 
نياز اس��ت که در بانک ملي کار مي کرد و حالا بازنشسته 

شده  است.
دکتر پاک نژاد در کار طبابت تا اين اندازه دقيق بودند؟

ايشان در همه کارهاي شان همين طور بودند، تعهد داشتند 
و هيچ گاه خدا را فراموش نمي کردند. به ياد دارم که يک بار 
کاري در مطب آقاي دکتر داشتم، وقتي به مطب رسيدم، 
ديدم ايش��ان خيلي مريض دارند و به ش��دت گرفتارند. 
نشس��تم تا معاينه مريض ها تمام ش��ود و بتوانم دکتر را 
ماقات کنم. وقتي ايشان را ديدم، گفتم: امشب، ماشاءالله 
مريض زياد داشتيد. ايشان کشوي ميزشان را نشان دادند و 
گفتند پول ها را بشمر، ببين من امشب چقدر درآمد داشته ام. 
شمردم، ديدم 125ريال بود. فقط به اين دليل که بسياري 
از مريض هاي شان را مجاني معاينه مي کردند و حتي کنار 
نسخه مي نوشتند: “داروخانه رازي” و بعداً خودشان پول 
نسخه ها را حساب مي کردند. خدا رحمت شان کند. اين ها 
گروهي بودند که واقعاً به مردم مي رس��يدند و در س��ايه 
آيت الله شهيد صدوقي کار مي کردند. دکتر، آن قدر متعهد 
بودن��د که بارها به من گفت��ه بودند اگر مريضي را ديدي 
که وضعيت مالي خوبي ندارد و به من نگويي، اش��تباه و 
گناه کرده اي! بارها اتفاق افتاد که به دکتر  گفتم فان کس 
مريض شده، با هم به خانه اش مي رفتيم و ايشان مريض را 
معاينه مي کردند و نسخه اش را مي نوشتند. من هم نسخه 
را از  داروخان��ه دکتر رمضان خاني -که به حق آل محمد، 

خدا ايشان را بيامرزد- تهيه مي کردم.
يادم مي آيد مريضي در بين اقوام ما بود که سال ها از درد 
کمر مي ناليد. نسخه هيچ دکتري برايش اثر نداشت، بالاخره 
يک روز جريان او را براي دکتر تعريف کردم، ايشان هم 
همان روز بعد از تعطيل ش��دن اداره، به ديدنش رفتند، او 
را معاينه کردند و به او گفتند که داروهاي قبلي را استفاده 
نکند، به جاي آن، به استخر آب گرم برود و در آب استخر 
راه برود. چون مهره کمر آن بيمار فاصله پيدا کرده بود و 
رگ هايي که از مهره ها مي گذشت، آسيب ديده بود. دکتر 
اين ها را برايش توضيح دادند و استراحت را بهترين درمان 
براي او تشخيص دادند. چند توصيه  هم براي چه طور بلند 
شدن و نشستن به او دادند و چند تا داروي مسکن برايش 
نوش��تند؛ به طور کلي، ايشان سعي مي کردند بيماران شان 

چندان از داروهاي شيميايي استفاده نکنند. 
از آن جا که شما يکي از معلمان جامعه تعليمات اسلامي 
بوده ايد و فرزند آقاي دکتر پاک نژاد هم در آن جا درس 
مي خوانده، قطع��اً مي توانيد توضيحات مفيدي درباره 

سخنراني هاي دکتر به ما بدهيد. 
عصرهاي پنج شنبه، جلساتي براي دانش آموزان راهنمايي 
داشتيم و حدود 500 نفر در آن جا جمع مي شدند و بچه ها 
را در نمازخان��ه جمع مي کردي��م. البته خدا رحمت کند 
حجت الاسام حاج سيد محمدعلي وزيري را، امثال اين 
مرد روش��ن فکر و فهميده واقعاً کم است. ايشان مدارس 
جامعه اس��امي را با اجازه آي��ت الله العظمي بروجردي 
تأس��يس کردند. آقاي دکتر، از ساعت دو تا حدود پنج به 
آن جا مي آمدند و به سؤالات مذهبي بچه ها پاسخ مي دادند. 

ايش��ان هميشه اشکالات بچه ها را با صبوري، بيان زيبا و 
ساده، براي شان توضيح مي دادند؛ به همين دليل هم بچه ها 
طرفدار دکتر و حرف هاي ش��ان بودند؛ به طوري که وقتي 
پنج شنبه مي رسيد، خود بچه ها برگه هاي اشکالات شان را 

به من مي دادند. 
فکر مي کنم دکتر در آستانه انقلاب هم خيلي سخنراني 

مي کردند، درست است؟ 
يادم مي آيد خودم براي س��خنراني، آقاي دکتر را س��وار 
ماشين مي کردم و به محل هاي سخنراني مي رفتيم. به هر 
ش��هري که مي رفتيم، روحانيت آن شهر از ايشان دعوت 
و آن جا را آماده مي کردند. مضمون بيشتر حرف هاي شان 
در رابطه با مسائلي نظير آمريکا و اسرائيل بود. حتي يادم 
نمي رود که آقاي دکتر در يکي از سخنراني هاي شان گفتند: 
آقاي سرتيپ! سرلشکر! فان کس! تو ماهي چقدر حقوق 

مي گيري؟ مدتي که شما کار کرده اي و اين پول هايي را که 
گرفت��ه اي و آن خانه و ملک را داري از کجا آورده اي؟! يا 

اين که اعاميه هاي امام را تحليل و تفسير مي کردند. 
يادت��ان مي آيد ک��ه دکتر پاک نژاد در ک��دام مناطق و 

شهرستان براي مبارزه تبليغ مي کردند ؟
آن جايي که من مأموريت داش��تم تا ايش��ان را ببرم، شهر 

نيريز بود.
براي رفتن و سخنراني به نيريز برنامه منظمي داشتند يا 

اتفاقي مي رفتند؟
نه، برنامه منظمي داش��تند و بايس��تي ساعت مشخصي 
مي رفتند و بازمي گش��تند. البته ب��ه چيزهاي ديگري هم 

بستگي داش��ت، مثل اين که برنامه، هفتگي باشد يا نه، يا 
اين که چه تعداد داوطلب خواهان شنيدن سخنراني در آن 

مکان حاضر باشند. 
آيا در مساجد هم صحبت مي کردند؟

بله، در مساجد و بعدها که در آموزش و پرورش اعتصاب 
شده بود، در سالن هاي آن جا سخنراني مي کردند.

در يزد هم اعتصاب شده بود؟
بله، در سراسر استان يزد. يادم مي آيد هنوز اول مهر نشده 
بود. من به اردکان به منزل خويشاوندان رفته بودم. ديدم که 
چند تا پسر  15-14 ساله که همه چوب به دست بودند، 
راه را بسته بودند و مردم را تشويق مي کردند بگويند: مرگ 

بر شاه، وگرنه نمي گذاشتند کسي رد شود!
شهيد پاک نژاد تا چه اندازه به تحقيق، پژوهش يا مطالعه 

اهميت مي دادند؟
آقاي دکتر واقعاً اهل مطالعه بودند. ش��ايد ش��بانه روز 3 
تا 4 س��اعت مي خوابيدند و از نظر تغذيه، سالم زندگي 
مي کردند. يادم مي آيد يکي از شب ها، ايشان و چند تا از 
دوستانم به منزل من آمده بودند. آقا کمي ميوه و شيريني 
ميل کردند، بعد که ش��ام را آورديم، دکتر گفتند که ش��ام 
نمي خورند، چون 100 گرم کيک خورده بودند. ايش��ان، 
آن ش��ب گفتند اين برنامه هر شب شان است. به عاوه، 
هر روز صبح  از منزل تا محل کارشان را که بيشتر از يک 
کيلومتر  بود، پياده مي رفتند. اعتقاد داشتند درست است 
که آن استاد آهنگر پود را روي آهن گداخته مي کوبد، ولي 
اين ورزش نيست، بلکه کار روزانه است. ايشان خيلي بر 
پياده روي تأکيد داش��تند و ما را هم به اين کار و رعايت 

تغذيه مناسب تشويق مي کردند. 
به عاوه، دکتر پاک نژاد کتاب هاي خيلي خوبي نوشته اند. 
فکر کنم اولين کتابي که نوشتند اولين دانشگاه،  آخرين 
پيامب��ر بود که تع��داد زيادي از آن ها را ه��ر بار براي 
معلمان مي فرستادند. کتاب هاي ايشان خيلي پرطرفدار 
بود. يک بار، م��ن در مطب دکتري بودم که يک نفر از 
ايشان سؤالي پرس��يد. دکتر، به آن فرد گفت برو فان 
صفح��ه کتاب دکت��ر پاک نژاد را پيدا ک��ن و بخوان تا 
جواب س��ؤالت را بگيري. تازه، ايش��ان متخصص بود 
ولي دکتر پاک نژاد پزشک عمومي بود. تشخيص ايشان 

را همه دکترها قبول داشتند.

ايشان هميشه اش�كالات بچه ها را با 
صبوري، بيان زيبا و س�اده، براي شان 
توضيح مي دادن�د؛ به همين دليل هم 
بچه ها طرفدار دكتر و حرف هاي ش�ان 
بودن�د؛ به طوري كه وقتي پنج ش�نبه 
مي رس�يد، خ�ود بچه ه�ا برگه ه�اي 

اشكالات شان را به من مي دادند.
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کوچه و محل زندگي مي کردند، اين اس��ت که همسايه 
دکتر بوده اي��م و همين همس��ايگي، زمينه هاي رفت  و 
آمدهاي ما را ايجاد مي کرد. خاصه، نوع بينش پرفيض 
دکت��ر از نظر اخاقي، علمي و اجتماعي، بر روحيات و 
خُلقيات همه اهالي محل و بچه هايي که در کوچه بودند 
و بزرگان��ي که در آن جا گ��ذران زندگي و امرار معاش 
مي کردند اثر گذاشت؛ به ويژه بر بنده که فردي فرهنگي 
و مشتاق مطالعه بودم، بنابراين چه کسي را بهتر از دکتر 
مي توانستم پيدا کنم که از ايشان، به بهترين شکل ممکن، 
بهره هاي علمي ببرم. دکتر در ابتداي کارشان، يک خانه 
خريداري کردند. اغلب خانه هاي يزدي تالار دارد. يک 
طرف خانه ايش��ان، اهل خان��واده زندگي مي کردند؛ به 
همين دليل تالار را پوش��انده بودند و آن را دو قسمت 
کرده بودند؛ يک قسمت براي مطب، يک قسمت ديگر 
اتاق پذي��رش بيماران. بايد اين جا گريزي بزنم به نحوه 
برخورد دکتر با بيمارانش. ش��ايد دوستان ديگر گفته اند 
که دکت��ر داروي مجاني به بيماران م��ي داده  و با هزينه 
خودشان، آنان را ويزيت مي کرده اند؛ ولي مهم تر از همه 
اين ها، به نظر من ، نحوه برخورد ايش��ان با بيماران بوده 

است. 
طرز برخورد شهيد پاک نژاد با بيماران چگونه بود؟

يقيناً اگر کساني که به مطب ايشان مي آمدند و مي پرسيدند: 
»آقاي دکتر چه موق��ع بيماران را مي پذيرند؟« هيچ کس 
نمي گفت ساعت شش يا هفت عصر، براساس تغييرات 
روز، معمولاً  مي گفتند بعد از نماز و اين مي رساند که دکتر، 
نماز جماعت را اول وقت در مس��جد روضه محمديه، 
به امامت حضرت آي��ت الله صدوقي به جا مي آوردند و 

بع��د از نماز بود که به مطب مي آمدند. هميش��ه عده اي 
بيم��ار، در آن جا نشس��ته بودند و ش��هيد پاک نژاد، آنان 
را ويزي��ت مي کردند. قيم��ت ويزيت دکتر، در صورتي 
که بيماران پولي داش��تند، پنج توم��ان آن روز بود. البته 
ايشان، به همه بيماران مي گفتند: »اگر پول نداريد،  اصاً 
صحبتش را هم نکنيد و اگ��ر داريد پنج تومان بدهيد«. 
البته خودشان تشخيص مي دادند که چه کسي دارد و چه 
کس��ي ندارد. آشنايان و اهالي محل هم که ديگر مجاني 
پذيرفته مي شدند. بالاي نس��خه مي نوشتند: “داروخانه 
رازي” خدا رحمت کند رمضان خاني و حاج علي اصغر 
فرزين را داروخانه اي ب��ود نزديک ميدان امير چخماق 
به نام داروخانه رازي ک��ه آن ها اداره اش مي کردند البته 
هر دو درگذشته اند که خدا رحمت شان کند به حساب 
شهيد پاک نژاد و حضرت آيت الله صدوقي، بيمار، نسخه 
را به داروخانه رازي مي برد و بدون پرداختن يک قران، 

ش��ما در چه محل��ه اي از يزد زندگ��ي مي کرديد و 
آش��نايي تان ب��ا دکتر پاک ن��ژاد از چه زماني ش��کل 

گرفت؟ 
بايد يادآوري کنم که من، از ايام کودکي، يار و همصحبت 
آقاي دکتر نبوده ام. ما محله اي در اطراف روضه محمديه 
داش��تيم؛ در آن زمان آقاي دکتر، ت��ازه از تهران، به يزد 
منتقل شده بودند؛ و مي خواستند مطب شان را راه اندازي 
کنند. خانه اي بود که در جوار منزل من قرار داش��ت و 
پدرش��ان  آن را براي ايش��ان خريداري کرده بود. ايشان 
آن جا را به عنوان محل طبابت خود انتخاب کردند و به 
مداواي مردم نشس��تند. واقعيت اين است که بيشتر، به 
طبابت مستضعفان واقعي مي پرداختند. آشنايي ما بر اثر 
همسايگي با خانواده ايشان، بيش از سي  سي و پنج سال 
به طول انجاميد. به تعبير پيامبر)ص( همسايه از همسايه 
ارث مي برد، آن هم وقتي که دکتر پاک نژاد، مورد اعتماد 
همه مردم باش��د. افتخار بنده و تمام کس��اني که در آن 

نوع بين�ش پرفيض دكتر از نظ�ر اخلاقي، 
علم�ي و اجتماعي، بر روحي�ات و خُلقيات 
هم�ه اهالي محل و بچه هاي�ي كه در كوچه 
بودند و بزرگاني كه در آن جا گذران زندگي 
و امرار معاش مي كردند اثر گذاشت؛ به ويژه 
بر بنده كه فردي فرهنگي و مشتاق مطالعه 
بودم، بنابراين چه كس�ي را بهت�ر از دكتر 
مي توانس�تم پي�دا كنم ك�ه از ايش�ان، به 

بهترين شكل ممكن، بهره هاي علمي ببرم.

گفت وشنود شاهد ياران با اكبر نصيرزاده، هم نشين شهيد

او هميشه برنده بود...

درآمد
اكبر نصيرزاده، از پي سال هاي سال تدريس در مدارس 
يزد و آشنايي نزديك با انجمن هاي ديني سياسي فعال 
و گروه هاي مبارز اين شهر در سال هاي پيش از انقلاب 
و نيز به دنبال مدت هاي مديد انُس و الفت و هم نش��يني 
با ش��هيد دكتر س��يدرضا پاک نژاد، بر اين باور است 
كه خان��واده پاک نژاد، به لحاظ برتري و برجس��تگي 
در خصلت ه��ا و خصوصياتي هم چ��ون برخورداري 
از تخصص هاي جامع علمي، بخش��ندگي ، فعاليت هاي 
مردمي، رفتارهاي انسان دوس��تانه، پاي بندي هاي قلبي 
و خالصانه ب��ه اعتقادات مذهبي اس��لامي و مبارزات 
همه جانبه با جلوه هاي گوناگون ستم و بي عدالتي،  يکي 
از چند خانواده كم نظير، در سراس��ر ايران، محسوب 
مي شوند. نصيرزاده، در اين گفت وگو، تاريخچه شفاهي 
و مبس��وطي از عمل كردهاي اخلاق��ي، روي كردهاي 
رفتاري و زمينه هاي پايان ناپذير فعاليت هاي انسان دوستانه 
شهيد دكتر پاک نژاد ارائه مي دهد. وي كه در برهه هاي 
مختلف زماني، با شهيد پاک نژاد مراودت ها و  ياري هاي 
آش��کار و پنهان گس��ترده اي داشته  اس��ت، روش ها و 
شيوه هاي دكتر پاک نژاد در مداواي بيماران، حضورش 
را در حل و س��امان دهي مشکلات اجتماعي مردم شهر 
ي��زد، چگونگي ش��ركت و پذيرش ايش��ان به عنوان 
نماينده برتر ش��هر يزد در اولين دوره انتخابات مجلس 
شوراي اسلامي و بس��ياري ديگر از جلوه هاي حضور 
اثرگذار ش��هيد پاک نژاد تا لحظه ش��هادت و حتي بعد 
از آن را ب��راي م��ا با لحني مهربانان��ه و دور از هر نوع 
اغراق حس��ي كلامي بيان مي كند. با مطالعه س��طر به 
سطر اين گفت وگو، مخاطب مي تواند به صورت عيني 
و رودررو، بخش هاي برجس��ته اي از زندگي پاک نژاد 
و فعاليت هاي خستگي ناپذير ايشان را با كمك عنصر 

تجسم و تخيل ببيند.
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دارويش را مي گرف��ت؛ نه يک قلم، نه دو قلم، نه حتي 
بيش��تر، هر چه که ش��ما باور کنيد؛ به تعدادي که دکتر 
نس��خه داده بودند. شايد صدي هش��تاد نسخه هايي که 
دکتر مي نوش��تند، از اين نوع بود. عرض کردم که محل 
مطب، تالار محقري بود با چند صندلي. يک بنده خداي 
مسلمان و بسيار با ايماني هم دم در نشسته بود و نوبت 
مي داد. نوبت هر کس که مي شد، مي رفت داخل و روي 
صندلي مي نشس��ت تا دکتر معاين��ه اش کند، دردش را 
بشناس��د و دارو بدهد. امکان نداشت که دکتر جلو پاي 
بيمار بلند نشوند و ياالله نگويند؛ در برابر همه اين کار را 
مي کردند؛ مي خواست غني يا فقير باشد، آشنا باشد، پير 
يا جوان باشد، مسلمان يا زرتشتي باشد؛ خاصه ايشان 
همه را به چش��م انس��ان مي ديدند. بعد هم دارو تجويز 

مي کردند و بيمار مي رفت. 
درباره برخورد دکتر پاک نژاد با بيماران ش��ان خاطره 

مشخصي را به ياد مي آوريد؟ 
يک��ي از رفق��ا تعريف مي کرد که به اتف��اق چند نفر از 
دبي��ران ورزش، دم در گاراژ رضواني ايس��تاده بوديم، 
خانمي آمد و کمک خواس��ت؛ بعد هم دستش را دراز 
ک��رد که کمکي به او بکنيم. دوس��تان ديگر کمتر محل 
گذاشتند. به هر جهت، بعد از چند دقيقه که معطل شد، 
پول مختصري توي دست اين خانم گذاشتم. اين خانم 
نگاهي به آن ها کرد و گفت: همين؟! گفتند: کس��ي که 
پولي مي گيرد، ديگر س��ؤال نمي کند؛ برو خانم. گفت: 
»نه، شما مرا نمي شناسيد.« گفتند: »چطور نمي شناسيم؟ 
ش��ما سؤال کننده هستي.« گفت: »نه، من وقتي به مطب 
دکتر پاک نژاد مي روم، ايش��ان جلو پايم بلند مي شوند و 

مي گويند: ياالله.« 
فروتن��ي دکتر پاک ن��ژاد، هنوز هم ورد زب��ان مردم يزد 

است.
يک ماشين قديمي هم داشتند که اغلب، آن را سر خيابان 
مي گذاش��تند، هر کدام از بيماران شان، هنگام بازگشت، 
اگر مي گفت ماش��ين مي گيرم، ايشان مي گفتند: ماشين 
اين جا هس��ت. هر موقع ش��ب که بود؛ ساعت دوازده، 
يا يک بعد از نيمه ش��ب؛ آن هايي را که آمده بودند سوار 
مي کرد . بالاي س��ر بيمار مي رفتند، ويزيت مي کردند و 
دارو مي دادند، بدون يک ريال حق ويزيت و دارو و يک 
قران چشمداش��ت. همه وجودشان عطوفت و مهرباني 
ب��ود. اين ها همه نمايان گر جنبه هاي مذهبي ، مردم داري 
و دوست داشتن انسان ها بود. من اين جا لازم است چند 
نکت��ه را در ابعاد مختلف در م��ورد دکتر بگويم: يکي 
در مورد مذهبي بودن ايش��ان؛ که شکي در آن نيست آن 
ه��م به کمک علم روز کتاب هايي که دکتر مي نوش��تند 
مثل »اولين دانش��گاه، آخرين پيامب��ر«، آثار ارزش مندي 
هس��تند. اين اس��م از کجا انتخاب شده است؟ من فکر 
کنم در کتاب خانه ام س��ي و سه جلد کتاب از دکتر دارم 
که بعضي از آن ها به امضاي مؤلف است. ايشان از نظر 
علمي، هر موقعيتي پيدا مي کرد، به نوشتن مي پرداخت. 
مثاً در مطب نشسته بودند و بيماري براي پذيرش نبود، 
آني ش��روع به نوشتن مي کردند و مطلبي را که در حال 
نوش��تن بودند، ادامه مي دادند. مسائل بزرگ شهر را که 
حتي بزرگان ش��هر نمي توانستند حاجي کنند به دکتر 
مي س��پردند و از ايشان مي خواس��تند تا آن ها را حلّه و 
فصل کنند. دکتر، مس��ائل را از نظ��ر علمي و نه از نظر 
افواهي ثابت مي کردند و آن قدر در اين جهت رفتند که 
آقاي دکتر خدمت اس��تاد مطهري رسيده بودند؛ ايشان 

به دکتر گفته بودند: »آقاي دکتر، نمي تواني تا آخر پيش 
بروي، ش��ما که مي خواهيد بگويي��د در وضو چرا بايد 
آب بريزند از س��ر آرنج تا سر انگشتان يا چرا مسح سر 
مي کش��ند. نمي توانيد از نظر علمي، آن ها را ثابت کنيد. 
شايد نتوانيد تا آخر اين مس��ائل پيش برويد.« اما آقاي 
دکتر، تحقيق شان را ادامه مي دادند. پس، از نظر مذهبي، 
در اين دارالعباده هيچ کس نبود که دکتر نشناس��د، حالا 
چ��ه بابت همين مختصر ويزيت و چه بر اثر جلس��ات 
س��خنراني ايش��ان در مدارس تعليمات اسامي و چه 
در مح��ات. هر جا که ايش��ان را دع��وت مي کردند يا 
قرار سخنراني داش��تند، مردم را ارشاد مي کردند. بيشتر 

کارهايي که دکتر انجام مي دادند در همين رابطه بود.
گفتيد که دکتر، منشي مسلماني داشتند که فرد بسيار 

با ايماني بود، اسم ايشان خاطرتان هست؟ 
ما اتفاقاً همه ساله، براي گرامي داشت شهادت ايشان در 
هفتم تير که در خانه پدري برگزار مي ش��ود با اين مردم 
روبه رو مي شويم. يعني س��الگرد دکتر، به نوعي ما را به 
هم مي رساند. آن فرد محترم، اسمش شعبان علي است، 

ولي فاميلي اش را فراموش کرده ام. 
فضاي مطب دکتر را توصيف مي کنيد؟ شنيده ايم که 
تشکيل شده بود از يک تالار که آن را دو قسمت کرده 
بودند؛ يک قس��مت براي پذيرش بيماران و قسمت 

ديگر که محل مطب دکتر پاک نژاد بوده است. 
آن جا يک منزل نس��بتاً  قديمي ب��ود که هنوز هم برقرار 
اس��ت. البته الآن فرزندان ش��هيد به فکر آن هستند که 
آن جا را مرمت کنند تا يادگاري از دکتر داشته باشند. در 
يک طرف منزل، دکت��ر با خانواده اش زندگي مي کردند 

و آن ط��رف ه��م ک��ه عرض 
کردم، تالار تابستاني خانه بود، 
شامل تالار، کاه فرنگي، بادگير 
و... که واقع در س��مت جنوبي 
خانه است که آفتاب   گير نيست. 
ط��رف نسِِ��ر ب��ه  آن مي گويند 
و در آن بادگي��ر و کاه فرنگي 
تعبيه مي کنند که زير آن ها هم 
جوي ه��اي قديمي آب جريان 
داش��ته اس��ت. اين را مي دانيد 
که علت جريان داشتن فرابارها 
و فروبارها همين اس��ت، يعني 
روز که مي شود، از طرف دشت 
به کوه باد مي وزد و بعد از ظهر 
برعکس، از طرف کوه به طرف 
دشت. فلسفه ساختن بادگيرها 
هم همين اس��ت که روزها، از 
روي ج��وي آب، باد خنک از 

داخل کاه فرنگ��ي بالا بيايد، که س��الن و حوض خانه 
ساخته ش��ده، آن جا را خنک مي کند و هواي گرم، از سر 
بادگير بيرون مي رود. هميش��ه، غروب ها هم که آفتاب 
مي رفت، جريان هوا برعکس مي ش��د. هوا از بالا گرفته 
مي ش��د و به کاه فرنگي مي آم��د و چون کاه فرنگي به 
تالار راه داش��ت؛ هم کاه فرنگ��ي را خنک مي کرد، هم 
ت��الار را. به غير از آن ها، باد از پنجره اي که تعبيه ش��ده 
ب��ود، به زيرزمين مي رفت و از روي جوي هايي که آب 
از آن ه��ا عبور مي کرد، مي رفت. من��زل دکتر يک تالار 
قديمي بود. ايش��ان هم چون بي ريا بودند و اصاً دنبال 
تشريفات نبودند؛ کيفيت کار براي شان مهم بود نه کميت 
کار. ايشان به وسيله بر پا کردن يک تيغه آجري، تالار را 
دو قس��مت کرده بودند. در اتاق خودشان، تعداد زيادي 
کتاب انباشته ش��ده بود، و يک ميز که هم براي طبابت 
بود و هم براي تحرير. در وروديه مطب، در کوچکي هم 
بود که آقاي شعبان علي – که ذکر خيرش رفت کنار آن 
نشسته بود. البته بيماران از هر لحاظ، خودشان مراعات 
مي کردند و به نوبت داخل مي آمدند و خارج مي شدند. 
جل��و در ورودي من��زل دکتر، که مطب ايش��ان هم 

محسوب مي شد، تابلويي نصب شده بود؟ 
نه، همه مي دانستند که آن جا مطب دکتر پاک نژاد است. 

من هيچ وقت، بر سردر آن منزل، تابلويي نديدم. 
حتي در ورودي کوچه هم چنين تابلويي نبود؟

همه مي دانس��تند که دکتر در اين کوچه سکونت دارند. 
من��زل قديمي م��ا، همه در جوار منزل دکتر بود. س��تاد 
انتخابات��ي آقاي دکتر ه��م روبه روي مطب ش��ان قرار 

داشت. 
دکت��ر يک مقطع از تحصيات ش��ان را در يزد گذرانده 
بودند؛ تا زمان پذيرفته شدن در رشته پزشکي. بعد براي 

تحصيل به مشهد و تهران رفتند.
قبل از آن هم، دکتر در محله اي س��کونت داشتند به نام 
بازار نو که منزل پدري ايش��ان هنوز هم همان جا واقع 
است بين يوزداران و بازار نو البته اين را هم مي دانيد که 
پدر و مادر دکتر، هر دو از خاندان جليله سادات بوده اند. 
مادرش��ان از طايفه مدرسي ها بودند که از بزرگان علما 
به ش��مار مي روند. مادر شهيد پاک نژاد سيده بزرگواري 
بودند که  همه بازاري ها خانواده ايشان را مي شناختند. 

دکت��ر، در زم��ان تحصي��ل در دبيرس��تان، در يک��ي از 
اتاق هاي تجارت خانه ريس��ماني ساکن مي شوند؛ شايد 

يک ماش�ين قديم�ي هم داش�تند كه 
اغلب، آن را س�ر خيابان مي گذاشتند، 
هن�گام  بيماران ش�ان،  از  ك�دام  ه�ر 
بازگشت، اگر مي گفت ماشين مي گيرم، 
ايشان مي گفتند: ماشين اين جا هست. 
هر موقع شب كه بود؛ ساعت دوازده، يا 
يک بعد از نيمه شب؛ آن هايي را كه آمده 

بودند سوار مي كرد .
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مالک تجارت خانه، حاج عباس ريسماني بود ه اند. شهيد 
پاک ن��ژاد، در آن جا کار مي کنند و فعاليت ش��ان در بازار 
را از همان جا ش��روع مي کنند و ضمناً در مدرسه اسام 
هم به عنوان معلم کار مي کنند. بعد از مدتي، در رش��ته 

پزشکي قبول مي شوند و به تهران مي روند.
شهيد، در کنار تدريس در بازار هم کار مي کرده اند، 

اگر در اين زمينه اطلاعاتي داريد، بفرماييد.
عرض کردم،  دوس��تي و مراوده ما، بيش��تر در مجالسي 
بود که با هم حضور داش��تيم. من در جلسات سخنراني 
دکتر شرکت مي کردم. حد همسايگي  ما اين طور بود که 
رف��ت و آمدهاي مان بي حد و حصر به نظر مي رس��يد؛  
يعن��ي درِ خانه آق��اي دکتر، به روي بچه ه��اي من باز 
ب��ود و درِ خانه من هم به روي بچه هاي ايش��ان. هنوز 
عکس هاي��ي که بچه ها از دکتر و اعضاي خانواده ش��ان 
گرفته اند، موجود  اس��ت. خان��م من با خانم آقاي دکتر 
آشنايي داشتند. خانم آقاي دکتر، اهل يزد نيستند؛ ايشان 
نوه آيت الله کني هس��تند. الآن دو تا از فرزندان ش��هيد 
پاک نژاد، پزشک هستند، يکي از آن ها، در حال گذراندن 
دوره تخصصي اس��ت و ديگري دختر خانمي است که 
در شش ماهگي اش، دکتر پاک نژاد به شهادت رسيدند؛ 
ايش��ان هم در حال تحصيل در رش��ته پزشکي هستند، 
بقيه فرزندان ايش��ان هم با درجه ليس��انس مشغول کار 
هس��تند. در ارتباط با اشتغال دکتر در عرصه بازار، آقاي 
خدمت گزار، بيشتر از من اطاع داشتند. چند وقت پيش 
آقاي خدمت گزار فوت ش��د، خ��دا رحمتش کند. او از 
بچه هاي محله قديمي و از هم بازي هاي آقاي دکتر بود. 
آن زمان که به مدرس��ه اسام يا مدرسه ملي مي رفته اند، 
در آن جا توامان درس مي خوانده اند و با يکديگر همکار 

بوده اند. 
درب��اره آقاي دکتر در آن زمان، اگر خاطره اي داريد، 

بفرماييد.
من ب��ا اطمينان مي توانم بگويم دکت��ر برنامه غذايي در 
زندگي اش وجود نداشت. خورد وخوراک برايش مهم 
نبود. صبح جمعه که مي شد، دکتر پاک نژاد، بچه هاي ما 
را جمع مي کرد و با همان ماش��ين قديمي اي که داشت 
و هنوز هم هس��ت، راهي خلد برين مي ش��دند. بچه و 
نوجوان، دوس��ت دارد بازي کند، بچه هفت، هشت يا 
ده ساله، با خلد برين و قبرستان چه سازگاري اي دارد؟ 
وقت��ي با دکتر، درباره اي��ن موضوع صحبت مي کرديم، 
مي گفتند: »آن جا ريگ هاي روان هس��ت و براي بچه ها 
خيلي خوب است که در ريگ ها بازي کنند.« هنوز هم 
تپه هاي ريگي وجود دارد و جوانان و نوجوانان در آن جا 
ب��ازي کنند. دکت��ر، در آن روزگار، دو کار انجام مي داد: 
اول آن که بچه ها را مي فرس��تاد آن جا، تا بازي کنند، دوم 
اين که، فرصتي براي نوشتن پيدا مي کرد. بچه ها مي رفتند 
و مش��غول بازي مي شدند؛ و ايش��ان، حتي ايستاده هم 
قلم و کاغذ به دس��ت، شروع به نوشتن مي  کرد و کتاب 
»اولين دانشگاه، آخرين پيامبر« را تکميل مي کرد. ايشان 
در آن جا، به طور پيوس��ته، تا نزديک ظهر مي نوش��تند. 
بچه ه��ا که ورزش و تفريح مي کردند، دکتر پاک نژاد هم 
به نگارش مشغول مي شدند و ديگر اين که مي خواستند 
با قبرس��تان و حس دنياي آخ��رت، انس پيدا کنند. من 
گريه دکتر را ديده بودم، وقتي که مي گفتند: »چرا من به 
شهادت نمي رسم؟« زيارت از قبرستان که تمام مي شد، 
بچه ها را سوار ماشين مي کردند و مي بردند به استخري 
ک��ه در بلوار جمهوري بود. بچه ها به اس��تخر مي رفتند 

و بعد از ظهر برمي گش��تند، اي��ن هم نحوه تفريح دکتر 
بود با بچه هايش. متأس��فانه فرزن��د اول دکتر، در حين 
تولد، بر اثر فشاري که به مغزش وارد شده بود، گرفتار 
بيماري صرع بود. دکتر پاک نژاد؛ در راه سامتي و بهبود 
فرزند، تاش ها و کوشش هاي غيرقابل توصيفي انجام 
دادند. هم زمان با چاره جويي براي مداواي فرزند خود، 
به فکر بهبود بيماران ديگر هم بودند. ظاهراً هنوز، براي 
مرض صرع داروي شناخته ش��ده اي وجود ندارد. با اين 
وجود، بهره هوش��ي فرزند دکت��ر پاک نژاد، بنا به نتيجه 
تس��ت هاي به عمل آمده، از نود و نه درصد بالاتر بود. 
شما هر چه سؤال علمي از اين پسر مي کرديد، جوابش 
را مي دانست. از تمام نخست وزيرها، پايتخت ها، مناطق 
جغرافياي��ي جهان، کره زمين، تغيي��رات آب و هوا و... 
آگاهي داشت و درباره آن ها صحبت مي کرد، ولي مرض 
صرع اذيتش مي کرد و مرتب قرص و دارو مي خورد که 
قرص و دارويش با ما بود و س��ر وقت به او مي داديم. 
بقي��ه بچه هاي دکت��ر پاک نژاد، الحمدالله کاماً س��الم و 

خوب هستند.
اين ک��ه مي فرمايي��د با ما ب��ود، يعني به منزل ش��ما 

مي آمد؟
بله، اين هايي که خدمت شما عرض کردم همه مربوط به 
زمان قبل از دوره انقاب است. بعد از پيروزي انقاب 
يا هنگام پيروزي انقاب، داس��تان عوض شد، و موارد 
ديگري پيش آمد. البته هر کاري آمادگي خاص خودش 
را مي خواهد، شما وقتي مي خواهيد وسيله اي را بسازيد 
اول بايد ابزارش را آماده کنيد. ابزار که آماده شد، طراحي 
که صورت گرفته باش��د، مي توانيد آن را بسازيد. براي 
پيروزي انقاب، در سرتاسر ايران انجمن هايي تشکيل 
مي ش��د که اسم هاي مختلفي داش��تند؛ انجمن حجتيه، 
انجمن اسامي و... در يزد، زير نظر آيت الله صدوقي – 
رحمت الله عليه انجمني به وجود آمد به نام انجمن ديني. 
قبل از پيروزي انقاب هم اين انجمن فعاليت داش��ت. 
اين انجمن ها چندين گونه برنامه داش��تند، افراد آن دور 

هم جمع مي شدند و برنامه ريزي براي فعاليت هاي شان 
مي کردن��د. آن ها افرادي متدين بودند که هم اجتماعات 
را به راه مي انداختند و هم صندوق هاي قرض الحس��نه 
را به پا مي داش��تند. اين کارها مقدمات پيروزي انقاب 
بود. مي گفتند اين آقايان عضو انجمن حجتيه هستند و 
حرف هاي ديگر...، حرف هايي که هيچ کدام شان صحيح 
نب��ود. انجمن، انجمن ديني بود. م��ن خاطره اي دارم از 
همين بيمارستان سيد الشهدا)ع(، که يادم نمي روم؛ عيد 
فطر بود، مي خواستند بيمارستان احداث و ساختمانش 
را بنا کنند. از مسجد روضه محمديه که با مردم حرکت 
کرديم و تا بيمارس��تان رفتيم، همه طول مس��ير، بيابان 

ب��ود. آن جا حض��رت آيت الله صدوقي و ب��زرگان يزد، 
کلنگ ش��روع به کار بيمارس��تان را بر زمين زدند. يکي 
از بانيان پر و پا قرص بيمارس��تان سيد الشهدا)ع(، دکتر 
س��يدرضا پاک نژاد بودند. مدام دنب��ال کارهاي علمي و 
عملي بودند و از هيچ کوشش��ي فروگذاري نمي کردند، 
آن وقت ب��ه آقاي دکتر ايراد مي گرفتند که ايش��ان تند 
تند حرف مي زنن��د. دکتر اين قدر با معلومات بودند که 
اطاعات و راهکار، از ايش��ان فوران مي کرد. مطلبي را 
که مي خواس��تند براي تان بگويند، آن قدر ش��اخ و برگ 
مي دادند که ش��ما خيال مي کردي��د از اصل مطلب دور 
شده اند. علت چه بود؟ علت، فوران علم بود، بر اثر آن 

همه مطالعه، آن همه تحقيق.
يک روز صبح، ما در کوچه به هم رسيديم. بعد از سام 
و احوال پرس��ي، تا حدي با هم پيش رفتيم. ايشان اسم 
فرزند تازه متولد ش��ده مرا پرسيدند. دوست داشتم که 
ايشان اسم فرزندم را مشخص کنند. آن موقع، آقاي دکتر 
س��ه تا پسر داشت، من هم س��ه تا پسر داشتم. خداوند 
به تازگ��ي به من فرزند دختري عنايت کرده بود. گفتند: 
»اسمش را چه گذاشته اي؟« گفتم: »هر چه شما بگوييد.« 
گفتند: »اين چه حرفي است، اسم به پدر مي رسد.« گفتم: 
»هر کاري ش��ما بگوييد، من  انجام مي دهم؛ هر اسمي 
که ش��ما انتخاب کنيد، همان را ب��ر دخترم مي گذارم.« 
خاص��ه از دکتر انکار و از ما اص��رار. بالاخره، دکتر را 
واداشتيم تا گفتند: »اسمش را بگذار مهديه.« مهديه الآن 
صاحب خانه و زندگي و فرزند بزرگ اس��ت؛ او خيلي 
خوش��بخت اس��ت، من فکر مي کنم، همه اش از برکت 
اس��مي اس��ت که آقاي دکتر روي او گذاشته اند. ديدم 
چش��م هاي دکتر خيلي برافروخته و متورم است؛ انگار 
که مدت ها بي خوابي کشيده باشند و گفتم: »آقاي دکتر، 
س��ؤالي دارم که البته جسارتي اس��ت که بيان مي کنم.« 
گفتند: »بگو، اشکالي ندارد.« گفتم: »چرا چشم هاي شما، 
اين طوري متورم و قرمز اس��ت؟ معلوم است که خيلي 
خسته هستيد.« گفتند: »باشد، حالا يک وقتي اگر فرصت 
ش��د، با هم صحب��ت مي کنيم.« من باز ه��م دليل آن را 
خواستم. گفتند: »من دارم تمرين کم خوابي مي کنم. عمر 
کوتاه انس��ان حيف است که در خواب بگذرد؛ تا جايي 
که امکان دارد بايد از وقت و بيداري اس��تفاده کرد. من 
الآن، زمان اس��تراحتم را رسانده ام به دو ساعت خواب« 
يعني از بيست و چهار ساعت، دو ساعت خواب، بيست 
و دو ساعت کار. ش��ايد اين از جمله نکاتي هستند که 
تنه��ا من از زندگي ش��خصي دکتر مي دان��م، و  رفقاي 
ديگر اطاعي نداشته باشند. جريان انقاب که پيش آمد، 
زمينه هاي کاري و فعاليت ها، آماده تر بود، رفت وآمدهاي 
دکتر پاک نژاد هم زيادتر ش��ده ب��ود. اين را هم عرض 
کنم که رابطه دکتر با حضرت آيت الله صدوقي، ارتباطي 

تنگاتنگ بود. 
در رابطه با بعُد سياس��ي ش��خصيت دکتر پاک نژاد، 

آن چه را که مي دانيد، بيان بفرماييد.
جلس��ه اي در ي��زد بود به نام گردهم آي��ي انجمن ديني 
معلم��ان و آگاهان ي��زدي و مذهبي هاي ي��زدي، افراد 
سياس��ي و دانشجوهايي که در يزد بودند، اغلب در اين 
جلس��ات ش��رکت مي کردند. اين افراد، تحت عناوين 
ديگري گرد هم جمع مي ش��دند، ول��ي واقعيت امر آن 
بود که فعاليت سياس��ي مي کردند، عليه رژيم؛ و اوضاع 
را ب��راي انقاب آماده مي کردند. در رأس همه اين افراد 
هم چنان که مشهور اس��ت، سومين شهيد محراب قرار 

من با اطمين�ان مي توان�م بگويم دكتر 
برنام�ه غذاي�ي در زندگ�ي اش وج�ود 
نداشت. خورد وخوراک برايش مهم نبود. 
صبح جمعه كه مي ش�د، دكتر پاک نژاد، 
بچه ه�اي ما را جمع مي ك�رد و با همان 
ماشين قديمي اي كه داشت و هنوز هم 

هست، راهي خلد برين مي شدند.
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داشتند. ايشان حتي در سطح مملکتي هم مطرح بودند. 
وقتي حضرت امام در پاريس بودند، گاهي مس��تقيم با 
يزد تماس مي گرفتند و بعضي مواقع با آيت الله صدوقي 
صحبت مي کردند. بنابراي��ن اين انجمن ديني، در حال 

فراهم کردن زمينه براي انقاب بود. 
کم ک��م تظاهرات خياباني آغاز ش��ده بود، با حمايت از 
آن واقعه که در قم اتفاق افتاد، چهلم ش��هداي تبريز هم 
برگزار شد و يزدي ها در بزرگداشت روز چهلم شهداي 
تبريزي ها، در مسجد روضه محمديه گرد هم آمدند، با 
عنوان مجلس ترحيم و سوگواري.حجت الاسام کاظم 
راش��د يزدي که الآن در خراسان هس��تند و از بزرگان 
علما و خطبا محس��وب مي شوند  يادش به خير باد در 
آن مراسم به منبر رفتند که بعد از سخنراني، دستگير هم 
شدند و مردم به خيابان ها ريختند و تظاهرات کردند و 
در همان دهم فروردين چند نفر از همش��هري ها، شهيد 
شدند. آخر کار اين انجمن، به همين گردهم آيي منتهي 
شد و آغاز بزرگداشت چهلم پشت چهلم شهدا. بعد از 
برگزاري مراس��م چهلم شهداي تبريز در يزد، تظاهرات 
ادام��ه پيدا کرد. پنج روز يک بار، ده روز يک بار، اصناف 
مختل��ف از کوچ��ه و محله ها و ميادين ش��هر حرکت 
مي کردند و در روضه محمديه دور هم جمع مي ش��دند 
و قطعنامه اي امضا مي کردند. به مرور ش��عارها کوبنده تر 
مي شد و ش��عار »مرگ بر ش��اه« کم کم رواج پيدا کرد. 
مردم به تظاهرات و راه پيمايي ها آمدند، ولي جمع کردن 
مردم هم، هنر مي خواس��ت و کار همه کس نبود. وقتي 
مردم مي ديدند، افراد خانواده پاک نژاد جلو صف هستند 
و فرمان، فرمان آقاي صدوقي است، يا اعاميه از طرف 
امام آمده اس��ت، از هر طرف ب��ه خيابان ها مي ريختند. 
روزنامه ه��اي آن روز هم، تظاه��رات را صد هزار نفر، 
صد هزار نف��ر گزارش مي کردند. کم ک��م يزد، يکي از 
قطب هاي انقاب شد. هر روز در يزد مغازه ها و بازارها 
تعطيل مي ش��دند. از جمل��ه گردهم آيي ها که خود من 
بيشتر در آن شرکت داشتم، اجتماع فرهنگيان بود که از 
طرف آقاي پاک نژاد راه اندازي مي شد. ايشان با آقا تماس 
گرفت��ه بودند، آقا امر کرده بودند فرهنگيان بايد تحصن 
کنند، آقاي راش��د را گرفت��ه بودند و به ايذه تبعيد کرده 
بودند. شايد همان جا بوده که ايشان، هم بند رهبر معظم 
انقاب هم بودند و س��اواکي ها، عکس ه��اي امام را از 
پشت شيشه مغازه ها مي کندند، مردم را اذيت مي کردند 
و درها را مي بس��تند. همه اين عوامل باعث شد تا يک 
تظاهرات جنجالي و بس��يار بزرگ برپا ش��ود و مردم، 
آزادي آقاي راش��د و جلوگيري از پاره کردن عکس هاي 
حضرت امام را خواستار شوند. تظاهرات، هر روز ادامه 
پيدا مي کرد و کشاندن مردم به خيابان ها براساس تدابير 
خاصي بود. تا اين ک��ه فعاليت ها و اجتماعات، بالاخره 
باعث پيروزي انقاب شد، که من، بيان آن رويدادها را 
مختصر مي کنم. دکتر پاک نژاد ه��م همراه مردم و افراد 
انقابي بودند، تا اين که مس��أله انتخ��اب نماينده مردم، 
ب��راي حضور در مجلس ش��وراي اس��امي پيش آمد. 
يک روز من در خانه نشس��ته بودم که آقاي دکتر زنگ 
زدن��د و گفتند: بي��ا پيش م��ن، کارت دارم. ما با هم به 
فرمانداري رفتي��م. در آن جا بود که فهميدم برگه تعرفه 
نمايندگي دکتر، نياز به امضا و ضمانت يک نفر معرف 
دارد. ايشان، اين قدر نسبت به اين کمترين لطف داشتند 
ک��ه مرا به عنوان معرف، انتخاب کرده بودند. من هم با 
کم��ال ميل، رفتم و دس��ت آقاي دکتر را بوس��يدم و به 

عنوان معرف ايشان، برگه تعرفه را امضا کردم. مسأله اي 
که پيش آمد، آن بود که حزب جمهوري اس��امي، فرد 
ديگ��ر را به عنوان نماينده معرفي ک��رده بود و دکتر را 
به عن��وان نماينده معرفي نکرده بود. در آن زمان حزب 
جمهوري اس��امي، از هر نظر، قوي بود، ولي دکتر کا 
با مش��ي حزبي مخالف بود. واقعيت آن بود که پيش تر 
برگه اي به ما داده بودند که عضو حزب شويم. وقتي با 
آقاي دکتر مشورت کرديم، با همان لهجه يزدي گفتند: » 
حزب فقط حزب الله، حزب خداست.« حزب جمهوري 
اس��امي، در آن زمان، براي يزد، کسي را که اسم شان را 
نمي برم و امروز هم جزو محترمان اين مملکت هستند، 
به عنوان نماينده خ��ود انتخاب کرده بود و دکتر هم به 
عنوان نماينده آزاد، خودشان را معرفي کردند. مردم يزد 
از دکتر خواستند به جاي نماينده شدن، در شهر بمانند و 
به ش��غل طبابت و امور رفاهي ش��هر بپردازند. اما دکتر 
پاک نژاد، براي خودشان دليل داشتند و دليل هاي شان هم 
قاطع و محکم بود. ايشان سال ها قبل خواب ديده بودند 

که در کام الله، اس��م دکتر با کلمه قرمز نوشته شده بود. 
دکتر مي دانست که شهيد مي شود. رفته بودند نزد مراجع 
و تعبير خواب هم کرده بودند. البته تعبير خواب شان را 
به هيچ کس نگفته بودند تا اين که در س��ال 1360 شهيد 

شدند.
آيت الل صدوقي، نس��بت به حضور دکتر پاک نژاد در 
جرگه نمايندگان مستقلِ خواهان شرکت در انتخابات 

مجلس شوراي اسلامي، چه نظري داشتند؟
آيت الله صدوقي، در اين کارها زياد دخالت نمي کردند، 
يعني خواس��تند که انتخاب��ات، از هر نظر آزاد باش��د، 
نمي توانستند کسي را به عنوان نماينده خود معرفي کنند. 

دکتر پاک نژاد خودشان را نامزد انتخابات کردند. و يک 
ش��ب بزرگان انقاب، که اکثرشان هم از همان انجمن 
ديني بودند، در خانه يکي از برادران دعوت بودند. آقاي 
دکتر مرا هم دعوت کردند. به آن جا رفتم. نمي دانستم با 
من چه کاري دارند. وقتي س��ر صحبت باز شد، متوجه 
شديم که مي خواهند س��تاد انتخاباتي راه اندازي کنند و 
فعاليت ها و تبليغات انتخابات��ي را همه آن جا بودند، از 
بزرگان ش��هر تا من که فقط يک معلم ساده بودم. وقتي 
همه صحبت هاي ش��ان را آن جا کردند؛ دکتر پاک نژاد – 
خدا رحمتش کند با کسب اجازه از همه گفتند: »کسي که 
بايد همه اين کارهاي مربوط به انتخابات را انجام بدهد، 
دوست خودم، نزديک خودم و همسايه خودم است؛ من 
او را که هميشه با هم هستيم انتخاب کرده ام.« و بنده را 
به عنوان رئيس ستاد انتخاباتي خودشان معرفي کردند. 
همان جا به دکتر گفتم: »حالا چه کار بکنيم؟« بعد از پايان 
جلسه با دکتر به منزل آمديم. در راه که مي آمديم راجع 
به مسائل مربوط به ستاد انتخابي صحبت کرديم؛ درباره 
اين ک��ه محلي انتخاب بکنيم. هر کدام از آقايان نماينده، 
جاهاي مجلل مرکز ش��هر را براي ستاد انتخاباتي خود 
آماده کرده بودند. دکتر پاک نژاد گفتند که خانه حاج آقا 
آب حيات محل مناسبي است  خدا رحمتش کند بعدها، 
پسرش به شهادت رسيد و خودش هم فوت شد. منزل 
آن مرح��وم، روبه روي منزل آقاي دکتر بود، گفتند: »اين 
خانه را اگر انتخاب کنيد، از همه جا بهتر و نزديک خانه 
من و تو است. به عاوه، مي توانيم با هم تماس بگيريم و 
من هم اين طور جاها را دوس��ت دارم؛ نه جاهاي مجلل 
را.« قبول کردم و فردا صبح رفتيم با صاحب خانه تماس 
گرفتي��م، که با کمال ميل کلبه را در اختيار ما قرار دادند 
و م��ا هم يک ميز و صندلي گذاش��تيم و بچه هاي محل 
را دور هم جمع کرديم و ش��روع کرديم به فعاليت هاي 
انتخاباتي، مانند پارچه نويسي و شعارنويسي. آن روزها، 
م��ردم واقعاً در صحنه بودند. کس��ي، کس��ي را به زور 
نمي آورد. باور کنيد کارخانه دارها، بازاري ها و کساني که 
دکتر را مي شناختند، خودشان پيش نويس اطاعيه شان را 
مي آوردند و به دفتر ستاد مي دادند. شب ها، دکتر بعد از 
اين که سخنراني هاي شان را انجام مي دادند، براي بررسي 
اوضاع ب��ه دفتر مي آمدند و ما ه��م نامه هايي که بود و 
خبرهايي که رسيده بود را در اختيار ايشان مي گذاشتيم. 
دکت��ر، به نامه ه��ا و خبرها نگاهي مي کردن��د و قلم را 
برمي داش��تند و اصاحيه ها و رهنمودهاي لازم و پاسخ 

نامه هاي تشکرآميز را مي نوشتند.

از مس�جد روضه محمديه ك�ه با مردم 
حرك�ت كرديم و تا بيمارس�تان رفتيم، 
هم�ه ط�ول مس�ير، بيابان ب�ود. آن جا 
حض�رت آي�ت الله صدوق�ي و ب�زرگان 
يزد، كلنگ ش�روع به كار بيمارس�تان 
را ب�ر زمين زدند. يك�ي از بانيان پر و پا 
قرص بيمارستان سيد الشهدا)ع(، دكتر 

سيدرضا پاک نژاد بودند.
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با توجه به اين که شما در آن زمان تقريباً هر روز 
آقاي دکتر را مي ديديد، شهيد پاک نژاد را چگونه 

آدمي ديديد؟
ش��هيد پاک نژاد خيلي س��اده و افتاده حال بودند، با 
همه مي جوشيدند و دلس��وز مردم بودند. هرجا که 
بودند  در منزل يا مطب  فرقي نمي کرد، اگر کسي در 
خيابان به ايشان مراجعه مي کرد و مي گفت که آقاي 
دکتر من مريض دارم، بافاصله به همراه آن شخص 
مي رفتند و مريض را معاينه مي کردند. من اغلب به 
مطب آقاي دکتر مي رفتم. يک ش��ب به مطب ايشان 
رفتم که خيلي هم خسته بودند، چون آن روز خيلي 
مريض داش��تند. به ايش��ان گفتم که اجازه بدهيد تا 
پول هاي دخل ت��ان را من جمع کنم. گفتند باش��د، 
جمع کن. دخل را به س��مت خود کشيدم که پول ها 
را جمع کنم، ديدم هيچ پولي داخل آن نيست. گفتم 
آقاي دکتر در صندوق پول نيست؟! گفتند: اشکالي 
ن��دارد. گفتم ام��روز خيلي مريض داش��تيد. گفتند: 
بل��ه، از بعضي مريض ها پ��ول مي گيرم و به بعضي 
از مريض ها که پول نس��خه ندارند، پول مي دهم. از 
پول همي��ن بيمارها براي نس��خه بعضي ها که پول 
ندارند، خرج مي کنم، به همين  دليل هم هيچ پولي 

در صندوق نمي ماند. 
اگر کسي در خيابان به آقاي دکتر مراجعه مي کرد 
و مي خواست همان جا ويزيتش کند و به او نسخه 

بدهد، آيا شهيد پاک نژاد معاينه اش مي کرد؟ 
بله، همان جا به مريض نس��خه مي دادند. اين ماجرا 

براي خ��ود من اتف��اق افتاد. زماني ک��ه مادربزرگم 
مريض ب��ود، از دکتر خواهش ک��ردم تا همراه من 
براي معاينه ايش��ان بيايد. آقاي دکتر داشتند به خانه 
مي رفتند، اما درخواس��ت مرا قبول کردند و به خانه 
مادربزرگم آمدند. مادربزرگم از يک خانواده مذهبي 
و خيلي مؤمن بود، هيچ وقت در عمرش دکتر نرفته 
بود و س��نش هم بالا بود. آقاي دکتر گفتند از ايشان 
بپرس که به من اجازه مي دهند داخل اتاق بيايم؟ من 

پرسيدم: بي بي  اجازه مي دهيد؟ مادربزرگ گفت: نه، 
چون نامحرم است. گفتم: آقاي دکتر محرم هستند. 
گفت: نه، ايش��ان مرد هستند و براي من نامحرمند. 
آقاي دکتر گفتند به ايشان بگو دست شان را از پرده 
بدهند و من از پش��ت پرده نبض شان را بگيرم. باز 
هم از ايشان س��ؤال کردم، ولي اجازه ندادند. آقاي 
دکتر گفتند من کمي اين جا مي نشينم، شما از ايشان 
سؤال کنيد و به من بگوييد. ما همين کار را کرديم، 
تا اين ک��ه آقاي دکتر بيماري را تش��خيص دادند و 

نسخه اي براي شان نوشتند.
زمين��ه  در  و  اجتماع��ي  م��راودات  در  دکت��ر 
کمک رس��اني هاي غيرپزش��کي به مردم چه طور 

بودند؟
هر کس که با ش��هيد پاک نژاد صحبت��ي مي کرد، از 
اخاق خوب و پس��نديده ايش��ان تعريف مي کرد. 
دکت��ر هر کاري از دست ش��ان برمي آمد، براي مردم 
انجام مي دادند. مثاً يکي از خصايص نيکوي آقاي 
دکتر اين بود که اگر کسي براي کار يا رفع مشکلي 
نامه  مي خواس��ت، آقاي دکتر اين کار را مي کردند و 
کاري نداشتند که آن مشکل حل شدني هست يا نه. 
حضور آق��اي دکتر در مراس��م اجتماعي - مثل 
مراسم تدفين و ترحيم يا مراسم عروسي- چطور 

بود؟ 
ايشان در اين گونه مراسم ش��رکت مي کردند و اگر 
به عروس��ي ها دعوت مي ش��دند، دعوت را اجابت 
مي کردن��د. در ميهماني ه��ا همه به دورش��ان حلقه 
مي زدند، به طوري  که کمتر مي توانس��تيد ايش��ان را 
ببينيد. البته دکتر چندان در ميهماني ها و عروس��ي ها 
نمي ماندند. يک ش��يريني مي خوردن��د و مي رفتند، 
چ��ون وق��ت نداش��تند و م��دام به کاره��اي مردم 

رسيدگي مي کردند. 
مشغله هاي کاري ايشان چگونه بود؟

شهيد پاک نژاد آن قدر کار داشتند که به خانواده شان 
گفت��ه بودند که هر کاري داريد به علي بگوييد، من 
از ب��س کار دارم به خانه و زندگي نمي رس��م. اگر 
تلويزيون خراب مي ش��ود يا کاري هس��ت به علي  

اگر كس�ي در خيابان به ايشان مراجعه 
مي ك�رد و مي گفت كه آق�اي دكتر من 
مري�ض دارم، بلافاصل�ه به هم�راه آن 
ش�خص مي رفتن�د و مري�ض را معاينه 

مي كردند.

گفت وشنود شاهد ياران با رضا بانكي، از كسبه محلي

مدام به کارهاي مردم رسيدگي مي کرد ... 

درآمد
رض��ا بانکي از جمله هم محله اي هايي اس��ت كه از 
س��ن 1314 سالگي، شهيد پاک نژاد را مي شناخته 
و ش��اهد بخش هاي مهم زندگي دكتر بوده اس��ت. 
البت��ه خودش عقيده دارد كه دكت��ر او را به خاطر 
پدرش دوست مي داشته، اما حضور بانکي در تمام 
فعاليت هاي ستاد انتخاباتي ايشان، از پيوند عميق تري 
حکاي��ت دارد، پيوندي كه حالا نيز در فاصله گذر 

اين همه سال كم رنگ نشده است.
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بگوييد، مي فرس��تد مي آيند و آن را درست مي کنند. 
اگ��ر لوله خان��ه خراب بود به م��ن مي گفتند من به 
لوله کش مي گفتم و او همه چيز را درست مي کرد. 

چيزي از مبارزات انقلابي دکتر به ياد داريد؟
طبيعي اس��ت که مبارزات دکتر خيلي گسترده بود، 
چ��ون منزل آقاي دکتر نزديک مس��جد حظيره قرار 
داشت. مس��جدي که به کانون فعاليت هاي انقابي 
مردم يزد در ايام انقاب اسامي تبديل شد و افرادي 
همچون ش��هيد آيت الله صدوقي، فضا، علما، مردم 
و کارگران در آن قس��مت حضور داشتند. دکتر هم 
مثل باقي مردم در همه راه پيمايي ها ش��رکت داشتند 

و پا به پاي مردم حرکت مي کردند. 
عکس العمل مردم را در روزهاي ش��هادت دکتر 

به ياد داريد؟
موقعي که دکتر پاک نژاد ش��هيد شدند و اين خبر به 
يزد رسيد، همه مردم شهر ناراحت بودند. ايشان را 
در همين مس��ير تش��ييع کردند و تا خلد برين همه 

مردم پياده مي رفتند. 
من��زل و س��تاد انتخاباتي آقاي دکت��ر در کوچه 
روبه روي ش��ما ب��ود، از آن روزها ه��م تعريف 

کنيد. 
آن زم��ان، هر کاري ک��ه براي تبليغ آق��اي دکتر از 
دس��ت ما برمي آم��د، انج��ام مي دادي��م. البته آقاي 
دکتر تبليغ نمي خواس��تند، همه استان يزد ايشان را 
مي شناختند. اگر هيچ تبليغي هم براي شان نمي شد، 
دکتر رأي مي آوردند، چون واقعاً مردم يزد به ايشان 
عاقه داشتند، آن هم به اين دليل بود که دکتر خيلي 
بامحبت، نجيب بودند، و رفتارشان واقعاً  شايسته و 

پسنديده بود. 
عک��س و آگه��ي هم ب��راي تبليغ ايش��ان پخش 

مي شد؟
يادم نمي آيد که در يزد عکس��ي پخش کرده باشند، 

ولي به طور مرتب سخنراني مي کردند. 
خاطره خاصي از دکتر در ذهن تان هست که شما 

را تحت تأثير قرار داده باشد؟
خاطره مهمي که دارم، به پسر بزرگ  شهيد پاک نژاد 
مربوط اس��ت. ايش��ان بيماري اعصاب داشت، ولي 
آقاي دکتر بي نهايت دوست ش��ان مي داشت. يک بار 
دس��ت هادي را گرفته بود تا به خانه ببردش، اما او 
به پدرش کمي پرخاش کرد. ما مي خواستيم بگوييم 
ک��ه آقا ه��ادي، به بابا چيزي نگو، ول��ي آقاي دکتر 
گفتن��د هيچي نگوييد، بگذاري��د هر چه مي خواهد 
بگوي��د. او را ن��وازش مي کردند و مي گفتند هر چه 
مي خواهي بگ��و. هر چه هادي تن��دي مي کرد، باز 
ه��م دکتر به او چي��زي نمي گفت و ب��ا مايمت با 
وي برخورد مي کرد، ت��ا اين که راضي اش کرد و به 
خان��ه اش برد. آقاي دکتر خيل��ي براي درمان هادي 
زحمت کش��يدند، حتي فکر مي کنم يک سفر هم به 
آلمان رفتند تا از پزشکان خارجي کمک بگيرند که 

البته حال هادي هم مقداري بهتر شد.
کس��ي بود ک��ه در اداره خانه و مطب به ش��هيد 

پاک نژاد کمک کند؟ 
بله، ايش��ان همکاري داش��تند که در سازمان تأمين 
اجتماع��ي، کارمند بود که بعد از ايام بازنشس��تگي، 

خريدهاي آقاي دکتر را انجام مي داد. 

عبدالقادر قادري، س��ال هاي سال است که در محله 
شهيد پاک نژاد زندگي مي کند. او در همه اين سال ها 
به کار خريد و فروش قالي مشغول بوده، اما زماني 
با دکتر آشنا شده است که پاک نژاد به عنوان نماينده 
يزد در مجلس شوراي اسامي انتخاب شد. قادري، 
با ي��ادآوري آن دوره لبخن��دي مي زند و مي گويد: 
»ش��هيد پاک نژاد در ي��زد معروف بوده و هس��ت. 
همه ايش��ان را مي شناسند، اما آش��نايي من با دکتر 
مربوط به زماني اس��ت که ايشان نماينده مردم يزد 

در مجلس بودند.«
او ادامه مي دهد: »داس��تان از اين قرار بود که من از 
تبليغ کنندگان و طرفداران شان بودم و در زادگاه مان 
که مهريز باشد، با يک ارگان دولتي مشکل داشتيم، 
ب��ه همي��ن دليل من ب��ا همراهي اخوي ايش��ان به 
خدمت ش��هيد رسيديم و از ايشان خواهش کرديم 
تا در اي��ن خصوص به ما کمک کنند. دکتر با صبر 
و حوصله به حرف هاي م��ا گوش دادند و بعد، به 
مسؤول مربوطه تلفن کردند، و مشکل به آرامي و با 

يک تذکر حل شد.« 
قادري، اصولاً آدم کم حرفي است و با اين که معتقد 
اس��ت خصوصياتي که دکتر پاک ن��ژاد را محبوب 
يزدي ها کرده، فراوان هس��تند اما خيلي در اين باره 
ح��رف نمي زند: »گفتني ها درباره دکتر زياد اس��ت 

و اکث��ر مردم هم آن ه��ا را مي دانند، مثل اين که اگر 
مريض نيازمندي به ايش��ان مراجع��ه مي کرد، از او 
ويزي��ت نمي گرف��ت و گاهي زير آن نس��خه براي 
داروخانه دست خطي مي نوشتند به اين مضمون که 
خودشان بعداً مبلغ آن را پرداخت مي کنند. به عاوه 
دکتر کتاب مي نوشتند و کارهاي خير مي کردند، اما 
جايز نمي دانستند که اين کارها را تبليغ کنند، بلکه 
مخفيان��ه به آدم هاي ضعيف کمک مي کردند، چون 
اصاً خودنما نبودن��د و فقط براي رضاي خدا کار 

مي کردند.«
قادري، مکث کوتاهي مي کند و ادامه مي دهد: »اما به 
همان انداره که به کارشان اهميت مي دادند، نماز را 
هم مهم مي دانستند و موقع اذان با شتاب، خودشان 
را به صف جماعت مي رس��اندند. حتي اگر مريض 
داشتند، عذرخواهي مي کردند تا نماز جماعت را از 

دست ندهند.«
يک��ي ديگ��ر از خصوصيات مهم ش��هيد پاک نژاد، 
زندگي س��اده ايش��ان اس��ت. ق��ادري در اين باره 
مي گوي��د: »من��زل دکتر در س��مت چ��پ خانه ما 
قرار داش��ت. ايشان منزل ش��ان را دو قسمت کرده 
بودند. نصف اتاق شان، به يک مطب کوچک تبديل 
ش��ده بود و در باقي اتاق ها، خانواده ش��ان زندگي 

مي کردند.«

گفت وشنود شاهد ياران با عبدالقادر قادري
هم محلي شهيد پاک نژاد

خودش را با شتاب به صف 
جماعت مي رساند...
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آشنايي ش��ما از کجا آغاز شد و چقدر با شهيد پاک  نژاد 
ارتباط داشتيد؟

من، در س��ال 1347 با ش��هيد پاک نژاد آشنا شدم. ارتباط مان 
به تدريج تنگاتنگ و به يک رفاقت صميمي تبديل شد. رابطه 
من با دکتر، بيش��تر به دليل پژوهش هاي شان بود. از آن جا که 
من معلم ادبيات بودم،  ايشان دست نوشته هاي کتاب »اولين 
دانشگاه، آخرين پيامبر« را به من مي دادند تا آن ها را به لحاظ 
ويرايشي و انشائي تصحيح کنم، اما هيچ وقت ايراد يا اشکالي 
در نوشته  هاي ايشان نديدم. حتي يک روز عصر به من زنگ 
زدند که به مطب شان بروم، وقتي به مطب رسيدم، دکتر مرا 
پش��ت پاراوان برد و يک دسته ورقه  هاي بزرگ به من داد و 
ازم خواس��ت تا آخر ش��ب آن ها را بخوانم و ويرايش کنم، 
ولي حتي يک غلط هم در نوشته هاي دکتر پيدا نکردم. آخر 
ش��ب، که داشتيم با همديگر ش��وخي مي کرديم، من گفتم: 
مزد مرا بدهيد! دکتر گفت: پول ندارم. من هم من باب مزاح 
جيب هايش را گش��تم، اما پول��ي در آن ها نبود که نبود. بعد 
همان طوري براي شوخي و تفريح، کشوي ميز دکتر را بيرون 
کش��يدم و يک اس��کناس پنج توماني پيدا کردم! جالب بود 
پزش��کي که از عصر تا آخر ش��ب، علي  الدوام و بدون قطع 
مريض  ها را معاينه مي کرد، فقط به اندازه يک اس��کناس پنج 
توماني درآمد داشت! به هرحال، من آن اسکناس را برداشتم 
و در جيبم گذاش��تم، ولي دکتر، به زور پنج توماني را از من 

گرفت و گفت از من سؤال مي  شود!
تا چه اندازه با کار حرفه اي دکتر آشنايي داشتيد؟

آن چه درباره کار حرفه اي دکتر خيلي مطرح مي ش��ود، اين 
است که ايشان، عاوه بر اين که درس پزشکي خوانده و براي 
اين رشته به دانشگاه رفته بودند، به قول معروف در طبابت، 
دست خوبي هم داش��تند که حالا يا از سيادتش سرچشمه 
مي گرفت يا از چيزي ديگر. به هرحال من، يک بار، شخصاً تا 
حدودي از رمز و راز کار دکتر باخبر شدم. ماجرا از اين قرار 
بود که يک شب خواب ديدم؛ پسر بزرگم، حامد مريض شده 
و اسهال و اس��تفراغ گرفته است. ما او را به درمانگاه تأمين 
اجتماعي و اتاق دکتر پاک نژاد  برديم، دکتر هم کشوي ميزش 
را مي کش��د و يک تکه نبات به پسرم مي دهد و او بافاصله 
حالش خوب مي شود. وقتي از خواب پريدم، خانمم را بيدار 

کردم و گفتم که اگر در اين روزها يک وقت من نبودم و حامد 
مريض شد، به جاي اين که او را به بيمارستان ببري، به مطب 
دکتر پاک  نژاد ببرش. بعد، خوابم را برايش تعريف کردم و او 
هم چون دکتر پا ک  نژاد را مي ش��ناخت، قبول کرد. دو يا سه 
روز بعد، حامد که ش��ش، هفت ساله بود، به شدت مريض 
شد. خانمم گفت که فوري بچه را به بيمارستان برسانيم، اما 
من گفتم نه، الآن مي  رويم درمانگاه پيش دکتر پاک  نژاد. رفتيم 
آن جا و خوابم را براي دکتر گفتم، دکتر پاک نژاد، عين همان 
حرکات��ي را که من در خواب ديده ب��ودم در بيداري انجام 
دادند. يعني کشو را بيرون کشيدند و يک حبه نبات به پسرم 
دادند! من با اين که عادت و اعتقادي به دست بوس��ي ندارم، 
اما آن چنان احساساتي شدم که به حامد گفتم: دست دکتر را 
ببوس. به نظر من، به طرق مختلف، مي  توان به بزرگان اظهار 

ارادت کرد و اين، يکي از راه هاي آن اس��ت. مطمئناً آن هايي 
که اهل دل هس��تند، مي فهمند که تنها مردان حق، صاحب 
کرامات  اند و چنين کارهايي مي توانند انجام دهند. به نظر من، 

دکتر پاک  نژاد اهل کرامت بود.
مي دانيم که دکتر عليه فرقه بهائيت، فعاليت هاي دامنه داري 
انج��ام مي داد، مي خواهيم بدانيم که آيا ش��ما هم از اين 

ماجراها اطلاعي داشتيد،  يا نه؟
بهائي ها در آن زمان، کس��اني را داش��تند ک��ه ما وقع مراکز 
فرهنگي را گزارش مي دادند، و از عمل کرد من هم مطلع شده 

بودند؛ چون مديريت مدرسه  اي را پذيرفته بودم که بعضي از 
دبيرانش براي فرقه ضاله بهائيت، تبليغ مي کردند. متأس��فانه 
درس ديني را هم به دبيري داده بودند که بهائي بود. من رفتم 
آن جا و به ياري خدا وضعيت مدرسه رو به راه شد. بهائي ها، 
جداً دس��ت از تبليغ برداش��تند، حتي بعد از انقاب يکي از 
آن ها هم اعدام ش��د. به هرحال، من هم به س��هم خودم در 
فعاليت هاي ضد بهائيت، شرکت مي کردم و اين کار، موجب 
رضايت خاطر دکتر بود. يادم اس��ت که دکتر چند دفعه مرا 

بوسيد و با اشک چشم از من تشکر کرد. 
زماني که دکت��ر تصميم گرفتند در عرص��ه فعاليت هاي 
سياست گذاري استان شرکت کنند و به نمايندگي مجلس از 
طرف مردم يزد انتخاب شدند، آيا فعاليت هاي تبليغي خاص 

و گسترده اي داشتند؟
بله. دکتر شاهي، بنده و برخي ديگر از دوستان دکتر پاک نژاد، 
در حد توان در فعاليت هاي انتخاباتي ش��ان فعاليت مي کرديم. 
س��تاد انتخاباتي دکتر پاک ن��ژاد کنار مطب  ش��ان، در محله 
ش��اهزاده فاضل قرار داشت. ما، هر شب آن جا گرد هم جمع 
مي  شديم و براي کارهاي روز آينده مشورت مي کرديم و بعد 
تصميم مي گرفتيم که چه کارهايي بايد انجام دهيم. دکتر، با 
بعضي  از تصميم ها مخالفت مي کردند و اجازه اجراي بعضي 
ديگر از تصميم ها را مي  داد. مثاً يادم است که يک بار به دکتر 
گفتم فان س��رود را در ستاد پخش کنيم، اما دکتر گفت آن 
سرود متعلق به مجاهدين است و قبول نکرد. يا مثاً من هم 
براي ش��ان کارهايي انجام مي دادم. به عنوان مثال يادم است 
که من و دکتر ش��اهي، با همديگر هماهنگ ش��ديم تا آراي 
محله هايي را که صندوق رأي دارد، به طور تقريبي به دست 

بياوريم. 
عکس العمل مردم يزد، در برابر ش��نيدن پيروزي دکتر به 
عنوان نماينده مردم يزد در مجلس ش��وراي اسلامي چه 

بود؟
مردم يزد، از برنده شدن فرد منتخب شان، بسيار خوشحال و 
خرسند بودند. يادم است دکتر چرايلي در محله خودشان آب 
مي پاشيد تا گرد بلند نشود، البته خيابان ها آسفالت بود، ولي 
آن قدر همه خوشحال بودند که به طور خودجوش و مردمي،  

مي خواستند ابراز خوشحالي کنند.

دكتر شاهي، بنده و برخي ديگر از دوستان 
دكتر پاک نژاد، در ح�د توان در فعاليت هاي 
انتخاباتي ش�ان فعالي�ت مي كرديم. س�تاد 
انتخابات�ي دكتر پاک نژاد كنار مطب  ش�ان، 
در محله شاهزاده فاضل قرار داشت. ما، هر 
ش�ب آن جا گرد هم جمع مي  ش�ديم و براي 
كارهاي روز آينده مشورت مي كرديم و بعد 

تصميم مي گرفتيم.

گفت وشنود شاهد ياران با علي مهيني، دوست شهيد پاک نژاد

مردان حق صاحب کرامات  اند...

درآمد
اگرچه سال هايي كه علي مهيني، با شهيد دكتر 
سيدرضا پاک نژاد دوست و همراه بوده، 12

10 س��ال بيشتر نبوده اس��ت، اما اين به معناي 
ارتباط كم يا حتي محدود اين دو نفر نبوده و 
نيست. مهيني، در مقاطع حساس و غيرحساس 
زيادي كنار ش��هيد مش��هور يزد بوده است و 
حتي گاه��ي از اتفاقاتي مي گوي��د كه جزو 
خصوصي ترين لحظات زندگي شهيد به شمار 

مي روند. 
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آشنايي جناب عالي با شهيد پاک نژاد از چه زماني 
آغاز شد؟

وقتي در س��ال 1344-1343 در دانش��کده ادبيات 
دانش��گاه ته��ران، رش��ته زب��ان و ادبي��ات ع��رب 
مي خوان��دم، برخي از دوس��تانم با دکت��ر پاک نژاد 
درخصوص مس��ائل علمي و مذهبي آشنايي داشتند 
و  من هم در اين جلس��ات شرکت مي کردم. ضمن 
اين که در يزد هم دکتر و خانواده شان را مي شناختم، 
اما ارتباط عميق ما از س��ال 1343 ش��روع شد. هر 
سال، تابستان که مي شد، ما با هم به يزد مي آمديم و 

همراه و همگام يکديگر بوديم.
به نظر ش��ما چه عواملي باعث محبوبيت ش��هيد 

پاک نژاد شد؟
ش��خصيت دکتر پاک نژاد، به نظر م��ن، پيش از هر 
چي��ز ديگري، بايد از نظر ف��ردي و الگوهاي کاري 
مورد بررس��ي قرار بگيرد. درواقع زندگي دکتر بايد 
از دو بعد بررس��ي شود، يکي مقام شهادتش که بعد 
از انقاب به آن دست پيدا کرد و ديگري شخصيت 
فردي ايشان، قبل از انقاب. نحوه و زندگي، رفتار، 
کارکردش، ارتباطش با دوستان، هم محلي ها و عموم 
مردم، مسائلي است که هرکدام آن ها بايد بررسي و 
صحبت ش��ود تا بتواند براي آيندگان درس و الگو 

باشد.
من از جهات ش��خصي با شهيد رابطه داشتم و کار 
کرده ام و اولين نکته مهمي که به نظرم مي رسد، اين 
است که ايشان به عنوان يک مشاور امين هميشه در 
برابر ش��هيد صدوقي زندگي کردند. در طول مدتي 
که با هم کار و زندگي کردند، بس��ياري از مسائل و 

مش��کات قبل از انقاب را مث��ل کارهاي علمي و 
آموزش��ي يزد با يکديگر حل و فص��ل کردند. مثاً 
مدرسه رسوليان يزد که به گروه علوي تهران وابسته 
بود، با کمک ش��هيد صدوقي راه اندازي شد و شهيد 
پاک نژاد، جلسات متعددي با معلمان و دانش آموزان 
آن مدرس��ه به ط��ور منظ��م و مرت��ب برپ��ا کردند. 
به عاوه، به مدرس��ه هاي ملي آن زمان که مدرس��ه 
اس��امي بود، نيز رفت وآمد داش��تند و در جلسات 

مختلف شان شرکت مي کردند. من هم به دليل اين که 
در سال 1354-1353 مدير مدرسه مروج - وابسته 
به تعليمات اسامي- بودم، ارتباط خاصي با ايشان 
داشتم و در مسائل کلي آموزشي و تربيتي از نظرات، 

تجربيات و علم دکتر استفاده مي کردم.
خارج از محيط هاي آموزش��ي، جلسات ديگري 

هم برپا مي کردند؟
کاس ه��اي مذهبي، پرس��ش و پاس��خ و  اين گونه 

جلسات برقرار بود، مواقعي مي آمدند و من با ايشان 
صحبت مي کردم و بيرون هم که جلس��اتي داشتيم، 
چون هم کار من و هم کار ايش��ان مش��خص بود، 

مواقع زيادي مي شد که من از دکتر بهره مي بردم.
جلسات ايش��ان به صورت مداوم در منزل يکي از 
همراهان و همگامان و ياران شان - مثل مرحوم دکتر 
علي اکبر رمضان خاني- تش��کيل مي ش��د که ساليان 
سال با شهيد هم گام و همراه بود. جلسه قرآن چندين 
س��ال به طور مدام در منزل مرح��وم رمضان خاني و 
افراد ديگر برگزار مي ش��د و م��ن هم به عنوان يک 
عضو هميش��گي در آن  شرکت مي کردم، ولي ايشان 
جلس��ات متعدد ديگري هم داش��تند؛ مخصوصاً در 
مدرس��ه رس��وليان که با دانش آموزان آن جا بحث و 
گفت وگو داش��تند. البته مجموعه هاي مختلفي براي 
سخنراني درباره مس��ائل مذهبي و کتاب هاي اولين 
دانش��گاه،  آخرين پيامبر از ش��هيد پاک نژاد دعوت 

مي کردند. 
براي روش��ن تر ش��دن فعاليت هاي انقلابي ايشان 
بفرماييد که شهيد صدوقي به عنوان رکن اساسي 
انقلاب اس��لامي در يزد، چگونه دکتر پاک نژاد را 

راهنمايي مي کردند؟
کتاب هايي که اخيراً درباره شهيد پاک نژاد و صدوقي 
به چاپ رس��يده، به اسامي 29-28 نفر از ياران امام 
اش��اره مي کند که تمام کاره��اي مربوط به نهضت، 
انق��اب و به تعبيري کارهاي مل��ي و ميهني که در 
س��ال 1356 انجام مي ش��ده، برعه��ده آن ها بوده و 
ش��هيد صدوقي در رأس آن ها قرار داش��ته اس��ت. 
شهيد پاک نژاد کسي بود که آيت الله صدوقي بيش از 

شخصيت دكتر پاک نژاد، به نظر من، پيش 
از هر چي�ز ديگري، باي�د از نظر فردي و 
الگوهاي كاري مورد بررس�ي قرار بگيرد. 
درواقع زندگي دكتر بايد از دو بعد بررسي 
شود، يكي مقام شهادتش كه بعد از انقلاب 
به آن دست پيدا كرد و ديگري شخصيت 

فردي ايشان، قبل از انقلاب.

گفت وشنود شاهد ياران با رضا سلطان زاده
 مدير اسبق آموزش وپرورش يزد 

پاک نژاد، مشاورِ امَينِ آيت الله صدوقي بود...

درآمد
رضا س��لطان زاده، در آغاز انقلاب اس��لامي مدير آموزش و 
پرورش استان يزد بود. او سپس به سيستان و بلوچستان رفت 
و نماينده تام الاختيار شهيد رجايي در آن جا شد. سلطان زاده، 
مدتي در مراكز تربيت معلم تدريس مي كرد و هم اكنون نيز 
مديريت مجتمع امام حسن مجتبي)ع( را بر عهده دارد. گپ و 
گفت با او، نه تنها به شناخت جامع تري از شهيد  دكتر سيدرضا 
پاک نژاد ختم مي شود، كه مسائل عمده اي را هم درباره انقلاب 

و رخدادهاي پيرامون آن، روشن مي كند.
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همه به او اعتماد و اطمينان داش��ت و حتي مي توانم 
به ج��رأت بگوي��م، در مواردي، به ص��ورت رابط 
پيغام ه��اي انقابي عمل مي کردن��د. جمعيتي که با 
ش��هيد صدوقي ارتباط تنگاتنگ داشتند، براي همه 

مردم يزد مشخص بودند.
در اي��ن جريانات، به مردم ي��زد چه کمک هايي 

مي شد؟
دکت��ر، به اف��رادي که در جريان انقاب بازداش��ت 
مي ش��دند، کمک مي کردند. فکر مي کنم سال 1354 
ب��ود که يک��ي از افرادي ک��ه در يزد به دبيرس��تان 
مي رف��ت، به خاطر کاره��اي به قول عم��ال رژيم: 
»ضدملي و ميهني اش«، چندين بار از طرف س��اواک 
احضار شد، و از او بازجويي کرده بودند. رئيس آن 
مجموعه، به او گفته بود که اگر يک بار تو را احضار 
کنند و بگيرند، کسي نمي تواند کاري انجام دهد. اما 
بعد از اين که دستگير شد، شهيد پاک نژاد، زمينه هايي 
را فراهم و با  مس��ؤولان صحبت ک��رد تا زمينه هاي 

آزادي  او را فراهم کند. 
از جلس��ات و نشس��ت هايي تعريف کنيد که در 

آستانه انقلاب تشکيل مي شد.
مرحوم پاک نژاد، به طور کلي، در تمام جلس��اتي که 
تش��کيل مي شد، حضور داشت و از حضور افراد يا 
انقابيون در يزد مطلع بودند. يادم است سال 1354 
که من در شهرس��تان تفت کار مي کردم، مأموري از 
ط��رف وزارت آموزش و پرورش براي  بازرس��ي 
آم��ده بود. بع��د از صحبت درب��اره کارهاي اداري 
گفت ک��ه مي خواهد آقاي دکت��ر صلواتي را که آن 
موقع به يزد تبعيد شده بود، ببيند. من احساس کردم 
ک��ه آن آقا مي خواهد عليه م��ن مدرکي پيدا کند، به 
همين دليل ه��م اظهار بي اطاعي کردم و گفتم اگر 
بحث و صحبتي هس��ت، باي��د جاي ديگري مطرح 
ش��ود و با افراد ديگري صحب��ت کنيد، اما او گفت 
که از طرف دکتر پاک نژاد به آن جا آمده اس��ت. من، 
ب��از هم اطمينان پيدا نک��ردم و مکان آقاي صلواتي 
را به او نش��ان ندادم، چون من مس��ؤول اداره بودم 
و مس��ائلي هم از جهات انقاب مطرح بود، من آن 
بحث را تمام شده تلقي کردم. بعدازظهر آن روز که 
ب��ا آقاي دکتر پاک نژاد تماس گرفتم، گفتم که چنين 
ف��ردي آمده و چنين حرفي زده اس��ت. دکتر گفتند 
که خودش��ان آن آقا را فرستاده اند تا درباره آموزش 
و پ��رورش، روحانيت و اختافات دروني بين آن ها 
بحث کند. روز بعد با ايش��ان تماس گرفتم و او را 
بردم تا جلسه ش��ان را با آقاي صلواتي تشکيل دهد. 
درواقع دکتر پاک نژاد در زمينه هايي که به روحانيت 
و انق��اب مربوط مي ش��د، به عنوان ف��ردي مورد 
اطمين��ان و قابل احترام مطرح بوده اس��ت. دکتر تا 
جايي که توان داش��ت، وقت��ش را براي انقابيون و 

خانواده هاي شان صرف مي کرد.
آيا اختلافات آموزش و پرورش آن زمان اين قدر 
برجسته بود که بشود به عنوان يک پديده اجتماعي 
آن زم��ان از آن نام برد ي��ا اختلافات جزئي بود، 
مثلًا اختلافات بر س��ر تغيير روش، منش و مسير 

معلمان و مسؤولان آموزش و پرورش؟
م��دارک باقي مان��ده از آن زمان نش��ان مي دهد که 

اختافات به مس��ائل انتقادي و مذهبي مربوط بوده 
است، چون سعي مي کرديم کارهايي که در آموزش 
و پ��رورش انج��ام مي دهيم، آن قدر تند نباش��د که 
عده اي را تحريک کند ولي آن ها متوجه شده بودند 
ک��ه اطاعيه ها و اعاميه هاي��ي در مدارس پخش و 
حتي توسط رئيس و معاون اداره تکثير مي شود، بعد 
به استاندار وقت نامه نوشته بودند. استاندار و اداره 
آموزش و پرورش نيز نامه نوش��ته، و دس��تور داده 

بودند که مرا از يزد منتقل کنند.
در هم��ان روزها بود که با آقاي مجلس��ي، مديرکل 
اداره آم��وزش و پرورش – که اتفاق��اً خيلي هم با 
م��ن صميمي ب��ود- صحبت مي ک��ردم، يک لحظه 
احساس کردم که اشک دارد از زير عينکش سرازير 
مي شود. پرسيدم چرا ناراحتي؟ گفت من مدتي با تو 
کار کردم ولي الآن احس��اس مي کنم که بايد استعفا 
بدهي. ايشان درباره نامه ها و مکاتبات صحبت نکرد 

اما من حرفش را قبول کردم.
جريان شناس��ي انقلاب اس��لامي از اين منظر که 
شهيد پاک نژاد در فعاليت هاي آموزش و پرورش 
حضور و دخالت داش��ته، مهم است. تحصن ۲5 

روزه معلمان را به ياد داريد؟
قبل از انقاب در يزد تش��کلي به نام جامعه معلمان 
يزد ايجاد ش��د،  به اين دليل که احس��اس مي ش��د 
گروه��ي دارند در يزد فعالي��ت مي کنند که آدم هاي 

لايقي نيستند. در اين گيرودار عده اي از فرهنگيان با 
هم صحبت کردند و حظيره را به عنوان پايگاه ش��ان 
انتخاب کردند و با ش��هيد صدوقي ارتباط داش��تند. 
هم��ان زمان ب��ه اين نتيجه رس��يديم، گروهي که با 
روحانيت همگام هستند، بايد اين جريان را تشکيل 
دهند. به اين ترتيب، جامعه معلمان گروهي تشکيل 
داد تا تحصن ه��ا، اعتصابات، اعتراضات فرهنگي و 
دانش آموزي را کنترل کند. مس��ؤوليت اين تش��کل 
برعهده ش��ش نفر، ازجمله بنده، بود. بعد از تشکيل 
جلس��ات متعدد، فعاليت اصلي اين مجمع آغاز  شد 
- به خصوص از مهر 1357 که مدرسه ها کارشان را 
شروع کرده بودند- براي بحث اعتصابات و تحصن 
هم برنامه ريزي هاي مرتب و منظم انجام  شد و تمام 
کارها با همگام��ي و همراهي روحانيت و در رأس 
آن ش��هيد صدوقي و ش��هيد پاک نژاد انجام مي شد. 
در آن زمان درباره خيلي از مس��ائل و مش��کات با 
ايش��ان صحب��ت کردي��م و 25 روز در محل فعلي 
س��ازمان آموزش و پ��رورش فرهنگي��ان متحصن 
شديم. خواسته هاي مان را طي اعاميه هاي مختلف 
بيان کردي��م و آن را در اختيار عموم مردم هم قرار 
داديم که اولين عنوان آن، تشکيل حکومت اسامي 
بود. اي��ن اطاعيه ها را در خدمت ش��هيد صدوقي 
ب��راي عموم مردمي که در حظيره جمع مي ش��دند، 
مي خواندم. ي��ک روحاني هم به نام آقاي وحيد در 
دفتر آقاي صدوقي ب��ود که از طرف آقاي صدوقي 
پول مي آورد و پول هايي براي پيش��برد کارها به من 
مي داد. ما دفتري در آن جا درست کرده بوديم و هر 
معلمي يک مبلغ جزئي م��ي داد - به عنوان هزينه- 
و ش��هيد صدوقي هم چندب��ار 10�20 هزار تومان 
آن موق��ع برايم پول فرس��تادند تا اگر لازم اس��ت، 
هزينه ش��ود. به طورکلي، مجموعه فرهنگيان همراه 
و هم��گام با روحانيت بودند. من هنوز هم نامه هاي 
مکرري از ش��هيد صدوقي دارم که در آن به مسائل 
آموزش و پرورش حساسيت نشان مي دادند. اساساً 
روحانيت، تحصن، اعتصابات و تظاهرات را تأييد و 
عموم مردم را به پيوستن به آن ها دعوت مي کردند. 
ش��هيد پاک نژاد هم يکي از کساني بودند که مسائل 
مختل��ف را از طرف ش��هيد صدوقي ب��ه من منتقل 

مي کردند. 
نکته اي که بايد در مورد شهيد پاک نژاد عرض کنم، 
درب��اره اختاف فکري ما ب��ا همديگر بود. من اين 
را زماني فهمي��دم که براي فرزندم اتفاق بدي افتاد. 
ابوالفضل در آن زمان دوس��اله بود. ما در يک خانه 
8�7 نف��ري زندگي مي کرديم، چهار فرزند داش��تيم 
و با ش��هيد پاک نژاد آشنا بوديم. اين پسر دوساله از 
چند پله مي افتد داخل زيرزمين. همس��رم هر چه به 
اداره زنگ زده بود و نتوانس��ته بود مرا پيدا کند، به 
همين دليل هم به ش��هيد پاک نژاد تلفن زده و ماجرا 
را تعريف کرده بود. ش��هيد پاک ن��ژاد بدون اين که 
منتظ��ر بماند به من��زل ما مي رود و بچ��ه من را به 
بيمارس��تان مي برد و بالاخره کارهاي پزشکي  لازم 
را انجام مي دهد و به همس��ر و مادرم مدام مي گويد 
به رضا کار نداش��ته باشيد، من خودم کارها را انجام 
مي دهم. روز بعد يا دو روز بعد که رفتم عذرخواهي 

درواقع دكتر پاک نژاد در زمينه هايي 
كه ب�ه روحاني�ت و انق�لاب مربوط 
مي ش�د، ب�ه عن�وان ف�ردي م�ورد 
اطمين�ان و قاب�ل احت�رام مط�رح 
بوده اس�ت. دكتر تا جاي�ي كه توان 
داش�ت، وقتش را ب�راي انقلابيون و 

خانواده هاي شان صرف مي كرد.
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و س��پاس گزاري کنم، مس��ائلي اتفاق افتاد که نشان 
از تف��اوت نظر و عقيده بين ما بود، ولي من صاح 
نمي دانم آن مسائل در مصاحبه گفته شود ولي به طور 
کلي آن مس��أله، حکايت از صداقت و صميميت او 
دارد و هم��ه آدم ها مي توانند با هم اختاف س��ليقه 
داش��ته باش��د؛ دو برادر، دو دوست، دو رفيق، حتي 
دو فردي که دارند در يک خط سياسي کار مي کنند. 
واقعيت اين اس��ت که در مواردي با ايشان اختاف 
سليقه داشتم و هيچ کدام منکر آن ها نمي شديم، ولي 
حرمت ها و حريم ها را حفظ مي کرديم. من هيچ گاه 
از ياد نمي بردم که ايشان يک استاد و پزشکي مطلع 
بودند و س��ال ها زحمت کش��يدند. ب��ه همين دليل 
س��عي مي کردم تا از ح��د و حدود خ��ودم عدول 
نکنم. من هميش��ه به عنوان عضوي در کنار ايش��ان 
بودم و براي ش��ان کار کردم. فک��ر مي کنم خيلي از 
اين دوستي ها و رفت وآمدها به آن زمان برمي گردد. 
دکتر س��يد عب��اس پاک نژاد، جمل��ه جالبي دارد که 
مي گوي��د برادرم نان��ي پخته که من از آن اس��تفاده 
مي کنم، يعني با وجودي که س��يدعباس پاک نژاد از 
نظر پزشکي يک شخصيت علمي است، چون برادر 
دو ش��هيد است که 11�10 س��ال اسير بوده اند و به 
همي��ن دليل اکثر مقامات مملکت به رفتار، کردار و 

صداقت ايشان اعتماد و اطمينان دارند.
آق��اي دکتر پاک ن��ژاد اتفاقات انقلاب��ي را در آن 
زمان چگون��ه دنبال مي کردن��د؟ به خصوص در 
شهرس��تان هاي تفت و اردکان تا چه اندازه مورد 

وثوق مردم بودند؟
ممکن اس��ت که گروه و اف��راد خاصي در روش ها 
نظرات خاص��ي را دنبال مي کردن��د، ولي اکثريت، 
عقي��ده دکتر پاک نژاد را قبول مي کردند. به ياد دارم، 
اواخر س��ال 1355 يا اوايل س��ال 1356 بود که در 
يک جلسه انجمن اسامي، شهيد صدوقي مسأله اي 
را مطرح کردند. دوس��تاني که در آن جلس��ه بودند، 
در نحوه اج��راي روش ها به اخت��اف برخوردند. 
وقت��ي از قول ش��هيد صدوقي عنوان ش��د که نظر 
اين اس��ت که ما بايد در اين زمين��ه کار کنيم و در 
زمينه ه��اي انقابي قدم برداري��م، اکثريت قريب به 
اتفاق کساني که آن جا بودند، پذيرفتند و همراهي با 
شهيد صدوقي را حفظ کردند که شهيد پاک نژاد هم 
قطع��اً در رأس آن ها بوده اند، بنابراين ممکن اس��ت 
سليقه ها و رفتارها متفاوت باشد و حتي عده اي هم 
نس��بت به رفتارها اعتراض داشته باشند، ولي شکي 
نيست که عظمت و مديريت شهيد صدوقي به خاطر 
آش��نايي و تسلط و درواقع شناخت ايشان با مجمع 
روحانيون و به خصوص آشنايي شان با حضرت امام 

به قطب مبارزات يزد تبديل شد. 
به عنوان مثال، وقتي حجت الاس��ام راشد يزدي در 
تبعيد بودند، من به دنبال ش��ان در شهرهاي مختلف 
- جز منطقه گناوه- رفتم، مثاً س��ه بار به ايران شهر 
رفت��م؛ همان جايي که مقام معظ��م رهبري در تبعيد 
بودند. يا مثاً بارها ش��ده بود که در ايذه سيل آمده 
و خانه ها خراب ش��ده بود، ش��هيد صدوقي عده اي 
را اين ج��ا آم��اده کردند و ب��ه آن ها پ��ول دادند تا 
خانه س��يل زده ها تعمير ش��ود. به طور کلي در بروز 

هر مش��کلي، با حجت الاسام راش��د يزدي تماس 
مي گرفتي��م و کمک ه��اي ايش��ان را به ش��هرهاي 
مختلف منتق��ل مي کرديم. اين مجموعه، دوس��تان 
ش��هيد پاک نژاد و صدوقي بودند و تا آخرين لحظه 

هم آن ها را رها نکردند.
ارتباط شهيد پاک نژاد با تبعيدي هايي مثل آيت الل 
فاض��ل لنکراني و آق��اي صلوات��ي در آن زمان 

چگونه بود؟
ايش��ان با ش��هيد صدوقي و آق��اي صلواتي خيلي 
نزديک بودند. دکتر، به همراه آقاي صلواتي، بعضي 
وقت ها در همان جلس��ات ق��رآن که در منزل آقاي 
دکتر رمضان خاني تشکيل مي شد، شرکت مي کردند. 
آيت الله فاضل لنکراني نيز مرتب به کتابخانه وزيري 
مي آمدند و با آقاي انتظاري، رئيس کتابخانه صحبت 
مي کردند؛ ما هم آن جا خدمت ش��ان مي رس��يديم و 

از جهت ها و مطالب ش��ان اس��تفاده مي کرديم. آقاي 
صلوات��ي مدت ها اين جا بودند و ما مرتباً ايش��ان را 
مي ديديم و به خدمت شان مي رسيديم، به خصوص 
در آن چند ماه نزديک به پيروزي انقاب که ايشان 
را به سخنراني ها و جلسات متعدد دعوت و مطالبي 

را به صورت جزوه در بين مردم توزيع مي کرديم.
به نظر ش��ما ياد و خاطره ش��هيد پاک نژاد تا چه 

اندازه در يزد و مردم آن باقي مانده؟
يک��ي از کارهاي مهم دکتر که بايد الگو قرار بگيرد، 
در اتفاقي نهفته است که مي خواهم براي تان تعريف 
کنم. حدود دو س��ه ماه پي��ش از انجام اين مصاحبه 

به مطب پزشکي رفته بودم که 12 سال سابقه کاري 
دارد. او ب��دون اين ک��ه ارتباط مرا ب��ا دکتر پاک نژاد 
بدان��د، نکته اي به من گفت ک��ه برايم خيلي جالب 
بود. داش��تم درباره مشکات دارو و درمان صحبت 
مي کرديم که ايش��ان به من گف��ت از روز اولي که 
پزش��ک ش��ده، از خداوند خواس��ته است تا روش 
پاک ن��ژاد را در عالم پزش��کي در پي��ش بگيرد. اين 
مس��أله خيلي مهم است که کس��ي که سال ها پيش 
شهيد ش��ده، در ياد و خاطره پزشکان 20، 30 سال 

بعد از خودش بماند.
چند دسته جريانات و فعاليت هاي سياسي – چه از 
ميان جريان هاي هم سو و چه جريان هاي مخالف- 

در بطن ايران و انقلاب شکل گرفته بود؟
در اواي��ل پي��روزي انقاب و پي��ش از آن، گروهي 
ک��ه بتواند به ص��ورت متش��کل و برخاف روش 
انق��اب ع��رض اندام کن��د  وجود نداش��ت، چون 
عده شان  کم بود. به عاوه، شخصيت شهيد صدوقي 
و کارهايي که ايشان انجام مي دادند، باعث شده بود 
تا دانشجويان با ايش��ان همراه شوند و مدت ها قبل 
از آن هم دانش��جوياني بودند ک��ه مطالب را منتقل 
مي کردن��د، اطاعيه مي آوردند و اعاميه ها را پخش 
مي کردند. به طور کلي ممکن اس��ت بعضي ها دير به 
انقاب پيوس��ته باش��ند، ولي عموم مردم همگام و 
همراه بودند. اساساً ايده هايي که مطرح مي شد - مثل 
رف��ع تبعيض و برقراري عدالتي- با روحيات عموم 
مردم هماهنگ بود و براي پخش اين ايده ها کارهاي 
زي��ادي انجام داديم. به ياد مي آورم، نمايش��گاه هاي 
متع��ددي در حظي��ره برگ��زار  ش��د - در فضاهاي 
مختل��ف مثل دبيرس��تان رس��وليان و مدرس��ه هاي 
ديگر- کتاب هاي آيت الله طالقاني و دکتر ش��ريعتي 
را مي آوردند، يا وقتي در حظيره نمايش��گاه ترتيب 
مي داديم، نوشته هايي از آيت الله طالقاني به صورت 
تابلو در آمده بود و آيه ش��ريفه اي از قرآن را تفس��ير 
کرده بود که خداوند ب��ه مردم مي گويد مرا اطاعت 
کنيد، من شما را از گرسنگي نجات و در محيط امني 
قرارت��ان دادم. ما چنين مس��ائلي را به دانش آموزان، 
دانش��جويان و عموم مردم منتقل مي کرديم و به اين 

ترتيب، مردم با انقاب همراه و همگام مي شدند. 

ايشان با شهيد صدوقي و آقاي صلواتي 
خيلي نزديک بودن�د. دكتر، به همراه 
آقاي صلواتي، بعضي وقت ها در همان 
جلسات قرآن كه در منزل آقاي دكتر 
رمضان خاني تشكيل مي شد، شركت 
مي كردند. آيت الله فاضل لنكراني نيز 

مرتب به كتابخانه وزيري مي آمدند.
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ش��ما در جايي فرموده ايد که مس��ؤوليت ش��وراي 
راديو و تلويزيون يزد را در اوايل انقلاب اسلامي به 
جناب عالي پيشنهاد کردند که يکي از افراد آن شورا 
هم ش��هيد دکتر پاک نژاد بود. مس��ؤوليتي که دکتر 
پاک نژاد در آن ش��ورا داش��ت چه ب��ود؟ يک عضو 
س��اده ميان س��اير اعضا بود يا ن��ه؟ دوم اين که اين 
ش��ورا را چه کسي تعيين کرده بود و دکتر پاک نژاد 

تا چه زماني در اين شورا بودند؟
شهيد پاک نژاد هم يکي از اعضا بودند. صبح به مدرسه 
 آمدند و مرا به محل صداوس��يما بردن��د، کمي بعد با 
مسائلي مواجه شديم، از جمله اين که ليستي به ما دادند 
ک��ه چه افرادي را بايد اخراج کنيم و اين به هيچ وجه با 

روحيه ما و مرحوم دکتر پاک نژاد سازگاري نداشت.
دکتر پاک نژاد تا چه زماني عضو آن شورا بودند؟

هم��ان نصف روز اول که اين گونه مس��ائل پيش آمد، 
تمام شد. همه  چيز شروع ارتباط ما با مرحوم پاک نژاد 
به س��ال هاي 1346 برمي گردد که من تقريباً اوايل سن 
تکليف بودم. اين جا نکته بسيار مهمي است و آن اين که 
مرحوم دکتر پاک نژاد در زمان خودش خيلي مظلوم هم 
بود. ش��اهدم نيز اين مسأله اي است که عرض مي کنم. 
من يک ش��ب خدمت مرحوم شهيد صدوقي رسيدم. 
مرح��وم دکت��ر پاک نژاد هر ش��ب به مس��جد مي آمد. 
يکي از خصوصياتش اين بود که تا مي توانس��ت نماز 
جماعت را ترک نمي کرد و اين درس��ي بود براي همه 
مردم که بدانند نماز جماعت فقط مخصوص 4 نفر از 
افراد فقير نيس��ت. کسي در سطح دکتر پاک نژاد که هم 
طبي��ب بود و هم مقبوليت زيادي بين مردم داش��ت و 
هم داراي مکنت بود، ولي هر ش��ب به مسجد حظيره 
مي آمد و پشت س��ر آيت الله صدوقي نم��از مي خواند 
و م��ا هم به آن ج��ا مي رفتيم و اص��اً در آن جا با هم 
آش��نا شديم. من از ش��هيد صدوقي پرسيدم که از چه 
کس��ي تقليد کنم؟ ايش��ان فرمودند چند نفر از آقايان 

هس��تند ازجمله آقاي خويي، آقاي خوانس��اري، آقاي 
خميني که فهميدم آن روز نمي ش��د به راحتي اسم امام 
را ببرند. من هم به مقتضاي سن و انقابي بودنم، گفتم: 
چ��را نمي گوييد آق��اي خميني و ب��س؟ مرحوم دکتر 
پاک ن��ژاد از آن لحظه به بعد عنايت خيلي بيش��تري به 
من داش��تند. مي توانم بگويم که آشنايي و دوستي ما از 
آن جا ش��روع ش��د. اين آدم ذاتاً انقابي بود، اما بسيار 
هم خدمت گزار بود و مي خواس��ت ب��ه مردم خدمت 
کند، دوس��تدار مردم بود. کلمه “ن��ه” در دهانش نبود. 
ه��ر کس هر کاري داش��ت، تا جايي که مي توانس��ت 
براي��ش انجام مي داد، حتي در همان زمان، کس��ي اگر 
کاري داش��ت که انجام آن در دست دکتر اقبال، رئيس 
ش��رکت نفت که از طاغوتي هاي آن زمان بود، مرحوم 
دکتر پاک نژاد نمي گفت که ن��ه. مي گفت که من اصاً 
ن��ه اين را ديده ام و نه ارتباط��ي با او دارم، اما حاضرم 
براي خاطر تو بنويس��م و براي آن شخص مي نوشت. 
چ��ون اين ط��وري ب��ود و از خدمت گ��زاري به مردم 
به هيچ وج��ه کوتاهي نمي کرد، ت��ا کلمه “نه” را نگويد. 
اين، از جمله چيزهايي اس��ت که فکر مي کنم کس��اني 
راجع به حضرت پيغمبر)ص( که اخاق و رفتارش��ان 
با مردم چگونه بودند، کس��ي از بين ما پيغمبر)ص( را 

نديده و اگر مي خواس��ت بفهمد ک��ه واقعاً ژن پيغمبر 
در بدن دکتر پاک نژاد اس��ت، کارها و حرکاتش مکمل 
درس هاي علمي اي بود که جلسات زيادي هم داشت؛ 
جلس��ات پرسش و پاسخ. دکتر پاک نژاد را که مي ديد، 
مي فهميد ژن پيغمبر)ص( در بدن اوس��ت. در ستوني 
که الآن ستون چهارم مقبره  حضرت رسول)ص( است، 
يعني ارباب جبرئيل  که وارد مي شويد - ستون چهارم- 
اين جا درختي بوده که پيغمبر)ص( آن جا مي نشسته و 
هر کسي هر کاري داشته برايش انجام مي داده اند، يعني 
پيغمبر)ص( به او نه نمي گفته اند. اين هم ارثي بود که 
مرحوم پاک نژاد از جدّه گرامي اش پيغمبر)ص( برده بود 
و چون نمي توانس��ت نه بگوي��د، موجب وهم عده اي 
و نهايتاً موجب وهم آن هايي ش��ده ب��ود که مي گفتند 
انقابي عمل نمي کند، چون هر کس هر کاري داش��ت 
مي خواست برايش انجام بدهد، گاهي متوسل به کساني 
هم که طاغوتي بودند مي ش��د - ب��راي رفع گرفتاري 
م��ردم �� اين ق��در پاک و منزه ب��ود. درحالي که قلبش 
خاف اين را مي گفت، يعني با اين ها ارتباطي نداشت. 
از همان ابتداي آش��نايي مان، از من خوشش آمد؛ چون 

 طوري با شهيد صدوقي انقابي صحبت کردم. 
از فحواي کلام شما به اين نيتجه رسيدم که ارتباطي 
توأمان مس��تقيمي با شهيد صدوقي و دکتر پاک نژاد 
داش��ته ايد. قطعاً در جلساتي که داشتند يا مواردي، 
تصميم گيري هايي يا اتفاقات انقلابي اي که آن زمان 
مي افتاده، جناب عالي هم حضور داش��ته ايد. کاري 
هم که الآن بيش��تر مد نظر ماس��ت در اين مصاحبه 
بخش ه��اي مصداقي و خاطره مانندي اس��ت که از 
آن دوران در مورد دکتر پاک نژاد ش��نيده ايم و مکرر 
خواهيم شنيد. حضور ايشان در زمان انقلاب چگونه 

بود؟
حضور ايش��ان آگاهي دادن به مردم و به دانشجوها و 
دانش آموزان و بازاري ها بود. جلساتي در بازار داشتند 

حت�ي بعضي ش�ب ها اف�رادي را كه 
فقي�ر و بيمار بودند، ب�ه مطب دكتر 
مي بردم، چون خودشان به من گفته 
بودند. اگر بيمار نمي توانست به مطب 
بيايد، دكتر را ب�ه خانه اش مي بردم. 
علاوه ب�ر اين كه طباب�ت مي كردند، 

پولي هم آن جا مي گذاشتند.

 گفت وشنود شاهد ياران با عباس زائرالحسيني
پيرامون شهيد سيدرضا پاک نژاد

اصلًا  اهل ريا نبود ...

درآمد
عباس زائرالحسيني، از فعالان اجتماعي و انقلابي استان يزد است كه دو دهه با دكتر پاک نژاد 
همراهي كرده و از ميان مس��ؤوليت هاي پيشنهادي شهيد كسوت معلمي را براي خود انتخاب 

كرده  است. 
جالب اين كه از ابتداي تهيه اين ويژه نامه، بس��ياري از دوستان و آشنايان شهيد دكتر سيدرضا 
پاک نژاد سفارش مي كردند كه حتماً  با عباس زائرالحسيني نيز گفت وگو كنيم. وقتي خدمت 
ايشان رسيديم، تازه معلوم شد كه زائرالحسيني چقدر گفتني از آن شهيد بزرگوار در سينه دارد. 
به احتمال زياد كمتر كسي مي تواند  به ويژه جزئيات فعاليت هاي سياسي و مبارزه هاي شهيد 
در دوران ستم ش��اهي را براي علاقه مندان تاريخ انقلاب و دوستداران شهيد پاک نژاد به خوبي 

زائرالحسيني بشکافد. پس اين شما و اين هم مصاحبه با آن عزيز.
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که ش��امل پرسش و پاسخ بود. يکي از ارکان پيشرفت 
انقاب، آگاهي مردم بود که ايشان اين کار را مي کرد، 
در جلس��اتي که ما داش��تيم. حتي م��ن کارهاي خيلي 
ي هم که انجام مي دادم که اعاميه هايي را خودم  س��رّه
مي نوش��تم؛ با نظر بعضي دوستان. ايشان اطاع داشت 
و حت��ي تعدادي س��اح بود که ما به وس��يله يکي از 
افسران آن روز که به کاس و جلسات ما مي آمد وارد 
ک��رده بوديم. مرحوم دکتر پاک ن��ژاد اين قدر امين بود 
که وقتي امام فرموده بودند که ش��ايد دستور مسلحانه 
بدهن��د، ما ب��ه اين فکر افتاده بوديم ک��ه از اين طرفي 

مجهز هم باشيم.
از برخي از دوس��تان دکت��ر پاک نژاد ش��نيده ام که 
ايشان يک بار هم مورد تهديد قرار گرفته بوده است 
و مي خواس��ته اند او را ت��رور کنند. يک��ي ديگر از 
دوس��تان معتقد بود که دکتر پاک نژاد، روحيه بسيار 
آرامي داش��ت و اين روحيه باعث شده بود عده اي 
تصور کنند که او انقلابي نيس��ت و جناب عالي هم 
اين موضوع را به ش��کل ديگري بيان فرموديد. بين 

اين دو قول، شما هيچ شباهتي مي بينيد؟
در مورد قس��مت اول که مي خواس��تند ايشان را ترور 
کنند، صحبت هايي بود که ش��بي ق��رار بود تعدادي را 
در سراسر مملکت ترور کنند. در يزد هم صحبت هايي 
ب��ود، ولي من به طور مس��تند، اطاعي ندارم. يک روز 
صبح زود که آب يزد را آلوده کرده بودند، به مس��جد 
حظيره رفتيم تا اطاع حاصل کنيم که چه خبر اس��ت. 
گفتند آب آلوده ش��ده است. ما به سازمان آب رفتيم و 
تحقيق کرديم که نه، آن جا چيزي نيس��ت. گفتند شايد 
خواس��ته باشند مردم را به خيابان بکشند و ببندند و از 
اي��ن حرف ها در آن دوران خفقان معمول بود. آن روز 
با مرحوم دکت��ر پاک نژاد بوديم که تيري از نزديکي ما 
رد ش��د، ولي آيا آن شليک اتفاقي بود يا نه، نمي دانم. 
آن روز صبح که آب هاي يزد آلوده شده بود، خيلي از 

مردم را مي گرفتند و کتک مي زدند.
دکتر هم با شما به سازمان آمدند؟

بله، با هم رفتيم. ايشان با مرحوم آقاي کاروان آشنا بود 
که آن جا مسؤول قسمت چاه ها بود. از او پرسيدند آيا 
آب آلوده اس��ت؟ گفتند نه. اين ها اين گونه اعام کرده 

بودند که مردم را بيرون بکشانند و بگيرند.
از موارد ديگري که زياد ش��نيده ام، يکي اين است  که 
دکتر پاک نژاد با مسؤولان آن زمان شهر، هيأت  حاکمه 
آن زمان که در استان يزد و شهر يزد حاکم بوده، مورد 
اطمين��ان آن ها بود و حرف��ش را مي پذيرفته اند و حتي 
زمان��ي که مردم به تنگ مي آمده ان��د - در اتفاقاتي که 
به فرض قرار بوده فردا راه پيمايي کنند- دکتر خواهش 
مي کرده که مزاحم ش��ان نش��وند يا مرحوم صدوقي به 
دکت��ر مي گفته که چنين چيزي را از آن ها بخواه؛ يعني 
به نوعي حد فاصل شهيد صدوقي با دستگاه حاکمه آن 

زمان در استان بوده اند.
دکتر پاک نژاد، از بس مقبوليت اجتماعي داشت، واقعاً 
همه دوس��تش داش��تند و حتي با اين ک��ه او يک مبلّهغ 
مذهبي بود، غيرمس��لمان ها بيش��تر به او اعتقاد داشتند 
ت��ا ديگر پزش��کان يا کس��ان ديگر. ايش��ان، مقبوليتي 
اين چنين��ي داش��ت. به هرحال از يک خورش��يد همه 
اس��تفاده مي کنند، همه دوس��تش دارند، ممکن اس��ت 
يک تعامل اين چنيني برقرار مي شده است، ولي اين که 
برخ��ي معتقدند دکتر پاک نژاد با عوامل آن روز ارتباط 

داشته و به صورت هاي بدي آن را مطرح مي کنند، واقعاً 
جفا به دکتر پاک نژاد اس��ت و اين طور نبود که ايش��ان 
واس��طه باشد. آن ها هم اين طور نبودند که به حرف او 
گوش کنند. حالا شايد گاهي از قدرت شهيد صدوقي 
مي ترسيده اند و جرأت نمي کردند غلطي بکنند. اين ها 
را بعض��ي از آدم هاي تندرو مط��رح مي کنند. اين طور 
نبود که دکتر پاک نژاد ارتباطات پش��ت پرده اي با اين ها 

داشته باشد.
آق��اي دکتر خودش��ان ش��خصاً در رأس گروهي يا 
تع��دادي از افراد زير چتر راهبردي ش��هيد صدوقي 
ب��ود - ب��راي فعاليت انقلابي گس��ترده و منس��جم 
دسته بندي شده مشخص- يا صرفاً فعاليت دکتر در 
حد تبليغ و راهنمايي اقش��ار جامعه براي درک بهتر 

انقلاب بود؟
آن روز ما انجمن ديني داش��تيم، نه انجمن حجتيه. در 
انجمن ديني جلس��اتي داشتيم و مرحوم دکتر پاک نژاد 
در رأس آن ه��ا بود. خيلي از انقابيون آن زمان هم که 
در ي��زد در انقاب مؤثر بودن��د و در رأس آن ها دکتر 
پاک نژاد بود و به نوعي مرحوم پاک نژاد در حل مسائل 
به شهيد صدوقي مراجعه مي کرد و مسأله ولايت را که 
الآن خيلي صحبت آن اس��ت، ايشان عمل مي کرد. در 
مسائل مهم با شهيد صدوقي مشورت مي کرد. درواقع 

رياست عاليه اش را مرحوم شهيد صدوقي داشت. 
اين موضوع را دوس��تان ديگر هم به اشکال مختلفي 
مط��رح کرده اند و بر فعاليت هاي��ي که انجمن ديني 
داش��ته اند تأکي��د کرده ان��د. تهي��ه در انجمن ديني 
به عنوان ي��ک گروه فعال انقلاب��ي در آن زمان که 
بيش��تر س��ويه روش��ن گري � مذهبي مطرح شد تا 
فعاليت انقلابي مس��لحانه يا فعاليت انقلابي به نوعي 
ش��ورانگيز. در آن زمان، آي��ا گروه هاي ديگري هم 
بودند که با اشکال ديگري مقابله بکنند يا صرفاً همه 

چيز به انجمن ختم مي شد؟ 
در فعاليت هاي انقابي اي که بعدها انجام ش��د، ممکن 

اس��ت افراد ديگ��ري هم جس��ته و گريخته ش��ريک 
بوده اند، اما بيش��تر در اين اشخاصي که انقابي بودند 
يا س��خنراني هايي مي کردند عضو اين جلسات بودند. 
خانة آخرش هم که بحث تهيه اس��لحه مطرح بود، در 

اين گروه ها انجام شد.
پ��س نتيج��ه مي گيري��م که رک��ن اساس��ي فعالان 
انقلاب اس��لامي در يزد تحت سرپرس��تي و رهبري 
ش��هيد صدوق��ي در مجراي گروه هاي ديني ش��کل 

مي گرفت.
بيني و بين الله اين چنين بود.

يعن��ي اگر گروه هاي ديگري ه��م بودند، به نوعي به 
اين گروه تأس��ي مي کردند. يعني به ش��کل مشابهي 

عمل مي کردن��د. آيا آن موقع گروه ه��اي معاند هم 
فعالي��ت مي کردند، جز بهائيت که ش��کل معاندت 
مذهبي داش��تند و تبليغ فرقه خودشان را مي کردند، 
مثلًا اش��کال ديگري از فعاليت سياسي بود يا نه؛ در 

مخالفت با اين گروه؟
همين بهائيت جنبه سياسي هم داشت، لذا مي بينيم که 

بعدها تعدادي از آن ها جاسوس از کار درآمدند.
پ��س در جريان شناس��ي آن زم��ان نمي ت��وان نقش 
گروه هاي ديگ��ر را نفي کرد، چون قطع��اً بوده اند؛ 
منته��ا به صورت پراکنده. منس��جم تر از همه آن ها، 
انجمن هاي ديني تحت سرپرس��تي ش��هيد صدوقي 
بوده و ش��هيد پاک نژاد هم قطع��اً يکي از چهره هاي 
شاخص بوده اس��ت. برخي از دوستان معتقدند که 
دومين فرد اين انجمن ها شهيد پاک نژاد بوده است.

همين طور ک��ه قباً هم عرض ک��ردم، کارهايي انجام 
مي شد که مرحوم ش��هيد پاک نژاد اسمش جايي نبود، 
ول��ي عم��اً راهنمايي مي ک��رد. من با يک��ي ديگر از 
دوستان تصميم گرفتيم که چون فدائيان اسام موقعيتي 
داش��تند که شاه هنوز از اس��م اين ها مي لرزيد و خيلي 
از اين ها مي ترس��يد و اين ها آدم هاي جسور و انقابي 
بودن��د ک��ه در رأس آن ها نواب صف��وي بود - اين ها 
شيوه نگارش و مس��ائلي داشتند- من با يکي ديگر از 
دوستان با راهنمايي ش��هيد پاک نژاد نامه اي نوشتيم به 
تمام س��ران مملکت که خون ش��ما رنگين تر از خون 
کسان ديگر نيس��ت و انقاب به زودي پيروز مي شود؛ 
برگرديد به دامان اسام. يک تهديد اجمالي هم کرديم 
و براي تمام س��ران مملکت، مدي��ران کل، رئيس هاي 
شهرباني ها و ژاندارمري ها فرستاديم. به قدري اين کار 
خطرناک بود که اگر ساواک متوجه مي شد، همه اش از 
يک ش��هر مثاً يزد صادر شده، امکان داشت پي گيري 
و پيداي مان کنند. از اين بابت خيلي مي ترس��يديم، لذا 
خيلي در اين خصوص کار کرديم و هيچ کس هم با ما 
نبود. من نوش��تم و دکتر پاک نژاد اطاع داشت و يکي، 
دو نفر از دوس��تان. مي رفتيم ش��يراز، پست مي کرديم 
براي مش��هد. از مش��هد براي چند ش��هر ديگر پست 
مي کرديم تا س��اواک نفهمد منبع آن کجا بوده اس��ت. 
بنابراين، اين گونه مس��ائل پش��ت پرده انجام مي ش��د. 
آن روزها کس��ي نمي توانس��ت اين ه��ا را بگويد. بعد 
از انق��اب هم که در حادثه هفت تير با آن وس��عت و 
عظمت��ي ک��ه در رأس آن مرحوم دکتر بهش��تي �� که 
سيدالش��هداي انقاب بود �� دکتر پاک نژاد و برادرش 
ش��هيد شدند. بي انصافي اس��ت که کسي در سيرة اين 
آدم، با آن وس��عت کارش، ش��بهه اي بکند که انقابي 
نبوده. در زمان ش��اه که نمي توانس��تند اين حرف ها را 
بزنن��د، بعدش هم طولي نکش��يد که در تيرماه س��ال 

1360 شهيد شد. او اصاً اهل ريا نبود.
آيا ش��هيد پاک ن��ژاد با ش��ما در پخ��ش اعلاميه ها 

همکاري داشتند و به مسافرت  هم مي رفتند؟
خود من که آن موقع نسبت به آن ها خيلي جوان بودم 
نمي رفتم، کساني را مي فرس��تاديم، افرادي را داشتيم. 
من حت��ي از دانش آم��وزان مدرس��ه مان خيلي کمک 
مي گرفتم. ش��هيد پاک نژاد هم کاماً اطاع داش��ت. ما 
براي کارهايي که مي خواس��تيم انجام دهيم تکيه گاهي 
مي خواس��تيم. هميش��ه معتقد بودم به اين که اگر چند 
نف��ر بخواهن��د به تنهايي کاري را انج��ام دهند، ممکن 
اس��ت زاويه انحرافي پيدا ش��ود و بع��د هم اين زاويه 

به نوعي مرحوم پاک نژاد در حل مسائل 
به ش�هيد صدوق�ي مراجع�ه مي كرد و 
مس�أله ولايت را كه الآن خيلي صحبت 
آن است، ايشان عمل مي كرد. در مسائل 
مهم با شهيد صدوقي مشورت مي كرد. 
درواق�ع رياس�ت عالي�ه اش را مرحوم 

شهيد صدوقي داشت.
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بزرگ ش��ود، لذا دکتر پاک نژاد واقعاً جامعيت داشت. 
ارتباطات��ي را که من با ش��هيد پاک نژاد داش��تم خيلي 
افراد نمي دانس��تند، حتي شب ها بعد از مطب به آن جا 
مي رفتيم و کارهاي تحقيقي و علمي مي کرديم و ايشان 
را از برخ��ي کارهاي انقابي باخبر مي کردم و دکتر نيز 

ما را راهنمايي مي کردند.
آيا شهيد پاک نژاد جزو فدائيان اسلام بودند؟

نه، نبودند، ولي ما شيوه فدائيان اسام را با مشورت هم 
و يکي ديگر از دوستان به نام آقاي رضازاده داشتيم که 
گويا او از نوجواني عضو اين ها بوده و ما اعاميه هاي 
آن چناني را با مشورت ايشان و دکتر پاک نژاد و با خط 

من نوشتيم.
ظاه��راً آقاي دکتر ب��ا آقاي عبدخدايي دوس��تي و 

ارتباط داشته اند.
به اين صورت  که عضو اين گروه باش��ند، نمي دانم و 

فکر هم نمي کنم که اين طور باشد.
ارتباط شهيد پاک نژاد با مراجع و تبعيدي هايي که آن 
زم��ان در يزد بودند چگونه بود؟ با مراجع خارج از 
استان و تبعيدي هايي که به يزد مي آمدند؛ روحانيون 
و فعالان سياسي اي که به يزد تبعيد شده بودند، مثل 
آي��ت الل فاضل لنکراني ک��ه آن زمان در يزد بودند، 

چطور؟
ب��ا آقاي فاضل ارتباطي اجمالي داش��تند. مرحوم دکتر 
پاک نژاد به نحوي رفتار مي کرد که ش��اخص نباش��د. 
براي اين که اگر ش��اخص مي بود، مي توانس��تند او را 
اذي��ت کنن��د و او را از حيّهز انتف��اع بيندازند. دکتر، در 
پشت پرده خيلي کارها مي کرد، ولي اين گونه که ظهور 
و بروز انقابي داشته باشد، نبود؛ لذا همين امر موجب 

وهم عده اي مي شد.
يک سري اتفاقات مشترکي که بين ايشان و شما افتاده 
را به صورت مصداقي يا خاط��ره اي مورد بگوييد؛ 

مسافرت ها، ميهماني ها، گفت وگوها و بحث ها.
م��ا گاهي ب��ا مرح��وم پاک نژاد ب��ه مش��هد مي رفتيم، 
به طوري که کس��ي هم مطلع نمي شد. معمولاً  شب هاي 
قب��ل از تعطيات مي رفتيم. حت��ي گاهي که مي رفتيم، 
فقط دو س��اعت در مشهد بوديم. چندين بار اين چنين 
ش��د. روز بعدش هم برمي گشتيم که تعطيل بود و بعد 
س��ر کار مي رفتيم و باز هم معلوم نمي ش��د. ايشان با 
مراجع هم ارتباط داش��تند، يادم است که يک بار رفتيم 
خدم��ت مرحوم آقاي مياني که گويا خيلي با ايش��ان 

دوست بودند.
مسافرت هاي تان بيشتر به کجا بود؟

قم، تهران، مش��هد و معمولاً در جاهايي که مي رفتيم با 
مراجع ارتباط داشتيم. با مرحوم خوانساري بزرگ هم 

ارتباط داشتند.
براي چه کاري مي رفتيد؟ اين که سؤال کنيد، کسب 

تکليف کنيد، استفتا کنيد يا ديدار داشته باشيد؟
مس��ائلي را که گاهي مرحوم دکتر پاک نژاد در آن گير 
مي کرد با آن بزرگواران در ميان مي گذاشتيم، از مرحوم 
شهيد صدوقي تا بقيه. به نوعي ولايت فقيه را ايشان آن 
روز هم پاي بند بود. واقعاً به دين و آخرت باور داشت. 
اين خيلي کلمه مهمي است. ما به صورت زباني خيلي 
چيزه��ا را مي گوييم، ولي اگر کس��ي باورش باش��د، 
خط��ا نمي کند و يک گناه صغيره ه��م انجام نمي دهد 
و مرحوم دکتر پاک نژاد اين طور بود. من به خدا قس��م 
که در طول اين 14�15 س��ال که دوران تجس��س يک 

نوج��وان و ج��وان در مس��ائل 
ترک  بگويم  اس��ت، مي توان��م 
اولي از ايش��ان نديدم، چه رسد 
به گناه صغيره و چه کبيره. واقعاً 
ژن پيغمب��ر)ص( در تن او بود؛ 

خيلي پاک بود.
ايش��ان يک ماش��ين ش��ورلت 
قديمي داش��تند. يک ش��ب به 
م��ن و بعض��ي از رفق��ا گفتند 
ماش��ين من عيبي پيدا کرده که 
زود بنزي��ن تمام مي کند. بعد از 
چند روز معلوم شد که بچه هاي 
محصل، ماشين ايشان را روشن 
و  مي برده ان��د  و  مي کرده ان��د 
دور خيابان ه��ا مي گش��ته اند و 
آخر ش��ب دوباره س��ر جايش 
مي گذاشته اند. بالاخره يک شب 
تص��ادف مي کنند و پليس آن ها 
را مي گي��رد و قضيه لو مي رود. 
تلفن مي کنند به دکتر پاک نژاد و 
او هم خودش ضمانت آن ها را 
مي کند تا به خانه بروند و پدر و 
مادرشان نفهمد و کوچک ترين 
مش��کلي ب��راي اين ه��ا پي��ش 

نياي��د؛ ضمن اين که نصيحت ش��ان مي کند که مراعات 
حق الناس را بکنند. در يکي ديگر از دفعات که من هم 
خدمت ايش��ان بودم، همه ما به يک ميهماني عروسي 
دعوت بودي��م، دکتر پاک نژاد در همه کارهايش خيلي 
منظم ب��ود. مي ديدم مقداري آن طور که بايد و ش��ايد 
در غذاخ��وردن نظم به کار نبرد. گفت��م: دکتر موردي 
هس��ت؟ يک ضرب��ه زد که حالا هيچ چي��ز نگو، بعداً 
مي گويم. بع��د از اين که ميهماني تمام ش��د گفتند که 
جلوي من يک نفر نشس��ته بود. اين افراد بين يزدي ها 

معروف هس��تند به کس��اني که همه جا مي روند بدون 
دعوت، چنين آدمي جلو ايش��ان نشسته بود و با قاشق 
و چن��گال بلد نبود پلو بخورد و ريخت وپاش مي کرد. 
مي گفتند ک��ه دفعتاً به من نگاه ک��رد و ديدم خجالت 
کش��يد، هاج وواج ش��د و دس��تش را عقب کشيد. من 
هم دوتا برنج ريختم ک��ه  او بگويد دکتر پاک نژاد هم 
ريخت وپ��اش مي کند ت��ا او هم راحت باش��د! به اين 
ريزه کاري ها هم توجه داشت. نمي خواست هيچ کسي 
از او آزرده شود. هر کسي هر کاري را مي گفت انجام 

بده، ايشان هم انجام مي داد.
دوس��تي براي م��ن تعريف مي کرد که دکت��ر پاک نژاد 

گاه��ي در خانواده ها براي تزويج دو جوان که ش��ايد 
افرادي به دلايلي مانع آن بودند، وساطت مي کرد و در 

عروسي هاي آن ها هم شرکت مي کرد.
ايش��ان در مطب ده ه��ا مريض مي ديدند ک��ه معالجة 
بيشترشان مجاني بود. مي گفتند داروهاي  خيلي هاي شان 
را هم از داروخانه مرح��وم دکتر رمضان خاني بگيرند 
که او هم يکي از انس��ان هاي خيلي خوب استان بود. 
قبضي مي نوش��تند که پولش را برنداريد. حتي بعضي 
ش��ب ها افرادي را ک��ه فقير و بيمار بودن��د، به مطب 
دکتر مي بردم، چون خودش��ان به من گفته بودند. اگر 
بيمار نمي توانس��ت به مطب بيايد، دکتر را به خانه اش 
مي ب��ردم. عاوه بر اين که طباب��ت مي کردند، پولي هم 
آن جا مي گذاش��تند. يکي از دوس��تان ما مرحوم دکتر 
پاک نژاد را به خواب ديده بود. پرس��يده بود آن جا چه 
خبر اس��ت؟ گفته بود همه چيز روي حس��اب است. 
نسخه هاي مجاني اي که داده ام، اين ها دانه درشت هايش 

است. مرام ايشان هميشه خدمت به مردم بود.
هيچ وقت اتفاق افتاد که کسي از وضعيت و اخلاق 
دکتر پاک نژاد سوءاس��تفاده کند و ايشان از اين گونه 

افراد گله مند باشند؟
اين طور نبود که کس��ي بتواند سوءاس��تفاده کند. دکتر 
خيلي هوشيار و مواظب بود تا کسي چنين استفاده اي 
از او نکند. چون خيلي هوش��يار ب��ود، خودش را در 

معرض اين قرار نداد که کسي از او سوءاستفاده کند.
شما در بحث رقابت هاي انتخاباتي حضور داشتيد؟ 
چه طور ش��د که دکتر تصميم گرفتند در اين رقابت 

شرکت کنند؟
بله، رأي و وکيل طبيعي مردم يزد، ايشان بود. با اين که 
در آن رقابت، ديگران و افراد معمم هم بودند که افراد 
خيلي مش��هوري هم بودند، اما دکت��ر پاک نژاد با رأي 
خيلي بالاتري، که قابل مقايس��ه نبود، انتخاب ش��د و 
رأي طبيعي مردم متعلق به دکتر پاک نژاد بود. از جمله 
چيزهايي که لازم اس��ت بگويم اين اس��ت که مرحوم 

ما گاه�ي با مرحوم پاک نژاد به مش�هد 
مي رفتيم، به طوري كه كس�ي هم مطلع 
از  نمي ش�د. معم�ولاً  ش�ب هاي قب�ل 
تعطي�لات مي رفتي�م. حت�ي گاهي كه 
مي رفتيم، فقط دو س�اعت در مش�هد 
بودي�م. چندين بار اين چنين ش�د. روز 
بعدش هم برمي گش�تيم كه تعطيل بود 
و بعد س�ر كار مي رفتيم و باز هم معلوم 

نمي شد.
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واقعاً به دين و آخرت باور داش�ت. 
اي�ن خيل�ي كلمه مهمي اس�ت. ما 
به ص�ورت زباني خيل�ي چيزها را 
مي گويي�م، ولي اگر كس�ي باورش 
باش�د، خط�ا نمي كند و ي�ک گناه 
صغيره هم انجام نمي دهد و مرحوم 

دكتر پاک نژاد اين طور بود.

دکتر پاک نژاد - چه قبل و چه بعد از وکالت اش- کسي 
نبود که بيايد ادعا کند، اخاقش همان طور که اش��اره 
کردم اخاق پيغمبر)ص( بود. در مجالس، بچه، بزرگ، 
کوچک، هر کس که وارد مي شد، تمام قد بلند مي شد. 
اين ق��در براي م��ردم احترام قائل ب��ود. بعد از انقاب 
هم همين طور بود. بعضي از افراد هس��تند که به کسي 
که موقعيت، پول و ثروتش بالاتر اس��ت، براساس اين 
موقعيت وزن قائلند و براساس چيزهايي که خودشان 
قائل هستند، افراد را تکريم مي کنند. ايشان اين طور نبود 
و همه را تکريم مي کرد. براي همه بندگان خدا احترام 
قائ��ل بود. قبل و بعد از انق��اب هم هيچ فرقي نکرد. 
دکتر پاک نژاد، خود را خدمت گزار مردم مي دانست، نه 
امير مردم. يادم مي آيد که معمولاً  ما ش��ب ها به سمت 
مش��هد مي رفتيم که جاده آن هم اص��اً خوب نبود و 
معروف بود به جاده ريگ. بعضي جاهايش آسفالت هم 
نبود و خيلي بد بود. بعد از اين که دکتر وکيل شدند، از 
او خواس��تم براي کارهاي عام المنفعه،  و ترتيبي دهيد 
که اين جاده آس��فالت ش��ود. از همان زمان دنبالش را 
گرفتند با مرحوم ش��هيد کانتري که وزير راه بود. آن 
روز اين جاده درس��ت ش��د و با آن وزيري که شهيد 
شد، ايشان نامه نگاري مي کرد. هر بار که ايشان به يزد 
مي آمد، کوچه اي که ما قباً در آن بوديم، کوچه اي بود 
که چون ماش��ين ايش��ان خيلي پهن بود، داخل آن جا 
نمي آمد. ماش��ين را س��ر کوچه مي گذاش��تند و سريع 

مي آمدند که من تا اين جاي کار را انجام داده ام.
ارتباط دکتر با قشر نوجوان و جوان چگونه بود؟

بس��يار خوب بود. همين که ش��هيد دکت��ر پاک نژاد با 
کوچک تره��ا مواج��ه مي ش��دند، به قد جل��وي پاي 
بچه ده، دوازده س��اله بلند مي ش��دند و ش��خصيت به 

او مي دادن��د. با حرکات خ��ود آن ها را 
مي ساختند. روايتي داريم که »کونوا دعاه 
الناس به غير السنتکم« به غير از زبان تان، 
يعني ب��ا جوارح و اعضاي ت��ان مردم را 
بخواني��د، که مرحوم پاک ن��ژاد مصداق 
اين بود. هميش��ه اين چنين بود. با اين که 
درده��ا و مصيبت هاي��ي داش��ت، فقط 
غصه خود را خودش مي خورد. روايتي 
هس��ت که فرموده اند اين چنين باش��يد 
ک��ه مصيبت هاي تان در دل تان باش��د و 
چهره تان شاداب باشد. »المؤمن حزنه من 
قلبه و بشره من وجهه«. مؤمن اين چنين 
اس��ت، و او واقعاً مؤمن بود. فقط تعداد 
نزديکش  دوس��تان  از  انگشت ش��ماري 
مي دانستند که بالاخره مصيبت هايي هم 
دارند، ايش��ان هم رنج هايي مي برد، ولي 
تنه��ا خودش غصه مي خورد و هيچ کس 
را شريک آن نمي کرد. هميشه براي مردم 
چهره اي خندان و بشاش داشت. پيغمبر 
اکرم)ص( جايي تعري��ف مي کردند که 

کس��اني که چه و چ��ه و چه هس��تند ازجمله »وقور« 
اي��ن را بعضي ترجمه مي کنند به زي��اد موقر بودن که 
اين طور نيس��ت، يعني هميش��ه يکس��ان بود. هميشه 
يکس��ان وقار داش��ت. راجع به کس��اني ديگر، که اين 
قس��متش مربوط به دکتر پاک نژاد مي شود، که هميشه 
خوب ب��ود، با همه خوب بود. اين ط��ور نبود که يک 
روز شنگول و خوش اخاق باشد، يک روز بداخاق. 

هميش��ه مصيبت هايش در دل خودش بود و هميشه با 
مردم خ��وب بود. دعاهايي در ماه رمضان هس��ت که 
معلوم مي شود از امام است. هرچه مي گويم نمي توانم 
بگويم درس��ت است. بعضي هاي شان هم ممکن است 
اش��تباه باشد، دعايي که بعد از نمازها مي خوانند: »الهم 
ارزقن��ا...« و يکي ديگ��ر دعايي که »اللهم اش��ف کل 
مريض« اللهم اکس کل عريان »اللهم دين کل مدين...« 
منظورم بيش��تر اين قسمت دعاس��ت که همه اش کل 
است؛ اللهم اشف کل مريض خدايا همه مريض ها را، 
يعني مي ديد که امام معصوم)ص( و کساني که در طول 
اين امام حرکت مي کنند اين طوري هس��تند. خدايا هر 
کس  را که مريض اس��ت شفا بده، او دلش مي خواهد 
همه شفا پيدا کنند. دکتر پاک نژاد هم اين چنين بود. اين 
روح بزرگ او را مي رساند که با همه خوب بود و براي 
همه احترام قائل بود. حتي غيرمسلمان ها به او بيشتر از 

ديگر اطباء اعتماد مي کردند.
رابطه آقاي دکتر با زرتشتي ها چگونه بود؟

ب��ا همه خ��وب بود، با آن ه��ا هم خوب ب��ود. البته با 

جاس��وس ها و کافرهاي حربي و کس��اني که با هر دو 
دس��ت با امام زمان)س( مبارزه مي کنند، »اش��داء علي 
الکف��ار« بود، ولي تا آن جايي که مي ش��د با همه افراد 
براي تحبيب قلوب زرتش��تي و مذاهب ديگر و براي 
اين که به اس��ام نزديک شوند و قلب شان را به اسام 
رئوف کند، خوش رفتاري مي کرد. هم محاسن اخاق 

داشت و هم مکارم اخاق؛ هردو را در سطح عالي. 

در آن برهه زماني عده اي از رانده شدگان عراقي هم 
وارد يزد ش��دند؛ هيچ خاطره اي از حضور دکتر در 

حل مشکلات آن ها داريد؟
آن زم��ان ک��ه ش��ما مي فرمايي��د فک��ر مي کنم س��ال 
1345�1346 بود که من ارتباط زيادي با دکتر نداشتم 

و سن کمي هم داشتم.
آق��اي دکت��ر به غير از طباب��ت زماني در ب��ازار هم 
کار کرده اس��ت. در اين مورد به شما چيزي نگفته 

بودند؟
خيل��ي کم مي گفتند. مدتي پي��ش يکي از تجار خوب 
ي��زد بوده اند که فکر مي کنم به صورت پاره وقت و در 

تعطيات تابستان بوده است.
گوي��ا دکتر پاک نژاد، مدت س��ه ماه در مکه به دليل 
اتفاقي که براي ابوطالب اردکاني مي افتد، بازداشت 
ب��وده اس��ت. هم چنين دکت��ر، فعاليت هاي��ي براي 
آزادس��ازي آن ش��خص انجام مي دهد، اما به نتيجه 
نمي رسد و تازه، به همکاري با او هم متهم مي شود. 
در اين زمينه هيچ گاه دکتر براي شما چيزي تعريف 

کرده اند؟
اطاعات من هم در همين حدود است.

يکي، دو س��فر هم براي ديدن برادرشان و تحقيقات 
علمي به انگلستان و آلمان سفر کرده اند.

همان برادرش��ان که با ايشان شهيد شد، سيدمحمد، که 
در آلمان بود.

اگر مورد ديگري هست بفرماييد.
در م��ورد ش��هيد پاک نژاد ح��رف خيلي زياد اس��ت. 
هرچه بگويم يک بند عبد ساده خدا، حتي اخاصش، 
به خص��وص ويژگي هاي مثبت اخاق��ي اش به قدري 
زياد بود که با اين که با خيلي از افراد سروکار داشته ام، 
نيز حالتي داش��تم که در دورة نوجواني 
مس��ائلم را از ب��زرگان مي پرس��يدم و با 
مراجع و بزرگان خيلي سروکار داشتم و 
با همة کارهاي تحقيقي اي که داشته ام و 
هن��وز هم دارم، اما هنوز آدمي به  خوبي، 
بزرگواري و مهرباني آقاي دکتر پاک نژاد 
نديده ام. ب��ه اين نتيجه رس��يدم، حرفي 
که خيلي ها مي زنند »در مس��لح عش��ق 
جز نکو را نکش��ند« بي س��بب نيست که 
دکتر پاک نژاد ش��هيد مي شود. او شايسته 
ش��هادت ب��ود. باره��ا گفته ب��ود که در 
سن 16-15 س��الگي خوابي مي بيند که 
از  دبيرس��تان  دوره  از  قب��ل  مي گوي��د 
نوشتن انشاي معمولي عاجز بودم،  حالا 
چه طور مي شود که دکتر پاک نژاد اين همه 
کتاب مي نويس��د و بعد مسأله وکالت و 
شهادتش تعبير همان خوابي بوده که در 
همان زم��ان، يکي از بزرگان آن را تعبير 

کرده بوده است.
حق تعالي بعضي از انس��ان ها را گزينش 

مي کند.
من واقعاً اين قضيه را لمس کرده ام که هر کسي شهيد 
نمي ش��ود، آدم خيلي بايد خوب باشد تا شهيد بشود. 
اعتقادم راجع به همه شهدا اين چنين است، بالاخره هر 
کس��ي با صفت ها و ش��دت و کم و زيادش به مقامي 
مي رس��د، اما شايد به اين وس��عت، کمتر کسي باشد، 

مقام شهيد اين چنين است.
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ايشان، شايستة شهيدشدن بود...
دکتر سيدرضا پاک نژاد انساني جامع الاطراف بود. يعني اين 
شخص، نه تنها وظيفة رس��يدگي به بيمار و شغل پزشکي 
خود را بر عهده داش��ت، بلکه ب��ا درس هايي که از مکتب 
اس��ام گرفته بود و با توجه به آش��نايي کاملي که با س��يرة 
پيغمبراکرم)ص( و اميرالمؤمني��ن)ع( و ائمة معصومين)ع( 
داشت، مي کوشيد تا سنت پيامبر و راه و روش معصومين را 

ادامه بدهد و پياده بکند. 
ايشان تنها طبابت نمي کرد تا جسم افراد بيمار را درمان کند، 
بلکه به روح جامعه هم توجه داشت. سخنراني هاي زيادي 
براي جوانان مي کرد و همه را با اس��ام آشنا مي ساخت، در 

ضمن توجه زيادي هم به محرومان جامعه داشت. 
يکي از دوس��تان تعريف مي کند که زماني، از شيراز به يزد 
مي آمد و حامل نامه اي از طرف آيت الله دس��تغيب بود براي 

آقاي دکتر پاک نژاد. 
ايش��ان مي گويد که هنگامي که به يزد رس��يديم، موقع اذان 
صبح بود. ما به س��مت منزل دکتر به راه افتاديم، ناگهان در 
ميان کوچه ها متوجه فردي شديم که چيزي به همراه دارد و 
جلو بعضي از خانه ها مي رود و زنگ در آن ها را مي زند. بعد، 
به محض اين که در باز مي ش��ود، بسته اي را به افراد مي دهد 
و مي رود. بعد متوجه ش��ديم که اين شخص دکتر پاک نژاد 
است و وقتي سؤال کرديم، فهميديم که موضوع از اين قرار 
است که آن چيزي که به در بعضي از خانه ها مي داده، کيف 
و کفش و لوازم التحرير بوده اس��ت و دکتر چون تعدادي از 
خانواده ها را که دانش آموز دارند و بضاعت مالي براي خريد 
اين وسايل ندارند، شناسايي کرده و با تهيه کردن اين وسايل 
- به صورتي که شناخته نشود- به در منزل آن ها مي رفته و 
اين وس��ايل را به آن ها هديه مي داده است. بعدها دکتر از ما 
قول گرفت که تا زماني که زنده است، اين راز فاش نشود و 
مخفي بماند. و مي گفت که حالا که شما از اين ماجرا باخبر 
شده ايد، بايد آن را سرپوشيده نگه داريد و نبايد کسي از اين 

ماجرا باخبر نشود. 
افرادي که آن موقع، هم س��ن و سال من بودند، از اطاعات 
و بحث هاي ارزشمند دکتر پاک نژاد بهره زيادي مي بردند، و 
با سخنان ايش��ان کمبود و ضعف معنوي ايمان شان جبران 

مي شد. 
يک��ي از ويژگي ه��اي جالب دکتر اين بود ک��ه با همة افراد 
و اش��خاص مي جوش��يد و گرم مي گرفت و همة يزدي ها 
مي دانس��تند که به محض اين که صداي اذان مغرب مسجد 
حظيره برمي خيزد، مطب دکتر تعطيل مي شود و هيچ گاه در 
اين هنگام به مطب نمي رفتند و دکتر بعد از نماز س��ريع به 

مطب برمي گشت و به بيماران رسيدگي مي کرد.
درست به خاطر دارم که تقريباً 15 ساله بودم که گوشة چشمم 
مش��کلي پيدا کرد و باعث ناراحتي من ش��د و چون اذيت 
مي شدم، بعد از نماز در صحن مسجد حظيره خدمت دکتر 
رسيدم و گفتم که آقاي دکتر، لطفاً چشم مرا ببينيد و بگوييد 
که نياز است به مطب بيايم يا همين جا مرا ويزيت مي کنيد؟ 
دکتر مرا ديد چش��مم را معاينه کرد و ن��ام دارويي را گفت 

ت��ا از داروخانه بخرم که هنوز ه��م نام دارو به خاطرم مانده، 
چون دکتر گفت يک شيشه آي باس بخر و چشمت را چند 
بار با آن شست وش��و بده. خاصه، من دارو را تهيه کردم و 
چند بار چشمانم را با آن شستم و خيلي زود خوب شدم و 
فرداي همان روز در صحن مسجد از دکتر به خاطر طبابتش 

تشکر کردم. 
قضية هزينة ويزيت براي دکتر اصاً مطرح نبود. نه تنها مطرح 
نبود، بلکه به جز نس��خة راي��گان، مبالغي به خاطر کمک به 

بيماران و نيازمندان به آن ها هديه مي کرد. 
يادم مي آيد يک زمان که کوچک بودم، به همراه پدرم خدمت 
آق��اي دکتر رفتيم. آقاي دکتر بع��د از ويزيت پدرم و بعد از 
نوشتن نسخه، دست ميان دخلش برد و سه تا اسکناس پنج 
توماني آن زمان را برداش��ت و به پ��درم داد و گفت فردا از 
س��ه راه بازار، دو، سه تا جوجه خروس بخر و بپز و بعد از 
خوردن آن ها حتماً  کسالت شما برطرف مي شود، در ضمن 
نس��خه را هم از فان داروخانه بگير. بعد از ديدن نس��خه، 
متوج��ه عامت خاصي روي آن ش��ديم که پيامي بود براي 
دکتر داروخانه، جهت تهيه داروي رايگان. البته نه اين که پدرم 
آش��نا بود، بلکه هر کس که براي اولي��ن بار هم پيش دکتر 
مي آمد، ايشان همان گونه با او برخورد مي کردند؛ کاً روحيه 
دکتر اين طوري بود. اگر هم يک زمان، پيش مي آمد که شهيد 
پاک نژاد يک ساعت يا نيم ساعت مريض نداشت و مطبش 
خلوت بود، س��ريع قلم به دست مي گرفت و شروع مي کرد 
به نوشتن و ثبت کردن نتيجة مطالعات و تحقيقاتش. نتيجة 
همين تحقيقات و مطالعات شد کتاب »اولين دانشگاه، آخرين 
پيامبر« که 21 جلد بود و اطاعات بس��يار مفيدي به انسان 
مي دهد و راه زندگي را هموار مي کند. بنده همه را به خواندن 

و مطالعة اين کتاب توصيه مي کنم. 
من معتقدم فردي مانند دکت��ر پاک نژاد، به غير از اين روش 
نبايد از دنيا مي رفت. براي مردان خدا مرگ در بستر بسيار کم 

و ناگوار است و همين شهادت شايسته ايشان بود.
متأسفانه من زمان وقوع و پيروزي انقاب در يزد نبودم و در 
همين دو سه سالي که از آن بزرگوار فاصله داشتم، از خبرهاي 
خوشي که آن دوران به ايشان مي رسيد، دور بودم. البته اطاع 
دارم که اگر کسي از ياران يا دوستان گرفتار ساواک مي شد، 
دکتر پاک نژاد به همراهي و همفکري شهيد محراب صدوقي، 

سريعاً  اقدام مي کردند و آن ها را نجات مي دادند. 
دکتر پاک نژاد داراي ش��خصيت بس��يار بالايي بودند و با 
نفوذي که داشتند، باعث رهايي و آزادي خيلي از جوانان 
و افراد در بند س��اواک مي ش��دند و درکل نقش بس��يار 
س��ازنده اي و ارزنده اي در انقاب داشتند. روح شان شاد 

و راه شان پررهرو باد.

ك�ي از ويژگي هاي جال�ب دكتر اين بود كه 
با همة افراد و اش�خاص مي جوش�يد و گرم 
مي گرفت و همة يزدي ها مي دانس�تند كه 
به محض اين كه صداي اذان مغرب مس�جد 
حظي�ره برمي خي�زد، مطب دكت�ر تعطيل 
مي ش�ود و هيچ گاه در اين هنگام به مطب 
نمي رفتند و دكتر بعد از نماز سريع به مطب 

برمي گشت و به بيماران رسيدگي مي كرد.

 گفت وشنود شاهد ياران با سيد باقر باقي زاده ، پيرامون زندگي شهيد پاک نژاد

درآمد
مرحوم سيد باقر باقي زاده، فردي بوده كه هم چون بسياري از بيماران و مراجعان 
به مطب دكتر سيدرضا پاک نژاد، شيفته منش و شخصيت والاي آن بزرگوار شد 
و در زمرة اراداتمندان ايشان در آمد. زنده ياد باقي زاده مدتي پيش از فوت در 
اين چند سطر از س��جاياي شهيد و نيز خاطراتي كه از دكتر پاک نژاد در سينه 

دارد، گفته است.
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در آغاز گفت وگو، مختصری از زمان و نحوه آشنايی 
خودتان با دکتر پاک نژاد، بگوييد.

من، تقريباً از حدود سال 1330، با آن بزرگوار آشنا شدم. 
از س��ال 1334 به بعد هم در ارتباط با موضوع مدرسه و 
تدريس، ايشان را می شناختم و با هم رفت وآمد داشتيم.

ش��هيد دکتر پاک ن��ژاد، در آن زم��ان، فقط در جامعه 
تعليمات اس��لامی تدريس می کردند يا اين به مراکز 

آموزشی ديگری هم می رفتند؟ 
ش��هيد، از اولين روز تأمين مدرس��ه تعليمات، در آن جا 
حضور داش��تند؛ اما بعد از يک س��ال که از راه اندازی و 
آغاز به کار آن مدرس��ه گذشت، هفته ای يک روز هم با 

بچه ها صحبت می کردند.
آيا س��خنرانی های ش��هيد پاک نژاد، صرفاً زمينه های 
مسائل دينی و مذهبی داشت يا تلفيقی از مسائل مذهبی 

و سياسی زمان را در سخنان شان عنوان می کردند؟
روش بسيار خوبی که دکتر پاک نژاد، در سخنرانی های شان 
داش��تند آن بود که به بچه ها می گفتن��د در هر زمينه که 
می خواهند سؤال کنند؛ در زمينه های اجتماعی، سياسی، 
مذهب��ی و دين��ی؛ بعد س��ؤال ها را جم��ع می کردند و 
می گفتن��د: »هفته بعد جواب می ده��م.« به نظر من، اين 
روش، روش بسيار خوبی بود که اگر الآن هم در مدارس 
ما اعمال شود، بس��ياری از ابهامات ذهنی دانش آموزان 
و دانش��جويان و سردرگمی های آن ها بافاصله برطرف 

می شود. 
ش��ما ت��ا چه ح��دی ب��ا مرات��ب علم��ی، مذهبی و 

خدمت رسانی شهيد پاک نژاد به مردم آشنايی داريد؟
اصولاً افراد وجه اش��تراک جسمانی و روانی فراوانی با 
يکديگر دارند، اما بعضی از افراد هس��تند که نس��بت به 
ديگران و همشهريان شان استثنائاتی دارند. مرحوم شهيد 
پاک ن��ژاد يکی از آن جمله افرادی بودند که نس��بت به 
ديگران، استنائات فراوانی داشتند؛ ازجمله در پزشکی. به 
موازات افزايش مراتب علمی شان، مراتب مذهبی ايشان 
هم بالا بود. کمتر کسی پيدا می شود که اين دو ويژگی را، 
همزمان داش��ته باشد. ايشان در حد قابل توجهی، قدرت 
پ��ردازش مس��ائل را دارا بودند. يعن��ی اين طور نبود که 

چي��زی را تنها در ذهن، ذخيره کنند. دکتر پاک نژاد، ابتدا 
روش های پزش��کی و داده های علم��ی را در ذهن خود 
جم��ع آوری می کردند و بعد به پ��ردازش و تلفيق آن ها 
می پرداختند. کتاب های شان حاکی از اين بيان بنده است. 
ايشان بسيار عالم و علم دوست بودند �� چه علم پزشکی 
و چه علم دينی. انس��انی به غايت فرهنگ پرور بودند و 
توجه خاصی داش��تند نس��بت به افرادی که در زمينه ی 
فرهنگ فعاليت می کردند. شديداً اهل مطالعه بودند و از 
لحظات ش��ب، سحر، صبح �� وقت و بی وقت �� برای 
مطالعه و دانش اندوزی استفاده می کردند. به اعتقاد من، 
ايش��ان زاهد، سالک و عارف بودند و در بسياري موارد، 
چن��ان متواض��ع بودند که با پيرزنی که حتی س��واد هم 
نداش��ت طوری صحبت می کردند که گويی با يک عالم 
سخن می گويند، در کنار آن هم، می دانستند و می توانستند 
ک��ه چگونه با مراجع و بالاترين اس��اتيد دانش��گاه بايد 
صحبت کنند. يک جامعيت بيانی، يک تواضع استثنائی و 
زهد خاصی در وجودشان ديده می شود. درواقع می توان 
گفت که ايش��ان، وسعت يک شهر يا استانی را داشتند. 
ايشان می توانس��تند در هر اجتماعی و با هر شخصيتی 
به طرزی ابت��کاری مراوده و تبادل افکار کنند؛ به همين 
دلي��ل دکتر پاک نژاد، نزد جميع آحاد مردم ش��هر يزد، از 
خردسال و نوجوان و دانش آموز و دانشجو گرفته تا افراد 
روحانی و صاحب منصب های بازاری و اداری و دانشگاه 

تمام س�خنرانی هايی كه برای بچه ها، ايراد 
می كردند، هم به لحاظ مذهبی و هم از جنبه  
سياسی جهت دار بود. بعضی اوقات هم كه 
بچه ه�ا، از ايش�ان درباره  احكام و مس�ائل 
ش�رعی و اعتقادی و اخلاقی می پرسيدند 
و پاسخ های ش�ان را از دي�دگاه مذهب�ی � 
سياسی می دادند. ايشان در متن سياست، 
به صورت عالمانه ای حضور داشتند. همواره 
تأكيد داشتند كه شهادت و جهاد، امر بسيار 

مقدسی است.

گفت وشنود شاهد ياران با علی اكبر رئوف 

مي گفت هر لحظه بايد
 در انتظار شهادت باشيم...

درآمد
حاج علی اكبر رئوف، يکی از فعالان عرصه عمل كردهای 
استان يزد اس��ت كه از دوستان و همراهان شهيد دكتر 
پاک نژاد به ش��مار می آين��د. وي، با طرح نقطه نظرهای 
مختلف خود و نيز بيان خاط��رات متعددی از همراهی 
و همکاری های سياس��ی و اجتماعی، نشان می دهد كه 
دكتر پاک نژاد، همزمان با پيش برُد بعد علمی خود، ابعاد 
مختلف ديگری مانند جنبه های مذهبی، مردم دوس��تی، 
فعاليت های اجتماعی و سياس��ی را نيز در روح و جانش 
تقويت می ك��رد، تا جايی كه جم��ع اين خصوصيات 
و ويژگی ها، ش��خصيت ايش��ان را س��رآمد و زبان زد 
آحاد مختلف مردم كرده بود. رئوف كه از س��ال های 
نخس��تين دهه  سی با ش��هيد پاک نژاد آشنايی و رفاقت 
داشته  است، ش��غل شکوهمند »معلمی« را، مهم ترين و 
شايسته ترين شغل ش��هيد پاک نژاد می داند و با توجه به 
رشته  تحصيلی و سال ها طبابت ايشان در ميان مردم يزد، 
توانايی های علمی، پزش��کی، مذهبی و اجتماعی دكتر 
پاک نژاد را به منزله تقويت كننده های روحيه و استعداد 
تعليم دهندگی ايشان می داند.  رئوف كه خود از معلمان 
سخت كوش استان يزد به شمار می آيد و چندی وظيفه  
تعليم و تربيت فرزندان شهيد پاک نژاد را بر عهده داشته 
و سال ها نيز عهده دار مديريت آموزش و پرورش استان 
يزد بوده  است، با دليل هايي آشکار و خاطرات آموزنده 
نش��ان می دهد كه چگونه علم و دي��ن، به بهترين نحو 
ممکن، در وجود شهيد پاک نژاد به تلفيقی خداپسندانه 
و انسان دوستانه رسيده بود، طوری كه همه فعاليت های 
علمی، اجتماعی و سياس��ی ايش��ان، به منزله نشانه  های 
آش��کاری از ادغام جدايی ناپذير علم و مذهب به منصه 
ظهور می رسيدند و همه مردم می توانستند آن جلوه های 

واقعی را در وجود ايشان لمس و احساس كنند.
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و مراجع، از محبوبي��ت و اعتبار زايدالوصفی برخوردار 
بودند.

ب��ه نظر ش��ما، آيا ش��هيد پاک نژاد، در ط��ول حيات 
خود، به منظور روش��نگری افکار م��ردم، نگرش ها و 
توانايی های علمی ش��ان را با زمينه های سياس��ی آن 

دوران، درهم تلفيق می کردند؟
شهيد پاک نژاد با آن جامعيتی که داشتند، در متن سياست 
بودند و در آن نوع فعاليت، يد طولايی داشتند- با حضور 
فعال در نشس��ت ها در مجالس و با بيان شان- آن چه من 
اط��اع دارم، اين اس��ت که وقتی آي��ت الله صدوقی، به 
مشکات و موانع سياسی برمی خوردند، اولين نفری را که 
مطلع می کردند، دکتر پاک نژاد بود. بعد به ايشان می گفتند 
که چه کار کنند، کجا بروند و به چه کسانی مراجعه کنند. 
همان طور که می دانيد، آيت الله صدوقی به لحاظ ديدگاه ها 
و فعاليت های سياسی، عاوه بر سطح شهر و استان، در 
سطح کشوری هم مطرح بودند، به همين خاطر مسائل 
را با دکتر پاک نژاد در ميان می گذاشتند، که ايشان از نظر 

فکری و علمی جامعيت و ابتکار لازم را داشتند. 
آيا حافظه  تان ياری می کند که درباره  حضور و فعاليت 
سياس��ی دکتر پاک نژاد خاطره يا مواردی برای ما نقل 

کنيد؟ 
به ياد دارم که تمام سخنرانی هايی که برای بچه ها، ايراد 
می کردند، ه��م به لحاظ مذهبی و هم از جنبه  سياس��ی 
جهت دار ب��ود. بعضی اوقات هم که بچه ها، از ايش��ان 
درباره  احکام و مس��ائل ش��رعی و اعتق��ادی و اخاقی 
می پرس��يدند و پاسخ های ش��ان را از دي��دگاه مذهبی � 
سياس��ی می دادند. ايش��ان در متن سياست، به صورت 
عالمان��ه ای حضور داش��تند. همواره تأکيد داش��تند که 
ش��هادت و جهاد، امر بسيار مقدسی است. هم در زمان 
پي��ش از انقاب و هم بعد از پيروزی انقاب اس��امی، 
شهيد پاک نژاد، آن چنان خود را پرورده و آميخته با روح 
اسامی و خصوصيات ائمه اطهار)ع( کرده بودند که هر 
لحظه آمادگی شهادت را داشتند. مثاً می گفتند: وقتی من 
به جبهه می روم و برای جهادکردن فعاليت می کنم، بايد 
هر لحظه، در انتظار ش��هيد شدن خودم باشم. اين تفکر 
زنده و دگرگون کننده ی دينی، بسيار مهم و راه گشا است؛ 
دس��ت آخر هم ديديم که ايش��ان، با همين تفکر هم به 
رحمت خدا رفتند. هم نوع نگاه و هم طرز فعاليت های 

سياس��ی ايش��ان، عالمانه و مدبرانه ب��ود. من حتی چند 
مقاله هم درباره  ايش��ان نوشته ام، اما هنوز هم نزد خودم 
شرمنده ام که نتوانسته ام ايشان را آن چنان که بايد و شايد 

معرفی کنم.
معروف است که ش��هيد، از سطح هوشمندی بالايی 
برخوردار بوده اند، آن گونه که حتی راه های سياسی را 

به طرزی ظريف و همه جانبه انتخاب می کرده اند.
بله، حتی می توان گفت ايشان، برای بسياری از بزرگان، 
به عنوان مرجع بودند؛ طوری که وقتی آنان به مش��کل 
برمی خوردند، دکتر پاک نژاد راه درست را به آن ها نشان 

می داد.
نقل است که دکتر پاک نژاد برای تدريس و سخنرانی، 
اغلب به مدرس��ه تعليمات دينی می آمدند؛ موقعيت 

جغرافيايی اين مدرسه در کجای يزد واقع بود؟
نزديک محله  اميرچخماق؛ که البته هنوز هم آن مدرسه 

داير است و بچه ها در آن حال تحصيلند.
خاطرات و گفته های بس��ياری از بزرگان استان يزد، 
حاکی از آن است که دکتر پاک نژاد، علاوه بر اخلاق 
نيکو و رفتار پسنديده ای که با مردم داشته اند، در زمينه 
مراوده و آمدوشد با س��ردمداران سياسی � طاغوتی 
آن زمان در ش��هر يزد نيز فعال بوده اند و حتی الامکان 
سعی می کرده اند با هوش��ياری، از خشونت آن ها در 

رويارويی با مردم بکاهند.
بگذاري��د حرف بالات��ر از اين را، من به ش��ما بگويم. 
ايشان، اگر اين کار را می کردند، که بدون شک هم انجام 

داده اند، تنها با اذن مرجع ش��هر، يعنی آيت الله صدوقی، 
بوده است. اعمال، رفتارها و حرکت های سياسی شهيد 
پاک نژاد، به هيچ وجه خودس��رانه و ب��دون هماهنگی با 
ش��هيد صدوقی نبوده اس��ت که بعد مثاً بيايند و نتيجه 
را اعام کنند. ايشان از مردم حمايت می کردند و حامی 
همه بودند. محال بود فردی، کاری يا مشکلی که داشته، 
برای رفع گرفتاری خود، نزد ايشان رفته باشد و بی نتيجه 
برگشته باشد؛ حتی اگر لازم بود، با وزارت خانه مربوطه 
ه��م صحبت می کردند. رفتار ايش��ان در اين مورد و در 
م��وارد ديگر ب��ا پيرمرد و پيرزن و دانش��جو و دهاتی و 
ش��هری، همه يکسان بود. ايشان در همه حال، بر اساس 
س��يرت بزرگان و دس��تورات معصومين)ع(، با ديگران 

رفتار می کردند.
آي��ا در آن زمان، افراد ديگری ه��م در يزد بودند که 
به لحاظ همفکری و مش��اوره با ش��هيد صدوقی، که 
هم تراز و همکار دکتر پاک نژاد باشند؟ اين پرسش را 
از اين جهت مطرح کردم که اگر هم چنين افرادی، در 
آن اوضاع و احوال، حضور هم داشته اند، امروز ديگر، 

برای مردم چندان آشنا نيستند.
مرحوم شهيد صدوقی در سطح خودشان فعاليت می کردند 
و مرحوم شهيد دکتر پاک نژاد هم در سطح خودشان مؤثر 
بودند. خب، اف��راد ديگری هم بودند که در جريان های 
پيش از انقاب نقش داشتند و بسيار هم تاش می کردند، 
اما اين دو بزرگوار، در س��طوح بالاتری، نس��بت به بقيه 
افراد قرار داشتند. اين مسأله را همه می دانند. من در حال 
حاضر، حضور ذهن ندارم که نام های آن افراد را به خاطر 
بياورم؛ اما آن هايی که به چشم می آمدند، همين بزرگواران 
بودند، که همه آن ها را می شناختند. دانشجوها، طلبه ها و 
مردم کوچه و بازار همراه دکتر پاک نژاد بودند. ايش��ان، 
به هيچ وجه، ش��خصيتی تک بعدی نبودند. از نظر علمی 
و مس��ائل مذهبی و دينی، از جامعيت نسبی برخوردار 
بودند؛ با اين وجود، هميشه خودشان را مقلد می دانستند 
و متعبدانه به اصول دين و مسائل شرعی عمل می کردند. 
روی هم رفته، ايشان انسانی بسيار پخته، عالم، زيرک، دانا، 
متوجه، هوشيار، دين باور، دلسوز دين و دلسوز اجتماع 
و مردم بودند. اين ها واقعيت هايی اس��ت که ما از ايشان 
می دانس��تيم. وقتی که می خواس��تند نماين��ده  مردم يزد 
شوند؛ اطاعيه های زيادی در ارتباط با صاحيت ايشان 
داده ش��د. ايشان در انتخابات، رقيب هايی هم داشتند که 
آن ه��ا نيز افرادی خوب و صالح بودند. يک بار از س��تاد 
انتخاباتی دکتر پاک نژاد، ب��ا من تماس گرفتند. به آن جا 
رفتم، يادم نيست خودشان در آن جا تشريف داشتند يا نه؛ 
من برای همکاری با ايشان، اعام آمادگی کردم و گفتم 
ک��ه می توانم درباره  فعاليت ه��ای دکتر پاک نژاد اطاعيه 
بنويس��م. به ياد می آورم که ايش��ان بعدها به من گفتند: 
»همين اطاعيه های دوس��تان، مرا نماينده کرد.« من هم 
گفتم: »اين لياقت و شخصيت مذهبی و مردمی شما بود 

که باعث شد به اين جايگاه برسيد.«
آيا از شهادت و تشييع جنازه ايشان خاطره ای داريد؟ 

چه طور خبر شهادت شان را شنيديد؟
من وقتی آن خبر را ش��نيدم، باور نکردم؛ درعين حال 
که نس��بت به صح��ت خبر ترديد داش��تم، ديگر هيچ 
نفهمي��دم، بعد هم ما و همه  مردم، زار زار گريه کرديم 
و حالت اضطراب ما توصيف ناپذير بود، طوری که با 
خودم��ان و به همديگر می گفتيم که انقاب اس��امی 
و حکومت دينی ديگر تمام ش��د؛ ولی وقتی پيام امام 
را ش��نيدم، روحيه و قلب مان تقويت ش��د. امام، واقعاً 
سکان کشتی انقاب را در دست داشتند و به موقع، به 

همه روحيه می دادند.

ش�هيد پاک ن�ژاد ب�ا آن جامعيتی كه 
داش�تند، در مت�ن سياس�ت بودن�د 
و در آن ن�وع فعالي�ت، ي�د طولاي�ی 
داشتند- با حضور فعال در نشست ها 
در مجالس و با بيان ش�ان- مي دانم كه 
وقتی شهيد صدوقی، به موانع سياسی 
برمی خوردند، اولين نفری را كه مطلع 

می كردند، دكتر بود
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نطق نخست
نط��ق پي��ش از دس��تور، در خص��وص تفرقه افکني 
استعمار در مسائل اسلامي و لزوم توجه مسؤولان به 
اين امرجلسه يکصدو بيست و چهارم ۲۴  اسفند ماه 
۱۳5۹ رياست مجلس: آقاي علي اکبر پرورش)نايب 

رئيس( 
پاک نژاد – بسم الله الرحمن الرحيم – همزمان با شروع 
جنگ هاي صليب��ي، جدايي انداختن بين مس��لمانان و 
قرآن ضروري تش��خيص داده ش��د و اقداماتي در اين 
زمين��ه به عمل آمد و با ورود برادران ش��رلي به ايران، 
مت��ن اجتماع از خرافات و رهيافت پر ش��د، و قرآن از 
متن زندگي دور و به گورس��تان ها نزديک و از فلس��فه 
قي��ادت به جهت قرائت س��وق داده ش��د. در دو قرن 
اخير، به وسيله ايادي صليبيون استعمارگر، ايجاد تفرقه 
بين قرآن و مردم، شکل مسابقه به خود گرفت تا رژيم 
پهلوي را روي کار آوردند. اين رژيم  اصرار داشت، و 
براي حذف کلي قرآن از مدارس ابتدا آياتي چند را که 
فرازي از جهاد و امر به معروف و نهي از منکر نداشت 
ب��ه نام آي��ات منتخبه به جاي قرآن گذاش��ت و پس از 
مدت کوتاهي آن را هم برداش��ت، ديگر به جاي آن که 
در بازاره��ا بگويند احل الله بيع و حرم الربا و در محله 
بدکاران گفته ش��ود لا تقرب الزنا و در جمع ها بگويند 
ش��راب ننوشيد، به پدر و مادر خود نيکي کنيد، غالباً به 
مردان مي گفتند و چون در حديث داريم اگر هر آيه اي 
بر قبري خوانده ش��ود که صاحب��ش به آن عمل نکرده 
باش��د، عذاب مي کشد. استعمار، بدين وسيله، بعضي از 
مردگان م��ان را نيز مانند زندگان ع��ذاب مي کرد. ديگر 
اي��ن کتاب عتيقه و کتاب ورد تنها جنبه تقدس و تبرک 
يافته و از س��رحد زندگي و حيات عمومي برکنار شده 
و در س��رحد عالم ام��وات و تش��ريفات آمرزش قرار 
گرف��ت و آهن��گ آن اعام مرگ ش��د و همان گونه که 
خود در س��وره فرقان مي  فرمايد قرآن نزد ملل مسلمان 
مهج��ور گردي��د. رژيم پهلوي، همس��ان ب��ا اين عمل 
نس��بت به ق��رآن، باروحانيت نيز چنان ک��رد که مردم 
س��اده انديش تصور کردند روحانيت فقط مي تواند در 
زمان مرگ و عقد ازدواج ش��رکت کند که قسمت اخير 

را هم يکس��ال قبل از ش��روع انقاب ديديم به وس��يله 
گروهک خاصي در شميرانات چگونه تشکياتي دادند 
که خواستند روش ازدواج اسامي را نيز برانداخته، در 
کاه��ش دادن جمعيت ايرانيان مس��لمان، رژيم را کمک 
نمايند. رژيم وسايل جلوگيري از آبستني را تبليغ کرد، 
قانوني ش��دن س��قط جنين را ب��ه مجلس ب��رد. به هر 
پزشکي آمار مي داد اگر توانست بيشتر از ساير پزشکان 
از آبس��تني جلوگيري نمايد به او بورس داد. وقيحانه تر 
از همه آن که لايحه قانوني ش��دن س��قط جنين به وسيله 
هوي��داي به اصطاح نخس��ت وزير ب��ه مجلس آمد و 
چ��ون ب��ه عللي مجب��ور ب��ه پس گرفتن آن ش��د، طي 
بخش��نامه اي محرمان��ه به هر پزش��ک متخصص زنان، 
اجازه کورتاژ حتي در مطب ش��ان داده شد و همه را به 
بهانه زيادبودن جمعيت اعمال کردند، اما فقط جمعيت 

مس��لمان هاي ايران زياد ب��ود، زيرا پزش��ک از هند و 
فيليپي��ن و رانن��ده از ک��ره و حت��ي کلف��ت از فليپين 
مي آوردن��د و جمعي��ت زياد نمي ش��د و فق��ط ايراني 
مس��لمان زياد بود. آخرين اقدام رژي��م اين دهن کجي 
بزرگ به اس��ام ب��ود. بزرگ از اين جه��ت که با يک 
عمل، هم به اسام ضربه وارد کرد و هم از صهيونيسم 
بين الملل��ي دلجويي به عمل آورد. ضربه به اس��ام از 
اين جهت که نام و ياد مؤس��س اس��ام نبي خاتم)ص( 
از متن تاريخ برداش��ته ش��ود و دلجويي از صهيونيسم 

بين المل��ل ک��ه بنا ب��ر گزارش هاي��ي و از جمله مجله 
هوخ��ت ش��ماره 2 صفح��ه 1 که گويد »مب��داء تاريخ 
شاهنش��اهي را که به جاي هجري گذاش��ته اند، روزي 
ب��ود که در تورات به نام کورش ثبت ش��ده و آن روز 
گش��ودن دژ بابل و نجات يهوديان ب��ود. آن قدر تغيير 
تاري��خ حائ��ز اهميت ب��ود که رژيم هم مي دانس��ت و 
همين که خود را در محاصره انقابيون ديد، قبل از هر 
چيز تاري��خ را مجدد به هجري برگرداند. رژيم در اين 
اواخ��ر به فک��ر ارتباط دادن اهل البي��ت)ع(، ثقل اصغر 
به دنب��ال ثقل اکبر قرآن را به گورس��تان فرس��تاد. طي 
بخش��نامه اي به همه ارگان هاي دولتي دس��تور داد نام 
هيچ يک از افراد خاندان پهلوي بر عمارات و مؤسسات 
کوچک و آن چه درخور ش��أن درباريان نيست گذاشته 
نش��ود و زه��ي بي ش��رمي که همزم��ان با اي��ن اقدام 
نامگ��ذاري گورس��تان ها ش��روع گرديد. ام��ا چگونه 
نامگذاري که دانش��گاه ها به نام فرح و ش��هناز باشد و 
گورس��تان ها به نام زهرا و معصوم��ه و نتيجه را که از 
خواس��ته هاي ضد اس��امي رژيم ب��ود، مي توانم براي 
طالبان، خصوصي به عرض برس��انم. به دستور اربابان 
در س��اير کشورهاي اسامي نيز مش��ابه اعمال مذکور 
ديده ش��د. حتي سخن تعويض تاريخ هجري در کشور 
سرس��پرده مصر به تاري��خ قبل��ي در روزنامه ها اعام 
گرديد که با انقاب اس��امي ايران ن��اکام ماند. علت، 
شدت يافتن اعمال ضد اس��امي درکشورهاي اسامي 
به وسيله سران سر س��پرده آن ها به استکبار جهاني بود 
که در اين اواخر به دنبال س��خنراني معروف گادستون 
نخس��ت وزير انگلس��تان بود. گادستون نخست وزير 
انگلستان يکصد سال قبل درحالي که کلوچه نان لندني 
در ي��ک دس��ت و ق��رآن در دس��ت ديگر داش��ت، به 
پارلمان وارد شد و پشت تريبون قرار گرفت. نان را به 
نمايندگان نش��ان داده گف��ت: آقايان، ما ده نفريم و اين 
ن��ان را داري��م و حال آن که فق��ط ده نف��ر مي تواند با 
خوردنش س��ير ش��وند، اگر بدهيم دو نفر، هشت نفر 
بقيه خواهند مرد و اگر بر سر آن دعوا کنيم، هر ده نفر 
از بين خواهيم رف��ت. لذا مي فهميم که تنها راه نجات، 
بزرگ ک��ردن نان اس��ت و بزرگ کردن ن��ان، مواد اوليه 

مطيع ولايت فقيهي�م. اي رهبرمحترم، 
سرباز شماييم. اي فقيه عالي قدر، مقلد 
ش�ماييم. اي ابراهي�م بت ش�كن زمان، 
اسماعيل شماييم.” يا ابت افعل ماتومر 
س�تجدني ان ش�اءالله من الصابرين” اي 
امام، كس�ي در برابر دست در راه اسلام 
بلند شده، آني نيست كه بخواهد آن را 

پايين آورد.

نطق هاي پيش از دستور شهيد پاک نژاد

 با قرآن و ارزش هاي والايش و صدور اسلام 
بر همه ابرقدرت ها پيروز مي شويم ...

درآمد
ش��هيد دكتر س��يدرضا پاک نژاد، در زم��ان كوتاه 
وكالت خود در مجلس اول، دو نطق پيش از دستور 

داشته است كه در ذيل مشروح آن ها ارائه مي  شود:
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مي خواهد که آن هم فقط در مش��رق زمين وجود دارد. 
ام��ا زماني ک��ه آن خانه ) منظورش کعب��ه بود ( و اين 
کتاب در ميان مس��لمانان اس��ت، اي��ن عمل غيرممکن 
مي  باش��د و درحالي که قرآن را بلند ک��رده بود، گفت: 
آري ت��ا زماني ک��ه اين کتاب بين مس��لمانان اس��ت، 
سياس��ت نفوذي بريتانياي کبير بر کش��ورهاي اسامي 
ناپاي��دار خواهد ماند، و اين اس��ت برنامه اس��تعماري 
اقتص��ادي جهان خ��واران ش��رق و غرب ک��ه مردم را 
نمي خواهن��د، ثم��ره زندگي ش��ان و دسترنج ش��ان را 
مي خواهن��د. م��ردم را نمي خواهن��د و نفت ش��ان را 
مي خواهند. ويليام ادوارد گاس��تون، آن روز، قرآن را 
به مجل��س آورد و من امروز به مجل��س آوردم و اين 
قرآن )قرآن بر دس��ت بلند مي ش��ود( واين قرآن که در 
اي��ن پارلمان ش��ريف جمهوري اس��امي اي��ران بلند 
مي ش��ود، به نمايندگ��ي تمام پارلمان هاي کش��ورهاي 
اس��امي بلند مي ش��ود. او، ق��رآن را علي رغم قرآن به 
پارلمان آورد و من قرآن را علي رغم دش��منان قرآن به 
مجلس آوردم، به اتکاء قدرت نظامي و سياس��ي آورد 
و من به عنايت الهي که قدرت انقابي به ملت رزمنده 
ايران داد آوردم. او، شکس��ت قرآن را خواس��ت تا نان 
مردم بريتانيا را درس��ت کند و من شکس��ت مستکبران 
را مي خواهم، تا وضع مس��تضعفان جهان درست شود. 
او، ق��رآن را در دس��ت گرف��ت تا به دس��ت درازي بر 
کشورهاي قرآني بيفزايد و منابع مادي و معنوي شان را 
ب��ه غ��ارت ببرد و مس��لمين ب��ه دامن مطام��ع جوامع 
پيش��رفته صنعتي بيفتد و من آن را بر دست بلند کردم 
که ان ش��اءالله قرآن با ارزش هاي والاي انساني که دارد، 
تا قلب کش��ورهاي جهان خوار نف��وذ يابد و با صدور 
اس��ام بر هم��ه ابرقدرت ها پيروز ش��ويم. او، قرآن را 
آورد ک��ه نان م��ان و نفت مان را ببرد و م��ن آوردم که 
بگويم اين کتاب در انتظار سيادت مستضعفان بر جهان 
اس��ت و نان و نفت ش��ان بايد براي خودشان باشد. او، 
ق��رآن را آورد که با روحانيت آن چنان ش��ود که رژيم 
پهل��وي نش��ان داد و من ق��رآن را آوردم ک��ه جهانيان 
بدانن��د احت��رام روحانيت با جان و خ��ون مردم به هم 
آميخته و پيوندش��ان ناگسستني است. او، قرآن را آورد 
ت��ا از ميان م��ردم و مت��ن زندگي يکس��ره برکنار و به 
گورس��تان ها برده ش��ود و آهنگش اعام مرگ باشد و 
کش��ورهاي اس��امي دنباله رو ابرقدرت ها باشند و من 
آوردم ت��ا به ميان و متن زندگي بازگردد و مس��لمان ها 
تح��ت ل��واي قرآن باش��ند و گادس��تون ماب ها را به 
قبرستان بفرستند و بگويند با رهبري اين کتاب هدايت 
ب��ود که دنياي اس��ام روزي پيش��رو و رهبر بود و باز 
بايد بر همه ش��ئون نفس��اني و اخاق��ي و قضاوت و 
حکومت حاکم و دنياي اسام پيشرو و رهبر باشد. او، 
قرآن را آورد که سرسپرده گاني چون تقي زاده ها بگويند 
تا مس��لمانان کماً و کيفاًٌ غربي نشوند، چيزي نخواهند 
ش��د و شريف امامي ها عماًٌ دس��ت به اين کار بزنند و 
م��ن ق��رآن را آوردم ک��ه جهانيان بدانند که تا تس��ليم 
احکام اين کتاب نشوند، روي صلح و آرامش نخواهند 
دي��د. او، قرآن را آورد که هر س��رباز انگليس��ي در هر 
نقط��ه جهان بجنگد، ب��راي به اسارت کش��اندن مردم و 
استثمارش��ان باش��د و م��ن آوردم ک��ه دني��ا را متوجه 
جنگجوي��ان جان برک��ف کش��ورمان نمايم ک��ه ببينند 
چگونه در راه پاس��داري از قرآن و جمهوري اس��امي 
ايران، دلاورانه در مرزها مي رزمند، تا مستضعفان جهان 
را از قي��د اس��ارت نج��ات دهن��د. ائمه جمع��ه تمام 
کش��ورهاي اسامي و خطباي آن ها و نويسندگان آن ها 
ک��ه در اين مدت آرزو مي کردند ت��ا کاش روزي بيايد 

در يک��ي از پارلمان ه��اي کش��ورهاي اس��امي ب��ه 
گادس��تون پاس��خ داده ش��ود، اي کاش زنده بودند و 
مي ديدن��د اين��ک پاس��خ را و امروز ب��ه آرزوي خود 
رس��يدند که او قرآن را آورد که با کوچک کردن کتاب 
مسلمانان، نان مردم بريتانيا را بزرگ کند و بزرگ شدن 
نان يعني دس��ترنج و ذخائرش��ان از کشورهاي اسامي 
صادرش��دن، و من قرآن را ب��ه پارلمان آوردم تا به يک 
ميلي��ارد مس��لمان جه��ان از اي��ن پارلمان ش��ريف به 
نمايندگي جمهوري اسامي ايران، نهضت بازگشت به 
قرآن را به عموم مسلمين جهان تبريک بگويم و اضافه 
نمايم با بودن اين قرآن در متن زندگي مردم مس��لمان، 
در هيچ يک از کشورهاي اسامي، نبايد برنامه صادراتي 
و وارداتي اش به دلخواه اس��تعمار تنظيم شود و آن چه 
بايد سعي در صدورش داشت، اسام است و اي کاش 
ائمه جمعه کش��ورهاي اس��امي وروحاني��ون آن ها و 
روش��نفکران و نويسندگان و دانش��جويان انجمن هاي 
اسامي ش��ان ک��ه زنده اند، س��اعتي در اين ب��اره فکر 
مي کردند که اي کاش ساعتي بيانديشند آيا اسامي که 
درکشورشان است، اس��ام خداخواسته است يا اسام 
وابس��ته؟ س��اعتي فکر کنن��د که هم اينک مس��ؤوليتي 
ب��زرگ دارند تا بفهمند اگر اسام ش��ان از طرف کفر و 
الحاد حمايت مي شود، چه اسامي است. اي کاش فکر 

کنن��د تا بدانند در کج��اي عروه الوثقاي الهي هس��تند. 
رؤساي آن ها از اس��ام چه اندازه سهم شان مي دهند و 
اگ��ر مي خوان��د بفهمن��د در کجاي اس��امند، قلمي و 
قرآن��ي بردارند  و آن چه از آيات محکمات به آن عمل 
مي ش��ود، ج��دا و به آن چ��ه عمل نمي ش��ود جداگانه 
بنويس��ند و خ��وب به آن دو برگ، نظ��ر و دقت کنند، 
تازه خواهند دانس��ت که قرآني که در کشورشان است، 
قرآن گادستون خواس��ته اس��ت يا قرآن جبرئيل آورده 
است، که گادستون قرآني نمي خواهد که منادي بخش 
آزادي انسان هاس��ت، بلکه قرآني مي خواهد که صداي 
مس��لمان ها در گلوي ش��ان خفه ش��ود، و من قرآني را 
آورده ام که بش��ريت بفهمد انتخاب جمات تشريفاتي 
از ط��رف ابرقدرت ه��ا، چ��ون دفاع از حقوق بش��ر يا 
رهاي��ي خلق ها و حق ملل درتعيين سرنوش��ت خود - 
هم��ه و همه- براي فري��ب دادن مردم جهان اس��ت و 
مس��لماً بايد هرچه فرياد دارند بر س��ر استکبار جهاني 
ک��ه رأس آن ها آمريکاس��ت بکش��ند. آري، تا تس��ليم 
اح��کام خدا نش��ويم، ت��ا نان م��ان صادر مي ش��ود، نه 
انقاب م��ان، و اين را نيز مي دانم هر چه نان مان و تورم 
اقتص��ادي؛ يعن��ي همي��ن. م��ن از مس��لمانان جه��ان 
مي خواه��م، اگر حق برداش��ت از ذخائ��ر خود و حق 
استفاده از دسترنج خويش را دارند و متعهد نيستند که 
کرامت قرآن و ش��رف کعبه را معاوضه کنند، يا ناني که 
ابرقدرت ها مي خواهند بخورند، به چيزي جز اسام و 
صدور اس��ام فک��ر ننمايند و انقاب اي��ران را که جز 
ب��راي اس��امي کردن م��ردم و صدور اس��ام صورت 
نگرفت، از اسام جدا ندانند که خوشبختانه اين دست 
ام��ام خميني رهبر مس��لمانان جهان بود ک��ه طليعه دار 
صدور اس��ام به جه��ان گرديد و با رهب��ري معظمٌ له، 
انقاب اس��امي ايران س��رآغاز انقاب هاي اس��امي 
ديگرکشورها شد و در نتيجه نمي توان به انقاب ايران، 
ج��ز ب��ه اس��امي بودنش فکر ک��رد و س��تون بزرگ 
نگه دارنده، اين دس��ت بت شکن و اين دستي که سبب 
ش��د در پاس��خ گادس��تون قرآن به کرامت و کعبه به 

ت�ا زماني كه اين كتاب بين مس�لمانان 
است، سياس�ت نفوذي بريتانياي كبير 
بر كش�ورهاي اس�لامي ناپايدار خواهد 
مان�د، و اي�ن اس�ت برنامه اس�تعماري 
اقتصادي جهان خواران شرق و غرب كه 
مردم را نمي خواهند، ثمره زندگي ش�ان 
و دسترنج ش�ان را مي خواهند. مردم را 

نمي خواهند و نفت شان را مي خواهند.
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شرف مجدد ياد گردد، روحانيت است و شهداي عزيز 
و مل��ت رزمن��ده اي��ران ک��ه خ��ود گس��ترش جنب��ه 
اسامي بودن آن اس��ت و همه، به ويژه ما نمايندگان که 
از مي��ان م��ردم و مثل م��ردم و همانن��د موکلين خود 

هستيم. 
اي امام عزي��ز، مطيع ولايت فقيهي��م. اي رهبرمحترم، 
س��رباز ش��ماييم. اي فقيه عالي قدر، مقلد ش��ماييم. اي 
ابراهيم بت شکن زمان، اسماعيل شماييم.” يا ابت افعل 
ماتومر ستجدني ان شاءالله من الصابرين” اي امام، کسي 
در برابر دس��ت در راه اس��ام بلند شده، آني نيست که 
بخواه��د آن را پايين آورد، جز س��ه گروهک: آن ها که 
ن��ام روحاني بر خود گذاش��ته و در س��خنراني ها و از 
قلم هاي شان معلوم مي شود، مي خواهند اسام را به شما 
ياد دهند. دوم، آن ها که قرآن معرفي ش��ان کرده اس��ت: 
»بلون الستهم باالکتاب التحسبومن الکتاب« گاه گاه قرآن 
و جم��ات نهج الباغه را لق لقه زبان مي کنند که هرچه 
مي گويند، مردم آن را به حس��اب قرآن بگذارند و سوم 
گادس��تون ها و آن ها که باور کردند صدا و س��يماهاي 
جهاني که تحت نظر صهيونيس��م بين الملل اند و مرتب 
مي گويند فرار چندين ده هزارنفر روش��نفکر از ايران، از 
زيان ه��اي انقاب ايران اس��ت و حال آن ک��ه جهانيان 
بدانن��د، اکثري��ت قريب ب��ه اتفاق آن ها از اي��ران فرار 
کرده اند. اگر فرار نکرده بودند، امروز، دولت جمهوري 
اس��امي ايران، بايد براي اخراج شان از ايران يا از دنيا 
هزينه س��نگيني را متحمل گ��ردد و گروهي ديگر آن ها 

 ...
نايب رئيس –  يک دقيقه ديگر وقت داريد .

پاک نژاد – که چون ايمان عميق به وقوع انقاب ندارند، 
نمي توانند برادر وار خدمتگزار انقاب باشند. سه گروه 
مذک��ور، در حقيقت، مددکاران ش��رق اند يا غرب. چه 
بفهمن��د، چه نفهمن��د، چه بپذيرند، چ��ه نپذيرند، البته 
همان ش��رق وغربي که امام امت درباره شان فرموده اند 
مخالفان ما از اس��ام مي ترس��ند، که چرا نترس��ند که 
در زم��ان طاغوت، سلس��له مراتب قريب به اتفاق موارد، 
آن گونه بود که هر درجه بالاترند، که به اس��ام بيش��تر 
فکر مي کنند و تقواي بيشتري دارد، تا به رأس مي رسد 
که سال هاست وارد دروازه “انا مدينه العلم وعلي بابها” 
ش��ده است و چرا از اسام نترسند که در جنگ ويتنام، 
بايد ش��ب هاي س��ايگون را چون روز روشن کنند که 
س��ربازان آمريکايي بتوانند به خوبي به هرزگي بپردازند 
و حال آن ک��ه جنگجويان ما منتظرند ت��ا همه جبهه را 
تاريک��ي فرا گي��رد، تا در آن بيابان در کنار تانک ش��ان 
ب��ه نافله قيام نمايند و با خداي خ��ود راز و نياز کنند. 
عکس ها در مجات منتش��ر ش��د که هم��ه ديديم که 
س��ربازان آمريکايي هنگام پايان جنگ، همين که براي 
سوارشدن به قايق و رفتن به طرف کشتي، به ديوار قايق 
آويزان مي ش��دند، س��رباز ديگر ته تفنگ را آن چنان به 
پشت دست آويز ش��ده مي کوبيد که بيافتد تا به جايش 
آويز نش��ود و براي اعزام شان از آمريکا به جبهه نيز چه 
مطالبي که نخوانديم، و در نزد ما از اين س��پاهيان جان 
برکف را اع��ام کردند 25 نفر بيايند ت��ا به ميني بوس 
س��وار و به جبه��ه بروند، اما اين ق��در داوطلب آمد که 
ناچار قرعه کش��يدند، ولي سرانجام نتوانستند دو نفر را 
که قرعه به نام ش��ان هم اصابت نکرده بود پياده کنند و 

بالاخره 27 نفر را سوار کرده و بردند . 
نايب رئيس – آقاي پاک نژاد وقت شما تمام شد. 

پاک نژاد – يک دقيقه به من وقت بدهيد. 
نايب رئيس – ماش��اءالله اين قدر مطالب ش��ما فشرده 
اس��ت که مجال اين نيست بگويم وقت شما تمام شده 

اس��ت، جناب عالي يکي، دو دقيقه هم بيش��تر صحبت 
کرديد، بفرماييد. 

پاک نژاد – نمايندگان استان مازندران مرقوم فرموده اند 
بدين وس��يله پي��رو تلگرافات قبلي ب��ه اطاع مقامات 
وزارت کش��اورزي و س��تاد بس��يج اقتصادي کش��ور 
مي رس��اند چنان چه در فاصله نزديک نياز س��وخت و 
س��ود کشاورزان اس��تان مازندران در حد امکان مرتفع 
نگ��ردد، بايد منتظر ضايعات ف��راوان غير قابل جبراني 
باشيم. البته روزي اس��ت منصوب به حضرت آيت الله 

کاشاني، درود بر ايشان خواهم فرستاد.
احسنت  -- احسنت

نطق دوم 
درخص��وص تبليغ��ات س��وء ب��ر علي��ه انق��لاب 
اس��لامي و مس��أله کمبود آب اس��تان يزد و مسأله 
انتق��ال آب ب��ه اس��تان يزد جلس��ه بيس��ت و دوم                                                                       

چهارشنبه اول مرداد ماه ۱۳5۹ 
رياست جلسه : آقاي علي اکبر هاشمي رفسنجاني

پاک ن��ژاد بس��م الله الرحم��ن الرحيم. م��ا در دين مان و 
قرآن مان، از دوس��تي با يهود و نصاري نهي ش��ده ايم. 
دوستي مراتبي دارد. مراحلي دارد. يکي از مراتب عالي 
دوس��تي خلت اس��ت. خليل الرحمن را از اين جهت 
گفتم که خواس��ته هاي خودش خالي ش��د و پر شد از 
خواسته هاي خدا و اطاعت خدا. حالا اگر کسي که آمد 
و در برابر يهود و نصاري به اين مرحله خلت رس��يد، 
با وجودي که قرآن گفته: “لاتتخذو اليهود و النصاري”، 
اولياء گناه نابخش��ودني کرده اس��ت - اين آقاي ميشل 
عفلق که نيمي س��ازمان بخش��ي ش��ده از يهود و نيمي 

از نصاري.
دکتر بيت اوشانا – به هيچ کدام ارتباط ندارد. 

بجنوردي – چه ربطي به مذهب دارد ؟ 
رئيس – آقاي بجنوردي، به هرحال شما اعتراض نکنيد، 
وقتي لازم ش��د م��ن مي گويم، ح��الا خواهش مي کنم 

مراعات بفرماييد. 
دکتر پاک نژاد – اين تئوريسين و پايه گذار حزب بعث، 
انقاب اسامي ايران را، انقاب اسامي فارس معرفي 

کرده است و يکي از ... 
رئيس – يک قدري جلوتر بايس��يد که صداي تان را ما 

هم بشنويم.
دکت��ر پاک نژاد – و يکي از سرس��پردگان امپرياليس��م 
جهانخ��وار، آمري��کا، که به مقام خلت او رس��يده و ما 
مي توانيم او را خليل العفاق نام بگذاريم، دارد تبليغات 
سوئي در اين باره مي کند، ولي ملت بيدار عراق، اين را 
از او آن چنان نپذيرفتند که اين حرف در ابتداي ش��روع 
همان جا دفن ش��د و تمام ش��د. ولي بعد از آن، يکي 
ديگر از سرس��پردگان امپرياليس��م به تبليغ اين مطلب 
شروع کرده است که اسام ايران، اسام انقابي ايران، 
بعد از پيامبر اس��ام -صلي الله عليه وآله وسلم- عقيده 
به آمدن پيامبر ديگر دارد و خاتميت را نپذيرفته است. 
کش��ش مغزي اين ها طوري نبوده يا اندازه اي نبوده که 
بتواند از اس��تعمار و کنايه هايي که در قانون اساسي يا 
در س��وگندنامه ها هس��ت، توجه به اي��ن مطلب بکنند 
ک��ه نبوت ها ک��ه از اصول دين ما اس��ت، قطعاً و حتماً 
خاتميت حضرت اس��ت. لذا، من پيش��نهاد مي کنم که 
رياست محترم مجلس، شروع کارشناسان را از بسم الله 
ي��ک درودي که ذکر نام خاتم النبيين)ص( بش��ود و با 
اين کلمه ش��روع کنند و يکي از اسکناس هاي درشت 
ايران را با رعايت فرمايشات آيت الله موسوي خوئيني ها 
آيه “ما کان محمد ابا احد رجالکم و لکن رس��ول الله و 
خاتم النبيين” روي آن نقش بشود، و از اين جا من اعام 
مي کنم که اصاً اين س��خن در اين جا مطرح نيس��ت و 
تمامي مس��لمانان ايران، با اس��تثناء، قائل به خاتميت 
حضرت)ص( هستند و مسافريني که به ممالک خارج 
هم مي روند چه بس��يار به جاست کتاب هايي که به زبان 
آن کشوري است که مي خواهند به آن مسافرت بکنند، 
در اين باره، اگر با خود داش��ته باش��ند، بس��يار خوب 
است و آن ها نمي دانند که دلايلي براي خاتميت پيغمبر 
اس��ام)ص( هس��ت، در ايران، ش��ايد بيش��تر از ساير 
ممالک اسامي در دسترس باش��د. کتاب هاي فراواني 
در اين باره در اين کش��ور نوش��ته ش��ده است. دومين 
مطلبي که خواستم عرض کنم، مربوط به اين پچ پچ ها و 
دَرِ گوش هايي اس��ت که گاهي از ما مي پرسند که چرا 
در بعضي از دکاکين در کش��ور اسامي آبجو را به اسم 
ماءالشعير مي فروش��ند و من نمي دانم حقيقت دارد يا 
نه، ولي خوب اس��ت که مس��ؤولين ام��ور، اين کار را 
دنب��ال کنند. تحقيقاتي به عمل بياورند که اگر هس��ت 
جلوگيري بشود، مسأله سوم که مربوط به دولت آينده 
خواهد بود، معامات اماک اس��ت، آن جايي که خاک 
ب��ازي و زمين بازي معمول بوده، مثل اين که اتومبيل – 
بازي دارد جاي آن را مي گيرد و در فکر باش��ند. مطلب 
چهارم، مربوط به يزد ماست که در ميان ريگ هاي داغ 
کوير صداي عطش��ش بلند اس��ت، در گرما مي سوزد. 
اقدام هايي ب��راي آوردن آب از بوان��ات کرده اند، ولي 
مثل اين که به بعضي مراجع که مراجعه مي ش��ود آن جا 
يک خرده اي کم لطفي مي فرمايند. من اس��تدعا دارم که 
مس��اعدتي بفرمايند تا اين ش��هر از تشنگي نجات پيدا 

کند.
 والسام عليکم ورحمه الله وبرکاته 
برگرفته از: آرشيو مجلس شوراي اسلامي

به  تا  پارلمان آوردم  به  را  من قرآن 
اين  از  ميليارد مسلمان جهان  يک 
پارلمان شريف به نمايندگي جمهوري 
به  بازگشت  نهضت  ايران،  اسلامي 
جهان  مسلمين  عموم  به  را  قرآن 

تبريک بگويم
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دوراني که ش��هيد دکت��ر پاک نژاد در آن مي زيس��ته و 
خط��ه اي که در آن قرار داش��ته، يکي از س��خت ترين 
ش��رايط به لحاظ هجوم افکار مسموم بر جامعة متديّهن 
يزد بوده است. در آن ايام، فرقه بهائيت، که از حمايت 
رژيم شاهنش��اهي برخ��وردار بود، يک��ي از اتفاقات 
حساس محس��وب مي شد که حساس��يت آن، کساني 
چون دکتر پاک نژاد و آيت الله صدوقي را برمي انگيخت 
تا نس��بت به آن ها انديش��ه اي تدبير کنند. حضور دکتر 
پاک ن��ژاد به عنوان ف��ردي تحصيل کرده و دانش��مند، 
اتفاقي بود که مي توانس��ت انگ بي سوادي را از چهرة 
متديّهنان مخلص عالم تشيع پاک کند. درحقيقت، دکتر 
پاک نژاد، در اقدامي بس��يار مؤثر مه��ر باطل بر توطئه 
دش��من مي کوبد و با ن��گارش و چ��اپ پياپي کتاب 

»اولين دانشگاه، آخرين پيامبر« با موضوعات مختلف، 
رابطه قابل دفاعي بين دين و علم برقرار مي کند. شهيد 
پاک نژاد، در اين آث��ار احکام علم را با اثبات علمي به 
مردم ارائه مي کند و به آنان يادآور مي ش��ود که علما و 
بزرگان دين احکام خداوند را از منظر علمي و عقاني 
نگريسته اند. البته اين به آن مفهوم نيست که تمام احکام 
را بايد - يا مي توان- بنا به دلايل علمي توصيف کرد. 
چراکه در اين احکام، م��واردي وجود دارد که يا علم 

هنوز توان اثبات آن ها را ندارد يا صرفاً به مفهوم تسليم 
در براب��ر فرامين الهي اس��ت و لزومي ب��راي اثبات به 

مفهوم و روش علمي براي آن ها حس مي شود. 
مجموعه کتاب هاي »اولين دانش��گاه، آخرين پيامبر« و 
ديگر آثار اين ش��هيد که به زباني س��اده براي مخاطب 
ع��ام و نگرش��ي علمي براي مخاطب خاص نگاش��ته 

شده، شامل عناوين زير است:
1- ميکروب شناسي - زيست شناسي – جنين شناسي

2- اس��ام و بهداش��ت ش��هر – اس��ام و بهداشت 
اجتماع 

3- بهداشت غذا و تغذيه )فلسفه روزه – 
دانستني هايي چند از غذا و تغذيه و...( 

4- بهداشت غذا و تغذيه )چه بايد خورد و چگونه 
بايد خورد و...( 

5- عسل )خوردني هايي که در قرآن و روايات 
نام شان آورده شده(

6- شير )خوردني هايي که در قرآن و روايات نام شان 
آورده شده(

7- خرما و انگور
8- گوشت، بهترين و بدترين غذا 

9- ميوه و سبزي )نشاط بخش زندگي( 
10- ميوه و سبزي )بخشي از اطمعه و اشربه که در 

اسام وارد است( 
11- خاصه و فشرده اي از ده جلد قبلي و تتممه ده 

جلد فرق پيامبر و نابغه
12- بهداشت بدن )چگونه بايد از بستر بلند شد  

چگونه راه رفت  چگونه عمل تخلي و مسواک انجام 
داد(

13- بهداشت بدن در اسام )تنوير – خضاب کردن 
– تيمم – غسل – وضو(

14- بهداشت بدن در اسام )تربيت بدني - ورزش(
15- بهداشت بدن در اسام )بهتر ايستادن و نشستن 

– بهداشت گوش و حلق و بيني و مو(

16- بهداشت بدن در اسام )بهداشت چشم و دست 
و پا و اعضاء تناسلي و...( 

17- بهداشت بدن )بهداشت خواب و خوابيدن( 
18- بهداشت لباس

19- بهداشت لباس )حجاب در اسام(
20- بهداشت لباس )حجاب در اسام(

21- بهداشت نسل )ازدواج فاميلي – بحثي از نسل 
– ازدواج موقت(

22- دانستني هاي قبلي و مکمل آن ها به اختصار و 
پاسخ پرسش هاي مذهبي معمول روز

23- پرسش ها و پاسخ هاي مذهبي
24- پرسش ها و پاسخ هاي مذهبي

25- مظلومي گمشده در سقيفه )جلد 1( 
26- مظلومي گمشده در سقيفه )جلد 2( 
27- مظلومي گمشده در سقيفه )جلد 3( 
28- مظلومي گمشده در سقيفه )جلد 4(
29- مظلومي گمشده در سقيفه )جلد 5(
30- مظلومي گمشده در سقيفه )جلد 6( 
31- مظلومي گمشده در سقيفه )جلد 7(

32- مظلومي گمشده در سقيفه )جلد 8( يهود و 
قريش )ردپاي يهود در سقيفه(

33- بهداشت نسل )سقط جنين(
34-بهداشت نسل )بهداشت و تنظيم خانواده(

35- خواستگاري – تعدد زوجات – آن چه مربوط به 
عروسي است

36- بهداشت نسل )کارهاي قبل از حجله رفتن 
–کارهايي که بايد در حجله انجام داد – انواع 

آميزش(
37- قدرت جنسي – جنس جنين – بارداراي – 

مراقبت هاي زمان آبستني و... 
38- بقيه اختاف زن و مرد – غيرت – جلق زدن – 

آيين زن داري ازدواج و روش زن داري در اسام
39- روش شوهر داري در اسام 

حضور دكتر پاک ن�ژاد به عنوان فردي 
تحصيل كرده و دانش�مند، اتفاقي بود 
كه مي توانس�ت انگ بي س�وادي را از 
چه�رة متدينّ�ان مخلص عالم تش�يع 
پاک كند. درحقيق�ت، دكتر پاک نژاد، 
در اقدامي بس�يار مؤثر مه�ر باطل بر 

توطئه دشمن مي كوبد. 

كتابشناسي دكتر سيد رضا پاک نژاد

دفاع از رابطه منطقي علم و دين...
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إن تاریخ الثورة الاسللامیة یشتمل علی اسماء اصحاب الامام الخمیني 
الكبیر رضوان الله علیه و شللرح نشللاطاتهم و كفاحهم و مجاهداتهم و 

تضحیاتهم.
هللذه الثللورة كانت كفاحاً شللاماً ضللد الظلم و التعسللف و الاسللتبداد 
القدیم الداخلي و الاسللتعمار الخارجي. كان یشللكل معظم مناضلیه من 
الافللراد الذین كانت لهم صبغة ثقافیة و دینیة. و کان قد لبلیّ نداء الامام 
الخمیني)ره( من هاتین المؤسستین الثقافیتین المهمتین في المجتمع یعني 

الحوزة و الجامعة افراد کثیرون و التحقوا بسلك اصحابه و رفاقه.
الدكتللور السللید رضا باك نجاد، الطبیب الحللاذق کان من زمرة هؤلاء 
المناضلین و قد نشللأ السللید رضا في اسرة متدینه في دار العباد بیزد و 
بذل جهوده إلی جانب دراسللته في العلوم الحدیثه بأن لایغفل عن اتقان 
العلللوم الدینیة. و قد تبلور تركیب هذین الحقلین في وجود الدكتور باك 
نجللاد و جعا منه شللخصیة خالدة حیث یذكر اسللمه باحترام في هذین 
الحقلین. و جعل اكتساب العلم فیه و ما یحمله من العلوم الاكادیمیة قبل 
كل شللیئ طبیباً ملتزماً و متدیناً و كانا یشللجعانه علی بذل جهوده نحو 
اسللتقطاب القوی الفعلیة التي كان لها حضللور في هذا الحقل و التوجه 
نحو الدین و التدین. و من جانب آخر كان قد توجّه هذا المثقف المتدین 
نحللو المفاهیم الدینیة و المعارف الاسللامیة و جعل منه كاتباً لكنز من 
المؤلفات الثرة و العشللرات من مجلدات الكتب القیمیة و النافعة و علی 
رأسللها كتاب مجموعللة »اول جامعة، و آخر رسللول )ص(« و الذي 
کان و مازال یشللكل مصللدراً مهماً للوصول الی المفاهیللم المعنویة و 

الالهیة القیمة.
مع كل ذلك كان من الطبیعي أن یتحول الدكتور السللید رضا باك نجاد 
مللن منطلق مكانته الطبیة بما یحمله مللن هذا الرصید الثقافي في مجال 
العمل و النشللاط الاجتماعي الللی انموذج یضرب بلله المثل. فالدكتور 
بللاك نجا من خللال مزجه للأخاقیات و المعنویة الاسللامیة الثرة مع 
علملله و اختصاصلله جعل من حرفته الطبیة وسللیلة لبلللوغ الهدف في 
اسللتخدامها في خدمة الشللعب بنسبة مئة بالمئة. فهو لم یكتف بعدم اخذه 
مقابللل لمعایناتلله و معالجاته للمرضی المعوزین بللل و كان یدفع حتی 
نفقات شللراء الادویللة لهم. فالی جانللب هذه الامللور كان الدكتور باك 
نجاد بالنظر إلی لقائاته المسللتمرة مع شللهید المحراب آیة الله صدوقي 
)ره( كان یعتبللر حلقة »وصللل بین المناضلین في یللزد و المحافظات 
المجللاورة و بین الامللام و طوال فترة بلورة الحركللة الثوریة للإمام و 
اصبح مصاحباً لثورة الخمیني )ره( و قد لعب دوراً مهماً في مدینة یزد 

التي كانت مدینة امّه.

و بناء علی توصیة الشللهید صدوقي و باقي زمائه في مدینة یزد اتیح 
لبللاك نجاد بعد انتصار الثورة الاسللامیة المجللال لبذل الجهد و العمل. 
و بنللاء علی توصیة الشللهید صدوقللي تولی مهام نیابللة أهالي یزد في 
الدورة الاولی لمجلس الشللوری الاسللامي. و في ذلك المكان اسللتناداً 
إلللی الكلمتیللن اللتین ادلی بهمللا قبل البدء باعمال المجلللس الیومیة –و 
مازالت باقیة منه کذکری لم یتوقف عن اسللداء الخدمة للشللعب و لولا 
تحرك الایدي الشیطانیة و عدم حدوث كارثة السابع من تیر عام 1960 
الموافق عام 1981 م في مقر حزب الجمهوریة الاسامیة التي استشهد 
فیها لكان بمقدور اهالي یزد الافادة اكثر من الخدمات المسداة من جانب 

ولدهم هذا.
و قد خسرت اسرة باك نجاد في ذلك الحادث المأساوي و البالغ الأثر إبناً 
آخراً من بیللن الابناء الملتزمین و المتخصصین. فهذا الرجل الغیور لم 

یكن شخصاً سوی الدكتور السید محمد باك نجاد الذي كان دارساً 
فللي المانیا و كان قد عاد الی ایران بعد انتصار الثورة 
الاسللامیة لاسداء الخدمة المباشرة للنظام الاسامي 

الفتي. و قد بلغ هذان العزیزان الدرجة 
الرفیعللة للشللهادة في ظللروف كان 
النجللل الثالللث لهذه الاسللرة یعني 
الدكتور السللید عباس بللاك نجاد 
مفقللود الأثللر في الحللرب و بعد 
استشللهاد اخویه المذكورین عاد 
إلی الوطن الاسللامي مع جموع 
لتحظللی  الفخوریللن  الاحللرار 
اسللرة باك نجاد بحضور ابنیها 

الآخرین إلی جانبها.
الخلود لروح شللهداء الاسللام 
الشللهیدین  خاصللة  و  كافللة 
العزیزیللن لهذه الأسللرة و لیبق 
الطریللق الللذي سلللكاه حافللاً 

بالسائرین.
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 The history of Islamic Revolution is full of names and history of
 activities, fights and self sacrifice of the companions of Imam
Khomeini, the Great.
 This revolution was a multi dimension fight against the old
 domestic cruelty and dictatorship and foreign imperialism. And
 most of the fighters in this revolution consisted of people with
 cultural and religious backgrounds.
 It is obvious that a large number of people answered to Imam
 Khomeini’s call for fight in these two cultural sections of the
 society; it means “Hozeh Elmieh” and universities [Hozeh
 Elmieh refers to the religious schools]. They joined Imam
 Khomeini and his companions in these fights against cruelty.
 Dr Seyed Reza Pak-nejad, the proficient physician from Yazd
 was one of these fighters. He was from a religious family. He
 was from “Dar Al-ebadeh” of Yazd City. He tried not to neglect
 religious sciences while learning modern sciences of the day.
 Accidentally, these two sciences were mixed and appeared
 in Dr Pak-nejad. The combination of modern and religious
 sciences made an unforgettable character out of him so that
 his name is mentioned and remembered with respect in both
 of the two fields. More than any thing, learning academic
 knowledge and sciences made a religious physician out of him.
 It encouraged him to make efforts in line with attracting the
 people who had the potential in this field and lead them towards
 religion.

 From the other side, the knowledge of this religious thinker
 about religious concepts and Islamic

 knowledge made a writer out of him.
 He has created a treasure of rich

 writings and articles as well as
 tens of titles of valuable and
 instructive books. The series of
 books of “The First University,
 the Last Prophet” is at the top
 of these writings and books.
 These series of books are
 still a rich, considerable and
 valuable source for referring
 to the valuable spiritual and
  divine concepts.
 With all these characteristics
 and knowledge and in the
 position of a doctor with
 such cultural background, it
 was natural that Dr Seyed
 Reza Pak-nejad changed

 into a noticeable
 example in his

 work and social activities.
 By mixing rich Islamic ethics and spiritualities with his
 knowledge and expertise, Dr Pak-nejad changed the medical
 profession for himself into an instrument that one hundred
 percent aimed at helping people.
 He did not receive money for visiting patients and providing
 medical treatments to them. He even paid the expenses
 required for medicines of the needy patients.
 Beside all these charity works, Dr Pak-nejad joined the
 revolution of Imam Khomeini during the forming of revolutionary
 movement of Imam Khomeini. It was due to his constant
 relations with Hazrat Ayatollah Sadoughi, the “Mehrab” Martyr
 [Mehrab is the place where Muslims say prayers.]. Ayatollah
 Sadoughi was a connecting bridge between the fighters in Yazd
 and the surrounding provinces and Hazrat Imam Khomeini. In
 this field, he played an important role in his home town, Yazd.
 It was following the advice of Ayatollah Sadoughi and
 other companions in his city that Pak-nejad became the
 representative of Yazd City in the 1st Islamic Consultative
 Assembly [Parliament] after the glorious victory of Islamic
 Revolution. He entered the 1st parliament following gaining the
 absolute majority vote of the people in this city.
 Relying on the two lectures he made in the parliament – and
 they are remained as memories of him- we witness that he did
 not quit serving people in the parliament either. And the people
 in this country could use the valuable services of this man more
 if the hands of devilish people did not start working and the
 tragedy of 7th, Tir 1360 [June 28th, 1981] did not happen in the
 place of “Islamic Republic Party”.
 In that tragic and influential event, the family of Pak-nejad lost
 another son out of its committed and expert sons. This brave
 man was no one except Dr Seyed Mohammad Pak-nejad.
 He had studied in Germany and had come back to our home
 land after the victory of Islamic Revolution. He returned to
 our country in order to serve directly to the newly established
 Islamic government of Iran.
 These two dear and respected men were martyred in the
 situation when the other son of the family had been lost in war.
 The other son was Dr Seyed Abbas Pak-nejad. Years after
 martyrdom of these two mentioned brothers, Dr Seyed Abbas
 Pak-nejad returned to our Islamic home land along with the
 large group of honorable released war captives. This way, the
 family of Pak-nejad could at least enjoy the presence of tow
 other children of the family with them.
 May the soul of all martyrs of Islam be happy, especially the
 souls of these two dear martyrs of Pak-nejad family. And may
 their way be continued!
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